
Staatkundige vernieuwing
Gezegend zij het land zonder problemen. Het land waar de volks
gezondheid, de sociale zekerheid en de nationale schuld de gemoe
deren niet verhitten. Het land waar werkloosheid of culturele inte
gratie geen barrières vormen voor participatie. In zo’n samenleving 
kan de politiek zich concentreren op heel andere zaken. Je kunt 
commissies zich laten buiten over methoden om de democratie te 

perfectioneren: dualisme op lokaal niveau, de benoemingsprocedure van de burgemeester, 
de positie van de Eerste Kamer, zijn in dat politiek debat belangrijke gespreksonderwerpen. 
In dat land leven we niet. Toch worden ook in Nederland sinds jaar en dag rapporten gepu
bliceerd over het functioneren van de democratie. Nu wil ik niet ontkennen dat daarin soms 
interessante noties staan. Dat geldt ook voor het rapport van de Commissie Elzinga, dat 
deze week verscheen. Ik vind echter dat in die discussies over ons democratisch stelsel 
goede onderliggende analyses ontbreken. Wat is nu het werkelijke probleem dat wordt 
aangepakt? Is de politiek te saai, te weinig theatraal? Zijn de mensen niet gelukkig met hun 
volksvertegenwoordigers? Pakken bestuurders de verkeerde problemen aan? Uit onderzoek 
blijkt dat Nederlanders over het algemeen zeer tevreden zijn over politiek, bestuur en 
aanverwante instituties. Maar volgens bepaalde ‘kenners' nebben de mensen het mis: ze zijn 
niet gelukkig en willen iets anders. En dat motiveert hen te komen met diverse wijzigings
voorstellen.
Natuurlijk zal de VVD alle plannen en voorstellen serieus behandelen. We denken mee en 
beoordelen de zaken op hun merites. Zorgvuldigheid staat hoog in ons vaandel. Dat geldt 
voor de inhoud en dat geldt voor de aanpak en procedure. Experimenteren met zulke funda
mentele en serieuze staatkundige bouwstenen is uit den boze. Dat geldt dus ook voor de 
wijze waarop met het rapport van de Commissie Elzinga moet worden omgegaan. Dat heeft 
advies uitgelbracht aan het kabinet. De VVD is zeer benieuwd wat de regering doet met de 
voorstellen. Daarna is het parlement aan zet.
Intussen kan misschien verder worden gewerkt aan 'de grote zaken waar de mensen van 
wakker liggen': spreekrecht van Europarlementariërs in Provinciale Staten, de vervangingsre- 
geling van wethouders in de colleges van B&W, het 'pairen' van zwangere Kamerleden Dij 
stemmingen over de Grondwet, het terugzendrecht van streekplannen naar Provinciale 
Staten, of de relatie tussen de grootte van een gemeente en het zilvergehalte van de burge
meestersketting. U vindt het toch niet erg dat ik daar nog een tijdje op broed en voorlopig 
niet met voorstellen kom?

Hans Dijkstal

Concessiewet publieke omroep
Deze week vond het debat plaats over de Concessiewet van de 
publieke omroep. VVD-woordvoerder Atzo Nicolaï noemde het een 
belangrijk moment in de geschiedenis van het mediabeleid. De kern 
van de wet betreft het venenen van concessie voor tien jaar aan de 
NOS en vijfjarige erkenningen aan de omroepverenigingen. Er worden 
veel verschillende zaken in dit wetsvoorstel geregeld waaronder de 
inhoudelijke en procedurele voorwaarden voor de concessieverlening.

Sturing
Het belangrijkste punt is een sterkere centrale 
sturing in de vorm van een verstevigde positie 
van (de Raad van Bestuur van) de NOS - in 
feite ten koste van de positie van de omroep
verenigingen. Daarnaast wordt het kwaliteits- 
toezicht vooraf en achteraf op de publieke 
omroep(en) versterkt en worden voorwaarden 
geschapen voor een sterkere netprofilering. 
Omroepen worden na 5 jaar afgerekend op 
hun publieke prestaties. In principe kan dit 
betekenen dat zij het bestel moeten verlaten 
en dat nieuwe omroepen toetreden. Het 
bovenstaande ligt in lijn van het regeerak
koord dat ook spreekt van versterking van de 
NOS en van het behoud van de drie publieke 
netten).

V isie  V V D
VVD is voorstander van één sterke, herken
bare publieke omroep. Daarbij staat inhoude
lijke onafhankelijkheid van de politiek voorop. 
Diversiteit binnen de publifeke omroep is uiter
aard ook essentieel. Dit echter niet volgens de 
achterhaalde lijnen van de omroepverenigin

Atzo N ico laï

gen (katholieke vs prote
stante speelfilms), maar 
door voldoende redactio
nele onafhankelijk toe te 
kennen aan zenaerredac- 
ties en redacties/afdelin- 
gen daaronder.
Omroepverenigingen kunnen hun redactio
nele deel onderbrengen in die ene publieke 
omroep (een uitgebreide NOS). Het andere 
deel, de productiekant, kunnen ze als zelfstan
dige productiemaatschappijen blijven uitvoe
ren. Het ‘productiehuis VARA' levert dan 
programma's aan voor bijvoorbeeld de 
NOVA-redactie of de drama-afdeling. 
Uiteindelijk in een concurrentiesituatie met 
commerciële producenten. Dit zou een logisch 
eindmodel kunnen zijn, waarin een periode 
van bijvoorbeeld maximaal tien jaar naar toe 
gewerkt zou moeten worden.

Cruciaal is dat de publieke omroep zich meer 
concentreert op haar eigenlijke taak. Met

Vervolg op pagina 2
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andere woorden zich nadrukkelijk 
meer richt op zgn. onderscheidende 
programmering in plaats van nog 
steeds te veel te willen concurreren 
met commerciële zenders. Publieke 
middelen voor omroep moeten primair 
worden ingezet om juist die 
programma's te bevorderen die we van 
belang vinden, maar die er anders niet 
zouden zijn. Omdat ze te duur of te 
weinig toegankelijk genoeg zijn om in 
de markt te kunnen ontstaan. De legiti
miteit van publieke omroep ligt in de 
soort programmering waarvoor vervol
gens een zo groot mogelijk publiek 
moet worden gevonden. De legitimiteit 
ligt niet primair in de kijkcijfers -  dan 
zou RTL de beste publieke omroep zijn. 
"Ik denk dat het een enorme winst 
voor deze hele discussie zou zijn als de 
politiek uitsprak: primair gaat het om 
de programma's en secundair om het 
marktaandeel", aldus Nicolaï. Hij 
diende hierover een motie in.

In de toenemende informatiesamenle
ving wordt het belang van een (onder
houdend) totaal pakket van een zender 
(het oude avondje AVRO) steeds klei
ner. Er wordt gemiddeld een paar 
honderd keer per avond door een kijker 
gezapt. Interesse voor doelgroepenzen
ders, thema-zenders en betaal-t.v. 
neemt toe. De keuzemogelijkheden stij
gen snel, ook vanwege de digitalisering 
van de kabel en de ether. Door de 
komende convergentie van televisie en 
internet zal helemaal selectief gekeken 
gaan worden. In deze verdergaande 
informatiemaatschappij zal het belang 
van publieke informatievoorziening niet 
afnemen. Het blijft noodzakelijk dat er 
voldoende ruimte daarvoor is, ook als 
vrijplaats en als kwalitatief ijkpunt.

Oordeel over de wet 
Wat betreft het creëren van één 
centraal gestuurd bestel en het verstevi
gen van ae kwaliteitsverantwoording 
gaat de wet een heel eind de goede 
kant op. Belangrijkste bezwaar is dat de

beweging wordt ondermijnd doordat 
de Raad van Toezicht, waarin de 
omroepverenigingen zijn vertegen
woordigd, gehandhaafd blijft (alsof een 
Raad van Commissarissen zou kunnen 
bestaan uit de directeuren van de 
dochterondernemingen). De Raad van 
Toezicht zou gericht moeten zijn op het 
algemeen belang, niet op het omroep 
belang. Ook op andere punten in de 
organisatie lopen verantwoordelijkhe
den soms teveel door elkaar heen 
(verhouding netbesturen -  netredacties 
-  netcoördinatoren)

Wat betreft het onderscheidende 
karakter van de publieke omroep is het 
goed dat nu eindelijk de taakopdracht 
wettelijk wordt geformuleerd. De 
formulering is echter nog te breed. In 
het debat over de fiscalisering van de 
omroepbijdrage heeft de staatssecreta
ris -  onder enige druk- toegezegd dat 
met de Concessiewet een onderschei- 
dender programmering van de omroep 
verwacht moet worden.

Taakstraffen
Deze week werd het wetsvoorstel taakstraffen in de Kamer behan
deld. VVD-woordvoerder Niederer was positief-kritisch over het voor
stel. Hij vroeg expliciet aandacht voor het toepassingsbereik van de 
wet en diende een amendement in om het mogelijk te maken ook in 
verstekzaken een taakstraf op te leggen.

Het wetsvoorstel voorziet in een 
verruiming van de toepassingsmoge
lijkheden van alternatieve straffen. De 
belangrijkste wijzigingen ten opzichte 
van de huidige regeling zijn:
• de taakstraf wordt naast de vrij

heidsstraf en geldboete een zelf
standige hoofdstraf;

• een taakstraf bestaat uit een werk
straf of een leerstraf, of een combi
natie van beide;

• het aantal taakstrafuren wordt 
verdubbeld van ten hoogste 240 
naar maximaal 480 uur;

• de huidige koppeling van de taak
straf aan de zes maanden onvoor
waardelijke gevangenisstraf wordt 
losgelaten;

• het Openbaar Ministerie krijgt de 
mogelijkheid om bij wijze van 
transactie toepassing van taakstraf
fen (voor ten hoogste 120 uur) 
mogelijk te maken.

B eoo rd eling voorstel 
De spanning in dit wetsvoorstel zit 
niet zozeer in de juridische vragen als 
wel in de emotioneel beladen vraag 
hoe ver je moet gaan met taakstraf
fen. Is er voldoende maatschappelijk 
draagvlak voor de taakstraf in het 
algemeen en de oplegging daarvan bij 
bepaalde soorten delicten in het 
bijzonder?

debat een positief-kritische houding 
aan ten aanzien van de taakstraf. "De 
VVD erkent de toegevoegde waarde 
van de taakstraf als zelfstandige 
hoofdstraf en beschouwt deze dan 
ook als een volwaardige aanvulling op 
de reeds bestaande modaliteiten als 
de vrijheidsstraf en de geldboete. 
Wanneer wij echter spreken over 
taakstraffen voor delicten die een 
ernstige schending van de rechtsorde 
betekenen, zijn wij zeer kritisch. 
Taakstraffen zouden niet opgelegd 
moeten worden in geval van gewelds- 
en zedendelicten en dodelijk ongeval
len in het verkeer als gevolg van 
drankmisbruik", aldus Niederer.

T o e p a ssin g sb e re ik  
De minister heeft deze signalen van 
de VVD opgepakt en afgelopen zomer 
aangekondiga, dat hij het College van 
Procureurs-Generaal ging opdragen 
een richtlijn voor het OM te schrijven 
waarin staat dat bij genoemde delic
ten de officier van justitie op zitting 
geen taakstraf vordert. De VVD-frac- 
tie is blij met deze inperking van het 
toepassingsbereik van dit wetsvoor
stel. De VVD-woordvoerder vroeg 
daarvoor in het plenaire debat expli
ciet aandacht, zodat deze wens van 
de minister en de Kamer expliciet 
onderdeel gaat uitmaken van de 
wetsgeschiedenis. De onafhankelijke 
rechters kunnen dan rekening houden

met de wens 
van de wetge
ver omtrent het 
toepassingbe- 
reik van de 
wet.

V erstek ve roordelingen  
Op basis van het voorstel van de 
regering mag geen taakstraf worden 
opgelegd bij afwezigheid van de 
verdachte tijdens het proces. De 
verdachte moet namelijk instemmen 
met de taakstraf. In de praktijk leidt 
dit ertoe dat een vrijheidsstraf wordt 
opgelegd. De verdachte dient daarop 
vaak een gratieverzoek in waarop 
hem vervolgens een taakstraf wordt 
aangeboden. Deze procedure leidt tot 
het onbedoeld en ongewenst neven
effect dat de werklast van de rechter
lijke macht toeneemt als gevolg van 
dit soort gratieverzoeken. In 1998 
werden op een totaal van 6800 
gratieverzoeken er maar liefst 2300 
ingediend om de opgelegde straf 
omgezet te krijgen van vrijheidsstraf 
in taakstraf. De VVD-woordvoerder 
diende dan ook een amendement om 
het mogelijk te maken voor de rechter 
om ook bij verstek een taakstraf op te 
leggen.

Meer informatie:
Jacques Niederer, tel. 070 318 29 16

Jaques Niederer

De VVD-woordvoerder nam in het
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Scherm utselingen  
De PvdA-fractie overweegt het wets
voorstel wat terug te draaien om de 
positie van de omroepverenigingen 
weer te versterken. De PvdA wiFvoor
komen dat de VARA uit het bestel 
stapt. Dit is niet alleen in strijd met de 
duidelijke lijn van de PvdA-staatssecre- 
taris, maar ook met de lijn die PvdA- 
woordvoerder Mariet van Zuijlen tot 
voor kort verwoorde. Toch kwam zij in 
het debat met enkele amendementen. 
Zo wil de PvdA dat de netredactie 
(bestaande uit programmamakers van 
de om roepen) gaan meebeslissen over 
de zendtijdindeling. Daarnaast zouden 
de omroepen via net netbestuur, dat 
bestaat uit omroepbestuurders, invloed 
moeten krijgen op de onafhankelijke 
netcoördinator. De VVD wijst deze 
voorstellen van de hand.

Meer informatie:
Atzo Nicolaï, tel. 070 318 28 88

Belastingplan 
21e eeuw
De eerste weken na het kerstre
ces staan in het teken van het 
belastingplan 21e eeuw.De 
VVD-woordvoerder is Bibi de 
Vries. De VVD-Expresse zal na 
afloop van het debat een 
speciale bijlage bevatten waarin 
de belangrijkste feiten uit het 
debat, de voorstellen en de 
resultaten uiteengezet worden.

V V D  OP 
IN TE R N E T:

h tt p ://w w w .v v d .n l

Alleenstaande minderjarige 
asielzoekers
Namens de VVD-fractie heeft Henk 
Kamp zich tijdens een algemeen 
overleg met de staatssecretaris van 
Justitie kritisch opgesteld ten 
opzichte van het beleid inzake de 
alleenstaande minderjarige alsielzoe- 
kers (AMA's).

V o o gd ij
Als kinderen onder voogdij worden 
gesteld, is vaak sprake van een 
ernstige problematiek. Onder-voogdij- 
stelling komt zowel voor bij kinderen 
die in Nederland zijn geboren of opge
groeid, als bij kinderen die als alleen
staande minderjarige asielzoeker het 
land binnen zijn gekomen. Tussen 
1991 en 1998 is net aantal 
Nederlandse kinderen dat onder voog
dij is gesteld met 18 % toegenomen. 
Het aantal onder voogdij gestelde 
AMA's is in die periode met 890 % 
toegenomen. In '98 was 93 % van de 
onder voogdij gestelde kinderen AMA.

De problem atiek  
Wie zijn die AMA's? Voor een kleiner 
deel gaat het om volwassenen die 
denken een grotere kans te hebben op 
een verblijfsvergunning voor 
Nederland door zich voor te doen als 
jonger dan achttien. De VVD vindt dat 
deze personen direct het land uit gezet 
moeten worden. Voor een groter deel 
gaat het om kinderen die door ouders 
of anderen die het kunnen betalen 
naar Nederland worden gestuurd, 
meestal via een mensensmokkelorga
nisatie. Het gaat om mensen, om 
kinderen, dus ze hebben recht op 
begrip en mededogen, maar we 
kunnen onmogelijk lijdzaam als feit 
accepteren dat men vanuit derde 
wereldlanden en vanuit een land als 
China kinderen naar Nederland stuurt 
en het verder aan ons over laat. Veel 
van die kinderen zullen het in hun 
eigen land moeilijk hebben, maar dat 
geldt ook voor veel kinderen waarvoor 
niemand de reis wil of kan betalen, en 
voor ouderen, gehandicapten, chro
nisch zieken, werklozen en mensen 
met gevaarlijk of slecht betaald werk. 
De VVD-fractie is van mening dat we 
in Nederland onmogelijk de ellende 
van de wereld kunnen oplossen.

Instroom
De VVD-fractie maakt zich al enkele 
jaren grote zorgen over de snelle groei 
van het aantal AM A’s en drong keer 
op keer aan bij de staatssecretaris om 
met een analyse en maatregelen te 
komen. "Een beleidsnota werd tot 
twee keer toe toegezegd, maar kwam 
niet. In november hebben wij de 
staatssecretaris toen geïnterpelleerd. 
Wij wezen er op dat tussen 1992 en

1999 het aantal asielzoekers verdub
belde en het aantal alleenstaande 
minderjarige asielzoekers vertienvou
digde, dat de directe kosten voor 
AMA'sinmiddels f 300 mln per jaar 
bedragen, dat volgens onze informatie 
per maand evenveel AM A’s naar 
Nederland komen als naar 
Denemarken, Zweden en de VS samen 
per jaar. Ons voorstel aan de Kamer 
de regering te vragen binnen een 
maand met maatregelen te komen 
werd helaas verworpen. Wij moesten 
volgens de Kamermeerderheid maar 
wachten tot het overleg op 20 januari. 
Dat overleg is er nu, maar er is nog 
steeds geen beleidsnota, geen 
analyse, geen maatregelen. De 
behoefte daaraan wordt met de dag 
groter. Inmiddels is het aantal AMA's 
dat maandelijks naar Nederland komt 
al weer twee keer zo groot als een 
halfjaar geleden. Dat kan toch zo niet 
doorgaan?", zo hield Kamp de staats
secretaris voor.

De VVD heeft in het verleden veel 
vragen gesteld, waarop tot op heden 
geen antwoorden zijn komen. De 
staatsecretaris zei dat het wachten 
was op de rapportages van de onder
zoeken die de Inspectie jeugdhulpver
lening en jeugdbescherming bij de 
Stichting De Opbouw instelde, de 
instelling die met de vervolgopvang en 
de voogdij van de AMA's is belast. 
Kamp: “Die rapporten zijn er nu. Het 
aantal medewerkers van De Opbouw 
groeit precies even snel als het aantal 
AMA's, een vertienvoudiging. De 
Opbouw heeft nu 800 medewerkers, 
waarvan 640 maatschappelijk werkers, 
die werken vanuit 40 regiokantoren 
verspreid over het hele land. Men 
doet zijn best, maar ontkomt niet aan 
groeistuipen. Er gaat veel goed en er 
kan natuurlijk ook veel verbeterd 
worden. Maar dit is toch niet waar het 
om gaat? Het echte probleem is de 
groei van de instroom van AMA's. Je 
kunt een probleem toch niet oplossen 
als het iedere dag groter wordt? Het 
kan toch niet zo zijn dat niet de 
Nederlandse overheid, maar mensen
smokkelorganisaties en mensen met 
geld in de Tanden van herkomst bepa
len hoe groot de AMA-problematiek 
in Nederland wordt?"

De VVD-woordvoerder riep nogmaals 
en indringend de staatssecretaris op 
om op zeer korte termijn met maatre
gelen te komen om de toestroom van 
AMA's naar Nederland drastisch terug 
te dringen.

Meer informatie:
Henk Kamp, tel. 070 318 28 98
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Rapport van Staatscommissie Elzinga
Hieronder volgt de eerste en voorlopige reactie van de VVD-fractie op het 
rapport van de Staatscommissie Elzinga.

A lgem een
De Staatscommissie Elzinga geeft op 
onderdelen een waardevolle aanzet 
voor de instelling en uitwerking van 
het Regeerakkoord op het punt van 
dualisme op gemeentelijk niveau. De 
voorstellen m.b.t. de burgemeester 
zijn echter vreemd en niet logisch.
De VVD zal de voorstellen (en de 
nog te verschijnen Regeringsreaktie 
daarop) bespreken in een interne 
klankbordgroep, waarin ook de 
Bestuurdersvereniging en de 
Partijcommissie Binnenlandse Zaken 
van de VVD zijn vertegenwoordigd.

D ualism e  
De voorstellen van de 
Staatscommissie sluiten aan bij de 
bestaande situatie op Rijksniveau: 
de gemeenteraad is (net als de 
Tweede Kamer) mede-wetgever, 
heeft het budgetrecht, en controleert 
het college van Burgemeester en 
Wethouders (vergelijkbaar met de 
Regering). B. en W. worden het 
besturende orgaan, zoals de 
Regering. Dit bevordert de transpa
rantie en eenheid in het openbaar 
bestuur op de diverse bestuursni
veaus. Daarin past ook dat de 
gemeenteraad, net als de Tweede 
Kamer, een sterke(re) positie krijgt 
op wetgevend (verordenend) gebied: 
recht van initiatief en amendement, 
ambtelijke ondersteuning e.d. En 
bovendien: aangescherpte controle
mogelijkheden, zoals een actieve 
informatieplicht van B. en W., 
enquêterecht, en interpellatierecht. 
O p d  eze manier kan de lokale volks
vertegenwoordiging een sterker 
profiel krijgen.
Tevens moet de vraag aan de orde 
komen of de voorstellen van de 
Staatscommissie voor gemeenten 
mutatis mutandis ook zouden 
moeten gelden voor provincies? Als 
dualisme gaat gelden voor het Rijk 
en de gemeenten, moet dan op 
provinciaal niveau een systeem van 
monisme (blijven) bestaan?

De Burgem eester  
De Staatscommissie doet prima voor
stellen voor de versterking van de 
coördinerende en stimulerende rol 
van de burgemeester (aanbevelingen 
5a en 6b). Dit kan de eenheid en 
kwaliteit van het dagelijks bestuur 
van de gemeente versterken. Maar 
ronduit teleurstellend is de hopeloze 
verdeeldheid van de Staatscommissie 
over de aanstellingswijze van de 
burgemeester. Niet alleen is er een 
meerderheids- en een (terecht) 
minderheidsadvies. Maar de meer

derheid is onderling zelfs ook nog 
weer twee keer verdeeld. Op dit 
soort adviezen zaten we toen niet te 
wachten? De meerderheid heeft niet 
helder gemaakt wat nu het echte 
probleem is. De huidige burgemees
ter is blijkens vele onderzoeken de 
meest gezaghebbende en bekende 
bestuurder op lokaal niveau. Dat zal 
mede komen door de sterke selectie 
op kwaliteit. Hij/zij is onafhankelijk, 
staat boven de partijen, en heeft veel 
aanzien. Hij/zij is burgemeester van 
alle inwoners, en niet van een 
(toevallige) meerderheid. Hij/zij is bij 
uitstek de bruggenbouwer op het 
lokale niveau. De huidige burge
meester heeft bewezen te passen in 
de structuur van de gedecentrali
seerde eenheidsstaat.

Waar blijft de consistentie, de 
eenvormigheid en de helderheid in 
het advies van de meerderheid? Zit 
Nederland te wachten op verschil
lende soorten burgemeesters? De 
Staatscommissie stelt immers het 
volgende voor:
• Een burgemeester die rechtstreeks 

wordt gekozen (4 grote gemeen
ten).

• Een burgemeester die óf wordt 
gekozen, óf wordt benoemd (in 
gemeenten boven de 50.000 of
100.000 inwoners. Daar is de 
meerderheid intern over verdeeld).

• Een burgemeester die wordt 
benoemd door de Kroon, maar 
waarbij de Kroon "alleen de 
keuze" heeft uit één door de 
gemeenteraad voorgedragen 
kandidaat. Kortom: de Kroon 
wordt gedegradeerd tot stempel- 
machine van de gemeenteraad. 
Dus: wel een verantwoordelijkheid 
van de Kroon voor de benoeming, 
maar geen echte bevoegdheid?

• Een burgemeester, over wie soms 
wel en soms niet een referendum 
(burgemeestersstemming) wordt 
gehouden.

Zo'n ratjetoe aan voorstellen, waar 
een niet-onaanzienlijke minderheid in 
de
Staatscommissie terecht niet mee 
akkoord gaat, oogt bepaald niet 
sterk.
Bij een rechtstreekse verkiezing 
wordt de burgemeester een politicus, 
in concurrentie met de met de ook 
rechtstreeks gekozen gemeenteraad. 
Een schip met twee kapiteins aan 
boord kan gemakkelijk stuurloos 
worden. Past trouwens een sterke 
machtspositie wel bij de Nederlandse 
overlegcultuur en cultuur van

consensus (poldermodel)? En: moet 
de burgemeester dan zijn eigen 
wethouders meebrengen? En zo nee, 
krijgen we dan 3 bestuurslagen op 
lokaal niveau, en werkt dat juist weer 
niet contraproductief naar de burger 
toe?
Een benoemde burgemeester op 
enkelvoudige voordracht van de 
gemeenteraad wordt een "gevan
gene" van die gemeenteraad. Wat 
heeft zo'n voorstel trouwens nog te 
maken met een dualistisch stelsel? 
Het lijkt erop dat hier juist het monis
tische element wordt versterkt.

Conclusie: er zijn nog veel vragen te 
beantwoorden met betrekking tot de 
burgemeester.

Meer informatie,
Jan te Veldhuis 070 318 29 01
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NEDERLANDSE POLITIEKE 

PARTIJEN

Belastingstelsel in de 
nieuwe eeuw
Deze week werd in de Tweede Kamer het laatste debat gevoerd 
over het nieuwe belastingstelsel. Volgende week wordt er over 
gestemd. Het stelsel worat vervolgens in 2001 ingevoerd. Maar 

de plannen dateren al uit 1997. De verkenning die door het vorige kabinet werden gepu
bliceerd bevatten reeds de hoofdlijnen van het voorliggende stelsel. In het regeeralucoord 
werd verdere invulling gegeven aan de wensen en gedachten van de drie coalitiepartijen. 
Minister Zalm en staatssecretaris Vermeend (en hun ambtenaren) verdienen een compli
ment voor al het vele werk dat is verzet de afgelopen maanden.
Naar mijn mening kunnen liberalen zeer tevreden zijn met het resultaat. De nieuwe 
belastingwetten bevatten een aantal elementen die zonder de inbreng van de VVD nooit 
tot stand waren gekomen. Allereerst gaat de belastingdruk gaat voor alle groepen 
omlaag. Daar is meer dan vijf miljard lastenverlichting gemoeid. Alle tarieven gaan 
omlaag en de hypotheekrente-aftrek ten behoeve van de aanschaf van het eerste eigen 
huis blijft gehandhaafd. Dat zijn zaken waarmee de VVD de verkiezingen in ging.
Verder stimuleert het nieuwe stelsel de werkgelegenheid. Mensen moeten niet onnodig 
aan de kant staan. Daarmee missen ze kanten op vooruitgang en verbetering. Het nieuwe 
belastingstelsel draagt daar aan bij. Het verschil tussen werken en niet-werken wordt 
immers aanzienlijk vergroot. Dit is een van de belangrijkste doelstellingen van de stelsel
herziening voor ae VVD.
Vorig jaar werd het wetsvoorstel door het kabinet gepresenteerd. De VVD was tevreden 
maar nad nog wel enkele wensen. Zo streefde we grotere inkomensverbetering voor de 
middeninkomens na. De ruggengraat van de economie ging er in het aanvankelijke voor
stel onvoldoende op vooruit. Daarnaast wilde de VVD ae positie van de ondernemers 
versterken.
Het kabinet en de andere partijen in de Kamer zijn de afgelopen maanden door ons over
tuigd. De plannen werden aangepast. De VVD ging deze week dan ook positief gestemd 
het einddebat in. Dat was terecht. Zelfs de oppositie heeft geen harde argumenten tegen 
het nieuwe stelsel meer.
Zo is bereikt wat we willen. Dit nieuwe stelsel is meer emancipatoir dan het huidige, 
want van een tweede baan in het gezin wordt meer nettosalaris overgehouden. Het is 
bovendien 'groener', omdat de lasten van arbeid naar milieubelastende activiteiten wordt 
verlegd. De algemene lastenverlaging verbetert de internationale concurrentiepositie van 
Nederland. En dankzij de verbreding van de belastinggrondslag wordt op een rechtvaar
diger verdeling van de lasten mogeïijk.

Hans Dijkstal

Hoger Onderwijs en Onderzoeksplan
Namens de VVD-fractie nam Philippe Brood deel aan het Nota overleg 
over het Hoger Onderwijs en Onderzoeksplan. Hij vroeg met name 
aandacht voor de internationalisering en drong erop aan dat het onder
wijs daar meer op inspeelt.

In te rn a tio n a lise rin g  
De wereld wordt steeds meer een Global 
Village. Deze internationalisering komt tot 
uiting in een toenemend aanbod van onder
wijs van instellingen uit verschillende landen 
in verschillende landen. Maar ook door een 
toenemende mobiliteit van studenten die 
onderwijs zoeken. Deze interactie leidt tot 
fenomenen als universiteiten uit andere 
landen die hier scholieren scouten voor hun 
opleidingen. Een ander gevolg is dat het 
gebruik van vreemde talen aan Nederlandse 
universiteiten steeds verder toeneemt. Bijna 
alle vakgebieden -  en dus ook studies -  zijn 
onlosmakelijk verbonden met internationale 
ontwikkelingen en literatuur. Bovendien 
worden ook steeds vaker hooggekwalifi
ceerde specialistische docenten uit het 
buitenland aangetrokken die het Nederlands 
nog niet machtig zijn.
De VVD-fractie vindt dat de Nederlandse 
taal het uitgangspunt behoort te zijn, maar 
dat het onmogelijk is om de ogen te sluiten 
voor de internationalisering. Brood vroeg de 
minister om te onderzoeken in welk opzicht

de huidige praktijk een 
belemmering vormt.
Hoger opgeleiden spre
ken steeds vaker één of 
meer buitenlandse talen 
op hun werk.

R e v o lu tio n a ir en 
re actio n a ir  
De VVD-woordvoerder constateerde dat de 
internationalisering, met een verhoogde 
mobiliteit van instellingen en studenten, 
deels revolutionair deels reactionair is. "Is 
het geen oud verschijnsel dat studenten als 
vaganten langs de instellingen trokken en 
zich organiseerde in nationes? Anderzijds is 
de mobiliteit van instellingen en de wijze 
waarop zij actief studenten werven nieuw", 
aldus Brood.

De internationalisering van onderwijsaanbod 
en -vraag leidt tot een grotere dynamiek en 
flexibiliteit in het onderwijs. De instellingen

Vervolg op pagina 2

Philippe Brood
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Janneke Snijder

Onverzekerbare risico's bij 
Algemene Nabestaandenwet
Deze week heeft Janneke Snijder namens de 
VVD-fractie aandacht gevraagd voor de 
onverzekerde risico's bij de Algemene 
Nabestaandenwet.

T o e ze ggin g
Tijdens het Algemeen Overleg over 
Onverzekerbare risico's op 17 Juni 
1999 heeft de staatssecretaris toege
zegd met een notitie te komen over 
voornoemde problematiek in het 
kader van de Algemene Nabe
staandenwet. De VVD-woordvoerder 
uitte de teleurstelling van de fractie 
dat de staatssecretaris zich nu beperkt 
had tot het sturen van een brief.
De VVD-fractie heeft tijdens een 
eerder overleg er al op aangedrongen 
dat de problematiek goed in beeld 
moet worden gebracht. Toen consta
teerde de VVD-woordvoerder, mede 
naar aanleiding van een SER-advies, 
dat er maar beperkte informatie 
beschikbaar was en dat het boven
dien voornamelijk schattingen, 
aannames en vermoedens betrof.

De VVD-fractie drong er toen bij de 
staatssecretaris op aan om eerst de 
problematiek kwalitatief en kwantita
tief in kaart te brengen. Daarna 
zouden we kunnen bezien of en zo ja 
op welke wijze mogelijke problemen 
kunnen worden opgelost.
In zijn brief is de staatssecretaris nu 
van mening dat "de onverzekerba-

renregeling" uit de wet bedoeld was 
en ook fungeerde als vangnet. Dat 
vangnet is destijds gecreëerd voor de 
nabestaanden die op het moment dat 
de wetgeving van kracht werd al 
onverzekerbaar waren. In die geval
len waar de onverzekerbaarheid op 
een later moment is ontstaan, heeft 
men voor die tijd de kans gehad om 
zich -  als men daar behoefte aan had 
- te verzekeren.

Onverzekerbaarheid  
Van onverzekerbaarheid kan volgens 
de Staatssecretaris dan ook geen 
sprake zijn in geval men eerst op het 
moment van verhoogd risico van 
overlijden een verzekering wil sluiten. 
De VVD-fractie ondersteunt dit 
betoog van de staatssecretaris, maar 
constateert dat er nog steeds geen 
helder beeld bestaat over de inhoud 
en de omvang van de problematiek.

Verder concludeerde de staatssecre
taris dat het vangnet een tijdelijke 
regeling is en dat de regeling niet 
structureel van aard dient te zijn, dit 
omdat dat haaks zou staan op het 
uitgangspunt van de Anw dat relatief 
jonge en gezonde personen die geen

kinderen onder de 18 jaar hebben te 
verzorgen in geval van overlijden van 
de partner zelf in hun onderhoud 
kunnen voorzien. De VVD-fractie 
ondersteunt ook dit betoog van de 
staatssecretaris, maar constateert dat 
voor een bepaalde leeftijdsgroep met 
name waar net gaat om achterblij
vende vrouwelijke partners er proble
men blijken te ontstaan.

De staatssecretaris wees er bovendien 
op dat er ook andere regelingen 
- bijvoorbeeld binnen de arbeidsvoor
waardensfeer - zijn die de risico's 
kunnen afdekken. De VVD-woord
voerder betwijfelde of de burgers wel 
voldoende geïnformeerd zijn over 
deze mogelijkheden. De VVD-woord
voerder pleitte er dan ook voor om 
meer voorlichting te geven. De 
staatssecretaris zegde toe de voor
lichting over de Anw te betrekken bij 
de voorlichting over de wijzigingen in 
de pensioenregelingen, die binnen
kort in de Kamer komen. Hierbij zal 
hij ook de maatschappelijke organisa
ties betrekken, zodat de informatie zo 
breed mogelijk wordt verspreid.

Meer informatie: Janneke Snijder, 
tel 070 318 29 21
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in de Village van onze Delta moeten 
zich instellen op participatie in The 
Global Village.

Grotere verantw oordelijkheid  
De instellingen krijgen zelf een 
grotere verantwoordelijkheid voor de 
start van nieuwe opleidingen en 
dragen daarvoor ook zelf een risico, 
nu de bekostiging van nieuwe oplei
dingen pas na twee jaar zal starten. 
Grotere verantwoordelijkheid bete
kent ook dat meer marktgericht 
gedacht moet worden. Brood noemde 
twee domeinen waarop de onderwijs
instellingen meer zeggenschap 
zouden moeten krijgen.

Collegegelden
Ten eerste noemde hij het vaststellen 
van de hoogte van het collegegeld. 
Het is merkwaardig dat nog nooit is 
onderzocht wat de effecten zijn van 
gedifferentieerde collegegelden. Hij 
vroeg de minister een onderzoek te 
starten naar de invloed die een vrije 
vaststelling van collegegelden heeft 
op de toegankelijkheid van het onder

wijs en de wijze waarop in het buiten
land onder die omstandigheden de 
toegankelijkheid wordt gewaarborgd.

Selectie
Het tweede aspect dat Brood naar 
voren bracht was het verstrekken van 
de mogelijkheid aan de instelling om 
te bepalen met wie zij een onderwijs- 
relatie aangaat. De VVD-fractie 
bepleit een grotere vrijheid voor de 
instellingen. Als studenten op de 
arbeidsmarkt komen, worden zij 
geconfronteerd met werkgevers die 
streven naar 'de juiste persoon op de 
juiste plaats'. De VVD-fractie wil ook 
instellingen van hoger onderwijs de 
mogelijkheid bieden om de juiste 
studenten in de juiste studierichtin
gen te krijgen. In de Kamer leidde 
deze oproep pas tot reacties toen in 
de derde termijn van het debat het 
woord selectie viel. Brood consta
teerde dat de psychologie het hier 
wint van de realiteit. Helaas zijn de 
studenten en de instellingen vaak het 
slachtoffer van deze halsstarrige 
houding van de andere politieke 
partijen.

Binair systeem
De VVD houdt met de minister vast 
aan het binaire systeem van hoger 
onderwijs. De VVD streeft naar excel
lente beroepsopleidingen en excel
lente wetenschappelijke opleidingen. 
Trouw aan dit uitgangspunt betekent 
ook trouw aan de gedachte dat de 
student een centrale positie inneemt. 
De VVD hecht aan het tot stand 
komen van een gezaghebbende 
keuzegids. Duidelijk moet worden 
wat welke instelling en opleiding tot 
de beste keus maakt. Hierbij moet 
ook veel aandacht worden besteed 
aan de persoonlijke omstandigheden 
van de student. Deze bepalen voor 
een groot deel de kans op succes. In 
de keuzegids moet dan ook worden 
aangegeven welke voorzieningen 
men voor studenten met een handi
cap treft en in welke mate de instel
ling op hun ontvangst is ingericht.

Meer informatie: Philippe Brood, 
tel. 070 318 29 15
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VVD stemt in met hoofdlijnen reorganisatie 
uitvoering sociale zekerheid
De W D-fractie heeft met belangstelling kennis genomen van het stand
punt m.b.t. Suwi-2 zoals dat door de Ministerraad is vastgelegd in de 
nota aan de Kamer. In het spoeddebat eind vorig jaar gaven wij reeds aan 
dat we na overleg met onze coalitiepartners op noofdlijnen met deze 
verandering t.o.v. het Regeerakkoord konden instemmen.

In het debat vorig jaar zomer bleek al 
dat de uitvoering conform Suwi-1, 
vooral voor wat betreft het deel rond 
de publieke taken en verantwoorde
lijkheden m.b.t. claimbeoordeling, 

remie-inning en uitkeringsverstrek- 
ing, niet goed gestalte kreeg via het 

zgn. ‘loodsmodel' Die discussie en 
het door de bewindslieden gedane 
onderzoek overtuigden onze fractie 
ervan, dat de huidige koerswijziging 
een betere weg is. Uiteraard zal onze 
fractie de precieze uitwerking van het 
‘één-uvimodel’ heel goed volgen.
Met name de risico's van te grote 
regelzucht en bureaucratie spelen 
voor ons daarbij een grote rol. Aan 
het aspect outsourcing (uitbesteding) 
zal door ons extra aandacht worden 
besteed omdat dat één van de manie
ren is om bovengenoemde nadelen te 
verminderen.

Vooral het feit dat in het nu voorlig
gende stuk de reïntegratie in een 
private markt wordt gepositioneerd, 
waarin werkelijke kansen voor vrije

marktwerking meer aanwezig zijn dan 
in Regeeraccoord en Suwi-1, heeft 
onze waardering. De werkgever kan 
in deze vorm samen met zijn eigen 
werknemers zelfstandig kiezen welk 
reïntegratiebedrijf voor hun onderne
ming net beste is. Vanuit de overtui
ging dat vrije keuzemogelijkheden 
mensen motiveren tot verantwoord 
besluiten en handelen, denken wij dat 
de preventieve taken zo beter uit de 
verf komen dan wanneer men door 
regelgeving wordt verplicht.

Met andere fracties hechten wij zeer 
aan een goed uitgewerkt deel voor 
de cliëntenparticipatie. Tijdens het 
spoeddebat in december jl. gaf onze 
woordvoerder nog weer eens aan dat 
zij hoopte dat de consultatieronde 
resultaten op dit punt zou opleveren. 
Wij zijn zeer verheugd dat die aanzet 
er nu duidelijk in staat.

De heftige commotie die de sociale 
partners toonden m.b.t. de voorstel
len eind vorig jaar verbaasde ons. Wij

zijn tevreden over het feit dat de 
intensieve gesprekken tussen 
bewindslieden en sociale partners 
hebben geleid tot meer verduidelij
king m.b.t. de ook door ons 
gewenste adviserende rol van sociale 
partners in dit dossier. Tevens zijn wij 
verheugd dat er daarbij ook aan hun 
kant respect bleek voor een helder 
lijn m.b.t. publieke taken en verant
woordelijkheden. In de nadere juridi
sche vormgeving voorzien wij 
derhalve een goede uitwerking van 
de ministeriële verantwoordelijkheid 
en van de controlerende- en budget
taire bevoegdheden van de Tweede 
Kamer.
Het uitwerken in spoedige wet- en 
regelgeving vraagt de komende tijd 
grote aandacht. Wij zullen de 
bewindslieden blijven aanmoedigen 
om de vaart erin te houden. Er zal 
snel een goede veranderingsorganisa- 
tie moeten klaarstaan om deze grote 
klus te klaren. Dat tempo is nodig 
voor de cliënten maar vooral ook 
voor de medewerkers van alle betrok
ken uitvoeringsorganisaties. Zij verke
ren al te lang in onzekerheid.

Meer informatie:
Marijke Essers 070 318 29 09

Geen buitenlanders in Nederlandse krijgsmacht
Afgelopen week liet het Nederlands 
Instituut voor Internationale 
Betrekkingen Clingendael weten dat 
het wervingsprobleem bij defensie 
het beste kan worden opgelost door 
personeel in het buitenland te 
werven. Men dacht hierbij onder 
meer aan landen uit Oost-Europa en 
Turkije. De defensiewoordvoeraer 
van de VVD fractie Theo van den 
Doel heeft het voorstel onmiddellijk 
naar de prullenmand verwezen.

A vo n tu riers en ge lu kzo e ke rs  
De Nederlands krijgsmacht zit niet te 
wachten op avonturiers en gelukzoe
kers uit het buitenland, aldus de 
woordvoerder. Maar voor de VVD 
geldt primair als uitgangspunt dat 
zo'n belangrijke en bijzondere kern
taak van de overheid moet worden 
vervuld door personeel dat het 
Nederlanderschap bezit. Aan een 
Nederlands vreemdelingenlegioen 
heeft niemand behoefte. Dekrijgs- 
macht vervult een van de meest 
essentiële kerntaken van de overheid, 
die niet kan worden uitbesteed aan 
buitenlanders die niel de Nederlandse 
nationaliteit bezitten. Bij vacatures 
binnen politie of justitie is het toch

ook ondenkbaar dat men personeel in 
Oost-Europa gaat werven. Naast dit 
principiële punt van het 
Nederlanderschap kleven er ook tal 
van andere bezwaren aan het voor
stel. Zo zal iemand uit het buitenland 
eerst de Nederlandse taal moeten 
leren en toch tenminste een inburge
ringtraject moeten volgen voordat hij 
aan een aantal minimum eisen 
voldoet. Naast kennis van de 
Nederlandse cultuur is het van groot 
belang dat men ook het waarden en 
normen pakket dat binnen de krijgs
macht geldt. Daarnaast rijzen er ook 
tal van andere praktische problemen 
zoals de werving en selectie, de 
keuring, de uitvoering van een ante- 
cedentonderzoek dat in het buiten
land niet eenvoudig uitvoerbaar is. 
Bovendien rijst dan al snel de vraag 
of iemand die bijvoorbeeld vijfjaar in 
de Nederlandse krijgsmacht heeft 
gediend daarna in Nederland mag 
blijven. Op die wijze zou een derge
lijke openstelling voor buitenlanders 
van de Nederlandse krijgsmacht ook 
nog een aanzuigende werking 
hebben op gelukzoekers. Kortom het 
voorstel van de onderzoekers van 
Clingendael is een verkeerde oplos

sing voor het probleem. Defensie is er 
niet bij gebaat.

P e rso n e e lsv o o rz ie n in g  
De personeelsvoorziening binnen de 
krijgsmacht baart de VVD overigens 
wel zorgen. Defensie zal moeten 
zorgen aat het met een pakket van 
maatregelen een sterkere positie op 
de arbeidsmarkt gaat innemen. Theo 
van den Doel denkt hier onder meer 
aan een meer garantie dat men ook 
civiele diploma's kan behalen tijdens 
de contractperiode, een mogelijkheid 
die nu ook formeel wordt aangebo
den maar waarin de praktijk door de 
vele uitzendingen geen gebruik van 
kan worden gemaakt. Daarnaast zou 
men kunnen denken aan een baanga
rantie na dat men het contract bij 
defensie er op heeft zitten. De discus
sie over de werving maakt onderdeel 
uit van de behandeling van de defen
sienota op 14 februari a.s.

Meer informatie: Theo van den Doel, 
070 318 28 91
Email: mvddoel@tk.parlement.nl

mailto:mvddoel@tk.parlement.nl
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Asielbeleid
Henk Kamp heeft tijdens een alge
meen overleg met de staatssecretaris 
van Justitie met instemming gecon
stateerd, dat de instroom van asiel
zoekers terugloopt.

2000 kan een goed jaar worden voor 
de asielproblematiek in ons land.
Vorig jaar lijkt een omslag te zijn 
gemaakt op het allerbelangrijkste 
punt: het aantal nieuwe asielzoekers. 
Als de uitgenodigde Kosovaren 
buiten beschouwing worden gelaten, 
dat blijkt dat aantak met vijftien tot 
twintig procent te zijn gedaald. Dat is 
opvallend, met name ten opzichte 
van de ontwikkelingen in andere 
Europese landen.

"De eerstverantwoordelijke voor deze 
positieve ontwikkeling is staatssecre
taris Cohen. Hij draait aan de knop
pen van het beleid; de resultaten zijn 
in de eerste plaats zijn resultaten. De 
daling van het aantal asielzoekers is 
een noodzakelijke voorwaarde om de 
andere grote en complexe asielpro- 
blemen te kunnen oplossen", aldus 
Kamp.

C o m p le x e  p ro b le m e n  
Hij noemde vier complexe vraagstuk
ken die snel om een oplossing 
vragen.
1 ae zeer verontrustende stijging 

van het aantal alleenstaande 
minderjarige asielzoekers (ama’s): 
zie VVD-Expresse vorige week;

2 de duizenden (schatting 7000) 
herhaalde asielzoeken. Dit zijn 
verzoeken van asielzoekers die al 
eerder een verzoek hebben inge
diend. In het regeerakkoord is 
afgesproken dat dit onmogelijk 
wordt gemaakt;

3 de stagnatie van de IND en de 
rechtbanken als gevolg daarvan 
de groei van het aantal asielzoe
kers in de opvang (stijging van 
twintig procent);

4 het uitblijven van resultaten bij 
het nieuwe terugkeerbeleid.

Samen met de andere fracties in de 
Kamer en in samenwerking met het 
kabinet hoopt de VVD-fractie ook op 
deze terreinen de noodzakelijke 
omslag te maken.

Meer informatie: Henk Kamp, 
tel. 070 318 28 98
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Symposium 20 maart 2000:
Het kind van de rekening
De jeugd is jong, dynamisch en soms ook problematisch. Het jeugdbeleid staat 
prominent op de agenda van de VVD Tweede Kamerfractie! Onder de titel ‘Het 
Kind van de rekening' heeft het jeugdberaad* van de VVD Tweede Kamerfractie 
een integrale discussienota over het jeugdbeleid opgesteld. Deze discussienota 
kunt u binnenkort vanaf de internetsite (www.vvd.nl) downloaden.

De VVD vindt het belangrijk om met deskundigen en geïnteresseerden over het 
jeugdbeleid in het algemeen en hun nota in het bijzonder een discussie aan te 
gaan. Daartoe wordt op maandag 20 maart 2000 vanaf 13:30 uur in het gebouw 
van de Tweede Kamer een symposium georganiseerd.

Tijdens dit symposium zullen inleidingen worden gehouden door:
Hans Nieukerke (directeur Hoenderloo Groep),
Wim van Amerongen (Jeugdpolitie Brabant),
Ed Oudejans (directeur Stichting Jeugd en Gezin),
Cenzighan Kilinc (oud Statenlid VVD) en
Maria Brand-Koolen (VVD partijcommissie Justitie).
Aansluitend vindt er een discussie plaats tussen deskundigen uit het veld. 
Mevrouw Erica Terpstra zal als voorzitter deze middag in goede banen leiden.

Geïnteresseerden die deze middag willen bijwonen worden verzocht contact op te 
nemen met: de heer Stëffan de Jong,
telefoon: 070 318 2900, of per e-mail: S.J.deJong@tk.parlement.nl.
Deelnemers ontvangen na inschrijving de discussienota, het programma en een 
routebeschrijving.

* Het Jeugdberaad bestaat uit de leden: drs. O. Cherribi, E. Meijer,
mr. J.M.L. Niederer, F. Örgü, mr.W.H.J. Passtoors, mr. P. Remak, J. Rijpstra,
mr. O.P.G. Vos (coördinator)

"IS HET ONDERW IJS O P ZIJN TO EKO M ST VO O RBEREID ?"

Congres VVD-vrouwen op 17 en 
18 maart 2000 over onderwijs
Je kunt tegenwoordig geen krant openslaan of geen actualiteitenprogramma 
aanzetten of er is wel iets in over onderwijs; Studiehuis, brede (Brinta) 
scholen, vierdaagse schoolweek, zwarte/witte scholen e.d. Onderwijs is 
belangrijk voor iedereen. Dagelijks volgen miljoenen, met name jonge 
mensen, onderwijs. Onderwijs is ook een bron van werkgelegenheid waar 
honderdduizenden in participeren. Verder speelt het een voorname rol bij 
de overdracht van cultuur, de integratie van minderheden en de verankering 
van waarden en normen in onze samenleving. De overheid investeert niet 
voor niets ongeveer 40 miljard per jaar in onderwijs. De VVD-vrouwen 
vinden goed onderwijs nu en in de toekomst van groot belang.

Op 17 en 18 maart wordt tijdens het 
jaarlijkse congres over veel aspecten 
van het onderwijs gesproken. Hiervoor 
zijn uit verschillende invalshoeken spre
kers en forumleden uitgenodigd. Ook 
voor de congresdeelnemers is er alle 
gelegenheid om mee te praten en mee 
te denken. Het congres vindt plaats in 
Wageningen, International Conference 
Centre.

Op vrijdagavond 17 maart zal o.a. 
spreken de Minister van Onderwijs dhr. 
drs. L.M.L.H.A.Hermans. Beatrijs 
Ritsema, columniste NRC zal een 
gesproken column verzorgen.

Op 18 maart (ochtend) vindt een 
paneldiscussie plaats. Panelleden zijn 
o.a. mw. drs. N.J.Ginjaar-Maas,

oud-staatssecretaris Onderwijs, 
mw. drs. M.J. Sanders-ten Holte,
Lid Europees Parlement, dhr. ing.
A. Aboutaleb, directeur FORUM, 
dhr. R.Emmerik, rector en vertegen
woordigers van MKB secretariaat 
Onderwijs en CNV Onderwijsbonden. 
Dhr. C.G.A. Cornielje, vice-voorzitter 
VVD fractie Tweede Kamer zal reage
ren op de punten uit de panels. 
Dagvoorzitter is mw. N.H. van den 
Broek-Laman Trip, fractievoorzitter 
VVD fractie Eerste Kamer.

Prijs:
vanaf ƒ  25,— voor ochtend of avond 
tot ƒ  185,— voor het gehele congres. 
Inlichtingen en/of aanmelding:
Loes Trompet
070 361 30 40 (van 9 tot 12.30 uur)

http://www.vvd.nl
mailto:S.J.deJong@tk.parlement.nl
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Uitgangspunt blijft: 
werk, werk, en werkü

Vanaf 2001 krijgt u te maken met een nieuw en eigentijds belas
tingstelsel. Donderdag heeft de Tweede Kamer daaraan zijn goed- 
keuring verleend. Daarmee is een zeer belangrijk punt van rege- 

... nngsbeleid gerealiseerd. De lasten gaan omlaag, de grondslag 
wordt verbreed, milieuvervuilende activiteiten worden zwaarder belast en het verschil tussen 
werken en met-werken wordt vergroot.
Dat betekent niet dat nu een lege agenda overblijft op het terrein van collectieve lasten, 
arbeidsmarkt en overheidsfinanciën. Er zijn zeker drie nieuwe punten die in de nabije 
toekomst aandacht verdienen: verdere vereenvoudiging van het stelsel; verdergaande priva
tisering en aanpak van de armoedeval'.
Het nieuwe belastingstelsel heeft mede tot doel een grotere prikkel om te gaan werken aan 
te brengen. VVD en PvdA hebben dit doel gezamenlijk omarmd. De logische vervolgvraag is 
of inkomensafhankelijke regelingen in andere beleidssectoren inmiddels niet haaks staan op 
deze breed gedragen doelstelling. Denk aan huursubsidie, tegemoetkoming studiekosten, 
studiefinanciering of rechtsbijstand op rijksniveau. Maar ook op gemeentelijk niveau zijn 
vele voorzieningen gecreëerd: gratis pc's met internet, gratis abonnementen op tijdschriften, 
babyuitzetten, etc. Het zijn regelingen die met de beste bedoelingen zijn ingevoerd, maar 
een groot nadeel hebben: als je gaat werken of romotie maakt, verlies je de aanspraken er 
op. Het gevolg is dan vaak dat je er dan financieel op achteruit gaat. Dat kan nooit de 
bedoeling zijn.
De Armoedernonitor '99 van het Sociaal Cultureel Planbureau stelt dat de bekendheid en het 
gebrujk van inkomensondersteunende maatregelen groter zijn dan de bekendheid en het 
gebruik van arbeidsdeelname bevorderende projecten. Ook dat kan de bedoeling niet zijn.
Ik pleit daarom voor een "Aanvalsplan tegen de Armoedeval". Drie belangrijke stappen 
daarvoor zijn: (1) een inventarisatie van alle inkomensafhankelijke regelingen bij het Rijk, de 
provincies en de gemeenten met de bijbehorende cumulatie-effecten; (2) een moratorium op 
verdieping en verbreding van deze inkomensafhankelijke regelingen; (3) fasegewijze afbouw 
van de inkomensafhankelijke regelingen (vanzelfsprekend met compensatie voor mensen die 
niet kunnen werken, of niet meer hoeven werken).
Het meest sociale beleid biedt perspectief aan de twee miljoen mensen die geen betaalde 
baan hebben. Niet louter om economische redenen, maar omdat werk kansen biedt op 
ontplooiing en ontwikkeling. Laten we op alle niveaus samenwerken aan dat doel.

Hans Dijkstal

Belastingherziening 2001
Deze week werd het belastingstelsel 2001 met ruime meerderheid in 
de Kamer aangenomen. Niet alleen de coalitiepartijen maar zelfs het 
CDA stemden in met de voorstellen van minister Zalm en staatssecre
taris Vermeend. Omdat deze wetgeving ongetwijfeld de grootste 
operatie is van de PvdA-VVD-D66 coalities tot nu toe, is deze VVD- 
Expresse geheel aan het nieuwe stelsel gewijd. Namens de VVD heeft 
Bibi de Vries de hele besluitvorming behandeld. Bibi de Vries

De hoofdlijn van de belastingherziening 
Het wetsvoorstel Inkomstenbelasting 2001 
bevat een groot aantal veranderingen ten 
opzichte van de bestaande inkomstenbelas
tingwet. De belangrijkste wijzigingen zijn:
• invoering van het boxenstelsel
• invoering van de vermogensrendements- 

heffing
• verlaging van de tarieven van de belas

tingschijven
• vergroten van het verschil tussen werken 

en niet werken door invoering van de 
arbeidskorting

• de belastingvrije sommen worden vervan
gen door de invoering van de heffings
korting

• veranderen van een aantal aftrekposten
• meer individuele belastingheffing

B oxenstelse l
De bestaande inkomstenbelastingwet gaat 
uit van één belastbaar inkomen. Dit belast
bare inkomen bestaat uit alle inkomsten

gezamenlijk die u in een iaar geniet; uw 
loon of uitkering, rente, huurwaarde eigen 
woning enzovoort. Op de inkomsten komen 
de aftrekposten in mindering zoals hypo
theekrente of buitengewone lasten. De 
nieuwe inkomstenbelastingwet kent niet 
één, maar drie belastbare inkomens. Deze 
inkomens zijn ondergebracht in drie boxen 
met elk een eigen tarief:

Box 1: belastbaar inkomen uit werk en 
woning (progressief tarief)
Box 2: belastbaar inkomen uit aanmerke
lijk belang (vast tarief van 25%)
Box 3: belastbaar inkomen uit sparen en 
beleggen (vast tarief van 30%)

Elk inkomen is maar in één box belast, zodat 
er geen sprake kan zijn van dubbele belas
tingheffing.

Vervolg op pagina 2
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Soort inkomsten 
Inkomen

Box 1 Belastbaar inkomen uit werk en woning
Het belastbare inkomen uit werk en woning bestaat uit: 

Loon, pensioen, sociale uitkeringen enzovoort 
de eigen woning die hoofdverblijf is (huurwaardeforfait 
verminderd met hypotheekrenteaftrek)
Resultaat uit overige werkzaamheden 
winst uit onderneming 
periodieke uitkeringen en verstrekkingen 
(bijvoorbeeld alimentatie)
negatieve uitgaven voor inkomensvoorzieningen 
(bijvoorbeeld een teruggave van lijfrentepremies) 
verminderd met:
uitgaven voor inkomensvoorzieningen 
(bijvoorbeeld lijfrentepremie) 
uitgaven voor kinderopvang 
Persoonsgebonden aftrek 
Te verrekenen verliezen uit werk en woning

Box 2 Belastbaar inkomen uit aanmerkelijk belang
Van een aanmerkelijk belang is onder meer sprake als iemand 
Ten minste 5% van de aandelen van een BV of NV bezit. 
Belast is het inkomen uit aanmerkelijk belang verminderd met 
de te verrekenen verliezen uit aanmerkelijk belang.

Box 3 Belastbaar inkomen uit sparen en beleggen 30%
Het vast rendement (forfaitair voordeel) is vastgesteld op 4% 
per jaar. Dit rendement wordt belast met een vast tarief van 30%.
De grondslag van de berekening van het forfaitair rendement is 
de gemiddelde economische waarde van bezittingen verminderd 
met schulden in een jaar (de rendementsgrondslag).
Tot de bezittingen behoren bijvoorbeeld: 
aandelen en spaartegoeden
onroerende zaken (niet de woning die hoofdverblijf is) 
Roerende zaken niet in eigen gebruik 
De bestaande vermogensbelasting wordt afgeschaft.

Tarief

Niet
Meer dan meer dan %

% incl
premies volks 
verzekeringen

ƒ  31.652 3,00% 32,55%
ƒ  31.652 ƒ  53.381 7,30% 36,85%
ƒ  53.381 ƒ  99.460 42% 42%
ƒ  99.460 — 52% 52%

Tarief
Ouderen
Inkomen

Meer dan
Niet
meer dan %

ƒ  31.652
ƒ  31.652 
ƒ  53.381

14,65%
18,95%

ƒ  53.381 ƒ  99.460 42%
ƒ  99.460 — 52%

25%

Toelichting box 1
Vrijwel iedereen krijgt te maken met 
de belastingheffing in box 1: het 
inkomen uit werk en woning. 
Hieronder valt ook het inkomen uit 
vroeger werk, zoals een pensioen, 
een AOW- of een WW-uitkering. 
Hieronder wordt ingegaan op enkele 
nieuwe begrippen uit box 1.
• Resultaat uit overige werkzaamhe

den
Het resultaat uit overige werkzaam
heden is inkomen uit werk dat niet 
als loon of winst uit onderneming is 
belast. U kunt hierbij denken aan 
inkomsten uit het geven van lezin
gen of adviezen en freelancewerk- 
zaamheden.

• Persoonsgebonden aftrek
De persoonsgebonden aftrek is het 
totaal van de volgende aftrekpos
ten:

• uitgaven voor onderhoudsverplich
tingen (bijvoorbeeld alimentatie)

• veniezen op geldleningen aan 
beginnende ondernemers (de zoge
naamde Tante-Agaath-regeling)

• uitgaven voor het levensonderhoud 
van kinderen jonger dan 27 jaar die 
door u worden onderhouden

• buitengewone uitgaven voor uzelf, 
uw partner en uw kinderen jonger 
dan 27 jaar (bijvoorbeeld voor 
ziekte, invaliditeit en overlijden)

• weekenduitgaven voor gehandi
capte kinderen van 27 jaar of ouder

• scnolingsuitgaven (studiekosten)
• uitgaven voor monumentenpanden
• aftrekbare giften

Het kan zijn dat het inkomen in box 1 
onvoldoende is om de persoonsge
bonden aftrek helemaal te verreke
nen. In dat geval kunt u het restant 
aftrekken van het inkomen in box 3. 
Resteert dan nog een bedrag, dan 
kunt u het inkomen in box 2 daarmee 
verlagen.

Toelichting box 2 
In box 2 zijn de inkomsten uit 
aanmerkelijk belang belast. Van een 
inkomen uit aanmerkelijk belang is 
onder meer sprake als u ten minste 
5% van de aandelen van een beslo
ten of naamloze vennootschap bezit.

Toelichting box 3
Box 3 belast het inkomen uit sparen 
en beleggen. In vergelijking met de 
huidige situatie is een oelangrijke 
verandering dat het inkomen uit 
sparen en beleggen niet langer 
bestaat uit rente-, dividend- of huur
opbrengsten. In het nieuwe stelsel 
wordt namelijk een vast rendement 
over uw vermogen vastgesteld en 
vervolgens belast. Dit wordt de 
'vermogensrendementsheffing' 

enoemd. De betaalde rente en 
osten zijn daarbij niet meer aftrek

baar.

Het belastbare inkomen van box 3, 
bedraagt 4% van de economische 
waarde van uw bezittingen vermin
derd met uw schulden. Hierbij wordt 
uitgegaan van het gemiddelde saldo 
in net jaar. De nieuwe vermogensren
dementsheffing geldt onder meer 
voor onroerende zaken, aandelen, 
spaartegoeden en niet-vrijgestelde 
kapitaalverzekeringen. Het eigen huis 
dat uw hoofdverblijf is, valt niet 
onder deze heffing.
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U itgan gsp u n te n  V V D -fra c tie  
De belastingherziening was voor een 
groot deel een vertaling van de 
afspraken uit het regeerakkoord. De 
VVD-fractie heeft bij de beoordeling 
van de plannen de volgende 
uitgangspunten gehanteerd:

• Bevorderen van de internationale 
concurrentiepositie

• Verlaging van de loon- en inkom
stenbelasting over de hele linie: alle 
tarieven

• Individualisering
• Bevordering van arbeidsparticipatie, 

vergroten van het verschil tussen 
werken en niet-werken

• Lastenverlichting van minimaal 4,6 
miljard

• Afschaffen van niel wenselijke belas
tingen, zoals vermogensbelasting

• Administratieve vereenvoudiging en 
misbruikongevoeligheid

• Eerbiedigende werking voor 
bestaande contracten.

V erbeteringen
Toen de belastingherziening in
september verscheen bleek dat er een
aantal pijnpunten in het plan zaten
die de VVD-fractie graag zou willen
oplossen.
In het debat heeft de VVD-fractie 
gepleit voor een verbetering van:
• ae middengroepen (met een inko

men van ƒ  60.000 tot ƒ  90.000). Zij 
gingen er gemiddeld genomen te 
weinig op vooruit vergeleken met 
andere inkomensgroepen, te weten 
slechts 1% (voor Kostwinners).
Voor deze groep moest een correc
tie plaatsvinden.

• de ouderen. In het bijzonder alleen
staande ouderen met een aanvul
lend pensioen van ƒ  40.000 
pensioen kwamen er in de 
oorspronkelijke voorstellen niet 
goea af. Zij zouden er 0,6% op 
achteruit gaan. Ook dit diende 
gecorrigeerd te worden.

• de ondernemers:
• De inkomenspositie van kleine 

zelfstandigen is weliswaar verbe
terd door de ziekenfondsverzeke
ring, de inkomenspositie verslech
tert echter door de 
belastingherziening. De positie 
van alle zelfstandigen in de 
inkomstenbelasting diende verbe
terd te worden.

• De positie van de directeur-groot- 
aandeelhouder (dga): het 
aanmerkelijk belangtarief zou 
aanvankelijk naar 30% gaan, 
waardoor ae belastingdruk voor 
de dga effectief op 54,5% uit zou 
komen, terwijl het toptarief in de 
inkomstenbelasting 52% is.

De VVD-fractie wilde ook nog een 
aantal verbeteringen op pensioenge- 
bied, te weten:
• Handhaven van een ongetoetste 

aftrek voor lijfrenten;
• Verlaging van de AOW-franchise,

wat in het bijzonder van belang is 
voor mensen met een pensioengat 
en ondernemers;

• Verruiming van de pensioenop
bouw voor mensen die een aantal 
jaren niet aan pensioenopbouw 
konden doen.

R e su ltaat
Aan een groot deel van onze wensen 
is tegemoet gekomen.
De koopkrachteffecten voor de 
middeninkomens en de ouderen zijn 
in ons voordeel bijgesteld, het tarief 
voor aanmerkelijk belanghouders is 
verlaagd, de pensioenvoorziening is 
verruimd en kapitaalverzekeringen 
worden eerbiedigd tot ƒ  272.000 
( ƒ  544.000 voor gehuwden).

De belangrijkste uitkomsten van het 
debat zijn:

Koo p krach teffecten
• De middeninkomens (met een inko

men van ƒ  60.000 tot ƒ  90.000) 
gaan er gemiddeld tussen de 1,0 en 
4,4% op vooruit.

• Ouderen gaan er gemiddeld over 
de hele linie tussen de 1,1 en 3,5% 
op vooruit, waardoor de min voor 
alleenstaande ouderen met een 
aanvullend pensioen van ƒ  40.000 
zijn omgeslagen in een totale inko- 
mensvooruitgang van 1,1%.

gen: dit wordt betaald door de 
werkgever door het invoeren van 
een 15%-loonheffing op spaarloon 
en spaarpremies in de premiespaar- 
regeling.

• ƒ  50 miljoen extra voor zelfstandi- 
en, die is ingevuld via de arbeids- 
orting, zodat de zelfstandigenaf

trek niet hoeft te worden verlaagd.

Auto van de zaak  
In het regeerakkoord is opgenomen 
dat de bijtelling voor het privé- 
gebruik van de auto van ae zaak 
wordt vervangen door een benade
ring die
beter aansluit op het feitelijk privé- 
gebruik van de auto van de zaak. 
Daaraan is als volgt vormgegeven:

Aantal privé-km's

meer dan
maar niet 
meer dan forfait
500 nihil

500 4000 15%
4000 7000 20%
7000 25%

Er is vanuit gegaan dat dit per saldo 
geen extra belastinggeld voor het Rijk 
oplevert, dus gemiddeld gezien ook 
geen lastenverzwaring voor de burger 
oplevert.

Ouderenkorting 442
Aanvullende alleenstaande ouderenkorting 528
Arbeidskorting Maximaal ƒ  1770
Awf-premie 5,2%

A rb eid sm arkt/So cia le  Zekerheid
Eigen w o n in g
• De hypotheekrenteaftrek op het 

eerste huis blijft gehandhaafd.
• De VVD wil het eigen woning bezit 

bevorderen. In het nieuwe stelsel 
zou het aantrekkelijk worden om 
levenslang een aflossingsvrije hypo
theek aan te houden, zonder dat 
het "eigen" huis eigen bezit zou 
worden. De VVD-fractie is er voor 
om een termijn van 30 jaar in te 
voeren waarbinnen de hypotheek 
voor de eigen woning moet worden 
afgelost. Deze termijn gaat in vanaf 
2001. Wanneer gedurende de 30 
jaar de woning wordt verkocht en 
een nieuwe woning wordt gekocht 
met een hogere hypotheek, dan 
gaat de 30 jaar-termijn opnieuw in 
voor de meerdere schuld ten 
opzichte van de oorspronkelijke 
hypotheek van de voormalige eigen 
woning.

O ndernem er/w erkgever
• Het aanmerkelijk beTang-tarief in de 

onderneming wordt verlaagd van 
30% naar 25%

• Handhaving van de bestaande 
spaarloon- en premiespaarregelin-

O u d e d agsp arap lu  
De oudedagsparaplu 
houdt in een algemeen 
kader voor de fiscale 
begeleiding van alle 
mogelijke oudedagsvoor

zieningen: collectieve pensioenen, lijf- 
rente-verzekeringen, eigen spaar- 
voorzieningen, de fiscale 
oudedagsreserve van ondernemers 
(FOR), etc. Het doel van de oudedag
sparaplu is dat alle producten die 
eronder vallen in onderlinge samen
hang te bezien. Fiscale faciliëring 
vindt slechts plaats voor zover alle 
producten tezamen binnen de ruimte 
blijven die de
oudedagsparaplu biedt. Het zoge
naamde ‘eindloonstelsel’ blijft 
gehandhaafd. Je mag 70% van je 
laatst verdiende loon fiscaal gefacili- 
teerd opbouwen
Ten opzichte van het oorspronkelijke 
voorstel zijn de volgende verbeterin
gen aangebracht:
• verlaging van de franchise in de 

jaarruimte van circa ƒ  30 000 naar 
ƒ  21 000 (niveau van AOW  voor 
alleenstaanden);

• invoering ongetoetste aftrek van 
1000 euro (circa ƒ  2 200), waarbij 
het benutten van dit bedrag naast 
het deblokkeren van spaarloon of 
premie-sparen voor de voldoening

Vervolg op pagina 4
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van pensioenpremies wordt tegen
gegaan door de aldus aangewende 
bedragen op de basisruimte in 
mindering te brengen;

De VVD-fractie heeft de volgende
moties en amendementen ingediend
of ondersteund:
• Motie met verzoek aan de regering 

om zo spoedig mogelijk een notitie 
op te stellen over de mogelijkheden 
om ook andere producten dan lijf
renteverzekeringen, zoals geblok
keerde spaar- ot beleggingsrekenin- 
gen, in aanmerking te Faten komen 
voor de fiscale faciliteiten ten 
behoeve van de pensioenopbouw

• Motie waarin de regering wordt 
verzocht te onderzoeken welke 
mogelijkheden er zijn om het 
verschil bij de opbouw van een 
oudedagsvoorziening tussen de 
zogenaamde 2e en 3e pijler, dit 
verschil op te heffen en ae Kamer 
hierover zo spoedig mogelijk te 
informeren.

• Amendement De Vries: de zoge
noemde reserveringsregeling wordt 
verlengd van vijf naar zeven jaar.
De budgettaire derving van (uitslui
tend) het verlengen van de reserve
ringsregeling van vijf tot zeven jaar 
bedraagt naar verwachting ƒ  35 
miljoen.

• amendement De Vries: Het maxi
mumbedrag aan lijfrentepremies 
dat in de zogenoemde reserverings
regeling in aanmerking kan worden 
genomen wordt verhoogd van ƒ1 2  
149 naar ƒ  24 001 voor belasting-

lichtigen die bij het begin van het 
alenaerjaar 55 jaar of ouder zijn. 

Daarnaast blijft ook voor de groep 
de begrenzing tot 17% van ae 
premiegrondslag van toepassing.

Verm ogens rendem ents h effin g
• Eerbiedigende werking voor 

lopende polissen kapitaalverzeke- 
ringen (levensverzekeringen) tot 
maximaal ƒ  272.000,-

• De eerste ƒ  5.509 aan schulden 
worden vanuit doelmatigheidsover
wegingen niet meegenomen bij de 
bepaling van de grondslag van de 
vermogensrendementsheffing.

• Generieke vrijstelling van ƒ
100.000 per persoon in de vermo
gensrendementsheffing voor maat
schappelijke beleggingen, zoals 
groen beleggen, tante Agaath- 
feningen en kapitaalverzekeringen 
voor de studie van kinderen (tot 
een maximum van ƒ  50.000).

• Kunst: er vindt nu geen materiële 
verandering plaats vindt ten 
opzichte van de vermogensbelas
ting. De wijzigingen die dit beoog
den zijn uit het wetsvoorstel 
gehaald.

• Er is tevens een amendement 
aangenomen waarin wordt bereikt 
dat tot de maatschappelijke beleg
gingen ook sociaal-ethische beleg
gingen worden gerekend. Niet

duidelijk is wat sociaal-ethische 
beleggingen zijn. De VVD-fractie 
heeft nier tegen gestemd.

Kinderen/Studeren  
Er zijn verschillende maatregelen ten 
gunste van ouders met (studerende) 
kinderen doorgevoerd.
• Amendement De Vries/Bos waarin 

staat dat belastingplichtigen met 
kinderen extra ƒ  5.000 belastingvrij 
mogen sparen per kind

• Amendement Schutte c.s. De Vries 
waarin staat dat de maximale aftrek 
voor scholingsuitgaven wordt 
verhoogd van _ 5.000 tot _ 15.000. 
Hiervan kan alleen worden gebruik 
gemaakt als men ook zelf inkomsten 
verwerft.

• Amendement Giskes c.s. De Vries 
inzake de combinatiekorting voor 
arbeid en zorg beoogt een tege
moetkoming te bieden voor het feit 
dat werkenden met jonge kinderen 
in het algemeen te maken hebben 
met een specifieke last die werken
den zonder jonge kinderen niet 
hebben: de kosten van het uitbeste
den van de zorg voor die kinderen. 
Juist dit aspect vormt een aanmer
kelijke drempel bij het toetreden tot 
de arbeidsmarkt. Het is van belang 
ouders zoveel mogelijk vrij te laten 
in de wijze waarop zij - een deel 
van - de zorg voor hun kinderen 
uitbesteden. Aan dat uitgangspunt 
komt een fiscale tegemoetkoming 
rechtstreeks aan de ouders het best 
tegemoet. De korting bedraagt ƒ  
220 per kalenderjaar. De korting 
geldt per belastingplichtige, zodat in 
een huishouden ook tweemaal recht 
op de combinatiekorting kan 
bestaan.

• Daarnaast is een amendement 
aangenomen over de inkomensaf
hankelijke kinderkorting, waar de 
VVD-fractie tegen heeft gestemd.
Dit amendement houdt in dat een 
kinderkorting van ƒ  80 wordt toege
kend tot een gezamenlijk inkomen 
van ƒ1 1 6.008. Is het gezamenlijk 
inkomen niet meer dan ƒ  58 004 
dan bestaat recht op een aanvul
lende kinderkorting van eveneens ƒ  
80. De VVD-fractie is hier tegen, 
omdat dit een nieuwe inkomensaf
hankelijke regeling betreft die de 
armoedeval bevordert en hierdoor 
bijdraagt aan een verslechtering van 
de werkgelegenheid.

C o n clu sie
Met dit wetsvoorstel wordt het 
verschil tussen werken en niet-werken 
vergroot. Dit is absolute winst en wat 
betreft de VVD kan het verschil nog 
groter. We hebben een enorme 
tariefsverlaging bereikt. De dalende 
lijn van 72% naar 60% naar 52% ziet 
de VVD graag verder dalen. Het 
mooiste wat ons in dat kader kan 
overkomen is een flat tax. Een flat tax 
zou ook de eenvoud van het belas
tingstelsel ten goede komen. De

vermogensrendementsheffing is een 
opmerkelijk onderdeel van de nieuwe 
wet. Het voorgestelde tarief van 30% 
en ook het percentage van 4% is 
goed. Vermogen moet in de toekomst 
niet zwaarder belast worden. Vanuit 
de Tweede Kamer is er een toene
mende druk om vermogen zwaarder 
te willen belasten. Water stroomt 
immers naar het laagste punt. Een 
heffing over vermogen moet zodanig 
vorm gegeven zijn dat de spaarzin 
blijft en aat de tarieven internationaal 
concurrerend blijven. Er lijkt een 
meerderheid te bestaan voor de 
invoering van een vermogenswinst
belasting. De VVD heeft zich hier 
tegen verzet in het debat. Als wordt 
gekeken naar de fiscale facilitering 
van de eigen woning kan worden 
geconstateerd dat de discussie over 
beperking van de hypotheekrenteaf
trek nogïang niet in zicht is. Rond de 
zomer van dit jaar komt er een notitie 
vanuit het kabinet omtrent eigen 
woning en fiscus. Uitgangspunten 
van de VVD zullen zijn:
1. Geen beperking van de hypotheek

renteaftrek van de eerste woning
2. Verlaging van het eigenwoningfor- 

fait (het voormalige nuurwaarde- 
forfait)

De VVD blijft werken aan het verbe
teren van het fiscale klimaat.
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Bibi de Vries 
Tel. 070 318 29 08
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Hoofd- en bijzaken
Er leek deze week weer heel wat op het spel te staan in de poli
tiek. In de kranten kon u lezen over gekrakeel over verkoop van 
staatsdeelnemingen en de voeding van het FES-fonds, waarbij de 
PvdA een afwijkende lezing had van het Regeerakkoord en die 
gehonoreerd wilde zien. De Tweede Kamer riep minister Zalm 
naar de Kamer om hem tijdens het 'live' uitgezonden vragenuur 

te ondervragen over zijn uitspraken over het huurwaardeforfait. Het CDA klaagde dat ze 
hetzelfde wilde als Zalm en bestempelde daarom de opmerkingen van de minister als 
"vandalisme". Een dag later werd u op de hoogte gehouden van een meningsverschil 
tussen een deel van de Tweede Kamer (met prominente rollen voor D66 en PvdA) met 
staatssecretaris Remkes over de maximale huurstijgingen. En dan was er ook nog de 
senaatsfractie van de VVD die tegen een wetsvoorstel over Arbeid en Zorg stemde, 
zonder dat het overigens consequenties had. Tussendoor verschenen berichten over 
geflirt met het CDA. Eerst zou de VVD lonken en vervolgens maakte de PvdA avances. En 
al die krantenartikelen waren op hun beurt weer aanleiding voor nieuwsberichtjes over 
de sfeer in de coalitie.

M aar stond er zo veel op het spel deze laatste  dagen?

In zo'n week is het goed de hoofd- en bijzaken te onderscheiden. Natuurlijk is iedere 
wet, iedere regeling, iedere afspraak belangrijk. Ze moeten op hun merites worden 
beoordeeld. Sommige zijn een beetje meer oelangrijk dan andere. Het is goed in gedach
ten te houden wat de grote vraagstukken zijn waarvoor ons land werkelijk staat. Dus niet 
voor de techniek bij de voeding van het FES-fonds, maar voor de ruimte die er is om de 
infrastructuur te verbeteren. Dus niet voor het rondje uitdelen nu er ruimte in de begro
ting ontstaat, maar het investeren in onderwijs en infrastructuur en het afbouwen van de 
staatsschuld. Niet voor de koppeling van de huurprijs aan de inflatie, maar voor een 
betere afstemming van vraag en aanbod op de woningmarkt waarbij de woonlasten de 
woonkosten beter weerspiegelen. Niet voor details in het recht op deeltijdwerk, maar 
voor het oplossen van spanningen op de arbeidsmarkt en het betrekken van de vele 
inactieven in het arbeidsproces.

En dan zijn er nog zo veel belangrijke dingen waar we het deze week niet over hadden: 
openbare orde en veiligheid, integratie in de multiculturele samenleving, om er maar een 
paar te noemen. Laten we ons richten op de hoofdzaken, in de politiek, in de coalitie, in 
de VVD.
Niet steggelen over bijzaken. Dan besteden we onze energie effectief.

Hans Dijkstal

Huurbeleid voor het jaar 2000-2001
gedebatteerd over het huurbeleid. Sinds 
overleg vast op de maximale toegestane 

net jaarlijks in de huurbrief van oktober

mogelijkheid om binnen hun woningbezit 
verschillende huurverhogingen vast te stel
len: een wat hogere huur voor woningen 
die goed in de markt liggen en een lagere 
huurverhoging of zelfs een huurverlaging 
voor woningen met een mindere kwaliteit.

4,5  procent
De maximaal toegestane huurverhoging per 
woning is in oktober 1999 door het kabinet 
vastgesteld op 4,5% . Uiteraard kunnen de 
huurverhogingen ook minder zijn of zelfs 
worden verlaagd. VVD-woordvoerder Pieter 
Hofstra ondersteunt dit beleid. Nu de 
corporaties verzelfstandigd zijn, moeten zij 
een bedrijfseconomisch verantwoord huur
beleid kunnen voeren. Bovendien zijn de 
huren, nu de overheid deze niet meer zelf 
vaststelt, de laatste tijd aanzienlijk minder 
snel gestegen.
Tijdens het debat over het huurbeleid eind 
vorig jaar heeft de Kamer echter een motie

Vervolg op pagina 2

Deze week heeft de Kamer 
november vorig jaar zit het 
huurverhoging die het kabi 
vaststelt.

Regeerakkoord  
In het Regeerakkoord is 
de afspraak gemaakt dat 
het huurbeleid in deze 
kabinetsperiode zal 
worden voortgezet in de 
richting van het inflatie

percentage. Afgelopen jaar was de gemid
delde huurstijging 2,8% . Dat komt aus dicht 
in de buurt van het inflatieniveau (2,1 %).
Bij een inflatievolgend huurbeleid moeten 
corporaties een zekere bandbreedte hebben 
in het vaststellen van de huurverhoging. Dat 
komt omdat de verschillen tussen (sociale) 
verhuurders qua woningbezit en financiële 
positie groot zijn.

Corporaties met een grote investeringsop- 
gave, zoals bijvoorbeeld in de stedelijke 
vernieuwing, hebben een grotere band
breedte, dus een hogere maximaal toege
stane huurstijging, nodig om voldoende 
financiële armslag te krijgen. Daarnaast 
geeft zo'n bandbreedte de verhuurders de

Pieter Hofstra
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Stef Blok

Medezeggenschap gepensioneerden
De Kamer overlegde deze week over het 
onderwerp medezeggenschap gepensioneer
den bij pensioenfondsen en gelijkstelling 
van geregistreerde partners en gehuwden.
VVD-woordvoerder Stef Blok sprak zijn 
instemming uit over het plan om gepensio
neerden medezeggenschap te geven.

M e d ezeggensch ap  
Bij organisaties van ouderen leeft al 
lang ae wens tot medezeggenschap 
in pensioenfondsen. Deze wens heeft 
na overleg met de sociale partners 
enige jaren geleden geresulteerd in 
een convenant waarin pensioenfond
sen wordt aanbevolen om medezeg
genschap voor gepensioneerden te 
regelen. Dit kan of door middel van 
een bestuurszetel of door middel van 
een adviserende deelnemersraad. Als 
er gekozen wordt voor een bestuurs
zetel, dan komt deze in mindering op 
de zetels voor werknemers. Na 
ondertekening van het convenant 
bleek dat een deel van de ouderenor
ganisaties teleurgesteld was over het 
convenant. De VVD-woordvoerder 
gaf tijdens het debat aan dat de VVD 
een warm voorstander is van mede
zeggenschap van gepensioneerden. 
Of het convenant te vrijblijvend is zal

de tijd moeten leren. "Niet uit het 
oog verloren moet worden dat alle 
convenantpartners met volle verstand 
getekend nebben. De wetgeving die 
voorligt, is bedoeld om het convenant 
te steunen en daarmee het primaat 
van de drie partners te erkennen", 
aldus Blok.

Ook het voorstel om geregistreerde 
artners en gehuwden gelijk te stellen 
on op de instemming van de VVD- 

fractie rekenen.

K e u ze vrijh e id
Tot slot stelde de VVD-woordvoerder 
dat de vraag om medezeggenschap 
een meer fundamenteel punt 
oproept, namelijk de wens van deel
nemers in pensioenfondsen om meer 
keuzevrijheid. Dit gebrek aan keuze
mogelijkheden wordt voor een 
belangrijk gedeelte veroorzaakt door

de wet tot verplichte deelneming in 
het bedrijfspensioenfondsen. Deze 
wet was nier niet aan de orde, maar 

ezien de directe koppeling tussen 
et gebrek aan keuzemogelijkheden 

en de wens tot medezeggenschap, 
vroeg hij om een beschouwing van de 
staatssecretaris over dit punt. Bij de 
mogelijkheden tot meer keuzevrijheid 
sloeg ae VVD-woordvoerder een 
tweetal piketpalen. Op de eerste 
plaats "moet keuzevrijheid de moge
lijkheid bieden om pensioenregelin
gen daadwerkelijk naar individuele 
wensen in te vullen. Daarnaast mag 
toegankelijkheid niet afhankelijk zijn 
van gezondheid of geslacht", aldus 
Blok. De staatssecretaris zegde hierop 
een nota over dit onderwerp toe.

Meer informatie: Stef Blok, 
tel. 070 318 29 10

Vervolg van pagina 7 Huurbeleid

aangenomen waarin wordt vastge
steld dat wanneer de huur boven de 
60% van de maximaal -  volgens het 
puntensysteem -  redelijke huurprijs 
ligt, de huurverhoging niet boven 
inflatieniveau mag uitkomen. De 
huurverhoging van zo'n 64% van de 
woningen wordt zo bevroren op 
inflatieniveau. De VVD heeft deze 
motie niet gesteund omdat corpora
ties zo te weinig speelruimte krijgen 
om een bedrijfseconomisch verant
woord huurbeleid te kunnen voeren. 
Daarnaast wordt via deze motie de 
zogenoemde huursombenadering 
feitelijk afgeschaft.
Dat betekent dat de huren voortaan 
weer via Den Haag worden vastge
steld. Hofstra stelde vast dat de huur
der met dit voorstel van de coalitie
partners er geen cent beter van 
wordt, eerder slechter.

De vrijheid van de verhuurders om 
lokaal en regionaal maatwerk te leve
ren vervalt, huurverlagingen zullen 
niet meer opgevangen kunnen 
worden en de goedkoopste woningen 
zullen het meest in huur worden 
verhoogd. Bovendien bemoeilijkt dit 
de investeringen door de sector die 
hard nodig zijn in de grote steden. De 
woordvoerder riep de collega-initia- 
tiefnemers van het wetsvoorstel 
Bevordering Eigen Woningbezit op 
zich te realiseren dat de corporaties

nodig zijn om veel huurwoningen om 
te zetten in koopwoningen.

Rekensom
De staatssecretaris rekende de Kamer 
voor dat wanneer de motie wordt 
aangenomen het effect zal zijn dat de 
gemiddelde huurverhoging niet op 
2,5% zal uitkomen, maar op 3%. Hij 
heeft dan ook aangegeven de motie 
niet volledig te kunnen uitvoeren. 
Temeer omdat bij de verzelfstandin- 
gingsoperatie van de woning
corporaties (brutering) afspraken zijn 

emaakt over de nootzakelijke band- 
reedte voor het huurbeleid, zodat zij 

de noodzakelijke huurverhoging, 
aansluitend op de eigen mogelijk
heden en behoeften, konden door
voeren. Wanneer de Kamer de huur
verhoging voor zo een aanzienlijke 
groep woningen op inflatieniveau zou 
bevriezen, zou dit in strijd zijn met de 
afspraken die met de corporaties zijn 
gemaakt. Ook vanwege ae juridische 
consequenties heeft de staatssecreta
ris aangegeven de motie niet uit te 
kunnen voeren. Hij weet zich hierin 
gesteund door een advies van de 
Landsadvocaat. Om de Kamer tege
moet te komen is de maximale huur
verhoging vastgesteld op 4,25% in 
plaats van 4,5%.

Steun voor k a b in e tsv o o rste l 
De VVD houdt vast aan het kabinets
voorstel. De staatssecretaris heeft 
aangegeven dat de huurverhogingen

volgend jaar gemiddeld op het infla
tieniveau zullen uitkomen.
Vorig jaar was er een verschil tussen 
een maximum van 6,5% en een gere
aliseerde gemiddelde huurverhoging 
van 2,8%. Daar zat dus een verschil 
van 3,7%. Dit jaar zal het maximum 
4,25% zijn met een gemiddelde van 
2,5%. Daar zit maar 1,75% tussen. Er 
is dus een forse stap in de goede rich
ting gezet.

Geen steun
Afgelopen donderdag is een motie 
ingediend waarbij de regering wordt 
gevraagd de maximale huurverhoging 
te compenseren met een verhoging in 
de huursubsidie, zodat de koopkracht 
van mensen die huursubsidie ontvan
gen niet achteruit gaat. De staatsse
cretaris heeft zelf eerder een derge
lijke mogelijkheid voorgesteld en wil 
creatief nadenken over een oplossing. 
Na overleg te hebben gehad met het 
kabinet zal de staatssecretaris de 
Kamer hier nader over informeren. 
Alle moties zullen door de VVD 
kritisch worden bezien, maar de kans 
dat de VVD de motie van PvdA en 
D66, die de huurverhoging van 64% 
van de woningen op inflatieniveau 
bevriest, zal steunen, is uitgesloten.
De Tweede Kamer zal dinsdag 15 
februari over de moties stemmen.

Meer informatie: Pieter Hofstra,
070 318 28 86
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Xenotransplantatie
VVD-woordvoerder Erica Terpstra heeft in de Tweede 
Kamer gepleit voor een tijdefijk verbod op klinische 
toepassingen van xenotransplantatie. Dit is nodig om 
evaluaties af te wachten en geeft ruimte aan een maat- 

discussie. De VVD vindt wel dat er ruimte 
voor préklinisch onderzoek.

schappelijke i 
moet blijven

Erica Terpstra Terughoudend
De VVD wil uiterste 

terughoudendheid betrachten ten 
aanzien van klinische toepassingen 
van xenotransplantatie (het implante
ren van dierorganen in mensen).
"Er is nog onvoldoende zicht op de 
veiligheidsaspecten voor het individu, 
en de gezondheidsrisico's voor de 
hele bevolking", aldus de VVD- 
woordvoerder. Wel wil zij dat het 
mogelijk blijft om préklinisch onder
zoek te doen. Ook de (beperkte) 
toepassing van een kunstlever buiten 
het lichaam bij anders ten dode opge
schreven leverpatiënten vindt zij wel 
aanvaardbaar.

Uitvoerbaarheid  
De praktische uitvoerbaarheid van 
xenotransplantatie is nog ver weg. 
Tegelijkertijd blijven nog veel vragen 
onbeantwoord.
Reden voor de VVD-woordvoerder 
om te pleiten voor een in tijd 
begrensd verbod op nieuw klinisch 
onderzoek. Het wettelijk moratorium 
geeft ruimte voor maatschappelijke 
discussie en maakt het mogelijk om 
de aangekondigde (nationale en 
internationale) nieuwe evaluatie af te 
wachten. Samen met de PvdA- 
woordvoerder diende zij een motie in 
waarin de minister wera verzocht een 
moratorium via AMvB te regelen.

Dieren
Verder vroeg de VVD-woordvoerder 
aandacht voor de ethische aspecten 
van het diergebruik. Het veranderen 
van het genetisch materiaal van het 
dier, zonder dat er zicht is op de 
gevolgen op langere termijn is een 
onherroepelijke ingreep. Terpstra: "Ik 
wijs een aergelijke ingreep en toepas
sing niet absoluut van de hand. Wel 
vind ik dat wij vanuit het ‘nee,tenzij- 
beleid' iedere keer een zorgvuldige 
belangenafweging en toetsing 
moeten maken. Ook zal zorgvuldig 
moeten worden nagegaan of alterna
tieven beschikbaar zijn".

Meer informatie: Erica Terpstra, 
tel. 070 318 28 93

Groepsaansprakelijkheid
De VVD-fractie heeft deze week bij monde van Atzo Nicolaï ingestemd met 
het eerste van een drietal wetsontwerpen die de bevoegdheid uitbreiden om 
grootschalige ordeverstoringen te voorkomen.

EK 2000  
Aanleiding voor 
hel wetsontwerp is 
hel Europees 
Kampioenschap 
voetbal dat dit jaar 
in Nederland en 
België plaatsvindt. 
Het gaat echter 
niet om gelegen
heidswetgeving.
De uitbreiding van 

de groepsaansprakelijkheid kan ook 
worden gebruikt bij andere ordever
storingen zoals uit de hand gelopen 
demonstraties en betogingen.

Art 141 Sr.
Het voorstel beoogt artikel 141 van 
het Wetboek van Strafrecht te wijzi
gen. Hiermee wordt bereikt dat 
iemand die op een andere wijze dan 
middels het begaan van een geweld
dadige handeling bijdraagt aan de 
openlijke geweldpleging eerder kan 
worden aangemerkt als medepleger 
van openlijke geweldpleging. 
Voortaan zullen dus ook vocale, intel
lectuele en andere bijdragen aan 
openlijk geweld meetellen waar het 

aat om strafrechtelijke aansprakelijk- 
eid.

Keerzijde
De VVD-woordvoerder vroeg speciale 
aandacht voor het risico dat onschul
dige passanten worden vervolgd. Het 
wetsvoorstel liet daarover nog twijfels 
bestaan. Tijdens de behandeling werd

echter duidelijk dat het vereiste van 
voorwaardelijke opzet met zich 
meebrengt dat het voor strafrechte
lijke aansprakelijkheid onvoldoende is 
dat een persoon aanwezig is in een 
groep en wellicht zelfs de wetenschap 
heeft dat de groep geweld kan gaan 
gebruiken. Pas indien de betrokkene 
welbewust de aanmerkelijke kans 
heeft aanvaard dat hij met zijn 
gedrag een wezenlijke bijdrage levert 
aan het geweld, kan veroordeling 
volgen.

In de praktijk gaat het betekenen dat 
niet bijvoorbeeld alleen de feitelijke 
gooier van stenen kan worden aange
pakt, maar dat ook de persoon die de 
stenen uit de weg heeft gehaald en 
deze aan de gooier heeft gegeven en 
degene die aanmoedigde om te 
gooien strafrechtelijke aansprakelijk 
gesteld kunnen worden.

Instem m ing
Gezien het belang van de bestrijding 
van grootschalige ordeverstoringen 
en de zorgvuldige garanties die 
worden geboden voor onschuldige 
passanten, heeft de VVD ingestemd 
met het voorstel.

Meer informatie: Atzo Nicolaï, 
tel. 070 318 28 88

Atzo Nicolaï
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De Nederlandse taal moet 
topprioriteit krijgen in het onderwijs
Gelden voor onderwijs in allochtone talen moeten voor het Nederlands worden ingezet
Jaarlijks wordt in het onderwijs 
terecht veel extra geld, zo'n 800 
miljoen gulden, uitgetrokken voor 
kinderen die achterblijven of dreigen 
achter te blijven bij hun leeftijdsgeno
ten. Een groot deel van dit bedrag 
wordt gekoppeld aan het opleidings
niveau en/of de buitenlandse 
herkomst van de ouders, de zgn. 
gewichtengelden.

Desondanks wijst onderzoek keer op 
keer uit dat de overheid, de gemeen
ten en de scholen er niet in slagen 
om met dit bedrag de achterstanden 
aantoonbaar te verkleinen. Laatste in 
een lange rij was de rapportage 
minderheden 1999 van net Sociaal 
Cultureel Planbureau, waaruit blijkt 
dat allochtone kinderen de basis
school verlaten met een achterstand 
op het gebied van de Nederlands taal 
van gemiddeld twee jaar. Tot in het 
hoger onderwijs vallen allochtonen af 
omdat ze tegen een taalbarrière aan 
blijven lopen.

Onlangs nog bleek uit gegevens van 
de inspectie voor het onderwijs dat 
het taalonderwijs op eenderde van de 
scholen met veel allochtonen (maar 
ook op veel scholen met veel autoch
tone achterstandskinderen) onder de 
maat is. Al jaren rapporteert diezelfde 
inspectie dat er effectieve methodes 
in omloop zijn om achterstanden in 
de Nederlandse taal aan te pakken, 
maar dat scholen deze ongebruikt op 
de plank laten liggen en met verou
derde en slechte methodes werken. 
Boodschappen als deze benadrukken 
hoe belangrijk een onafhankelijke 
inspectie is.

Het onvermogen om de achterstan
den van allochtonen en autochtonen 
te verkleinen komt neer op verspilling 
van talent en toekomstkansen. De 
uitvoering van het achterstandenbe
leid is gedecentraliseerd naar de 
gemeenten, maar de doelstellingen 
worden landelijk bepaald. Helaas zijn 
de huidige doelstellingen te vrijblij
vend en vaag geformuleerd, en geven 
ze teveel verschillende prioriteiten 
aan om een helder kader te kunnen 
bieden aan scholen en gemeenten.
Die zijn dan ook ieder voor zich bezig 
het wiel opnieuw uit te vinden. De 
VVD vindt het daarom de hoogste 
tijd dat de Nederlandse taal toppriori
teit krijgt, in het onderwijs, op de 
lerarenopleiding en in het achterstan
denbeleid. Taal, taal, taal moet het 
motto zijn, desnoods ten koste van 
andere vakken of kerndoelen uit het

al te fors uitgedijde takenpakket van 
het basisonderwijs. Met onvoldoende 
taalbeheersing kom je in je verdere 
schoolloopbaan en in de maatschap
pij nergens. Op initiatief van de VVD 
is in de vorige kabinetsperiode reeds 
ondubbelzinnig in de wet vastgelegd 
dat Nederlands de voertaal is in het 
onderwijs. Tijdens de behandeling 
van de laatste onderwijsbegroting is 
door de VVD een kamerbreed onder
steunde motie ingediend om voor het 
bestrijden van achterstanden topprio
riteit te geven aan toetsbare doelstel
lingen op het gebied van de 
Nederlandse taal. Deze motie wacht 
nog altijd op uitvoering door de 
staatssecretaris van Onderwijs.

De achterstand van jonge allochtone 
kinderen, die van huis uit een andere 
taal spreken, moet zo vroeg mogelijk 
worden ingelopen. Alle zeilen moeten 
daarvoor worden bijgezet, en daarom 
moet de prioriteit voor de Nederl
andse taal ook als doelstelling gelden 
voor het onderwijs in allochtone 
talen. Dit onderwijs heeft nooit een 
heldere functie gehad. Oorspronkelijk 
werd het opgezet als voorbereiding 
op de verwachte terugkeer naar het 
land van herkomst van de kinderen 
van gastarbeiders. Toen in de jaren 
tachtig bleek dat de terugkeer van 
grote groepen niet meer in de rede 
lag, kreeg net onderwijs in allochtone 
talen een zelfstandige plaats. Deze 
positie werd gerechtvaardigd vanuit 
de gedachte dat het eerst leren van 
de thuistaal een gunstige uitwerking 
zou hebben op het zelfvertrouwen 
van de allochtone leerling en het 
latere leren van het Nederlands. Maar 
in 1992 concludeerde de commissie 
van Kemenade in het advies "Ceders 
in de tuin” dat niet aangetoond kon 
worden dat het eerst leren van de 
thuistaal een positief effect zou 
hebben op het leren van de Neder
landse taal. Verder waren er grote 
problemen met de geïsoleerde positie 
die leerkrachten in allochtone talen 
op school innamen, en met het 
niveau van hun beheersing van de 
Nederlandse taal.
De VVD heeft het altijd vanuit het 
oogpunt van integratie op zijn zachtst 
gezegd nogal onproductief gevonden 
om allochtone kinderen met een 
achterstand in de Nederlandse taal uit 
de reguliere lessen weg te halen om 
onderwijs in de eigen taal te krijgen.

Als reactie op het advies zijn de eisen 
die aan de leerkrachten in de allocht
one talen worden gesteld aange

scherpt. Vanaf 1995 moeten zij het 
Nederlands voldoende beheersen. 
Overigens voldoet nog steeds een 
aanzienlijk deel van deze leraren niet 
aan deze eis. Vervolgens werd in de 
vorige kabinetsperiode in de wet 
OALT (Onderwijs In Allochtone 
Levende Talen) besloten om het 
onderwijs in allochtone talen buiten 
de schooltijd te plaatsen.

De VVD vindt het positief dat hier
mee een eind is gekomen aan de situ
atie waarbij het onderwijs in de eigen 
taal ten koste van de reguliere 
schooltijd gaat. Het onderwijs kan nu 
buiten ae school om worden gege
ven. Hierdoor kan toegewerkt 
worden naar een situatie waarbij de 
verantwoordelijkheid voor het bele
ven van de eigen taal en cultuur meer 
door deze gemeenschappen zelf ter 
hand wordt genomen, zoals de 
Chinezen in Nederland dat al sinds 
jaar en dag doen. Daarnaast is onder 
de huidige wetgeving de mogelijk
heid geschapen om de OALT-midde- 
len in te zetten in de onderbouw van 
de basisschool voor Nederlandse taal
verwerving. Veel gemeenten kiezen 
hier nu ook voor.

De VVD is er voorstander van dat 
deze "kanbepaling" voor de onder
bouw wordt gewijzigd in een "moet- 
bepaling". De OALT-middelen en de 
OALT-leerkrachten worden dan niet 
langer ingezet voor de verdere 
ontwikkeling van de allochtone 
thuistaal, maar voor het zo snel 
mogelijk inlopen van de grote taal
achterstanden. Er kan dan niet meer 
gesjoemeld worden met de eisen: de 
OALT-leerkrachten moeten het 
Nederlands voldoende beheersen om 
ingezet te worden voor het bestrijden 
van taalachterstanden.

Op langere termijn is de VVD er 
voorstander van om ook de OALT- 
middelen voor de bovenbouwleerlin- 
gen in te zetten voor het inlopen van 
taalachterstanden.
Het is zaak om alles op alles te zetten 
om de kansen voor autochtonen en 
allochtonen te vergroten. Daarvoor 
moet de Nederlandse taal toppriori
teit krijgen in het onderwijs.

Meer informatie: Clemens Cornielje, 
tel. 070 318 39 04

Dit artikel is eerder verschenen in 
dagblad De Stem.
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PARTIJEN

Defensienota
Tijdens de kabinetsformatie van Paars II in 1998 waren er grote 
verschillen tussen de VVD enerzijds en de PvdA en D66 ander
zijds over de hoogte van de financiële middelen voor defensie.
De beide coalitiepartners wilden 1 miljard gulden op defensie 
bezuinigingen, terwijl de VVD tegen verdere bezuinigingen was. 
Sinds begin jaren negentig was het defensiebudget met 30%  

gekrompen en volgens de VVD was daarmee ook ae grens bereikt om nog op een verant
woorde en geloofwaardige manier het veiligheids- en defensiebeleid te kunnen uitvoe- 
ren. Immers defensiebeleid is lange termijn beleid, en wie onvoldoende investeert in de 
krijgsmacht krijgt vanzelf de rekening gepresenteerd. Bovendien werd het grootste deel 
van de rekening van al die bezuinigingen betaald door het defensiepersoneel, omdat het 
takenpakket en het ambitieniveau niet werden bijgesteld. In het Regeerakkoord werd 
uiteindelijk als politiek compromis een taakstellende bezuiniging van 375 miljoen gulden 
afgesproken.
Wakker geschud door de ontwikkelingen op de Balkan kwamen de PvdA en D66 vorig 
najaar met een eigen defensienota. Opmerkelijk daarin was dat beide partijen vonden dat 
er niet verder meer op het defensiebudget kon worden gekort. Men had dus, ruim een 
jaar later, afstand genomen van het eigen verkiezingsprogramma waarin nog werd 
gepleit om 1 miljard gulden te bezuinigen. Dat getuigde van realiteitszin. Niettemin 
deden beide partijen vergaande voorstellen om ae samenstelling van de krijgsmacht te 
veranderen. Zo pleitte de PvdA voor bijna een halvering van de marinevloot en opheffing 
van het Duits-Nederlandse legerkorps. D66 wilde opheffing van alle mobilisabele eenhe
den en oprichting van een Europese Defensiecapaciteit die zou moeten leiden tot een 

icfige Eurorzelfstandige Europese defensie. Geen van deze voorstellen zijn gelukkig terug te vinden 
in de Defensienota, die realistisch is en uitgaaf 
van defensie in de internationale gemeenschap
in de Defensienota, die realistisch is en uitgaat van de moderne opvattingen over de rol

^ ichap.
Gezien de voorgeschiedenis is het verheugend dat afgelopen week tijdens de behande
ling van de Defensienota, de beide coalitiepartners zich met de VVD achter het beleid in 
de Defensienota hebben geschaard. Ook de grootste oppositiepartij, het CDA, kon 
instemmen met het voorgestelde beleid. Dat is in vergelijking met ae situatie in 1998 
politieke winst. Maar dat schept ook verplichtingen. Wat de VVD betreft moeten die 
verplichtingen verder reiken dan de verkiezingen in 2002. Dat is de politiek niet alleen 
verplicht aan de krijgsmacht, maar ook omdat een grotere Europese verantwoordelijkheid 
op net gebied van vrede en veiligheid niet strookt met lagere defensiebudgetten. Immers
defensiebeleid blijft lange termijn beleid.

Hans Dijkstal

Vogelrichtlijn
Deze week heeft Wim Passtoors de staatssecretaris van Landbouw, Natuurbeheer 
en Visserij de kritische houding van de VVD-fractie over de implementatie van de 
Vogelrichtlijn voorgehouden. Door de voorstellen van het kabinet dreigt de 
Nederlandse natuur de dupe te worden van goede bedoelingen.

A chtergrond
Het ministerie van LNV heeft op 15 februari 
1999 een procedure gestart om voor 
1 augustus a.s. grote delen van ons land 
(waaronder bijna alle watergebieden) aan te 
wijzen als Speciale Beschermings-Zones 
(SBZ) in het kader van de Vogelrichtlijn.
De staatssecretaris heeft bij de implementa
tie van de Europese Richtlijn eenzijdig 
enkele criteria toegevoegd. Naast de rede
lijke norm dat in een aangewezen gebied 
één procent van de Europese populatie van 
een bepaalde (water)vogelsoort moet voor
komen, is bepaald dat het gebied moet 
behoren tot ae 5 belangrijkste gebieden 
voor de betreffende soort en dat de omvang 
van de te beschermen gebieden tenminste 
honderd hectaren bedraagt. Daarnaast heeft 
de staatssecretaris de speciaal beschermde 
gebieden uitgebreid met oppervlakten om 
andere niet kwalificerende vogels, andere 
trekvogels en zogenaamde Rode-Lijstvogels 
(beschermde zeldzame Nederlandse vogels) 
te beschermen.
De VVD heeft daar grote bezwaren tegen. 
"Als wij in een klein dichtbevolkt land als 
Nederland dergelijke extra criteria hanteren,

plegen we ernstige inbreuk op o.a. de 
economische activiteiten, zoals recreatie. 
Bovendien missen deze criteria een ecologi
sche en juridische grondslag en zijn ze hele
maal niet vereist op basis van de Europese 
regels", aldus Passtoors.

Ook de gang van zaken rond het vaststellen 
en beschikbaar stellen van de ornithologi
sche gegevens riep de nodige vragen op. De 
gegevens werden pas vrijgegeven nadat 
gedreigd was met een procedure op basis 
van de Wet Openbaarheid van Bestuur. Dit 
belemmerde een afgewogen inspraakmoge
lijkheid. De staatssecretaris zegde onder 
druk toe de periode voor het geven van een 
zienswijze voor provincies, gemeenten, 
waterschappen en alle andere betrokkenen 
met een maand te verlengen. Belang
hebbenden kregen hierdoor opnieuw de 
kans hun mening over de aangewezen 
gebieden te geven. Dit is inmiddels gebeurd 
en heeft meer dan 6000 bezwaren opgele
verd; dit zijn er meer dan tegen de 
Betuwelijn!

Vervolg op pagina 4
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Mensenrechten centraal in buitenlandsbeleid W C
De VVD heeft bij monde van Hans van Baaien in een algemeen overleg met minister Van 
Aartsen van Buitenlandse Zaken aangedrongen op een ferm Europees standpunt inzake de 
schendigen van de mensenrechten door China in Tibet. Daarnaast werd aandacht besteed 
aan de nieuwe Oostenrijkse regering.

Hans van Baaien

T ib e t
O p 25 februari 
aanstaande wordt 
de halfjaarlijkse 
EU-China 
mensenrechten
dialoog gehouden. 

Van 20 maart tot en met 24 april 
vindt de VN-mensenrechtenconferen- 
tie plaats. De VV D  wil dat de minister 
met zijn collega's besluit dat de 
Europese Unie haar actieve bemidde
ling in de kwestie-Tibet aanbiedt.
Ook zou in VN-verband resoluties 
gesteund en geïnitieerd moeten 
worden die China oproepen tot het 
naleven van de rechten van de mens. 
Volgens het Amerikaanse Congres, 
het Europees Parlement en onafhan
kelijke mensenrechtengroepen is er 
sprake van aanzienlijke verslechtering 
van de mensenrechtensituatie in 
China. De minister heeft toegezegd 
zich voor zo'n actieve EU-opstelling 
in te zetten. Tevens is hij bereid de 
EU-China mensenrechtendialoog met 
de Tweede Kamer te evalueren.
Ook heeft de minister de VVD  toege
zegd aan het thema mensenrechten

in relatie tot grote mogendheden 
speciale aandacht te geven in een 
notitie aan de Kamer. Deze notitie 
kan als vertrekpunt gelden voor de 
onlangs aangestelde speciale am bas
sadeur voor de mensenrechten. 
Volgens de VVD-w oordvoerder lijkt 
het er thans op dat “sommige landen 
meer gelijk zijn dan andere". Hij 
verwees hierbij naar het Nederlandse 
en EU-beleid richting Rusland in de 
kwestie-Tsjetsjenië en China in de 
kwestie-Tibet.

O o s t e n r ijk
De woordvoerder stelde dat de VVD 
de algemene verontrustheid over de 
deelname van de FPÖ aan de 
Oostenrijkse regering deelt. De VVD 
onderkent het gevaar dat de deel
name van de FPÖ aan de 
Oostenrijkse regering een steun in de 
rug kan vormen voor extremistische 
partijen in bijv. België en Frankrijk.
De V V D  betreurt het dat de sociaal
democratische SPÖ en de christen
democratische Ö V P hun coalitieon
derhandelingen niet tot een goed 
einde hebben gebracht. Hiermee had

regeringsdeelname van de FPÖ  
kunnen worden  voorkomen. De VV D  
heeft zich begin jaren tachtig ervoor 
beijverd dat de FPÖ  in 1993 uit de 
Liberale Internationale moest treden. 
De EU en de lidstaten hebben in een 
vroegtijdig stadium duidelijke signa
len afgegeven. Thans dienen de 
lidstaten en de Europese Unie de 
Oostenrijkse regering te beoordelen 
op haar daden. Oostenrijk is partij bij 
het EU-Verdrag van Amsterdam, net 
Europees Verdrag voor de Rechten 
van ae Mens en vele verdragen in 
VN-kader. De naleving van deze 
verdragen naar de letter en de geest 
zal voor de V V D  toetssteen zijn voor 
haar opstelling ten aanzien van 
Oostenrijk. Via onder andere haar
Oostenrijkse zusterpartij Liberales 
Forum, de Liberale Internationale en
de ELDR zal de VV D  de situatie in 
Oostenrijk zeer nauwgezet volgen.

Meer informatie: Hans van Baaien, 
tel. 070 318 29 22

De Gemeentelijke Basisadministratie en het Gemeen
Deze week voerde VVD-woordvoerder Ruud Luchtenveld twee debatten over onderwerpen die de lokale politiek raken. Het 
eerste debat betrof de Wijziging van de Gemeentelijke Basis Administratie (GBA). Later in de week werd gedebatteerd 
over Aanpassingverdeling Gemeentefonds 2001 en de circulaire Gemeentefonds van 10 december 1999.

G e m e e n te lijk e  B a s is  
A d m in is tra t ie
Twee punten hebben in de plenaire 
behandeling in het bijzonder 
aandacht gekregen. De wetswijziging 
regelt in de eerste plaats de gemeen
telijke audit, een regelmatige controle 
op de uitvoering van de GBA. De 
Minister heeft toegezegd hierin ook 
de controle op de bescherming van 
de privacy van burgers te betrekken.
In de tweede plaats suggereerde de 
woordvoerder dat de boete, die staat 
op het niet correct ingeschreven 
staan in de GBA (max. fl.5000,-) 
moet gaan toevallen aan de 
gemeente, in plaats van aan het Rijk. 
Gemeenten worden dan meer geprik
keld, om actief een onderzoek in te 
stellen. Daardoor kan bijvoorbeeld 
illegale bewoning (spookbewoning) 
beter worden bestreden. Het wijzigen 
van de strafrechtelijke sanctie in een 
bestuurlijk boetesysteem zal door de 
Minister Van Boxtel worden onder
zocht en de Kamer wordt hierover 
gerapporteerd voor 1 september
2000.

G e m e e n te fo n d s
De Kamer heeft in een eerder stadium 
bezwaar geuit tegen de gewennings- 
bijdrage nieuwe bijdrage herindeling 
en de problematiek van de zoge
naamde frictiekosten van herindeling. 
Diverse bij herindeling betrokken 
gemeenten, zoals Zaltbommel, hebben 
bij de Kamer geprotesteerd. Deze 
protesten en ae door de Kamer 
gesteunde wens hebben ervoor ge
zorgd dat de Minister inmiddels een 
aantal mogelijkheden ziet voor de ver
ruiming van ae maatstaf herindeling:
• De periode van de uitkering verlen

gen;
• De afloop van de uitkering geleide- 

lijker maken;
• Een opslag toepassen.
De VVD betreurt dat frictiekosten en 
gewenningbijdragen in de voorstellen 
van de Minister op één hoop worden 
gegooid. De gepresenteerde alterna
tieven bieden wel enige tegemoetko
ming aan de problematiek van herin
gedeelde gemeenten, maar wij 
Bepleiten een ruimere tegemoetko
ming.

Voorts heeft het kabinet een aanpas
sing van de verdeelsleutel 
Gemeentefonds voorgesteld. Deze 
zou moeten ingaan in 2001. Deze 
aanpassing bestaat uit drie delen:
• ijking van vijf uitgavenclusters en 

vertaling hiervan in verdeelmaatsta- 
ven. Het betreft herziening van de 
onderdelen, die bij de herziening in 
1997 niet zijn aangepast.

• wijziging van de verdeel maatstaven 
bodemgesteldheid en oppervlakte- 
bebouwing, waarin nu ook de 
bebouwing in het buitengebied 
wordt meegeteld.

• inpassing in het verdeelmodel van 
twee integratie-uitkeringen.

De Kamer en de VNG constateerden al 
eerder, dat bij de bestudering van de 
herverdeeleffecten in 2001 uitge
strekte gemeenten met een hoofdza
kelijk agrarische functie tot de verlie
zers behoren, met name door lagere 
score binnen het ijkpunt wegen en 
water. De kortingen kunnen oplopen 
tot circa 10% van de begroting.
Algemeen kan gesteld worden, dat de

I
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Wijziging Rijkswet op het Nederlanderschap
Deze week is het lang verwachte 
wetsvoorstel tot wijziging van de 
Rijkswet op het Nederlanderschap in 
de Tweede Kamer behandeld.
Namens de VVD-fractie was Jacques 
Niederer de woordvoerder.
Het wetsvoorstel kent een lange 
parlementaire voorgeschiedenis. In de 
vorige kabinetsperiode werd een 
voorstel ingediend, dat erin voorzag 
dat degenen die de Nederlandse 
nationaliteit wilden verwerven, geen 
afstand hoefden te doen van hun 
oorspronkelijke nationaliteit (afschaf
fen van de afstandseis). Dit wetsvoor
stel heeft de eindstreep nooit 
gehaald. De VVD-fractie in zowel de 
Tweede als de Eerste Kamer waren 
tegen het afschaffen van de afstands
eis. De toenmalige staatssecretaris 
van Justitie nam net voorstel terug. Er 
is nu een nieuw wetsvoorstel inge
diend, waarin het vereiste van het 
doen van afstand van de oorspronke
lijke nationaliteit weer is opgenomen. 
Dit uitgangspunt wordt door de 
VVD-fractie nog steeds gehuldigd.
In de Memorie van Toelichting bij het 
wetsvoorstel kondigt de staatssecre
taris een beleidscirculaire aan, waarin 
nadere gevallen worden aangegeven 
waarin de afstandseis -  om redenen 
van onredelijke hardheid - niet geldt. 
In het debat was de woordvoerder

ids
nadeelgemeenten liggen in dunbe
volkte gebieden, in de agrarische 
gebieden en met een groot wegennet. 
De VVD vindt, dat de VNG gelijk heeft 
in de afwijzing van de verdediging van 
de bewindslieden. Hel blijft onge
wenst, om de agrarische/uitgestrekte 
gemeenten met een zo fors financieel 
nadeel op te zadelen. "De VVD pleit 
daarom opnieuw de voorgestelde 
herverdeling zodanig aan te passen, 
dat dit effect verdwijnt. De weg waar
langs dit kan is voor ons bespreekbaar, 
maar dat er een andere uitkomst moet 
komen staat voor ons vast”, aldus 
Luchtenveld. De VVD-woordvoerder 
stelde voor om de invoeringsdatum 
van de herverdeling zonodig te 
verschuiven naar 2002. Deze beslis
sing wordt in april genomen.

Een aantal gemeenten met een grote 
historische kern bleek er financieel op 
achteruit te gaan. De Minister heeft 
inmiddels aangegeven dit deels te 
willen compenseren. De VVD acht dit 
een stap in de goede richting, maar 
wij willen ook iets doen voor 
gemeenten met historische kernen 
van 40 tot 65 ha. groot. De Minister 
zal binnenkort met een voorstel 
komen.

hier kritisch over. Niederer: "Dit roept 
de vraag op wat er nu feitelijk over
blijft van het uitgangspunt van de 
wet. Wordt wat we aan de voordeur 
hebben afgesproken, niet tenietge
daan via het kattenluik in de achter
deur? En waarom worden niet alle 
uitzonderingen vastgelegd in de wet 
zelf of een algemene maatregel van 
Rijksbestuur? Eerbiedigt de staatsse
cretaris in de beleidscirculaire zo veel 
mogelijk de afstandseis door slechts 
in een zeer beperkt aantal gevallen 
uitzonderingen hierop toe te laten? 
Op welke uitzonderingen heeft de 
staatssecretaris concreet het oog?" 
Niederer gaf voorts aan, dat de VVD- 
fractie de beleidscirculaire eerst voor
gelegd wilde zien aan de Tweede 
Kamer alvorens deze werd vastge
steld en in uitvoering genomen.
De woordvoerder ging nog in op de 
stelling, dat het van een onredelijke 
hardheid zou getuigen wanneer 
iemand door het afleggen van zijn 
oorspronkelijke nationaliteit ernstig 
wordt benadeeld in bijvoorbeeld 
erfrechtelijke of eigendomskwesties. 
Afgezien van de keuze die betrok
kene dan heeft om niet de 
Nederlandse nationaliteit aan te 
vragen, vroeg de woordvoerder naar 
de relatie met het internationaal 
privaatrecht. Niederer: “ Is het inter-

De VVD vindt dat nu aangetoond is, 
dat verschillende groeigemeenten 40 
jaar lang extra kosten hebben voor 
onderwijshuisvesting, zoals Almere, 
deze als structureel moeten worden 
beschouwd en dus om extra middelen 
uit het Gemeentefonds vragen. 
Verwijzen naar minder kosten van 
riolering in de groeifase vinden wij 
appels en peren vergelijken.
Daarnaast missen wij zowel een 
oplossing voor de problematiek van 
leerlingen, die naar school gaan in de 
centrumgemeente als de problema
tiek van kleine gemeenten met een 
grote onderwijsvoorziening. De VVD 
blijft de Regering houden aan het 
bieden van adequate oplossingen 
voor de geschetste knelpunten in de 
bekostiging van onderwijsvoorzienin
gen.

Meer informatie: Ruud Luchtenveld, 
070 318 28 96

nationaal privaatrecht niet van een 
hogere orde, in die zin dat bijvoor
beeld erfrecht- en eigendomskwesties 
niet primair worden beheerst door 
het nationaliteitenrecht, maar door 
geschreven of ongeschreven regels 
van internationaal privaatrecht?" De 
staatssecretaris kon hier niet meteen 
op antwoorden maar beloofde er 
later op terug te komen.
Een ander punt waarvoor de woord
voerder aandacht vroeg, was de mate 
van kennis van de Nederlandse taal 
bij degenen die willen naturaliseren. 
Behalve spreekvaardigheid, wordt 
ook gehecht aan voldoende lees- en 
schrijfvaardigheid. Niederer: "Het 
hebben van de Nederlandse nationa
liteit is meer dan het kunnen krijgen 
van een Nederlands paspoort. Het is 
een uiting van het zich thuis voelen 
bij de Nederlandse samenleving, bij 
haar democratische rechtsorde, haar 
waarden, normen en mentaliteit. 
Daarom is het noodzakelijk dat 
iemand zowel behoorlijk Nederlands 
kan spreken als lezen en schrijven".
Nu de regering van mening is, dat het 
niet kunnen lezen en schrijven in de 
Nederlandse taal niet noodzakelijk is 
voor een verantwoorde deelname aan 
de samenleving, heeft de woordvoer
der samen met het CDA een amende
ment ingediend.
Het wetsvoorstel voorziet tevens in 
de mogelijkheid om het Nederlander
schap in te trekken wanneer iemand 
dat neeft verkregen door bijvoorbeeld 
een valse verklaring af te leggen of 
relevante feiten te verhullen. Door 
echter deze intrekkingsmogelijkheid 
te koppelen aan een termijn van 12 
jaar, die samenhangt met de verja
ringstermijn terzake van het misdrijf 
"valsheid in geschrifte", wordt een 
specifieke groep -die van de oorlogs
misdadigers- niet bereikt. Niederer 
diende een amendement in, dat erin 
voorziet dat het eenmaal verleende 
Nederlanderschap aan deze groep te 
allen tijde kan worden ontnomen, 
ook indien sedert de verkrijging van 
het Nederlanderschap een periode 
van 12 jaar is verstreken. De woord
voerder wees erop, dat op dit 
moment in Nederland acnt van 
oorlogsmisdaden verdachte Bosniërs 
verblijven die inmiddels de vluchtelin
genstatus hebben verkregen en dat er 
vier zijn genaturaliseerd. Deze natu
ralisaties kunnen op grond van de 
huidige Rijkswet op het Nederlander
schap niet worden teruggedraaid. 
Niederer: “Een buitengewoon 
ernstige zaak. Vandaar mijn amende
ment om te voorkomen dat dit soort 
misdadigers zich na ontmaskering 
Nederlander mag blijven noemen".

Meer informatie: Jacques Niederer, 
tel. 070 318 29 16
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Defensienota: spanningsveld tussen ambitie en middelen
Afgelopen week vond het debat 
plaats over de Defensienota 2000. De 
woordvoerder Theo van den Doel had 
veel waardering voor het beleids
stuk,maar stelde wel vast dat er een 
behoorlijk spanningsveld is tussen de 
ambities die de regering op dit punt 
heeft en de financiële middelen die 
daarvoor ter beschikking worden 
gesteld. Voor een verantwoorde 
uitvoering van deze nota is meer geld 
nodig. Het investeringspercentage van 
nauwelijks 20% is te Taag en tast op 
termijn de inzetbaarheid van de krijgs
macht aan, aldus de woordvoerder. 
Men krijgt dan vanzelf de rekening 
gepresenteerd. Daarnaast is er geen 
rekening gehouden met extra midde
len die ae komende jaren nodig zijn 
om de Europese Veiligheid en Defen
sie Identiteit (EVDI) te versterken.
De woordvoerder sprak de hoop uit 
dat de grote politieke fracties in de 
Tweede Kamer zich ook de komende 
jaren gebonden zullen voelen aan de 
verdere uitvoering van deze nota die 
immers verder reikt dan het verkie
zingsjaar 2002 . Uiteraard hoort daar
bij een toereikend financieel kader. 
Het is noodzakelijk dat de defensieor
ganisatie - na tien jaar van reorgani
saties - in rustiger vaarwater terecht
komt.

Personeel
De komende jaren zal veel in het 
personeel moeten worden geïnves
teerd. De uitvoering van het nieuwe 
personeelsbeleid zal bepalend zijn of 
defensie een goede positie behoudt 
op de arbeidsmarkt. De woordvoer
der was tevreden met de voorstellen 
om bij een aantal knelpuntcatego- 
rieën het personeel uit te breiden. Dit 
sluit goed aan bij de opvattingen van 
de VVD over arbeid en zorg en de 
balans tussen werk en privé. De 
woordvoerder kon niet instemmen

met de wijze waarop de verhoging 
van het leeftijdsontslag wordt inge
voerd. De VVD is er niet op tegen dat 
defensiepersoneel langer dient, maar 
de maatregel staat haaks op de 
verjonging van de krijgsmacht. Door 
deze maatregel dreigen 3500 jonge 
militairen uit het middenkader op 
straat te komen staan doordat oudere 
militairen langer moeten gaan dienen. 
Om het ontslag van jonge militairen 
te voorkomen werd door Theo van 
den Doel een motie ingediend, 
waarin werd gevraagd om het tempo 
van de invoering van de verhoging 
van het leeftijdsontslag te bezien. 
Overigens is de VVD voorstander van 
een flexibel leeftijdontslag waarbij er 
een directe relatie ligt tussen de 
fysieke en operationele eisen ener
zijds en de ontslagleeftijd anderzijds.

W ervi ng
De achilleshiel van de defensienota is 
de werving. Slaagt men de komende 
jaren er niet in voldoende personeel 
te werven, dan komt ook net aantal 
uit te voeren vredesoperaties ter 
discussie te staan. Defensie moet er 
dus alles aan doen om een aantrekke
lijke werkgever te zijn. De VVD pleit 
voor een aparte keuze richting 'alge
mene veiligheid' in het middeTbaar 
beroepsonderwijs (mbo) waarin men 
zich kan voorbereiden op een baan 
bij de krijgsmacht, politie, brandweer 
of beveiligingssector.

H an d h avin g  F -1 6  squadron  
De VVD blijft tegen de opheffing van 
een F-16 squadron. Tijdens het 
conflict in Kosovo bleek er grote 
behoefte te bestaan aan moderne 
gevechtsvliegtuigen. Nu ook door de 
Verenigde Staten een grotere inbreng 
op defensiegebied van Europa wordt 
verwacht, moet Nederland niet het 
verkeerde voorbeeld geven. Ook op

dit punt werd door de VVD een motie 
ingediend.

K o n in k lijk e  M arechaussee  
Er is onvoldoende geld om de perso
nele tekorten bij de Kon. 
Marechaussee weg te werken. Door 
de toename van taken en te weinig 
personeel is de werkdruk erg hoog 
waardoor veel personeel de organisa
tie vroegtijdig verlaat. De woordvoer
der riep de minister op het personeel 
uit te breiden dan wel het aantal 
taken verminderen. In het laatste 
geval moet, wat de VVD betreft, de 
bijdrage aan internationale politie
taken dan maar op een laag pitje 
worden gezet.

M a rin ie rs
Nu een mariniersbataljon in Den 
Helder wordt gehuisvest, pleitte de 
woordvoerder ervoor om zoveel 
mogelijk marine-activiteiten te 
concentreren in Den Helder. 
Verplaatsing van de overige eenhe
den van de mariniers vanuit Doorn 
naar Den Helder ligt dan voor de 
hand. Staatssecretaris Van Hoof had, 
mede gezien de daarmee gepaard 
gaande verplaatsingskosten, een 
andere opvatting.

V lie g v e ld  V a lke n b u rg  
Het bestaansrecht van de Marine 
Luchtvaartdienst staat wat de VVD 
betreft niet ter discussie. Uit oogpunt 
van defensiebeleid is er dan ook geen 
enkele reden om vliegveld 
Valkenburg te sluiten. Als uit 
oogpunt van ruimtelijke ordening het 
vliegveld zou moeten worden 
verplaatst moet dit voor defensie 
buagetneutraal verlopen.

Meer informatie: Theo van den Doel, 
tel. 070 318 28 91
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A a n w ijz in g  gebieden  
LNV zal binnenkort met een aange
paste aanwijzing komen. Hoewefer 
er minder gebieden worden aange
wezen (49), blijft het totaaloppervlak 
gelijk (circa 20% van het Nederland, 
w.o. 80% van de wateren). Een 
aantal deelgebieden, als gebied met 
bijzonder gebruik, wordt uitgezon
derd (exclaven), zoals een vaargeul, 
recreatiepark en militair oefenterrein, 
maar deze gebieden zullen vanuit de 
schaduwwerking van de Vogel- en 
Habitatrichtlijn toch belemmeringen 
in het gebruik of uitbreiding van het 
gebruik ondervinden.

G evolgen
De speciale bescherming van de 
aangewezen gebieden en van de

vogelwaarde ervan betekent dat er 
geen activiteiten mogen plaatsvinden 
aie een significant negatief effect 
hebben op de beschermde vogel
waarde. Het belang van deze vogel
waarde staat boven elk ander beïang, 
zelfs boven gewone economische 
belangen. Dit verklaart ons grote 
bezwaar tegen te uitgebreide aanwij
zing van vogelrichtlijngebieden. De 
VVD is van mening dat in een dicht
bevolkt land de vogelwaarde goed 
kan worden beschermd zonder 
andere belangen daar ondergeschikt 
aan te maken.

C o n clu s ie
De VVD wil een herziening en mini
malisering van de aanwijzing, in die 
zin dat alleen die gebieden worden 
aangewezen als speciaal beschermd 
gebied, die echt voldoen aan het

Vogelrichtlijncriterium: "de meest 
geschikte gebieden". Dat kunnen er, 
ons inziens, per te beschermen soort, 
2 of 3 zijn.
De rest van het oppervlak, dat nu 
aangewezen is, kan wel beschermd 
worden, maar op de normale manier 
met de mogelijkheid van het afwegen 
van alle belangen, waarbij die van de 
natuur belangrijk blijven. Voorkomen 
moet worden dat de natuur uiteinde
lijk de verliezer wordt, omdat anders 
het tot nu toe groeiende draagvlak 
voor de natuur wezenlijk zal worden 
aangetast.

Meer informatie: Wim Passtoors, 
tel. 070 318 28 90



o
0 0 Winst

Nederland-Duitsland was een prachtige wedstrijd afgelopen 
woensdag. Het duel werd afgesloten met een langverwachte en 
welverdiende overwinning: 2-1. Laten wij hopen dat het de 
opmaat is naar een voor Oranje succesvol Europees 
Kampioenschap dat deze zomer in België en Nederland wordt 
georganiseerd.

Het is een grote eer voor ons land dit prestigieuze sporttoernooi te mogen organiseren 
Erica Terpstra heeft als staatssecretaris een belangrijke bijdrage geleverd aanliet binnen
halen van dit derde tv-evenement ter wereld. Het kan ons land in vele opzichten meer 
bekendheid opleveren. Niet alleen op voetbalgebied, maar ook op economisch en toeris
tisch terrein. Om er voor zorg te dragen dat ons land positief naar voren komt, zijn niet 
alleen kabinet en parlement maar o o k  de steden waar de wedstrijden worden gespeeld, 
hard bezig met de noodzakelijke voorbereidingen. Zo'n grootschalig evenement vraagt' 
om een professionele organisatie. En iedereen kent de veiligheidsrisico's die bepaald  
groepen voetbalsupporters vormen. We moeten zorgen dat net plezier van miljoenen niet 
wordt verpest door een handjevol raddraaiers.

Daarvoor zijn dan wel speciale maatregelen nodig. Het kabinet komt met voorstellen 
toegesneden op dit grootschalige toernooi, gericht op het tijdelijk ‘ophouden’ van groe
pen mensen die kennelijk kwaad in de zin hebben en gericht op een directer strafrechte
lijk optreden tegen wetsovertreders. Om deze voorstellen te kunnen beoordelen, moeten 
ze worden gezien in relatie tot het grote evenement. In het algemeen zijn liberalen voor
zichtig met het telkens geven van bevoegdheden aan politie en justitie. In bijzondere 
omstandigheden zijn extra instrumenten echter gewoon nodig. Bovendien heeft de 
aankondiging van narde maatregelen een preventieve werking: duidelijk is hoe zeer de 
Nederlandse overheid hecht aan de openbare orde en veiligheid, iedereen moet dat 
weten. Tot slot, na afloop van het EK kan worden geëvalueerd of de nieuwe wettelijke 
instrumenten een bijdrage hebben geleverd aan de organisatie van een toernooi waaraan 
iedereen plezier heeft beleefd.

De interland Nederland-Duitsland was een geslaagde oefening voor het Euro 2000 toer
nooi. De Nederlandse en Duitse politie hebben goed en effectief samengewerkt. Ook in 
dat opzicht was de wedstrijd een testcase. Weinig lijkt een succesvol sportevenement in 
de weg te staan. Zeker niet als Edgar Davids zo op dreef is.

Hans Dijkstal

Cl'emens Cornielje gemoderniseerd.

Variëteit en waarborg 
binnen het onderwijs
Namens de VVD debatteerde Clemens Cornielje met 
minister Hermans over de nota Variëteit en Waarborg. 
Deze nota loopt vooruit op een wetsontwerp waarmee 
de onderwijsinspectie en net inspectietoezicht worden

Autonom ie en d e re g u le rin g  
In het regeerakkoord is naast de versterking 
van de onafhankelijkheid van de inspectie 
nog een andere belangrijke afspraak 
gemaakt, namelijk dat autonomievergroting 
en deregulering zullen worden voortgezet. 
De VVD-fractie hecht zeer aan deze 
afspraak. Dit betekent dat de nieuwe rol 
van de inspectie niet mag leiden tot verdere 
regulering of pseudo-regelgeving. 
Integendeel, ae nieuwe rol van de inspectie 
moet naar het oordeel van de VVD de eigen 
verantwoordelijkheid voor de bevordering 
van de kwaliteit van het onderwijs juist 
stimuleren.

To e zich tsw e t
In de nota van het kabinet wordt in eerste 
instantie uitgegaan van autonomie en eigen

verantwoordelijkheid van scholen voor hun 
onderwijskwaliteit. Alle scholen zijn al 
wettelijk verplicht om zelf een kwaliteits
zorgsysteem te hebben en over de kwaliteit 
van het onderwijs aan ouders, deelnemers 
en de rest van de samenleving te rapporte
ren (schoolplan, schoolgids). Door de ruimte 
te bieden voor deze eigen verantwoordelijk
heid gaan scholen meer van elkaar verschil
len (variëteit). De VVD vindt dit op zichzelf 
positief, zolang de overheid maar een 
Bepaald basisniveau van kwaliteit garan
deert (waarborg). De inspectie wordt 
toezichthouder op dit basisniveau van 
kwaliteit. Eventuele bestuurlijke interventies 
zijn voorbehouden aan de Minister. De 
inspectie krijgt expliciet de taak en

Vervolg op pagina 4

De Tw eede Kam er heeft twee weken reces, daarom  
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Wet Orgaan Donatie
Erica Terpstra heeft deze week met minister Borst gedebatteerd over de huidige stand van zaken met 
betrekking tot de orgaandonatie. Hoewel zij afstand nam van de voorstellen van andere fracties om het 
Belgische ‘geen-bezwaar'-systeem in te voeren, riep ze de regering op om acuut actie te ondernemen, 
zodat de terugloop van het aanbod van donororganen wordt omgebogen.

W et O rgaan  D onatie  (W O D )
In 1998 traden de eerste onderdelen 
van de W OD in werking. Het doel 
van deze wet was vierledig: 
a Via een centraal donorregister 

vergroten van het aanbod van 
donororganen en donorweefsel. 

b Het vergroten van de rechtszeker
heid.

c Het bevorderen van een recht
vaardige verdeling van donororga
nen.

d Het voorkomen van handel in 
organen.

Er zijn ruim twaalf miljoen ingezete
nen van Nederland boven de achttien 
jaar aangeschreven met het verzoek 
hun wilsbeschikking omtrent orgaan- 
en weefseldonatie in het donorregis
ter vast te leggen. Men kon kiezen uit 
drie mogelijkheden. Ten eerste de 
organen beschikbaar stellen. Ten 
tweede expliciet laten vastleggen dat 
de organen niet beschikbaar zijn en 
ten derde de keuze over te laten aan 
de nabestaanden. In totaal reageerde 
37 procent van de aangeschrevenen 
op de oproep. In 1999 werd de 
nieuwe groep achttien jarigen aange
schreven en dat resulteerde in een 
respons van 41 procent. Van deze 
respondenten liet iets meer dan de 
helft vastleggen de organen te willen 
doneren.

Met name de positieve respons was 
teleurstellend. Zeker tegen het gege
ven dat 60-80 % van de Nederlanders 
positief over orgaandonatie denkt. De

voorlichtingscampagne lijkt niet erg 
succesvol geweest.

Inmiddels is het aantal beschikbare 
organen dramatisch afgenomen. Zo is 
bijvoorbeeld het aanbod van donor- 
nieren met dertig procent afgeno
men, terwijl de vraag alleen maar 
stijgt. Niet alleen de respons heeft 
hier mee te maken. Ook in ziekenhui
zen loopt niet alles vlekkeloos. Het 
protocol lijkt niet altijd gevolgd te 
worden, het register wordt onvol
doende geraadpleegd of de donatie- 
vraag wordt in het geheel niet 
gesteld.

G een -bezw aar systeem  
Geconcludeerd moet dus worden dat 
de wet nog weinig succesvol is. 
"Binnen sommige fracties is de vraag 
naar het (onder andere Belgische) 
‘geen bewaar’-systeem al hoorbaar. 
"Ik voel daar weinig voor, temeer om 
mijns inziens op korte termijn maatre
gelen kunnen worden genomen om 
het functioneren van de wet te 
verbeteren", aldus Terpstra.

V o o rste lle n
Zij riep de regering op om op zeer 
korte termijn een nieuwe voorlich
tingscampagne te starten, gedifferen
tieerd gericht op doelgroepen, waar
door het effect wordt vergroot. 
Verder zou een aanwijzing door de 
Inspectie aan ziekenhuizen gegeven 
moeten worden om altijd de donatie- 
vraag te stellen, tenzij men documen
teert dat er medische contra-indica-

ties zijn. In het jaarverslag van 
ziekenhuizen zou een donorverslag 
moeten worden opgenomen waaruit 
is af te lezen welke acties het zieken
huis heeft ondernomen en wat het 
resultaat daarvan is. Tevens vroeg zij 
de zogenaamde regionale uitname- 
teams efficiënter in te zetten of 
zonodig uit te breiden teneinde de 
werkdruk in de ziekenhuizen te ver
minderen

Erica Terpstra vroeg ook om homo
seksualiteit als contra-indicatie te 
schrappen. Met de huidige stand van 
de techniek is het eenvoudig en zeer 
veilig om donoren op geschiktheid te 
selecteren. Seksuele geaardheid is 
daarom geen enkele reden om 
iemand uit te sluiten.

De Nierstichting heeft het financieel 
mogelijk gemaakt om in zes zieken
huizen, bij wijze van proef, een zoge
naamde ‘aonatiefunctionaris’ aan te 
stellen, die zowel binnen de zieken
huisorganisatie als via begeleiding 
van de nabestaanden het aanbod van 
donororganen moet bevorderen. De 
VVD-woordvoerder riep de minister 
op ook zelf in zes andere ziekenhui
zen zulke donatiefunctionarissen aan 
te stellen. De kosten hiervoor kunnen 
worden gevonden in de besparing op 
nierdialyse.

Meer informatie: Erica Terpstra, 
tel. 070 318 28 93

Te veel regels inzake Duurzame energie
VVD-woordvoerder Jan Hendrik Klein Molekamp is van mening 
dat er steeds meer overheidsmaatregelen komen die de ontwik
keling van duurzame energie belemmeren. Hij heeft dit in een 
algemeen overleg met de minister van Economische Zaken over 
■ Duurzame Energie' aan de orde gesteld.

"Hoewel vele 
Jan Hendrik Klein politici aan-
Molenkamp dringen op

meer opwek
king van duurzame energie en ener
giebesparing blijken zij zelf vaak het 
grootste obstakel voor verdere 
ontwikkeling te zijn," aldus Klein 
Molekamp. Volgens de woordvoer
der zijn er verschillende overheids
maatregelen die negatief ten 
opzichte van de ontwikkeling van 
duurzame energie uitpakken. Door 
deze overheidsmaatregelen wordt 
het steeds moeilijker voor boeren,

bedrijven en electricteitsbedrijven 
om aan de afgeproken duurzaam- 
heids-doelstelling te voldoen.

Zo wordt door minister Pronk 
(VROM) gewerkt aan een AMvB die 
er toe zal leiden dat ontwikkeling 
van het op kleine schaal verstoken 
van biomassa wordt bemoeilijkt.

Verder verhinderen veel gemeenten 
en provincies de ontwikkeling van 
windenergie. Daarnaast zal het feit 
dat veel kustgebieden sinds kort 
onder de Vogelrichtlijn vallen, ertoe

leiden dat veel -  zeer gunstig gele
gen -  locaties zullen afvallen als 
vestigingsplaats voor windmolens.

Ten slotte komt duurzame energie 
‘achter de meter’ niet in aanmer
king voor stimuleringsmaatregelen. 
Belangrijke energiebesparingstech- 
nieken, zoals het bevorderen van 
warmtepompen, vallen zodoende 
buiten deze regelingen.

Meer informatie:
Jan Hendrik Klein Molekamp, 
tel. 070 318 28 84
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Ijzeren Rijn
Deze week overlegde de Tweede 
Kamer met de minister van Verkeer 
en Waterstaat over de startnotitie 
Ijzeren Rijn. Namens de VVD voerde 
Nellie Verbugt het woord.

H isto rie
In 1879 werd de Ijzeren Rijn in 
gebruik genomen als rail verbinding 
tussen Antwerpen en het Duitse 
Rijn/Ruhrgebied. Het was de eerste 
internationale spoorlijn. Deze lijn 
doorsnijdt Nederlands grondgebied 
op de as Weert-Roermond. Het feit 
dat het traject van de IJzeren Rijn 
voert over het grondgebied van drie 
verschillende staten, bleek al snel 
kwetsbaar te zijn. Tijdens de Eerste 
Wereldoorlog kwam door de 
Nederlandse neutraliteit het vervoer 
op het Nederlandse traject stil te 
liggen. Als reactie daarop werd een 
nieuw traject ingerichl, Antwerpen- 
Aken-Mönchengladbach, de zogehe
ten Montzenlijn, buiten Nederlands 
grondgebied. Deze lijn doet sedert
dien dienst als achterlandverbinding 
van de Antwerpse haven. De beteke
nis van de IJzeren Rijn nam sindsdien 
steeds verder af en delen van het

traject raakten in verval. Op basis van 
een Europese Richtlijn en Nederland
se wetgeving is in 1992 een deel van 
het Nederlandse tracé, het Nationale 
Park De Meinweg tussen Roermond 
en de Duitse grens, aangewezen als 
beschermd habitatgebied en Stilte- 
gebied.
Recent heeft de Belgische regering 
Nederland verzocht de IJzeren Rijn 
opnieuw in gebruik te nemen als 
internationale goederenspoorlijn. De 
Nederlandse regering heeft de 
Belgische autoriteiten toegezegd te 
zoeken naar een oplossing. 
Aanpassing van de oude spoorverbin
ding vraagt om aanzienlijke moderni
sering. Daarnaast zal geïnvesteerd 
moeten worden om het gebruik van 
de lijn in overeenstemming te bren
gen met de wettelijke normen van de 
maximaal toegestane milieuhinder, 
vooral in de steden. Tot slot zal een 
oplossing gezocht moeten worden 
voor het doorsnijden van natuurge
bied De Meinweg.

U itgangspu nten  
Uitgangspunt voor de VVD-fractie is 
dat Nederland in goed nabuurschap

Eric Balemans

Herindeling
West-Overijssel
Namens de VVD-fractie nam Eric Balemans deel aan het 
debat over de herindeling van een aantal gemeenten in 
West-Overijssel.

Em otie
Net als de herindeling in Twente 
bracht ook West-Overijssel mense
lijke emotie en bestuuraersleed. En 
dat vereist niet alleen een zorgvuldige 
omgang met dergelijke gevoelens, 
maar tevens om er voor te zorgen dat 
het bestuurlijk instrument van de 
gemeentelijke herindeling daadwer
kelijk oplossingen biedt voor een 
groot aantal jaren indien het wordt 
toegepast.

U itg a n gsp u n te n  
Eén van de uitgangspunten voor de 
VVD daarbij is dat maatwerk geleverd 
dient te worden. "Het is immers geen 
gezicht als je rond loopt in kleren die 
drie maten te groot of te klein zijn.
Pas met de juiste maat zit je lekker in 
je vel. Om te komen tot de juiste 
maat heeft de VVD steeds openge
staan voor de argumenten van voor- 
en tegenstanders van dit wetsvoor
stel", aldus Balemans.

Het wetsvoorstel van Peper kon op 
de hoofdlijnen rekenen op de instem

ming van de VVD fractie. Ten 
aanzien van één onderdeel ging 
Peper een brug te ver. De gemeenten 
Avereest, Ommen, Hardenberg en 
Gramsbergen moesten uitgroeien tot 
een mammoetgemeente van 500 km2, 
zo groot als de gehele 
Noordoostpolder, met 72.500 inwo
ners verspreid over 80 woonkernen. 
Volgens ae VVD-woordvoerder 
ontstaat dan een bureaucratische 
moloch waarbij alle proporties zoek 
zijn. Bovendien is vooral het karakter 
van Ommen uniek. Met de coalitie
genoten was er niet uit te komen en 
net regeerakkoord bood de ruimte 
om steun bij anderen te zoeken, aldus 
Balemans. Het VVD-amendement om 
Ommen zelfstandig te laten werd 
zeer breed door de rest van de Kamer 
ondersteund, waardoor de VVD recht 
heeft kunnen doen aan haar 
uitgangspunt: maatwerk leveren!

Meer informatie: Eric Balemans, 
tel. 070 318 28 95

zoekt naar een oplossing voor de 
tracévoering. De tracé-uitwerking op 
Nederlands grondgebied zal moeten 
voldoen aan de voorwaarden van de 
Nederlandse wet (onder andere 
veiligheid, geluid, risico, inpassing). 
De fractie stemt in met de procedure 
die de minister heeft ingezet op 
grond van de Tracéwet. Bij de uitwer
king ervan zal getracht moeten 
worden ook economische meer
waarde te scheppen langs het 
Nederlandse tracédeel, ook via 
aantakking op de Zeeuwse havens.
Als lange termijn oplossing lijkt het 
plan van de provincie Noord-Brabant 
voor een (gedeeltelijk) nieuw tracé 
gebundeld met de A-67 een aantal 
interessante gezichtspunten op te 
leveren, die in het kader van net 
lopend onderzoek een nadere afwe
ging vragen. Bekeken moet worden 
of een fasering mogelijk is.

Ook wil de VVD duidelijkheid over de 
financiële basis voor de plannen, 
rekening houdend met de afspraken 
hierover in het Scheidingsverdrag 
(België betaalt) en de gedragslijn bij 
grensoverschrijdende samenwerking. 
Zo heeft Nederland ƒ  800 miljoen 
betaald voor de ontwikkeling/aanleg 
van de HSL-Zuid op Belgisch grond
gebied. Het kan dan niet zo zijn dat 
de rekening voor Nederland is.

Bovendien moeten de Nederlandse 
spoorondernemingen voor bilateraal 
of trilateraal vervoer gebruik kunnen 
maken van de lijn. Tevens mag de 
minister lopende de Tracéwet- 
procedure geen onomkeerbare 
afspraken die het bereiken van een 
duurzame oplossing onmogelijk 
maken. Naar verwachting kan in 
2001 een definitief besluit genomen 
worden.

Meer informatie: Nellie Verbugt, 
tel. 070 318 28 92
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Zwarte handel in voetbal kaartjes
Deze week debatteerde Jan Rijpstra 
met de indieners van het initiatief- 
wetsontwerp Strafbaarstelling zwarte 
handel in voetbalkaartjes. De VVD- 
fractie heeft het wetsontwerp niet 

esteund, omdat de indieners niet 
ereid waren om de wet na het 

Europees kampioenschap te laten 
vervallen als blijkt dat de maatregel 
niet effectief is.

Zw arte handel
Het EK 2000 is het derde grote spor
tevenement ter wereld en zowel 
België als Nederland is er alles aan 
gelegen dat dit evenement goed 
verloopt. Alle fracties in de Kamer zijn 
het erover eens dat de rellen en de 
chaotische kaartverkoop tijdens het 
WK voetbal in Frankrijk in 1998 voor
komen moeten worden. De organisa
tie van het EK heeft dit proberen te 
voorkomen door de kaartjes op naam 
te stellen. Dit is voor de eerste speel
ronde geregeld, maar omdat de 
volgende speelrondes afhankelijk zijn 
van de uitslagen van de wedstrijden is 
het voor die wedstrijden veel ingewik
kelder te realiseren. Als de ticketing 
goed is geregeld, dan is de verwach
ting dat de kans op verstoring van de 
openbare orde door personen die 
geen kaartje hebben veel kleiner. De 
wetenschap dat er moeilijk kaartjes op 
de zwarte markt zijn te krijgen, werpt 
een drempel op voor diegenen die

geen kaartje hebben en kan voorko
men dat mensen zonder kaartje naar 
Nederland komen of verschillende 
supportersgroepen in één vak terecht
komen.

H arm onisatie
België heeft zwarte handel strafbaar 
gesteld. De VVD-fractie heeft steeds 
aangedrongen op de harmonisatie 
van wet- en regelgeving en bejege
ning van de supporters die het EK 
voetbal in Nederland en België 
bezoeken. Omdat het EK plaatsvindt 
in twee landen is het noodzakelijk dat 
de supporters in beide landen gelijk 
worden behandeld. Als de zwarte 
handel in België wel strafbaar is en in 
Nederland niet, komen de supporters 
zonder kaartje naar Nederland omdat 
ze weten dat ze hier wellicht kaartjes 
kunnen bemachtigen. Het strafbaar
stellen van de zwarte handel is een 
steun in de rug van de organisatoren 
en geeft een helder signaal aan de 
supporters dat ook in Nederland het 
zwarthandelen in kaartjes strafrechte
lijk kan worden vervolgd.

A fw egi ng
Het Nederlandse kabinet en de Raad 
van State zien niet veel in een straf
rechtelijk verbod op de zwarthandel. 
Zij denken dat de regeling niet is te 
handhaven. Tijdens de discussie over 
het voorstel is de term gelegenheids-

.i f a i

Jan Rijpstra

wetgeving gevallen. De VVD-fractie is 
geen voorstander van gelegenheids
wetgeving maar is van mening dat 
deze wet een bijdrage kan leveren aan 
het in goede banen leiden van het 
toernooi. Of de wet werkelijk het 
gewenste effect zal opleveren, kan 
alleen maar in de parktijk worden 
bewezen. De VVD kon daarom alleen 
maar instemmen met het wetsvoorstel 
onder de voorwaarde dat de wet na 
de EK 2000 geëvalueerd wordt. De 
VVD-fractie neeft daarom een amen
dement ingediend waarin werd voor
gesteld een horizonbepaling in de wet 
op te nemen. Als bij deze evaluatie 
zou blijken dat de wet niet voldoet, 
zou hij direct kunnen worden inge
trokken. Het amendement haalde 
echter geen meerderheid in de Kamer, 
waardoor de VVD uiteindelijk tegen 
het wetsvoorstel heeft gestemd.

Meer informatie: Jan Rijpstra, 
tel. 070 318 29 05
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bevoegdheid de kwaliteit van het 
onderwijs aan elke school te beoorde
len die onder de onderwijswetgeving 
valt. Nieuw is dat de resultaten op 
instellingsniveau openbaar worden 
gemaakt (kenbaarheid).
De inspectie baseert zich in haar 
kwaliteitsoordeel op de deugdelijk- 
heidseisen en op aanvullende kwali
teitseisen die in een speciale 
Toezichtswet worden opgenomen. De 
VVD-woordvoerder betreurde het dat 
een proeve van een ontwerp van wet 
nog niet aan de Kamer is aangebo
den.

D e u g d e lijk h e id se ise n  
"Het is natuurlijk niet de bedoeling 
dat de inspectie een instituut wordt 
dat met eigen normen als een soort 
ongrijpbare onderwijspolitie te werk 
gaat. De Onderwijsraad meent dat 
alleen de wettelijke deugdelijkheidsei
sen als basis kunnen dienen voor het 
toezicht. Bij het integraal school 
toezicht (IST) hanteert de inspectie 
eisen als: een maatschappelijk rele
vant en eigentijds aanbod, lesgeven 
volgens hedendaagse vakinhoudelijke 
en didactische opvattingen en inter
cultureel leren. Deze eisen kunnen 
moeilijk of niet uit de wettelijke

deugdelijkheidseisen worden afgeleid. 
Het gevaar is dat er zo allerlei 
pseudo-regelgeving ontstaat en scho
len aan steeds veranderende modi
euze eisen moeten voldoen. Zo zou 
bijvoorbeeld ineens aandacht moeten 
worden gegeven aan een duurzame 
samenleving, of mag er geen klassi
kaal les meer worden gegeven. Zo 
lopen wij het risico dat het toezicht te 
subjectief en onderwerp van einde
loze discussie wordt", aldus Cornielje.

De VVD-fractie realiseert zich wel dat 
alleen de wettelijke deugdelijkheidsei
sen wel erg weinig aanknopingspun
ten bieden voor een redelijk toezicht: 
dan zou alleen de eis kunnen worden 
gesteld dat het aanbod dekkend is 
voor de voorgeschreven vakken en 
kerndoelen. Over opbrengsten (pres
taties in vakken, rendement, toege
voegde waarde) zou dan ook niets 
gezegd kunnen worden. De minister 
lost dit dilemma op door een schei
ding aan te brengen tussen de 
normen die op grond van de sector- 
wetten worden gesteld (deugdelijk
heidseisen) en nadere eisen, uit te 
werken in een Toezichtswet (of 
AmvB). Aan deze verschillende eisen 
zijn ook verschillende consequenties 
verbonden: de minister mag alleen 
bestuurlijke sancties afkondigen als

niet aan de deugdelijkheidseisen 
wordt voldaan.
De minister noemt in zijn nota didac
tiek en pedagogisch klimaat als voor
beelden van deugdelijkheidseisen, in 
lijn met de standaarden die de 
inspectie bij het Integraal School 
Toezicht hanteert. Onze lijn is dat in 
de eisen zoveel mogelijk aangesloten 
moet worden bij de kerndoelen, de 
leerlijnen die nu ontwikkeld worden 
en de toekomstige leerstandaarden. 
Daarnaast kunnen nog andere eisen 
gelden, maar in het algemeen mogen 
geen gedetailleerde eisen aan didac
tiek en pedagogisch klimaat worden 
gesteld. Tijdens de behandeling van 
de toezichtswet zal de VVD-fractie 
hierover nadere voorstellen doen over 
welke eisen gesteld kunnen worden.

G rondrechten
De VVD-woordvoerder vroeg de 
minister of fundamentele normen uit 
de Grondwet tenminste als kwaliteits
eisen kunnen worden aangemerkt. In 
de liberale visie moet de inspectie 
erop toezien dat de grondrechten 
Non-discriminatie en vrijheid van 
onderwijs gewaarborgd worden.

Meer informatie: Clemens Cornielje, 
tel. 070 318 39 04
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NEDERLANDSE POLITIEKE 

PARTIJEN

Vertrouwen en 
verantwoordelijkheid
Over vertrouwen in en verantwoordelijkheid van ministers 
bestaan hardnekkige misverstanden. We moeten zorgvuldig 
omgaan met die begrippen. Een minister is verantwoordelijk voor 

alles wat binnen zijn/haar kring van bevoegdheden plaats vindt. Hij of zij kan daarop 
worden aangesproken door het parlement. Dat krijgt de informatie, geeft zijn mening, 
vraagt eventueel om bepaalde handelingen. De ultieme politieke sanctie is dat het parle
ment om aftreden vraagt. Niet persé omdat een minister zelf schuldig is, maar omdat de 

emaakte fouten heel ernstig waren of het gevoerde beleid zeer ongewenst was. Los 
iervan staat de vertrouwensregel tussen regering en parlement. Een fractie, of de meer

derheid van de Kamer, kan op ieder moment het vertrouwen opzeggen -  om redenen die 
men goed dunkt, op een moment dat men het opportuun acht.

We maken de laatste jaren steeds vaker mee dat bewindslieden worden aangesproken op 
zaken waar ze geen bevoegdheid hebben. Sterker, op aangelegenheden waar andere 
bestuurslagen ae controlerende instantie zijn. Ik heb tijdens de laatste Algemene 
Beschouwingen b.v. gewezen op de merkwaardige Kamervragen die ingingen op declara
ties van Commissarissen der Koningin. De Provinciale Staten zijn mans genoeg dat zelf 
op te lossen. En in ieder geval zijn ae staten bevoegd. Dat het toch gebeurt heeft veel te 
maken met een centralistische neiging (‘Den Haag is overal eindverantwoordelijk voor'). 
Maar het komt ook door de invloed van de media. Het is lastig voor een camera te 
verklaren, dat je geen mening hebt als alle kranten vol staan.

We maken nu ook mee dat bewindslieden in het parlement worden aangesproken op 
zaken en gebeurtenissen uit een ‘vorig bestuurlijk leven'. Dat overkwam Ea van Thijn 
ongelukkigerwijs tijdens de IRT-affaire en de laatste maanden was het Bram Peper die de 
schijnwerpers op zich wist gericht. Uiteindelijk heeft deze Minister van Binnenlandse 
Zaken zijn functie neergelegd om, zoals hij zelf zei, als vrij man de beschuldigingen en 
het onderzoek naar zijn opereren in een vorige functie te weerspreken. Hij kon lastig als 
minister van Binnenlandse Zaken de belangen van het openbaar bestuur (en dus indirect 
ook de gemeente in kwestie) dienen en als privé-persoon het gevecht tegen de aantijgin
gen aangaan. De VVD-fractie vindt het een persoonlijke tragedie en respecteert die keuze 
gezien ae gegeven motivatie.

Ook in deze kwestie speelt het onderscheid tussen vertrouwen en verantwoordelijkheid. 
Peper kreeg kritiek dat hij met zijn aftreden de verantwoordelijkheid wilde ontlopen: hij 
moest zich in de Kamer 'verantwoorden’. En dat was nu juist niét het geval. Tussen de 
Kamer en de Minister speelde de verantwoordelijkheidskwestie helemaal niet. De 
Tweede Kamer behandelt geen onderzoeksrapporten uit gemeenten of provincies. Aan de 
orde was het 'vertrouwen' dat de Minister had, voorafgaand en na het uitkomen van het 
rapport met de conclusies uit Rotterdam.

De hoofdpersoon schreef dat hij zijn gezag wist aangetast door het langdurige proces 
van onderzoek in Rotterdam. Ik denk dat hij daar genjk in heeft. Vertrouwen en gezag 
zijn ongrijpbare begrippen, daar moet iedereen zorgvuldig mee omgaan. De afgelopen 
maanden zorgden geruchten en anonieme aantijginjgen voor vele voorbarige oordelen en 
conclusies. Dat maakte een minister tot schietscnijfen belemmerde hem in zijn functio
neren. Ik denk dat sensatie en nieuwsgierigheid wonnen van zorgvuldigheid en propor
tionaliteit. Wat achteraf ook de conclusie van het onderzoek in Rotterdam is, dat kan 
nooit rechtvaardigen dat al tijdens het onderzoek zonder gegronde redenen alle agenda's, 
dinerbonnen en meer van dat kleingoed van bestuurders werden opgevraagd. En toch 
gebeurde dat in de ontstane ‘hype’.

We moeten processen ais deze goed evalueren en nadenken over alle mogelijke conse
quenties ervan. Natuurlijk, er zijn genoeg bekwame mensen in dit land die volgens de 
regels van integriteit en transparantie kunnen besturen. Maar ze moeten daar ook de 
bereidheid en motivatie voor blijven houden.

Hans Dijkstal

VVD OP INTERNET!
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Criminele getuigen in strafzaken
Deze week heeft Jacques Niederer namens de VVD gepleit voor het zorgvul
dig vastleggen van de procedures rond het horen van criminele getuigen.

A chtergrond  
Uit de Parlementaire 
Enquêtecommissie Van Traa en het 
onderzoek van de Commissie onder 
leiding van Kamerlid Kalsbeek is 
duidelijk naar voren gekomen, dat 
het maken van afspraken tussen het 
Openbaar Ministerie en verdachten 
over strafvermindering in ruil voor 
getuigenverklaringen een wettelijke 
grondslag behoeft. Momenteel wordt 
nog gewerkt op basis van een 
Richtlijn. De VVD-fractie onderschrijft 
het belang van een formeel-wettelijke 
regeling. Uitgangspunten daarbij zijn: 
transparantie, openheid en eendui
digheid.

Deze week is het wetsvoorstel 
toezegging aan criminele getuigen in 
strafzaken aan de orde geweest. Door 
deze wet kan iemand die een straf
baar feit heeft gepleegd en getuigd 
tegen een andere verdachte strafver
mindering krijgen.

Kernvragen
De kernvragen uit de inbreng van 
Niederer luidden:
• wordt de integriteit van de over

heid niet aangetast als diezelfde 
overheid afspraken maakt met 
criminelen?

• rechtvaardigt het doel, een effectie
vere bestrijding van de zware geor
ganiseerde criminaliteit, het inzet
ten van dit middel?

"Naar mijn idee kunnen door dit 
wetsvoorstel meer criminelen worden 
opgespoord", aldus Niederer.
"Immers een doorgewinterde crimi
neel praat niet met een rechercheur 
vanwege zijn of haar mooie blauwe 
ogen maar vanuit een eigenbelang." 
De VVD hecht er wel grote waarde 
aan dat aan de voorgestelde proce
dure strikte voorwaarden worden 
verbonden. Het horen van criminele 
getuigen mag alleen plaatsvinden bij 
ernstige misdrijven en de inhoud van 
de afspraak moet volledig open zijn. 
De VVD vindt dat er een richtlijn 
moet komen waarin staat welk soort 
toezeggingen ontoelaatbaar zijn.
"Wij vinden bijvoorbeeld dat het niet 
zo kan zijn dat er over de tenlasteleg
ging onderhandeld kan worden", 
aldus de VVD-woordvoerder.

V ervroegde in v r ijh e id s te llin g  
De VVD heeft ook vragen bij de duur 
van de straf. In het wetsvoorstel 
wordt gesproken dat een criminele

fetuige 1/3 strafvermindering kan 
rijgen. Men krijgt tegenwoordig ook 

al bijna automatisch vervroegde 
invrijheidstelling van ten hoogste 1/3. 
Een criminele getuige die negen jaar

krijgt hoeft er dan maar drie uit te 
zitten. Tijdens het debat zal de 
woordvoerder aan de minister vragen 
om de vervroegde invrijheidstelling te 
herzien.

B escherm ingsprogram m a  
Het wetsvoorstel voorziet er terecht 
in dat aan een criminele getuige die 
wordt bedreigd een beschermings
programma wordt aangeboden. De 
VVD-woordvoerder vroeg de minister 
of niet iedere criminele getuige, dus 
ook diegene die nog niet wordt 
bedreigd, een beschermingspro
gramma moet worden aangeboden.

V e rtra g in g
De plenaire behandeling van dit 
wetsvoorstel was al een jaar gepland. 
Door allerlei omstandigheden heeft 
de behandeling pas deze week plaats 
gevonden. Tijdens het debat bleken 
ae woordvoerders van D66 en PvdA 
behoefte te hebben aan nadere infor
matie. Hierdoor is de afronding van 
de plenaire behandeling uitgesteld.
"Ik begrijp niets van de opstelling van 
PvdA en D66. De hele scnriftelijke 
procedure is afgerond, de minister 
heeft alle vragen beantwoord en dan 
komen de betreffende woordvoerders 
ineens met nieuwe bezwaren", aldus 
Niederer.

Instem m ing
De VVD heeft geen behoefte aan 
uitstel en stemt in met het wetsvoor
stel zoals het er nu ligt. Het voorstel 
zit zorgvuldig in elkaar, waardoor er 
meer criminelen kunnen worden 
opgespoord.

Meer informatie: Jacques Niederer 
Tel. 070 318 29 16

Is het
liberalisme 

plaats- en tijd
gebonden?
Graag nodigen wij u uit 

om op
v rijd a g  24 maart 

vanaf 14:30 aanstaande 
aanwezig te zijn bij het interna

tionale minisymposium 
getiteld

Is het lib e ra lism e  
p la a ts- en tijd g e b o n d e n ?

Op deze middag, die plaatsvindt 
om 15:00 in de grote vergader

zaal van de Eerste Kamer 
(Binnenhof 21-23, Den Haag) 
biedt Hans Dijkstal namens de 

VVD en de Teldersstichting hun 
meest recente geschrift Liberal 
Thought and Practice; a view 
from the Netherlands aan aan 
Annemie Neyts (voorzitter van 

de Liberale Internationale). 
Daarnaast komt een aantal 

gerenommeerde binnen- en 
buitenlandse liberalen aan het 

woord over het dagthema, zoals 
bijvoorbeeld Jan Kees Wiebenga, 

Robert Nef (directeur van Das 
Liberale Institut, Zürich) en 

Mislav Kukoc (internationaal 
secretaris van de HSLS, Kroatië). 
Het minisymposium wordt rond 

17:30 afgesloten met een borrel.

U kunt zich  aanm elden

per te lefoon: 
(0 7 0 -3 6 1 3 0 1 6 )

per fax: 
(0 7 0 -3 6 0 8 2 7 6 )

of per em ail: 
( in t.se c@ v v d .n l)

t/m donderdag 23 maart.

mailto:int.sec@vvd.nl
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Vertraging met de wet op de jeugdzorg
De VVD-fractie 
is in vergelijking 
tot vorig jaar 
somber over de 
voortgang in het 
verbeteren van 
het jeugdbeleid. 
Tijdens het alge
meen overleg 
van 15 maart 
met PvdA staats
secretaris 

Vliegenthart heeft W D-woordvoer- 
der Fadime Örgü aangedrongen op 
versnelling van de reorganisatie van 
de jeugdzorg. "Terwijl we de laatste 
jaren allemaal doordrongen zijn van 
het belang van een sterk jeugdbeleid, 
worden de inspanningen van de 
Rijksoverheid op het terrein van 
jeugdbeleid gekenmerkt door stagna
tie en stroperigheid", aldus de VVD- 
woordvoerder.

A d vie s
Midden vorig jaar zou de 
Adviescommissie 'Wet op de jeugd
zorg' al een advies aanbieden. De 
commissie kwam uiteindelijk in 
december 1999 met een rapport 
waarmee eigenlijk drie stappen terug 
wordt gezet. In de tussentijd heeft de 
Verenigde Naties het Nederlandse 
jeugdbeleid onder de loep genomen. 
Het Nederlandse jeugdbeleid is

getoetst aan het Verdrag van de 
rechten van het kind. De Verenigde 
Naties maakten - samen met het 
Nederlandse Kinderrechten Kollektief 
- onder andere bezwaar tegen de 
achterstand van allochtone kinderen, 
het beleid ten aanzien van kindermis
handeling en de wachtlijsten in de 
jeugdhulpverlening. Het was niet de 
eerst keer dat Nederland op zijn 
vingers werd getikt door een interna
tionale organisatie. Een jaar eerder 
was het de Raad van Europa die 
kritiek had op de beperkte doelgroep 
van het Nederlandse jeugdbeleid en 
het ontbreken van een fatsoenlijk 
participatiebeleid. Ook het Sociaal 
Cultureel Planbureau heeft al kritiek 

eleverd op het jeugdbeleid. Bijna de 
elft van de Nederlandse gemeenten 

heeft geen of een slechts zeer globaal 
geformuleerd jeugdbeleid.

Problem en
Het lukt niet om regelmatig inzicht te 
krijgen in de wachtHjstenproblematiek 
van de jeugdzorg. Met het intercultu
reel werken in de jeugdzorg gaat het 
ook niet goed, er is zelfs een afname 
van allochtonen in het personeelsbe
stand. Op het vlak van arbeidsmarkt
beleid voor de jeugdzorg bevinden 
we ons volgens de werkgeversorgani
satie voor de jeugdzorg, de VOG, in 
een padstelling. En daarnaast is ook

nog steeds de nazorg in de jeugdzorg 
onder de maat: te veel jongeren 
hebben geen dagbesteding nadat zij 
een traject binnen de jeugdzorg 
hebben doorlopen.

Tijdens het algemeen overleg gaf de 
VVD-woordvoerder dan ook aan dat 
het kabinet op korte termijn een 
groot aantal knopen moet doorhak
ken. "De belangrijkste knoop 
momenteel is de wet op de jeugd
zorg. De VVD-fractie pleit voor het 
vasthouden van de ingezette lijn, 
namelijk een onafhankelijk bureau 
jeugdzorg als toegang tot de jeugd
hulpverlening, jeugdbescherming en 
de jeugd-ggz, let wel inclusief de 
kinder- en jeugdpsychiatrie, met een 
eenduidige financiering” , aldus Örgü. 
De Staatssecretaris van VWS beloofde 
na lang aandringen van de Kamer om 
voor het zomerreces met de Kamer te 
overleggen over het beleidskader ter 
onder ondersteuning van de wet op 
de jeugdzorg. Verder pleitte de VVD- 
woordvoerder voor een voortvarende 
aanpak bij het intercultureel werken 
in de jeugdzorg, de reorganisatie van 
de pleegzorg en een gedegen 
programma jeugdparticipatie.

Meer informatie: Fadime Örgü, 
tel. 070 318 29 06

Fadime Örgü

Op zaterdag 8 april 2000 presenteert de VVD tijdens de themabijeenkomst over de gezondheidszorg 

haar discussienota K i0 Z 0 n  VOOT k6UZ6
Zij kiest hierin voor een grote onderhoudsbeurt van het gezondheidszorgstelsel.

Deze bijeenkomst vindt plaats in het hoofdgebouw van de Haagse Hogeschool, Johanna Westerdijkplein 75 te 
's-Gravenhage, van 10.00 tot 12.30 uur. Belangstellenden, zowel leden als niet-leden, zijn van harte welkom om 
hierbij aanwezig te zijn. Het bijwonen van de bijeenkomst is gratis, aanmelden is echter wel noodzakelijk. 
Inschrijven kan door middel fax (070 360 82 76) of e-mail (themadag@vvd.nl).
Voor informatie en aanmeldingen kunt u contact opnemen met de heer J.A. de Haan, tel: 070 361 3013

INSCHRIJFFORMULIER THEMADAG Kiezen voor keuze
Ondergetekende neemt deel aan de themadag op zaterdag 19 februari 2000 in de het hoofdgebouw van de 
Haagse Hogeschool, Johanna Westerdijkplein 75

Naam_______________________________________________________________ Datum:
O rganisatie / Functie_________________________________________________
Adres____________  _________________________________________________  Handtekening:
Woonplaats_________________________________________________________
E-mail adres_________________________________________________________

Dit formulier kunt u vóór woensdag 5 april 2000 per fax, post of e-mail zenden naar:

Algemeen secretariaat VVD, ter attentie van: Mw. M.A.M. Goergen-Coenen, Postbus 30 836, 2500 GV , Den Haag 
fax: (070) 360 82 76 / E-mail: themadag@vvd.nl. Voor meer informatie: drs. J.A. de Haan, tel: (070) 361 30 13

mailto:themadag@vvd.nl
mailto:themadag@vvd.nl
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Asiel en werk
De werkgevers- en werknemersorga
nisaties willen op initiatief van MKB- 
voorzitter De Boer asielzoekers meer 
gelegenheid geven om te werken. De 
eerste reacties op dat voorstel zijn 
positief. Veel asielzoekers vervelen 
zich immers in de opvangcentra. Door 
te werken, blijven ze in hun ritme en 
weten ze zich nuttig. Dat kan ook 
helpen bij het verwerken van eventu
ele traumatische ervaringen. En 
bedrijven kunnen natuurlijk worden 
geholpen in het personeelstekort 
waar de kranten dagelijks over 
berichten.
Toch is het om meerdere redenen 
onverstandig asielzoekers in staat te 
stellen tegen CAO-loon alle vormen 
van betaald werk te verrichten. Het is 
immers nu al een groot probleem dat 
onze asielprocedure -gericht op het 
geven van bescherming aan mensen 
aie op de vlucht zijn voor vervolging 
en voor wie Nederland de eerste 
veilige plek is- op grote schaal onei
genlijk gebruikt wordt door economi
sche migranten.
In de opvangcentra krijgen de asiel
zoekers cursussen en andere activitei
ten aangeboden. In 1997 werd het 
hen daarnaast voor het eerst toege
staan vrijwilligerswerk te verrichten.
In overeenstemming met het regeer
akkoord werden de mogelijkheden 
tot werken een jaar later verruimd. 
Asielzoekers mochten 12 weken per 
jaar tegen betaling kortdurende 
werkzaamheden verrichten. Daarbij 
moet gedacht worden aan de land
bouwsector en de horeca. Onlangs 
besloot het kabinet de mogelijkheden 
verder te verruimen tot 12 weken per 
39 weken en tot alle vormen van 
betaald werk. Maar volgens de MKB- 
voorzitter is dat onvoldoende en 
moeten asielzoekers 25 weken per 
jaar kunnen werken.
Wie komen daarvoor in aanmerking? 
Op 1 januari van dit iaar waren er in 
ons land 65.000 asielzoekers in 
afwachting van een beslissing over 
hun asielverzoek. Dat wachten duurt 
lang. Gemiddeld verblijft een asiel - 
zoelcer 16 maanden in de centrale 
opvang. In de opvangcentra zitten 
naast mensen die op de beslissing van 
de Immigratie- en naturalisatiedienst 
(IND) wachten, vooral asielzoekers 
die tegen een afwijzing in bezwaar of 
in beroep zijn gegaan - of zelfs een 
herhaald asielverzoek hebben inge
diend. Zodra iemand als vluchteling is 
erkend en een verblijfsvergunning 
heeft gekregen, vertrekt hij of zij 
immers uit het opvangcentrum naar 
een woning.
Werkgevers en werknemersorganisa
ties moeten zich realiseren waarom 
asielzoekers zo lang in de centrale 
opvang verblijven. De beoordeling 
van asielaanvragen verloopt moei
zaam, omdat de meeste asielzoekers

ongedocumenteerd zijn en hun 
vernaai lastig op waarheid valt te 
controleren. In december 1999 had 
91 % van de vluchtelingen niet één 
bewijsstuk met betrekking tot de 
identiteit of de reis naar Nederland bij 
zich. Het is dan voor de IND moeilijk 
en tijdrovend om tot een verant
woorde beslissing te komen. 
Bovendien is veel tijd gemoeid met de 
behandeling van bezwaar- en 
beroepschriften, verzoeken om toela
ting op medische gronden en 
herhaalde asielverzoeken. 
Staatssecretaris Cohen wees er 
onlangs op dat in bijna 100 % van de 
daarvoor in aanmerking komende 
gevallen rechtsmiddelen worden 
aangewend. De rechtsbijstand voor 
asielzoekers is gratis en steeds 
beschikbaar.
Vorig jaar voldeden volgens de IND 
minder dan 3 % van de asielzoekers 
aan de criteria van het 
Vluchtelingenverdrag van Geneve. 
Uiteindelijk kreeg 30 % van de 
aanvragers een verblijfsvergunning; 
om humanitaire redenen; op medi
sche gronden; omdat de algehele 
situatie in het land van herkomst als 
slecht werd beoordeeld; omdat de 
procedure te lang ging duren; of 
omdat de rechter een IND-beschik- 
king in beroep vernietigde. Dat bete
kent dat uiteindelijk 70 % van de 
asielverzoeken wordt afgewezen en 
betrokkenen ons land moeten verla
ten. Iedereen weet hoe moeizaam dat 
gaat.
De bereidheid om de centrale opvang 
en Nederland te verlaten is gering, 
vandaar de aanscherping van het 
terugkeer- en uitzettingsbeleid waar
toe net kabinet vorig jaar na lang 
aandringen van de Tweede Kamer 
besloot. Als alle asielzoekers in staat 
worden gesteld tegen CAO-loon alle 
vormen van werk te verrichten, dan 
zal de animo om aan terugkeer mee 
te werken verder verminderen.
Wat dan wel? Bij de Tweede Kamer is 
de nieuwe Vreemdelingenwet in 
behandeling. Die wet houdt een dras
tische beperking in van het aantal 
mogelijkheden om juridische proce
dures aan te spannen. Minder proce
dures leidt er toe dat asielzoekers 
minder lang in de opvangcentra 
verblijven. Verdere tijdwinst kan 
gerealiseerd worden door het onaan
trekkelijker te maken zonder reis- en 
identiteitsdocumenten asiel in ons 
land aan te vragen. Het niet beschik
ken over documenten moet meer dan 
nu het geval is de kans op een 
verblijfsvergunning verkleinen. Te 
snel wordt de conclusie getrokken dat 
het niet hebben van documenten niet 
verwijtbaar zou zijn.
Met de verruiming tot 12 weken per 
jaar voor kortdurend betaald werk is 
voldaan aan een afspraak in het

Henk Kamp

regeerakkoord. In aanvulling daarop 
kan nog gekeken worden naar het 
vele werk dat in en rond de opvang
centra verricht moet worden. De 
CO A is bezig met de uitbreiding van 
de opvangcapaciteit tot 80.000 (!) 
plaatsen. Bij net werk in de huidige 
centra en bij het realiseren van 
nieuwe centra kunnen asielzoekers 
ingeschakeld worden. Voorwaarde 
daarbij is dat het de terugkeer van 
afgewezen asielzoekers op geen 
enkele wijze in de weg mag staan.
En het veelbesproken personeelste
kort van bedrijven en andere organi
saties dan? Mag de arbeidsmarktpro
blematiek een rol gaan spelen in de 
asielprocedure? Ik vraag me dat sterk 
af en heb die geluiden in ieder geval 
niet gehoord toen het aantal open
staande vacatures gering was.
In de periode van 1994 tot 1999 
werden 100.000 verblijfsvergunnin
gen verleend aan vluchtelingen. Veel 
van deze voormalige asielzoekers 
zitten nu met een uitkering thuis. 
Minister De Vries van Sociale Zaken 
en Werkgelegenheid wil niet eens 
weten hoeveel. Deze mensen hebben 
op grond van hun rechtmatig verblijf 
recht op werk. Het is bovendien voor 
hun integratie in de samenleving van 
groot belang zijn dat ze aan de slag 
gaan. En dan spreken we nog niet 
eens van de hoge werkloosheid onder 
de diverse minderheidsgroepen met 
een andere achtergrond.
De werkgevers van MKB en 
VNO/NCW  zouden zich meer op 
deze groepen moeten richten en niet 
op mensen zonder verblijfstatus die 
veelal het land weer moeten verlaten. 
Helaas wordt de wet SAMEN, 
bedoeld om de arbeidsparticipatie 
van allochtonen te stimuleren, door 
de helft van de werkgevers niet nage
leefd. De asielprocedure is bedoeld 
om mensen tijdelijk op te vangen en 
uit te vinden wat de motieven zijn 
voor hun komst naar ons land. Om 
ook in de toekomst bescherming te 
kunnen blijven bieden aan echte 
vluchtelingen, is het noodzakelijk 
economische migranten te ontmoedi
gen naar Nederland te komen.
Komen ze toch, dan moeten ze gesti
muleerd worden zo snel mogelijk 
weer terug te keren. Het aanbieden 
van werk staat haaks op dat streven.

Meer informatie: Henk Kamp, 
tel. 070 318 28 98



Naar dualisering in de lokale democratie
Uw mening graag!

In het regeerakkoord 1998 is opgenomen: “Het kabinet kiest in principe voor een - in de praktijk 
reeds in gang gezette - ontwikkeling naar meer dualisme op lokaal niveau. Omdat het bij de dua
lisering van het lokale bestuursmodel om een ingrijpende wijziging gaat, is het van groot belang 
dat de verschillende aspecten in samenhang diepgaand worden onderzocht, afgewogen en uitge
werkt. Hiervoor wordt een Staatscommissie ingesteld die de opdracht krijgt te onderzoeken op 
welke wijze de dualisering van het lokale bestuursmodel vormgegeven kan worden en daarover 
vóór 1 januari 2000 voorstellen te doen".

Derhalve was en is niet de vraag aan de orde öf dualisering op lokaal niveau tot stand wordt ge
bracht, maar op welke wijze de dualisering van het lokale bestuursmodel wordt vormgegeven. In 
opdracht van de regering heeft de Staatscommissie Dualisme en lokale democratie onder leiding 
van D.J. Elzinga hiertoe advies uitgebracht. Onderstaand treft u een aantal van de belangrijkste 
aanbevelingen van de staatscommissie aan. De staatscommissie is verdeeld over de aanstel- 
lingswijze van de burgemeester en is niet unaniem over het al dan niet herinvoeren van de 
opkomstplicht.

U wordt verzocht de vragenlijst in te vullen en te retourneren vóór 15 maart 2000. De resultaten 
van deze enquête zullen de aanzet vormen voor de discussie in de kring van de WD-Bestuur- 
dersvereniging tijdens de ledenvergadering van 15 april a.s. te Utrecht.

Enquête
Naar dualisering in de lokale democratie

(gelieve aan te kruisen wat van toepassing is)
eens oneens geen 

mening

1. Wethouders kunnen niet tevens lid van de gemeenteraad zijn.

2. Wethouders kunnen zowel uit de kring van raadsleden als van 
buiten de gemeenteraad worden gerekruteerd.

3. Leden van het college kunnen niet tevens voorzitter van een raads
commissie zijn.

4. Het bestuurlijk primaat van de gemeenteraad wordt beëindigd 
(m.u.v. plannen met verordenend karakter) en de autonome be
voegdheid van de gemeenteraad wordt naar het college overge
bracht.

5. De regelgevende, budgettaire en controlemogelijkheden van de 
gemeenteraad worden aangescherpt.

6. Een wettelijk recht van initiatief van de gemeenteraad wordt inge
voerd.

7. Een wettelijk recht van amendement van de gemeenteraad wordt 
ingevoerd.

8. Een wettelijk enquêterecht van de gemeenteraad wordt ingevoerd.

0 0 0
0 0 0

0 0 0

0 0 0

0 0 0

0 0 0

0 0 0

0 0 0
WD-Bestuurdersvereniging/enquète Naar dualisering in de lokale democratie 1



eens oneens geen 
mening

9. Actieve informatieplicht van het college en van de collegeleden 
jegens de gemeenteraad wordt ingevoerd.

10. Meerderheidsaanbeveling van de staatscommissie m.b.t. aanstel- 
lingswijze van de burgemeester:
a. In de vier grote steden wordt de burgemeester rechtstreeks 

verkozen door de burgers voor een ambtsperiode van zes jaar.
b. In gemeenten met 50.000 inwoners en meer krijgt de gemeente

raad de keuzemogelijkheid tot kroonbenoeming van de burge
meester via enkelvoudige aanbeveling door de gemeenteraad 
dan wel rechtstreekse verkiezing voor een ambtsperiode van 
zes jaar.

c. Idem voor gemeenten met 100.000 inwoners en meer.

(voor a, b en c geldt dat uitgesloten wordt dat rechtstreekse 
verkiezing van de burgemeester samenvalt met verkiezing van 
de gemeenteraad)

d. Overige gemeenten: binnen het stelsel van kroonbenoeming 
wordt de burgemeester benoemd op basis van enkelvoudige 
aanbeveling door de gemeenteraad.

11. Minderheidsadvies van de staatscommissie m.b.t. aanstellingswijze 
van de burgemeester:
Binnen het stelsel van kroonbenoeming wordt de burgemeester 
benoemd op basis van meervoudige aanbeveling door de gemeen
teraad.

12. De aanstellingswijze van de burgemeester moet op een andere 
dan een van bovengenoemde wijzen, nl.

0 0 0

0 0 0
0 0 0

0 0 0

0 0 0

0 0 0

0 0 0

13. Het combineren van de raads- en statenverkiezingen wordt afge- Q  
wezen. 0 0

14. De herinvoering van de opkomstplicht wordt afgewezen. 0  0  0

Gelieve dit formulier voor 15 maart 2000 te zenden of te faxen aan:
VVD-Bestuurdersvereniging
Postbus 30836
2500 GV 's-Gravenhage
fax 070-3613058

Veel dank voor uw medewerking!

WD-Bestuurdersvereniging/enquête Naar dualisering in de lokale democratie 2
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MEDEHLANDSE POLITIEKE 

PARTIJEN

Hello, Goodbye
Het gebeurt niet vaak dat je in korte tijd van zo veel markante 
mensen afscheid moet nemen. Eerst de minister van Binnen
landse Zaken. Hij vertrok als gevolg van het onderzoek naar de 
gemeentelijke boekhouding over de periode dat hij burgemeester 
van Rotterdam was. Ik heb eerder gezegd die beslissing te 
respecteren. De heer Peper meende dat zijn gezag was aangetast 

en dat dit zijn functioneren als minister beïnvloedde. Daarin heeft hij gelijk. Over de 
feiten, conclusies en consequenties gaat de gemeenteraad van Rotterdam. Die kan zelf 
adequaat genoeg optreden.

De vacature leidde tot het vertrek van een andere minister, die van Sociale Zaken naar 
Binnenlandse Zaken en Koninkrijksrelaties verhuist. Zijn zetel werd ingenomen door de 
heer Vermeend, tot dan staatssecretaris van Financiën en nu dus voortaan Minister. Voor 
die lege plek werd de heer Bos voorgedragen, lid van de Tweede-Kamerfractie van de 
PvdA. Wie zijn plek nu weer in gaat vullen, weet ik niet. Dat laten we over aan onze 
coalitiepartner. Maar curieus is net natuurlijk wel. Eén vacature in het kabinet moest 
worden ingevuld, maar onze coalitiepartner slaagde er in vier mensen aan een nieuwe 
baan te helpen.

We waren net bekomen, toen zich een volgend afscheid aandiende. Eén van de meest 
bekende en markante politici van het land, en dus ook van de VVD, besloot het Binnen
hof gedag te zeggen. Hans Wiegel kwam tot de conclusie, dat de combinatie van zijn 
lidmaatschap van de Eerste Kamer moeilijk te combineren valt met de functies die hij 
verder vervult. Dat is een verlies, want politieke partijen hebben eigenzinnigheid nodig. 
Maar ongetwijfeld kunnen we in de toekomst als partij op de inbreng van het Erelid blij
ven rekenen.

Vele dagen klonk een liedje van The Beatles door mijn hoofd: “You say goodbye, and I 
say hello". En toen was daar ook nog het vertrek van Jan Wouters bij Ajax. Ik ben zelf 
ook even weggeweest. Naar Lissabon. Voor een bijeenkomst met onze Europese Liberale 
vrienden, voorafgaand aan de Europese Top. Ik ben overigens blij dat ik weer terug ben.

Hans Dijkstal

Marijke Essers

Structuur Uitvoering Werk 
en Inkomen (SUWI-2)
In VVD-expresse nr. 318, 26 juni 1999, heeft u de stand van zaken 
kunnen lezen over de zogeheten Suwi-nota van het Kabinet. 
Ondertussen is er veel veranderd. De bewindslieden SoZaWe zijn 
zelfs met een geheel nieuwe nota gekomen. De nieuwe nota stond 
deze week op de agenda van de tweede kamer. Namens de VVD 
nam Marijke Essers deel aan het debat.

Tum ult
De Nota van het kabinet heeft veel tumult 
veroorzaakt. Sociale partners roerden zich in 
de media; zij zagen hun positie aangetast. 
Dat is ook het geval, want hun bestuurlijke 
bevoegdheden zijn omgezet in adviserende 
bevoegdheden, dit geheel conform de 
aanbevelingen van ae parlementaire 
enquete sociale zekerheid uit 1993 
(Commissie Buurmeijer). Ten opzichte van 
de vorige nota (SUWI-1) heeft het kabinet 
een belangrijke ommezwaai gemaakt. Van 
een gedeeltelijk geprivatiseerde uitvoering 
van de sociale zekerheid, waarin commer
ciële verzekeraars met elkaar konden 
concurreren, is het Kabinet geswitcht naar 
één publieke uitvoeringsinstelling. De over
heid zal niet alleen de claimbeoordeling, 
maar ook de premie-inning en de verzor
ging van de uitkeringen geheel ter hand 
nemen. Door deze nieuwe nota is de verde
ling publiek/privaat duidelijker geworden.

Publieke verantw oordelijkheden  
In het debat vorig jaar zomer bleek al dat de 
uitvoering conform Suwi-1, vooral voor wat 
betreft het deel rond de publieke taken en 
verantwoordelijkheden m.b.t. claimbeoorde
ling, premie-inning en uitkeringsverstrek- 
king, niet goed gestalte kreeg via het zgn. 
'loodsmodel' Die discussie en het door ae 
bewindslieden gedane onderzoek overtuig
den de VVD-fractie ervan, dat de huidige 
koerswijziging een betere weg is. Uiteraard 
zal de VVD de precieze uitwerking van het 
'één-uvimodel' heel goed volgen. Met name 
de risico's van te grote regelzucht en 
bureaucratie spelen daarbij een grote rol.
Aan het aspect outsourcing (uitbesteding) 
zal door de VVD extra aandacht worden 
besteed omdat dat één van de manieren is 
om bovengenoemde nadelen te verminde
ren. De VVD-woordvoerder vroeg al eerder

Vervolg op pagina 4
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Mestbeleid
Op 25 februari heeft minister Brinkhorst een brief naar 
de Kamer gestuurd over de voortgang van het mestbe
leid. Deze Drief vormt een verdere invulling van de 
plannen, waarvan op 10 september 1999 reeds de eerste 
contouren zijn gescnetst. Deze week heeft de Kamer 
over de plannen gedebatteerd. VVD-woordvoerder Gert 
Jan Opiaat heeft de steun uitgesproken voor de hoofd
lijnen van het nieuwe beleid.

Eén lijn
De VVD heeft van meet af aan 
sympathie en steun uitgesproken voor 
de hoofdlijnen van het nieuwe beleid: 
de overschakeling naar mestafzetrech- 
ten. Door deze beleidswijziging 
worden veehouders individueel 
verantwoordelijk gesteld voor een 
aantoonbaar verantwoorde afzet van 
hun mest. Naast afzetcontracten met 
akkerbouwers kunnen ondernemers 
ook besluiten om hun mest te verwer
ken. De nieuwe regelgeving biedt hun 
daartoe ook mogelijkheden.

De VVD zit inmiddels met het kabinet 
op een lijn op een aantal kleine -  niet 
politieke - punten na. De VVD heeft 
de afgelopen maanden de mogelijk
heid open gehouden om te spreken 
over onderdelen als tijdspad en 
normen. De VVD heeft verder steeds 
gehamerd op draagvlak in de sector 
voor deze ingrijpende maatregelen,

die volgens berekeningen van de 
minister 6.000 bedrijven en 12.500 
banen de kop zal kosten. De sector 
noemt zelf veel grotere aantallen. De 
minister lijkt het benodigde draagvlak 
voor de plannen (in elk geval tót 
2003) te hebben gerealiseerd, zo is 
uit overleg met o.a. LTO-Nederland 

ebleken. Daarmee is aan een 
elangrijk kritiekpunt van de VVD 

tegemoet gekomen. Ook over het 
flankerende beleid bestaat in belang
rijke mate overeenstemming met het 
bedrijfsleven. De 10%-korting op de 
varkensrechten zonder schadeloos
stelling blijft een belangrijk geschil
punt. Hoewel de voormalige LNV- 
minister Jozias van Aartsen een 
doorbraak in het denken heeft 
bereikt, is de zaak nog steeds onder 
de rechter, met wisselende successen.

Tot 2003
De VVD-fractie kan instemmen met

de afspraken tót 2003, mits er een 
goede opkoopregeling komt en de 
Beëindigingsregeling (woning in ruil 
voor slopen van stallen) op korte 
termijn concreet gestalte Krijgt. De 
VVD wil verder dat de minister de 
vergunningverlening voor mestver
werking tot een speerpunt van beleid 
maakt. Zonder een adequate vergun
ningverlening (waarbij medewerking 
van provincies en gemeenten is 
vereist) is invoering van een effectief 
en handhaafbaar stelsel van mestaf- 
zetcontracten per 2003 ónmogelijk, 
omdat voor een effectief en hand
haafbaar stelsel evenwicht op de 
mestmarkt nodig is. Dat is eerder ook 
al door de Raad van State gezegd.

Na 2003
Het kabinet hecht er aan de normen 
na 2003 ongewijzigd te laten. De 
minister geeft in zijn brief aan dat de 
evaluatie in 2002 cruciaal zal zijn bij 
de vraag of aanpassing van de 
normen noodzakelijk of verantwoord 
is. De minister geeft aan het onder
zoek- en monitoringsprogramma te 
zullen intensiveren (n.a.v. de motie 
Meijer, met steun van de VVD aange
nomen). Dat programma bestaat uit 
het zgn. project praktijkcijfers en een 
meetnet voor nitraat in Nederland.

Geen zig-zag-beleid EU richting Oostenrijk
VVD-woordvoerder Van Baaien heeft 
minister Van Aartsen van Buiten
landse Zaken gevraagd zich in te 
zetten voor een consistent beleid 
binnen de Europese Unie richting 
Oostenrijk. De VVD ondersteunt de 
bilaterale maatregelen die tegen 
Oostenrijk zijn genomen als een 
signaal tegen de regeringsdeelname 
van de FPÓ. De EU schuurt thans 
langs de randen van de consistentie 
en net fatsoen die onze relaties met 
Oostenrijk dienen te kenmerken.

Momenteel bepalen EU-voorzitter 
Portugal en de individuele lidstaten 
volledig ad hoe wat wel en wat niet 
onder ae normale contacten met 
Oostenrijk valt. Er is geen gedrags
code, noch bestaan er criteria waarop 
het doen en laten van Oostenrijk kan 
worden beoordeeld. Zo weigerde de 
Portugese premier onlangs Wenen te 
bezoeken ter voorbereiding van de 
EU-top van Lissabon. Wel deed 
Guterres alle andere hoofdsteden 
aan. Onder het motto "als de berg 
niet naar Mohammed komt, dan 
moet Mohammed maar naar de berg 
komen" is de Oostenrijkse 
Bondskanselier Schüssel toen maar 
naar Brussel afgereisd. Ook heeft de 
Belgische minister van Defensie zijn 
Oostenrijkse collega de toegang tot

een seminar over de Europese 
Defensiesamenwerking ontzegd. 
Oostenrijkse ministers krijgen vaak 
geen hand bij Europese Raden aange
boden of worden nadrukkelijk gene
geerd. Franse en Belgische ministers 
weigeren aan te zitten aan informele 
EU-werklunches wanneer 
Oostenrijkse vertegenwoordigers 
daarbij aanwezig zijn en melden dit 
met graagte aan de pers.

Volgens de VVD-woordvoerder gaat 
dit alles veel verder dan de afgespro
ken gedragslijn, waarbij samenwer
king met Oostenrijk binnen de EU 
gewoon doorgang kan vinden. De 
sancties betreffen alleen officiële bila
terale contacten met Oostenrijk.

De VVD vindt dat die bilaterale sanc
ties voorlopig gehandhaafd moeten 
blijven, maar is ook van mening dat 
Oostenrijk op haar gedrag moet 
worden beoordeeld. Een stilzwijgende 
aanscherping en uitbreiding van de 
sancties in EU-verband is daarom niet 
gerechtvaardigd en werkt contra
productief op de Europese besluitvor
ming.

Poetin moet krediet
eerst verdienen
Ten aanzien van Rusland was de

woordvoerder van mening dat er 
geen redenen zijn om waarnemend 
president Poetin "als een man, waar
mee wij zaken kunnen doen" te 
omschrijven, zoals de minister 
onlangs in het Algemeen Dagblad 
deed. Laat Poetin zijn krediet eerst 
verdienen, aldus Van Baaien. Rusland 
weigert nog steeds haar verplichtin- 

en ten aanzien van Tsjetsjenië in het 
ader van de OVSE en de Raad van 

Europa na te komen. Het Russische 
stemrecht in de Raad van Europa 
staat daarom, volgens woordvoerder, 
terecht op het spel.

China en A frika en de 
mensenrechten
Met betrekking tot de mensenrechten 
in China is de VVD van mening dat 
Nederland er alles aan moet doen om 
te zorgen dat de EU-lidstaten eind 
maart - begin april de Amerikaanse 
China-resolutie in de VN Mensen
rechtencommissie steunen. De minis
ter gaf aan dat hij zich daarvoor zeer 
zal inspannen. De minister zegde ook 
toe dat hij het respect voor de rech
ten van de mens ook in de EU-Afrika- 
top zal inbrengen.

Meer informatie: Hans van Baaien, 
tel. 070 318 29 22
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De VVD steunt deze opstelling, maar 
wil absolute duidelijkheid over het 
feit dat wanneer de resultaten van 
het genoemde onderzoek- en moni- 
toringsprogramma aanleiding geven 
tot wijzigingen van beleid, de normen 
na 2003 eventueel kunnen worden 
bijgesteld en wil om een kameruit
spraak te vragen, aangezien de brief 
van de minister niet helemaal duide
lijk is op dit punt. Het is bovendien 
van groot belang dat het meetnet 
niet wordt beperkt tot alleen land
bouwgebieden, maar dat ook wordt 
gemeten onder steden en natuurge
bieden en op diverse diepten.

Lastendruk
Een ander belangrijk punt voor de 
VVD is de stijgende administratieve 
lastendruk voor ondernemers in de 
land- en tuinbouw. De invoering van 
Minas (mineralenboekhouding) heeft 
de lastendruk enorm doen stijgen.
Die lastendruk heeft onder andere te 
maken met het feit dat boeren in 
minas zowel de aan- en afvoer van 
fosfaat als van stikstof verplicht 
moeten registreren, terwijl men in 
Brussel om dat eerste helemaal niet 
vraagt. De VVD pleit daarom voor de 
invoering van een eenvoudige stik
stof boekhouding die effectief en 
handhaafbaar is. Een vaste koppeling 
tussen beschikbare landbouwgrond 
en aantallen dieren wordt in het 
nieuwe beleid gecreëerd middels 
mestafzetcontracten. Het is in de 
ogen van de VVD dan ook dubbelop 
om boeren enerzijds een uitgebreide 
en uiterst ingewikkelde minasboek
houding te laten voeren, terwijl 
anderzijds milieuverantwoorde afzet 
van mest bij voorbaat is verzekerd 
middels het afsluiten van een afzet
contract. De VVD wil daarom op dit 
punt om een kameruitspraak te 
vragen.

De VVD is van mening dat een en 
ander hoe dan ook binnen de 
bestaande budgettaire kaders moet 
worden rondgezet. Wel moeten daar
bij niet alleen de kosten, maar ook de 
baten voor de Rijksoverheid worden 
betrokken (belasting over de 
stakingswinst van de 6.000 stop
pende bedrijven). Indien er een nood
zaak ontstaat tot het plegen van 
eventuele extra uitgaven, dienen 
deze uitgaven binnen dit kader te 
worden gevonden. Vooralsnog 
bestaat er echter onvoldoende inzicht 
in de baten die de sanering van de 
veehouderij de Staat oplevert. De 
VVD-wooravoerder vroeg de minister 
daarom duidelijkheid te verschaffen 
op dit punt.

Meer informatie: Gert Jan Opiaat, 
tel. 070 318 28 81

Camera's in de rechtzaal
Tijdens een Algemeen Overleg deze week voerde Frans Weekers het woord 
namens de VVD-fractie over de wenselijkheid om nieuw beleid te ontwikke
len om camera's toe te laten tijdens rechtszittingen. Weekers constateerde 
dat geen nieuwe wetgeving nodig is en dat de afweging door de rechter 
gemaakt moet worden.

O penbaarheid
Openbare rechtspraak is voor de VVD 
een groot goed. Door de openbaar
heid kan controle op de rechtspraak 
plaatsvinden hetgeen bevorderlijk is 
voor de kwaliteit. Niet voor niets is 
het uitgangspunt "openbaarheid van 
terechtzittingen" in ae grondwet 
gegarandeerd behoudens de in de 
wet gemaakte uitzonderingen.

Tijdens het debat kwam de vraag aan 
de orde of dat beginsel van open
baarheid met zich mee moet brengen 
dat radio en TV de ruimte worden 
gegeven om de openbare terechtzit
ting in de huiskamer te brengen.

Indringend  medium  
Op het eerste gezicht klinkt het 
sympathiek om radio en tv de volle 
ruimte te geven in de rechtszaal.
Want waarom zou je radio en tv of 
de web-cam van internet niet net zo 
toelaten als de schrijvende pers? Bij 
nadere verdieping moet je toch 
constateren dat er ook nogal wat 
haken en ogen aan vast zitten. Niet 
dat we camera en microfoon moeten 
weren uit de rechtbank, integendeel. 
Maar het is te gemakkelijk om alle 
media over een kam te scheren. De tv 
is immers een veel indringender 
medium dan andere media. De VVD- 
woordvoerder bepleitte dan ook 
enige terughoudendheid.

B e ïn v lo e d in g  ge d rag  
"De camera in de rechtszaal mag er 
in elk geval niet toe leiden dat een 
van de procesdeelnemers zich wezen
lijk anders gedraagt dan zonder 
camera. De waarheidsvinding is er 
niet mee gediend dat verklaringen 
vanwege die snorrende camera 
achterwege zouden blijven", aldus 
Weekers. Hij riep de minister dan ook 
op onderzoek te doen naar de effec
ten van camera's op het gedrag in de 
rechtszaal. De minister zegde toe de 
beschikbare onderzoeken uit de 
Verenigde Staten te toetsten aan de 
Nederlandse situatie en de Kamer 
hierover te informeren.

B e o o rd e lin g  rechter 
De VVD-fractie is het met de regering 
eens dat uitgangspunt is en blijft dat 
de rechter de vraag beantwoordt of 
in concrete gevallen al dan niet 
camera's in de rechtszaal worden 
toegelaten. De onafhankelijke en 
onpartijdige rechter is immers verant
woordelijk voor een eerlijk verloop 
van het proces. Deze kan de aard van 
de zaak, de omstandigheden van het

geval en de wijze waarop het medium 
ae zaak wil presenteren, betrekken bij 
zijn afwegingen.

Geen nieuw e w e tge v in g  
De huidige wetgeving sluit net toela
ten van camera's in ae rechtszaal niet 
uit. Zouden we overgaan tot wette
lijke regeling, dan wordt daarmee de 
ruimte waarbinnen de rechter besliss
ingen kan nemen, beperkt. “Dat wil 
de VVD niet. Ik zie ook geen aanlei
ding om dat wel te doen", aldus 
Weekers.

Wel is het van belang dat een zo 
groot mogelijke eenheid wordt 
gecreëerd voor het toelaten van 
camera's in de rechtszaal. Dat kan 
worden gecreëerd door het opstellen 
van een richtlijn waarin de uitgangs
punten voor het omgaan met de 
media zijn opgenomen. Wel moet 
nog enige ruimte bestaan om lokaal 
af te wijken, mits gemotiveerd. Dat 
landelijk toetsingskader is een mooie 
taak voor de nieuwe Raad voor de 
Rechtspraak!

O n d e rste u n in g  beleid  
De VVD-woordvoerder ondersteunde 
de evenwichtige benadering van de 
minister van Justitie, waarmee van de 
ene kant geen wettelijke belemmerin
gen worden opgeworpen om de 
camera toe te laten, maar van de 
andere kant de rechter wel de ruimte 
wordt gegeven in zijn afwegingen om 
de camera al dan niet te weren. 
Interessant is daarbij de vraag in 
hoeverre de procesaeelnemers zelf de 
aanwezigheid van de camera zouden 
moeten kunnen weren.

Internet
Tot slot kwam de VVD-woordvoerder 
met het voorstel om via internet de 
rechtelijke uitspraken op een voor het 

ubliek toegankelijke wijze beschik- 
aar te stellen.

Meer informatie: Frans Weekers, 
tel. 318 28 94
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R e ctifica tie
In het inschrijfformulier voor de 
Themadag Kiezen voor keuze 

over de gezondheidszorg is 
helaas een foutieve datum 

vermeld.
De themadag vindt plaats op 

8 ap ril a .s.

Voor meer informatie: 
drs. J.A. de Haan, 
tel. 070 361 30 13

VVD OP 
INTERNET: 
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Vervolg van pagina 1 (SUWI)

om een notitie over voor- en nadelen 
van premie-inning door de belasting
dienst. Dit biedt grote voordelen voor 
ondernemers inzake vermindering 
van administratieve lastendruk en 
houdt het nieuw te vormen uitvoe
ringsorgaan (UWV) slank en dus 
minder bureaucratisch. "Die notitie is 
toegezegd; we willen nu weten 
wanneer de notitie komt! Daarom 
hebben we er in het debat dus 
opnieuw op aangedrongen. Uiteraard 
is door ons ook aangedrongen op een 
goede uitwerking van de financiële 
prikkels voor de uitvoeringsorganisa
tie", aldus Marijke Essers.

Reïntegratie
Vooral het feit dat in het nu voorlig
gende stuk de reïntegratie in een 
private markt wordt gepositioneerd, 
waarin werkelijke kansen voor vrije 
marktwerking meer aanwezig zijn dan 
in Regeeraccoord en Suwi-1, heeft de 
waardering van de VVD-fractie. De 
werkgever kan in deze vorm samen 
met zijn eigen werknemers zelfstan
dig kiezen welk reïntegratiebedrijf 
voor hun onderneming het beste is. 
Vanuit de overtuiging dat vrije keuze
mogelijkheden mensen motiveren tot 
verantwoord besluiten en handelen, 
verwacht de VVD dat de preventieve 
taken zo beter uit de verf komen dan 
wanneer men door regelgeving wordt 
verplicht.

Centra voor Werk en Inkomen
Speciale aandacht in het debat heeft
de VVD gevraagd voor de CWI-
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vorming. De totstandkoming hiervan 
is helaas door de politieke onduide
lijkheid stagnerende. Duidelijkheid is 
dus hoog tijd. De VVD-fractie deelt 
de visie van het kabinet zoals neerge
legd in de nota, maar vindt dat alles 
nog lang niet helder genoeg is uitge
werkt en dringt dus aan op een 
heldere uitwerking. Over de precieze 
werkwijze van het instrument fase
ring heeft de VVD al eerder om 
commentaar van de bewindslieden 
SoZaWe gevraagd. Opnieuw is er dus 
aangedrongen op eventueel schrifte
lijke rapportage of de fase-indeling 
van cliënten ook tot het bereiken van 
de gewenste doelen leidt. Verder 
vindt de VVD dat een discussie over 
de intake van belang is. Voorkomen 
moet worden dat er dubbel werk 
wordt gedaan door zowel CWI als 
gemeente, deze laatste vanwege haar 
medebewindstaak m.b.t. de 
Algemene Bijstandswet. Wanneer een 
CWI de integrale intake verzorgt en 
dit niet goed genoeg doet is de 
gemeente wefeindverantwoordelijk 
voor het resultaat en loopt zij boven
dien grote financiële risico's (denk 
aan het Fonds voor Werk en Inkomen 
waarbij de gemeente een groter 
eigen budgettair deel krijgt). De VVD 
is voorstander van bedrijfsverzamel
gebouwen waarin niet alleen CWI's 
gevestigd zouden kunnen zijn, maar 
bijvoorbeeld ook uitzendbureau's, 
een vacature bank, loketten van de 
gemeente zelf (sociale dienst e.d.) 
Daarvoor is een goede afstemming 
met de gemeente nodig over de 
precieze invulling en locatiekeuze. De 
VVD wil echter wel één duidelijke

huisbaas om voortdurende gevechten 
over wie tegen welke kosten mag 
deelnemen te voorkomen. De betaler 
is voor de VVD ook de bepaler; het 
LIWI die o.a. de CWI's aanstuurt zou 
dus een goede keuze zijn. Wat 
betreft de huisvesting is door de VVD 
in het debat aangedrongen op onder
zoek naar bestaande locaties en juri
disch eigendom van panden. Dit 
mede om kapitaalvernietiging te 
voorkomen.

Tijdspad
Tenslotte heeft de VVD aangedron
gen bij de bewindslieden op een 
duidelijk tijdsschema en -traject, 
alsmede de kosten-/batenanalyse. De 
onduidelijkheid over het vervolg van 
deze nota wordt daarmee weggeno
men. Niet alleen weet de kamer dan 
wanneer zij welk overleg kan plannen 
en de voortgang van dit grote proces 
kan bewaken. Ook de mensen in het 
werkveld, waarvan al te veel geduld 
en flexibiliteit is geëist weten dan 
waar zij aan toe zijn. "De lijnen 
moeten duidelijk zijn: nu moet het 
tijd worden om de mouwen op te 
stropen en de cliënt aan het werk te 
kunnen helpen. Want ondanks de 
langdurige belangenstrijd, was toch 
de cliënt het uitgangspunt? Laten we 
dat toch vooral voor op stellen!", 
aldus de VVD-woordvoerder.

Meer informatie: Marijke Essers, 
tel. 070 318 29 09

http://www.vvd.nl
mailto:h.makaske@tk.parlement.nl
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PARTIJEN

Onderwijs
Problemen in het onderwijs vullen vele krantenkolommen. Lezing 
daarvan doet voorkomen alsof het zeer slecht is gesteld met het 
onderwijs in ons land. Tegen Clemens Cornielje werd bij de talk
show tijdens de Grote Avond voor de KC Den Bosch door de 
interviewer gezegd: "Het is ook niet gek dat het slecht gaat, er 
wordt ook zoveel bezuinigd op onderwijs." Dat misverstand 

werd meteen rechtgezet: het regeerakkoord bevatte meer dan 2 miljard extra middelen!
Er is nog nooit zoveel extra geld naar de begroting van OCW gegaan als in deze kabi
netsperiode. Niemand kan beweren dat de bewindslieden van OCW niets te doen 
hebben, omdat alles goed gaat. Ze worden wel degelijk geconfronteerd met zaken die 
opgelost moeten worden. Maar ons onderwijs kan een vergelijking met andere landen 
zeer wel doorstaan.

Laten we ter bevordering van de discussie eerst zien waar we over praten, daarna kunnen 
we zien wat er gedaan moet worden. En door wie.

Ten eerste is er de arbeidsmarktproblematiek. De onderwijssector heeft daarmee even
zeer te kampen als de zorgsector of de ICT-sector. De werkgelegenheid is jarenlang sterk 
gestegen, de vacatures nemen in aantal toe, de groep mogelijke sollicitanten neemt logi
scherwijs af. Dat beïnvloedt de aanpak van de klassenverkleining, want om kleinere klas
sen te realiseren zijn er meer docenten nodig. Die zijn bij een krapte op de arbeidsmarkt 
niet op afroep beschikbaar. Om de problemen op de arbeidsmarkt op te lossen, is het 
nodig het beroep van leraar te moderniseren. Dan wordt het vak interessanter voor de 
hoogopgeleiden die we binnen willen halen.

Ten tweede is er de verdeling van financiële meevallers. Het ministerie van OCW wil, net 
als andere departementen, aanspraak maken op vrijkomend extra geld. De komende 
weken spreekt Minister Zalm met zijn collega's over de ruimte die er is. Tegelijk wordt er 
onderhandeld over een nieuwe CAO. Iedereen weet hoe dat werkt. De partijen die met de 
minister van Onderwijs onderhandelen willen het onderste uit de kan, en weten dat het 
kabinet bezig is met de Kaderbrief en Voorjaarsnota. Dus wordt er in het openbaar stel
ling genomen en worden problemen uitvergroot. De publieke opinie fungeert als zo vaak 
als drukmiddel. Dat vertekent de werkelijkheid.
Ten derde spelen de inhoudelijke zaken in het onderwijs. Die zijn voor ons het meest 
belangrijk. Dan hebben we het over het belang van onderwijs in de Nederlandse taal, 
over het belang van goed beroepsonderwijs en andere vakinhoudelijke punten. We willen 
betere inpassing van ICT in het onderwijs. Het fundamenteel onderzoek aan de universi- 
teiten verdient een kwaliteitsimpuls.

In de liberale politiek speelt het streven naar goed onderwijs een grote rol. Het geeft 
mensen gelijke kansen, zodat ze volwaardig en gelijkwaardig deelnemen aan de samen
leving. Daarover moet continu debat worden gevoerd. Maar ieder onderwerp moet op 
zijn merites kunnen worden beoordeeld. Laten we elkaar niet aanpraten dat het allemaal 
malaise is. Ons onderwijs is goed, maar het kan altijd beter. Daar werken we aan.

Hans Dijkstal

Jacques Niederer

Strafrechtelijke Opvang 
Verslaafden
De VVD-fractiewoordvoerder Jacques Niederer was 
verheugd dat deze week een aanvang is gemaakt met 
de afronding van het wetsvoorstel Strafrechtelijke 
Opvang Verslaafden. De VVD steunt het voorstel 
omdat net voorziet in een dringend noodzakelijke 
behoefte.

M oedeloos
Met name de grote steden worden gecon
fronteerd met een weliswaar relatief kleine, 
maar harde kern van problematisch hard
drugs verslaafden die aan de lopende band 
misdrijven als auto-inbraken, straatroof, 
winkeldiefstallen en woninginbraken plegen. 
Alle inspanningen van politie, justitie, 
gevangeniswezen, reclassering en versla
vingszorg om deze mensen weer op de rails

te krijgen zijn tot dusver zonder noemens
waardig resultaat gebleven. “De criminali
teit en overlast houden onverminderd aan, 
de verslaafde is geëxcommuniceerd en de 
hulpverlening weet het ook niet meer. Het 
zijn draaideurklanten van politie en justitie. 
Je zou er moedeloos van worden", aldus 
Jacques Niederer.

1

Vervolg op pagina 3
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Hella Voüte

Innovatietop: www.ict.eu
Tijdens de Europese Top van 23 en 24 maart jl. in Lissabon is een aantal 
belangrijke maatregelen geformuleerd op het gebied van de informatie- en 
communicatietechnologie (ICT), onderzoek en ontwikkeling (R&D), liberalise- 
ring/interne markt en aanbesteding. Daarnaast is het streefcijfer voor de 
verhoging van de arbeidsparticipatiegraad verhoogd van 61 naar 70 procent 
in 2010. VVD-woordvoeraer Hella Voute was verheugd over de afspraken op 
het terrein van ICT en Internet, maar plaatste vraagtekens bij de Europese 
streefcijfers over werkgelegenheid.

Innovatiebeleid
De VVD is verheugd dat op Europees 
niveau nu alles op alles wordt gezet 
om de achterstand met de Verenigde 
Staten in te lopen. Dat is ook meer 
dan noodzakelijk. De top besloot tot 
maatregelen op het gebied van e- 
business, veilig betalen op Internet, 
scholing via Internet, ICT-starters en 
de voortrekkersrol van de overheid. 
Het is vijf voor twaalf. Als nu niet 
wordt aangehaakt, dan dreigen wij 
de boot te missen.

Ondernem erskl i maat 
De afspraken in Lissabon moeten 
voor wat betreft de VVD zo snel 
mogelijk worden omgezet in maatre
gelen om een Europees stimulerend 
ondernemersklimaat te creëren. Dat 
zal met name leiden tot een groei van 
het midden- en kleinbedrijf (MKB), de 
échte banenmotor van de economie. 
De VVD-woordvoerder prees het

kabinet voor de inzet om zo snel 
mogelijk alle resterende belemmerin
gen voor de voltooiing van de Interne 
Markt worden weggenomen. In een 
motie drong zij aan op het creëren 
van een gelijk speelveld voor het 
Nederlands bedrijfsleven in Europa.

W erkgelegenheidsbeleid  
De VVD-fractie maakt zich zorgen 
over het precieze uitgangspunt en 
doel van de verhoging van de 
arbeidsparticipatieaoelstelling van 61 
naar 70 procent. "Er bestaat bij onze 
fractie nog grote onduidelijkheid over 
deze afspraken. Papieren werkgelen- 
heidsplannen en het rondpompen van 
geld creëren geen banen", alaus 
Hella Voüte.

De VVD is van mening dat werkgele
genheid gecreëerd moet worden door 
net verbeteren van het ondernemers
klimaat een gedegen financieel-

economisch beleid. De plannen voor 
een volledige liberalisering van de 
telecommarkten, een versnelde 
implementatie van de liberalisering 
van de Energie- en Transportmarkt, 
een versnelde vervolmaking van de 
Interne Markt voor Financiële 
Diensten en een terugdringing van de 
administratieve lastendruk moeten 
daartoe bijdragen. De VVD-woord
voerder sprak naar teleurstelling uit 
over de protectionistische houding 
van Frankrijk in enkele van deze 
dossiers.

Tot slot vroeg de VVD-woordvoerder 
of het niet mogelijk is de openbare 
delen van de volgende Top uit te 
zenden via Internet.

Meer informatie: Hella Voüte,
tel. 070 318 29 07
e-mail: hvoute@tk.parlement.nl

Verlossing voor de Verloskundigen
Deze week werd in en buiten de kamer gesproken over de dreigende teloor-

fang van het thuisbevallen in ons land. VVD-woordvoerder Els Meijer is blij 
at minister Borst extra geld heeft uitgetrokken voor de doelgroep, maar 

verlangt wel garanties voor de langere termijn.

Achtergrond
Zwangerschap, geboorte en kraam
bed zijn in principe natuurlijke 
gebeurtenissen die thuis (het woord 
zegt het al) horen in de huiselijke 
kring. Over de hele wereld bewon
dert en prijst men deze visie en de 
uitwerking daarvan in het Neder
landse verloskundige systeem, waarin 
de thuisbevalling en de verloskunde 
een prominente rol spelen. Ook in de 
21ste eeuw moeten vrouwen kunnen 
blijven profiteren van dit typisch 
Nederlandse model van verloskunde. 
Momenteel staat dit systeem o.a. 
door een tekort aan verloskundigen 
ernstig onder druk.
Al enkele jaren stelt de Koninklijke 
Nederlandse Organisatie van Vroed
vrouwen bij het ministerie van VWS 
aan de orde dat er een crisis in deze 
sector dreigt wanneer geen (finan
ciële) maatregelen worden genomen.

O p le id in g  en werkdruk 
Voor het behoud van het Nederlands 
verloskundig systeem, moet de posi
tie van de verloskundige opleidingen 
worden gewijzigd gezien het ernstige

tekort aan verloskundigen. Met 
onmiddellijke ingang (per 1 septem
ber a.s.) zal de instroomcapaciteit 
moeten worden uitgebreid van 120 
naar 160 studenten.
Voorts moet de bevallingsnorm, die 
nu 150 bevallingen per jaar per 
verloskundige bedraagt, waardoor de 
werkdruk voor de vroedvrouwen veel 
te hoog is en het inkomen aan de 
lage kant, omlaag. Vroedvrouwen 
werken veelal veel meer uren dan 
andere vergelijkbare beroepsgroepen. 
Het beroep dient aangepast te 
worden aan de trends in de samenle
ving: ook vroedvrouwen willen kinde
ren krijgen en in deeltijd kunnen 
werken. Daarvoor hebben zij vervan
gers nodig, want baby's die geboren 
willen worden, kunnen niet op een 
wachtlijst gezet worden.
De minister heeft, voorafgaande aan 
het Algemeen Overleg met de Vaste 
Kamercommissie VWS, inmiddels 60 
miljoen gulden beschikbaar gesteld 
om bovenstaande 3 hoofdproblemen 
met onmiddellijke ingang te verlich
ten. De VVD-fractie vindt het jammer 
dat hiervoor stakingsacties en zoveel

Els Meijer

druk op de 
minister nodig 
waren. Of hier
mee bovendien 
op de lange 
termijn de thuis
bevalling is 
gegarandeerd, 
zal nog moeten 
worden bezien. Hiervoor werd door 
de VVD-woordvoerder garanties 
gevraagd aan de minister. Bovendien 
zal de hele structuur rond 
(thuis)bevallen moeten worden 
aangepast aan de 21ste eeuw. 
Vrouwen krijgen op steeds latere 
leeftijd kinderen - dat brengt grotere 
risico's met zich mee - ze zijn over 
het algemeen mondiger en wensen, 
evenals in andere gezondheidszorg- 
sectoren het geval is, een hoge kwali
teit van de zorg. Dat vraagt evenwel 
ook om een kwalitatief hoogwaardige 
en efficiënte kraamzorg, waarop 
momenteel nog veel aan te merken 
is. Ook het tekort aan gynaecologen 
verdient aandacht en de samenwer
king met huisartsen en ziekenhuizen 
is een absolute voorwaarde.

Meer informatie: Els Meijer,
tel. 070 318 28 83
e-mail: e.meijer@tk.parlement.nl

http://www.ict.eu
mailto:hvoute@tk.parlement.nl
mailto:e.meijer@tk.parlement.nl
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Lerarentekorten
Donderdag 30 maart 2000 heeft de Tweede 
Kamer met de minister en staatssecretaris van 
Onderwijs overlegd over de maatregelen ter 
bestrijding van de lerarentekorten zoals neerge
legd in de voortgangsrapportage “Maatwerk voor 
morgen". Woordvoerder Clemens Cornielje was 
jositief over de voortgang van de vele maatrege- 
en ter bestrijding van het lerarentekort. Maar in 

de voortgangsrapportage vond hij onvoldoende 
aandacht voor de gedeelde verantwoordelijkheid 
van politiek, onderwijswerkgevers en onderwijs- 
vakbonden voor het oplossen van de tekorten.

PIe

Clemens Cornielje

Overheid en politiek komen al sinds 
begin jaren negentig (cie. Van Es) 
met talloze maatregelen en voorstel
len om het beroep te moderniseren 
en de mobiliteit van leraren te 
vergroten. Dit is essentieel om de 
aantrekkelijkheid van het beroep op 
termijn te vergroten. Geconstateerd 
moet worden, dat met name de 
vakbonden op allerlei essentiële 
punten al jarenlang de boot afhou
den.

De VVD-woordvoerder noemde:
• het afschaffen van het "Last-in, First 

out" (UFO) principe bij ontslag in 
het onderwijs. De politiek probeert 
dit al sinds 1993 uit Ie bannen. 
Hoewel er diverse afspraken met de 
bonden gemaakt (1997, 1998) is 
het nog steeds niet uitgevoerd;

• competentiebeloning, waardoor 
salarisschalen versneld kunnen 
worden doorlopen. Extra geld in 
regeerakkoord (215 m.). Werd in 
de vorige eeuw (1998) te vuur en 
te zwaard bestreden door de groot
ste onderwijsvakbond AOB, die dit 
geld aan loonsverhoging voor 
iedereen wil besteden. Uiteindelijk 
in de vorige CAO over langere 
periode uitgesmeerd en aan ophef
fen periodiekenstop besteed.
Positief is dat de onderwijsbonden 
CNV nu wel voor competentieloon 
zijn;

• Verzilveren AVD
Nog steeds mogen docenten die op 
vrijwillige basis meer dan 36 uur 
willen werken voor meer loon dit 
van de bonden niet doen, terwijl dit 
een directe bijdrage zal leveren aan 
oplossing van tekorten (vervan- 
gingsvraag etc.);

• Zij-instroom
Nieuw bloed uit andere bronnen 
dan de reguliere lerarenopleiding is 
een noodzaak in het onderwijs. 
Kwaliteit moet daarbij uiteraard 
gegarandeerd worden. Maar de 
AOB is bij voorbaat tegen;

• Uitzendarbeid
De VVD pleit al jarenlang voor de 
inzet van uitzendbureaus om flexi
bele vraag naar personeel op te 
vangen. De vakbonden zijn tegen;

• Lerarencampagne:
Wordt beantwoord met de tegen- 
leus: “Wordt geen leraar" door de 
actiegroep Onderwijs! Onderwijs! 
Onderwijs! uit Amsterdam.

• Ondersteunende functies:
Een deel van het lerarenwerk wordt 
ontlast door onder begeleiding en 
coördinatie van de leraar door 
anderen (administratieve onder
steuning, onderwijsassistenten) 
bepaalde werkzaamheden uit te 
voeren. De vakbonden lijken (?) 
echter bevreesd voor een uitholling 
van het beroep.

De woordvoerder wees er op dat 
naast de maatregelen in de voort
gangsrapportage meer aandacht 
moet komen voor de rol van partijen 
in het onderwijsveld. Het is ook hun 
maatschappelijke verantwoordelijk
heid om alles te doen om de tekorten 
aan te pakken.

Meer informatie: Clemens Cornielje, 
tel. 070 318 29 04

Vervolg van pagina 7 (opvang) 

SO V -m a a tre g e l
Met het wetsvoorstel van het kabinet 
wordt een deugdelijk antwoord gege
ven op de terechte wensen van ae 
burger om de overlast daadwerkelijk 
aan te pakken. De VVD geeft priori
teit aan overlastbestrijding. De straat 
moet weer een veilig domein worden. 
Het wetsvoorstel van het kabinet 
beoogt dit te bereiken door het 
mogelijk te maken om veelvuldig 
recidiverende harddrugs verslaafden 
voor maximaal twee jaar gedwongen 
op te vangen in een daartoe 
bestemde inrichting. Dit is de zoge
naamde SOV-maatregel.

Centraal daarbij staat een individuele 
trajectbegeleiding van de verslaafde 
om hem in drie fasen (van intramu
raal naar halfopen en tenslotte extra
muraal) af te helpen van zijn versla
vingsproblematiek ten behoeve van 
een succesvolle terugkeer in de maat
schappij.

D rang en dw ang  
Uit onderzoek van onder meer het 
W ODC komt naar voren dat de 
dwangvariant succesvoller is dan de 
meer vrijblijvende drangvariant. In 
deze laatste variant kiest een 
verslaafde gedetineerde vrijwillig voor 
de SOV-maatregel. Wanneer hij 
binnen het SOV-traject afhaakt, 
wordt hij teruggeplaatst in de gevan
genis. De VVD wil deze drangvariant 
niet stoppen nu het wetsvoorstel 
voorziet in de dwangmaatregel. De 
ervaringen hiermee in Rotterdam zijn 
bemoedigend te noemen en het grote 
voordeel is dat een groep verslaafden 
wordt bereikt die nog net niet zover 
is afgezakt dat de ze in de dwang- 
SOV thuishoren, maar daar wel onaf
wendbaar op afkoersen. De VVD- 
woordvoerder heeft er bij de minister 
op aangedrongen de drang-SOV in 
stand te houden.

Meer informatie: Jacques Niederer, 
tel. 070 318 29 16

Vervolg van pagina 4 (integratie)

restrictief toelatingsbeleid? 
Integratiebeleid gaat toch ook over 
het recht van mensen? Iedereen dient 
zich te houden aan de wet, van 
Strafwet, Inburgeringwet en 
Vreemdelingenwet tot 
Koppelingswet. Er is dus geen ruimte 
voor illegaliteit in ons land. Kunnen 
we in dat opzicht op de PvdA reke
nen?

Het debat over integratie moet gaan 
over eigen verantwoordelijkheid in de 
samenleving, over aanvullende 
publieke verantwoordelijkheid bij de 
overheid, en over rechten en plichten 
van individuen. En vooral over de 
wijze waarop notoire problemen 
daadwerkelijk worden aangepakt."

® VVD OP 
INTERNET: 

www.vvd.nl

http://www.vvd.nl
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Integratie: maatregelen en aanpakken
(Onderstaande tekst is een bewerking van Hans Dijkstals spreekbeurt 
voor de VVD Kamer Centrale-Den Bosch, maandag 27 maart).

"Bij terugkomst van de laatste ELDR-bijeenkomst, tijdens de vlucht van 
Lissabon naar Amsterdam, dacht ik aan wat eertijds ons land en Portugal 
groot heeft gemaakt; nieuwsgierigheid naar het onbekende, ondernemings
geest en internationale oriëntatie brachten zowel kennis als voorspoed. Ik 
beschouw dergelijke kenmerken tot de traditie van Nederland, die grote 
overeenkomsten met de traditie van het liberalisme heeft. Tot de kern van 
die cultuur behoort het (individuele) vrijheidsbegrip, de vrijhandel en het 
ondernemerschap, het openen van de vensters waardoor ruimte ontstaat en 
dogma's verdwijnen.

In de beslotenheid van de opiniepa
gina's is de afgelopen weken een 
discussie gevoerd over de multicultu
rele samenleving. Het debat werd 
afgetrapt door Paul Scheffer (promi
nent PvdA-lid) die van een "multicul
tureel drama” sprak. Toen kwam Paul 
Schnabel (ook PvdA) die het streven 
naar de multiculturele samenleving 
een "illusie" vond. En toen mengde 
zich Paul Kalma (zelfde club), die de 
eerste Paul een "ontketende kaas
kop" vond. En tussendoor deden 
vele, vele andere publicisten enthou
siast mee. Volgens de presentator van 
het tv-programma "Buitenhof" 
raasde er "een storm door 
Nederland".

Ik ben er een beetje ontstemd over. 
Niet vanwege de onzinnigheid van de 
discussie. Hoewel het wel lastig is 
wanneer termen als 'de multiculturele 
samenleving' worden gebruikt, terwijl 
het begrip niet duidelijk is gedefi
nieerd. Bovendien wordt een keuze
mogelijkheid gesuggereerd - kiezen 
voor ot tegen de multiculturele 
samenleving -  en die is er niet! Is dit 
niet de maakbaarheidfictie van de 
PvdA die de kop op steekt? Het is 
bovendien overdreven om een pole
miek tussen commentatoren aan te 
duiden als een door Nederland 
razende storm. Maar daar maak ik me 
niet druk over. Ik kan vervolgens nog 
net accepteren, dat 'de politiek' of 
'de Kamer’ wordt aangesproken, 
hoewel het uitermate slordig is. Alsof 
er geen verschillen bestaan tussen de 
politieke partijen op dit onderwerp.

Wat mij ergert is de deelname van 
prominente PvdA-ers aan een derge
lijk debat op opiniepagina's, omdat 
het dezelfde PvdA is die het op het 
terrein van integratiepolitiek zo vaak 
laat afweten. Anno 2000 pleiten voor 
het belang van taalonderwijs in het 
Nederlands, is 15 jaar te laat. In de 
jaren '80 stelde de VVD het 
Nederlands centraal, maar kreeg ze 
niet thuis in het parlement. En wie 
anno 2000 beweert dat integratie 
urgent is, komt bijna 10 jaar te laat. 
Want in de jaren '90 vroeg de VVD 
bij monde van Frits Bolkestein het 
onderwerp met lef aan te pakken, 
maar kreeg weer niet thuis.

Waar staat de VVD voor? Het is een 
gegeven dat Nederland een samenle
ving is met 16 miljoen mensen, waar
van velen een anaere etnische en reli
gieuze afkomst hebben dan de 
autochtone bevolking. Overigens, 
ook de autochtonen kwamen 
oorspronkelijk van heinde en verre 
naar de Lage Landen. Onze samenle
ving is immers tot stand gekomen 
door internationale oriëntatie, onder
nemingsgeest en open vensters. De 
maatschappelijke en dus politieke 
vraag is: samenleven door segregatie, 
assimilatie of integratie? Daar moet 
een politieke partij antwoord op 
geven in het parlement.

De VVD kiest niet voor segregatie, 
met andere woorden: de VVD is 
tegen gescheiden ontwikkeling. De 
VVD kiest niet voor assimilatie, want 
dat betekent het opgeven van de 
eigen etnische, godsdienstige, of 
culturele identiteit, en volledige 
aanpassing aan de meerderheid. De 
VVD kiest daarom voor integratie en 
ziet dat als proces van aanpassen en 
ruimte scheppen. Wederzijdse 
aanpassing is een continu proces 
waarbij mensen elkaar vrijheid geven 
en gunnen. Liberalen weten dat vrij
heid ook verantwoordelijkheid met 
zich mee brengt en dat net zaak is die 
duidelijk te benoemen.

Vrijheid en verantwoordelijkheid 
ontstaan op drie niveaus. Ten eerste, 
de betekenis van de Grondwet en de 
universele rechten van de mens. Die 
zijn niet-onderhandelbaar; er is geen 
plaats voor (religieus) fundamenta
lisme. Ten tweede, wet- en regelge
ving. Die bieden wel ruimte voor 
verandering en aanpassing, daar is 
een (continu) democratisch gesprek 
mogelijk. Dat is niet nieuw, geen 
gevolg van de instroom van nieuwe 
bevolkingsgroepen. Maar het stelt 
ons momenteel wel voor nieuwe 
vragen en nieuwe beslissingen. Ten 
derde, waar mensen samen wonen, 
samen werken en samen leven vindt 
de integratie daadwerkelijk plaats. 
Daar kunnen spanningen ontstaan in 
het (integrerend) aanpassingsproces.

Problemen van culturele en sociale 
aard moeten serieus worden geno

men en worden aangepakt, in de 
samenleving en de politiek. Vier 
terreinen springen wat dat betreft in 
het bijzonder in het oog:
(A) Bestrijding van vooroordelen, 
discriminatie en racisme. Niet alleen 
tussen witte en zwarte mensen, maar 
ook binnen zwarte en gekleurde 
bevolkingsgroepen.
(B) Het onderwijs is een sleutelfactor 
om mensen gelijke kansen en vrijheid 
te geven. Kennis van de Nederlandse 
taal is het uitgangspunt. We moeten 
vervolgens leerlijnen, tussendoelen en 
duidelijke doelen stellen, en daarna 
meten wat de resultaten van leerlin
gen zijn. Waar staan de PvdA en CDA 
nier? Het veelbesproken 'achterstan
denbeleid' betekent ook: doelen stel
len en meten. De zogenaamde 
'gewichtenregeling' moet zijn geba
seerd op werkelijke achterstand en 
niet op (etnische) herkomst van het 
kind. Waar staan de PvdA en het 
CDA? Het geld voor onderwijs in 
allochtone talen kunnen we beter 
gebruiken voor les in Nederlandse 
taalondersteuning. Waar staan PvdA 
en CDA? De stemden tegen een 
VVD-motie met deze strekking. De 
basisvorming vormt ook een obstakel. 
We moeten geen brede, theoretische 
vorming voor iedereen geven, alsof 
iedereen gelijk is. Dat leidt tot voortij
dig schoolverlaten. We moeten meer 
ruimte bieden voor praktische, 
beroepsgerichte leerwegen.
Opnieuw, PvdA, CDA, waar staan 
ze? De inburgeringscontracten zijn 
ingevoerd, maar er is veel verzuim en 
met veel afhakers.
Sanctiemogelijkheden worden onvol
doende gebruikt. PvdA, CDA, wat 
doen we daarmee?
(C) Dan het arbeidsmarktsbeleid.
Werk is ook een uitstekend integra- 
tiemiddel, een sleutelfactor. De werk
loosheid onder allochtonen is echter 
veel groter dan onder autochtonen.
De armoedeval (inkomensondersteu
ning zorgt voor financiële achteruit
gang bij aannemen van een baan) 
moet worden aangepakt. De oploop 
in de W AO evenzeer. Kunnen we 
daarbij op de PvdA rekenen?
(D) Tot slot immigratie en illegalen. 
Een restrictief toelatingsbeleid conse
quent uitvoeren, uitzettingsbeleid van 
afgewezen asielzoekers en illegalen 
consequent uitvoeren, het blijft voor 
de VVD een permanent gevecht in de 
Kamer om dat te bewerkstelligen. 
Hoge immigratie levert een zware 
belasting op voor de integratie, dat is 
een onmiskenbaar gegeven. Wanneer 
durft de PvdA verantwoordelijkheid 
te nemen voor een consequent

Vervolg op pagina 3
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i OOCUMENTMmCENTRÜM
NEDERLANDSE p o litiek e  

PARTIJEN

Hervorming
Nederland is geen land van grote omwentelingen, of revoluties. 
Sinds de Beeldenstorm en de Tachtigjarige Oorlog vormen we 
een land van dominees en kooplieden, zegt men wel eens. Dat 
betekent dat we veel praten en overleggen, in de hoop de ander 
te overtuigen. Daarbij houden we niet van polarisatie en het 
opkloppen van meningsverschillen. Dat blijkt ook in de politiek, 

waar coalities regeren en de marges voor verandering logischerwijs smal zijn. Al met al 
proberen in alle delen van de samenleving onderhandelende partijen zich constructief op 
te stellen teneinde er samen uit te komen.
Al zijn de marges smal, stapsgewijs komen we toch tot ingrijpende wijzigingen. Soms 
moet de wal het schip keren. In het eerste PvdA/VVD/D66 kabinet zijn ffinke veranderin
gen in de sociale zekerheid gerealiseerd. Een parlementaire enquête had genadeloos en 
onweerlegbaar bloot gelegd waar de manco’s in het stelsel zaten. Dat was ten tijde van 
het kabinet Lubbers-lll (’89-'94). De geesten waren inmiddels ook rijp geworden door de 
enorme toename van de WAO. De VVD kwam voor de verkiezingen van '94 met voorstel
len voor flinke, maar noodzakelijke bezuinigingen en wijzigingen in de sociale zekerheid. 
Met de PvdA en D66 legden we daarna in een regeerakkoord ae basis voor privatisering 
van de ziektewet, voor premiedifferentiatie en marktwerking in de WAO en aanpassingen 
in de uitvoering. De hervorming van de sociale zekerheid was een belangrijk werkstuk 
van Paars I.
Aan het eind van die kabinetsperiode, in 1997, werden de eerste aanzetten gedaan voor 
de opzet van een nieuw belastingstelsel. Het was inmiddels iedereen duidelijk dat hoge 
belastingen op arbeid de werkgelegenheid geen goed deden. De Nederlandse tarieven 
waren te hoog, werkenden hielden netto te weinig over van hun salaris. Dat vroeg om 
verdere lastenverlichting. Daarnaast groeide consensus dat milieuvervuilende activiteiten 
zwaarder moesten worden belast, om een duurzame economie te faciliteren. De bouwste
nen voor een nieuw stelsel in de 21e eeuw werden door het eerste kabinet-Kok geleverd 
ten behoeve van de opvolgers. Na de verkiezingen kwamen wederom PvdA, D66 en VVD 
tot elkaar, in een regeerakkoord werd wederom de basis gelegd voor de concrete plan
nen. De hervorming van het fiscale stelsel was een belangrijk werkstuk van Paars II.

Het is nu zaak na te gaan welke delen van de publieke sector thans om modernisering 
vragen. Het eerste en meest belangrijke dat in mij opkomt is de Volksgezondheid. Niet 
alleen vanwege het inhoudelijke belang - gezondheid is voor ieder individu het grootste 
goed en met ae dubbele vergrijzing op komst weten we dat het stelsel onder druk komt 
te staan. Maar er is ook een politiek-Destuurlijke invalshoek. Jarenlang bleken moderni
sering en hervorming niet mogelijk, omdat politieke partijen te ver uit elkaar stonden.
Het gevolg daarvan was dat vele kleine, ad hoc-beslissingen zijn genomen, die het totaal 
geen goea hebben gedaan. Er zijn problemen, er gaat veel extra (publiek) geld naar toe 
zonder dat duidelijk is of het effectief wordt ingezet. En, de huidige opzetlriedt onvol
doende ruimte voor eigen keuzen en eigen verantwoordelijkheid.

Het is met die gedachte dat binnen de VVD is gewerkt aan een nieuw plan voor de 
Volksgezondheid, gepubliceerd onder de titel "Kiezen voor keuze”. Het is terecht 
beschreven als "een grote onderhoudsbeurt". En wellicht ligt er een parallel met die 
twee andere projecten: werken aan bouwstenen voorafgaand aan de verkiezingen, 
wérken aan een nieuw stelsel na de verkiezingen. Als het lukt, wordt de modernisering 
van de sector Volksgezondheid een belangrijk werkstuk van een volgend kabinet met ae 
VVD.

Hans Dijkstal

Jan Dirk Blaauw

Gaswet
VVD-fractiewoordvoerder Jan Dirk Blaauw kijkt tevreden terug op 
de behandeling van de Gaswet vorige week in de Tweede Kamer. 
“De versnelde liberalisering van de gasmarkt en de mogelijkheden 
voor gasbedrijven om private samenwerkingspartners te zoeken 
zullen de concurrentiekracht van de energiesector versterken en 
een betere prijs-kwaliteitverhouding voor de consument opleve
ren", aldus Blaauw na afloop van het debat. "Bovendien heeft de 
VVD-fractie unaniem steun gekregen voor haar voorstel om 
problemen als gevolg van de liberalisering voor (glastuinbouwbe
drijven te voorkomen”.

De nieuwe Gaswet, die de vrijmaking van 
de gasmarkt regelt, is noodzakelijk ten 
gevolge van een Europese richtlijn, de "Gas 
Directive". Deze regelt dat gasgebruikers 
stapsgewijs keuzevrijheid van gasleverancier 
krijgen. Grote (industriële) afnemers met 
een gasafname van meer dan 10 miljoen m3

per jaar hebben die keuzevrijheid nu al. Het 
wetsvoorstel regelt dat middelgrote gasge
bruikers (meer aan 170.000 m3 gasafname) 
in 2002 hun eigen gasleverancier kunnen 
kiezen en de kleine consument in 2004.

1
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HOE VERDER MET DE WTO?

Uitkomsten Seattle-Conferentie
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Thijs Udo

Deze week heeft de Tweede Kamer overleg gevoerd met 
Staatssecretaris Ybema over de toekomst van de wereld
handelsorganisatie WTO na de mislukking van de 
Conferentie in Seattle, vorig jaar december.

VVD-woordvoerder Thijs Udo toonde 
zijn teleurstelling over de uitkomsten 
van de WTO tot nu toe. De oorzaken 
zijn velerlei, maar duidelijk is dat het 
besluitvormingsproces en de structuur 
van de WTO drastisch zal moeten 
worden bijgesteld, om een tweede 
mislukking te voorkomen. Na de 
terechte kritiek van de regering op de 
VS en de WTO, is het zaak verder te 
kijken hoe de WTO weer nieuw leven 
ingeblazen kan worden.
Draagvlak voor de WTO zal in ieder

feval gepaard moeten gaan met een 
etere relatie tussen de EU en de 

Verenigde Staten en met het herstel 
van vertrouwen van de ontwikke
lingslanden.

W TO en de inhoud  
Belangrijk strijdpunt voor de Europese 
Unie en dus ook voor Nederland, is 
het multifunctionele karakter van de 
landbouw. Hieronder wordt verstaan 
dat landbouw een bredere rol heeft

dan alleen voedselproductie. Het gaat 
dan bijvoorbeeld om het bevolkt en 
leefbaar houden van het platteland 
en het behoud van milieu, natuur en 
om dierenwelzijn.
Verdere liberalisatie van diensten en 
industrieproducten is eveneens van 
eminent belang. Substantiële tariefs
verlaging en op termijn afschaffing 
van de industrietarieven zullen hier 
uitgangspunten zijn.

De Nederlands regering is van 
mening, dat de Europese doelstelling 
van een "Brede Ronde" niet moet 
worden herzien. De VVD-fractie is 
het hiermee eens, het blijft nodig de 
onderdelen landbouw en diensten te 
koppelen aan de nieuwe agendaon- 
derdelen investeringen en mededin
ging, om een zo goed mogelijke 
onderhandelingspositie te creëren ten 
opzichte van de VS en de Cairs- 
landen (Australië Nieuw-Zeeland, 
Brazilië, Argentinië).

Herstructurering Glastuinbouw
Afgelopen dinsdag, 4 april 2000, heeft de Kamer haar oordeel gegeven over 
enkele moties ingediend tijdens het debat Herstructurering Glastuinbouw. 
Voorafgaand aan dit debat heeft de VVD-fractie, bij monde van Jan Geluk, 
in het Algemeen Overleg van 24 maart aangedrongen op meer snelheid van 
de herstructurering van ae Glastuinbouw.

Deze herstructurering moet met 
kracht ter hand worden genomen om 
met spoed voor de bestaande knel- 

unten in met name het Westen van 
et land tot een oplossing te komen. 

Hiervoor zijn in het Bestuurlijk 
Afsprakenkader tussen de Land- en 
Tuinbouw Organisatie (LTO) en het 
ministerie van Landbouw, 
Natuurbeheer en Visserij (LNV) een 
tiental projectlocaties aangewezen 
waaronder de Zuidplaspolder en de 
Moerdijkse Hoek.
Projectvestigingslocaties verdienen uit 
oogpunt van milieu, ruimtelijke kwali
teit, verkeers- en vervoersaspecten, 
energie- en waterinfrastructuur de 
voorkeur boven individuele vestiging. 
De VVD-fractie onderschrijft dit van 
harte en onderstreept dat versnippe
ring van glastuinbouw, behoudens 
reeds gemaakte afspraken met 
Gemeenten, zoveel mogelijk voorko
men moet worden.

Zeer verheugd is de VVD-fractie met 
de algemene conclusie van de minis

ter Brinkhorst waarin hij een zeer 
grote waarde hecht aan de glastuin
bouw. Hij sprak lovend over de 
hoogte van de toegevoegde waarde 
in deze sector. Minister Pronk kwam 
met de mededeling dat glastuinders 
uit het Groene Hart ook een plaats 
moeten krijgen in de Zuidplaspolder. 
Hij wil het Groene Hart ‘zuiveren' van 
glastuinbouw. Ter bevordering van 
ait proces wil minister Pronk dat glas
tuinders die weg moeten uit het 
Westland één op één (een tuinder uit 
het Westland tegenover een tuinder 
uit het Groene Hart) in de 
Zuidplaspolder zich mogen vestigen. 
Dit is een nieuw punt dat ook niet in 
het Bestuurlijk Afsprakenkader tussen 
de minister van LNV en het LTO als 
zodanig is afgesproken.

De VVD-fractie heeft in het 
Algemeen Overleg stelling genomen 
tegen dit voorstel van minister Pronk. 
Wil men glastuinders uit het Groene 
Hart plaatsen dan zullen daar instru
menten voor moeten worden ontwik

Ten aanzien van de z.g. nieuwe 
onderwerpen voedselveiligheid, 
milieu en arbeidsnormen herhaalt de 
VVD-woordvoerder: de erkenning en 
uitwerking van deze onderwerpen 
moet bij de WTO worden ingebracht, 
zonder dat de gespecialiseerde 
Internationale Organisaties als UNEP 
en ILO worden gepasseerd.

De VVD-woordvoerder vroeg de 
Staatssecretaris naar de uitkomsten 
van het Biodiversiteitsverdrag van 
Montreal, waarbij afspraken zijn 
gemaakt over grensverkeer van 
biotechnologische producten Welke 
haken en ogen zitten er aan de 
beperking in het handelsverkeer 
m.b.t. deze producten? En wat is de 
relatie van ait Verdrag met de WTO?

W TO -Structuu r
Tijdens dit overleg is tevens om meer 
duidelijkheid gevraagd over de voor
stellen die de Europese Unie heeft 
ontwikkeld ter versterking van de 
structuur in de WTO.
De VVD wil dat er serieus wordt 
geïnvesteerd in transparantie van de 
besluitvorming en geschillenbeslech
ting. "Alleen dan zal in de toekomst

keld. Dit is een aparte situatie die los 
staat van de Herstructurering 
Glastuinbouw, aldus de VVD. De 
voorgestelde maatregel werkt vertra
gend voor de herstructurering en is 
ook niet te rechtvaardigen naar ande
ren toe die zich graag in dit gebied 
willen vestigen.

Tijdens het overleg waren de beide 
ministers niet te overtuigen door/van 
deze argumenten. Daarom heeft de 
VVD-fractie een motie ingediend. In 
de motie wordt de regering verzocht 
om voor de ontwikkeling van de 
projectlocaties Zuidplaspolder en 
Moerdijkse Hoek aan glastuinders 
geen voorwaarden van herkomst te 
stellen. Deze motie is aangenomen 
met de stemmen van de fracties 
PvdA, Groenlinks en SP tegen.

Intussen is duidelijk geworden dat 
Minister Pronk, gedwongen door 
deze motie, zich neerlegt bij onze 
wens. Hiermee is de Zuidplaspolder 
een volwaardige projectvestigingslo- 
catie geworden.

Voor meer informatie: Jan Geluk,
070 318 29 14
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succes kunnen worden geboekt", 
aldus Udo.

Nederland en de EU 
binnen de W TO  
Om de positie van de Europese Unie 
te versterken is het nodig om allian
ties met andere landen aan te gaan. 
De VVD-fractie is van mening, dat 
hier harder aan gewerkt kan en moet 
worden. En hoe zit het met de bilate
rale contacten met de VS over één en 
ander? Is er uitzicht op betere tijden 
m.b.t. de onderlinge meningsverschil
len?

C o n clu s ie
De VVD-fractie vertrouwt erop, dat 
de zon voor de WTO weer zal gaan 
schijnen, maar hier is een grote inzet 
voor nodig van met name de grote 
machtsbloKken! Nederland kan hierbij 
in de EU een evenwichtige bijdrage 
aan leveren. Vandaar onze belang
stelling voor de nieuwe strategieën 
van de Regering en de EU.

Meer informatie: Thijs Udo, 
tel. 070 318 29 11

De VVD-fractie in de Tweede Kamer der Staten-Generaal vraagt een:

B e l e i d s m e d e w e r k e r  ( m / v )
voor het beleidsterrein: Financiën 

F u n ctie -in fo rm a tie
• het verrichten van onderzoek ter ondersteuning van het door de fractie voorge

stane beleid
• het ondersteunen van de op bovengenoemd beleidsterrein werkzame leden van 

de fractie
• het signaleren van politiek en maatschappelijk relevante opvattingen
• het vervullen van het secretariaat van één of meerdere fractiecommissies
• het onderhouden van contacten met externe organisaties
• het afwikkelen van correspondentie

F u n ctie -e ise n
• academisch werkniveau
• in elk geval kennis van en/of aantoonbare affiniteit met het bovengenoemde 

beleidsterrein
• ervaring op het gebied van beleidsvoorbereiding
• inzicht in politieke verhoudingen
• het kunnen opstellen van nota's; spreekteksten en speeches
• in staat zijn onder hoge werkdruk te functioneren
• zelfstandig, flexibel, communicatief en nauwkeurig optreden
• lid zijn van de VVD en bij voorkeur bekendheid met de partijorganisatie

Het salaris is afhankelijk van opleiding en ervaring.

Hebt U belangstelling voor deze functie, richt dan Uw brief met curriculum vitae 
vóór 25 april 2000 aan de Heer Mr. N.J. Moonen, personeelscoördinator van de 
Tweede Kamerfractie van de VVD, Postbus 20018, 2500 EA Den Haag en telefo
nisch bereikbaar op telefoonnummer 070-3182863.

Herfkens en Tabaksblat over de maatschappelijke 
verantwoordelijkheid van ondernemingen
Het bestuur van de Benedictus de Spinoza Stichting heeft het genoegen u uit te nodigen voor de traditionele 
Spinoza-lezing op zaterdag 6 mei a.s., in "De Ijsbreker” in Amsterdam.

Dit jaar staan twee vragen centraal:
1 De verantw oordelijkheid  van ondernem ingen in door de publieke opinie  om streden gebieden.
2 De bijdrage van het bedrijfsleven  aan de o n tw ikk e lin g  van deze gebieden.

Na een inleiding door de Minister voor Ontwikkelingssamenwerking, mevrouw Herfkens, volgt een inleiding door 
de heer Tabaksblat, voormalig voorzitter van de Raad van Bestuur van Unilever. De heer Eppink, voormalig jour
nalist voor o.a. NRC-Handelsblad en De Standaard, zal het debat voorzitten.

De middag wordt afgesloten met een debat met de zaal.

Program  ma:
14.30 uur Ontvangst
15.00 uur Inleiding door mevrouw Herfkens 
15.20 uur Inleiding door de heer Tabaksblat 
15.40 uur Debat tussen beide inleiders 
16.10 uur Debat met de zaal
17.00 uur Einde

De toegangsprijs bedraagt ƒ  10,-. Donateurs van de de Benedictus de Spinoza Stichting hebben vrije toegang.
Na afloop is er gelegenheid een borrel te drinken in het gebouw van "De Ijsbreker"

Inlichtingen en aanmelding bij René Leegte 
telefoon 073 691 12 76 

of per
e-mail: spinozastichting@hetnet.nl.

mailto:spinozastichting@hetnet.nl
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Onbezorgde oude dag?
Sinds 1 april heeft Els Meijer een veertiendaagse column op de internetsite 
seniorweb (www.seniorweb.nl). Bezoekers van de website kunnen online 
reageren op de column. Hieronder volgt de tekst van de eerste column.

Er vindt in stilte een revolutie plaats 
in Nederland. Over twintig jaar zal 1 
op de 5 Nederlanders 65 jaar of 
ouder zijn; in 2040: 1 op de 4. Dat 
betekent zo ongeveer de grootste 
sociale verschuiving ooit.
Het begrip vergrijzing heeft tot op de 
dag van vandaag een ondertoon van 
angst en bedreiging. Wetenschappers 
nemen zelfs termen in de mond als 
'grijze golf' en 'demografische tijd
bom'.
We zullen zeker oplossingen moeten 
zoeken voor de behoeften en wensen 
van toekomstige ouderen aan bij 
voorbeeld arbeid, huisvesting en 
zorg, maar het aankweken van dit 
soort doemdenken lijkt geen goede 
bijdrage.

Hogere zorguitgaven hoeven niet per 
definitie als negatief te worden 
gekwalificeerd. Hogere zorguitgaven 
zijn pas problematisch als zij niet de 
uitdrukking zijn van de maatschappe
lijke voorkeuren van de Nederlandse 
bevolking en als de werkzaamheid en 
de doelmatigheid van de gezond
heidszorg te wensen overlaten. 
Marktwerking en concurrentie in de 
zorg, naast de noodzakelijke reguliere 
zorg lijkt ons een goede oplossing.

Voor een onbezorgde oude dag is het 
cruciaal dat zorg en oudedagvoorzie-

ningen straks betaald kunnen 
worden. Er is immers sprake van een 
optelsom van kosten: niet alleen de 
AOW- uitgaven zullen toenemen, 
maar ook ae kosten voor geneeskun
dige hulp en (thuis)zorg. Uit een 
recent SER- rapport blijkt dat wij ons 
hierover geen grote zorgen hoeven te 
maken, onder ae uitdrukkelijke voor
waarde dat de overheid nu een gede
gen financieel-economisch beleid 
voert. Concreet betekent dit dat de 
economie op volle toeren zal moeten 
draaien en net percentage werkenden 
verder zal moeten toenemen. 
Bovendien moet de Staatsschuld 
verder teruggebracht worden. Politici 
die spreken over "grenzen aan de 
economische groei", of onvoldoende 
aandacht hebben voor de Staats
schuld, sluiten de ogen voor de 
economische effecten van de vergrij
zing.

Gestreefd zal moeten worden naar 
het handhaven van de solidariteit in 
de financiering van het ziektenkos- 
tenstelsel; geen benadeling dus van 
ouderen als "slechte risico's. In de 
"care" zal de individuele zorgbe
hoefte het uitgangspunt moeten zijn, 
gericht op het zo Tang mogelijk voort
zetten van de zelfstandigheid. In de 
praktijk zal dat neerkomen op verbre
ding van de aanbodstructuur in de

Els Meijer

zorg, en de bouw- en woningmarkt. 
Dat vereist van alle betrokkenen 
kanteling in denken over zorgbeleid. 
Substantiële uitbreiding van net 
persoonsgebonden budget ter verste
viging van de keuzevrijheid in de zorg 
voor chronisch zieken, gehandicapten 
en ouderen; het scheiden van wonen 
en zorg; behoud van koopkracht voor 
ouderen met lage inkomens zijn 
ingrediënten voor een integraal, 
inclusief ouderenbeleid waarmee we 
de uitdagingen aankunnen waarvoor 
een versnelde ‘verzilvering' ons in de 
21ste eeuw ons kan stellen.

Dit artikel werd in samenwerking met 
Stef Blok geschreven.

Meer informatie: Els Meijer,
tel. 070 318 28 83
e-mail: e.meijer@tk.parlement.nl

Vervolg van pagina 1 (opvang)

De VVD-fractie heeft haar steun 
uitgesproken voor dit liberaliserings- 
tempo. Introductie van het marktme
chanisme in de gassector zal leiden 
tot meer efficiëntie en daarmee tot 

roductie op het laagst mogelijke 
ostenniveau. Dit moet leiden tot een 

betere prijs-kwaliteitverhouding, 
innovatieve producten en meer 
keuzevrijheid. De VVD-fractie wil de 
consument deze voordelen niet 
onthouden en ziet 2004 als een rede
lijk jaartal waarin zowel de gassector 
als de consument gereed kunnen zijn 
om van de vrije gasmarkt te profite
ren. Bovendien past de liberalisering 
van de gasmarkt in het VVD-beleid 
van een terugtrekkende overheid 
waar dat mogelijk en gewenst is.

Voor één groep, te weten de tuin
bouwsector, dreigde het liberalise- 
ringstempo nadelige gevolgen te 
hebben. Veel tuinders zijn middel
grote gasafnemers en zouden dus per 
2002 Keuzevrijheid van gasleverancier 
krijgen. Door ae invoering van een 
nieuw tariefsysteem van Gasunie

zouden deze tuinders in 2002 met 
abnormaal hoge tarieven te maken 
krijgen. De tuinbouwsector had 
gevraagd om uitstel van de liberalise
ring tot 2005, teneinde beter te 
kunnen inspelen op de vrije gasmarkt 
en de nieuwe tariefsystematiek. De 
VVD-fractie heeft tijdens het debat 
voorgesteld om de gasafnamegrens 
voor het vrije afnemerschap in 2002 
niet bij 170.000 m3, maar Dij 1 
miljoen m3 te leggen. Dit zorgt ervoor 
dat 95% van de tuinbouw tot 2004 
een "beschermde" afnemer is en 
geen nadelige gevolgen ondervindt 
van de liberalisering. Dit VVD-voor- 
stel kreeg unanieme steun van de 
andere Kamerfracties.

Terugkijkend op het debat stelt 
Blaauw dat de behandeling van de 
Gaswet geen sinecure was. Met name 
PvdA en CDA stonden vol op de rem 
om het liberaliseringstempo te vertra
gen tot 2007 en geen privatisering 
van de gasdistributiebedrijven toe te 
staan. "Deze partijen leken niet te 
overtuigen van het feit dat met 
goede wet- en regelgeving en een 
adequate toezichthouder ae belangen

van de kleine consument tijdens en 
na de liberalisering zijn gewaarborgd. 
Ik zie niet in waarom de consument 
dan niet in 2004, maar pas in 2007 
mag profiteren van prijsdalingen en 
een betere dienstverlening van de 
gasbedrijven", aldus Blaauw. "Het 
algehele privatiseringsverbod dat 
PvdA en CDA nastreefden zou 
bovendien de concurrentiepositie van 
de Nederlandse gasbedrijven aanzien
lijk hebben geschaad. 
Schaalvergroting is in deze sector van 
groot belang om de internationale 
concurrentieslag te kunnen overle
ven." Volgens Blaauw moet minister 
Jorritsma van Economische Zaken dan 
ook een compliment gemaakt worden 
voor de wijze waarop zij PvdA en 
CDA heeft weten te overtuigen van 
het belang van een versnelde liberali
sering van de gasmarkt en het 
toestaan van privatisering van gasdis
tributiebedrijven.

Meer informatie: Jan Dirk Blaauw, 
tel. 070 318 28 87

http://www.seniorweb.nl
mailto:e.meijer@tk.parlement.nl
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DOCUMENTATIECENTRA
NEDERLANDSE POLITIEKE 

IN MEMORIAM .  P A R T IJE N

Op 13 april is plotseling onze collega Philippe Brood overleden. 
Op een donderdagochtend temidden van zijn collega's en mede
werkers van de fractie. In zijn werkkamer werd hij onwel. 
Momenten van hoop en vrees wisselden elkaar af bij degenen die 
in zijn onmiddellijke nabijheid waren. Helaas kon medische hulp 
vanuit de Kamer niet meer redden.

Philippe Brood behoorde tot de jonge garde in de fractie. Maar ondanks het feit dat hij 
pas een kleine twee jaar lid van de Tweede Kamer was, was hij nu al één van de gezag
hebbende Kamerleden binnen en buiten de VVD-fractie. Philippe Brood was een geducht 
debater, die zijn duidelijke mening uitstekend wist te verwoorden. Hij combineerde zijn 
grote kennis van zaken met een sympathiek karakter, spitsvondigheid en humor.

Al van jongs af zette hij zich in voor de VVD. Organisatorisch en bestuurlijk had hij zich 
al onderscheiden voordat hij in augustus 1998 zijn entree in de Tweede Kamer maakte. 
Ook tijdens zijn Kamerlidmaatschap zette hij zien binnen en buiten Den Haag in voor het 
liberalisme. Philippe stelde zijn talenten in dienst van de fractie en de partij, en velen 
hebben van hem geleerd; of het nu was op het terrein van het bestuursrecht of de tech
niek van het debatteren.

Philippe Brood was nog veel van plan; onze verwachtingen waren groot. De Tweede Kamer 
verliest met het overlijden van Philippe Brood een betrokken parlementariër.
In een boekje van de Tweede Kamer met wensen van 1000 Kamerleden, medewerkers en 
burgers ter gelegenheid van het nieuwe millennium wenste Philippe Brood "vrijheid en 
respect voor elkaar". De VVD-fractie verliest een fantastische collega en een eente liberaal.

Wij wensen zijn familie en vrienden alle sterkte.

Hans Dijkstal

Hoofdpunten inbreng fractievoorzitterdebat 
"Integratie nieuwkomers"
Namens de VVD wees fractievoorzitter Hans Dijkstal er op dat het een gegeven is, 
dat in Nederland bijna 16 miljoen mensen wonen, van wie een kleine 10% van 
allochtone herkomst is. Dat wordt de multiculturele samenleving genoemd. De VVD 
kiest voor integratie (als tweezijdig proces) van allen die in Nederland wonen, en 
niet voor segregatie of assimilatie. Doelstelling van het integratiebeleid is een 
evenwicht te vinden, waarbij zoveel mogeliik mensen meegenomen worden in en 
deelnemen aan de samenleving. Daarom is net van belang ook aandacht te besteden 
aan een aantal positieve ontwikkelingen waaruit blijkt dat dit ook gebeurt.

Maar positieve ontwikkelingen kunnen niet 
wegnemen dat het integratiebeleid nog 
voor forse opgaven staat. Het zal vanzelf
sprekend beter verlopen naar de mate een 
aantal hardnekkige problemen eerder kan 
worden opgelost. Daarom ging voor de 
VVD het debat vooral over wat er op korte 
termijn concreet gedaan zou moeten 
worden door de overheid. Zoals voortzet
ting van het Grote Stedenbeleid, gericht op 
concrete resultaten. Integratie vindt plaats 
op school en op de werkvloer, daarom koos 
fractievoorzitter Dijkstal ervoor op deze 
politieke punten met concrete vragen en 
voorstellen te komen.

Zo gaat het om de effectiviteit van het 
onaerwijs in de Nederlandse taal. De VVD 
wil met snelheid in de wet "concrete leer- 
standaarden" in plaats van "algemene kern
doelen" m.b.t. het Nederlandse taalonder
wijs vastleggen; concrete leerstandaarden 
die bovendien op meerdere momenten in de 
leerlijn toetsbaar zijn. Met betrekking tot 
onderwijsachterstandenbeleid wees de VVD 
op het belang snel met de uitvoering van de 
motie-Passtoors te komen, wederom met 
prioriteit voor de toetsbare doelstellingen op

het gebied van de Nederlandse taal. Dijkstal 
ging ook in op het achterstandenbeleid in 
net onderwijs en deed daarvoor de concrete 
suggestie werkelijke achterstand als 
uitgangspunt te nemen en niet, zoals nu, de 
etnische herkomst van de ouders van kinde
ren. Het zogenaamde “gewichtengeld"; 
dient op basis van werkelijke achterstand 
worden bepaald.

Ook een wijziging in de Basisvorming en het 
Voorbereidend Middelbaar 
Beroepsonderwijs (VMBO), gericht op een 
meer praktische, beroepsgericht variant 
stelde de VVD voor als middel om een 
betere aansluiting tussen onderwijs en 
arbeidsmarkt te realiseren en het hoge 
uitvalspercentage (van vooral allochtone 
jongeren) te verkleinen. Met betrekking tot 
de Basisvorming en het VMBO moet een 
“knip" in de basisvorming worden aange- 
bracnt: een meer praktisch, beroepsgerichte 
variant met concentratie op kernvakken 
voor het beroepsonderwijs en een uitdagen
der basisvorming voor het algemeen 
vormend onderwijs.

Vervolg op pagina 4

1
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VVD en CDA eens over voorstellen WAO
De fracties van de VVD en het CDA hebben zich achter de ideeën geschaard die de woordvoerders Wilders (VVD) 
en Bijleveld (CDA) hebben ontwikkeld om de groei van de WAO-cijfers tegen te gaan.

WAZ en Wajong wordt de klasse 25- 
35% geschrapt. Hierdoor geldt voor 
alle arbeidsongeschiktheidswetten dat 
men pas in aanmerking komt voor 
een uitkering indien men minstens 
35% arbeidsongeschikt is. Mensen in 
de genoemde klassen werken boven
dien vaak al naast hun uitkering.

5 Gelijkstellen maatmaninkomen 
aan premieloon
De WAO verzekert het verlies aan 
inkomen bij arbeidsongeschiktheid. 
Thans wordt bij de berekening van 
het verlies van inkomen het eigen 
salaris als uitgangspunt genomen, 
terwijl men slechts over f 80.000,- 
premie betaalt, het is redelijk en 
logisch om de basis voor de bereke
ning van het inkomensverlies - het 
maatmaninkomen - niet hoger te 
laten zijn dan het bedrag dat men 
aan premie betaalt en waarvoor men 
dus verzekerd is.

6 Herkeuren op maat: te beginnen 
bij nieuwe instroom
De regering wil extra tussentijdse 
herkeuringen voor mensen met kans 
op herstel, zoals jongeren. Wij onder
steunen dat maar zijn van mening dat 
een meer intensievere en sluitende 
herkeuring noodzakelijk is. Direct bij 
de claimbeoordeling voor de WAO 
dienen afspraken gemaakt te worden 
voor herkeuring, waarbij de kans op 
herstel uitgangspunt is. Alle mensen 
onder de 50 zouden dienen te 
worden herkeurd waarbij begonnen 
wordt met de jongste instroom. Voor 
deze herkeuringsoperatie zullen leken 
dienen te worden ingezet voor voor
bereidende werkzaamheden i.v.m. 
capaciteitsproblemen bij artsen.

wetgeving en CAO-afspraken meer 
en meer normaal werk, zodat het niet 
meer dan logisch is dat werkgevers 
en werknemers ook ten aanzien van 
ziekteverzuim hun verantwoordelijk
heid nemen. Wel dient de werkgever 
bij de inlener de kosten van de loon
doorbetaling te kunnen verhalen, 
indien de ziekte is ontstaan door 
verkeerd arbobeleid van de inlener.

9 Introductie premiedifferentiatie 
WW
Introductie van premiedifferentiatie in 
de WW heeft gevolgen voor de 
WAO. Immers, veel werkgevers 
hebben thans geen Pemba-prikkel ten 
aanzien personeel met een laag inko
men, omdat die minder snel inko
mensverlies hebben en daardoor in 
de loontechnische schatting vaak 
minder dan 15% arbeidsongeschikt 
zijn. Dat betekent dat men na een 
jaar ziekte niet in de WAO stroomt 
maar in de WW of bijstand waardoor 
de werkgever de Pemba-prikkel 
ontbeert en weinig belang heeft bij 
reïntegratie.

10 Brede intercollegiale toetsing 
keuringsartsen
Voorstel om keuringen door collega- 
artsen te laten toetsen om de kwali
teit te verbeteren. Uit onderzoek 
blijkt dat bij keuring door twee artsen 
minder vaak volledige arbeidsonge
schiktheid het resultaat is van de 
keuring. Hoogervorst stelt al voor bij 
medische arbeidsongeschiktheid 
andere (staf)artsen naar de keuring te 
laten kijken. Wij stellen voor -- voor 
zover de capaciteit aan artsen dit 
toelaat - dit bij alle 80-100% afkeu
ringen te laten plaatsvinden.

Behoudens punt zes betreffen deze 
voorstellen de nieuwe instroom in de 
WAO.

1 Werken aan herstel opnemen in 
arbeidsrecht Burgerlijk 
Wetboek/Verruiming ontslagmoge
lijkheden
In het BW wordt opgenomen dat 
zowel werkgever als werknemer na 
zes weken ziekte als onderdeel van 
de arbeidsovereenkomst een verplicht 
herstelplan overeenkomen. Rechten 
en plichten tijdens de periode van 
ziekte volgen uit het arbeidsrecht en 
niet meer uit de sociale zekerheids
wetgeving. Zo ontstaat een heldere 
wederzijdse plicht tot meewerken aan 
reïntegratie.
De werkgever is daar op aanspreek
baar maar de werknemer ook. De 
uitvoering van het herstelplan wordt 
onderdeel van het personeelsdossier.

2 Facultatieve verlenging ZW- 
periode (loondoorbetaling) tot 18 
maanden i.v.m. herstel 
Voorgesteld wordt dat het mogelijk 
dient te zijn om desgevraagd (en dus 
facultatief) de herstelperiode te 
verlengen zodat mensen niet altijd na 
een jaar in de WAO stromen. 
Werkzaamheden aan herstel van 
betrokkene kunnen een langere 
periode van de ziektewet nodig 
maken. Wij stellen voor die periode 
vast te leggen en ruim te laten zijn. 
Op verzoek kan de periode worden 
verlengd tot 18 maanden.

3 Introductie referte-eis in de WAO 
Naar analogie van de WW wordt 
voorgesteld een referte-eis in de 
WAO te introduceren, hetgeen bete
kent dat men eerst een bepaalde 
periode gewerkt moet hebben voor
dat men in aanmerking komt voor 
een loongerelateerde uitkering. Nu 
kan men alleen voor een loongerela
teerde uitkering in aanmerking als 
men boven de 32 jaar oud is, met dit 
voorstel moet men ook nog een 
bepaalde periode gewerkt nebben. 
Door dit voorstel zullen ook mensen 
boven de 32 alleen een loongerela
teerde uitkering krijgen indien men 
een aantal jaren gewerkt heeft. 
Voldoet men niet aan de referte-eis 
dan kan men wel in aanmerking 
komen voor een vervolguitkering, 
zodat is voldaan aan de eisen die 
ILO-verdrag 102 en de Europese 
Code voor sociale zekerheid stelt.

4 Arbeidsongeschiktheidsuitkering 
vanaf 35% arbeidsongeschiktheid 
In de WAO worden de klassen 15- 
25% en 25-35% geschrapt. In de

7 Fis-aanpassing: fictieve leeftijd 
vervangen door reële leeftijd en 
pensioenopbouw etc. meetellen 
Het Fis-systeem, dat gebruikt wordt 
om de resterende verdiencapaciteit te 
bepalen, gaat uit van het loon van 
een 23-jarige, exclusief pensioenop
bouw. Het is redelijk indien bijvoor
beeld een 40-jarige arbeidsongeschikt 
wordt het salaris van iemand van zijn 
eigen leeftijd als uitgangspunt te 
nemen i.p.v. dat van een 23-jarige en 
ook andere opgebouwde rechten mee 
te nemen.

8 Uitzendwerk onder Wulbz
Er is alle aanleiding de Wulbz uit te 
breiden naar de uitzendbranche. Het 
verzuim in die branche stijgt fors 
hoger dan elders omdat de kosten bij 
ziekte massaal afgewenteld worden 
op het collectieve vangnet. 
Uitzendwerk wordt door nieuwe

Te verwachten volume-effecten 
De opbrengst van de VVD-CDA voor
stellen zullen naar verwachting 
substantiële volume-effecten nebben, 
zowel in 2002 als structureel. De 
voorstellen zullen door het CPB op 
hun effecten worden doorgerekend.

In verband met 
Goede V rijd a g , Pasen en 
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Gemeentefonds
Deze week heeft een afrondend debat 
plaatsgevonden over de herverdeling 
van het Gemeentefonds. VVD-woora- 
voerder Luchtenveld heeft zich sterk 
gemaakt voor de gemeenten met een 
groot oppervlak en weinig inwoners.

Instem m ing
De VVD-fractie kan in grote lijnen 
instemmen met de voorstellen van het 
kabinet. Dit ligt in lijn met de W D - 
inbreng tijdens eerdere overleggen 
met de minister van Binnenlandse 
Zaken en Koninkrijksrelaties.

Plattelandsgem eenten  
Een groot pijnpunt en onrechtvaardig
heid ligt bij ae gemeenten met een 
grote oppervlakte en weinig inwoners. 
Deze zogenaamde plattelandsge
meenten gaan er bij de nieuwe verde
ling van het gemeentefonds fors op 
achteruit. De korting komt voor deze 
gemeenten echter hard aan, omdat

deze plaatsen relatief weinig inwoners 
hebben. Bovendien kampen deze 
gemeenten al met problemen als 
vergrijzing en het uitval van openbaar 
vervoer.

"Wij vinden dit dan ook onaccepta
bel", aldus Ruud Luchtenveld. "Voor 
sommige gemeenten betekent dit dat 
ze soms meer dan f 100,- per inwoner 
extra moeten vragen om hun 
gemeentefinanciën weer op peil te 
krijgen. De verdeelsleutel die de 
minister wil staat haaks op de platte
landsvernieuwing." De VVD-woord- 
voerder heeft zien dan ook sterk 
gemaakt om de verdeelsleutel aan te 
passen in het voordeel van deze 
gemeenten.

O nderw ijs
Tijdens een eerder overleg met de 
Staatssecretaris van Onderwijs,
Cultuur en Wetenschappen hebben

Wet Personenvervoer 2000
De Nieuwe wet personenvervoer 2000 moet leiden tot een rote verbete- 

Pieter Hofstraringsslag voor het openbaar vervoer. VVD Tweede Kamerli 
stelt dat een goede wetsbehandeling niet gebaat is bij dogmatische en 
ideologische discussies, hij kiest voor een zakelijke benadering en gaat in 
op een aantal belangrijke discussiepunten.

Na grote groei en bloei van spoorweg
en busmaatschappijen in de eerste 
helft van de twintigste eeuw, is het 
relatieve aandeel van het openbaar 
vervoer sterk gedaald. Het gebruik liep 
terug en de winstgevendheid sloeg om 
in verlies, dat door de overheid werd 
aangevuld vanuit de algemene midde
len. Het vanouds grote aantal bus- en 
spoorwegbedrijven werd door fusies 
terug gebracht tot nog slechts 3 (groe
pen van)bedrijven : de NS, VSN 
(verenigd streekvervoer) en de stede
lijke vervoersbedrijven, met name in 
de grote steden. Aldus ontstonden 
feitelijk overheidsmonopolies.

V e ra m b te lijk in g  
En deze ontwikkeling heeft begrijpelij
kerwijs tot verambtelijking, verstarring 
en gebrek aan competitie geleid met 
als gevolg: lage productiviteit, gebrek 
aan vernieuwing en een minder 
gunstig imago. En dat ook nog tegen 
zeer hoge kosten en hoge subsidiebe
dragen (bijna 3 mld. perjaar). Het 
openbaar vervoer heeft echter een zo 
belangrijke functie dat deze negatieve 
trend moet worden omgebogen. Niet 
alleen is openbaar vervoer van groot 
sociaal belang voor degene die niet 
over een auto of ander vervoer 
kunnen beschikken, maar ook de 
sterke groei van het autoverkeer 
maakt een goed openbaar vervoer 
nodig als aantrekkelijk alternatief voor

autogebruik in verstedelijkte gebieden 
en op grotere afstanden. Gelukkig 
worden daarom de bakens verzet. Bij 
de NS, vooral op het intercitynet, is ae 
situatie de laatste 5 jaar aanmerkelijk 
verbeterd. Mee door de verzelfstandi
ging is de omzet vergroot, het vervoer 
toegenomen en er is ook weer winst. 
Op het intercitynet wordt geen exploi
tatiesubsidie meer verstrekt.

Markt
Buiten kijf staat dat de overheid een 
belangrijke rol moet spelen bij het 
openbaar vervoer. Denk aan regel- en 
wetgeving, de doelstellingen, de 
medefinanciering , de besluitvorming 
en de controle op de uitvoering van de 
feitelijke vervoerdiensten. Maar de 
uitvoering van de feitelijke vervoer
diensten kan en moet door zelfstan
dige en bij voorkeur private bedrijven 
worden gedaan. Niet is in te zien 
waarom de normale marktordening en 
marktwerking in het vervoer niet zou 
moeten gelden. Een ordening waarbij 
de vraag van de klant het aanbod 
bepaalt en niet omgekeerd. Waarom 
zou dat in de industrie, de bouw, de 
zakelijke dienstverlening en de voed
selvoorziening wel kunnen en niet 
voor iets overzichtelijks als de trans
portsector? Nog sterker het goederen
vervoer is bijna geheel vermarkt, 
terwijl bijvoorbeeld ook het personen
vervoer door de lucht en het interna

bijna alle fracties in de Kamer hun 
teleurstelling uitgesproken over de 
voorgestelde regeling van de als 
structureel te beschouwen kosten van 
onderwijshuisvestingskosten in typisch 
groeigemeenten. “Het kabinet 
verwijst naar de mogelijkheden van de 
grondexploitatie en OZB-heffing. Dat 
spreekt ons niet aan. Het lijkt ons een 
gelegenheidsargumentatie die ook 
niet consequent wordt doorgevoerd 
bij andere knelpunten in de fondsver
deling”, aldus Luchtenveld.

Ook de verlaging van het gewicht van 
de leerlingmaatstaf van vijfenzeventig 
naar vijftig procent stuit op bezwaren 
bij de VVD. “Wij vinden een verho
ging naar honderd procent eerder te 
rechtvaardigen."

Meer informatie: Ruud Luchtenveld, 
tel. 070 318 28 96

tionale busvervoer via de markt 
worden geregeld. Dogmatische of 
ideologische discussies over marktwer
king in het openbaar vervoer zijn dan 
ook volstrekt overbodig. De enige 
relevante discussie is de wijze waarop 
we de marktwerking inzetten als 
middel om tot een beter en doelmati
ger openbaar vervoer te komen, en 
daarbij moeten de belangen van de 
reiziger voorop staan. Overigens een 
weg terug is niet alleen ongewenst, 
maar ook feitelijk onmogelijk. Dit 
zagen we duidelijk bij de moeizame 
discussies in de Tweede Kamer over 
de aanbesteding van het treinvervoer 
op de HSL-zuid. Nu we de marktwer
king wettelijk moeten regelen, is een 
zakelijke benadering nodig en niet een 
ideologische, immers juist dan dreigt 
dat er een halfbakken wet tot stand 
komt en dan wordt de verbeterslag 
zeker gemist.
Een essentieel onderdeel van de 
nieuwe Wet Personenvervoer 2000 
betreft de bestuurlijke verantwoorde
lijkheid. De reiziger betaalt gemiddeld 
slechts ongeveer 1/3 van de feitelijke 
vervoerprijs. De rest betaalt de over
heid via subsidies en daarmee is de 
overheid de belangrijkste klant in het 
openbaar vervoer. Dit maakt zonne
klaar dat het beleid moet worden 
gevoerd door provincies en gemeen
ten, die een goede democratische 
inbedding kennen en veel dichter bij 
de burger staan dan Den Haag. 
Evidente fouten als bij de Flevo-ferry , 
waar een middelbare scholier het 
debacle kon voorspellen, kunnen dan

Vervolg op pagina 4
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worden voorkomen. De provinciale 
besturen moeten daarbij de huidige 
rijkstaken overnemen (coördinatie, 
geldverdeling , besluitvorming en 
consessieverlening,). Daarbij is goed 
overleg nodig met de betrokken 
gemeenten, aie bij vervoer binnen hun 
grenzen zelf concessieverlener moeten 
zijn. De rol van de zogenoemde 
Kaderwetgebieden zal een flinke 
discussie vergen, zowel vanwege de 
indirecte democratie (verlengd lokaal 
bestuur) als vanwege de noodzaak 
van heldere beleidsverantwoordelijk
heden, waarbij het aantal betrokken 
bestuursorganen beperkt moet blijven. 
Decentralisatie moet je niet halfslach
tig doen, maar met huid en haar. 
Helder is daarom dat het rijk zich niet 
meer moet (willen) bemoeien met het 
lokale, regionale en landsdelig 
vervoer. Bevoegdheden, menskracht, 
kennis en budgetten moeten worden 
overgeheveld. Het rijk kan zich dan 
met meer kracht werpen op haar 
eigenlijke taken , zoals wetgeving, het 
(inter)nationale vervoer en de realise
ring van infrastructuur ook voor het 
openbaar vervoer.

Finan cie rin g
Een ander essentieel onderdeel is de 
moeizame financiering van het onder
havige openbaar vervoer. Door de 
zeer lage kostendekkingsgraad dreigen 
hier onbeheersbare kosten te 
ontstaan. Immers het openbaar 
vervoer wordt, terecht, gestimuleerd, 
maar het lukt maar steeds niet om de

kostendekkingsgraad sterk te verho
gen. Succesvolle projecten komen ook 
niet veel verder aan 50 a 60 % 
kostendekkingsgraad. En dat betekent 
dat meer openbaar vervoer bijna één 
op één tot meer subsidie leidt. Om 
deze dreigende onbeheersbare 
ontwikkeling te keren is een samen
hangend beleid nodig inzake kosten- 
beperking, efficiencyverbetering en 
een gunstiger prijsverhouding tussen 
openbaar vervoer en auto. Juist 
decentralisatie en marktwerking 
kunnen ook hier een belangrijke 
bijdrage leveren. Zo zal een kostenre
ductie, als gevolg van concurrentie, 
van bijvoorbeeld 20% de kostendek
kingsgraad verhogen van 35 naar 
bijna 45%. Een recent onderzoek 
toonde aan dat het strekken van het 
routenet ( directere route en minder 
haltes) tot sterke kostenbesparingen 
kan leiden, soms wel tot 50%. Het 
mes snijdt daarbij aan twee kanten: 
door een hogere gemiddelde reissnel- 
heid trekt het vervoer meer reizigers, 
terwijl de kosten van het personeel en 
materieel juist dalen. Overigens leidt 
het wetsvoorstel ten aanzien van het 
personeel (70% van alle kosten!) juist 
tot hogere kosten dan nodig, en 
worden de voordelen van marktwer
king gedempt. Dit omdat de vakbon
den de artikelen over overname van 
personeel hebben mogen dicteren 
voor een periode van 10 jaar. Niet dat 
wij marktwerking over de ruggen van 
de werknemers willen. Nee, er is geen 
enkele aanleiding om deze in velerlei 
opzicht reeds bevoorrechtte werkne
mers een boven burgerlijk wetboek 
beschermingsniveau te geven.

Vervolg van pagina 1 (hoofdpunten)

Met betrekking tot de 
Inburgeringtrajecten steunt de VVD 
de aanpak van het Kabinet, dat vlak 
voor het debat daarover een brief 
naar de Kamer stuurde. Daaraan 
dient volgens de VVD nog toege
voegd te worden een verbetering van 
de kwaliteit van de leermiddelen, de 
leermethoden en de leerkrachten.

Naast deelname aan het onderwijs 
blijkt integratie uit participatie op de 
arbeidsmarkt. Hoewel de werkloos
heid onder allochtonen flink afneemt, 
ligt het werkloosheidspercentage 
onder bepaalde groepen 4 keer zo 
hoog als onder autochtonen. Er moet 
volgens de VVD een effectief plan 
van aanpak komen om werkgelegen
heid te creëren en om de ‘armoede
val’ tegen te gaan. Immers, vele inko
menssubsidies zorgen ervoor dat 
mensen die werk aannemen er finan
cieel op achteruit gaan. Dijkstal wees 
daarom op eerdere pleidooien van de 
VVD en de reactie van het kabinet 
met voorstellen te komen. De flexibi
lisering van de arbeidsmarkt en het

stimuleren van het ondernemerschap 
blijven van groot belang om meer 
mensen aan de slag te krijgen. 
Daarnaast wil de VVD een onderzoek 
naar de werkeloosheid onder A- 
statushouders en houders van een 
verblijfsvergunning.

Het debat ging niet over de immigra
tie maar Dijkstal wees wel op de 
samenhang tussen de twee onder
werpen. Duidelijk is dat zonder een 
restrictief toelatingsbeleid, een effec
tief uitzettingsbeleid van uitgeproce- 
deerden en bestrijding van ae illegali
teit het integratieproces bemoeilijkt 
worden.

Tenslotte wees fractievoorzitter 
Dijkstal er op dat het Jeugdbeleid 
bijzondere aandacht verdient. Uit de 
cijfers blijkt dat er een samenhang is 
tussen het integratieproces en jeugd
problematiek. Alhoewel het goed 
gaat met 85% van de Nederlandse 
jongeren, blijkt 15% met problemen 
te kampen. De VVD vindt dat een te 
hoog percentage voor een land als 
het onze.

Oftewel geen marktwerking over de 
ruggen van de reiziger, de belasting
betaler of alle andere werknemers 
waarvoor het Burgerlijk Wetboek wel 
geldt. Door de afgesproken variabilisa- 
tie van autokosten uit te voeren ( de 
kosten verschuiven van bezit naar 
gebruik) wordt het openbaar vervoer 
aantrekkelijker en efficiënter. Door 
een dergelijk integraal beleid ontstaat 
er toch zicht op een kostendekkend 
openbaar vervoer. Zeker voor nieuwe 
ov-infrastruktuur zou de kostendek- 
kingseis dan ook aanzienlijk kunnen 
worden opgeschroefd.

In dit geheel speelt ook de invoering 
van een landelijk bruikbare chipkaart 
een grote rol, zowel om de opbreng
sten eerlijk te kunnen toedelen als om 
het gemak voor de reiziger te verho
gen en creatieve tariefaanbiedingen 
mogelijk te maken. De invoering van 
een dergelijke kaart moet bij de wets- 
behandeling worden veilig gesteld.
Het voorgaande geeft aan dat er nog 
veel belangrijke discussiepunten zijn 
die tot een flink debat kunnen leiden. 
Een algemeen probleem daarbij is dat 
de kaderwet Personenvervoer 2000 
maar liefst 30 (!) algemene maatrege
len van bestuur bevat en daarmee veel 
beleid naar de toekomst verschuift. 
Hopelijk blijkt bij de behandeling dat 
we via decentralisatie en marktwer
king de zo noodzakelijke verbeterin
gen voor de reiziger duurzaam kunnen 
realiseren.

Meer informatie:
Pieter Hofstra, tel. 070 318 28 86
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Een mooie dag
Het is donderdagmiddag, half drie. Ik kijk vanuit mijn werkkamer 
en zie dat de zon onder een strakblauwe hemel schijnt over het 
Binnenhof, waar Aziatische toeristen gewapend met foto- en 
videocamera's rondlopen. Op mijn bureau ligt een krant waarin 
staat dat de Nederlandse moeders tot de gelukkigste ter wereld 
behoren. Op de radio hoor ik dat ons land lijstaanvoerder is als 

het gaat om vestigingsplaatsen voor bedrijven. Ik herinner me dat de VN Nederland in de 
top 10 van de beschavings-index heeft staan. En weer een ander onderzoek wijst uit dat 
we tot de tot 5 van meest concurrerende economieën behoren.

De zon schijnt en ik prijs me gelukkig in dit land te wonen. Als het in Den Haag regent, 
dan zijn het financiële meevallers. Na jaren ploeteren hebben we eindelijk de inkomsten 
en uitgaven van het Rijk onder controle. Steeds meer mensen hebben een baan, de werk
loosheidscijfers dalen tot een historisch laagtepunt.

Natuurlijk zijn er ook schaduwkanten. Inderdaad, naast de lage werkloosheidscijfers 
staan hoge arbeidsongeschiktheidscijfers. De wegen zijn 's morgens en 's middags over
vol en mensen gedragen zich soms agressief in die benauwde ruimte. De bevolking 
vergrijst en dat zet de betaalbaarheid van het stelsel van volksgezondheid onder druk. De 
veiligheid op straat is nog altijd zorgelijk. Allemaal waar. Maar toch, we leven in een 
mooi land.

Ik ben van nature relativerend. In de donkerste momenten moeten we ons gevoel voor 
humor behouden en op de zonnigste moeten we niet in slaap vallen. Maar we moeten 
wel genieten van het goede en het mooie van het leven, dat we op onze weg vinden. We 
werken allemaal hard en dan is het goed af en toe naar buiten te Kijken en te zien dat 
daar de zon schijnt. Het gaat beter met ons land en het gaat goed met de VVD. Volgende 
week hebben we de Algemene Ledenvergadering. Daar spreken we af ons hard in te 
zetten voor de 21e eeuw. Het zijn mooie dagen en er is nog veel te doen.

Hans Dijkstal

DOCUMENTATIECENTRUM 
MEDERLANDSE POLITIEKE

De VVD-fractie en Informatie- en 
Communicatie Technologie (ICT)
De ICT-ontwikkelingen laten Nederland niet onberoerd. Het lijkt erop alsof 
ICT de laatste maanden meer in de belangstelling staat dan voorheen. Er 
gaat vrijwel geen dag voorbij of de media berichten uitgebreid over het 
succes van jonge internetbedrijven, de vernieuwende economie, computers 
in het onderwijs en de krapte op de arbeidsmarkt voor informatici.

Er is dan.ook nogal wat aan de hand. Begin 
april maakte het Centraal Plan Bureau (CPB) 
bekend dat de ICT-sector, die slechts vijf 
procent van de Nederlandse economie 
uitmaakt, goed is voor een kwart van de 
totale economische groei in ons land. 
Inmiddels hebben rond de 6 miljoen 
Nederlanders thuis of via het werk toegang 
tot internet. En Nederland staat op plaats 
zeven op de ranglijst van grootste informa- 
tie-economieën ter wereld.

O ntw ikkelingen
De VVD-fractie onderkent het belang van 
ICT voor de Nederlandse samenleving en 
heeft het onderwerp binnen de fractie breed 
op de agenda gezet. Zo is deze week tijdens 
een themavergadering gedebatteerd over de 
ontwikkelingen rond ICT en de gevolgen 
van ICT voor de samenleving, de transpa
rantie in de democratie en het regeringsbe
leid. Het kabinet zit niet stil en onderneemt 
daar waar nodig actie om Nederland voorop 
te laten lopen in de ICT-ontwikkelingen.
"De overheidscampagne Nederland gaat 
Digitaal bevat een aantal belangrijke intia- 
tieven die het ICT-gebruik in Nederland 
verder kunnen bevorderen", aldus Hella

Voüte namens de VVD-fractiesubcommissie 
ICT. "Denk daarbij aan een goede technolo
gische infrastructuur, het gebruik van PC's 
in het onderwijs, het scheppen van duide
lijkheid rond het juridische kader voor de 
informatiesamenleving (privacy, veilig beta
len via internet), het bevorderen van digi
taal ondernemerschap en e-commerce. 
Daarnaast is het van belang dat in Europa 
de neuzen dezelfde kant op staan. 
Amerikaanse ondernemers hebben op ICT- 
gebied nog steeds een veel betere concur
rentiepositie dan hun Europese concurren
ten." De kloof tussen de Verenigde Staten 
en Europa wordt groter, aldus een recent 
onderzoeksrapport van Booz-Allen en 
Hamilton.

Vraagstukken
Toch ligt er nog een flink aantal lastige 
vraagstukken voor, die mede vanwege de 
onvoorspelbaarheid van de technologische 
ontwikkelingen niet eenvoudig te beant
woorden zijn. Hoe moet bijvoorbeeld 
worden omgegaan met de zogenaamde 
convergentie van technieken: televisie,

Vervolg op pagina 4
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Ruud Luchtenveld

Kabinet moet sneller 
knelpunten WOZ aanpakken
Deze week vond de evaluatie plaats van 
de wet Waardering onroerende zaken 
(WOZ). De VVD-woordvoerder Ruud 
Luchtenveld gaf de regering ruimte om 
verdere verbeteringen door te voeren, 
maar had ook een aantal punten met 
kritiek.

Evaluatie
De evaluatie, na vijf jaar van de wet 
WOZ, heeft een breed karakter 
gekregen. Er werd onderzoek verricht 
onder gemeenten, belastingplichti
gen, waterschappen, taxatie- en soft
warebureaus, de Belastingdienst, de 
Waarderingskamer en de rechterlijke 
macht.

Kinderziekten
De Wet WOZ blijkt een goed bruik
baar instrument te zijn voor de taxa
tie van woningen en niet-woningen 
ten behoeve van verschillende belas
tingen. Wel zijn er kinderziekten zoals 
fors hogere kosten dan aanvankelijk 
geraamd en een hoge werklast voor 
gemeenten en de rechterlijke macht. 
De VVD vindt dat de WOZ de 
betrokken overheden weliswaar 
goede diensten bewijst, maar het 
kabinet te weinig daadkracht en snel
heid aan de daglegt als het gaat om 
het oplossen of verminderen van de 
in het evaluatieonderzoek geconsta
teerde knelpunten.
De woordvoerder stelde vragen over 
de levering en de verwerking van de

gegevens. Het is inmiddels duidelijk, 
aat gemeenten de grootste moeite 
hebben om tijdig de WOZ-taxatiege- 
gevens over ae peildatum 1 januari 
1999 te leveren. Oorzaak is onder 
meer dat de interne verwerking van 
de gegevens is niet optimaal 
verloopt.

Lasten
Natuurlijk heeft de VVD respect voor 
de autonomie van de decentrale 
overheden, maar de VVD maakte zich 
wel zorgen over de stijging van de 
lokale lasten. De stijging van de 
WOZ-waarden hoeft niet tot hogere 
lasten te leiden.
De waarderingskosten, die gepaard 
zijn gegaan met de invoering van de 
Wet WOZ, bleken al eerder (1998) 
140 miljoen extra te zijn gaan bedra
gen. De VVD wilde eerder al een 
taakstellende forse kostenverminde
ring. Daarnaast bleken er grote 
verschillen te zijn in de hoogte van de 
waarderingskosten zijn tussen de 

emeenten. De VVD wil daarom, dat 
et kabinet een notitie met alterna

tieven voor de beperking van de

kosten aan de Kamer zendt.
De huidige verdeelsleutel van de 
waarderingskosten voor gemeenten, 
rijk en waterschappen (40:30:30) is 
ter discussie gesteld. Het kabinet is 
bereid tot het voeren van bestuurlijk 
overleg. De VVD ziet dat overleg 
graag tegemoet, maar wil er welop 
te wijzen, dat het kabinet eerst alter
natieven voor kostenverlaging zou 
moeten ontwikkelen.

W erklast rechterlijke macht 
De VVD ziet met lede ogen aan, hoe 
de werklast van de rechterlijke macht 
werd vergroot als gevolg van de 
bezwaarschriften tegen de WOZ- 
waarde. De woordvoerder stelde 
daarom voor geen hogere waarde- 
ringsfrequentie in te stellen en een 
bepaalde bandbreedte bij de waarde
bepaling in te stellen, zodat niet al bij 
een kleine afwijking leidt tot een 
gehonoreerd bezwaarschrift.

Inlichtingen
Ruud Luchtenveld, 070 318 28 96

INHOUD LIBERAAL REVEIL, APRIL 2000
Extra groeiimpuls door deregulering...............................  ......... . . . .  Hans H.J. Labohm

De Derde W eg......................................................................

Libertarisme: De renaissance van het klassieke liberalisme......... . . . .  Aschwin de Wolf

EU-defensie: Splijtzwam in de NAVO ? ................................ . . . .  A. van Schijndel

De Russische keizer heeft geen kleren meer............................... . . . .  Hans van Baaien

Het Overbruggingsmodel: Een remedie tegen sociale uitsluiting . . . . . G. Bosch

Een onomwonden pleidooi voor marktwerking................... ........
Bespreking van Hans H.J. Labohm, Sleutelen aan het kapitalisme

Het redactie-adres van ‘Liberaal Reveil' is Koninginnegracht 55a, 2514 AE Den Haag, telefoon 070 363 19 48.
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Reünie leden en medewerkers Tweede-Kam erfractie
De Tweede-Kamerfractie van de VVD organiseert op dinsdag 12 september 2000 een reünie van al haar oud- 
Leden, oud fractiemedewerkers en oud-persoonlijk medewerkers. Het streven is om alle reünisten met een 
persoonlijke uitnodiging te benaderen. Oud-fractiemedewerkers en oud-persoonlijk-medewerkers die er niet 
zeker van zijn dat hun actuele adresgegevens bij de fractie bekend zijn, kunnen deze gegevens doorgeven aan: 
VVD-Fractie Tweede Kamer, reüniecommissie, Postbus 20018, 2500 EA Den Haag. Ook tips omtrent de actuele 
gegevens van toenmalige collega's zijn van harte welkom.

De algemene ledenvergadering: 19 en 20 mei 2000
U bent lid van de VVD, voelt zich betrokken bij de partij, u wilt meedenken 
en meedoen? Dan mag u de algemene vergadering dit jaar niet missen! Er is 
gekozen voor een totaal nieuwe aanpak. De vergadering op 19 en 20 mei in 
Assen is daarom interessant voor alle VVD-leden; jong of oud, actief of 
alleen passief lid, man of vrouw.

W o rkshops,
ro nd etafelgesp rekken  en 
so cia a l program m a  
U kunt deelnemen aan workshops, 
'rondetafelgesprekken' of discussies, 
waarbij allerlei actuele onderwerpen 
de revue passeren en waaraan diverse 
W D-politici hun medewerking verle
nen. U kunt vrijdagmiddag 15.00 uur 
deelnemen aan rondetafelgesprekken 
met politici, workshop Eigentijds 
Besturen, workshop lokaal verkie
zingsprogramma, workshop grens
overschrijdende economische samen
werking.

Zaterdagochtend, om 10.00 uur, is 
een viertal parallelsessies, te weten: 
discussie met en door jongeren, 
workshop lokaal verkiezingspro
gramma, workshop Werken aan 
toekomst van staa & land en works

hop Regionale ontwikkelingsvisie 
Assen-Groningen 2030.

Nieuw is verder het sociaal pro
gramma op zaterdagmorgen, uiter
mate geschikt voor partners die niet 
het volledige politiek inhoudelijke 
programma willen bijwonen. U kunt 
deelnemen aan een bezoek aan het 
TT-Circuit te Assen of aan het 
Gevangenismuseum.

V rijdagavo n d
Op vrijdagavond staat onder andere 
de redevoering van Hans Dijkstal op 
het programma. Verder staat een 
groot gedeelte van die avond in het 
teken van een presentatie over digita
lisering van de wereld.

H u ish o u d e lijk e  v e rga d e rin g  
Uiteraard staan ook de vertrouwde

onderdelen op de agenda. Een rede 
van de voorzitter, de herdenking van 
overleden vooraanstaande VVD- 
leden, de plenaire huishoudelijke 
vergadering (waarbij o.a. wordt 
gesproken over beleidsplan en begro
ting 2000 en waarbij enkele leden 
van het hoofdbestuur afscheid nemen 
en nieuwe bestuursleden worden 
benoemd) en de bespreking van het 
politiek beleid van de verscnillende 
fracties met medewerking van de 
fractievoorzitters Hans Dijkstal, 
Nicoline van den Broek en Jan Kees 
Wiebenga.

M ELD  U AAN
EN KO M  O O K  NAAR ASSEN !

Voor meer informatie of het aanvra
gen van de volledige vergaderstuk
ken, kunt u contact opnemen met het 
algemeen secretariaat, 
tel. 070 361 30 61.

Jacques Niederer

bezuiningstaakstelling een oplossing 
moet worden gevonden voor het te 
vroeg wegsturen van gedetineerden. 
Bijvoorbeeld, bewaring in politiecel
len, elektronisch huisarrest, het meer 
benutten van huizen van bewaring en 
het aanwenden van logeercellen. 
Korthals zegde toe deze alternatieven 
zo veel mogelijk aan te wenden om 
de vervroegde heenzendingen tot een 
minimum terug te brengen.

Inlichtingen:
Jacques Niederer, 070 318 29 16

Gevangenen eerder naar huis ?
Zijn er te weinig cellen en worden 
daardoor delinquenten vervroegd 
naar huis gestuurd? Deze vraag 
stond deze week centraal tijdens een 
debat met minister Korthals over de 
cellencapaciteit.

C a p a c ite itsv e rd e lin g  
Volgens de woordvoerder Jacques 
Niederer is er niet zozeer een tekort 
aan cellen alswel een tijdelijk 

robleem met de verdeling van de 
eschikbare capaciteit over bijzondere 

categorieën gedetineerden, zoals 
bijvoorbeeld vrouwen en jongeren.
De aantallen gedetineerden uit deze 
categorieën overtreffen soms het 
aantal voor hen beschikbare plaatsen. 
In het regeerakkoord is afgesproken 
dat het gevangeniswezen fors moet 
bezuinigen, maar liefst 115 miljoen 
gulden. Wil een incidentele piekbelas- 
ting te allen tijde kunnen worden 
opgevangen, dan moeten er structu
reel 430 plaatsen worden gereser
veerd waarmee jaarlijks een bedrag is 
gemoeid van ruim 40 miljoen gulden.

Deze cellen zullen echter het grootste 
gedeelte van het jaar leeg staan. Dit 
verdraagt zich niet met de opgelegde 
bezuinigingstaakstelling.

H eenzendingen
Onze fractie is natuurlijk wel bezorgd 
over het vroegtijdig heenzenden van 
gevangenen, zo stelde Niederer. Als 
je echter bekijkt hoe het vervroegd 
heenzenden wordt uitgevoerd, dan 
houdt minister Korthals zich volledig 
aan de door de Kamer geaccordeerde 
regels. De heenzendingen waarvan 
sprake is hebben gemiddeld ongeveer 
zes dagen voor de eigenlijke ontslag
datum plaatsgevonden. Volgens de 
instructie "heenzenden aan de 
achterdeur" mag dat. Daarin wordt 
een maximum gesteld van 60 dagen 
eerder naar huis sturen. Het gaat 
daarnaast altijd om gevangenen die 
minimaal 90 % van hun straf erop 
hebben zitten.

A ltern atie ve n
De VVD vindt dat binnen de gestelde
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JiDementie, dat wil ik niet meemaken"
Voor velen is dementie een gevreesde ouderdomsziekte geworden. Terwijl 
onder 55 plussers zo'n 6,3% lijdt aan dementie, stijgt dit percentage tot 
circa 43% bij mensen van 95 jaar en ouder.

Hoe langer men leeft, des te groter is 
de kans op dementie. Het is begrijpe
lijk dat ouderen daar angst voor 
hebben. Het ziekteproces heeft vaak 
een sluimerend karakter zodat de 
getroffene er als het ware stiekem 
door in bezit wordt genomen. Men 
loopt bovendien het risico om de grip 
over de eigen persoonlijkheid te 
verliezen. Met dat vooruitzicht stelt 
een groeiend aantal ouderen "dat 
nooit, die weg wil ik niet inslaan".
Dat standpunt wordt vervolgens vast
gelegd in een schriftelijke euthanasie
verklaring. Velen zullen ervan schrik
ken dat allerminst zeker is of aan een 
dergelijke verklaring bij dementie 
uitvoering zal worden gegeven.

"U vraagt en wij draaien” is niet van 
toepassing in situaties van medische 
hulp bij zelfdoding. Artsen blijven hoe 
dan ook gebonden aan hun medische 
professionele beroepsethiek. In geval 
van een demente patiënt leidt dat tot 
moeilijke vragen. Hoe moet de 
betrokken arts tot de overtuiging 
komen dat er sprake is van een 
weloverwogen en duurzaam verzoek 
bij een doorgaans gedateerde wils
verklaring? Hoe krijgt de arts de 
overtuiging dat er sprake is van 
uitzichtloos en ondraaglijk lijden? Aan

Vervolg van pagina 1 (ICT)

internet en mobiele telefonie schui
ven steeds meer ineen. Welke conse
quenties heeft dit voor het mediabe
leid? Daarnaast verdienen de sociale 
consequenties van de ICT-ontwikke- 
lingen bijzondere aandacht. Hoe kan 
een tweedeling in de kennismaat
schappij worden voorkomen? Hoe 
zullen de contacten tussen de over
heid en de burger er in de digitale 
toekomst uit gaan zien? Kortom, hoe 
bieden we aan burgers en bedrijven 
zoveel mogelijk ruimte en mogelijk
heden om de kansen van de techno
logische ontwikkelingen te benutten 
van de kennissamenleving in de 21e 
eeuw? Over deze en andere vragen 
die samenhangen met de ICT-ontwik- 
kelingen voert de VVD-fractie de 
komende tijd een fundamentele 
discussie. Uiteraard zullen we u hier
over onder andere via de vernieuwde 
VVD-website (www.vvd.nl) op de 
hoogte houden.

Inlichtingen Fractiesubcommissie ICT: 
Voute (voorzitter), Cherribi, 
Luchtenveld, Nicolaï en De Vries 
Tel. 070 318 29 07 
Of raadpleeg www.vvd.nl

de patiënt kan hij het niet meer 
vragen, die is volledig dement. Hoe 
wordt nog moeilijker, omdat de 
demente patiënt vaak een heel vrien
delijke en niet bewust ongelukkige 
indruk maakt. Het wetsvoorstel over 
euthanasie dat thans bij de Kamer 
aanhangig is, biedt voor deze proble
matiek geen oplossing. In de marge 
van de memorie van toelichting 
wordt verwezen naar een arrest van 
de Hoge Raad. Dit hoogste rechtscol
lege heeft ooit in 1984 Depaald dat 
een steeds verdergaande ontluistering 
van de persoon en het vooruitzicht 
van niet meer waardig te kunnen 
sterven, een reden kan zijn voor 
euthanasie. De memorie van toelich
ting volstaat met de toevoeging dat 
het begrip uitzichtloos en ondraaglijk 
lijden ruimte laat voor de concrete 
omstandigheden van het geval. Dat 
biedt bepaald geen duidelijkheid. 
Wanneer is het vooruitzicht van 
ontluistering of aftakeling voldoende 
zwaarwegend voor euthanasie? In 
welk stadium kan nog euthanasie 
worden gevraagd? De wet zegt daar
over helemaal niets.

Wij zijn van mening dat het vooruit
zicht van aftakeling voor dementie in 
beginsel een aanleiding kan vormen 
voor euthanasie. De keuze is onver
mijdelijk, want als we dat niet doen, 
ontzeggen we een ieder die vermin
derd wilsonbekwaam zou kunnen 
worden, zowel bij ondraaglijk 
psychisch lijden, maar ook bij 
uitzichtloos somatisch lijden, het 
recht op medische hulp bij levens
beëindiging. Ook medische discrimi
natie kan kwetsend en verwerpelijk 
zijn. De vertaling van dit uitgangs
punt naar de medische praktijk blijft 
echter lastig. De ontboezeming van 
minister Els Borst dat "het voor haar 
niet meer hoeft” , als zij dement zou 
zijn en haar kinderen niet meer zou 
herkennen, is persoonlijk moedig, 
maar draagt ons inziens in het geheel 
niets bij aan het vinden na een oplos
sing. Hoe moet de betrokken arts 
daar in het voorkomende geval mee 
omgaan?

Het is niet onbegrijpelijk dat de 
Nederlandse vereniging voor 
verpleeghuisartsen grote moeite 
houdt met euthanasie verklaringen. 
Een al te terughoudende opstelling 
doet echter geen recht aan het 
gerechtvaardigd vertrouwen van de 
patiënt dat de uiterst zorgvuldig 
opgestelde wilsverklaring inzake 
levensbeëindiging bij uitzichtloos en 
ondraaglijk lijden op het beslissende 
moment wordt gerespecteerd. Dat

betekent geen vrijbrief voor de 
patiënt. Indien de wil van de patiënt 
onder alle omstandigheden moet 
worden gevolgd, wordt daarmee de 
deur wagenwijd opengezet voor 
legale hulp bij zelfdoding. Dat gaat 
ons inziens thans te ver.

Wij stellen voor een brug te slaan 
tussen het zelfbeschikkingsrecht van 
de patiënt en de medische professio
nele ethiek van de arts. Iemand die 
op grond van dementie voor eutha
nasie in aanmerking wil komen, zal 
daarvoor een verzwaarde wilsverkla
ring moeten opstellen. In die wilsver
klaring moet zoveel mogelijk worden 
vooruitgelopen op de zorgvuldig
heidseisen waaraan de arts in geval 
van euthanasie zal moeten voldoen. 
Dat betekent onder meer dat de 
betrokkene zich uitvoerig -door een 
huisarts en geriatrisch arts -  moeten 
laten voorlichten over dementie en de 
vooruitzichten daarvan. Het welover
wogen en duurzame gehalte van het 
verzoek zal eveneens nader moeten 
worden verankerd bij voorbeeld door 
mede ondertekening van de verkla
ring door enige bij voorkeur onafhan
kelijke vertrouwenspersonen. Bij een 
dergelijke verklaring past dat gede
tailleerd wordt aangegeven wanneer 
de dementie een zodanig stadium 
heeft bereikt dat het vooruitzicht 
daarop de betrokkene thans reeds 
doet huiveren en lijden. Uiteindelijk 
zal in geval van dementie de arts tot 
de overtuiging moeten komen dat de 
patiënt tengevolge van zijn dementie 
feitelijk uitzichtloos en ondraaglijk 
lijdt. Bij een wilsbekwame patiënt 
geschiedt dit in samenspel tussen arts 
en patiënt. Bij dementie komt de 
verzwaarde wilsverklaring voor het 
subjectief deel van het lijden in de 
plaats. Het objectieve deel van het 
lijden zal de arts onvermijdelijk 
moeten afmeten aan het psychisch en 
somatisch gedrag van de patiënt 
tijdens zijn dementie. Daarvoor 
kunnen huilbuien of woede uitbars
tingen aanknopingspunten bieden. 
Bovendien zal een eveneens 
verzwaarde consultatie noodzakelijk 
zijn, waarbij opnieuw een geriatrisch 
arts moet worden geraadpleegd. Bij 
toepassing van deze procedure wordt 
euthanasie op grond van dementie in 
beginsel mogelijk, maar geen 
gemeengoed.

Otto Vos,
lid Tweede Kamer voor de VVD 
Berend Stolk, intensive care specialist

http://www.vvd.nl
http://www.vvd.nl
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Bewogen dagen
Als politicus is de wereld je werkterrein en krijg je dus te maken 
met de meest uiteenlopende zaken. Woensdag was zo'n dag 
waarin uitersten elkaar ontmoetten.
Die dag begon met de start van een nieuwe traditie, de ‘derde 
woensdag in mei'. Voor het eerst bood de regering een jaarver
slag aan in de Tweede Kamer. Deze nieuwe, meer op prestaties 

gerichte verantwoording vormt een bijdrage aan grotere transparantie in het financieel 
beleid van de overheid. De VVD is altijd warm voorstander geweest van betere controle 
van de rijksboekhouding, waardoor een betere relatie kan worden gelegd tussen doelstel
lingen, middelen en resultaten. Mijn voormalig collega Jos van Rey heeft in de 
Commissie voor de Rijksuitgaven enige jaren geleden deze discussie in gang gezet. 
Afgelopen woensdag was het minister Zalm die voor de eerste maal het koffertje met de 
jaarverslagen aanbood. Met de inhoud van dat koffertje kan de Kamer nagaan hoe geld is 
besteed en met welke effectiviteit. Dat helpt ons bij de beantwoording van de vervolg
vraag: Hoe en op welke terreinen kan de komende jaren overheidsgeld het beste worden 
besteed? Die vraag staat centraal op de van oudsher bekende ‘derde dinsdag in septem
ber' waarbij het kabinet de Miljoenennota met de nieuwe begrotingen aanbiedt.
Kort nadat minister Zalm de Kamer dat financiële naslagwerk aanbood, stapten mijn 
collega-fractievoorzitters en ik in de auto om naar Enschede te gaan. ik heb daar met 
eigen ogen aanschouwd welk drama zich daar heeft afgespeeld afgelopen zaterdag.
Diepe indruk maakte de onvoorstelbare tragiek die zovele inwoners van de getroffen wijk 
meemaken. Wat me bovendien opviel was ae enorme schaal van deze ramp. Een hele 
wijk midden in een grote stad, praktisch helemaal weggevaagd. Het is geruststellend te 
zien dat bestuurders en hulpverleners goed en hard werken. Het is goed dat een onafhan
kelijk onderzoek wordt gestart naar de oorzaak en (bestuurlijke) omgang met deze cata
strofe. We kunnen daar van leren. Opvallend genoeg is het grootste probleem voor 
bestuurders in een situatie als deze de pers geworden. De weinig terughoudende media 
leggen een extra druk op alle betrokkenen in een toch al complexe situatie.
Zo word je in één dag geconfronteerd met twee uitersten: van financiële en emotionele 
aard. Maar beiden hebben wel wat gemeen. Professioneel en deskundig bestuur is 
onontbeerlijk om de publieke zaak in goede banen te leiden.

Hans Dijkstal

VVD wil verlaging wegenbelasting 
vanwege hoge brandstofprijzen
De VVD zet in op een structurele verlaging van de autobelastingen. Deze zijn de laatste 
10 jaar meer dan verdubbeld, tegenover een inflatie van slechts 25%. Per auto is de belasting 
gemiddeld met 63% gestegen inclusief inflatie. Genoeg is genoeg. En nu de brandstofprijzen 
exploderen en er zeer veel meevallers zijn, is er alle aanleiding om wat terug te geven aan 
burgers en bedrijven.

Pieter Hofstra had het volgende voorstel in 
het Algemeen Overleg van afgelopen 
donderdag:
De wegenbelasting verlagen, zodat elke 
automobilist minder betaalt voor het bezit 
van de auto. Dit is sterk te prefereren boven 
accijnsverlaging (staat haaks op variabilisa- 
tie) of verlaging van luxe belasting (BPM) 
waarbij alleen Dij aankoop van een nieuwe 
auto een verlaging optreedt. Deze substan
tiële verlaging moet een echte, voor ieder
een merkbare verlaging zijn, bij voorkeur 
passend in een inkomenskader. Het is 
gewenst dat dit zo spoedig mogelijk kan 
worden ingevoerd.
De argumenten van de VVD zijn:
• Bij alle autobelastingsvormen staat 

Nederland Europees op het ereschavot, 
wat de hoogte betreft. Binnen één Europa 
mogen wij wel een toontje lager gaan 
zingen!

• Er is sprake van een prijsexplosie binnen 
de benzinemarkt. Alleen al het effect op 
BTW is bijna één miljard per jaar.

• Wat betreft de meevallers is afgesproken 
dat 50% aan de aflossing van ae staats
schuld en 50% aan lastenverlichting

besteed wordt; een lastenverlichting als 
deze past dus uitstekend binnen die 
afspraken.

• De VVD was in het verleden tegen het 
structureel maken van het kwartje van 
Kok en vindt het niet meer dan redelijk 
dat wanneer men bij tekorten de belasting 
verhoogt, men bij overschotten burgers en 
bedrijven geld teruggeeft.

• De automobilist is eén van de beste klan
ten van het Rijk. Enige klantvriendelijkheid 
is dan toch wel op zijn plaats naast het 
investeren in verbetering van voorzienin
gen voor het openbaar vervoer.

De VVD is op zoek naar een meerderheid in 
de Kamer voor deze lastenverlichting voor 
de automobilist. Het is nog onduidelijk of 
dat zal lukken. Het Kabinet is nog niet erg 
warm te krijgen voor een aparte lastenver
lichting voor de automobilist. Het Kabinet 
richt zich vooral op een algemene lastenver
lichting voor alle burgers. Binnenkort zal 
een vervolg van dit overleg plaatshebben.

Inlichtingen: Pieter Hofstra, 
tel.: 070 318 28 86
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Jan te Veldhuis

De toekomst 
van Schiphol
Afgelopen dinsdag heeft de Kamer
commissie V&W de kortetermijn-aspecten 
van Schiphol met een vierbanen-stelsel 
besproken met de minister. De lange- 
termijn-toekomst (met een 5e baan en 
eventuele verdere uitbreidingen) komt in 
een Notaoverleg op 19 juni a.s. aan de orde.

Luchtvaart is een grensoverschrij
dende zaak. Dit vergt een internatio
naal gerichte benadering. Nederland 
moet niet als "Einzelganger" in het 
luchtvaartbeleid optreden. Want dan 
lopen we gevaar onze economie en 
werkgelegenheid aan te tasten, terwijl 
er voor het milieu toch niets verandert 
(vlucht naar het buitenland).

Schiphol is voor Nederland van groot 
economisch belang. Deze belangrijke 
pijler van de economie moet in ieaer 
geval worden gehandhaafd, en liefst 
versterkt. Door de enorme aantrek
kingskracht vestigen er zich in de 
regio Schiphol vele bedrijven in de 
ICT-sector. Naast “mainport" is 
Schiphol nu ook een "brainport" aan 
het worden.

Schiphol blijkt volgens actuele, 
moderne rekenmethodes 50% veili
ger te zijn dan in 1996 nog gedacht. 
Internationaal gezien lopen we ver

voorop met de Nederlandse geluids- 
eisen. Op het gebied van lucntver- 
ontreiniging blijven we ook binnen de 
bestaande normen en eisen. Deze 
milieurandvoorwaarden moeten ook 
in de toekomst stevig blijven.

Volgens de VVD is er geen langeter- 
mijnperspectief mogelijk zonder een 
adequate kortetermijn-benadering. 
Voor de korte termijn zijn er drie 
grote prioriteiten:
1. Snelle aanleg 5e baan. Dit levert 

een win-win-win-situatie op: 33% 
minder geluidsbelaste woningen, 
meer werkgelegenheid en een 
betere economie. Dus: een én-én- 
én-beleid: én milieu, én economie 
én werkgelegenheid. In combina
tie en evenwicht.

2. Het Aanwijzingsbesluit (de 
formele grondslag voor uitbrei
ding, een soort bestemmingsplan) 
finaliseren. Hierdoor kunnen 
gedoogsituaties verdwijnen.

3. Het verlenen van een luchthaven
gebruiksvergunning, een soort 
bedrijfsvergunning. Deze moet 
milieustevig maar ook economisch 
haalbaar en betaalbaar zijn. Deze 
vergunning is een soort doelver- 
gunning, waarin de overheid de 
algemene eisen vaststelt. De 
middelen voor de uitvoering 
worden aan Schiphol overgelaten. 
De overheid stelt randvoorwaar
den, concentreert zich op monito- 
ring en handhaving van deze 
voorwaarden.

De stroperige besluitvorming is de 
VVD overigens al lange tijd een 
doorn in het oog. Voor de 5e baan 
hebben we 22 jaar procedures 
nodig... Voor een landelijk project als 
Schiphol, maar ook voor projecten als 
de Betuwelijn en de HSL, zou een lex- 
specialis moeten gelden. Eén lande
lijke wet, waarin alle procedures en 
besluitvorming in één proces worden 
geregeld, met uiteraard adequate 
waarborgen voor rechtsbescherming 
van de burger.

Voor verdere informatie:
Jan te Veldhuis: tel.: 070 318 29 01

Atzo Nicolaï

Voorkomen van misbruik
Deze week werd er gesproken over een nota 
waarin voorstellen zouden moeten staan over het 
voorkomen van seksueel misbruik van kinderen.
Zou moeten staan.... Want de woordvoerder,
Atzo Nicolaï, was wel positief over het geheel, 
maar vond het niet duidelijk waar nu de prioriteit 
van het kabinet ligt en wat er nu moet verande
ren. Omdat de VVD dit een belangrijk onderwerp 
vindt heeft Nicolaï in het debat zelf een aantal 
prioriteiten aangegeven

De VVD vindt dat er eerder ingegre
pen moet worden als er bewijzen zijn 
dat kinderen misbruikt worden. 
"Natuurlijk moetje niet bij ieder 
gerucht ingrijpen, zoals bij de 
Bolderkar, maar er zijn ook harde 
aanwijzingen en dan wordt er geen 
actie ondernomen", aldus de woord
voerder. De raad voor de 
Kinderbescherming kan hierbij een 
grotere rol spelen.

B escherm ing
In Nederland lijkt de bescherming van 
het gezin een hogere prioriteit te 
hebben dan de bescherming van het 
kind. Dit kan leiden tot een minder 
snelle actie bij het tegengaan van 
misbruik van kinderen. "Bij een

moeder die voor de tweede keer 
kokend water over haar kind gooit 
kan de hulpverlening dat proberen uit 
te praten maar in andere landen zou 
zo’n iemand misschien eerder worden 
aangeklaagd wegens mishandeling", 
zo stelde Nicolaï. De minister was het 
daarmee eens.

A andacht
Bij de begroting justitie heeft de VVD 
al naar voren gebracht dat er meer 
aandacht moet zijn voor pedoseksu
elen die hun TBS erop hebben zitten 
maar zich opnieuw aan kinderen 
vergrijpen.
Tijdens dit debat werd Minister 
Korthals hier opnieuw over aange
sproken. “De minister wekt de indruk

kinderen
dat hij vindt dat de Kamer teveel de 
waan van de dag volgt daar waar het 
om TBS gaat, is ait zo", zo vroeg 
Nicolaï zich af.
De VVD vindt dat er eerder TBS moet 
worden opgelegd aan iemand die zich 
aan een kind vergrijpt en dat iemand 
pas mag worden ontslagen als er in 
principe geen kans op herhaling is.
Als iemand de behandeling achter de 
rug heeft moet diegene langer 
worden gevolgd. Als er bij een 
patiënt kans op herhaling is moet 
vaker voor drangmedicatie worden 
gekozen. Met medicatie kan zo'n 
persoon eerder naar huis.
Het belangrijkste punt waar de VVD 
succes bij verwacht is de behandeling 
in de gevangenis. De meeste mensen 
zitten in een gevangenis en niet in 
een TBS kliniek.
De minister reageerde daar zeer posi
tief op.

Inlichtingen: Atzo Nicolaï, 
tel.: 070 318 28 88
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Fractievoorzittersdebat evaluatie Kosovo
Op donderdag 18 mei debatteerden d 
van het militair ingrijpen in Kosovo, n

Met betrekking tot de juridische basis 
voor het ingrijpen in Kosovo, merkte 
de VVD op dat non-interventie 
ondenkbaar was gezien de ernstige 
schending van de mensenrechten in 
Kosovo.
Met betrekking tot de internationaal 
politieke situatie wees Dijkstal op een 
passage in de kabinetsstukken, waar 
staat aat de "internationale gemeen
schap ernstig gehandicapt [is] 
geweest door net ontbreken van een 
geïntegreerd Balkan-beleid”. Van de 
burgeroorlog in Bosnië kwamen we 
tot ae crisis in Kosovo en vervolgens 
de huidige situatie. Wat brengt ae 
toekomst?, zo vraagt de VVD zich af 
en hoe moet er verder worden 
geopereerd?
Over de rol van de EU bij de crisis en 
het ingrijpen in Kosovo kan er geen 
eerlijke conclusie zijn dan: geen 
enkele. Verder kwam de VVD tot de 
conclusie dat op het gebied van inter
nationale samenwerking veel valt te 
verbeteren, dat dit vooral een zaak 
van de grote landen is. Maar ook 
kleinere landen kunnen een beschei
den rol spelen (bv. Nederland in een

fractievoorzitters over de evaluatie 
sdio vorig jaar.

poging Rusland te betrekken).
Met betrekking tot de positie van 
Nederland bij de crisis Kosovo, 
constateert de VVD dat de invloed 
bescheiden is geweest.

Rol van Nederland  
Deelname aan een oorlog als die in 
Kosovo waarbij verschillende landen 
samenwerken levert een dilemma op: 
alle deelnemende landen actief 
betrekken bij de acties versus het 
mandateren van de militaire leiding 
over de ingebrachte nationale troe
pen.
Op de consequenties daarvan ging de 
VVD in tijdens het debat.
De VVD wil van het kabinet een noti
tie die ingaat op de vraag of de 
Nederlandse wetgeving toereikend is 
bij de afbakening en verdeling van 
verantwoordelijkheden waar het gaat 
om het (politiële) oppergezag en (mili
tair) operationeel gezag. Daarbij dient 
te worden betrokken het leerstuk van 
de ministeriële verantwoordelijkheid 
(zoals die ook bij de laatste Algemene 
Politieke Beschouwingen aan de orde 
is geweest) ingeval dat het kabinet

Nederlandse militairen onder militair 
operationeel gezag van de NAVO 
brengt.

NAVO
De VVD is van oordeel dat de NAVO 
militair behoorlijk heeft gepresteerd. 
Tegelijk werden ook kritische kantte
keningen gemaakt. Het kabinet 
spreekt van onbedoelde nevenschade 
"ondanks uitgebreide voorzorgsmaat
regelen". Kennelijk zijn deze toch 
onvoldoende geweest. Daarom is de 
VVD positief over een aanscherping 
van de procedure doelherkenning. 
Dijkstal ging tijdens het debat even
eens in op ae voorlichting die door de 
NAVO is gevoerd. Leiden de ervarin
gen tot herbezinning? vraagt hij zich 
af.

W aardering
Tot slot uitte Hans Dijkstal veel waar
dering voor de Koninklijke 
Luchtmacht, de overige uitgezonden 
militairen en de militairen op het 
thuisfront en al hun families.

Meer inlichtingen: Jan Dirk Blaauw, 
tel.: 070 318 28 87

Siërra Leone: geen inzet van 
Nederlandse militairen
Afgelopen week werd met de minis
ter van Buitenlandse Zaken, Van 
Aartsen overlegd over de situatie in 
Siërra Leone (West Afrika). De Kamer 
had om dit overleg gevraagd omdat 
zo'n 500 VN-militairen werden gegij
zeld en de situatie erg verslechterde. 
Nederland is om verschillende rede
nen bij de ontwikkelingen in Siërra 
Leone betrokken. Als tijdelijk lid van 
de VN-Veiligheidsraad draagt 
Nederland extra verantwoordelijkheid 
voor de maatregelen die de VN 
neemt. Daarnaast komen ook veel 
vluchtelingen vanuit Sierre Leone 
naar Nederland. Woordvoerder Theo 
van den Doel gaf aan dat de VN ook 
hier weer een klassieke fout heeft 
gemaakt door een militaire missie te 
beginnen zonder dat aan een aantal 
basisvereisten was voldaan. 
Handhaving van vrede, die er niet is, 
is een mission impossible voor VN- 
militairen. Door de opstelling van de 
VN zijn militairen met een te beperkt 
mandaat en onvoldoende wapens op 
missie gestuurd. De situatie in Siërra 
Leone toont weer eens aan de 
Verenigde Naties niet de illusie moet 
hebben dat misdadigers en schurken 
zich aan afspraken houden. De rebel
lenleider Sankoh en vice-president

van Siërra Leone, die inmiddels is 
opgepakt, heeft Siërra Leone naar de 
afgrond geleid.

Bijdrage
De woordvoerder benadrukte dat de 
oplossing moet worden gezocht door 
politieke inzet van landen in de regio. 
Daarnaast moet worden gekeken op 
welke wijze inzet van VN-militairen of 
anderszins een bijdrage kan leveren 
tot stabilisatie en een politieke oplos
sing dichterbij kan brengen. Het 
zonder meer sturen van een interven
tiemacht zonder dat er een politieke 
oplossing in zicht lijkt, is niet erg 
verstandig. Met het aanbieden van 
luchttransportsteun heeft Nederland 
direct en adequaat een zinvolle 
bijdrage geleverd. Eventueel beno
digde troepen moeten worden gele
verd door toonaangevende landen in 
de regio.

O p ste llin g  VN
De VN-operatie UNAMSiL heeft weer 
aangetoond dat hij weinig zinvol is 
om een vredesoperatie te starten als 
er geen vrede is. Een fragiel akkoord 
gesloten met misdadigers is gedoemd 
om te mislukken. De VN, zo olijkt, 
trekt geen lessen uit het verleden.

Het is een klas
sieke fout om 
een operatie te 
starten terwijl er 
geen vrede is.
Door een beperkt Theo van den Doel 
mandaat en te
weinig mankracht komen de VN-mili
tairen voor de zoveelste keer in de 
moeilijkheden. De neutraliteit van de 
VN wordt niet meer gerespecteerd.
Het gezag van de VN is tanende. Er 
wordt met VN-militiaren gesold 
zonder dat hier een sanctie op staat. 
De vraag is op welke wijze de VN dit 
gezag probeert te herstellen.

Theo van den Doel vond het ook 
bijzonder teleurstellend dat een snelle 
actie vanuit de VN uitblijft op het 
moment dat VN-militairen in een 
levensbedreigende situaties terecht
komen. “Ik vraag me echt af of de 
leden van de Veiligheidsraad zich wel 
verbonden voelt met de uitgezonden 
peace keepers", aldus Van den Doel 
tijdens het overleg.

Meer inlichtingen:
Theo van den Doel, 
tel.: 070 318 28 91
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Herindeling Utrecht
Enkele jaren geleden heeft de VVD de ontwikkeling van stadsprovincies 
afgewezen en gekozen voor herindeling. Het betreft de regio's Twente, 
Arnhem/Nijmegen, Haaglanden, Eindhoven/Helmond en Utrecht. In het 
regeeraccoord is afgesproken dat in principe de voorstellen van de provin
ciebesturen worden gevolgd.

Deze week was de herindeling van 
Utrecht aan de orde. Het wetsvoor
stel bevat drie herindelingen namelijk 
de gemeenten Vleuten-De Meern, 
Harmelen en Maartensdijk. 
Vleuten-De Meern wordt in zijn 
geheel aan de gemeente Utrecht 
toegevoegd. De woordvoerder, Van 
Beek, gaf aan dat hij het wel sneu

voor Vleuten-De Meern vond. Er 
heeft eerst een aanzienlijke grenscor
rectie ten gunste van Utrecht plaats 
gevonden en nu wordt de gehele 
gemeente aan Utrecht toegevoegd. 
Maar de VVD volgt, alles afwegende, 
het wetsvoorstel.
Het dorpje Harmelen wordt aan 
Woerden toegevoegd.

Promotie Oussama Cherribi
Vorige week vrijdag is Oussama Cherribi gepromoveerd aan de Universiteit van 
Amsterdam. De titel van zijn proefschrift luidde 'Les imams d'Amsterdam’.
In dit proefschrift constateert hij dat Imams een verkeerd beeld hebben van de 
Nederlandse samenleving en daardoor strenger preken dan noodzakelijk. Hij pleit 
dan ook voor een Nederlandse Imamopleiding in plaats van rechtstreeks imams aan 
te trekken vanuit vaak kleine plattelandsdorpjes in het buitenland.
Als paranimfen stonden Frits Bolkestein en Rick van der Ploeg hem terzijde.

Inlichtingen: Oussama Cherribi 070 318 28 82

Gemeente M aartensdijk  
De minister stelde voor om de 
gemeente Maartensdijk te splitsen en 
gedeeltelijk toe te voegen aan De Bilt 
en gedeeltelijk aan Maarssen. Dit is 
conform het voorstel van de provin
cie. Maartensdijk voelt niets voor 
opsplitsen. Gelet op de reacties uit de 
inspraak en het feit dat splitsen van 
een gemeente geen VVD beleid 
hebben PvdA, VVD, D'66 en Groen 
Links een amendement ingediend. In 
dit amendement wordt de gemeente 
Maartensdijk geheel aan de gemeente 
de Bilt toegevoegd. Naast deze herin- 
delingsvoorstellen is er nog sprake 
van enkele provinciale grenscorrecties 
die geen deel uitmaken van het voor
stel. De VVD is hoogst ongelukkig 
met deze procedure. De woordvoer
der gaf aan dat als deze grenscorrec
ties onderdeel hadden uitgemaakt van 
het wetsontwerp ze niet de steun van 
de VVD hadden gekregen.
Meer informatie: Willibrord van Beek, 
tel.: 070 318 28 99

Europese Commissie geeft groen licht 
voor initiatiefwet substraatteelt
De Europese Commissie heeft deze 
week bekend gemaakt dat de initia
tiefwet Van der Hoeven en 
Luchtenveld tot wijziging van de 
Gemeentewet (vrijstelling OZB voor 
substraatteelt) zonder problemen kan 
worden ingevoerd.

Volgens de toenmalige minister Bram 
Peper (BZK) zou de Europese regelge
ving mogelijk een beletsel kunnen

vormen voor de invoering van de vrij
stelling van OZB voor de teelt op 
substraat in kassen, omdat het een 
verkapte subsidie van de landbouw 
en tuinbouw zou zijn. Na toetsing in 
Brussel is echter gebleken, dat de 
vorig jaar in Nederland goedgekeurde 
wet geen concurrentievervalsing 
oplevert en nu dus in het Staatsblad 
kan worden gepubliceerd. VVD- 
woordvoerder Ruud Luchtenveld en

mede-initiatiefnemer Maria van der 
Hoeven (CDA) hebben een brief 
geschreven waarin zij de minister 
Klaas de Vries (BZK) laten weten dat 
zij er van uitgaan dat de initiatiefwet 
met terugwerkende kracht ingaat per 
1 januari 2000.

Meer inlichtingen: Ruud Luchtenveld, 
tel.: 070 318 28 96

VVD wil één systeem van certificering en keuring 
voor land en tuinbouw
Aan de minister van Landbouw 
Natuurbeheer en Visserij (LNV) heeft 
Jan Geluk deze week scnriftelijke 
vragen gesteld over de talloze 
controle- en certificeringsystemen in 
de land- en tuinbouw.

De VVD wil toe naar een eenduidig 
systeem dat herkenbaar is voor de 
consument en praktisch is voor de 
producent. Door de zeer sterke groei 
van allerlei systemen, bedoeld om de 
consument veiligheid van voedsel te 

aranderen, valt te constateren dat 
et voor die consument een zeer 

onoverzichtelijk en ondoorzichtig 
geheel wordt. Op dit moment 
ontstaat er een ware wildgroei aan 
certificaten, keuren, en registratiesys

temen. Elke zich zelf respecterende 
organisatie ontwikkelt er welhaast 
één.
Daarnaast wordt de boer en tuinder 
geconfronteerd met een enorme 
administratieve lastendruk al of niet 
verplicht zoals bijvoorbeeld: Minas, 
gewasbeschermingsmiddelen gebruik, 
Lozingenbesluit, Arbo diensten, CBS 
meitelling, braaklegregeling, dierregi- 
stratiesystemen, mestafzetsystemen, 
productafzetregistratie, etc.
Boeren moeten hierdoor erg veel tijd 
aan hun administratie besteden waar
door de aandacht en tijd die aan het 
product besteed dient te worden juist 
afneemt.
In de schriftelijke vragen wordt onder 
andere gevraagd naar een analyse

van de hoeveelheid van systemen en 
de aspecten die te maken hebben 
met de voedselveiligheid.
Jan Geluk vraagt de minister om het 
woud van systemen meer te laten 
integreren en daarbij moderne elek
tronische registratie en communica
tietechnieken te gebruiken.
Tot slot vraagt de woordvoerder of 
de minister bereid is samen met het 
bedrijfsleven op korte termijn actie te 
ondernemen om meer sturing te 
geven aan certificering en controle 
van land- en tuinbouwproducten.

Meer informatie:
Jan Geluk, tel.: 070 318 29 14
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Liberaal profijt
Liberalen hebben het profijtbeginsel hoog in het vaandel staan.
Bij het economisch beleid, bij net fiscaal beleid, bij het sociale 
zekerheidsbeleid, bij het welzijnsbeleid en ook bij net volksge
zondheidsbeleid komt dat steevast terug. Niet lang geleden 
behandelden we een nieuw belastingplan. Naast lastenverlich
ting, was een belangrijk onderdeel daarvan het omzetten van 

directe naar indirecte belastingen. Op die manier ‘voelen' mensen in hun portemonnee de 
relatie tussen betalen en genieten, bijvoorbeeld van zwaarder belaste, milieu-onvriende- 
lijke diensten en producten. Om vergelijkbare reden pleitten we voor een grotere afstand 
tussen werken en niet-werken. Niet ornaat we mensen zonder baan geen goed inkomen 
gunnen. Maar omdat er een financiële prikkel moet zijn om ’s morgens om 7 uur op te 
staan, de bus te pakken en aan de slag te gaan. Werken moet lonen. Zeer onlangs presen
teerde de VVD een plan voor een nieuw stelsel van volksgezondheid. En ook daar komen 
soortgelijke gedachten terug: meer financiële prikkels bij de mensen zelf.
En dan is daar dat zeer lastige terrein van verkeer en vervoer, infrastructuur en mobiliteit. 
Wie 's morgens naar de radio luistert, weet dat half Nederland in de file staat. Alleen de 
uitzonderlijke of idioot lange files worden nog gemeld. Hoe lossen we de problemen van 
congestie en mobiliteit op? Ik denk dat het niet meer dan logisch is, dat liberalen twee 
belangrijke onderdelen uit het gedachtegoed inzetten: (a) de klassieke overheidszorg 
voor randvoorwaarden; (b) het profijtbeginsel voor een weloverwogen beslissing van de 
gebruiker, en als mede-financieringsbron.
In het laatste verkiezingsprogramma pleitte de VVD dan ook voor vergroting van de 
budgetten voor verkeer en vervoer en voor proeven met nieuwe instrumenten als reke
ningrijden. In het regeerakkoord kwam dit terug, maar met minder extra geld voor 
infrastructuur. Vervolgens heeft de Tweede-Kamerfractie constructief meegewerkt aan de 
uitwerking van de plannen, maar bleef ze staan op het standpunt dat het wat betreft 
rekeningrijden alleen kon gaan om proeven. Ik heb eerder gezegd: "We gaan niet betalen 
om In de file te staan”.
Uiteindelijk bleek een nieuwe onderhandelingsronde nodig om het regeerakkoord te 
actualiseren. Mijn collega Pieter Hofstra heeft zich daar op bekwame wijze voor ingezet. 
Het resultaat mag er zijn. Niet alleen is voor iedereen duidelijk dat er een tijdsgebonde 
proef wordt gehouden met rekeningrijden evenals met betaalstroken. Daarnaast worden 
nog andere financieringsinstrumenten ingezet: tolwegen en publiek-private samenwer
king. En niet te vergeten, het budget voor noodzakelijke investeringen in infrastructuur 
wordt flink vergroot. Ruim 12 miljard gulden! Ik denk dat we van de uitwerking van deze 
plannen nog lang profijt kunnen hebben.

Hans Dijkstal
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De VVD wil kneigevallen in 
pluimveesector voorkomen
Tijdens het plenaire debat over de invoering van pluimveerechten 
heeft de VVD Tweede Kamerfractie ervoor gepleit enige werkruimte 
te behouden voor de pluimveehouders. De VVD heeft namelijk 
scherp oog voor de economische en biologische praktijk van de 
pluimveehouderij. Om die reden heeft de woordvoerster Janneke 
Snijder minister Brinkhorst gevraagd om de niet-benutte, niet-grond 
gebonden mestproductierecnten om te zetten in latente pluimvee
rechten. Deze rechten zijn vervolgens niet verhandelbaar, maar 
geven de ondernemer flexibiliteit binnen het eigen bedrijf.

Om dit doel te bereiken heeft de VVD een 
amendement ingediend, waarmee Janneke 
Snijder benadrukt dat het gaat om het voor
komen van kneigevallen en juridische proce
dures. Misschien zou dat evenzo goed op 
andere manieren kunnen dan door het inge
diende amendement. Dat is voor de VVD- 
fractie niet het hoofdpunt.

De VVD-woordvoerster, die haar maiden
speech hield, vergelijkt de werkruimte met 
een glas water. "Ook daarin heb je een

beetje lege ruimte nodig, anders ga je 
morsen en kan je het glas niet serveren. 
Minister Brinkhorst van LNV wil het glas 
afsnijden zodat het tot aan de rand toe vol 
zit." Volgens de VVD zou dit in de pluim
veesector vele kneigevallen opleveren.

Ruimte
De VVD-fractie vindt het belangrijk dat de 
sector weer de ruimte krijgt om te innove-

Vervolg op pagina 2
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Arbeidsmarktbeleid zorgsector VVD heeft vertroi
Tijdens een algemeen overleg over het arbeidsmarktbeleid in de zorgsector 
heeft Frans Weekers de nadruk gelegd op de drie volgende hoofdpunten:
1 Er staan te veel mensen aan ae kant, dus moeten er veel meer mensen 

betrokken worden bij de zorg zoals herintreders, ouderen en allochtonen.
2 Het beroep moet aantrekkelijker worden gemaakt door hen loopbaanper

spectief te bieden.
3 Het arbeidsverzuim vereist een krachtdadige aanpak.

Alphahulpen
De regering heeft voorgesteld om 
alphanulpen (huishoudelijke hulp die 
eenvoudig werk doet) de mogelijk
heid te bieden om een dienstbetrek
king aan te gaan bij een thuiszorgin- 
stelïing onder de CAO-thuiszorg. Dit 
om hun rechtspositie te versterken. 
Woordvoerder Frans Weekers wees de 
staatssecretaris van VWS op de risico's 
die dit met zich mee kan brengen, 
zoals een enorme toeloop naar de 
duurdere dienstbetrekkingvariant. Dat 
kan leiden tot chaos bij de thuiszorgin- 
stellingen, terwijl de hogere loon- en 
overheadkosten ten koste gaan van 
het volume. Daarnaast wordt het 
aantrekkelijk gemaakt voor de z.g. 
thuishulp-A om minder dan twee 
dagen te gaan werken met behoud 
van haar volledige rechtspositie. In 
plaats van een toename van arbeids
aanbod kan het dus zelfs leiden tot 
een afname, gerekend in gewerkte 
uren. De VVD vindt dan ook dat we 
daar dan beter niet toe kunnen over
gaan. Wel vindt de VVD dat de inko
mensachteruitgang van de alphahulp 
als gevolg van het nieuwe belasting
stelsel moet worden gerepareerd.

Knelpunten
arbeidsm arkt zorgsector  
Met het hiernaar toe halen van 
buitenlandse verpleegkundigen lijkt 
de minister de weg van de minste 
weerstand te hebben gekozen. De 
VVD vindt dat allereerst het omvang
rijke onbenutte arbeidspotentieel in 
Nederland aangeboord dient te 
worden. Er staan nog steeds teveel 
mensen langs de kant. Weekers vroeg 
de minister met name te stimuleren 
dat ziekenhuizen "inservice"-oplei- 
dingen bieden en dat in de zorgsector 
gebruik wordt gemaakt van de

verruimde scholings- en stagemoge
lijkheden voor WW-ers. Het ziekte
verzuim en WAO-instroom - in de 
zorgsector ruim 50% hoger dan 
gemiddeld - moet worden terugge
drongen door beter management, 
een betere sfeer op de werkvloer en 
prikkels in de arbeidsvoorwaarden.
De VVD wil de thans gekozen aanpak 
niet volledig blokkeren, maar eist wel 
dat zorginstellingen resultaatsver- 
plichtingen aangaan om uitkeringsge
rechtigden en herintreders voor de 
zorg klaar te stomen. Herintreders 
moeten ook actief en persoonsgericht 
worden benaderd. Weekers maakte 
zich ook zorgen over de opleidingsca
paciteit voor artsen. Hij pleitte ervoor 
de numerus fixus voor medische 
opleidingen met onmiddellijke ingang 
op te heffen. Voorts verlangde de 
VVD een spoedige modernisering en 
dus taakherschikking in de beroepen 
én opleidingen in de zorgsector. Er 
zijn onvoldoende carrièremogelijkhe
den voor verpleegkundigen en dat 
werkt demotiverend. Door herschik
king van taken en functies kunnen 
aan de bovenkant meer doorstroom
mogelijkheden en carrièreperspectie
ven worden geboden en kan aan de 
onderkant ruimte worden gecreëerd 
om het tekort aan personeel aan te 
vullen met lagergeschoolde mensen, 
die thans nog langs de kant staan. Er 
kan dan ook beter op maat worden 
beloond. CAO's zouden niet alge
meen verbindend moeten worden 
verklaard wanneer daar bepalingen in 
zitten die belemmerend werken voor 
een goed functionerende arbeids
markt.

Inlichtingen:
Frans Weekers, tel.: 070 318 28 94

Afgelopen week overlegde de 
Tweede Kamer voor voorlopig de 
laatste keer met de ministers De 
Vries en Korthals en staatssecretaris 
Vliegenthart over het Europees 
Kampioenschap voetbal. De afgelo
pen anderhalf jaar heeft de Kamer 
zich intensief met het voorberei
dingstraject bezig gehouden. 
Woordvoerder Rijpstra benadrukt dat 
hij deze bemoeienis van de Kamer 
terecht vindt. Hij vindt dat de Kamer 
zich niet met alle details van de 
organisatie bezig moet houden maar 
wél met de openbare orde en veilig
heid rondom het derde evenement 
van de wereld.

Na de Olympische Spelen en het 
Wereldkampioenschap voetbal is het 
Europees kampioenschap voetbal het 
grootste evenement ter wereld. De

Vervolg van pagina 1 (pluimveesector)

ren binnen een vastgesteld productie- 
plafond. Dit is in lijn met afspraken 
gemaakt in het regeerakkoord. De 
VVD wil dat regelgeving duidelijk, 
controleerbaar en op de lange termijn 
is gericht. Een ondernemer investeert 
immers in het vertrouwen dat regel
geving niet van vandaag op morgen 
wordt veranderd.

Ook draagvlak binnen de sector is 
voor de VVD belangrijk, het zijn de 
pluimveehouders zelf die om een 
groeistop hebben gevraagd teneinde 
ook zelf met maatregelen te kunnen 
komen. Als vervolgens de wetgeving 
van de overheid teveel knelgevallen 
met zich meebrengt zal het draagvlak 
verdwijnen. In het verleden is bij 
andere sectoren duidelijk geworden 
dat het creëren van knelgevallen niet 
bijdraagt aan een oplossing van het 
probleem.

Inlichtingen:
Janneke Snijder-Hazelhoff, 
tel.: 070 318 29 21

VVD hekelt ammoniakbeleid minister Pronk
Iedereen is het erover eens: het is essentieel dat het ammoniak- en stankbe- 
leid worden herzien. Zonder aanpassingen zijn de reconstructiewet, het 
ruimte-voor-ruimte beleid en de gewenste natuurontwikkeling (zoals in het 
ROM-gebied in ZO-Friesland) gedoemd te mislukken. Ook de VVD is 
daarom voorstander van een spoedige herziening van het stank- en ammo
niakbeleid.

Bij de afronding van de besprekingen 
tussen kabinet, betrokken provincies 
en VNG over de nadere invulling van 
het ‘ruimte voor ruimte'-beleid zijn 
echter afspraken gemaakt over het 
ammoniakbeleid, die indruisen tegen

de afspraken die zijn gemaakt in het 
regeerakkoord. In net regeerakkoord 
is afgesproken om het ammoniakbe
leid uitsluitend te baseren op het 
emissiespoor. Emissiebeleid stelt 
ondernemers middels doelvoorschrif

ten individueel verantwoordelijk voor 
de emissie van ammoniak uit hun 
bedrijf. De overheid rekent deze 
ondernemers vervolgens af op het 
resultaat. Emissiebeleid sluit boven
dien goed aan bij de voorschriften die 
vanuit Brussel worden gesteld aan 
individuele lidstaten.
Depositiebeleid houdt in dat bedrij
ven worden afgerekend op hun 
geografische ligging ten opzichte van 
een natuurgebied. De nieuwe kabi
netsplannen gaan in tegen de afspra-
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in maatregelen rondom EK 2000
belangrijkste reden om de aanloop 
tot het toernooi nauwgezet te volgen 
is gelegen in het feit dat, voetbal, 
helaas, vervelende bijwerkingen kan 
hebben. De afgelopen wedstrijden 
tussen een Turkse en Engelse club 
maken dit duidelijk. De openbare 
orde en veiligheid dienen gegaran
deerd te worden en het is daarom dat 
minister Korthals een aantal belang
rijke juridische maatregelen heeft 
getroffen waaronder aie van bestuur
lijke ophouding. Met bestuurlijke 
ophouding kunnen mogelijke rellen in 
de kiem worden gesmoord. Het gaat 
echter te ver om alle maatregelen nu 
hier voor het voetlicht te brengen.

Benadering supporters 
essentieel
De VVD-fractie is tevreden met de rol 
die de overheid tot nu toe heeft

gespeeld. Daarnaast is op initiatief 
van de VVD tweemaal een externe 
audit door het COT gedaan en die 
audit heeft een aantal onvolkomen
heden blootgelegd die door de orga
nisatie verholpen zijn. Woordvoerder 
Rijpstra heeft van het begin af aan 
gesteld dat de bejegening van 
supporters één van de belangrijkste 
onderdelen van de openbare orde en 
veiligheid zal zijn. Niet de hoeveel
heid politie bepaalt de sfeer maar wel 
de wijze waarop supporters benaderd 
en bejegend worden. Over de politie- 
inzet heeft minister De Vries 
nogmaals gezegd dat elk korps een 
bijdrage zal leveren aan ondersteu
ning van korpsen in de speelsteden 
ten tijde van de wedstrijden. In goed 
overleg met alle korpsbeheerders zijn 
hierover afspraken gemaakt zodat 
ook in de dun bevolkte gebieden de

basispolitiezorg gewaarborgd blijft.
De komende weken zullen de laatste 
puntjes op de i gezet worden en 
zullen alle betrokkenen van politie tot 
hulpverleningsdiensten, stewards, 
fancoaches en anderen nogmaals te 
horen krijgen op welke manier met 
supporters omgegaan moet worden. 
VVD-woordvoeraer Rijpstra heeft dan 
ook vertrouwen uitgesproken in de 
gevolgde werkwijze van het kabinet. 
Natuurlijk kunnen er geen garanties 
worden gegeven dat er geen ongere
geldheden zullen uitbreken maar het 
aantal maatregelen dat is genomen 
om deze te voorkomen zijn in zijn 
ogen voldoende. Nu nog hopen dat 
Nederland wint!

Inlichtingen:
Jan Rijpstra, tel.: 070 318 29 05

Wijziging Wet arbeid vreemdelingen
Deze week behandelde de Tweede Kamer wijzigingsvoorstellen met betrek
king tot de Wet arbeid vreemdelingen. Deze wet regelt het spanningsveld 
tussen werkgevers die in hun personeelsbehoefte willen voorzien en de 
overheid die de nadruk legt op het benutten van de reeds beschikbare 
arbeidsreserve (WW, Abw, ouderen, herintreders, gedeeltelijk arbeidsonge
schikten).

Met betrekking tot het verruimen van 
de mogelijkheden tot werken van 
asielzoekers heeft de VVD grote 
bezwaren geuit. Daarom is besloten 
nu niet over te gaan tot verruiming 
van deze mogelijkheden, maar hier in 
commissieverband verder over te 
spreken. Wel kon de VVD instemmen 
met andere wijzigingsvoorstellen.

Bezwaren
Woordvoerder Henk Kamp uitte een 
zestal kritiekpunten over net werken 
door asielzoekers:
• Het overgrote deel van de asielzoe

kers is geen vluchteling, maar 
economisch migrant. Door de 
verruiming van de mogelijkheden 
om te werken ontstaat een aanzui
gende werking.

ken in het regeerakkoord. De VVD 
heeft zich ook in de voorgaande 
periodes in beide Kamers steeds 
verzet tegen het depositiebeleid en in 
zowel Eerste als Tweede Kamer tegen 

estemd. De VVD wil het ammoniak- 
eleid vormgeven zoals is afgespro

ken in het regeerakkoord, dus emis- 
siebeleid. Het overleg wordt 
komende week voorgezet.

Inlichtingen: Gert Jan Opiaat, 
tel.: 070 318 28 81

Bij de nieuwe vreemdelingenwet 
die per 1 januari 2001 in werking 
treedt, wordt binnen zes maanden 
beslist op een asielaanvraag. 
Asielzoekers die na zes maanden 
nog in de opvang zitten, zijn in de 
regel afgewezen. Hen vervolgens 
de mogelijkheid geven in een jaar 
24 weken te werken is het 
verkeerde signaal.
Werken leidt tot integreren. Dat 
maakt de problemen bij de terug
keer van afgewezen asielzoekers 
groter.
Nieuwkomers mét een verblijfstitel 
krijgen een inburgeringspro- 
gramma. Volgens critici zou dat 
nog te weinig zijn om een reële 
kans op de arbeidsmarkt te hebben 
Kunnen asielzoekers zonder? 
Natuurlijk niet. Werkgever en werk 
nemer zullen investeren in kennis, 
waardoor de bereidheid om na 
afwijzing alles op te geven en te 
vertrekken geringer zal zijn.
Zestig procent van de 120.000 
asielzoekers die in de jaren negen
tig een verblijfsstatus kregen, is 
afhankelijk van een uitkering. Hun 
kansen op de arbeidsmarkt 
verslechteren als zij moeten concur
reren met asielzoekers.
Een landelijk ochtendblad opende 
een aantal weken geleden met de 
kop dat een werknemer die in de 
WAO wil, erin komt. Het is niet 
verstandig asielzoekers aan die 
verleiding bloot te stellen.

Wat de VVD-fractie betreft moet het 
blijven bij de verruiming tot betaald 
kortdurend werk gedurende 12 
weken per jaar, waartoe eerder is 
besloten. Wij stemmen hier slechts 
mee in omdat een afspraak op dit 
punt is opgenomen in het regeerak
koord. Bovenstaande bezwaren 
onderbouwen de mening van de VVD 
dat het daarbij beperkt moet blijven.

W ijzig in g e n
Een aantal wijzigingen in de Wet 
arbeid vreemdelingen kon wel reke
nen op de instemming van de VVD. 
Zo wordt het mogelijk om aan de 
tewerkstellingsvergunning het voor
schrift te koppelen dat de werkgever 
mee moet werken aan (om)scholing 
van prioriteitsgenietend aanbod. Ook 
stemt de VVD in met de facultatieve 
weigeringsgrond, waarbij werkgevers 
die eerder werknemers illegaal tewerk 
hebben gesteld, een tewerkstellings
vergunning kan worden geweigerd. 
Wel wil de VVD informatie over het 
beleid rond de toepassing van de 
facultatieve weigeringsgronden. 
Immers, vorig jaar wera 86 procent 
van de aanvragen gehonoreerd. Het 
aantal vergunningaanvragen loopt dit 
jaar naar verwachting op tot 30.000. 
Tot slot vroeg de VVD aandacht voor 
de handhaving van de wet. De effec
tiviteit hangt samen met de hoogte 
van de straffen en de grootte van de 
pakkans. Beiden worden volgens de 
regering vergroot.

Inlichtingen:
Henk Kamp, tel.: 070 318 28 98
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Bereikbaarheidsoffensief Randstad flinke stap vooruit
De VVD Tweede Kamerfractie heeft met veel belangstelling kennis genomen 
van het "Bereikbaarheidsoffensief Randstad" dat door de minister van 
Verkeer en Waterstaat, mevrouw Netelenbos, is gepresenteerd. De VVD 
prijst de minister dat ze voor een effectieve aanpak heeft gekozen van de 
Tilebestrijding en niet alleen heeft gekeken naar het introduceren van reke
ningrijden zoals eerst in het regeerakkoord was afgesproken.

Nieuwe plannen  
Het geïsoleerde project rekeningrijden 
met Randstadbrede invoering is 
mislukt en de Wet Rekeningrijden 
wordt door het kabinet ingetrokken. 
Daarvoor in de plaats komt een breed 
pakket aan maatregelen voor het 
verbeteren van de bereikbaarheid van 
de Randstad. Er komt 10 miljard 
gulden extra pakket geld vrij voor 
wegen en openbaar vervoer en er zal 
een proef met spitstarieven en betaal
stroken geïntroduceerd worden. 
Daarnaast is er reëel uitzicht op 
3 miljard private financiering. Deze 
beleidsomslag is volgens de VVD- 
fractie verstandig en noodzakelijk en 
dus een belangrijke stap in de goede 
richting. De VVD gaat akkoord met 
de voorgestelde evenwichtige verde
ling van middelen. Dat wil zeggen 
gelijk in budget en gelijk in tijd. De 
VVD heeft in haar verkiezingspro
gramma destijds uitdrukkelijk opge
nomen dat "de groei van automobili
teit moet worden beperkt door een 
aantal in samenhang te nemen maat
regelen". Naast capaciteitsuitbreiding 
van het wegennet betekent dit voor 
de VVD ook de verbetering van de 
voorzieningen voor openbaar 
vervoer. Daarom is de 50/50 verde
ling in het onderliggende pakket aan 
maatregelen volgens de VVD-fractie 
een zeer evenwichtige.

Wat houdt het plan 
fe ite lijk  in?
Voor de auto worden maatregelen 
getroffen zoals slim verkeersmanage
ment, zoals het gebruik van vlucht
stroken, 2 wordt 3, 3 wordt 4 en 
toeritdosering. Daarnaast wegverbre- 
dingen en nieuwe wegvakken. Enkele 
voorbeelden: versnelling benutting 
A1/A9 (2005 i.p.v. 2008), versnelling 
benutting A12 Utrecht-grens (2004
i.p.v. 2008), uitbreiding A2 Amster- 
dam-Utrecht (2004-2010), A1/A6 
brug Muiden (2003-2004), bijdrage 
N201. Voor het Openbaar vervoer 
zijn er de projecten als versnelling 
aanleg HSL Stations, light rail, rondje 
Randstad en het spoorbeveiligings- 
systeem BB21.

Prijsm echanism e  
Een ander belangrijk onderdeel van 
het bereikbaarheidsoffensief is de 
introductie van het prijsmechanisme 
waardoor de automobilist gaat beta
len naar rato van gebruik. De bedoe
ling hiervan is dat de consument een 
bewuster mobiliteitsgedrag gaat 
vertonen. Betaalstroken zijn hier een

voorbeeld van. Een betaalstrook is 
een fysiek afgescheiden strook die 
toegankelijk is voor degene die wenst 
te betalen voor het gebruik ervan. 
Parallel hieraan liggen stroken waar
voor men niet hoeft te betalen. Dit 
betekent keuzevrijheid voor de auto
mobilist. Het kabinet heeft besloten 
om pilots met betaalstroken te starten 
vanaf 2002. Het gaat in totaal om 
4 pilots die zullen worden gemonito- 
red en geëvalueerd. Voorbeelden zijn 
o.a.: de A4 (2e Beneluxtunnel) en de 
A16 (tussen Dordrecht en Klaver- 
polder). Een ander maatregel uit het 
plan zijn de tolwegen. Bij tolwegen 
(alle stroken vallen onder betalingsre
gime) bestaat de keuze tussen kiezen 
voor de tolweg of een nabij gelegen 
gratis alternatieve route. Enkele voor
beelden van tolwegen uit het plan 
zijn onder andere de 2e Coentunnel, 
de Westrandweg, A4 Midden 
Delfland en de A13/A16. Vanaf 2006 
zullen op basis van verdere concrete 
planuitwerking en de bijbehorende 
PPS-constructies betaalstroken en 
tolwegen in gebruik kunnen worden 
genomen. De VVD-fractie hecht ook 
groot belang aan een verantwoorde 
ruimtelijke inpassing van de wegen 
waarbij milieuoverlast bestreden moet 
worden door algemene technologi
sche maatregelen door schone, 
zuinige en stillere voertuigen.

Sp itstarief
Zoals reeds eerder gemeld heeft het 
Kabinet afgezien van Randstadbrede 
invoering van het rekeningrijden. 
Daarvoor in de plaats zal vanaf 2002 
proeven met spitstarieven geïntrodu
ceerd worden. Het gaat om 11 zoek- 
locaties voor tariefpoorten op het 
hoofdwegennet bij de vier grote 
steden.

Effe ctiv ite it en draagvlak  
Geheel volgens de VVD lijn duurt de 

roef twee jaar waarna een uitge
reide evaluatie zal plaatsvinden. 

Daarbij gaat de opbrengst, een 
belangrijke voorwaarde van de VVD, 
volledig terug naar de automobilist.
De VVD-fractie is van mening dat als 
de proef effectief is we ermee door 
gaan, maar als het niet werkt dan 
spreken we er niet meer over. Over 
de vraag wat effectief is zal bij de 
behandeling van de nieuwe wet 
bereikbaarheid en mobiliteit duidelijk
heid moeten bestaan. De kwantita
tieve doelstellingen zullen bij wet, 
voor de invoering van experimenten 
worden vastgesteld. Een belangrijk

Pieter Hofstra

evolg van dit bereik-
aarheidsplan is een 

aanpassing van het 
Regeerakkoord. In de 
nieuwe passage wordt 
gesproken over proeven 
met het spitstarief waarvan de 
opbrengst zal worden gebruikt voor 
het verlagen van de houderschapsbe- 
lasting. Dit is een belangrijke veran
dering ten opzichte van de oude tekst 
waar nog wordt gesproken over een 
Randstadbrede invoering. De VVD- 
fractie is wel van mening dat draag
vlak noodzakelijk is, zowel in de 
steden/regio's als bij de 
ANWB/MKB/VNO-NCW en bij de 
private financierders. Goed bestuurlijk 
overleg is daarom van groot belang, 
waarbij er geen sprake mag zijn van 
dwang van de kant van het Rijk. Als 
een regio geen proef met het spitsta
rief wil dan krijgt deze regio ook 
minder geld. Ecnter de regio heeft 
natuurlijk wel recht op het extra geld 
voor de investeringen in de wegen en 
het openbaar vervoer.

A lert b lijven
Kunnen we nu achterover leunen? 
Nee. De VVD-fractie is van mening 
dat het pakket aan maatregelen een 
stap is in de goede richting. Dit bete
kent echter niet dat er niets meer 
hoeft te gebeuren. We moeten alert 
blijven bij de nieuwe wetgeving, 
concrete projecten en bij de bestedin
gen van net geld. De evenwichtige 
verdeling van het geld in het bereik
baarheidsoffensief is een belangrijk 
punt voor de VVD-fractie, maar aat 
betekent voor de fractie ook een 
evenwicht in tijdsvolgorde. Dus niet 
eerst investeren in het openbaar 
vervoer en pas later in wegen. Dit 
hoeft volgens de VVD-fractie ook 
niet want op korte termijn kan de 
wegcapaciteit flink worden uitgebreid 
via eenvoudige verkeerstechnische 
maatregelen, en dat moeten de 
burgers ook snel kunnen zien. Een 
forse impuls in de Randstad is 
gerechtvaardigd, maar dit mag niet 
ten koste gaan van de andere regio's. 
Dit is ook niet het geval. Bij een 
volgende slag, die net Kabinet 
wellicht nog kan realiseren, zijn ook 
de andere regio's in Nederland aan 
de beurt.

Het door de Minister van Verkeer en 
Waterstaat voorgestelde beleidsplan 
zal in de tweede helft van juni dit jaar 
in een hoofdlijnendebat door de 
Tweede Kamer worden besproken.

Inlichtingen:
Pieter Hofstra, tel.: 070 318 28 86
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een bekend pad
Uitspraken over coalitievorming halen altijd snel de , ^ ' e 
doet het met wie?" is voor velen toch de meest interess 
vraag. Fractievoorzitter Melkert verklaarde onlangs in .. 

volgende regeerperiode voorzetting van Paars na te streven, zolang in die samen S 
de sociaal-aemocratische kenmerken voldoende tot hun recht komen. Dat haaiae a 
kranten. Ik vind zijn verklaring niet zo opmerkelijk. De afgelopen 6 jaar Is een nerK 
liberaal beleid gevoerd -  gekenmerkt door meer marktwerking, herverdeling van ve - 
woordelijkheden, lastenverlichting en strengere discipline op overheidsuitgaven - waa 
de PvdA goed mee kon leven. Waarom zou dat In de toekomst anders zijn.

De crux zit in de gewijzigde opvatting van wat tegenwoordig onder ‘sociaal-democrati- 
sche kenmerken' wordt verstaan. Die ontwikkeling is zichtbaar wanneer je kijkt naar ae 
veranderingen die de (Europese) sociaal-democratie heeft ondergaan sinds de jaren 
zeventig en tachtig. Het is duidelijk meer gestoeld op realisme. Een avondkrant noemae 
die verandering in het hoofdredactioneel commentaar een "metamorfose". Door de 
Britse labour-leider Blair is die nieuwe koers na de omwenteling met een goed gevoel 
voor retorica de 'Derde Weg' gedoopt. Je kunt het volgens mij ook gewoon liberalisering 
noemen.

Afgelopen weekeinde kwamen centrum-linkse partijleiders bijeen in Duitsland. Ze c 
bepleitten een zogenaamd nieuwe politieke koers: "tussen socialisme en kapitalisme in . 
Dat kan volgens mij niet anders worden begrepen dan ais een vorm van bestaand, 
modern liberalisme. Dat blijkt ook uit uitgangspunten -  zoals ordening binnen de vrije 
markteconomie - die worden gehanteerd. Iedere liberale partij kan zien daar sinds jaar en 
dag in herkennen.

Met de ‘Derde Weg' begeven sociaal-democraten zich op een voor de VVD bekend pad. 
Daar kunnen PvdA en VVD gebroederlijk blijven optrekken. Tot dusver bevalt dat goed. 
Maar anderen zijn ook zeer welkom als ze de voordelen van de vrije markteconomie 
verder willen ontwikkelen.

Hans Dijkstal

Overleg over ramp Enschede
Vorige woensdag vond het eerste overleg plaats met de regering over de ramp in 
Enschede. De woordvoerder Theo van den Doel stond stil bij het leed dat hierdoor is 
veroorzaakt en sprak zijn waardering uit voor al die duizenden hulpverleners die tijdens 
en na de ramp alles hebben gedaan om slachtoffers en nabestaanden terzijde te staan. In 
het bijzonder sprak hij zijn waardering uit voor het personeel van het Rampen 
Identificatie Team, die zo'n zware taak hebben te vervullen.

De VVD woordvoerder was ook vol lof over 
het daadkrachtige optreden van de over
heid. Bij deze ramp is aangetoond dat men 
bereid is de getrokken lessen van het verle
den toe te passen. Dat geldt ook voor de 
keuze van een onafhankelijk onderzoek. 
Theo van den Doel kon zien vinden in de 
opzet van het onderzoek maar vroeg ophel
dering over de samenstelling van de 
commissie. Voor de VVD moet hier deskun
digheid en onafhankelijkheid het uitgangs
punt zijn. De minister gaf aan dat de 
commissie Oosting zijn eigen werkwijze 
bepaalt en volstrekt onafhankelijk opereert.

Er werd nadere toelichting gevraagd over de 
financiële vergoedingen. Bureaucratische 
regelgeving en uitvoering moet worden 
voorkomen. Daar waar voorzieningen tekort 
schieten dient de overheid zich in dergelijke 
gevallen als een betrokken overheid op te 
stellen. Dat geldt ook voor de meer dan 
dertig gedupeerde bedrijven. De woord
voerder vond dat alsnog bezien moest 
worden of de Wet Tegemoetkoming Schade 
bij Rampen en Ongevallen voor deze cate

gorie kan worden toegepast.

Veel waardering was er voor de opzet van 
de nazorg. Dit zal jaren de aandacht blijven 
vergen. Ook vroeg hij aandacht voor de 
registratie van al diegenen die bij de ramp 
en de hulpverlening betrokken zijn geweest. 
Bij eerdere rampen is dit niet gebeurd.
Zowel voor de nazorg als voor erkenning 
van de betrokken zelf, is dit van groot 
belang.

Van den Doel vroeg ook aandacht voor een 
transparante voorlichting. Mondige burgers 
mogen niet met een kluitje in het riet 
worden gestuurd. Een open voorlichting 
naar alle betrokken toe is van groot belang 
om spookverhalen die hun eigen leven gaan 
leiden te voorkomen.

Over de rol van de media was de fractie 
kritisch en de VVD vraagt zich af of er voor 
dergelijke uitzonderlijke omstandigheden 
geen spelregels moeten komen.

Vervolg op pagina 3
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Vreemdelingenwet 2000
De nieuwe vreemdelingenwet is deze week in de Kamer besproken. 
Hier volgt een samenvatting van de inbreng van Henk Kamp.

Waarom is het 
eigenlijk een 
probleem dat er 
jaarlijks 45.000 
asielzoekers naar 
Nederland 
komen?
In 2015 zal 40 % 
van de allocht
one bevolking 
van Nederland 
een asielachter- 
grond hebben 
(SCP). 60 % van 

de asielzoekers die in de jaren negen
tig een verblijfsvergunning asiel 
kregen, is nu nog van een uitkering 
afhankelijk (CBS).
45.000 asielzoekers per jaar is op de 
korte termijn een probleem, ornaat 
het onwaarschijnlijk veel geld kost, 
meer dan de UNHCR, de vluchtelin

genorganisatie van de Verenigde 
Naties, beschikbaar heeft om 23 
miljoen vluchtelingen en ontheemden 
in de hele wereld op te vangen. Op 
de lange termijn is het een nog groter 
probleem, omdat het tot ontwrichting 
van de samenleving kan leiden.

De Kamerdebatten over de Vreem
delingenwet 2000 zouden een zege
tocht worden voor de VVD, de libera
len zouden van Cohen in alles hun zin 
hebben gekregen. Was dat maar 
waar. Helaas is de harde werkelijk
heid anders. Een WD-Vreemde- 
lingenwet 2000 zou er anders uit 
hebben gezien. Dan zou het een 
strengere wet zijn geweest waarbij 
economische migranten zich wel drie 
keer bedenken voordat ze proberen 
in Nederland misbruik van de asiel
procedure te maken en die bereikt

Henk Kamp

dat illegalen het land verlaten of 
uitgezet worden. Maar ook een wet 
die er voor zorgt dat echte vluchtelin
gen, voor wie ons land de eerste 
veilige plek is na hun vlucht voor 
vervolging of die door de UNHCR zijn 
voorgedragen, een gastvrij onthaal 
krijgen en alle hulp die ze nodig 
hebben om snel op eigen kracht 
volwaardig van de Nederlandse 
samenleving deel uit te gaan maken. 
De Vreemdelingenwet 2000 is dus 
geen VVD-wet maar een schoolvoor
beeld van een politiek compromis, 
een typisch coalitieproduct binnen de 
Nederlandse politieke verhoudingen. 
Het uiterste wat haalbaar is binnen 
deze coalitie.

Verbeteringen
In hoeverre is de Vreemdelingenwet 
2000 een verbetering?

Biotechnologie en octrooi
De Tweede Kamer heeft _dez_eweek gedebatteerd over moderne biotechnologie met het 
oog op verlening van octrooien. De opkomst van nieuwe technieken, met name op het 
terrein van genetische modificatie, geeft aanleiding tot een aantal specifieke moeilijkhe
den bij de toepassing van het octrooistelsel. De nu te implementeren Europese Richtlijn 
heeft als essentieel doel het onderscheid 'e verduidelijken tussen wat wel en wat niet 
octrooieerbaar is met betrekking tot uitvindingen op het terrein van de biotechnologie. 
Een goed wettelijk octrooibeschermingsysteem vormt de hoeksteen voor een goed 
biotechnologisch investerings- en vestigingsklimaat. Deze wetswijziging is hiertoe een 
beginstap. Thijs Udo

Voorbeelden op basis van weten
schappelijk onderzoek zijn het 
octrooi op een bepaalde plant die 
resistent is tegen ziekten en plagen 
of een hoge tolerantie heeft tegen 
droogte. Genetische modificatie is 
van het grootste belang is voor de 
technologische ontwikkeling in de 
volksgezondheid: te noemen zijn 
therapiestrategieën, preventie, 
nieuwe diagnostiek en behandeling 
bij ziekten waaronder hart- en vaat
ziekten, kanker, reuma, Alzheimer, 
diverse spierziekten, ziekte van 
Pompe en jeugdsuikerziekten. 
Hiernaast is deze technologie van 
het grootste belang voor de 
totstandkoming van een duurzame 
en doelmatige landbouw, zowel in 
de Westerse wereld als in de 
ontwikkelingslanden.
Een belangrijk ander bijkomend 
voordeel, is dat deze wetenschap 
nieuwe (plantaardige)producten 
ontwikkelt die duurzaam van aard 
zijn en waarvoor minder bestrij
dingsmiddelen gebruikt hoeven te 
worden. En financieel gezien 
verschaft de biotechnologie 
Nederland een grote economische

en wetenschappelijke kans.
De VVD-fractie ondersteunt de 
biotechnologie echter alleen onder 
strikte voorwaarden met waarborg 
voor veilige toepassingen.

V e rd u id e lijk in g  
De Europese Richtlijn en de nieuwe 
wetgeving benadrukt dat voor elke 
uitvinding die nieuw is, octrooi 
verleend kan worden. De aange
brachte verduidelijking is daarin 
gelegen dat enerzijds de specifieke 
typen uitvindingen nadrukkelijk als 
octrooieerbaar worden aangewezen 
en anderzijds de gronden voor niet 
octrooieerbaarheid worden aange
scherpt. Niet octrooieerbaar zijn b.v. 
de volgende gevallen: uitvindingen 
waarvan de commerciële exploitatie 
in strijd zou zijn met de openbare 
orde of de goede zeden, net mense
lijk lichaam in de verschillende 
stadia van ontwikkeling, planten en 
dierenrassen en werkwijzen van 
wezenlijk biologische aard.

O ctrooi op leven
Tijdens de behandeling bleek een
belangrijk deel van de Kamer tegen

stander te zijn van octrooien op 
uitvindingen in planten en dieren, 
men wilde het octrooi beperken tot 
" biotechnologische werkwijzen". 
Het door de Partij van de Arbeid 
ingediende amendement is nu door 
het kabinet voor spoedadvies naar 
de Raad van State gestuurd.
De Europese richtlijn is hieromtrent 
echter duidelijk: "uitvindingen die 
betrekking hebben op planten en 
dieren zijn octrooieerbaar".
De VVD-fractie was in het debat 
met de Regering overtuigd van de 
noodzaak van de Europese harmoni 
satie en de verdere invulling van 
octrooiering.

Inlichtingen.Thijs Udo,
070 318 29 11
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1. De nieuwe wet beperkt het aantal 
mogelijkheden om te procederen 
drastisch. Eén status in plaats van 
drie, kan in één klap een eind 
maken aan het doorprocederen.
Het laten wegvallen van de 
bezwaarmogelijkheid scheelt ruim
30.000 procedures per jaar. En 
nog veel meer procedures vallen 
weg, doordat één besluit in de 
plaats komt van drie besluiten 
over de vergunning verlening, de 
beëindiging van de opvang en de 
aanzegging het land te verlaten.

2. Voor wat betreft de rechterlijke 
macht biedt de instelling van het 
hoger beroep perspectief, omdat, 
naar onze mening, de 
Rechtseenheidkamer nu kan 
verdwijnen. Op essentiële punten 
is het asielbeleid de afgelopen 
jaren door de Rechtseenheidkamer 
onderuit gehaald, met grote nega
tieve gevolgen

3. De Vreemdelingenwet 2000 bevat 
geen verbetering op het punt van 
ae gratis rechtsbijstand. De VVD- 
fractie is van mening dat wij in 
ons land totaal zijn aoorgeschoten 
bij het geven van gratis rechtsbij
stand aan asielzoekers. Geef de 
asielzoeker gratis rechtsbijstand bij 
de rechter maar beperk het daar
toe. Wij verwachten dat de Kamer 
op voorstel van de VVD zal 
uitspreken dat er geen gratis 
rechtsbijstand meer moet zijn voor 
herhaalde asielverzoeken.

4. Bij de opzet van de nieuwe wet 
valt de betekenis van de driejaren
regeling weg. Het zal in de prak
tijk niet meer voorkomen dat een 
aaneenrijging van procedures 
langer dan drie jaar in beslag 
neemt.

5. Als iemand geen documenten 
heeft, twijfel bestaat over identi
teit, nationaliteit of reisroute en 
die twijfel door de IND met nader 
onderzoek kan worden weggeno
men, moet de dienst daar de gele
genheid voor krijgen. Pas nadat de 
onderzoeksresultaten beschikbaar 
zijn gekomen, kan de 
Aanmeldcentra (AC)-procedure 
dan worden afgerond. Als het 
goed is, leidt dat er toe dat veel 
meer ongedocumenteerde econo
mische migranten die ten onrechte 
een beroep op de asielprocedure 
doen, al in het AC worden afge
wezen en direct teruggestuura 
kunnen worden. Ook ait VVD 
voorstel krijgt steun in de Kamer.

6. Naast het niet beschikken over de 
juiste documenten komen econo
mische migranten ook met een 
onjuist vluchtrelaas, of tonen valse 
documenten als waren ze echt, ze

werken niet mee als dat gevraagd 
wordt of werken zelfs tegen. Zij 
doen een onterecht beroep op ae 
asielprocedure en moeten direct 
afgewezen en teruggestuurd 
worden.
Het is de VVD-fractie een 
compleet raadsel waarom dit niet 
voor de regering en alle fracties in 
deze Kamer een vanzelfsprekend
heid is. De staatssecretaris weet 
dat de maatregelen in het wets
voorstel niet voldoende zijn, 
omdat dat jaar in jaar uit in de 
praktijk blijkt.

De Vreemdelingenwet 2000 heeft het 
in zich een succes te worden. We 
drukken ons voorzichtig uit omdat de 
verbeteringen op papier, ook in de 
weerbarstige praktijk nog waarge
maakt moeten worden.

O pvang in eigen regio  
Hoop maar geen zekerheid, dat 
maakt het verstandig te werken aan 
een alternatief dat nog nodig kan 
zijn, een alternatief dat jaren van 
voorbereiding vraagt en dus nu aan 
de orde gesteld moet worden. Ik doel 
op het concept "opvang in de eigen 
regio", beter gezegd "opvang en 
asiel uitsluitend in de eigen regio, 
door de UNHCR". Mits consequent 
toegepast, kan dit concept in eén 
klap ae asielproblematiek in 
Nederland en andere vergelijkbare 
landen oplossen. Het concept 
"opvang in de eigen regio" houdt in 
dat alle vluchtelingen en ontheemden 
uitsluitend nog door de UNHCR in 
hun regio van herkomst worden 
opgevangen. De UNHCR beoordeelt 
dan wie van hen onder de werking 
van een internationaal verdrag vallen, 
niet binnen redelijke tijd naarfiun 
land terug kunnen keren en ook niet 
elders in ae eigen regio geherhuisvest 
kunnen worden. Die personen -rela
tief gezien uitzonderingen- gaan als 
erkende vluchtelingen en dus niet als 
asielzoekers naar landen zoals 
Nederland elders in de wereld. 
Nederland en de andere vergelijkbare 
landen moeten de UNHCR financieel 
in staat stellen deze opvang-, terug
keer-, herhuisvesting-, selectie- en 
doorzendtaken naar behoren te 
verrichten en zich bereid verklaren 
naar evenredigheid vluchtelingen op 
te vangen.
Wij vragen de staatssecretaris zijn 
afhoudende opstelling op dit punt te 
wijzigen.

Tot slot
De afgelopen dagen is in de media 
veel gesproken over achterkamertjes
politiek.

De nieuwe wet is gedurende ruim een 
jaar in alle openheid behandeld en 
wordt ook in alle openheid afgehan
deld. De coalitiefracties hebben niet 
alleen hun verschillen van inzicht 
geëtaleerd maar ook gezocht naar 
overeenstemming. Dat is gelukt en de 
VVD-fractie is daar blij mee. In het 
wetsvoorstel is een aantal verbeterin
gen aangebracht, terwijl geen 
verslechteringen dreigen. Voor de 
VVD is er geen alternatieve meerder
heid in de Kamer te vinden voor een 
goede vreemdelingenwet.
Overigens: er was nog een gezamen
lijk coalitie-amendement geformu
leerd of er lag al een amendement 
van de oppositiefracties waarover 
geen overleg met VVD, PVDA of D66 
was gevoerd.

Inlichtingen en opvragen tekst:
Henk Kamp, 070 318 28 98

Vervolg van pagina 1 (Enschede)

Informatieve verslaglegging moet 
vóór sensatiezucht en ae jacht op 
kijkcijfers staan.

Tot slot werd aangegeven dat rege
ring en Kamer de afwikkeling van 
deze ramp op de voet moeten blijven 
volgen, zo lang als noodzakelijk is. 
Voorkomen moet worden dat over 
een aantal jaren de roep om een 
parlementair onderzoek ontstaat 
omdat de diverse overheden hun 
toezeggingen niet zijn nagekomen.

De woordvoerders rampenbestrijding 
van de diverse fractie hebben afgelo
pen maandag 5 juni een bezoek 
gebracht aan het rampgebied. In 
Enschede werd met nabestaanden, 
slachtoffers, hulpverleners en verte
genwoordigers van de gemeente 
gesproken.

Inlichtingen: Theo van den Doel,
070 318 28 91

De VVD-Expresse is een uitgave 
van de Mr. Annelien Kappeyne 

van de Coppello Stichting

Een abonnement kost tot juli 2000 ƒ 40,- 
per jaar en is aan te vragen bij Ans Koning, tel. 

070 3 18  28 75.
Tweede Kamerfractie V V D ,

Postbus 20018, 2500 EA DEN HAAG

E-mail adres Harold Makaske: 
h.makaske@tk.parlement.nl

mailto:h.makaske@tk.parlement.nl
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VVD wil in kabelnota
meer vrijheid voor de consument
Afgelopen week werd de tweede kabelnota 'Kabel en consument; marktwer
king en digitalisering' besproken. In deze nota van het kabinet wordt de 
problematiek van de kabeldoorgifte en de positie van de kabelbedrijven, 
zowel voor radio en televisie als voor internet behandeld. Woordvoerder 
mediabeleid Atzo Nicolaï was teleurgesteld over de nota. Volgens hem moet 
er meer keuzevrijheid voor de consument komen en dienen kabelbedrijven 
hun netten open te stellen voor derden. Atzo Nicolaï

De VVD is teleurgesteld, omdat het 
kabinet geen haast maakt met digita
lisering van de kabel en het bevorde
ren van de keuzevrijheid van kijker.
De VVD-fractie wilde namelijk al 
anderhalf jaar geleden werk maken 
van de digitalisering van de kabel en 
presenteerde toen naar plan 'Televisie 
op maat'. Op die manier zou de 
consument keuzevrijheid krijgen uit 
een veelvoud van het huidige aantal 
zenders. Men kan dan zijn eigen 
pakket samen stellen en alleen beta
len voor de zenders die hij wil zien. 
Iedereen is dan ook nog aangesloten 
op de elektronische snelweg en kan 
naar believen e-mailen, surfen of 
elektronisch boodschappen doen.

Volgens Atzo Nicolaï heeft de staats
ecretaris van OCW , Van der Ploeg 
deze digitalisering de afgelopen jaren 
eerder bemoeilijkt dan bevorderd. De 
nota benadrukt dan wel het belang 
van digitalisering en keuzevrijheid, 
maar gaat daarbij vooral in op de 
bescherming van de consument, 
terwijl juist verschillende mogelijkhe
den voor de consument nader 
beschouwd moeten worden.

Open toegang
Het tweede punt van kritiek betreft 
de doorgifte via de kabel van inter
net. De kabelbedrijven willen de 
toegang van andere service-provi- 
ders, behalve die van hun zelf,

kunnen weigeren om hun grote 
investeringen eruit te kunnen halen. 
Het kabinet pleit voor een zekere 
marktbescherming voor de komende 
jaren van de kabelbedrijven. De VVD 
is het daar niet mee eens en vindt dat 
een open toegang wenselijk is. De 
kabelmaatschappijen moeten daarom 
hun kabel ook voor ander service- 
providers openstellen. Natuurlijk 
moet er ruimte worden gegeven voor 
deze overgang. De VVD stelt daarom 
een overgangstermijn van twee jaar 
voor.

Inlichtingen: Atzo Nicolaï,
070 318 28 88

Minister Zalm ziet toch mogelijkheid 
tot verlagen wegenbelasting
Dinsdag 30 mei jl. heeft in de Kamer 
het vervolgdebat plaatsgevonden 
over de motorrijtuigenbelasting en 
benzine-accijns (zie VVD Expresse 
347). Eerder leek het er op aat de 
Regering niet te porren was voor een 
aparte lastenverlichting voor de auto
mobilist. Tijdens het vervolgdebat liet 
Minister Zalm weten dat er toch 
financiële ruimte bestaat voor het 
verlagen van de wegenbelasting, 
maar dat hij over de mate nog geen 
concrete uitspraken kon doen. Bij de 
behandeling van de Miljoenennota in 
september zal hij hier op terugkomen. 
VVD Kamerlid Hofstra neeft tijdens 
het debat samen met coalitiegenoot 
PvdA een aangenomen motie inge
diend, waarin nij de Regering 
verzoekt bij de begroting 2001 
concrete voorstellen te doen voor:
• een combinatie van vergroening 

van autobelastingen (wegenbelas
ting, BPM, en accijnzen) en verla-

§ing van de wegenbelasting, te 
eginnen per 1 januari 2001.

• verhoging van ae administratieve 
teruggave "paarse diesel" voor het 
wegtransport, op zo kort mogelijke 
termijn.

Eerder al pleitte Pieter Hofstra voor 
een structurele verlaging van de

lasten voor de automobilist. Een 
eerste verlaging moet mogelijk zijn, 
zonder de gebruikskosten te verho
gen. Hofstra pleit niet voor het 
afschaffen van het Kwartje van Kok, 
dat eigenlijk het Kwartje van Lubbers 
zou moeten heten. Bij de invoering 
ervan was de VVD fractie nadrukke
lijk tegen het beruchte kwartje. Het 
CDA valt niet alleen te verwijten dat 
zij deze onverstandige maatregel 
heeft ingevoerd, maar ook dat zij 
vergeten is te regelen dat het slechts 
een tijdelijke maatregel zou moeten 
zijn.
Echter het afschaffen van het Kwartje 
nu, gaat volgens Hofstra in tegen het 
principe van de variabilisatie, zoals is 
afgesproken in het Regeerakkoord. 
Dat wil zeggen niet het bezit, maar 
het gebruik belasten. Je kunt niet 

leiten voor variabilisatie aan de ene 
ant en tegelijkertijd pleiten voor het 

tegendeel, namelijk het verlagen van 
de gebruikskosten.

P rijsco n cu rre n tie  
Naast deze discussie zijn door Pieter 
Hofstra schriftelijke vragen gesteld 
over de prijsconcurrentie op de benzi- 
nemarkt, toegespitst op de oneigen
lijke concurrentie van de gevestigde 
oliemaatschappijen rondom een

Tango-benzinestation, dit is een 
nieuwe prijsvechter op de markt. De 
gevestigde maatschappijen proberen 
deze nieuwe toetreder uit de markt te 
weren, waarna de prijzen weer als 
vanouds zullen zijn. Ook is gesproken 
over het onverklaarbare verschil in 
prijsconcurrentie tussen Nederland en 
net buitenland. Hopelijk zal de 
Regering hier binnenkort op 
antwoorden en zo mogelijk tot maat
regelen komen. Hofstra verwacht, dat 
bij een stabielere eurokoers en een 
gezondere prijsconcurrentie op de 
benzinemarkt, zowel nationaal als 
internationaal, de benzineprijzen 
weer zullen normaliseren.

Inlichtingen: Pieter Hofstra,
070 318 28 86
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NEDERLANDSE POLITIEKE 
PARTIJEN

Verantwoording
Nederland kent niet de consequente uitwerking van de Trias 
Politica, zoals landen als de Verenigde Staten die hebben, maar 
we gaan wel uit van het nut van gescheiden verantwoordelijkhe
den. Dat betekent dat de uitvoerende macht in handen is van de 
regering. Het parlement is medewetgever en de controleur van 
de overheid. Het klassieke adagium is daarom dat de 'Regering 

regeert en de Kamer controleert'. Regeren is vooruitzien en controleren is terugkijken.
In de jaren '60 en '70 is het steeds meer een gewoonte geworden dat de Kamer mede het 
beleid vooraf wenste te bepalen. Men keek soms wel erg ver vooruit. Zeker als er finan
ciële meevallers zijn, is de neiging groot diverse nieuwe uitgaven te plannen. Soms klinkt 
dat door in kritiek, dat de Kamer op de stoel van de regering plaats neemt. De oorzaken 
van die sterke politieke gerichtheid op de toekomst waren gelegen in ideologie, polarisa- 
tie-strategieën, ontwikkelingen in de informatie- en communicatie-samenleving, en de 
fictie dat de samenleving 'maakbaar' zou zijn. In de jaren ‘80 reageerde de Kamer daarop. 
De zogenaamde ‘grote operaties' getuigden daarvan: privatisering, deregulering, decen
tralisering en reorganisatie rijksdienst.

Je kan het betitelen als verzakelijking van de politiek; een trend waar ik gelukkig mee 
ben. Er is een toenemende belangstelling voor de uitvoering van beleid. In een lang 
proces kwam het tot een nieuwe wijze waarop de Regering financiële verantwoording 
aflegt; meer nadruk op prestaties en beoordeling van doelmatige besteding.
De "derde woensdag in mei" is dus de nieuwe tegenhanger van de “derde dinsdag in 
september". Naast presentatie van de begroting, een presentatie van de realisatie. Het is 
een stap waarin oorspronkelijke staatsrecntelijke verhoudingen duidelijk boven tafel 
komen. De regering voert beleid uit en verantwoordt zich daarvoor. De Rekenkamer 
controleert ondermeer de rechtmatigheid van de uitgaven en rapporteert daarover aan het 
Parlement. En de Kamer controleert de doelmatigheid, wenselijkheid en doeltreffendheid 
van gedane uitgaven en verbindt daar eventueel conclusies aan voor de toekomst.
Ik heb de stille noop dat met deze aanpak de neiging vermindert geld uit te geven dat in 
de toekomst nog verdiend moet worden en dat beter nagedacht wordt over de vraag of 
méér geld ook altijd leidt tot betere resultaten.

Hans Dijkstal

Financiële verantwoording 1999
Deze week werd door de fractievoorzitters in de Tweede Kamer een afsluitend debat 
gevoerd over de financiële verantwoording over 1999. Na de derde woensdag in mei 
voerden de Kamercommissies afzonderlijke Algemeen Overleggen over de financiële 
verantwoordingen van de ministeries. In het plenaire debat werd de reeks afgerond.

"Bij de VVD staat de controlerende taak 
altijd in nauwe relatie tot de toekomst. Dit is 
dus meer dan een technisch debat over 
cijfertjes”; aldus Hans Dijkstal. Eerst moet 
worden gekeken naar de effectiviteit, dan 
pas kan (extra) geld worden besteed.
De fractievoorzitter belichtte een aantal 
ministeries in het bijzonder.
De meeste zorgen baart het ministerie van 
Volksgezondheid, Welzijn en Sport.
Het jaarverslag van dit ministerie heeft 
uitsluitend betrekking op de eigen begroting 
van 12 miljard gulden. Ruim de helft hier
van is de 'Rijksbijdrage ziektekosten'. 
Hierover bestaat praktisch géén inzicht. En 
ook over de besteding van 70 miljard 
gulden aan premie-inkomsten bestaat géén 
Behoorlijk inzicht. Reden voor een herhaald 
verzoek om een apart jaarverslag over 
omvang, problemen en prestaties. Op dit 
moment zijn onvoldoende gegevens voor
handen. Hans Dijkstal: "Intussen zijn er 
telkens claims op meer geld. Hoe kunnen 
wij dan die claims beoordelen?"
Een ander probleem doet zich voor bij het 
ministerie van Verkeer en Waterstaat. Daar 
bestaat geen inzicht in het effect van de 
uitgevoerde maatregelen op de congestie of 
de bereikbaarheid, ondanks grote budgetten 
en vele rapporten. Het probleem is hier indi
catoren en doelstellingen te formuleren.

Letterlijk staat hier in de verantwoording: 
"Op dit moment is het niet mogelijk om aan 
te geven wat het effect is geweest van de in 
de afgelopen jaren uitgevoerde maatregelen 
op de congestie of de bereikbaarheid”. 
Lichtend voorbeeld is Onderwijs, Cultuur en 
Wetenschappen. Hier zijn jaarverslag en 
financiële verantwoording goed geïnte- . 
greerd, wordt helder teruggeblikt op het 
gevoerde beleid en worden substantiële 
wijzigingen goed toegelicht.
"Waarschijnlijk dankzij de traditie van de 
inspectie en jaarverslagen”, aldus Dijkstal. 
Tot slot plaatste Dijkstal een opmerking 
over outputmeting: "Terecht wordt de 
output gemeten. Immers, zonder meting is 
geen beoordeling en controle mogelijk.
Maar pas op: het is niet altijd de enige indi
cator voor prestaties. Bovendien moeten we 
de gegevens over output niet blind gebrui
ken voor de vaststelling van budgets". Hij 
noemde de financiering van politiekorpsen 
als voorbeeld. Tegen een korps dat niet 
goed functioneert kun je niet zonder meer 
zeggen dat het dus minder geld krijgt. Ga 
dat maar eens aan de burger die daar woont 
uitleggen".

Inlichtingen: Willibrord van Beek,
070 318 28 99
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Witboek Voedselveiligheid
Afgelopen week pleitte Thijs Udo 
tijdens een Algemeen Overleg er voor 
dat het belangrijk is dat Nederland de 
voedselveiligheid in Europa hoog op 
de politieke agenda zet. Het is nood
zakelijk dat er in de EU een onafhan
kelijke en wetenschappelijk gefun
deerde voedselautoriteit opgericht 
wordt. Deze voedselautoriteit zal 
hopelijk bijdragen aan een snelle 
identificatie, evaluatie en reactie op 
onvoorziene risico's. Het is duidelijk, 
dat het bedrijfsleven, de nationale 
overheden en de Europese Commissie 
samen verantwoordelijk zijn voor een 
veilige voedselproductie. De VVD- 
fractie acht het essentieel dat er één 
autoriteit voor de voedselveiligheid 
komt. Bestaande (wetenschappelijke) 
bureaus kunnen dan samen worden 

evoegd, hetgeen belangrijke voor- 
elen neeft:

• De in het Witboek vermelde pijlers 
van de voedselveiligheid (weten
schappelijke advisering, verzame
ling en analyse van gegevens, 
regelgeving en controle, alsmede 
informatieverstrekking aan de 
consument) worden volledig op 
elkaar afgestemd;

• De Voedselveiligheid zal op een 
gecoördineerde en geïntegreerde 
wijze worden behandeld door één 
Instituut;

• De EVA wordt belangrijk in crisissi
tuaties maar ook bij ae afhandeling 
van toelatingsprocedures van 
producten en genetisch gemodifi
ceerde organismen.

De EVA zal echter slechts een advise
rende functie krijgen daar waar het 
gaat om regelgevende en controle
rende bevoegdheden. Het is nu maar 
de vraag in hoeverre de Commissie

de lidstaten in "bedwang" weet te 
houden aangaande b.v. de commu
nautaire richtsnoeren voor controle, 
en de vastgestelde operationele crite
ria. De Commissie zal nu aan moeten 
geven op welke manier de weten
schappelijke adviezen van de EVA 
bindend zijn voor alle individuele 
landen in ae EU.

Rol b e d rijfs le ve n  
Weinig aandacht wordt er gegeven 
aan de rol van het bedrijfsleven, met 
name bij het crisismanagement. Het 
lijkt de VVD zonneklaar, dat het ver
strekken van vroegtijdige informatie 
van het betrokken bedrijfsleven een 
vast en gestructureerd onderdeel 
moet zijn van risicomanagement en 
-communicatie in Nederland en in de 
Europese Unie.

Co n tro le
De EVA heeft belangrijke ingrediën
ten in zich om de Europese en natio
nale politiek gefundeerd van advies te 
dienen. Maar de controle op de 
verschillende nationale niveaus zou 
wel eens de zwakste schakel kunnen 
zijn. Onderzocht zou moeten worden 
op welke wijze de controle volledig in 
één hand zou kunnen komen bij de 
EVA. De VVD-fractie kan zich overi
gens zeer vinden in de constructie dat 
de politiek het 'laatste woord heeft', 
daar waar het gaat over voedselvei
ligheid. De Commissie, de Raad en 
het Europees Parlement kunnen in 
deze constructie zelf de regelgeving 
blijven bepalen.

Rapport van B erenschot 
‘waar borgen waar zo rg e n ': 

Belangrijke aandachtspunten in 
Nederland zijn:

Hoezo achterkamertjespolitiek?
VVD-woordvoerder Henk Kamp 
stelde deze week dat er in de afgelo
pen tien jaar hoogstens twee andere 
wetsvoorstellen zo intensief en trans- 

arant door de Tweede Kamer zijn 
ehandeld als de Vreemdelingenwet 

2000. Tijdens een schriftelijke ronde 
en een arie dagen durend wetge
vingsoverleg zijn alle opvattingen, 
alle verschillende invalshoeken en alle 
verschillen van inzicht keer op keer 
breed uitgemeten. Daarna hebben de 
woordvoerders van de drie coalitie
fracties overleg gevoerd over eventu
ele gemeenschappelijke amendemen
ten. Dat is in de Kamer nog nooit 
anders geweest, bij welk wetsvoorstel 
van enige importantie dan ook.
De coalitiefracties dragen nu eenmaal 
een bijzondere verantwoordelijkheid. 
Voor hen is niet alleen van belang op

welke punten zij zich kunnen onder
scheiden, maar ook op welke punten 
zij het eens kunnen worden. 
Vervolgens vond gedurende drie 
dagen net plenaire debat plaats.
Zoals verwacht waren de oppositie
fracties het onderling over alles 
oneens. Duidelijk werd ook dat voor 
de VVD op geen enkel punt een 
Kamermeerderheid zonder PvdA en 
D66 haalbaar was. Bij de stemmingen 
over de amendementen kregen die 
van de coalitiefracties allemaal ook de 
steun van een (wisselend) deel van de 
oppositie. Enkele amendementen en 
moties van RPF/GPV en SGP werden 
gesteund door VVD, PvdA en D66.
Bij de uiteindelijke stemming over het 
wetsvoorstel, bleek een uit zes frac
ties bestaande ruime tweederde 
meerderheid van de Kamer voor.

• vigerende wet- en regelgeving: 
complex systeem, op onderdelen 
niet transparant en eenduidig;

• afstemming tussen departementen: 
politieke en ambtelijke verantwoor
delijkheden;

• De benaderingswijze van potentiële 
crises zou meer gericht moeten 
worden op politiek bestuurlijke en 
consumentenoverwegingen. Er is 
meer aandacht nodig voor de 
communicatieve invalshoek.

De VVD acht een gedegen publieks
voorlichting en gericht onderwijs van 
voortdurend belang. De voorlichting 
moet vooral op het grote publiek 
toegesneden zijn, en mikken op meer 
bewustzijn van de eigen verantwoor
delijkheid van de consument (hygiëne 
in de keuken, om het zo maar te 
noemen).

V e ra n tw o o rd e lijk h e id  overheid:
• De overheid draagt zorg voor een 

transparant en eenduidig wettelijk 
kader t.a.v. de normstelling, uitvoe
ring, opsporing, handhaving, coör
dinatie en communicatie;

• De overheid draagt zorg voor het 
verschaffen van informatie over 
gezondheidsaspecten aan consu
menten, op grond waarvan zij zelf 
kunnen beslissen wat zij wel en niet 
zullen eten en drinken;

• De overheid grijpt in/neemt maat
regelen als er iets mis gaat, en er 
risico's dreigen voor de volksge
zondheid.

Inlichtingen: Thijs Udo,
070 318 29 11

In zijn stemverklaring namens de 
fractie zei Henk Kamp dat de VVD 
lang tegen het wetsvoorstel aan heeft 
gehikt. Voor ons had de wet op een 
aantal punten verder mogen gaan, 
restrictiever mogen zijn. Dat neemt 
niet weg dat met de wet zoals die nu 
naar de Eerste Kamer gaat, het aantal 
juridische procedures in verband met 
asielaanvragen drastisch beperkt kan 
worden. Zo wordt het mogelijk de 
resterende procedures sneT en goed 
af te wikkelen. Dat, in combinatie 
met het gegeven dat tussen de 80 en 
90 procent van de asielaanvragen 
wordt afgewezen, is essentieel voor 
het oplossen van het asielprobleem.

Inlichtingen: Henk Kamp,
070 318 28 98
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Er wordt op dit moment flink gebouwd om in de nabije toekomst enkele 
honderdduizenden woningen aan het bestaande woningbestand toe te 
voegen. Woningen die pakweg honderd jaar mee moeten, en dus zullen 
moeten voldoen aan de wensen en eisen van komende generaties.

VVD wil waardevol bouwen op VINEX

Kijken we echter naar woonwensen- 
onderzoeken dan blijkt dat de huidige 
bewoner van de VINEX-lokatie welis
waar redelijk tevreden is, maar nu al 
aangeeft over enkele jaren anders, 
meestal groter, te willen gaan wonen. 
De VVD wil daarop anticiperen en 
ziet in de huidige VINEX-woningen 
daarvoor niet de goede oplossing. Ze 
zijn te klein, gebouwd op een te 
kleine kavel met te weinig parkeer
voorzieningen. De W D-fractie heeft 
steeds gewezen op het feit dat meer 
moet worden tegemoet gekomen aan 
de vraag naar halfvrijstaande en vrij
staande woningen en heeft daartoe 
meermalen moties en amendementen 
ingediend.

Grote zorgen
VVD-staatssecretaris VROM, Johan 
Remkes, is recentelijk gekomen met 
een kwaliteitshandvest voor de VINEX-

lokaties. Het zal duidelijk zijn dat de 
VVD-fractie in de Tweede Kamer zijn 
visie op de toekomstwaarde van 
nieuwbouw van harte ondersteunt. De 
positie van de burger moet worden 
versterkt. Hij moet de woning kunnen 
kiezen die aan zijn eisen voldoet. Hij 
heeft recht op een toekomstvaste 
woonomgeving en, niet op zijn minst, 
hij heeft recht op een goede prijs- 
kwaliteitverhouaing van zijn aankoop. 
De VVD-fractie heeft dan ook grote 
zorgen nu blijkt dat er een geweldige 
kloof is ontstaan tussen werkelijke 
kosten en de marktprijs. Een verschil 
van 150 tot 200 duizend gulden 
boven op de bouwkosten valt 
gewoonweg niet te tolereren.

K w a lite itsv ra a g  burger 
Om hierin verbetering te brengen zal 
allereerst vraag en aanbod beter op 
elkaar afgestemd moeten worden.

Het aanbod koopwoningen moet 
groter en beter afgestemd worden op 
ae kwaliteitsvraag van de burger. 
Aandachtspunt is dat er voldoende 
bouwlocaties zijn en dit zal ook in de 
Vijfde Nota Ruimtelijke Ordening zijn 
vertaling moeten krijgen. Ook zullen 
meer huurwoningen moeten worden 
omgezet in koopwoningen.
De positie van de consument op de 
woningmarkt zal sterker moeten 
worden. Meer concurrentie en bevor
dering van het particulier opdrachtge- 
verschap kunnen daartoe bijdragen. 
De VVD vindt dat het aandeel vrije 
kavels op nieuwe uitleglocaties fors 
verhoogd moet worden tot circa 
30% . De consument verdient meer 
keuze en waar voor zijn geld.

Inlichtingen: Nellie Verbugt,
070 318 28 92

Aanpak groei WAO blijft hoog op politieke agenda
Op 8 juni werd in de Tweede Kamer een Algemeen Overleg gevoerd over de 
WAO. Woordvoerder Geert Wilders presenteerde onder andere de plannen 
die hij samen met het CDA ontwikkelde.

“Het aantal arbeidsongeschikten in 
ons land is echt veel te hoog en stijgt 
maar door. Daar mag niemand in 
berusten", aldus Wilders. "In dit 
tempo dat aanzienlijk hoger ligt dan 
waar de regering op rekende, zouden 
we binnen een jaar of vier al aan de 
1 miljoen arbeidsongeschikten 
kunnen zitten."
Over de voorstellen van de regering 
gaf Wilders aan dat het verheugend 
is dat de Staatssecretaris met extra 
maatregelen is gekomen in zijn 
vervolgnota: "Ten aanzien van het 
nieuwe poortwachtersmodel dat de 
reïntegratie in het eerste ziektejaar 
moet versnellen, is denk ik veel winst 
te halen. Het sneller werken aan reïn
tegratie van zieke werknemers is van 
groot belang. Ziekmeldingen na zes 
weken in plaats van dertien en een 
informerende en consulterende rol 
van de uvi kunnen evenzeer zinvol 
zijn. Maar meer kan wat ons betreft 
niet gelet op de verantwoordelijk
heidsverdeling. Iedere intensivering 
van rol van de publieke uvi en later 
het UWV moet wat ons betreft 
beperkt en tijdelijk van aard zijn, 

elet op de verantwoordelijkheidsver- 
eling tussen publiek en privaat". 

Wilders ging ook in op het keurings- 
proces: "Hier schort zeer veel aan. Er 
is sprake van willekeur en zogenaamd

pragmatisch handelen volgens het 
Ctsv, wat betekent dat de werknemer 
die erg zijn best doet om in de W AO 
te komen uiteindelijk ook een erg 
goede kans maakt dat dit ook lukt. 
Dat is natuurlijk niet de bedoeling". 
Het is goed dat de regering met extra 
geld ook het keuringsproces in het 
algemeen en de claimbeoordeling bij 
psychische klachten tracht te verbete
ren.

Serieuze aanpak  
De plannen die de VVD met het CDA 
is overeengekomen beogen niet het 
gehele WAO-probleem op te lossen. 
Wilders: “Het is dus geen blauwdruk 
voor een nieuw stelsel, maar wel een 
extra bijdrage aan het beteugelen van 
het WAO-probleem te leveren. Wij 
hebben het serieus aangepakt en 
onze voorstellen ook keurig door 
laten rekenen door de onafhankelijke 
rekenmeesters van het Centraal 
Planbureau. Het totale additionele 
structurele effect zal vermoedelijk 
tussen de 40.000 en 100.000 minder 
uitkeringen zijn en dat is een zeer 
behoorlijk resultaat".
De VVD -CD A voorstellen behelzen 
naast de introductie van een herstel
plan onder meer de introductie van 
referte-eisen in de WAO, het schrap
pen van de onderste twee arbeidson-

geschiktheidsklassen, een aanpassing 
van het FIS, het intensiever herkeuren 
van WAO-ers onder de 50 jaar, het 
invoeren van een dubbele keuring bij 
volledige arbeidsongeschiktheid, net 
uitbreiden van de Wulbz met de 
uitzendbranche en het gelijkstellen 
van het maatmaninkomen aan het 
premieloon.

Concrete  o p lo ss in g  
Tenslotte blikte Wilders vooruit: “ De 
komende jaren zal de aanpak van de 
WAO, zeker als de groei van het 
aantal arbeidsongeschikten zich 
ongewijzigd voortzet, alleen maar 
hoger op de politieke agenda van de 
VVD komen te staan. Wij zullen op 
concrete oplossing blijven hameren, 
met voorstellen blijven komen en in 
gesprek gaan en blijven met een ieder 
die bereid is mee te denken over 
substantiële maatregelen met ook 
substantiële volume-effecten".

Inlichtingen: Geert Wilders, 
070 318 28 67
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Persoonsgebonden Budget (PGB)
Zoals bekend is het Persoons
gebonden Budget (jarenlang een 
wens van de VVD als alternatieve 
keuze voor "zorg in natura") inge
voerd door Erica Terpstra.

In de afgelopen twee jaar heeft de 
VVD de huidige staatssecretaris 
Vliegenthart gekapitteld over het 
gebrek aan voortvarendheid in het 
verbeteren van de regeling of het 
bestrijden van de wachtlijsten. De 
staatssecretaris heeft zich deze kritiek 
aangetrokken en het Kamerlid Erica 
Terpstra kon in het PGB-overleg met 
genoegen constateren dat er een 
kentering ten goede was: dankzij een 
ruimhartige uitvoering van de motie

Van Blerck is er nu voldoende budget 
om de wachtlijsten PGB aan te 
pakken en worden er maatregelen 
genomen om de regeling te vereen
voudigen en Regionale Indicatie 
Organen, Zorgkantoren en Sociale 
Verzekeringsbank beter te laten func
tioneren.

Op verzoek van Erica Terpstra heeft 
de staatssecretaris ook ingestemd met 
de invoering van een PGB voor de 
intensieve thuiszorg (meer dan 3 uur 
lijfgebonden zorg), al in augustus 
2000. Tevens zal de regeling voor 
budgethouders die niet premieplichtig 
zijn (minder dan twee dagen hulpver
lening) aanmerkelijk worden vereen

voudigd. Zij zullen voortaan hun PGB 
zelf mogen beheren en uitgeven, 
zonder ae bureaucratische romp
slomp vooraf. De VVD-woordvoerster 
toonde zich eveneens tevreden met 
de toezegging de regeling Persoonlijk 
Assistentie Budget, die per 1 decem
ber 2000 in Vlaanderen wordt inge
voerd te bestuderen op zijn toepas
baarheid voor Nederland.

"Ik ben als was in uw handen", zo 
sprak staatssecretaris Vliegenthart.
De VVD hoort dat graag!

Inlichtingen: Erica Terpstra,
070 318 28 93

VVD voorwaardelijk akkoord met 
Bereikbaarheidsoffensief Randstad ( BOR )
De Kamer heeft een hoofdlijnendebat gehouden over het Bereikbaarheidsoffensief Randstad. Waarschijnlijk worden 
volgende weken nog moties ingediend, maar naar verwachting zal dat niet tot wijziging van de plannen leiden. De VVD 
zal, zij het onder bepaalde voorwaarden, de plannen, waarbij ongeveer 13 miljard zal worden geïnvesteerd steunen.

De procedure
De minister gaat na deze discussie 
verder met uitwerking en met onder- 
handelingen met de regio's, provin
cies en gemeenten en met allerlei 
andere betrokkenen, waaronder de 
private financiers en uitvoerders.
Vóór 1 oktober zal zij de Kamer nader 
informeren over de plannen. De 
resultaten worden verwerkt in de 
begroting voor Verkeer en 
Waterstaat, in het zogenoemde MIT 
(meerjarenprogrammainfrastructuur), 
in de Vijfde Nota Ruimtelijke 
Ordening en tot slot in een nieuwe 
wet die de nu ingetrokken wet op het 
Rekeningrijden gaat vervangen. Over 
deze resultaten zal de VVD-fractie 
t.z.t. een definitief standpunt inne
men op basis van onderstaande 
geformuleerde ijkpunten en voor
waarden.

Zeven ijkpunten
1. Allereerst moeten de regio's zelf 
besluiten of ze wel of niet met de 
proef Rekeningrijden (nu spitstarief ) 
willen instemmen. Zo niet, dan 
verliest men het recht op de extra 
aangeboden f 250 miljoen per regio 
in de komende 10 jaar. De minister 
mag evenwel de normale infrastruc
tuurprojecten (wegcapaciteit en 
openbaar vervoer) in die regio niet 
beperken. Dit zou, aldus Pieter 
Hofstra, chantage zijn. Immers de 
bekostiging wordt uit de belasting 
opbrengsten betaald en die wordt 
ook in aie betreffende regio opge
bracht.
2. Het BOR betreft nu terecht alleen 
de Randstad. Bij het NVVP (nationaal

verkeer- en vervoersplan) zullen alle 
landsdelen aan bod komen. Dan zal 
voor heel Nederland 2/3 van de 
investeringen in het wegennet 
moeten naslaan en 1/3 in het open
baar vervoer
3. In het BOR mag het aandeel van 
het wegennet niet onder de 50 
procent komen, ook niet in de tijd. 
Gelet op het kleine aandeel van het 
openbaar vervoer in het totale perso
nenvervoer is dit een geweldig hoge 
prioriteit voor het openbaar vervoer, 
waar de VVD volledig mee kan 
instemmen. Zo zal een dubbel ov- 
gebruik het wegverkeer slechts met 
ongeveer 10 % verminderen.
4. De weguitbreidingen zullen vooral 
privaat worden gefinancierd. De VVD 
is daar sterk voorstander van maar 
dan moeten er ook realistische voor
waarden worden geboden. Er moet 
voortgang zijn met private financie
ring als instrument en de door de 
private sector gevraagde voorzienin
gen moeten dan ook kunnen worden 
aangelegd.(zoals gegehele door- 
stroomroute A4). Het politieke risico 
moet uiteraard door het Rijk worden 
afgedekt. Anders gezegd er moeten 
waarborgen komen dat private finan
ciering mogelijk wordt.
5. Cruciaal blijft dat er draagvlak 
komt voor het gehele pakket. Onder 
1 en 4 is dat al beschreven voor 
regio's en private sector. Maar nog 
belangrijker is het draagvlak bij 
burgers en vooral bij de automobilis
ten. Daarom moet inderdaad de 
komende jaren de autobelastingen 
worden verlaagd (vooral de wegen
belasting), in combinatie met variabi-

lisatie en vergroening. Daarnaast 
moet de minister voor de start van de 
proeven in 2002 wegcapaciteitverrui- 
mende maatregelen treffen (zoals 
vluchtstrookgebruik in de spits , meer 
maar smallere stroken, toeritdosering 
etc.). Aldus ziet de automobilist dat 
er aan het wegennet wordt gebouwd 
en ook het openbaar vervoer wordt 
aangepakt.
6. De VVD stemt in met de proeven 
spitsheffing en betaalstroken. De 
kosten van het experiment bedragen 
maar liefst een half miljard; de poort
jes lijken wel van platina te worden in 
plaats van aluminium. Bezuiniging 
moet toch mogelijk zijn. Overigens is 
de VVD tegenstander van heffen op 
sluiproutes als de opbrengsten naar 
gemeenten en provincies gaat. Alle 
opbrengsten moeten naar verlaging 
van de wegenbelasting.
7. Tot slot handhaaft ae VVD-fractie 
haar eerdere standpunt dat de 
nieuwe wet een kwantitatieve doel
stelling moet bevatten, in de vorm 
van een percentage vermindering van 
de filelengte. Dit getal moet in de 
wet voordat we er over stemmen.

Deze zeven punten vormen onze 
meetlat, en bij de verdere standpunt
bepaling kiezen we op basis van de 
vorderingen en resultaten op deze 
ijkpunten. De VVD-fractie wenst de 
minister veel succes, want er moet 
nog heel veel gebeuren.

Inlichtingen: Pieter Hofsta 
070 318 28 86
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Financiële discipline
Dat Minister Zalm van Financiën meevallers heeft op de begro
ting is al lang geen nieuws meer. Het lijkt sinds 1994 een 
gewoonte geworden. De budgettaire behoedzaamheid van de 
paarse kabinetten levert steevast positieve ontwikkelingen in de 
begroting op.

In 1998 stelden coalitie-partners PvdA, D66 en VVD in het Regeerakkoord een lijst met 
prioriteiten op, met de daarbij behorende financiële middelen. Bij de Miljoenennota in 
september '99 kondigde het kabinet al inkomstenmeevallers aan, met als gevolg dat het 
financieringstekort omsloeg in een financieringsoverschot. Dat was sinds 1973 niet meer 
voorgekomen. Bij de laatste Voorjaarsnota (het overzicht over de lopende begroting 
2000) voegde het kabinet de mededeling er aan toe, dat er binnen de afgesproken kaders 
ruimte is voor extra uitgaven. Het voorstel van het kabinet is om 5,6 miljard extra aan 
uitgaven in te boeken voor in het jaar 2000, deels kijkend naar de prioriteiten uit het 
Regeerakkoord, deels de maatschappelijke ontwikkelingen volgend. Vooral de sectoren 
Onderwijs en Zorg worden dit jaar nog eens extra bedeeld.

Het kan niet vaak genoeg worden gezegd: dit financiële succes is voor een belangrijk 
deel te wijten aan de spelregels, de zogenaamde ‘Zalmnormen’: vaste kaders voor de 
uitgaven; trendmatig ramen volgens een behoedzaam economisch scenario; scheiding 
van inkomsten en uitgaven en; de bestuurlijke discipline om éénmaal per jaar begrotings
overleg te voeren.

De laatste spelregel wordt steeds belangrijker naarmate er meer meevallers zijn. 
Tussentijdse rapportages van binnenlandse en buitenlandse onderzoeksinstituten bevat
ten een zonnige kijk op de economie in de komende jaren. De politieke neiging is dan 
groot om daarop te preluderen en tussentijds uitgaven alvast te verhogen. Dat gebeurde 
afgelopen week ook bij het debat over de Voorjaarsnota. Sommige partijen wilden gelijk 
maar afspraken maken voor de begrotingen van 2001 en 2002. De VVD doet daar niet 
aan mee. En niet altijd omdat we net niet eens zijn met de doelen. Zo steunen we de 
kabinetsvoorstellen om uitgaven te verhogen voor het lopende jaar. Daar dient een 
Voorjaarsnota voor. En over de begroting van 2001 spreken wij bij Prinsjesdag, als we 
alle cijfers op een rijtje hebben.

Intussen leek PvdA-fractievoorzitter Melkert iets te hoog van de toren te hebben gebla
zen. Met de pas verschenen PvdA-nota "Kracht en Kwaliteit" werd gesuggereerd, dat er 
op korte termijn veel extra geld zou kunnen worden uitgegeven. GeTukkkig heeft hij 
willen luisteren naar de waarschuwingen van de VVD en van het kabinet om zich aan de 
spelregels te houden. In het debat om de Voorjaarsnota legde de PvdA zich neer bij de 
gemaakte afspraken. Waarvan acte!

Hans Dijkstal

VVD: Extra inkomsten naar staatsschuld
De VVD Tweede Kamerfractie wil de extra inkomsten, die de komende jaren worden 
verwacht, grotendeels gebruiken voor de aflossing van de staatsschuld. De rentevoorde- 
len die dit oplevert in de begroting kunnen worden benut voor nuttige uitgaven. Dat 
betoogde VVD-woordvoerder Willibrord van Beek bij de behandeling van de 
Voorjaarsnota.

De sterk en snel vergrijzende maatschappij 
vraagt extra aandacht om ervoor te zorgen 
dat ook in de toekomst we gezamenlijk in 
staat zijn daarvan de oplopende lasten te 
dragen. Vooral de toekomstige lasten van 
de AOW en de oplopende kosten van de 
volksgezondheid vragen onze aandacht. Als 
we deze jaren waarin het economisch zo 
goed gaat benutten om de staatsschuld snel 
af te lossen ontstaat er op de begroting 
ruimte om ook in de toekomst de proble
men het hoofd te bieden.

A flo s s in g  staatssch u ld  
De VVD kiest er voor, overeenkomstig de 
afspraken in het regeerakkoord, om ook de 
opbrengsten uit verkoop van staatsdeelne
mingen en opbrengsten uit veilingen door 
het rijk, te benutten voor het aflossen van 
de staatsschuld. Met de rentevoordelen die

daarmee worden gecreëerd kan het Fonds 
Economische Structuurversterkingen (FES) 
weer worden gevoed waardoor opnieuw 
ruimte ontstaat voor extra investeringen.
De VVD drong er bij het kabinet op aan dat 
zodra dit FES-fonds weer enige ruimte 
heeft, vooral ook verkeersproblemen buiten 
de randstad extra worden aangepakt. 
Daarnaast dringt de VVD vooral aan op 
versnelling van de aanleg van infrastructuur, 
dit vanwege de acute problematiek van de 
files.
De VVD kan zich in grote lijnen vinden in de 
door het kabinet opgestelde voorjaarsnota. 
Voor de liberalen is het steeds heel belang
rijk geweest dat kabinet en Kamer zich 
houden aan de afgesproken discipline ten 
aanzien van het niveau van de uitgaven.

Vervolg op pagina 4
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Onderwijsachterstanden
De Tweede Kamer was buitengewoon teleurgesteld over de magere notitie die staatssecretaris Adelmund (PvdA) 
over het onderwijsachterstandenbeleid op 22 februari 2000 heeft uitgebracht. Tijdens een nota-overleg 
'Onderwijskansen. Ruimte voor kwaliteit bij de aanpak van onderwijsachterstanden' afgelopen week vroeg onder- 
wijswooravoerder Clemens Cornielje namens de VVD-fractie om meer scholen bij die nieuwe aanpak te betrekken. 
En niet alleen scholen met veel achterstandsleerlingen in de randstad moeten de gelegenheid krijgen om hun 
onderwijs effectiever te maken.

Met het aanwijzen van slechts zestien 
laboratorium scholen miskent de 
staatssecretaris de urgentie van de 
problematiek. Er is voor alle achter- 
standsscholen geen tijd meer te 
verliezen. Het conceptconvenant met 
de vier grote steden zal ook als basis 
moeten dienen voor afspraken die 
het rijk met de overige gemeenten en 
scholen gaat maken. De verantwoor
delijkheidsverdeling tussen Rijk, scho
len en gemeenten dient conform de 
wet Gemeentelijk Onderwijs 
Achterstandenbeleid gehandhaafd te 
blijven. Dat betekent dat scholen de 
zeggenschap houden over de inzet 
van schoolgebonden middelen. 
Tenslotte vroeg de VVD de staatsse
cretaris om het generieke beleid met 
betrekking tot kwaliteitsverbetering 
met kracht voort te zetten (groeps- 
grootteverkleining, investeren in ICT 
en een nieuwe rol van de inspectie) 
en de ongewenste neveneffecten van 
specifiek achterstandsbeleid (stigma
tisering) te bestrijden.

W ensen gehonoreerd  
In haar nieuwe nota van 9 juni j.l. 
heeft de staatssecretaris al deze

wensen van de VVD gehonoreerd. 
Bovendien heeft zij toegezegd dat de 
Onderwijsraad vóór 1 januari 2002 
een advies zal uitbrengen over een 
betere toedeling van achterstands- 
middelen, waarbij de gemeten 
achterstand op leerlingniveau uit
gangspunt is.
Ook zal de staatssecretaris in lijn met 
de wens van de VVD-fractie en de 
Onderwijsraad komen met een voor
stel voor concrete leerstandaarden 
(met name Nederlandse taal en reke
nen) ter vervanging van de vage 
kerndoelen.
Op initiatief van de VVD-fractie zal 
de Algemene Rekenkamer een onder
zoek doen naar de doelmatigheid en 
rechtmatigheid van de besteding van 
de 1,1 miljard achterstandsmiddelen. 
Over de inrichting van het Landelijke 
Beleidskader 2002-2006 lopen de 
meningen nog uiteen. De VVD wenst 
de Nederlandse taal tot topprioriteit 
te verheffen in het LBK, waaraan alle 
gemeenten/scholen gebonden zijn. 
Doelstellingen dienen vastgesteld te 
worden op het niveau van leerlingen. 
De VVD-fractie heeft zich meermalen 
positief uitgelaten over de voor- en

vroegschoolse programma's die met 
name gericht zijn op het (spelend) 
leren van de Nederlandse taal.
De beleidsbrief hierover van de staats
secretarissen Vliegenthart (PvdA) en 
Adelmund (PvdA) stelt ons teleur. 
Beide staatssecretarissen gaan er van 
uit dat met een extra investering van 
40 miljoen (of meer) het vanzelf wel 
goed komt. De VVD-fractie stemt in 
met deze extra investering maar wil 
wel garanties dat dit extra geld leidt 
tot betere resultaten. Hiertoe zijn 
vormen van registratie noodzakelijk. 
Ook moet er een betere (inhoudelijke) 
afstemming komen tussen peuter
speelzalen en basisscholen. 
Concluderend stelde Clemens 
Cornielje dat de achterstanden in het 
onderwijs een hardnekkige problema
tiek betreft die ons nogjaren zal 
bezighouden.
Het is nodig dat staatssecretaris 
Adelmund op korte termijn aangeeft 
waarop wij haar, in 2001 en 2002, 
mogen beoordelen.

Inlichtingen: Clemens Cornielje, 
tel.: 070 318 29 04

Betrokkenheid ouders bevorderen
Wil men participerende burgers maken van kinderen in achterstandssituaties, dan zullen die zich toch gevoelsmatig 
een deel van de samenleving moeten voelen. Uit de beleidsbrief blijkt dat de Vroeg- en Voorschoolse periode een 
essentiële fase is, zo stelde Els Meijer tijdens het nota-overleg over Vroeg- en Voorschoolse educatie vast. Dit gaat 
dus over de privé-sfeer, die in de beleidsbrief Vroege en Voorschoolse Educatie (W E ) geheel buiten beeld blijft.

In het W E  programma legt de over
heid contact met ouders, zij het in 
beperkte mate. De VVD-fractie vindt 
dat het slagen van het programma 
mede afhangt van de kwaliteit van de 
rest van de opvoeding die primair de 
verantwoordelijkheid blijft van ouders. 
Verwaarlozing en mishandeling spre
ken (helaas) voor zichzelf, maar ook 
op minder zichtbare wijze kan er veel 
fout gaan in de opvoeding. In dit 
verband zijn ook de recente plannen 
van minister Korthals om ouders 
nadrukkelijk te betrekken bij de crimi
naliteit van hun kinderen wanneer het 
eenmaal is misgegaan, interessant. 
Opvoedingsondersteuning beperkt 
zich in de brief tot het motiveren van 
ouders door middel van campagnes. 
Prima, maar een aantal problemen 
komt niet ter sprake. Ouders blijken 
in de praktijk vaak ongeïnteresseerd 
in het leven van hun kinderen op 
school. Men kan zich zelfs afvragen 
of niet eerst een beslissing genomen

moet worden over de mate van 
verplichting tot inburgering/betrok- 
kenheid die van de ouders gevraagd 
zal moeten worden wil inburgering 
van de kinderen optimaal succes 
hebben.
Statistisch zal het in de brief beschre
ven programma zijn uitwerking wel 
hebben, maar de opbrengst, de effec
tiviteit ervan, dat wil zeggen het 
voorkomen van uitvallers van school 
en maatschappij kan aanmerkelijk 
vergroot worden als publieke en 
privé-sfeer gezamenlijk benaderd 
worden.
De samenhangende, integrale aanpak 
van het 0-6 jarigenbeleid, die in de 
brief werd geschetst in het kader van 
het Bestuursakkoord Nieuwe Stijl 
(BANS), vraagt veel van alle betrok
ken partijen en lijkt een prima 
vertrekpunt. Voor de VVD-fractie is 
de keten consultatiebureau, peuter
speelzaal, basisschool, in combinatie 
met het gemeentelijk preventief

jeugdbeleid een voorwaarde om 
risico-kinderen te signaleren en 
adequaat door te verwijzen. 
Samenvattend zijn de belangrijkste 
punten van aandacht voor de VVD:
• bevorderen van betrokkenheid van 

ouders, evt. d.m.v. verplichtende 
maatregelen

• professionalisering van de sector is 
voorwaarde voor goede resultaten

• personeel dient te worden opgeleid; 
is nu niet voldoende toegerust 
t.b.v. taak

• sluitende aanpak consultatiebureau, 
speelzaal, basisschool, preventief 
jeugdbeleid noodzakelijk

• toezicht op kwaliteit van inhoud en 
resultaten moet goed worden geor
ganiseerd

• relatie met a.s. basiswet kinderop
vang dient te worden onderzocht

Inlichtingen: Els Meijer, 
tel.: 070 318 28 83
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Schiphol blijft op huidige locatie
Maandag 19 juni jl. had de vaste kamercommissie voor Verkeer en Waterstaat een nota-overleg met minister 
Netelenbos over het langetermijnbeleid voor een luchthaven in Nederland. Er waren twee hoofaaspecten aan de 
orde. Ten eerste op welke locatie de uitbreiding in de toekomst moet plaatsvinden: een locatie op een eiland in zee 
of op de huidige locatie Schiphol. En ten tweede ging het over een nieuw milieunormenstelsel voor Schiphol, dat 
vanaf 2003 moet gaan gelden, als de 5e baan is gerealiseerd.

Een brede meerderheid van de poli
tieke partijen in de Tweede Kamer 
vindt dat Schiphol in de toekomst op 
de huidige locatie moet uitbrulden. 
Daarmee is de andere overgebleven 
optie, een vliegveld in zee, (voorlo
pig) van de baan. Dit is ook altijd de 
insteek van de VVD geweest, lïen 
eiland in zee lijkt namelijk niel realis
tisch. Er kleven een aantal grote 
onzekerheden aan, zoals de 
volgende:
1. De kosten bedragen ongeveer ƒ  46 

miljard. Wie moet dat betalen?
2. De vogelproblematiek levert grote 

risico's voor de luchtvaart op.
3. Omdat het eiland op een locatie 

moet komen, die niet onder 
Nederlands territoir valt, moet een 
lang internationaal-juridis< h 
traject doorlopen worden met 
betrekking tot het luchtret ht. De 
uitkomst daarvan staat op voor
hand niet vast. Kan Nederland wel 
start- en landingsrechten krijgen?

4. Een eiland voor de Noordzeekust 
zal grote veranderingen voor het 
Waddengebied met zich mee 
kunnen brengen, in verband met 
andere (zee)stromingen.

5. De ontsluiting met het vasteland 
blijft kwetsbaar. Na een ongeluk 
in bijvoorbeeld een tunnel, is 
Nederland niet meer bereikbaar 
vanuit de lucht.

6. Alle investeringen in de inlrastruc- 
tuur op de huidige locatie 
Schiphol gaan verloren, hetgeen 
een fantastische kapitaalvernieti
ging tot gevolg heeft.

De VVD-fractie koos dus voor uitbrei
ding op de locatie Schiphol. Bij deze 
keuze hanteerden wij de volgende 
toetsingscriteria:

1. De overheid stelt stevige, maar 
eerlijke en handhaafbare/betaal- 
bare publieke milieueisen en ruim
telijke voorwaarden die internatio
naal niet (geheel) uit de pas 
moeten lopen.

2. Waar de overheid de publieke 
grenzen en plafonds van het 
aanvaardbare stelt (doel), bepaalt 
de sector zelf, hoe daar in eigen 
verantwoordelijkheid aan kan 
worden voldaan: het bedrijf 
Schiphol bepaalt dus de middelen.

3. Aldus wordt een redelijk even
wicht mogelijk gemaakt voor de 
drie-eenheid: economie-werkgele- 
genheid-milieu.

4. Op het raakvlak van publiek 
belang (de beschikbaarheid van 
een goede luchtinfrastructuur) en 
privaat belang (de belangen van 
de commerciële luchtvaartsector) 
betaalt de luchtvaartsector in 
beginsel of zoveel mogelijk zelf 
haar nieuwe of uitgebreide 
infrastructuur.

Na 2003, als de 5e baan is gereali
seerd, gaat er een nieuw milieunor
menstelsel voor Schiphol gelden. Dat 
heeft betrekking op de veiligheid, de 
geluidhinder, en de luchtverontreini
ging.

Dit stelsel is veel eenvoudiger en 
transparanter dan het vorige stelsel, 
dus ook veel beter te handhaven. Dit 
is ook in het voordeel van de omwo
nenden, zij weten waar ze aan toe 
zijn.

De nieuwe normen zijn minimaal 
gelijkwaardig aan de oude; dikwijls 
zelfs wat scherper. De luchtvaartsec
tor kan hier ook mee leven.

De nieuwe organisatorische aanpak 
van Minister Netelenbos sluit sterk 
aan bij al veel eerder door de VVD 
geopperde ideeën. Zo moet de over
heid de randvoorwaarden stellen, 
maar moet de sector zelf bepalen hoe 
ze aan die publieke eisen voldoet.
Met andere woorden: de overheid 
gaat niet op de stoel van het bedrijf 
Schiphol zitten. De VVD is blij met de 
keuze om het nieuwe stelsel neer te 
leggen in een afzonderlijk hoofdstuk 
van de Wet luchtvaart. Deze aanpak 
gaat in de richting van het VVD- 
systeem van een Tex specialis voor het 
regelen van nationale belangen.

Die lex specialis wordt uitgewerkt in 
twee besluiten. Ten eerste het zoge
naamde luchthavenindelingsbesluit. 
Dit deel voorziet in de nationale 
belangen van de ruimtelijke ordening 
rond de luchthaven. Binnen die natio
nale ordening behouden provincie en 
gemeenten nog eigen (invullings-) 
bevoegdheden. Het tweede besluit is 
het zogenaamde luchthavenverkeers- 
besluit. Hierin wordt het vliegverkeer 
op en direct om de luchthaven gere
guleerd, maar ook verder daarbuiten 
(bijvoorbeeld routeringsvoorschrif- 
ten). Het belang van verder afwonen- 
den kan hiermee ook beter worden 
beschermd.

De VVD-fractie kan dus niet ontevre
den zijn. Heel veel van haar eigen 
gedachten en bedoelingen worden nu 
officieel beleid in Nederland.

Inlichtingen: Jan te Veldhuis, 
tel.: 070 318 29 01

VVD-amendement zorgt voor duidelijkheid
in de pluimveesector
Bij de plenaire behandeling van het wetsvoorstel inzake Pluimveerechten heeft de VVD-fractie haar duidelijke lijn 
consequent doorgezet. Ook tijdens de heropening van het debat afgelopen woensdag zijn de voor ons belangrijke 
uitgangspunten als draagvlak voor beleid in de sector, de overheid als betrouwbare partner, onnodige knelgevallen 
en juridische procedures en daarmee onzekerheden voor de bedrijven voorkomen weer recht overeind gebleven. In 
een eerder debat was door de VVD hiertoe reeds een amendement ingediend, waarvoor teleurstellend genoeg de 
steun bij de coalitiepartners ontbrak.

Woordvoerder Janneke Snijder: "Het 
is voor mijn fractie niet aanvaardbaar 
dat wij problemen en knelgevallen zo 
maar terzijde leggen. Ongewenste 

evolgen van een wetsvoorstel 
ehandel je net zo als een lek in de

waterleiding: wie gaat er nou dweilen 
in plaats van het lek repareren."
De VVD onderschrijft de doelstelling 
van de wet om mestproductie in 
goede banen te leiden. Maar, in onze 
ogen houdt het wetsvoorstel onvol

doende rekening met de economische 
en biologische praktijk van de pluim
veehouderij. Mede omdat in het 
verleden vanuit de sector zelf

Vervolg op pagina 4
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Keuzerecht nabestaandenpensioen
Deze week werd de wijziging van de 
Pensioen- en Spaarfondsenwet in de 
Tweede Kamer behandeld. In 1994 
heeft de Tweede Kamer, met steun 
van de VVD, ingestemd met een 
amendement om een keuzemogelijk
heid te introduceren bij pensioen
regelingen.

Het pensioen is opgebouwd uit drie 
verschillende componenten: het 
ouderdomspensioen, het nabestaan
denpensioen na pensionering en het 
nabestaandenpensioen voor pensio
nering (risicopensioen).
Het amendement beoogde een einde 
te maken aan het automatisme waar
mee de drie pensioenvormen gecom
bineerd werden door pensioenfond
sen. Met name alleenstaanden 
betalen immers een leven lang 
pensioenpremie voor een nabestaan
denpensioen zonder daar ooit een 
beroep op te doen. Door af te zien 
van een nabestaandenpensioen kan 
voortaan het uitgespaarde bedrag 
gebruikt worden om het eigen ouder
domspensioen te verhogen of eerder 
in te laten gaan. Indien een verze
kerde af wil zien van een nabestaan
denpensioen en er is wel een partner 
dan dient deze schriftelijk toestem
ming te verlenen.

C o m p lica tie s
Bij de uitwerking zijn forse complica
ties ontstaan over ae gevolgen. 
Omdat de levensverwachting voor 
vrouwen langer is dan voor mannen 
verschilt de waarde van het nabe
staandenpensioen fors. Een man die 
afziet van een nabestaandenpensioen 
bespaart ongeveer 25% premie, een 
vrouw daarentegen bespaart slechts 
5% premie. VVD-wooravoerder Stef 
Blok gaf tijdens het debat aan dat het 
principe van een keuzemogelijkheid 
voor net nabestaandenpensioen zijn 
fractie zeer aansprak. "Toch wordt in 
het wetsvoorstel, te veel gezocht naar 
iets wat er niet is. Namelijk de over
treffende trap van het woord 
"gelijk". "Ook in de pensioenwetge- 
ving zullen wij dat niet bereiken", 
aldus Blok.
Bij de uitkering van het eindloonstel- 
sel stuit men al enigszins op dit 

robleem om iedereen gelijk te 
ehandelen. Zo is de uitruil voordeel 

van het nabestaandenpensioen 
aanzienlijk lager in een pensioenfonds 
met overwegend vrouwen ten 
opzichte van uitruil en een pensioen
fonds met overwegend mannen.

A lle e n sta a n d e n  
Alleenstaanden blijven in het wets

voorstel verplicht meebetalen aan 
nabestaandenpensioenen voor part
ners van mensen die voor hun 65ste 
jaar overlijden. De VVD wilde dat 
alleenstaanden een keuzerecht 
zouden krijgen voor alle nabestaan
denpensioenen. "Het is alsof je 
mensen zonder auto premie laat 
betalen voor een autoverzekering", 
aldus Blok die een amendement 
indiende om alleenstaanden vrij te 
stellen van deelname in alle nabe
staandenpensioenen. Het wetsvoor
stel voorziet bovendien in gelijke 
uitkeringsvoorschriften van beschik
bare premieregelingen en vrijwillige 
voorzieningen. Echter, de VVD vindt 
dat het wetsvoorstel ook hierin te ver 
doorschiet. De VVD heeft hiertoe dan 
ook een tweede amendement inge
diend dat recht doet aan de essentie 
van beschikbare premieregelingen, 
namelijk dat de jaarlijkse premie voor 
mannen en vrouwen gelijk is en de 
uitkering minder gelijk. Ook wordt 
met dit amendement voorkomen dat 
de Nederlandse regelgeving te ver 
afwijkt van wat in Europa gebruikelijk 
is.

Inlichtingen: Stef Blok, 
tel.: 070 318 29 10
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gevraagd is om regelgeving om de 
mestproblematiek te beheersen heeft 
de VVD er grote moeite mee dat door 
het wetsvoorstel zoveel ondernemers 
tussen wal en schip dreigen te belan
den. Ervaringen uit het verleden 
hebben ons geleerd dat wetgeving 
duidelijk en rechtvaardig moet zijn. 
Niemand zit te wachten op lange juri
dische procedures met alle onzeker
heden vandien.

K n e lge va lle n  beperken  
Snijder: "Ik ben zeer content dat de

VVD samen met een aantal fracties 
vindt dat we moeten proberen de 
knelgevallen zoveel mogelijk te 
beperken en daar ook actie op willen 
ondernemen. Het kan niet zo zijn dat 
bedrijven die tijdelijk een lagere 
productie hadden omdat ze de stal 
renoveerden om te voldoen aan 
vernieuwde milieueisen nu blijvend 
gekort worden."

De VVD heeft nu, mede namens 
CDA, SP, SGP/RPF en GPV een nieuw 
amendement ingediend waarmee het 
refentiejaar 1994 aan de drie jaar van 
het wetsvoorstel wordt toegevoegd.

Dit gevoegd bij onder andere voor
stellen om bedrijven die onomkeer
bare investeringen hebben gedaan 
tegemoet te komen geven aan het 
wetsvoorstel de duidelijkheid en 
rechtvaardigheid waar de VVD voor 
staat.

Meer informatie in VVD-Expresse 348 
Inlichtingen: Janneke Snijder, 
tel.: 070 318 29 21
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In het regeerakkoord is afgesproken 
dat extra inkomsten niet mogen 
worden gebruikt voor extra uitgaven. 
Alleen ruimte binnen de uitgavenka
ders mag worden benut voor extra 
intensiveringen. De VVD is blij met de 
extra ruimte van 5,6 miljard gulden 
die aan een aantal belangrijke 
beleidsprioriteiten zal worden 
besteed. De VVD heeft er steeds op 
aangedrongen dat onderwijs, volks
gezondheid, interne en externe veilig
heid extra geld zouden moeten krij
gen. In de voorstellen van het kabinet 
gebeurt dat nu ook. Daarnaast zal 
vanuit het Fonds Economische

Structuurversterkingen een grote 
impuls worden gegeven aan de 
oplossing van de bereikbaarheidspro- 
blemen in de randstad.

A rb e id sm a rk tp o sitie  
Voor het jaar 2002 moet er nog wel 
rekening worden gehouden dat ook 
in dat jaar er weer een lastenverlich
ting voor de burgers en de bedrijven 
moet worden gegeven.
Met name de successierechten, de 
houderschapsbelasting, de kapitaal
belasting, de vennootschapsbelasting 
en de inkomstenbelasting zijn nog 
steeds veel te hoog .
Tijdens het debat over de Voorjaars
nota kwam eveneens de arbeids

marktpositie van de publieke sector 
ter sprake. Uitvoering van (nieuw) 
beleid is mede afhankelijk van de 
mogelijkheid voldoende gekwalifi
ceerd personeel aan te trekken. Dat is 
in een periode van krapte op de 
arbeidsmarkt geen lichte opgave. 
PvdA en VVD dienden een motie in 
waarin de regering wordt verzocht 
met Prinsjesdag te komen met een 
overzicht van de knelpunten bij het 
werven van personeel en concrete 
maatregelen om die te verhelpen.

Inlichtingen: Willibrord van Beek, 
tel. 070 318 28 99

http://www.vvd.nl


ex
p

re
ss

e
in
m

o
o
o
(N

3

DOCUMENTATIECENTRUM 
NEDERLANDSE POLITIEKE

p a r t ije n

Deugdelijk en degelijk
Twee weken geleden schreef ik over de afronding van de debat
ten over de Financiële Verantwoording. Dat is een nieuw parle
mentair middel waarmee de resultaten van het kabinetsbeleid en 
de daarvoor ingezette financiële middelen worden bezien. Ik zie 
dat als een stap in de verzakelijking van de politiek, een trend 
waar ik gelukkig mee ben. Vorige week berichtten we u over de 

debatten over de Voorjaarsnota. Die belichten het huidige begrotingsjaar, 2000, en het 
kabinet geeft er in aan welke extra mogelijkheden het ziet. Die zijn niet gering. Binnen 
de afgesproken financiële spelregels, dus Dinnen de vastgelegde uitgavenkaders, wordt 
dit jaar 5,6 miljard gulden extra (!) uitgetrokken door de regering. Minister Hermans van 
Onderwijs krijgt het meeste extra geld. Maar ook de Volksgezondheid wordt dit jaar fors 
bedeeld.
Toch ontstond er vorige week verwarring in de Kamer nadat de financieel woordvoerder 
van de PvdA een flinke wensenlijst presenteerde in de eerste reactie op de Voorjaarsnota. 
En toen fractievoorzitter Melkert vervolgens het spreekgestoelte beklom dachten sommi
gen dat de PvdA een oude gewoonte niet had afgeleerd. Het kabinet was en is vrij duide
lijk: geen ongedekte cheques, geen structurele uitgaven financieren met incidentele 
meevallers. De minister-president, minister Zalm van Financiën en vice-premier Jorritsma 
gaven achtereenvolgens aan dat het kabinet bleef bij de eigen voorstellen. De VVD 
ondersteunt die lijn. Het is makkelijker mooie doelen te verzinnen, dan er een deugde
lijke en degelijke financiële basis onder te leggen. Dus de afspraken en spelregels Dlijven 
overeind, daar houden we onze coalitiepartners aan!
En zo gezegd, zo gebeurd. Financiële discipline is niet een behoudend uitgangspunt dat 
het denken stilzet. Integendeel. Wanneer die nu wordt losgelaten, betalen we morgen de 
gevolgen. Dat is de gedachte die de VVD steeds voor ogen houdt en in de Kamer 
verwoordt.
En zo eindigen we het parlementaire jaar zoals we het begonnen. Voorop staat een deug
delijk en degelijk financieel beleid. Laat je dat los, dan zijn de sociale gevolgen niet te 
overzien. Dat heeft het verleden bewezen. De VVD volgt die lijn, het kabinet volgt die 
lijn. En met succes. Vorige week voorspelde ik in deze column dat ook de PvdA zich daar 
bij neer zou leggen. Dat is gebeurd. En dat is voor ons allemaal, ook voor de heer 
Melkert, het beste.
____________________________________________________________________ Hans Dijkstal

VVD wil geen extra kosten Betuwelijn
Het Betuwelijnbesluit dateert van 1990, het uitvoeringsbesluit stamt uit 1993. Voor de 
aanleg van de Betuwelijn werd 9,5 miljard uitgetrokken. Zowel in 1995 als in 1998 werd 
het besluit nog eens heroverwogen en bevestigd. Thans is de bouw van de Betuwelijn in 
volle gang; nagenoeg het gehele bedrag is inmiddels aanbesteed en het traject moet in 
2005 zijn voltooid. Dit is in een verdrag met Duitsland vastgelegd.

De VVD vindt dat het havengebied van 
Rotterdam strategische achterlandverbindin
gen nodig heeft. Het spoor kan daarbij niet 
gemist worden. Daarbij speelt ook de 
vervoerspolitiek van landen als Duitsland, 
Oostenrijk en Zwitserland een rol. Zij gaan 
maatregelen nemen om het doorgaande 
vrachtverkeer over de weg, overwegend van 
Nederlandse origine, via heffingen te 
ontmoedigen.

De recente kritiek van de Rekenkamer richt 
zich niet op de aanleg van de lijn, maar op 
de organisatie van het besluitvormingspro
ces en is bedoeld als les voor de toekomst. 
De VVD-fractie is verheugd dat de regering 
de aanbevelingen die de Rekenkamer op dit 
punt doet, overneemt, zodat we bij de 
besluitvorming over de Zuiderzeelijn en 
andere grote projecten daarmee ons voor
deel kunnen doen.

De Rekenkamer heeft ook kritiek op het 
cijfermateriaal. Waar fouten zijn gemaakt,

zijn die inmiddels hersteld. Ze hebben geen 
effect op het eindresultaat.
De Rekenkamer heeft niet vastgesteld dat 
de Kamer verkeerd of onvolledig is ingelicht. 
De Rekenkamer zegt ook niet dat het besluit 
om de Betuwelijn aan te leggen op 
verkeerde gronden is genomen. De VVD- 
fractie ziet dan ook geen reden om de 
bouwactiviteiten aan de lijn te stoppen, ook 
niet tijdelijk. Extra kosten van één miljard en 
vertraging vinden wij niet verantwoord. De 
bovenbouw moet nog worden aanbesteed. 
Nu er ideeën leven bij het bedrijfsleven die 
de gebruikswaarde van de lijn vergroten, is 
het goed om die in deze fase erbij te betrek
ken. Als de aanbesteding iets schuift in de 
tijd, maar het uiteindelijk resultaat er beter 
van wordt, dan kunnen wij daarmee leven 
onder de voorwaarde dat ae lijn wel zoals 
afgesproken in 2005 gereed komt.

Inlichtingen: Nellie Verbugt,
070 318 28 92

1

De V V D  w enst u een p rettige  vakan tie  toe.
Het vo lge n de  nummer van de Expresse  v e rsch ijn t op 2 septem ber 2000



e s s e 352

Gemeentelijke herindeling in Limburg en Twente
Namens de VVD-fractie nam Eric Balemans de afgelopen weken deel aan twee debatten 
inzake herindelingen: op 13 juni was het herindelingsvoorstel Limburg geagendeerd en op 
22 juni werd het herziene voorstel voor Twente behandeld.

Herindeling roept vrijwel altijd 
emoties op bij zowel de bevolking als 
de bestuurders. De VVD poogt om op 
zorgvuldige wijze met deze gevoelens 
om te gaan zonder het doel van de 
herindelingen, namelijk het bieden 
van duurzame oplossingen, uit het 
oog te verliezen. Hierbij moet maat
werk worden geleverd.

Lim burg
Het wetsvoorstel Limburg is voortge
komen uit het ontwerp van het 
vorige Provinciebestuur van Limburg. 
De provincie heeft echter een groot 
deel van Limburg onbesproken gela
ten, geen oplossingen geboden aan 
de gemeenten waar herindeling 
plaats zou vinden en bovendien geen 
recht gedaan aan de rol van centrum
gemeenten. De samenvoeging van 
zowel Sittard en Geleen, als Venlo en 
Tegelen was aan de krappe kant en 
bij de fusie van Broekhuizen, 
Grubbenvorst en Horst werd te 
weinig rekening gehouden met de 
toekomstige ontwikkelingen in de 
regio Noord-Limburg. Dit voorstel 
resulteerde niet alleen in kritiek 
vanuit de Kamer, maar ook de 
Visitatiecommissie Grotestedenbeleid 
en de Stuurgroep Krachtige 
Gemeenten constateerden dat het 
voorstel te krap was.

’Prekenen. Middels enkele amende
menten heeft de VVD een poging 
gedaan het broddelwerk van ae 
Provincie te herstellen. Ten eerste 
heeft Eric Balemans twee amende
menten ingediend ter versterking van 
de centrumpositie van Venlo: de 
uitbreiding van Venlo met Belfeld en 
de veiling ZON (gemeente 
Grubbenvorst). Ten tweede is de 
positie van Sittard versterkt door Born 
aan de beoogde gemeente toe te 
voegen. De toekomstige gemeente 
Horst aan de Maas tenslotte heeft 
weliswaar de veiling ZON moeten 
afstaan, maar kan haar plattelandska
rakter wel behouden. Gesteund door 
een ruime Kamermeerderheid heeft 
de VVD voldaan aan haar doelstelling 
maatwerk te leveren. "Deze wets
voorstellen in geamendeerde vorm 
kunnen alvast een eerste aanzet zijn 
tot het optimaliseren van de regio 
waarin stad en platteland gezamenlijk 
optrekken," aldus Eric Balemans.

T wente
De gemeentelijke herindeling van 
Twente kent zo langzamerhand een 
meer dan bewogen geschiedenis. Na 
de aanname van het wetsvoorstel 
door de Tweede Kamer in april 1999 
bleek de vorming van Twentestad

Eric Balemans

onacceptabel 
voor de Eerste 
Kamer. Het 
sneuvelen van 
Twentestad 
heeft helaas bij 
de gemeenten in 
Twente de 
indruk gewekt 
dat de herinde
ling niet langer onvermijdelijk was. 
Minister de Vries heeft echter het 
oorspronkelijke voorstel met uitzon
dering van Twentestad wederom 
ingecfiend in de Tweede Kamer.
Op 22 juni stond het herziene voor
stel op de agenda van de Kamer. 
Aangezien er vorig jaar al een uitge
breide discussie over dit voorstel 
heeft plaatsgevonden en er geen 
nieuwe inzichten waren, wilde de 
VVD het debat niet nogmaals over
doen. De VVD heeft zich, met een 
meerderheid in de Kamer, achter het 
voorstel van de minister geschaard, 
waarmee de gemeenten in Twente 
eindelijk de noodzakelijke duidelijk
heid hebben gekregen en per 1 janu
ari 2001 kunnen bouwen aan een 
nieuwe toekomst.

Inlichtingen: Eric Balemans,
070 318 28 95

VVD tegen verdere regulering softdrugs
Deze week waren de stemmingen over een motie van de PvdA om de richtlijnen van het OM 
ten aanzien van coffeeshops uit te breiden. Met deze motie zullen ook de productie en aanleve
ring gereguleerd worden, waarmee de 'achterdeur’ wordt opengesteld. Woordvoerder Atzo 
Nicolaï vindt dit voorstel naïef en riskant.

Onderwerp van 
het algemeen 
overleg was de 
onlangs versche- 

Atzo Nicolaï nen notitie “Het
pad naar de

achterdeur" van de minister van justi
tie, waarin de stand van zaken van 
het coffeeshopbeleid en de voorne
mens van de regering worden gege
ven. Tijdens het overleg gaf de VVD 
duidelijk aan achter het huidige 
drugsbeleid te staan, waarin de schei
ding van harddrugs en softdrugs 
centraal staat. Voortzetting van het 
huidige beleid met als belangrijkste 
aandachtspunten ontmoediging, een 
goede voorlichting over de gezond
heidsaspecten en narde aanpak van 
de overlast verdient de voorkeur.

Naïef
De VVD erkent dat het huidige beleid 
een inconsistentie, de achterdeurpro- 
blematiek, met zich mee brengt.
Maar volgens Nicolaï is het openstel
len van de achterdeur zoals voorge
steld door de PvdA op dit moment 
niet wenselijk.
De VVD vond de motie naïef. "Het 
lijkt erop dat deze motie is geschre
ven alsof wij geen buitenland zouden 
hebben," aldus Nicolaï. "De motie is 
daarnaast ook riskant. Wij lopen al 
erg uit de pas. Het zou jammer zijn 
als wij zozeer uit de pas gaan lopen 
dat wij andere landen nu juist niet 
meer zouden kunnen overtuigen van 
ons beleid," stelde de woordvoerder. 
Het belangrijkste punt van kritiek van 
de VVD is de manier waarop de rege

ring op dit moment het Nederlandse 
beleid internationaal uitdraagt. De 
VVD heeft de regering dan ook opge
roepen het geloof in het beleid en ae 
resultaten daarvan in internationaal 
verband beter over te brengen.
Op 27 juni jl. werd over de verschil
lende moties gestemd. Met een stem
verhouding van 73/72 was de kamer 
voor het openstellen van de achter
deur. Minister Korthals beraadt zich 
thans over het uitvoeren van de 
motie.

Inlichtingen: Atzo Nicolaï,
070 318 28 88

VVD OP INTERNET: www.vvd.nl
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Meer financiële verantwoordelijkheid bij gemeenten
In het Regeerakkoord van 1998 is afgesproken dat de middelen om werkzoekenden weer op de arbeidsmarkt te krij
gen worden gebundeld in een Fonds voor Werk en Inkomen (FWI). De vorming van de FWI is een grote operatie 
richting gemeenten met aanzienlijke financiële consequenties. Daarom is ervoor gekozen het FWI fasegewijs in te 
voeren. Beoogd wordt de eerste fase in te voeren per 1 januari 2001.

Bij behandeling van de wet 
Financiering ABW, IOAW  en IOAZ 
gaat het om de vergroting van het 
gemeentelijk aandeel in de financie
ring van de uitkeringslasten. De 
financiële verhouding 90% Rijk en 
10% gemeenten zal worden omgezet 
in 75% Rijk en 25% gemeenten.
De VVD beoordeelt ait wetsvoorstel 
positief. Wij zijn er altijd een voor
stander van geweest meer verant
woordelijkheid voor de uitvoering van 
de bijstandswet bij de gemeenten te 
leggen. Bundeling van geldstromen 
en daarbij een zo groot mogelijke 
budgettering geeft gemeenten de 
mogelijkheid zelf keuzes te maken 
voor een zo effectief mogelijke inzet 
van beschikbare middelen voor de 
uitstroom van bijstandscliënten. 
Woordvoerder Janneke Snijder:

"Door het maatwerk zal het geld daar 
kunnen worden ingezet waar het 
noodzakelijk is. Dat werkt efficiëntie- 
verhogend." Door tevens meer finan
ciële verantwoordelijkheid bij de 
gemeenten te leggen ontstaat een 
financiële prikkel voor de gemeenten 
om een goed uitstroom beleid te 
voeren.

Experim enten  
De VVD fractie heeft met name 
aandacht gevraagd voor het creëren 
van ruimte binnen de wet om experi
menten toe te staan. Er is namelijk 
een aantal gemeenten die de ambitie 
hebben nu al verder te willen dan de 
verhouding 75% - 25% . Samen met 
de D66 fractie is hiervoor een amen
dement en een motie ingediend.
Een ander belangrijk aandachtspunt

van de VVD is dat de gemeenten de 
overschotten breder moeten kunnen 
besteden. Gemeenten krijgen daar
door de kans eigen keuzes te maken 
en daarmee de nieuwe financierings
wijze tot een succes te maken. 
Woordvoerder Janneke Snijder heeft 
hiervoor samen met de PvdA een 
amendement ingediend.
Ook heeft de VVD aandacht 
gevraagd voor de snelheid van de 
invoering van dit traject, de adminis
tratieve lastendruk, de relatie die dit 
wetsvoorstel heeft met de vorming 
van de Centra voor Werk en Inkomen 
(CWI) en de informatie voorziening 
naar de Kamer.

Inlichtingen: Janneke Snijder,
070 318 29 21

Meer ruimte voor commerciële radio
Begin volgend jaar zullen de radiofrequenties voor publieke en commerciële radiostations opnieuw verdeeld 
worden. Om een goed inzicht te krijgen in een nieuwe efficiënte verdeling van de etherruimte heeft de Minister van 
V&W onderzoek laten verrichten. Deze week werd dat onderzoek, het zogenaamde 'zero-base-onderzoek', in de 
Kamer besproken. De VVD is tevreden over het onderzoek dat meer ruimte geeft aan de commerciële radiostations.

In het onderzoek wordt een aantal 
scenario's gegeven voor de nieuwe 
verdeling van de etherruimte. Het 
kabinet neeft in haar standpunt de 
voorkeur van de VVD grotendeels 
gevolgd. Er is gekozen voor het 
scenario van 5 publieke zenders en 
8 landelijke commerciële stations, 
waarvan één als commerciële nieuws
zender gebruikt zal worden. De 
verdeling zal plaats vinden door 
middel van een veiling. Daarnaast is 
bepaald dat de dubbele distributie van 
een programma (via FM en AM) voor 
zowel de publieke als commerciële 
omroep niet meer toegestaan zijn. 
Mediawoordvoerder Nicolaï was dan

ook redelijk tevreden over het stand
punt van net kabinet. "Ik kan instem
men met de extra ruimte voor de 
commerciële stations, zodat beter kan 
worden geconcurreerd met de 
publieke zenders", aldus Nicolaï.

V e ilin g
Daarnaast is de VVD voorstander van 
een veiling als instrument van verde
ling van de frequenties, omdat dat 
dat de enige eerlijke en transparantie 
manier van verdelen is.
Desalniettemin heeft de VVD ook een 
paar kanttekeningen. Zo is het op dit 
moment voor commerciële radiosta
tions niet mogelijk meer dan één

frequentieruimte te gebruiken. 
Hierdoor krijgen instellingen met een 
aandeel in een andere zender tijdens 
de veiling niet de ruimte om op twee 
zenders te bieden. Daarover zegt 
Nicolaï: “Het is jammer dat het kabi
net dat niet wilt veranderen, aange
zien deze vorm van ownership juist 
diversiteit tot gevolg kan hebben.
Op die manier zou bijvoorbeeld 
Classic FM - dat in handen van Sky 
Radio is - kunnen blijven bestaan en 
anders niet."

Inlichtingen: Atzo Nicolaï,
070 318 28 88

Herziening corruptiewetgeving
“Voor het goed functioneren van de democratische rechtsstaat is het van groot belang, dat de burgers vertrouwen 
hebben in het openbaar bestuur. Het openbaar bestuur dient derhalve onkreukbaar te zijn en steeds het goede 
voorbeeld te geven. Vertrouwen genieten is geen statisch gegeven: je moet vertrouwen - en daarmee gezag en 
respect - steeds weer verdienen, aag in dag uit", aldus de openingswoorden van woordvoerder Jacques Niederer bij 
de behandeling van de herziene corruptiewetgeving.

De corruptiebepalingen in het 
Wetboek van Strafrecht, die actieve 
en passieve omkoping van politieke 
gezagsdragers, rechters en ambtena
ren strafbaar stellen, worden aange
scherpt en aangevuld. De VVD-fractie 
ondersteunt de voorgestelde wetswij
zigingen.

Nieuw is ook dat het omkopen van 
toekomstige ambtenaren strafbaar 
wordt. Hierom was met name 
verzocht door het College van 
Procureurs-Generaal. In dit verband 
vroeg Niederer aandacht voor de 
persoonsscreening van sollicitanten 
bij openbare functies. In een gesprek

moet worden meegenomen of de 
sollicitant met het oog op een moge
lijke baan bij of ten dienste van de 
overheid door een derde ‘met 
verkeerde bedoelingen' is benaderd. 
De minister van Justitie zegde toe

Vervolg op pagina 4
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Wet stedelijke vernieuwing
Deze week werd een wetgevingsoverleg gehouden over het voorstel van 
Wet ter stimulering van integrale stedelijke Vernieuwing (Wet stedelijke 
vernieuwing). Woordvoerder Ruud Luchtenveld diende een aantal amende
menten in.

De doelstelling van de wet, het 
stimuleren van stedelijke vernieu
wing, waarbij de regie vooral bij de 
gemeenten ligt, is duidelijk. Bij ae 
VVD, daarin vrijwel kamerbreed 
gesteund, leeft wel de vrees dat in de 
praktijk het proces van verbetering 
van de leefbaarheid in de oudere 
stadswijken zal worden verstoord 
door bureaucratisering en juridisering. 
Bureaucratisering ontstaat doordat 
Rijks- en provinciale ambtenaren in 
de praktijk toch gedetailleerde vragen 
en eisen zullen blijven stellen aan de 
gemeenten, in plaats van die eerst 
ruimte te geven voor eigen invulling 
en het bereikte resultaat achteraf te 
toetsen. Juridisering dreigt, als voor 
elke deelbeslissing de gang naar de 
bestuursrechter zou worden gevon
den en over de aanpak geen

consensus met bewoners, corporaties 
en marktpartijen wordt bereikt. 
Samen met coalitiepartners PvdA en 
D66 en met het CDA werden tijdens 
het wetgevingsoverleg een aantal 
belangrijke amendementen inge
diend, die dus waarschijnlijk een 
kamermeerderheid halen.
• Zo wordt een wetteliike grondslag 

vereist voor het van bovenaf door 
Rijk en provincie opleggen van 
richtlijnen voor de ontwikkelings
programma's.

• Indien Rijk of provincie ontwikke
lingsprogramma's of onderdelen 
daarvan niet zouden willen goed
keuren wegens strijd met Rijks- of 
provinciaal beleid, net dan wel 
moet gaan om op basis van een 
wettelijke bevoegdheid vastgesteld 
Rijks- of provinciaal beleid.

• De mogelijkheid, om tussentijds tot 
bijstelling van de rijksbijdrage te 
komen, wordt beperkt.

• Het wordt mogelijk om bij AMvB te 
gaan verhinderen, dat provincies 
een te groot deel van het budget 
aan de gemeenten gaan toedelen 
op basis van eigen provinciale 
gegevens. Daardoor zouden de 
verschillen tussen de gemeenten te 
groot kunnen worden.

• De Kamer wordt nauwer betrokken 
bij het eventueel wijzigen van het 
aantal gemeenten dat rechtstreeks 
van het Rijk de bijdrage voor de 
stedelijke vernieuwing ontvangt, 
(rechtstreekse gemeenten). De 
Kamer kan straks zelfs vragen dit bij 
wet te doen. Op dit moment heeft 
de Kamer geen behoefte de lijst van 
nu 30 rechtstreekse gemeenten te 
wijzigen.

Inlichtingen: Ruud Luchtenveld,
070 318 28 96

Jeugdzorg goed organiseren
Jeugdzorg is van cruciaal belang in een moderne samenleving. Ouders zijn zwaardere problemen dient het 
verantwoordelijk voor de opvoeding van hun kinderen. Natuurlijk zijn er bureau jeugdzorg wel mensen door te 
meer partijen betrokken bij de opvoeding van een kind. verwijzen.

De afgelopen jaren is er hard gewerkt 
om van de jeugdzorg een partner in 
de opvoeding te maken. Het bureau 
jeugdzorg geldt als toegang tot de 
jeugdhulpverlening, de jeugdbescher
ming en de jeugd-GGZ. Dit kan men 
zien als het eerste aanspreekpunt. 
Binnen het kader van een eenduidige 
jeugdzorg past een eenduidige 
aansturing en een eenduidige finan
ciering. "Voor de VVD moet een 
goed functionerende toegankelijke 
jeugdzorg centraal staan", zo stelde 
Fadime Örgü tijdens het overleg over 
de Wet op de Jeugdzorg.
De VVD pleit voor een open wet, 
waarin aan de ene kant verantwoor
delijkheden duidelijk worden vastge- 
lega, maar aan de andere kant ruimte 
wordt geboden voor groei en 
vernieuwing. Alom tevredenheid over 
het streven om bureau jeugdzorg als 
enige toegang tot de jeugdzorg te 
laten gelden. Nieuw is het recht op

jeugdzorg en een zorgplicht voor 
instellingen. Ook is de zogenaamde 
casemanager een nieuw fenomeen. 
Dit is een medewerker die de cliënt 
uitgebreid in bureau jeugdzorg zal 
begeleiden. De VVD is van mening 
dat in het voorstel van het kabinet de 
casemanager utopisch beschreven is. 
De casemanager wordt geacht een 
duizendpoot te zijn.

Vraagtekens
Tijdens het overleg heeft de woord
voerster Fadime Örgü vraagtekens 
geplaatst bij de wijze waarop de licht 
ambulante jeugdzorg in het beleids
kader is beschreven. Onder deze zorg 
vallen jongeren met niet te zware 

roblemen die redelijk snel geholpen 
unnen worden. Deze hulp valt in het 

voorstel van het kabinet niet onder 
het bureau jeugdzorg. De VVD heeft 
een motie ingediend om ervoor te 
zorgen dat dit wel gebeurt. Voor

Doordat er nu nog drie hulpverle
ningssectoren zijn, zijn er ook drie 
financieringsstromen. De VVD is hier 
niet gelukkig mee. Örgü heeft het 
kabinet gevraagd om ae financiering 
van de jeugdzorg via één financierder 
te organiseren. Dit is conform de 
afspraken in het regeeraccoord. Het 
kabinet kiest voor een geleidelijke 
harmonisatie maar de VVD vindt dat 
er dan een deadline gesteld moet 
worden.
Verder heeft Kamerlid Örgü het kabi
net gevraagd het principe van 
second-opinion te onderzoeken in het 
bezwaartraject bij beslissingen van 
bureau jeugdzorg. Bovendien heeft zij 
gepleit voor het versterken van de rol 
van de cliënt als medebepaler van in 
de zorg.

Inlichtingen: Fadime Örgü,
070 318 29 06

Vervolg van pagina 3 (corruptiewetg.)

deze suggestie te bespreken met zijn 
ambtgenoot van Binnenlandse Zaken 
en Koninkrijksrelaties.
Voorziet het kabinetsvoorstel er in, 
om voor corrupt gebleken politieke 
ambtsdragers ae bijkomende straf 
"ontzetting uit het (actieve- en 
passieve) kiesrecht" op te leggen. De 
woordvoerder diende hiertoe een

amendement in, dat werd aangeno
men. Hierin stond dat de maximale 
gevangenisstraf met twee jaar 
verhoogd moet worden in plaats van 
‘ontzetting’. Het laakbare van 
corrumptief gedrag van politieke 
ambtsdragers komt hierdoor beter tot 
uitdrukking door de gevangenisstraf 
als één van de hoofdstraffen te 
verhogen dan om de weg te bewan
delen van het opleggen van een

bijkomende straf. Daarnaast zal 
"ontzetting uit het kiesrecht" eerder 
een symbolische waarde hebben. 
Eenmaal wegens corruptie veroor
deelde gezagsdragers zullen immers 
redelijkerwijs nooit meer terugkeren 
in een publieke functie.

Inlichtingen: Jacques Niederer,
070 318 29 16
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GEEN 'L'ART POUR L'ART'
Ik hoop dat het een saai jaar wordt. Ik hoop dat we de komende 
vergaderdagen om 17.30u naar huis kunnen in de wetenschap dat 
alles is gezegd, besproken en besloten. En dat er weinig spectacu
lairs in ae kranten komt, hooguit verslaggeving waaruit blijkt dat 
Parlement en Kabinet er uit zijn. Maar nauwgezet volg ik dan wel 
berichten van het Centraal Bureau voor Statistiek, de Nederlandse 

Bank, het Centraal Planbureau, het Sociaal en Cultureel Planbureau en andere instanties, 
waaruit blijkt dat de werkgelegenheid verder is verbeterd, de staatsschuld nog altijd daalt, en 
de integratie beter verloopt, en de inflatie en de rente laag blijven. En af en toe zal er dan 
een enquête verschijnen waaruit blijkt dat de Nederlandse bevolking tevreden is over het 
beleid, en vertrouwen heeft in de politieke instituties.
Ik hoop dat het een saai jaar wordt, dat denk ik ieder jaar weer aan het einde van het zomer
reces. Tot verbazing van journalisten die me steevast vragen over welke zaken ik trammelant 
verwacht. "Debat en discussie zijn toch het hoogste goed in de politiek?" krijg ik gevraagd. 
"Nee," antwoord ik, “goed bestuur is ons ultieme streven." Wanneer ik Tart pour l'art' wil, 
dan pak ik wel mijn saxofoon.
Maar het vergaderjaar 2000 is toch anders begonnen. De UMTS-veiiingen brachten een deel 
van de Kamer in beroering. De gewasbestrijdingsmiddelen een ander deel. Er ligt een wets
voorstel over de benoemingswijze van burgemeesters ter discussie. Naar het schijnt denkt de 
regering er over troepen te zenden naar Eritrea. En vooruitlopend op de financiële verassingen 
die op Prinsjesdag uit het koffertje van de Minister van Financiën komen, wordt er reeds extra 
geld geclaimd door politieke partijen en belangenorganisaties. Allemaal bijzonder spannende 
en belangrijke onderwerpen waarover de meningen hevig verdeeld zijn.
Ik denk niet dat het een saai jaar wordt. Mijn 37 collega's en ik bijten ons vast in taaie mate
rie en laten zeker niet los om 17.30u. Niet vanwege debat om het debat, maar voor de goede 
zaak. Desnoods gaan we door tot diep in de nacht, week in week uit. Als dat gebeurt, merkt u 
het aan de grote Koppen in de krant. Maar aan het eind van de rit rekent u ons af op de resul
taten, op wat we voor elkaar hebben gekregen. Dan rest de vraag: is dit land goed bestuurd?

_____________ ____________________________________________ ________Hans Dijkstal

Gewasbeschermingsmiddelen beleid.
Als sinds de zomer van 1999 speelt er een 
probleem met betrekking tot landbouwkundig 
onmisbare gewasbeschermingsmiddelen. Het 
gaat hier zonder uitzondering over middelen 
waarbij de volksgezondheid of de arbeidsom
standigheden absoluut niet in het geding zijn! 
Begin iaren negentig is afgesproken dat 42 
middelen herbeoordeeld moesten worden 
voor 1 januari 2000 op strengere milieueisen. 
Deze herbeoordeling in Nederland loopt ver 
vooruit op die in Europees verband die in 
2003 zou plaatsvinden. Deze datum zal naar 
verwachting opschuiven naar 2007. Ook zijn 
er afgelopen jaren zeer forse achterstanden 
opgelopen bij het College van Toelating 
Bestrijdingsmiddelen (CTB). Hierdoor werd de 
toelating van nieuwe milieuvriendelijkere stof
fen aanmerkelijk vertraagd. Daarnaast is het 
zo dat boeren en tuinders afhankelijk zijn van 
toelating van moderne middelen van de grote 
multinationals. Deze zijn nauwelijks bereid 
voor de kleine teelten, met relatief weinig 
hectares alleen voor Nederland vooruit te 
lopen op de harmonisatie van Europees beleid. 
Dat is voor hen commercieel niet interessant. 
De VVD woordvoerder Jan Geluk heeft in de 
debatten steeds benadrukt dat het evenwicht 
tussen milieu en economie gevonden diende 
te worden. Teelten die verdwijnen uit 
Nederland betekent nog geen milieuvoordeel. 
Immers in het buitenland worden deze midde
len nog volop gebruikt. Het daarom van 
belang deze zaak snel en Europees op te 
lossen.
Het gevaar was dat teelten uit Nederland 
zouden verdwijnen.
Dit was voor de VVD aanleiding om moties in

te dienen en de regering te vragen landbouw
kundige onmisbaarheid bij wette regelen.
Deze moties werden afgelopen najaar met 
steun van het CDA, klein rechts en D66 
aangenomen.
In juli ontstond er een acuut probleem omdat 
de tijdelijke regelgeving, die was gemaakt tot 
dat ae wet in werking zo treden, door de 
rechter onderuit wera gehaald. Op initiatief 
van de VVD werd een deel van de Kamer 
eerder teruggeroepen van reces om dit 
probleem op te lossen.
Woordvoerder Jan Geluk diende een motie in 
waarin de Regering werd gevraagd een voor
ziening te treffen. Inmiddels is duidelijk 
geworden dat Pronk zegt dat dit jaar de 
boeren en tuinders geen problemen met 
bekeuringen hoeven te verwachten. Dat 
probleem werd dus, alhoewel niet fraai, opge
lost.
In de debatten van afgelopen week, waarin 
het wetsvoorstel tot landbouwkundige onmis
baarheid werd behandeld, bleek plotseling dat 
D66 een complete draai had gemaakt. De 
VVD was verbijsterd. Al snel bleek dat ook de 
beide bewindslieden Pronk en Faber zich niet 
meer sterk maakten voor het door hen zelf 
ingediende wetsvoorstel. Dit betekent dat er 
nu een patstelling is ontstaan waardoor het 
hoogst onzeker is hoe de stemmingen zullen 
gaan verlopen. D66 en PvdA hebben een 
amendement ingediend dat de kern uit het 
wetsvoorstel haalt en voor de boer en tuinders 
onvoldoende is.
Dinsdag 2 september zijn de stemmingen. 

Informatie: Jan Geluk, 070 - 3182914
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Wet Fido moet nieuwe "Ceteco-affaire" voorkomen
Het wetsvoorstel beoogt de huidige wet financiering lagere overheid (Wet filo) te vervan
gen, omdat er nieuwe omstandigheden zijn en nieuwe inzichten ten aanzien van het finan
cieringsbeleid van openbare lichamen. De nieuwe wet kent een drietal doelstellingen: een 
conjuncturele, een bedrijfseconomische doelstelling en het bevorderen van de kredietwaar
digheid van openbare lichamen.
Belangrijke elementen in het wetsvoorstel Fido zijn voorts de invoering van de rente-risi- 
conorm, de grotere aandacht voor de treasuryfunctie en het verbieden van bankiersachtige 
activiteiten. De toezichthouder, het ministerie van Binnenlandse zaken, wordt voortaan 
geacht actiever op te treden.

Het wetsvoor
stel is volgens 
de VVD een 
evenwichtig 
voorstel waarbij 
de lagere over
heden de 
nodige vrijheid 
krijgen voor het 
voeren van een 
financieel beleid 

Ruud Luchtenveld terwijl de rol
van ae toezicht

houders wel belangrijker wordt 
gemaakt. De VVD vindt dat een 
goede invulling van de begrippen 
autonomie en medebewind. 
Bovendien wordt daarmee duidelijker 
wie wie en wie wat controleert, wat 
het afleggen van verantwoordelijk
heid ten goede komt. De vraag wie 
wat controleert kan ook worden 
opgeworpen als decentrale overhe
den samenwerking zoeken met 
bedrijven om investeringen tot stand 
te brengen of voorzieningen te behe
ren (publiek-private samenwerking).
Ik zal de regering om een aparte noti
tie over dit onderwerp vragen.

Volgens de woordvoerder Ruud 
Luchtenveld zou er sprake zijn van 
een onjuiste beeldvorming, indien het 
wetsvoorstel hoofdzakelijk zou

worden gezien als een beperking van 
het handelen van decentrale overhe
den. Weliswaar heeft het wetsvoor
stel inmiddels reeds relatief veel 

ubliciteit gekregen, omdat daarin 
et verbod op het aangaan van risi

covolle leningen buiten de publieke 
taak is geregeld en dergelijke lenin
gen bij de Ceteco-affaire bij de 
provincie Zuid-Holland aan de orde 
waren, maar het wetsvoorstel bevat 
ook bepalingen die de decentrale 
overheden grotere eigen verantwoor
delijkheid geven. De woordvoerder 
wijst op bijvoorbeeld het minder 
frequent rapporteren en het meer op 
de praktijkbehoefte toesnijden van 
het onderscheid tussen lange en korte 
termijn leningen.

Het lijkt enerzijds logisch dat de 
decentrale overheden bepalen wat 
het begrip publieke taak inhoud, 
maar dat anderzijds de toezichthou
ders een meer actieve rol vervullen.
De nadruk ligt dus duidelijk op de 
eigen verantwoordelijkheid van de 
verschillende bestuursorganen.

Het IPO (Interprovinciaal Overleg) 
heeft met name een uitzondering 
bepleit ten aanzien van de fondsen

waarin gelden zijn gestort voor 
eeuwigdurende nazorg van stort
plaatsen. Hiervoor wil het IPO een 
uitzondering op het in het wetsvoor
stel neergelegae verbod op het 
aangaan van risicovolle beleggingen. 
De VVD wil zo’n uitzondering niet 
toestaan. Immers, indien beleggingen 
negatief uitvallen zijn dan "Ceteco- 
achtige" situaties niet uit te sluiten.

Inlichtingen:
Ruud Luchtenveld, 070 318 28 96
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Irak
De VVD is voor
stander van het 
op alle manieren 
actief proberen 
bij te dragen aan 
het verbeteren 
van de slechte 
humanitaire situ
atie van het 
Iraakse volk. De 
Iraakse dictator 
Saddam 
Hoessein is 
echter de 

verantwoordelijke voor de slechte 
situatie in dat land. De opbrengsten 
van bijvoorbeeld het Olie-voor- 
Voedsel programma worden onvol
doende benut door het Iraakse 
regime. Pakhuizen vol met medicijnen 
liggen te verstoffen in plaats van ze 
ten goede te laten komen aan de 
bevolking van Irak. Irak produceert 
momenteel meer olie dan vóór 
instellen van de sancties. Het VN- 
olie-voor-voedselprogramma heeft 
bepaald dat Irak ongelimiteerd olie 
mag verkopen, met welke opbrengst

het voedsel en medicijnen voor de 
bevolking kan aanschaffen. Het olie- 

lafond is dus losgelaten. Dit bete- 
ent dat Irak meer mogelijkheden 

dan ooit heeft om de humanitaire 
situatie in zijn land aan te pakken.
In het debat over het wel of niet 
handhaven van de sancties tegen Irak 
gaf Geert Wilders aan dat de VVD 
voorstander is van het handhaven 
van de sancties. Met het opheffen 
van de sancties los je de problemen 
niet op maar maak je ze eerder erger. 
Het gevaar bestaat dat door het 
opheffen van de maatregelen Irak 
opnieuw in staat massavernietin- 
gingswapens aan te schaffen.. Dit is 
een directe bedreiging voor het 
Midden Oosten maar ook voor ons. 
Wilders gaf wel aan dat de VVD 
voorstander is van het terugbrengen 
van het aantal holds. Als goederen in 
de ogen van het VN-sanctiecomité 
mogelijk te gebruiken zijn voor het 
vervaardigen van massavernietigings
wapens wordt op deze goederen een 
hold gezet. In vergelijking met vorig 
jaar is het aantal holds gelukkig al

behoorlijk omlaaggegaan, maar nog 
niet genoeg. Met name ten aanzien 
van goederen voor waterzuiveringsin
stallaties en electriciteitscentrales is 
het van belang dat het aantal holds 
verder wordt teruggedrongen.
Gezien het feit dat Hoessein en de 
zijnen verantwoordelijk zijn voor 
oorlogsmisdaden vroeg Wilders aan 
Minister Van Aartsen of het niet 
mogelijk is om deze mensen voor een 
oorlogstribunaal te brengen. Dit idee 
leeft ook in Amerika alleen is het niet 
duidelijk voor welk tribunaal Hoessein 
dan moet verschijnen.
Het debat wordt volgende week 
vervolgd.

Informatie:
Geert Wilders, 070 -  3182867

Geert Wilders

VVD THEMADAG ICT 
VERBINDING MET DE BURGER

I C T  e n  d e  m o g e l i j k h e d e n  v o o r  o v e r h e i d  e n  p o l i t i e k  

Z a t e r d a g  2 3  s e p t e m b e r  2 0 0 0

De maatschappij verandert! De 
ontwikkelingen van de informatie- en 
communicatie technologie hebben 
ingrijpende gevolgen voor onze 
samenleving. Ook de overheid en de 
politiek worden sterk beïnvloed. De 
VVD gaat hierover tijdens de thema
dag ICT het debat aan.
Medewerking aan deze themadag 
wordt onder andere verleend door
• De heer drs. L.M.L.H.A. Hermans, 

minister van Onderwijs, Cultuur 
en Wetenschappen

• De heer H.F. Dijkstal, voorzitter 
VVD-Tweede-Kamerfractie

• Professor dr. Paul Frissen, hoogle
raar bestuurskunde

• De heer ir. Paul Smits, voorzitter 
raad van bestuur KPN

Discussieer mee over de rol van de 
overheid en de politiek in het digitale 
tijdperk! Laat zien dat liberalen niet 
met hun rug naar de toekomst staan. 
Geef vorm aan de liberale gedachte
vorming over de overheid als bewa
ker c.q. wetgever, de overheid als 
stimulator en de relatie overheid en 
burger.

Belangstellenden, zowel leden als 
niet-leden, zijn van harte welkom om 
hierbij aanwezig te zijn en aan de 
discussie deel te nemen.
Inschrijven kan vóór 20 september 
2000 via e-mail: themadag@vvd.nl, 
fax 070 360 82 76 of via telefoon
nummer 070 - 3613013 
De kosten voor deelname bedragen

fl. 25,- (inclusief lunch). Deze kunnen 
bij entree worden voldaan.

Locatie: School van de Toekomst, 
Vlijmenseweg 2 te 's-Hertogenbosch 
Aanvangstijd: 10.00 uur.

V oor het program m a, de 
d isc u ss ie n o ta  en a a n vu lle n d e  
in fo rm atie : w w w .v vd .n l

mailto:themadag@vvd.nl
http://www.vvd.nl
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Het zomerreces
Tijdens het afgelopen zomerreces heeft een aantal kamerleden een 
stage gelopen. Zij hebben hier een kort verslag van gemaakt om u een 
indruk te geven van hun ervaringen

"Een land zonder toekom st"

De eerste week van augustus liep ik 
een stage bij SFOR, de internationale 
vredesmacht in Bosnië, waaraan ook 
Nederland deelneemt. De eenheid 
die ik heb bezocht richt zich op de 
wederopbouw van het door de 
burgeroorlog totaal verscheurde land. 
Ook ben ik met internationale hulp
organisaties op pad geweest. Zo 
bezocht ik huisvestingsprojecten voor 
teruggekeerde vluchtelingen. Terug 
in Sarajevo heb ik gesproken met 
Bosnische politici, ae coördinator van 
Nederlandse economische projecten 
en de Nederlandse ambassadeur. Het 
was een als een fantastische, maar 
schokkende ervaring. Je ziet in de 
praktijk waartoe beslissingen van de 
Tweede Kamer leiden. Dat is erg 
positief. Onze betrokkenheid in 
Bosnië garandeert daar veiligheid en 
vrede. Echter, Bosnië functioneert 
niet zelfstandig. De bevolking is 
murw, de politiek vaak corrupt, de 
economie in scherven. Een land 
zonder toekomst. Het Westen zal 
nog lang in Bosnië moeten blijven. 
Zonder vrede in de regio, geen stabi
liteit in Bosnië.

Hans van Baaien

Stages in de gezondheidszorg

Vloeren dweilen, wassen, eten geven, 
aan- en uitkleden, dat waren activi
teiten waarmee een belangrijk deel 
van mijn twee stageweken gevuld 
werden. Achtereenvolgens oezocht 
ik de Thuiszorg Den Haag, 
Verpleeghuis Sammersbrug en het 
Westeinde Ziekenhuis. Het waren 
fascinerende weken. Bij alle drie 
instellingen werken fantastisch 

emotiveerde mensen. Ondanks de 
oge werkdruk en de onderbezetting, 

zeker in de vakantietijd, bleef ieder
een vriendelijk en professioneel 
tegenover de cliënten

In alle sectoren viel op hoe belemme
rend de bureaucratie is voor het 
geven van clientvriendelijke hulp. In 
ae thuiszorg worden cliënten vastge
pind op precies de tijd die ze toege
wezen hebben gekregen. Ruimte 
voor extra zorg is er niet, ook niet 
voor diegenen die uit eigen zak 
willen bijoetalen. Het tekort aan 
personeel speelde in alle sectoren. In

het Verpleeghuis bestond een 
enorme behoefte aan extra krachten 
voor de ochtenduren, wanneer de 
patiënten geholpen moeten worden 
met ontbijten, wassen e.d. Prachtige 
functies voor bijvoorbeeld een 
bijstandmoeder waarvan de kinderen 
's ochtends naar school zijn. Toch zijn 
er geen mensen voor te vinden. 
Wachtlijsten zijn het gevolg.

Stef Blok

Een ondernem ing in de sam en
leving

Tijdens het zomerreces heb ik enige 
dagen gebruikt voor een stage bij 
Albert Heijn. Ik wilde een indruk krij
gen van de rol die Albert Heijn voor 
zijn onderneming in de samenleving 
ziet. Gaat het puur om winst of is er 
meer? In de gesprekken kwam regel
matig de wens van Albert Heijn tot 
maatschappelijk ondernemen aan de 
orde. Op mijn vraag wat daar onder 
verstaan kan worden was het 
antwoord veelzijdig. Vrijwel alle 
gesprekspartners vertelden met 
enige trots dat zij participeren in 
overleggroepen over stedelijke distri
butie, stedelijke vernieuwing, grote- 
stedenbeleid en duurzaamheid in de 
voedingsmiddelenketen. Ook in het 
personeelsbeleid komt volgens Albert 
Heijn de maatschappelijke betrokken
heid tot uiting. De onderneming kent 
een actief wervingsbeleid voor 
allochtonen. Dit is volgens mij een 

rima voorbeeld waar de markt kan 
ijdragen aan de oplossing van maat

schappelijke problemen. Bij Albert 
Heijn heeft men namelijk geconsta
teerd dat de winkels klandizie mislo
pen indien zich geen allochtonen 
onder het personeelsbestand bevin
den. Ze heeft er dus een direct 
belang bij om allochtonen in dienst te 
nemen. Het maatschappelijk belang 
van de werkgelegenheid wordt daar
mee tevens gediend.

Otto Vos

Stim ulerend klim aat voor het 
ondernemen

Mijn werkbezoeken in dit zomerreces 
waren weer informatief en boeiend. 
Als woordvoerder Economische 
Zaken is er altijd een gezamenlijke

noemer waarop ik mijn werkbezoe
ken uitzoek: ondernemerschap en 
innovatie.
Met eigen ogen zien en met eigen 
oren horen wat er gebeurt is nuttig.
Ik bezocht nieuwe internetbedrijfjes 
zoals:
• "Info-products” van Alexander 

Deeleman
• Het recreatiepark "Six Flags" in 

Flevoland. De "Space Shuttle" 
schoot met mij 100 meter de lucht 
in als symbool voor toerisme in de 
lift.

• Het bezoek aan de cateraar "van 
Hecke" was inventief en een culi
nair succes

• Mijn gast hoofdredacteurschap 
van het "Haarlems Dagblad" voor 
één pagina gedurende één dag 
was de klap op de vuurpijl van 
mijn werkbezoeken.

Al deze ervaringen gebruik ik om 
meer inhoud te geven aan het debat 
in de Tweede kamer en ons VVD 
uitgangspunt: Het creëren van een 
stimulerend klimaat voor het onder
nemen in Nederland.

Hella Voute

M inisters gingen en koeien en 
kippen bleven

Tijdens een bezoek aan Canada heb 
ik gesproken op het congres van de 
World Poultry Science Association in 
Montreal. Mijn onderwerp was ‘the 
solution to polution in the 
Netherlands'. Ik heb getracht uiteen 
te zetten wat de oplossingsrichtingen 
zijn voor de milieuproblematiek in de 
Nederlandse veehouderij in het alge
meen en in het bijzonder in de pluim
veehouderij. De mestproblematiek 
heeft ministers harder geraakt dan 
welk ander onderwerp ook, ministers 
vertrokken terwijl de varkens en 
kippen bleven.
Het verbranden van pluimveemest 
voor het opwekken van duurzame 
energie is één van de oplossingen 
voor het mestprobleem.
Daarnaast heb ik tijdens mijn reis in 
Canada nog een aantal Canadese 
oorlogsveteranen bezocht die in mei 
van dit jaar hier zijn geweest.

Gert-Jan Opiaat
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75 - 75
Wat betekenen de begrippen 'rechts' en 'links' nog in de politiek? 
Oorspronkelijk was 'recnts' het confessionele blok ter rechterzijde 
van de voorzitter en zat aan de andere kant het liberale en sociaal
democratische deel der volksvertegenwoordigers. Later is een 
andere politiek tweedeling gecreëerd Het zelfbenoemde progres
sieve deel der natie betitelde zichzelf trots als ‘links', en 'rechts' 

bestempelde ze als behoudzuchtig en conservatief. Zo stonden CDA, VVD en de christe
lijke partijen (‘klein rechts') tegenover PvdA, D66 en die kleinere partijen die later in 
GroenLinks opgingen. Ik zelf heb me nooit thuis gevoeld in het 'hokje rechts'. Een libe
raal is niet conservatief. Soms wel behoedzaam, maar minstens zo vaak erg vooruitstre
vend.

Toen kwam 'paars' en kwamen de zogenaamde erfvijanden PvdA en VVD bij elkaar in 
één kabinet, een samenwerking die alle negatieve voorspellingen tartte en wonderlijk 
goed beviel. Was 'paars' nu centrum-links of centrum-rechts? Er werden andere bena
mingen van stal gehaald: neo-liberaal was opeens een populaire term. Duidelijk was dat 
de verhoudingen in de Tweede Kamer sinds de verkiezingen in 1994 voorgoed zijn veran
derd.

Nu zitten we in een situatie dat de 150 leden van de Tweede Kamer regelmatig in een 
75-75 verhouding tegenover elkaar staan. Ons land beschikt over een sterk kaDinet, steu
nend op een ruime meerderheid in de Tweede Kamer. De coalitiefracties van PvdA, D66 
en VVD beschikken gezamenlijk over een comfortabele meerderheid van 98 zetels. En 
toch staken de stemmen soms, of is een onverwachte afwezigheid van één der leden 
soms doorslaggevend. Hoe komt dat? Is het volk linkser geworden en daarmee de volks
vertegenwoordiging van kleur verschoten? Uit onderzoeken blijkt dat niet, integendeel. 
Maar wat wel opvalt is dat de kleine christelijke partijen tegenwoordig op veel onder
werpen (milieu, asielbeleid) dezelfde keuzes maken als de PvdA en GroenLinks. ‘Klein 
rechts' is niet meer. Het is mede om die reden een opvallend winstpunt dat afgelopen 
week bij de stemming over de Gewasbestrijdingsmiddelen de meerderheid zien achter de 
voorstellen van Jan Geluk schaarde. We moeten onze zegeningen tellen. En voorlopig 
niet meer klagen over gebrek aan dualisme. Politieke tweedelingen zijn er volop; zowel 
tussen Kamer en Kabinet als tussen de Kamerfracties onderling.

Hans Dijkstal

VVD steunt wetsvoorstel homohuwelijk
Afgelopen week vond een historisch debat 

laats. Openstelling van het burgerlijk 
uwelijk voor partijen van hetzelfde 

geslacht en de mogelijkheid tot adoptie 
voor betrokkenen zijn uniek in de wereld. 
Nederland slaat daarmee een weg in die 
nog niet eerder is betreden. Woordvoerder 
Otto Vos heeft verklaard dat dat voor de 
VVD de juiste weg is.

Geliefden kunnen anno 2000 ervoor kiezen 
om ongehuwd samen te wonen met of 
zonder een samenlevingscontract, of het 
registreerd partnerschap te sluiten, dan wel 
een traditioneel huwelijk aan te gaan. De 
VVD staat positief tegen deze ontwikkeling. 
Liberalen vinden immers dat mensen zelf 
primair verantwoordelijk zijn hun eigen 
leven naar eigen keuze in te vullen. Dat 

eldt zeker voor een uiterst belangrijke 
eslissing als de relatievorm.

Ervan uitgaande dat de liefde tussen twee 
partners ae drijfveer vormt om voor een 
relatievorm te kiezen, is er objectief geen 
enkele reden om enig onderscheid te maken 
tussen hetero- of homoliefde voor wat 
betreft de mogelijke keuzes om de onder
linge relatie publiekelijk te bevestigen. Het 
wetsvoorstel openstelling van het huwelijk 
maakt geen onderscheid meer tussen 
hetero- en homoseksuelen. Dat betekent

een principiële erkenning van het recht van 
gelijkgeslachtigden partners op zowel 
rechtsgelijkheid als statusgelijKheid. 
Homoseksuelen hoeven niet meer genoegen 
te nemen met de benaming "bijna gelijk 
maar wel apart".

Belang van kind is doorslaggevend  
Het is aannemelijk dat in Nederland meer
dere duizenden kinderen worden opgevoed 
in een homoseksuele relatie. Die kinderen 
hebben vanzelfsprekend recht op een 
stabiele en heldere rechtspositie ten 
opzichte van hun ouders c.q. opvoeders.
Het wetsvoorstel adoptie door partijen van 
gelijk geslacht kan daarvoor een belangrijke 
bijdrage bieden. Steun voor dit voorstel is 
ook terug te vinden in het VVD-partijpro- 
gramma daarin is vermeld dat het belang 
van het kind doorslaggevend is en de 
samenlevingsvorm daaraan ondergeschikt is.

De VVD heeft ook de voorkeur uitgespro
ken voor de mogelijkheid dat een kind dat 
geboren zal worden in een huwelijk van 
twee vrouwen als kind van beide ouders 
erkend kan worden, dit uiteraard op voor
waarde van medewerking van de betrokken 
donor.

Inlichtingen: Otto Vos, tel: 070 -  318 29 00

1
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Hoofdlijnendebat "Dualisme en lokale democratie”
De Tweede Kamer begon na het reces met de behandeling van het kabinets
standpunt ten aanzien van het rapport van de Commissie-Elzinga. Eén van de 
kernpunten betreft de invoering van meer dualisme in de lokale democratie.

Evenals de regering stemt de VVD- 
woordvoerder Jan te Veldhuis in met 
diverse analyses van de 
Staatscommissie. Maar niet met alle. 
Het is echt nog niet zo triest gesteld 
met de gedecentraliseerde overheden 
als wel eens wordt gesuggereerd. 
Maar er zijn wel enkele aspecten die 
voor verbetering vatbaar zijn. Deze 
geanalyseerde hoofdproblemen in de 
lokale democratie zijn, kort gezegd:
1. Gebrekkige herkenbaarheid door 

onduidelijke rolverdelingen,
2. Vaak geen duidelijke scheiding 

macht - controle op macht,
3. Discrepantie tussen de monistische 

theorie en de al vaak dualistische 
bestuurspraktijk,

4. De onder druk staande collegiali
teit in colleges van B. en W,

5. De onder druk staande positie van 
politieke partijen ( door lagere 
ledenaantallen, moeilijke rekrute
ring).

Naast de voorgestelde structuuraan
passingen, is ook een politieke 
cultuuraanpassing gewenst.
Invoering van een meer dualiserend 
bestuursstelsel voor gemeenten kan 
wel een interessante poging zijn om 
deze vaak te veel naar binnen 
gekeerde politieke cultuur te veran
deren. Maar zonder die cultuuraan
passing zal een structuurwijziging als 
zodanig geen garantie bieden.

O ntvlechting
Belangrijke middelen zijn de ontvlech
ting van de gemeenteraad en het 
college van Burgemeester en 
Wethouders plus de ontvlechting van 
de bestuursbevoegdheid tussen ae 
raad en het college. Dus wethouders 
zijn geen lid meer van de raad en het 
college vormt het dagelijks bestuur 
van de gemeente, terwijl de raad de 
wetgevende en normerende en 
controlerende macht vormt.
Dit is in grote mate vergelijkbaar met 
de bestuursverhoudingen op natio
naal niveau.

Tevens moet de algehele positie van 
de raad worden verbeterd. Dit kan 
onder meer worden gerealiseerd door 
het budgetrecht van de raad te 
versterken. Te denken valt aan het 
(facultatief) instellen van een lokale 
rekenkamer. Ook kan door het expli
ciet in de gemeentewet opnemen van 
het recht van initiatief en amende
ment de verordenende bevoegdheid 
van de raad worden versterkt. De 
totstandkoming van wetgeving dient 
liefst door samenwerking van ae raad 
en het college te geschieden, net 
zoals op nationaal niveau de regering 

' ' (gezamenlijk)

doen. Adequate ambtelijke onder
steuning moet de kwaliteit van de 
wetgeving verhogen.
Voorts kan een aanscherping van de 
controlemogelijkheden de positie van 
de raad versterken. Te denken valt 
aan een actieve informatieplicht van 
het college aan de raad, het recht van 
interpellatie en het mondeling/schrif- 
telijke vragenrecht.

VVD wil handhaving  
Kroonbenoeming 
In het rapport-Elzinga is gebleken, 
dat het huidige functioneren van de 
burgemeesters in Nederland, nauwe
lijks iets te wensen over laat. Dat 
komt mede door de strenge selectie 
op kwaliteit. De VVD vraagt zich af 
waarom de aanstellingswijze van de 
burgemeester dan ingrijpend moet 
worden veranderd. Nee dus! De VVD 
wil het liefst de huidige 
Kroonbenoeming handhaven. Een 
rechtstreeks gekozen burgemeester 
door de kiezers of door de gemeente
raad, in welke variant dan ook, 
ondermijnt de onafhankelijke positie 
van de burgemeester. Hij/zij wordt 
dan een burgemeester van ae meer
derheid en niet van iedereen. Deze 
onafhankelijkheid van de burgemees
ter blijft voor de VVD van groot 
belang. Hij/zij is volgens de bevolking 
de meest gezaghebbende bestuurder 
op lokaal niveau. Dat komt doordat 
hij/zij boven de partijen staat, geen 
geprofileerd politiek imago heeft en 
een hoge gecertificeerde kwaliteit 
heeft.
Voordat de aanstellingswijze van de 
burgemeesters eventueel grondig 
wordt veranderd, wil de VVD eerst

een fundamen
teel debat over 
wat de taken, de 
rol en de 
bevoegdheden 
van de burge
meester in een 
gemeente zijn. 
Dat lijkt ons een 
consistentere 
volgorde.

Jan te Veldhuis

De VVD voelt eigenlijk weinig voor ■ 
het burgemeestersrererendum. Maar 
bij het regeerakkoord van 1998 
hebben wij dat wel geaccepteerd.
Het huidige wetsvoorstel laat het 
regelen van een dergelijk referendum 
geneel aan de gemeenten over. Dat 
lijkt ons geen goed idee. De formele 
wetgever moet naar onze mening 
minimale spelregels en voorwaarden 
vast te stelten, onder andere over het 
aantal kandidaten en over de repre
sentativiteit. Daarover wordt binnen
kort apart gedebatteerd.

De VVD is het in grote lijnen eens 
met de Regering voor wat het de 
versterking van de raad ten opzichte 
van het college betreft.
Over de positie en de aanstellings
wijze van de burgemeester zal nog 
veel worden gediscussieerd. Het zou 
erg jammer zijn als de Kamer nou net 
die component van het lokale bestuur 
waar de Staatscommissie zo lovend 
over is, de positie van de burgemees
ter, zou verzwakken.

Informatie:
Jan te Veldhuis, tel: 070 -  318 29 01

en het parlement dat

IN H O U D  LIBER A A L REVEIL, A U G U STU S 2000
Het augustusnummer (4) van Liberaal Reveil bevat de volgende artikelen:

Volksvertegenwoordigers die liever willen meebesturen...Uri Rosenthal
Uit het lood. Notities over een degenererende samenleving...A.A.M. van Agt
Naar een grotere openbaarheid van bestuur...G. Dijkstra
De invloed van internet op overheid en politiek...Cees van Beers
Een wonderbaarlijke wederopstanding...Toof Brader
Het stelsel van ziektekostenverzekeringen - liberale dilemma's...Edith Schippers
Haalbaarheid en betaalbaarheid van kwalitatief goede, intramurale, cura
tieve gezondheidszorg...P.P.G. van Benthem en IJ. Hoogendam
Medical Savings Accounts: Zinvol in het Nederlandse stelsel van zorgverze
kering?...Stef Blok
Het privatiseringsdebat verdient een politieke impuls...Hella Voüte-Droste

Het redactieadres van "Liberaal Reveil" is 
Koninginnegracht 55a, 2514 AE Den Haag, telefoon 070 -  363 19 48
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VVD wil af van stroperigheid door juridisering
De laatste jaren is de onvrede over de 
grote hoeveelheid bezwaar- en 
beroepsprocedures toegenomen. 
Momenteel is het mogelijk dat grote 
ruimtelijke ordeningsprojecten, 
bijvoorbeeld de vijfde start- en 
landingsbaan op Schiphol of de 
Hogesnelheidslijn (HSL), enorme 
vertraging kunnen oplopen door de 
bezwaren van maar één burger of 
één belangengroep, zoals 
Milieudefensie. Die burger of die 
belangengroep kan bovendien in 
beroep gaan tegen alle beschikkingen 
die gebaseerd zijn op het projectbe- 
sluit, bijvoorbeeld de kapvergunning 
voor een aantal bomen. Ook is het in 
sommige gevallen mogelijk om, op 
grond van verschillende wetten, 
verschillende keren beroep in te stel
len tegen hetzelfde projectbesluit. Op 
deze manier is het voor de burger of 
belangenorganisatie wel erg verleide
lijk geworden om te gaan procederen 
als vertragingstactiek.
De VVD wil een halt toeroepen aan 
deze stroperigheid.

A ltern atie f
Woordvoerder Otto Vos heeft daar
toe een duidelijk alternatief voorge
steld tijdens het algemeen overleg 
over juridisering. Dit alternatief 
brengt ons stelsel van beroep en 
bezwaar terug naar het doel waar
voor het oorspronkelijk is uitgedacht. 
Dat doel is tweeledig. Ten eerste 
dient het stelsel om controle mogelijk 
te maken op de rechtmatigheid van 
een overheidsbesluit. Ten tweede 
dient het stelstel te garanderen dat

de individuele burger door toepassing 
van zo'n overheidsbesluit niet te zeer 
wordt benadeeld. In het VVD-alter- 
natief zal de controle op de rechtma
tigheid van het besluit zelf een 
bestuurlijke aangelegenheid zijn, met 
een marginale toetsing door de Raad 
van State. De individuele burger kan 
in beroep bij de rechter.

In de praktijk leidt dit tot het 
volgende. Het bestuur neemt een 
besluit na afloop van een procedure, 
waarin een ieder zijn zienswijze kan 
geven en/of kan inspreken om zijn 
belangen te verdedigen. Dit besluit
vormingsproces moet plaatsvinden 
volgens de spelregels die hiervoor 

eschreven zijn omtrent openbaar- 
eid, inspraak, advies, enzovoorts. 

Om te verzekeren dat die juridische 
voorwaarden in acht worden geno
men, moet er bestuurlijk toezicht zijn 
en controle door vertegenwoordi
gende organen. Zodra het besluit is 
genomen en vaststaat dat het niet 
onrechtmatig tot stand is gekomen, 
dient het onaantastbaar te zijn. Een 
overheidsbesluit moet niet eindeloos 
ter discussie kunnen worden gesteld.

Perso o n lijke  sch a d e lo o sste llin g  
De individuele burger kan daarna nog 
wel een procedure bij de rechter 
aanspannen tegen de overheid. In 
zo'n procedure kan de burger echter 
alleen nog maar opkomen voor zijn 
eigen individueel en rechtstreekse 
belang, indien dat wordt geschaad 
door ae toepassing van het besluit. 
Stelt de reenter vast dat hij daardoor

inderdaad te zeer 
is benadeeld, 
bijvoorbeeld als 
hij te veel over
last ondervindt 
van de HSL, dan 
kan de burger 
schadeloos 
worden gesteld.
Het grote voor
deel hiervan is, 
dat het besluit 
zelf geen onder
werp van geschil 
is in zo’n procedure. De aanleg van 
de HSL op zich komt dus niet in 
gevaar. Dit is ook geheel logisch: de 
rechter wordt aangesteld om de 
belangen van de burger te bescher
men, niet om het besluit van het 
bestuur goed of af te keuren.

Indien het een ideële stichting 
betreft, zoals Milieudefensie, dan 
dient zij überhaupt geen mogelijkheid 
te hebben tot beroep op de rechter. 
De afweging van milieu- en andere 
overwegingen, die het algemeen 
belang raken, behoort typisch tot het 
politieke werkterrein en dient niet 
achteraf ook nog eens te worden 
bevochten in de rechtzaal. Dat zou 
ingaan tegen het principe van de 
scheiding der machten en de uitvoe
ring van het besluit nodeloos ophou
den. De VVD geeft het bestuur hier
mee zijn slagvaardigheid terug.

Informatie:
Otto Vos, tel: 070 -  318 29 00

Gewasbeschermingsmiddelenbeleid
Al sinds de zomer van 1999 speelt er 
een probleem met betrekking tot 
landbouwkundig onmisbare gewasbe
schermingsmiddelen. Zonder uitzon
dering gaat het om middelen die 
geen enkel gevaar opleveren voor de 
gezondheid van de consument of van 
degenen die ermee moeten werken. 
Begin jaren negentig werd afgespro
ken dat vóór 1 januari 2000 tweeën
veertig middelen op strengere milieu- 
eisen nerbeoordeeld moesten 
worden. Deze herbeoordeling in 
Nederland loopt ver vooruit op die in 
Europees verband, die in 2003 zou 
plaatsvinden. Naar verwachting zal 
deze datum opschuiven naar 2007.

Sinds de behandeling in de Tweede 
Kamer vanaf september 1999 is er 
veel gebeurd. D66, aanvankelijk 
voorstander van deze wetswijziging,

bleek vlak voor het einde van de 
wetsbehandeling te zijn gedraaid. 
Dinsdag 2 september 2000 is 
gestemd over de ingediende amende
menten, moties en net wetsvoorstel. 
Met een nipte meerderheid is het 
wetsvoorstel aangenomen. Tevens 
zijn de ingediende amendementen 
van VVD en CDA aangenomen. 
Woordvoerder Geluk is blij met het 
behaalde resultaat. "Het terug halen 
van een deel van de Kamer tijdens 
het zomerreces is niet voor niets 
geweest. Voor de korte termijn in het 
acute probleem, het verbod van de 
11 ‘onmisbare’ middelen, via gekun
stelde constructie toch mogelijk. De 
aangenomen wetswijziging met de 
amendementen maakt net mogelijk 
dat de landbouwkundig onmisbare 
middelen tot 2006 wettelijk toege
past mogen worden. Hierdoor vindt

Nederland 
aansluiting bij 
Europa. Vanaf 
2003 wordt aan 
het gebruik van 
deze middelen 
de voorwaarde 
van certificering Jan Geluk 
toegevoegd. De
VVD woordvoerder Geluk heeft in de 
debatten steeds benadrukt dat het 
evenwicht tussen milieu en economie 
gevonden diende te worden. "Met 
deze wetswijziging is hieraan goed 
invulling gegeven", aldus Geluk.

Informatie:
Jan Geluk, tel: 070 318 29 14
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Heldere keuze tussen publiek en privaat
De Tweede Kamer behandelde deze 
week het Algemene 
Rekenkamerrapport over 
"Vermogensvorming bij instellingen 
op afstand van het rijk". Voor dit 
rapport heeft de Algemene 
Rekenkamer onderzoek gedaan bij 
een groot aantal Rechtspersonen met 
een Wettelijke Taak (RWT). RWT's 
zijn bijvoorbeeld: universiteiten, 
ziekenhuizen, politieregio's, zieken
fondsen en de arbeidsvoorziening. 
Het belangrijkste kenmerk van 
RWT's is dat zij vanwege deze 
wettelijke taken met publieke midde
len gefinancierd worden. Hierdoor is 
het noodzakelijk dat er een adequaat 
publiek toezicht wordt uitgeoefend 
om na te gaan hoe RWT's omgaan 
met dit belastinggeld. Dat het 
toezicht voor verbetering vatbaar is 
kwam naar voren uit de berichten 
over beleggende politieregio's en de 
verkoop van de automatiseringsafde
ling van het GAK. Anderzijds worden

De VVD-Expresse is een 
uitgave van de 

Mr. Anneiien Kappeyne 
van de Coppello Stichting

waarnemend eindredacteur: 
Reny Dijkman 
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ook instellingen gefrustreerd in hun 
werkzaamheden wanneer iedere 
gulden die ze verdienen wordt afger
oomd (ziekenhuizen).

B egrenzing
Het rapport behandelt op de eerste 
plaats de begrenzing van de vermo
gensvorming van RWT's. Op dit 
moment zijn er ofwel geen regels 
(politieregio's), ofwel regels zonder 
duidelijke begrenzing (rijksmusea), 
ofwel minimum en/of maximum 
normen (ziekenfondsen, omroepen). 
Op de tweede plaats wordt de 
verslaglegging over vermogensvor
ming onder de loep genomen. Goede 
voorschriften hierover zijn met name 
van belang bij RWT's die zowel 
inkomsten hebben uit marktactivitei
ten als uit wettelijk taken (zieken
fondsen, universiteiten). Ook in dit 
geval zijn de regels zeer divers. Vaak 
worden de inkomstenbronnen wel 
afzonderlijk gemeld maar is niet te 
achterhalen welke bronnen hebben 
bijgedragen aan het eigen vermogen. 
Het toezicht wordt hierdoor bemoei
lijkt. Bovendien is onduidelijk voor 
wie de opbrengsten zijn bij opheffing 
of verkoop van activiteiten. Tot slot 
onderzocht de Algemene 
Rekenkamer het lenen, beleggen en 
uitlenen door RWT's.

O nd u ide lijke  voorschriften  
RW T's
VVD-woordvoerder Stef Blok gaf 
tijdens het overleg aan dat de meest 
elegante oplossing zou zijn als er een

Stef Blok

heldere keuze 
gemaakt zou 
worden tussen 
publiek en 
privaat. De prak
tijk op dit 
moment is 
echter dat we 
geconfronteerd 
worden met 
honderden RWT's waarop solide 
publiek toezicht moet worden uitge
oefend. "Het is dan ook onaccepta
bel dat voor een groot aantal RWT's 
geen of onduidelijke voorschriften 
bestaan," aldus Blok. De inhoud van 
die voorschriften moet wel maatwerk 
zijn: een schoolbestuur mag niet 
gestraft worden voor het vormen 
van een spaarpot, maar een politie
regio moet geen bankier gaan 
spelen. Daarom vroeg hij de minister 
voor iedere RWT of groep van gelijk
soortige RWT's regels vast te leggen 
voor vermogensvorming, verslagleg
ging, lenen en beleggen. Tevens 
dient er inzichtelijke regelgeving te 
komen voor verkoop of opheffing 
van bedrijfsonderdelen. Tot slot 
vroeg Blok om een overzicht van alle 
RWT’s per ministerie te maken. 
Bovendien zal moeten worden 
aangegeven waar adequate regelge
ving ontbreekt en een plan van 
aanpak om deze lacunes op te 
vullen.

Informatie:
Stef Blok, tel:070- 318 29 10

VERBINDING MET DE BURGER
VVD online naar de toekomst

De VVD organiseert op zaterdag 23 september de themadag ICT over de 
ontwikkelingen rond informatie- en communicatietechnologie en de gevol-

gen daarvan op de politiek, de overheid en de samenleving.
'iscussieer mee! Laat zien dat liberalen nie'

toekomst staan.
liet met hun rug naar de

Inschrijven kan vóór 20 september 2000 via e-mail: themadag@vvd.nl of 
fax 070 360 82 76.
Kosten: fl. 25,- (inclusief lunch). Locatie: School van de Toekomst, 
Vlijmenseweg 2 te 's-Hertogenbosch Aanvangstijd: 10.00 uur.

Voor het programma, de discussienota en aanvullende informatie: 
www.vvd.nl of bij Joost de Haan,
VVD-algemeen secretariaat (070-3613013)

mailto:l.dijkman@tk.parlement.nl
mailto:themadag@vvd.nl
http://www.vvd.nl
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NEDERLANDSE POLITIEKE 

, PARTIJEN

Vrijheid en mobiliteit
Eén van de grote verworvenheden van de moderne tijd is de toege
nomen mobiliteit van mensen. De wereld is kleiner geworden en 
voorheen onbereikbare doelen komen binnen handbereik. Dat 
maakt de auto tot de ‘heilige koe' in onze samenleving. Dankzij de 
auto kunnen we onze familie en kennissen bezoeken, voor vakan
tie afreizen, en naar ons werk forensen. Daarom staan de brand

stofprijzen altijd in het middelpunt van ieders aandacht. Zo ook de afgelopen week. Het 
kon niemand in Europa ontgaan, dat er fors verzet is tegen de stijging van de prijzen aan 
de pomp. Vooral de aieselprijzen moeten het ontgelden.
De VVD is de automobilist goedgezind, omdat de VVD het vrijheidsbeginsel hoog in het 
vaandel heeft staan. Daarmee sluiten we onze ogen niet voor de negatieve kanten van 
het autogebruik; milieuvervuiling en filevorming. Het is om die reden dat de VVD steeds 
variabilisatie van de kosten bepleitte en tot regeringsbeleid heeft gemaakt. Minder vaste 
kosten, meer gebruikskosten zorgen ervoor dat mensen bewust gebruik maken van de 
auto. Dus minder wegenbelasting in ruil voor meer heffingen op de brandstofkosten.
Ook het nieuwe belastingplan speelt daar op in. De stijging van de BTW wordt ruim
schoots gecompenseerd door de verlaging van de belastingtarieven, in alle berekeningen 
over de koopkrachtontwikkelingen volgend jaar is daar rekening mee gehouden.
Nieuwe ontwikkelingen zijn de daling van de euro ten opzichte van de dollar en vooral 
de stijging van de olieprijzen (die in dollars wordt verhandeld). Dat maakt de olie duur
der voor Europeanen. Wat vervolgens de prijzen van de benzine en de diesel aan de 
pomp overal verhoogt. En dat heeft weer een oplopende inflatie tot gevolg. In Nederland 
is de situatie nog iets opvallender, omdat hier ae 'kale' prijzen van de brandstof (zonder 
accijns en BTW) hoger zijn dan in de buurlanden. De oorzaken daarvan worden momen
teel onderzocht door de ministers van Economische Zaken en Justitie. Maar het resultaat 
ervaart de autorijdende Nederlander vol ongenoegen. Het is een flinke aanslag op zijn 
portemonnee.
De VVD bekijkt nu zorgvuldig wat er moet gebeuren. Daar is ten eerste de transportsec
tor, een zeer belangrijke economische pijler voor ons land. Die wordt niet zozeer getrof
fen door de hoogte van de BTW, maar vooral door de snel oplopende dieselprijzen en de 
accijnzen die daarover worden geheven. Er is sinds enkele jaren een speciale ‘teruggave- 
regeling' (de ‘paarse' diesel). Wellicht biedt ook die aanknopingspunten om de sector te 
helpen. Vervolgens kijken we naar de mensen die met de auto naar familie of werk gaat. 
Zij hebben te maken met stijgende brandstofprijzen en daarop hogere accijnzen en 
hogere BTW. Die heffingen worden gewoonlijk ook nog eens geïndexeerd aan de inflatie. 
Daar liggen goede aanknopingspunten. U kunt er op rexenen dat de VVD volgende week 
bij de Algemene Beschouwingen de vrijheid neemt om de heffingen op de brandstof en 
de hoogte van de motorrijtuigenbelastingen ter discussie te stellen. Want niet die koe is 
voor ons heilig, maar het waarborgen van de mobiliteit. En daarom nemen we ook stel
ling tegen de blokkades van wegen door transportrijders, want die tasten de vrijheid van 
onschuldige burgers aan.

Hans Dijkstal

Burgemeestersbenoemingen
Afgelopen week is het wetsvoorstel inzake 
de burgemeestersbenoeming behandeld. 
Uitgangspunten zijn, dat de gemeenteraad 
een grotere invloed krijgt in ae vorm van 
een recht van aanbeveling en de mogelijk
heid wordt geboden om ae bevolking via 
een burgemeestersreferendum erbij te 
betrekken. Dit is geheel overeenkomstig het 
Regeerakkoord Paars-ll. Als coalitiepartij is 
de VVD aan het Regeerakkoord gebonden.

Wat de VVD betreft had aan de aanstel- 
lingswijze van de burgemeester niets 
hoeven te veranderen.
Met het oorspronkelijke wetsvoorstel kon de 
VVD niet leven. Er waren geen regels gefor
muleerd voor het facultatieve burgemees
tersreferendum. Daarom heeft de VVD 
enkele (basis-)regels voorgesteld. 
Gemeenten zijn wel in grote mate 
autonoom, maar enkele uniforme basisre
gels die in elke gemeente gelden, zijn wel 
gewenst in verband met de duidelijkheid en 
de rechtszekerheid. Zo is een opkomstper
centage vereist van 30% en de minimum 
leeftijd op 18 jaar gesteld. Verder mogen

slechts twee kandidaten meedoen met het 
referendum. De gemeenteraad mag zich 
ook niet binden aan de uitslag van het refe
rendum, maar betrekt de uitslag wel bij haar 
besluitvorming, als aan de referendumeisen 
is voldaan.
Tijdens de behandeling dreigt de PvdA een 
amendement voor een enkelvoudige aanbe
veling in te dienen. De Kroon zou alleen op 
grond van zwaarwegende gevallen van deze 
enkelvoudige aanbeveling mogen afwijken. 
Voor dit amendement is op zichzelf een 
kamermeerderheid. De VVD acht deze 
constructie in strijd met de Grondwet en 
met het Regeerakkoord, en overweegt 
tegen het gehele wetsvoorstel te stemmen, 
als dit amendement zou worden aangeno
men. De PvdA trekt daarop haar voornemen 
terug.

Samengevat zijn de coalitiepartijen tot het 
volgende compromis gekomen. De aanstel
ling van de burgemeester zal als volgt 
plaatsvinden. De Commissaris der Koningin

Vervolg op pagina 4
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VVD hecht zeer aan inburgeringstraject
Deze week is het Algemeen Overleg gehouden met onder meer minister van 
Boxtel van Integratiebeleid over de uitkomsten van de rapporten van KPMG 
en de Algemene Rekenkamer over de inburgering van en taallessen aan 
nieuwkomers.

Kern van beide rapporten is:
1 De inburgering van en het taalon

derwijs aan allochtonen is onnodig 
ingewikkeld geregeld;

2 Er zijn te veel verschillende wetten 
en regels over inburgering en taal
onderwijs;

3 De diverse budgetten sluiten niet 
goed op elkaar aan, zo houdt een 
deel van de gemeenten geld over 
na scholing van nieuwkomers 
maar blijven wachtlijsten bestaan 
van allochtonen die al langer in 
ons land zijn;

4 De manier waarop het beleid 
wordt uitgevoerd is niet doorzich
tig. Verzuim en uitval zijn een 
probleem en er is onvoldoende 
inzicht in wat de cursussen ople
veren. Wel is duidelijk dat veel 
cursisten de beoogde taalvaardig
heid niet halen.

Woordvoerder Jan Rijpstra heeft 
tijdens het Algemeen Overleg aange- 

even dat hij de uitkomsten van 
eide rapporten onderschrijft. Hij 

toont zich niet verrast, ornaat al 
eerder vergelijkbare uitkomsten

waren geconstateerd. Hij vraagt de 
beide ministers of zij het met de VVD 
eens zijn dat de hoofdverantwoorde
lijkheid̂  voor de uitvoering bij de 
gemeente ligt. Immers, de Wet 
Inburgering Nieuwkomers heeft de 
bevoegdheden gedecentraliseerd. 
Rijpstra is kritisch over de juiste 
uitvoering door de gemeenten. Van 
de ministers wil hij weten of zij zicht 
hebben op welke wijze de gemeente
raad het gevoerd beleid controleert. 
Dat inzicht ontbreekt. De minister 
van Integratie heeft toegezegd hier 
een belangrijk punt van te maken. 
Rijpstra stelt: "wij kunnen in Den 
Haag nog zulke mooie gedecentrali
seerde wet- en regelgeving afspreken 
maar als de controle op lokaal niveau 
ontbreekt zal het resultaat gering 
zijn". Hij maakt zich verder zorgen 
over het vaak achterwege blijven van 
financiële sancties indien een cursist 
vroegtijdig afhaakt. Door het opleg
gen van een sanctie wordt de cursist 
geprikkeld om de cursus af te maken. 
Aan de andere kant is het geven van 
een bonus voor het halen van de 
cursus ook een goede mogelijkheid.

Eerste resultaten  
Rijpstra is tevreden over de ingestelde 
Taskforce Inburgering. Hij merkt wel 
op dat deze Taskforce een zware taak 
heeft om het beleid te gaan stroomlij
nen. Veel van de voorstellen zullen 
op lokaal niveau moeten worden 
uitgevoerd en de Taskforce kan 
gemeenten en anderen daarin advise
ren. De eerste resultaten zullen eind 
van het jaar zichtbaar moeten zijn.
Een speerpunt is het wegwerken van 
de wachtlijsten voor de taal- en 
inburgeringscursussen. Ten slotte 
noemt Rijpstra het belang van de 
prestatiegerichte decentralisatie. Dit 
noudt in dat gemeenten afgerekend 
mogen worden op het uitvoeren van 
het beleid op basis van gestelde 
doelen.
De VVD hecht zeer aan het inburge
ringstraject, aan de rechten en plich
ten van zowel de overheid als van 
degene die het inburgeringstraject 
doorloopt. Het in gang gezette rijks
beleid moet nu uitgevoerd worden. 
Het komende jaar zal moeten uitwij
zen of dit beleid zal slagen.

Informatie: Jan Rijpstra, 
tel: 070-318 29 05

VVD roept Kabinet op tot snelle actie 
inzake de benzine- en dieselprijzen
De sterk gestegen olieprijs en de 
hoge dollar hebben geleid tot zeer 
hoge pompprijzen, zowel voor 
benzine als dieselolie. Particulieren en 
(transport)bedrijven zuchten onder 
sterke kostenverhogingen. Anderzijds 
nemen de inkomsten van de 
Rijksoverheid sterk toe, met name 
wordt meer BTW afgedragen (de 
accijns zelf is een vast bedrag per liter 
en leidt op zich niet tot hogere 
inkomsten). De laatste tien jaar zijn 
de Rijksopbrengsten via de auto meer 
dan verdubbeld. Per auto is de 
opbrengst met ruim 60% gestegen. 
Onder het motto "genoeg is genoeg" 
en “te veel is te veel" is het nodig om 
de autobelastingen te verlagen. 
Daarbij moeten we onderscheid 
maken tussen lichte (personen) auto's 
en (zware) vrachtauto's.
De inzet van de VVD fractie is bij 
personenauto's niet de benzineac- 
cijns, maar de wegenbelasting te 
verlagen. Daardoor wordt het bezit 
van de auto goedkoper en blijft het 
gebruik ervan relatief duur. Dit stimu
leert het selectieve autogebruik en 
versterkt de concurrentiepositie van

het Openbaar Vervoer. Via de motie 
Hofstra/Crone (mei 2000) hopen we 
per 1 januari 2001 een eerste (kleine) 
stap te kunnen zetten, naast de 
omvangrijke lastenverlichting via het 
nieuwe belastingplan dat ook per 1 
januari 2001 in gaat. In de volgende 
jaren kunnen grotere stappen worden 
gezet. Ons streefbeeld is tot een 
volledige afschaffing van de wegen
belasting te komen.

Paarse diesel
Voor (zware) vrachtwagens (zwaar
der dan 12 ton) werkt dit systeem 
niet, omdat de wegenbelasting al op 
het Europees minimum ligt. Daarom 
is enkele jaren geleden de zoge
noemde "paarse diesel" regeling 
ingevoerd. Daardoor krijgt men per 
liter 5,2 cent terug. Ten opzichte van 
de Europese minimum accijns hebben 
we - als eventuele tijdelijke nood
maatregel -.nog genoeg ruimte voor 
verhoging van ae teruggaafregeling, 
Van groot belang is dat ae problema
tiek in de transportsector gerichte 
actie van de Regering nodig maakt. 
Aan OPEC en dollarkoers kunnen we

niet veel doen. De concurrentie op de 
brandstoffenmarkt is te beperkt, waar
door de marges in Nederland inder
daad te hoog zijn en veelal veel hoger 
dan in andere Europese landen. 
Maatregelen ter bevordering van de 
concurrentie (veilen pompstationloca- 
ties, deregulering, nieuwe toetreders) 
zijn in voorbereiding, maar lost op 
korte termijn niets op. Het voorstel 
van Minister Netelenbos om de benzi- 
nemaatschappijen te vragen hun prij
zen te verlagen is dan ook van een 
grote aandoenlijkheid. Ook is niet 
nodig om ons als Nederland achter 
Europa te verschuilen (zeker niet als 
Frankrijk rustig zijn gang gaat). De 
harde realiteit is dat de aieselprijs voor 
60% uit Rijksbelastingen bestaat, en 
de benzineprijs voor 70%. De VVD 
fractie vindt dat het Kabinet snel een 
besluit moet nemen in overleg met de 
branches, en dat de blokkades moeten 
worden opgeheven. We hopen op een 
spoedig en verstandig besluit.

Informatie: Pieter Hofstra, 
tel: 0 7 0 -3 1 8  28 86
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Verkeersveiligheid vergroten, 
maar geen symboolwetgeving
Tijdens het debat over de verkeers
veiligheid heeft VVD-woordvoerder 
Jacques Niederer een lans gebroken 
voor meer maatwerk bij het opleggen 
van verkeersboetes.

Bij de naleving van de verkeersregels 
en vooral van de snelheidslimieten 
bestaat onder automobilisten een 
tanend draagvlak. "Iemand die 
midden in de nacht op een verlaten 
weg wordt geflitst omdat hij een paar 
kilometer te hard rijdt, zal daar het 
nut niet van inzien. Sterker, hij zal 
geërgerd zijn. Waar het om gaat is 
dat opgelegde verkeersboetes het 
verkeersgedrag positief beïnvloeden 
om daarmee de verkeersveiligheid te 
vergroten. Verkeersboetes zijn er niet 
om begrotingen sluitend te maken," 
aldus ae woordvoerder.

In het kader van de verdere ontwik
keling van het veiligheidsmanage- 
ment door wegbeheerders, pleit 
Niederer voor de invoering van een 
zogenaamde Verkeersveiligheids- 
EffectToets (VET). Bijvoorbeeld bij de 
bouw van een nieuwe woonwijk 
wordt een VET uitgevoerd op basis 
van het te realiseren wegenplan. Op 
deze wijze wordt preventief gewerkt 
aan de verkeersveiligheid. Minister 
Netelenbos omarmt dit idee meteen 
door aan te kondigen de VET op te 
nemen in het Nationaal Verkeers- en

Vervoersplan dat dit najaar wordt 
gepresenteerd. Daardoor krijgt deze 
VET meteen een juridische basis.

H andhavings probleem  
Het voornemen van de minister om 
het maximumalcoholpromillage terug 
te brengen van 0,5 naar 0,2 krijgt 
geen steun van de VVD. De handha- 
vingsproblemen worden door zo'n 
maatregel alleen nog maar groter. De 
0,5-promillagegrens kan nu al, onder 
andere door de geringe pakkans, niet 
adequaat worden gehandhaafd. 
“W atje wetteliik afdwingt, moetje 
als overheid ook handhaven. Op 
symboolwetgeving zit niemand te 
wachten", aldus Niederer. Hij wijst er 
op dat de extra controles op de doel
groep 0,2 -  0,5 promille gemakkelijk 
ten koste zouden kunnen gaan van 
de opsporing van de zwaar beschon
ken rijders. Ook wil hij meer aandacht 
voor controle op medicijn- en drugs
gebruik in het verkeer.

Begin juli van dit jaar heeft de VVD- 
fractie Kamervragen gesteld over het 
gebruik van lasershiefds, radardetec
tors en andere middelen om snel
heidscontroles te frustreren. Minister 
Netelenbos zegt nu toe om - samen 
met haar ambtgenoot van Justitie - 
over te gaan tot een wettelijk verbod 
van het gebruik van dit soort midde
len.

M obiel bellen
Ook het mobiel bellen vanuit de auto 
komt in dit debat ter sprake. Eén op 
de drie automobilisten heeft inmid
dels een hands-free set in de auto. 
Om te bereiken dat het aantal 
handsfree bellers toe neemt, zijn er 
twee mogelijkheden. Óf er komt een 
wettelijk verbod op handsheld bellen 
(momenteel ligt een initiatief-wets- 
voorstel hiertoe van de zijde van 
PvdA/CDA in de Kamer), óf de auto
mobilist wordt via voorlichting gesti
muleerd om uitsluitend handsfree te 
bellen.
Uiteraard is de VVD voorstander van 
het handsfree bellen maar zijvraagt 
zich af - weer vanuit het punt van de 
wetshandhaving door de politie - of 
er een wettelijk verbod moet komen. 
Niederer wijst op nog andere "aflei
dende” gearagingen, zoals het al 
rijdend schenken en drinken van 
koffie uit de op het dashboard geïn
stalleerde thermoskan! De woord
voerder deelt mee dat hij het initia
tief-wetsvoorstel kritisch zal toetsen 
op aspecten van handhaafbaarheid 
en uitvoerbaarheid.

Informatie: Jacques Niederer, 
tel: 070-318 29 16

Bijzondere Leerstoel M r. Annelien Kappeyne van de Coppello

De Faculteit der Sociale Wetenschappen te Leiden vraagt een:

Bijzonder hoogleraar (v/m)
op het vakgebied van het bestuur van de pluriforme samenleving. De leeropdracht betreft het besturen van diver
siteit in de hedendaagse maatschappij in de meest ruime zin. De leerstoel is vernoemd naar wijlen mr. Annelien 
Kappeyne van de Coppello, VVD-1id van de Tweede Kamer van 1971 tot 1981, staatssecretaris van Sociale Zaken 
en Werkgelegenheid van 1982 tot 1986 en lid van de Raad van State van 1988 tot 1990.

Vereist:
• zeer goede onderzoekskwaliteit, blijkend uit een disserta

tie en wetenschappelijke publicaties in toonaangevende 
tijdschriften, zodanig dat ruim voldaan wordt aan de 
toelatingseisen van een onderzoeksschool op het vakge
bied, of blijkend uit vergelijkbare prestaties die relevant 
zijn in het licht van de profielschets van de leerstoel;

aantoonbare didactische kwaliteit en ervaring 
met het begeleiden van studenten en promo
vendi, en/of praktische ervaring op het 
vakgebied.

Kandidaten kunnen zich tot 30 september 2000 telefonisch melden of nadere informatie inwinnen bij 
mevrouw mr. J.D. van Tongeren, tel: 0 6 -5 1 3  02 311. Huisadres: Rading 108a, 1231 KD Loosdrecht. 
Ook degenen die denken een goede kandidaat voor deze leerstoel te weten, worden uitgenodigd 
deze op bovengenoemd adres te melden.
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Maidenspeech Ton de Swart over 
wijziging van Paspoortwet
Paspoorten, het gebruik en het misbruik daarvan, gaan terug tot de 
Romeinse tijd. Het ontstaan van onder meer een administratieve infrastruc
tuur, een gedegen bestuurlijke opbouw en intensief reisverkeer in die tijd, 
deden het fenomeen paspoort het licht zien. Fraude met paspoorten werd in 
de Romeinse tijd reeds zwaar gestraft op basis van de Lex Cornelia de Falsis 
( Wet op valsheid in geschrifte).

De handel die later in de Neder
landen opbloeide, onder de vlag van 
de VOC en de WIC, leidde tot een 
toename van het reisdocumenten- 
verkeer. In Nederland werd de 
werkelijke bureaucratisering echter in 
de Franse tijd ingevoerd. Er was 
sprake van nieuwe rechtspraak en 
algehele registratie van de bevolking, 
die vergezeld ging van een paspoort- 
plicht. Koning Willem I voerde na het 
vertrek van de Fransen de Paspoort
wet in.

Het bij velen van ons nog bekende 
zwarte boekje dateert van het begin 
van de Eerste Wereldoorlog. Met een 
aantal onderbrekingen heeft het 
zwarte boekje in verschillende 
vormen tot net begin van de jaren 
'90 dienst gedaan. Alle pogingen 
om, als gevolg van vele vervalsingen 
te komen tot een fraudebestendig 
paspoort hebben begin jaren negen
tig niet kunnen resulteren in een 
fraudebestendig paspoort.

De VVD-Expresse is een 
uitgave van de 

Mr. Annelien Kappeyne 
van de Coppello Stichting

waarnemend eindredacteur: 
Reny Dijkman 
E-mailadres:

l.dijkman@tk.parlement.nl 
Op donderdag toestelnummer: 

0 7 0 -3 1 8  38 64

De VVD-Expresse verschijnt 
wekelijks met uitzondering 

van de recesperioden.
Een jaarabonnement kost 

ƒ  90,- en is aan te vragen 
bij de VVD-fractie van de 

Tweede Kamer, 
tel: 0 7 0 -3 1 8  28 75

De VVD-Expresse wordt gedrukt 
bij Roeland Druk & De Ridder 

te Scheveningen, 
Pré-postale verwerking door 

Andrépak Direct Mail te Den Haag.

W erkwijze slu it fraude niet uit 
De wens het paspoort meer fraude
bestendig te maken om het veelvul
dig geconstateerde misbruik tegen te 
gaan, is de belangrijkste reden om de 
wet te wijzigen. Het belang van de 
betrouwbaarheid van reisdocumen
ten in het algemeen en van paspoor
ten in het bijzonder voor de open, 
internationaal georiënteerde, 
Nederlandse samenleving is eerder 
door Philippe Brood onder de 
aandacht gebracht. Ik herhaal en 
onderstreep dat standpunt van harte. 
Daarnaast geven wijzigingen in het 
familierecht aanleiding om de wet op 
dit moment te wijzigen. De wetswij
ziging levert, waar net familierechte
lijke aanpassingen betreft, geen stof 
voor uitgebreide discussie op. De 
uitvoering van de bijschrijving van 
kinderen in combinatie met een 
pasfoto bij invoering van het nieuwe 
paspoort in april 2001, roept bij de 
VVD-fractie ae vraag op hoe zal 
worden omgegaan met het snel 
veranderende uiterlijk van jonge 
kinderen in relatie tot de in het 
paspoort opgenomen foto. Deze 
werkwijze sluit naar mijn mening 
fraude, bijvoorbeeld bij kindersmok- 
kel, niet uit.
In de wetswijziging wordt aangifte

Vervolg van pagina 1 (benoemingen)

selecteert uit de sollicitanten bijvoor
beeld zes tot zeven geschikte, 
benoembare kandidaten. Daarna doet 
de gemeenteraad, na een eventueel 
(facultatief) referendum op basis van 
voornoemde eisen, een rechtstreekse 
openbare aanbeveling aan de Kroon 
van twee kandidaten. In bijzondere 
door de gemeenteraad te motiveren 
gevallen xan worden volstaan met 
een aanbeveling, waarop één persoon 
vermeld staat. In het debat heeft de 
VVD de volgende restricties afge
dwongen. Dat kan alleen volgens het 
nu al geldende beleid bij gemeente
lijke herindelingen en verder alleen in 
geval van objectieve overmacht, zoals 
overlijden of wanneer een kandidaat 
zich op het laatste moment terug
trekt. De raad moet dus twee kandi
daten aanbevelen. Zij mag dus niet 
om beleidsmatige, politieke of 
bestuurlijke redenen volstaan met een 
enkelvoudige aanbeveling.
De Kroon kan van de meervoudige

bij vermissing verplicht gesteld. De 
VVD-fractie stemt hier mee in, zij het 
onder de voorwaarde dat dit niet 
resulteert in administratieve lasten
verzwaring.

Eén paspoortregister 
De VVD-fractie heeft bij eerder over
leg gevraagd om te komen tot één 
paspoortregister. Het voorstel is nu 
om te werken met een basisregister 
van reisdocumenten naast het regis
ter paspoortsignaleringen. De VVD- 
fractie stelt zich op het standpunt 
dat er zo snel mogelijk één geïnte
greerde lijst moet komen.
Na invoering van deze wetswijziging 
ligt het in de lijn der verwachting dat 
de invoering van het nieuwste 
paspoort in april 2001 zal plaatsvin
den. In de nabije toekomst zal het 
nieuwe paspoort ook gebruikt 
kunnen worden voor het opnemen 
van biometrische (lichaamseigen) 
kenmerken. Naar mijn stellige 
mening zal dat het moment zijn dat 
er echt een grote slag wordt 
gemaakt naar een fraudebestendig 
paspoort. De discussie over het 
toepassen van biometrische kenmer
ken moet nog uitputtend worden 
gevoerd alvorens Nederland een echt 
veilig paspoort heeft.

Informatie: Ton de Swart, 
tel: 0 7 0 -3 1 8  28 52

aanbeveling van de gemeenteraad 
afwijken, maar dit dient wel gemoti
veerd te worden.
Per saldo is de rol van de gemeente
raad toegenomen en is er de moge
lijkheid van een raadplegend referen
dum. Er komt geen rechtstreeks door 
de bevolking gekozen burgemeester 
en er komt geen door de gemeente
raad gekozen of benoemde burge
meester en de Kroon behoudt haar 
eigen volledige discretionaire 
bevoegdheid. Verder komen er spel
regels voor het referendum en de 
dreigende strijd met de Grondwet is 
voorkomen.
Gelet op de politieke realiteit die in 
meerderheid voor de enkelvoudige 
aanbeveling is, en gelet op het 
regeerakkoord, is de VVD-fractie nog 
steeds niet enthousiast, maar zij kan 
er in de geamendeerde vorm uitein
delijk wel mee leven.

Informatie: Jan te Veldhuis, 
tel: 070 - 318 29 01.

mailto:l.dijkman@tk.parlement.nl


xp
re

ss
e

mjfm §
j , lHfr M

i
1 ■" •

OOCUMENtATmCENTBUV
NEDERLANDSE p o litiek e  

PA R TIJEN

Uniek en eenmalig?
Het kabinet diende afgelopen week op Prinsjesdag een unieke 
begroting in. Ujt het koffertje van minister Zalm kwam voor het 
eerst in decennia een Miljoenennota waarin de uitgaven van de 
overheid lager zijn dan de inkomsten. Het komend jaar wordt meer 
dan 20 miljard gulden afgelost op de staatsschuld. Daarnaast is er 
binnen de afgesproken spelregels ruimte om voor 15 (!) miljard 

extra aan te wenden voor zorg, onderwijs, veiljgheiden infrastructuur. En bovendien ziet 
het kabinet kans om de belastingen met 6,6 miljard omlaag te brengen. De resultaten 
van het laatste liegen er niet om; inkomensverbeteringen van 3 tot 6% liggen in het 
verschiet. Zoals ik zei, een unieke begroting die zijn weerga niet kent.

Het is zaak om in de euforie over deze cijfers met beide benen op de grond te blijven 
staan. Voor de VVD staat één vraag centraal: hoe houden we die groei en welvaart vast? 
Natuurlijk heeft de VVD nog wensen. Maar voor iedereen is het overduidelijk dat deze 
begroting het resultaat is van jarenlang vasthouden aan financiële spelregels en hard 
werken. Niemand wil meer in de situatie belanden waarin de politiële in de jaren tachtig 
en negentig verkeerde.

Het is daarom dat ik de afgelopen Algemene Politieke Beschouwingen heb aangegrepen 
om dieper op die centrale vraag naar oehoud van groei en welvaart in te gaan. Ik heb 
gewezen op de gevolgen van vergrijzing. Die leiden zowel tot stijgende kosten in de zorg 
en AOW als krapte op de arbeidsmarkt. Ik heb gewezen op de stijgende inflatie en de 
stijgende olieprijzen. En ik heb gewezen op de reële dreiging van te snel stijgende lonen. 
Als we die ontwikkelingen negeren, kunnen we van een koude kermis thuiskomen.

De VVD heeft bij de Algemene Beschouwingen gewezen op het blijvend nut van behoed
zaamheid. Wie zich van tevoren rijk rekent en flink aan het winkelen slaat, heeft later 
een lege portemonnee als de rekeningen binnenkomen.

We ontvingen deze week een unieke begroting. Maar ik hoop niet dat hij eenmalig is.
Hans Dijkstal

Algemene Beschouwingen
-sam envatting inbreng D ijk s ta l-

Hans Dijkstal: "Unieke begroting"
"Bij de VVD-fractie bestaat grote voldoening over de unieke begroting. Het is een flinke 
opgave om een evenwichtige begroting te maken waarin naast de 7 miljard extra uitga
ven -  die voorzien waren in het Regeerakkoord -  nog eens 7,3 mld is toegevoegd. Het 
kabinet is erin geslaagd om zowel 6,6 mld aan de burgers terug te geven via lastenver
lichting, als meer dan 20 mld in schuldaflossing te stoppen. De koopkrachtplaatjes van 
de burgers variëren van + 3 tot + 7%. Dat is in Nederland nog nooit voorgekomen. 
Tegenover de burgers hebben wij de plicht na te gaan hoe wij de welvaart voor een 
langere termijn vast kunnen houden.”

Het is de vraag of die hogere economische 
groei zich ook de komende jaren voor zal 
doen. Dijkstal keek eerst terug naar de 
oorzaken van de groei van de afgelopen 
periode: institutionele aanpassingen zoals 
privatiseringen, verlaging van de overheids
bestedingen, lastenverlaging en daardoor 
verlaging van de arbeidskosten, de toegeno
men arbeidsparticipatie door vrouwen, 
hogere arbeidsproductiviteit, de gunstige 
verhouding tussen euro en dollar en dus 
hoge export, en de nieuwe technologie met 
haar aanjaagfunctie die leidt tot hogere 
productiviteit, nieuwe bedrijven en nieuwe 
consumentenproducten.

V o o rzich tig h e id  geboden  
Vandaar uit pleit Dijkstal voorzichtigheid 
voor de toekomst. Door diverse instituten 
wordt gewaarschuwd voor oververhitting 
van de economie. Groeiramingen - ten 
gunste of ongunste -  kloppen meestal niet.

De stijgende olieprijzen en de oplopende ^
inflatie zijn onzekere factoren en maken het 
nodig alert te zijn. Eén element staat wél 
vast: de vergrijzing. Met de toekomstige 
hoge uitgaven voor de zorg en de AOW 
moet nu al rekening worden gehouden. Dat 
kan het best door vast te houden aan de 
begrotingspolitiek die de kabinetten sinds 
1994 voeren: behoedzaam ramen ten 
opzichte van de trend, scheiding van inkom
sten en uitgaven, en vaste uitgavenkaders 
hanteren.
Maar mogelijke oververhitting maakt ook 
dat het kabinet voorzichtig moet zijn met 
verdere verhoging van de uitgaven en 
verdere verlaging van de lasten. Dijkstal 
wijst erop dat bij de sociale-zekerheidsfond- 
sen -  bij gelijke premies en de huidige werk
gelegenheidsontwikkeling -  een fors over
schot van 27 mld is te verwachten. Dat is 20

Vervolg op pagina 2
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mld boven de norm. Het is geld 
opgebracht door werknemers en 
dient dus terug te worden gegeven. 
Maar met het gevaar van oververhit
ting is het niet verstandig dat al in 
2001 te doen. Maar het moet van de 
VVD wel vanaf 2002 zeer nadrukke
lijk in de lastenverlichting worden 
meegenomen.

Grote problemen 
op de arbeidsmarkt 
Dijkstal wijdt een belangrijk deel van 
zijn betoog aan de problemen op de 
arbeidsmarkt. Er is sprake van krapte 
in diverse sectoren en op alle functie
niveaus. Bovendien heeft de vergrij
zing ook consequenties voor de 
grootte van de beroepsbevolking. 
Deze problemen vormen een ernstige 
bedreiging voor het behoud van onze 
welvaart en economische groei. 
Opvallend is dat naast het tekort aan 
mensen een groot arbeidspotentieel 
bestaat. In de WAO, de WW en de 
Bijstand zitten ongeveer 1,5 miljoen 
mensen. En volgens De Nederlandse 
Bank zijn er nog 500.000 mensen die 
weliswaar niet staan geregistreerd 
maar wel kunnen werken.

Wat is het gevolg van die krapte op 
de arbeidsmarkt? Nederland heeft 
een achterblijvende arbeidsproducti
viteit. Bovendien worden er minder 
uren gewerkt dan in veel concurre
rende landen. Dan is er de inflatie- 
ontwikkeling. Werkgevers en werkne
mers zullen via hogere lonen mensen 
naar de eigen sector willen lokken. 
Het Centraal Bureau voor de 
Statistiek spreekt nog niet van een 
loonexplosie, maar wel van een 
duidelijk opwaartse tendens. Het 
Centraal Planbureau stelt dat de 
loonstijgingen in de nieuwe contrac
ten lager moeten liggen dan de meest 
recent afgesproken loonstijgingen om 
uit te kunnen komen op de geraamde 
loonstijging van 3,5%.

Als de lonen zich gematigd blijven 
ontwikkelen, is er geen probleem.
Als de lonen zich hoger ontwikkelen 
dan de arbeidsproductiviteit is het 
gedaan met loonmatiging. Dat is 
slecht voor de concurrentiepositie van 
Nederland. Vervolgens ontstaan 
doorwerkingsproblemen naar de 
overheid en het minimumloon. En 
hoe moet dat vervolgens met de 
uitkeringen? Volgens de 
Koppelingswet vindt immers door
vertaling plaats naar het minimum
loon. Moeten wij dan die te hoge 
gemiddelde contractloonstijging 
geheel doorkoppelen naar ae uitke
ringen? vraagt Dijkstal de Kamer. De 
Minister-President onderstreept (in 
tegenstelling tot bijvoorbeeld de 
PvdA en GroenLinks) deze analyse en 
de dreiging van sterk oplopende 
lonen.

Armoedeval
Bevordering van arbeidsparticipatie is 
dus om diverse redenen hard nodig. 
De VVD-fractievoorzitter beschouwt 
de kabinetsaanpak op dit terrein als 
een eerste stap. Niet als voldoende.
Hij wijst op de armoedeval. Dat is het 
verschijnsel als werklozen door accep
tatie van een baan er in inkomen op 
achteruitgaan doordat zij inkomens
afhankelijke regelingen en subsidies 
verliezen. De VVD wil dit aanpakken 
vooral via de inkomensafhankelijke 
uitkeringen en lastenverlichting. Het 
kabinet neeft nu -  wat de inkomens
afhankelijke regelingen betreft -  een 
bescheiden stap gezet met de 
Individuele Huursubsidie (IHS), maar 
zal toch een paar stappen verder 
moeten gaan. Met een mix aan maat
regelen zullen mensen -  die daartoe 
in staat zijn - ertoe moeten worden 
bewogen om vanuit hun uitkering 
aan het werk te gaan in de banen die 
er zijn.

Daarnaast is een veel te grote groep 
mensen met een bijstandsuitkering (in 
fase IV) afgeschreven voor de 
arbeidsmarkt. Dijkstal vindt dit 
onaanvaardbaar. "Ik heb begrepen 
dat in deze fase IV ongeveer 70.000 
mensen zitten die daar niet thuisho
ren en die terug zouden moeten naar 
fase III. Via de Centra voorWerk en 
Inkomen (CWI's) moet men in 
gesprek komen over de wijze waarop 
zij weer aan het werk kunnen komen, 
hetzij bij de overheid, hetzij op de 
markt."

Afbouw aanvullingen  
Ziektewet en WAO  
Er zijn meer manieren volgens de 
VVD om de (nog altijd niet hoge) 
arbeidsparticipatie te bevorderen. 
Ziekteverzuim en arbeidsongeschikt
heid zijn in Nederland hoger dan in 
andere landen. Volgens de Sociale 
Nota van het Kabinet speelt de via 
CAO's opgehoogde uitkering daarin 
een rol. Dijkstal bepleit de afbouw 
van de bovenwettelijke aanvullingen 
van de Ziektewet en de WAO. Hij wil 
dat het kabinet dit punt opnieuw aan 
de orde stelt tijdens het najaarsover
leg met werkgevers en werknemers.

Sectorenbeleid bij de overheid 
De krapte op de arbeidsmarkt is niet 
alleen voor de markt maar ook voor 
de overheid een groot probleem. Ook 
de publieke dienstverlening kan in de 
knel komen. Dat vraagt om snel en 
adequaat optreden. “Wat is het nut 
van een interdepartementale werk
groep om de overheidsknelpunten 
voor de komende jaren nader te 
analyseren en met beleidsvoorstellen 
te komen?" vraagt Dijkstal het kabi
net. “Mij dunkt dat we zo langzamer
hand precies weten -  in ieder geval 
de mensen binnen de sectoren -  wat 
de knelpunten zijn. De Trendnota 
bevat daarover interessant materiaal,

waarover de Kamer in het najaar gaat 
discussiëren."

De VVD wil gerichter en flexibeler 
omgaan met arbeidsvoorwaarden op 
de plekken waar problemen zijn. 
Dijkstal wil daarom zo snel mogelijk 
meer inhoud geven aan het sectoren
model door binnen de sector na te 
gaan of meer gedifferentieerd kan 
worden gewerkt aan het oplossen 
van de knelpunten in die sector. “Bij 
Onderwijs ligt er het rapport 
‘Maatwerk voor Morgen' van de 
bewindslieden Hermans en 
Adelmund. Wij hebben dat rapport 
gesteund en ook de aanvullende 
nota. Maar nu de uitvoering. Het 
gaat daarbij om ruimte voor zij- 
instromers, om functiedifferentiatie, 
om vrijwillige ADW-verzilvering, om 
uitzenawerk en om een aantal zeer 
concrete punten waarover tussen 
werkgevers en werknemers met de 
hoogst mogelijke spoed moet worden 
gesproken, zodat deze maatregelen 
zo snel mogelijk kunnen worden 
doorgevoerd. Als de CAO daartoe 
een belemmering vormt, moet 
worden bekeken of die CAO niet snel 
kan worden aangepast. Dus direct 
aan het werk en niet wachten op 
interdepartementale werkgroepen." 
Dijkstal bepleit ook meer differentia
tie binnen de overheidssectoren zelf. 
Al zal dat bij sommige bonden niet zo 
gemakkelijk liggen. De knelpunten bij 
de politiekorpsen zijn niet in het hele 
land dezelfde. Korpsen in de grote 
steden vragen wat meer ruimte voor 
het maken van een arbeidsvoorwaar
denbeleid op maat, zodat zij op de 
arbeidsmarkt kunnen concurreren.
Het gaat dan om aanpassing van de 
regelingen en om extra beloningen 
voor bijzondere omstandigheden. En 
misschien gaat het ook over een 
terugkeer naar de veertigurige werk
week.

Gezondheidszorg  
Datzelfde probleem van veel onver
vulde vacatures speelt ook in de 
gezondheidszorg. Op de wat langere 
termijn zal een zwaarder accent 
moeten worden gelegd op de oplei
dingen van verpleegkundigen en 
artsen. Het is vreemd dat wij een 
arbeidspotentieel hebben van 73.000 
mensen, opgeleid voor verpleegkun
dige, terwijl wij er niet in slagen die 
mensen in de zorgsector aan het werk 
te krijgen.
"Op de korte termijn speelt het 
gebrek aan functiedifferentiatie bij 
verpleegkundigen. Dat heeft te 
maken met de functie-eisen voor het 
MBO- en HBO-niveau. Op die manier 
kappen wij voor onszelf de weg af 
naar meer handen aan het bed met 
een lager opleidingsniveau. Op dat 
niveau kunnen nog veel mensen aan 
het werk. Ook moet het mogelijk 
worden om -  naar analogie bij de 
politie -  in sommige regio's een
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hoger salaris te betalen. Wij zullen 
meer maatwerk in de arbeidsvoor
waarden moeten leveren."
Het ziekteverzuim in de zorgsector 
ligt twee keer zo hoog als het lande
lijk gemiddelde. Daarop moet zwaar
der worden ingezet. Verder moet 
worden bekeken of in een nieuwe 
CAO kan worden opgenomen dat 
men de vrijheid heeft langer dan 36 
uur te werken en dat overwerk niet 
verplicht met vrije tijd maar ook met 
geld is te compenseren.

O n d e rw ijs , zo rg , 
v e ilig h e id  en in fra stru ctu u r 
De VVD is het eens met de prioritei
ten die het kabinet stelt ter besteding 
van de extra middelen. Het onder
wijs, de zorg, de veiligheid en de 
infrastructuur staan als aandachts
punten zowel in het Regeerakkoord 
als in het VVD-verkiezingsprogramma 
hoog op de urgentielijst.
Hans Dijkstal is verheugd dat het 
kabinet de laatste financiële meeval
ler ook deels aan Defensie besteedt. 
Zelf zou hij graag nog extra geld 
inzetten voor de arbeidsknelpunten in 
de zorg, bij het jeugdbeleid, de poli
tie, de dak- en thuislozen, sport en 
cultuur en het onderwijs.

W achtl ijs tp ro b le m a tie k  
Hoewel de laatste jaren steeds meer 
geld naar de zorgsector gaat, is niet 
duidelijk wat met het geld gebeurt, 
en of het resultaten oplevert. Dijkstal 
verzoekt daarom de regering met een 
implementatieplan te komen nog 
vóór de begroting van VWS of de 
Zorgnota wordt behandeld. Dan 
kunnen goede afspraken worden

gemaakt. Iedereen weet dat de 
wachtlijstproblematiek onaanvaard
baar is. "Het is verstandig om na te 
gaan wat de achtergrond is van deze 
wachtlijstontwikkeling. Heeft de 
vraag zich ontwikkeld door het 
aanbod? Doordat eerder wordt 
verwezen? Doordat duurdere behan
delmethoden worden toegepast? Een 
andere oorzaak is dat een deel van de 
middelen, bedoeld om de kwantita
tieve kant van de wachtlijstproblema
tiek op te lossen, naar kwaliteitsver
betering is gegaan en naar het 
wegnemen van werkdruk van het 
personeel. Zo verdween 50% van het 
daartoe beschikbaar gestelde bedrag 
in de ouderen- en gehandicapten
zorg.. Dat is te veeT.
Maar ook is in diverse sectoren in 
1999 niet al het geld besteed. Dat 
geld loopt over naar 2000 en daar is 
inmiddels weer nieuw geld bijgeko
men. Het blijft een vraag of het 
beschikbare geld daadwerkeliik aan 
de wachtlijstproblematiek zelf kan 
worden uitgegeven. Hoe verant
woord is het dan nog om extra 
middelen toe te voegen als een 
adequate sturing of de informatie 
over die sturing ontbreekt? Hoe 
kunnen wij enige garantie krijgen dat 
deze gezamenlijke 3,5 mld aan de 
wachtlijsten worden besteed?"

H u u rw a a rd e fo rfa it en a c c ijn s  
Globaal is de VVD het eens met de 
inhoud en omvang van het lastenver- 
lichtingspakket. Zij juicht het toe dat 
het huurwaardeforfait van 1,25 naar 
0,8% wordt verlaagd. Dijkstal zou 
graag zien dat het kabinet iets gaat 
doen aan de problematiek van ae

automobilist. "Wat ons betreft, 
schrappen wij de indexering voor dit 
jaar op alle accijnzen van de motor
brandstoffen. Daarmee is 210 mln 
gemoeid. Wij zouden volgend jaar 
vast willen beginnen met een verla
ging van de motorrijtuigenbelasting 
met 100 mln. We komen dus uit op 
310 mln."

U itb re id in g  Europese Unie 
De uitbreiding van de Europese Unie 
met nieuwe lidstaten vergt een beter 
managementproces dat veel centraler 
moet komen te staan in het EU- 
beleid. Dijkstal heeft daarvan nog 
weinig gemerkt in de besluiten van 
de Europese Raad. "Er is een hele 
hoop retoriek, maar weinig werkelijk 
management. Ik vraag aan de rege
ring ot zij haar eenduidige strategie 
voor dat toetredingsscenario nadruk
kelijk wil melden... De economieën 
die toetreden moeten werkelijk in 
staat zijn om de concurrentie van de 
gemeenschappelijke markt te kunnen 
weerstaan." (Verdrag van 
Kopenhagen, red.)
Over de Molukken en de Molukse 

emeenschap in Nederland sprak hij 
e wens uit dat ten aanzien van de 

laatste in goede samenspraak kan 
worden nagegaan wat Nederland in 
alle redelijkheid kan doen om aan de 
onmenselijke situatie op de Molukken 
een eind te maken.
Het IMF-akkoord ten aanzien van de 
Nederlandse Antillen zal volgens hem 
op korte termijn hopelijk slagen de 
economie daar weer op orde te krij
gen.

Intensiveringen
Ten opzichte van het Regeerakkoord heeft het kabinet besloten tot meer dan 7 miljard extra investeringen in 2001. 
Totaal gaat het nu om bijna 15 miljard gulden. Deze gaan vooral naar de beleidsterreinen die ook bij het Regeer
akkoord prioriteit hadden: zorg, onderwijs en infrastructuur. Daarnaast is er ook extra geld voor defensie. Hierdoor 
wordt de bezuiniging uit het Regeerakkoord ongedaan gemaakt. In plaats van een taakstellende bezuiniging van 
0,3 miljard is er nu ruimte voor een intensivering van 0,3 miljard.

Aan de financiële afspraken wordt niet getornd. De uitgavenkaders blijven overeind. De extra ruimte is onder andere 
ontstaan door meevallende rente-uitgaven (1,8 mrd) en minder uitgaven bij de sociale zekerheid (2,8 mrd). 
Daarnaast ontstaat er vanaf 2000 ruimte via het FES-fonds (jaarlijks 350 miljoen).

De totale intensiveringen 2001 hebben betrekking op:

In mrd. Regeerakkoord Extra Totaal
Zorg (wachttijden, werkdruk, ziekteverzuim, geneesmiddelen) 1,7 1,6 3,3
Onderwijs (klassenverkleining, ICT, leraren, vroegschoolse educatie) 1,4 1,5 2,8
Infrastructuur (HSL-zuid, Noord-Zuid metro A'dam, Randstadrail, wegen) 1,7 0,7 2,4
Natuur en milieu (milieudruk, duurzame energie, natuurgebieden) 0,3 0,5 0,8
Veiligheid en leefbaarheid (Politie, rechterlijke macht, grote stedenbeleid) 0,6 0,6 1,2
Internationaal en defensie (vredesoperaties, clean development) -0,3 0,6 0,3
Werkgelegenheid en inkomensbeleid (arbeidsparticipatie) 1,3 0,8 2,1
Overig 0,5 1,4 2,0
Totaal intensiveringen 7,1 7,7 14,8
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De VVD kiest voor verlaging 
van de motorrijtuigenbelasting
Bij de Algemene Politieke Beschouwingen heeft Hans Dijkstal alles op 
alles gezet om de motorrijtuigenbelasting per 1 januari 2001 verlaagd 
te krijgen.

Hoewel de eerste voorkeur van de 
VVD uitgaat naar het achterwege 
laten van de accijnsverhoging per 1 
januari bleek die wens niet op een 
meerderheid in de Kamer te kunnen 
rekenen. Door medewerking van de 
VVD aan een aantal wensen van de 
PvdA en D66 werd het mogelijk een 
meerderheid te krijgen.
Het totale bedrag aat voor de auto’s 
werd uitgetrokken voor 2001 bestaat 
uit de volgende onderdelen. 
Dieselpakket voor het beroepsver
voer 120 miljoen, verlaging motorrij
tuigenbelasting 340 miljoen, milieu
vriendelijke auto’s 35 miljoen. Totaal 
495 miljoen gulden. Dit pakket zal 
de komende jaren nog oplopen naar 
ongeveer 800 miljoen gulden.
Naast de bedragen die gemoeid zijn 
met deze lastenverlichting werd de 
coalitie het ook eens over een aantal 
extra intensiveringen.

Voor de VVD was de randvoor
waarde dat de extra uitgaven passen 
binnen de financiële kaders van 
minister Zalm. Het doorbreken van 
de spelregels van Zalm was voor ons

onbespreekbaar. Gelukkig was nog 
een uitgavenreserve beschikbaar van 
250 miljoen. Daarnaast komt door de 
hoge dollarkoers en de hoge olieprijs 
extra geld binnen in het fonds 
economische structuurversterking. 
Vanuit dit fonds werd 100 miljoen 
extra beschikbaar gesteld. Na lange 
en intense onderhandelingen werd 
een pakket gekozen van totaal 350 
miljoen gulden. Met de keuze van de 
intensiveringen werd aangesloten bij 
de hoofdprioriteiten uit het regeer
akkoord. Onderwijs kreeg 150 
miljoen, zorg 130 miljoen, veiligheid 
30 miljoen en cultuur 40 miljoen.
Met een zeer grote meerderheid 
werden de voorstellen door de 
Kamer aangenomen, niet alleen met 
de steun van de regeringspartijen 
maar ook met die van de oppositie.
In het totale pakket aan fiscale maat
regelen heeft de VVD ook meege
werkt aan het corrigeren van het 
koopkrachtverschil tussen minimum 
en modaal. In de voorstellen van de 
regering gingen de minima er één 
procent minder op vooruit dan de 
mensen met een modaal inkomen.

Door een aantal fiscale bijstellingen 
op het gebied van de kinderkortin
gen werd het mogelijk dit beeld te 
corrigeren en gaan de minima en 
mensen met een modaal inkomen er 
nu maar liefst 4,5% op vooruit. Dit 
voornamelijk door de introductie van 
het nieuwe belastingstelsel.
De VVD kijkt met voldoening terug 
op deze Algemene Beschouwingen 
omdat Hans Dijkstal een aantal 
belangrijke thema's op de politieke 
agenda wist te zetten. Daarnaast 
was vooral het autopakket een regel
recht succes.

Informatie: Willibrord van Beek, 
tel: 070 -  318 28 99

De VVD-Expresse is een 
uitgave van de 

Mr. Annelien Kappeyne 
van de Coppello Stichting

waarnemend eindredacteur: 
Reny Dijkman 
E-mailadres:

l.dijkman@tk.parlement.nl 
Op donderdag toestelnummer: 

0 7 0 -3 1 8  38 64

De VVD-Expresse verschijnt 
wekelijks met uitzondering 

van de recesperioden.
Een jaarabonnement kost 

ƒ  90,- en is aan te vragen 
bij de VVD-fractie van de 

Tweede Kamer, 
tel: 0 7 0 -3 1 8  28 75

De VVD-Expresse wordt gedrukt 
bij Roeland Druk & De Ridder 

te Scheveningen, 
Pré-postale verwerking door 

Andrépak Direct Mail te Den Haag.
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BESTUURLIJKE AFWEGING
Het debat over rekeningrijden is niet van vandaag of gisteren. Al 
jarenlang wordt er gediscussieerd over het gebruik van het prijs
mechanisme. 'De gebruiker betaalt,’ klinkt bekend in liberale oren. 
Daarom stond ook in het vorige verkiezingsprogramma een 
passage waarin de voorgesteld werd de rekening voor het rijden 
Dij de weggebruiker te leggen.

g Die gedachte is ook in het Regeerakkoord terug te vinden, zij het dat wat de VVD betreft
o> invoering van dergelijke instrumenten alleen is te rechtvaardigen wanneer er resultaten
t l  mee worden geboekt. We gaan niet extra betalen om in de file te blijven staan. Vandaar
<u dat de VVD bleef hameren op de noodzaak extra te blijven investeren in infrastructuur.

Vandaar dat de VVD bleef hameren op de noodzaak eerst proeven te doen met duidelijke 
°  ijkpunten. Wanneer het niet werkt, kunnen we stoppen. Wanneer het wel werkt, is ieaer- 

een tevreden.

Halverwege de kabinetsperiode is de coalitie gekomen tot nieuwe afspraken en is de 
VVD akkoord gegaan met het zogenaamde Bereikbaarheids Offensief Randstad (BOR).
De omvat een gedegen proef met het invoeren van tol, spitstarief en betaalstrook. 
Bovendien wordt er fors geïnvesteerd in openbaar vervoer en in het wegennet. Bovendien 
moet er draagvlak zijn in de verschillende (Randstad-)regio's. Voor de deelnemende 
regio's geldt: wie zelf 250 miljoen gulden op tafel legt krijgt er van het Rijk 250 miljoen 
gulden bij voor een regionaal fonds voor specifieke knelpunten.

De regio Utrecht heeft besloten niet mee té doen. De VVD in de Tweede Kamer vindt dat 
jammer, maar respecteert dat. Daarmee verspeelt Utrecht de bovengenoemde 250 
miljoen. Het gaat echter veel te ver om de regio ermee te dreigen reeds geplande 
wegverbeteringen niet door te laten gaan. Dat was niet afgesproken en lijkt op misbruik 
van bevoegdheden, een goed minister onwaardig. Daar ging net deze week om. Het is 
maar dat u het weet.

Hans Dijkstal

Interpellatie Pieter Hofstra over wijze 
van onderhandelen Netelenbos
Pieter Hofstra heeft afgelopen dinsdagavond de Minister van Verkeer en Waterstaat 
geïnterpelleerd over haar (wijze van) onderhandelen over de invoering van proeven met 
rekeningrijden met de bij het BereikbaarheidsOffensief Randstad (BOR) betrokken 
regio’s. Hofstra diende een motie in waarin hij stelt dat regio's in vrijheid moeten 
kunnen beslissen over deelname aan een proef met het rekeningrijden. De motie heeft 
het op twee stemmen na niet gehaald.

De Minister verklaarde op 28 juni dit jaar bij 
een debat in de Kamer de niet aan de proef 
Rekeningrijden meewerkende regio's "niet 
te zullen straffen". Rond Prinsjesdag 
verklaarde zij echter bij niet meewerken van 
regio’s alle infrastructuurprojecten te 
heroverwegen. In dat geval is er volgens de 
VVD sprake van oneigenlijk gebruik van 
Ministeriële bevoegdheden, wat zou kunnen 
leiden tot misbruik of zelfs chantage. Dat 
was aanvankelijke aanleiding voor Pieter 
Hofstra om de Minister schriftelijke vragen 
te stellen. Haar antwoorden waren voor de 
VVD fractie onvoldoende. Dinsdagavond 
volgde het debat.
Het was op diverse manieren een teleurstel
lend discussie. Op de vraag of de Minister 
aan kon geven in hoeverre er een samen
hang bestaat tussen de grote infrastructuur
projecten en het Rekeningrijden (slechts een 
Kleinschalige, kortdurende proef) gaf de 
Minister geen antwoord. Zij weigerde voor
beelden te geven van deze samenhang, ook 
na herhaalaelijk aandringen van Pieter 
Hofstra. Het werd een debat zonder inhoud 
en structuur. Zowel de Minister als PvdA-

woordvoerder Van Gijzel kwamen niet 
verder dan algemeenheden en zelfs onte
rechte beschuldigingen. De VVD staat nog 
steeds voor haar handtekening onder het 
Regeerakkoord. Hiermee heeft de VVD 
getekend voor een kleinschalige proef met 
net instrument Rekeningrijden, wel vindt de 
VVD, dat de regio's zelf moeten besluiten of 
ze wel of niet met de proef (nu spitstarief) 
willen instemmen. Zo niet, dan verliest men 
alleen het recht op de extra aangeboden 
f 250 miljoen per regio in de komende 10 
jaar. De minister mag evenwel de normale 
infrastructuurprojecten (wegcapaciteit en 
openbaar vervoer) in die regio niet beper
ken. De kosten worden immers uit de belas
ting opbrengsten betaald en die worden ook 
in die betreffende regio opgebracht.

Hofstra diende daarom een motie in met de 
volgende strekking:
• regio's mogen niet gedwongen

worden dan wel met andere nega
tieve consequenties worden

Vervolg op pagina 4
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Arbeidsmarktbeleid allochtonen
Liberale politici zijn van nature optimisten. Als het gaat om de arbeidsmarktpositie van allochtonen, stellen wij daarom 
vast dat indien hun arbeidsdeelname fors toeneemt, kunnen we twee problemen oplossen. Namelijk, zij nemen dan deel 
aan het arbeidsproces en gelijkertijd worden dan de negatieve gevolgen van de vergrijzing voor een deel worden opge
vangen. Maar liberale politici zijn ook realisten. Wij realiseren ons dat voor het zover is, er nog veel moet gebeuren. Het 
Sociaal en Cultureel Planbureau wees er onlangs op dat de tweedeling in de Nederlandse samenleving inmiddels een feit 
is. Uitgaande van dat gegeven moet het beleid er op gericht zijn zo gelijk mogelijke kansen voor iedereen te scheppen.

Minister Van Boxtel zei in 1998 dat hij 
het verschil in werkloosheid tussen 
autochtonen en allochtonen nog in 
deze kabinetsperiode wilde halveren. 
Volgens hem is hij nu op de goede 
weg, omdat meer allocntonen aan het 
werk zijn. Dat is een vergissing. De 
werkloosheid is inderdaad over de hele 
linie gedaald, maar in 1998 was de 
werkloosheid onder allochtonen 4 keer 
zo hoog als onder autochtonen, in 
1999 was dat bijna 5 keer.

Arbeidsongeschiktheid  
De netto arbeidsdeelname van 
Marokkaanse en Turkse allochtonen is 
45 %. Dat betekent dat minder dan de 
helft van hen 12 uur of meer per week 
werkt of wil werken. Een van de oorza
ken is dat het percentage arbeidsonge
schikten ongekend hoog is. VVD- 
woordvoerder Henk Kamp vraagt op 
korte termijn te onderzoeken wat hier 
aan de hand is.

Jongeren en nieuwe groepen 
Terwijl de vraag in alle sectoren van de

arbeidsmarkt groter is dan ooit, is ruim 
een kwart van de Marokkaanse, Turkse 
en Surinaamse jongeren in Nederland 
werkloos.
Nog ernstiger zijn de problemen onder 
de snel groeiende groepen asielmigran- 
ten. Volgens het SCP maken deze 
groepen in 2015 40 % uit van de dan 
3,8 miljoen allochtonen in ons land. De 
netto arbeidsdeelname onder de groot
ste groepen asielmigranten ligt tussen 
de 10 en 34 %, terwijl werken juist zo 
belangrijk is om er in onze samenleving 
tussen te komen. Dit maakt nog eens 
duidelijk dat het beperken van de 
immigratie noodzakelijk is om de inte
gratie te laten slagen.
Woordvoerder Henk Kamp geeft aan 
welke aanpak de VVD-fractie voor
staat:
• Problemen zoveel mogelijk voor

komen door gericht taalonderwijs 
aan jonge kinderen en het aanbie
den van opvoedingsondersteuning 
aan ouders van kinderen voor wie 
een achterstand dreigt;

• Begeleiding van kinderen die op

school achterblijven. Daarvoor 
zouden onder meer werkloze 
hoogopgeleide allochtonen kunnen 
worden ingezet. Een derde van de 
Marokkaanse hbo'ers is werkloos;

• Inspanningen door werkgevers om 
allochtonen een evenredig deel 
van hun personeelsbestand te 
laten uitmaken (Wet SAMEN);

• Werken ook voor laagopgeleiden 
lonend maken door ae armoedeval 
aan te pakken.

• Veel actiever dan nu sanctioneren 
van werklozen die zich onvol
doende inspannen om te werken. 
Het is onaanvaardbaar dat van 
degenen die een baan krijgen 
aangeboden in het kader van het
20.000 banenplan van het MKB 30 
tot 40 % niet reageert. Het is 
evenmin aanvaardbaar dat veel 
gemeenten geen sancties opleggen 
als dat wettelijk wel moet.

-Informatie:
Henk Kamp, tel: 070 -  318 28 98

Wijziging Algemene Pensioenwet Politieke 
Ambtsdragers (APPA)
De VVD heeft zich kritisch uitgesproken over een wetsvoorstel dat betrekking heeft op de pensioenpositie van 
politieke ambtsdragers die zijn genoemd in de APPA, namelijk bewindspersonen, Kamerleden, gedeputeerden en 
wethouders.

Het wetsvoorstel maakt waardeover- 
name van eerder opgebouwde 
pensioenrechten mogelijk en regelt 
ook de mogelijkheid om na beëindi
ging van het politieke ambt de 
waarde van opgebouwd politiek 
pensioen over te dragen aan een 
andere pensioeninstelling. Het zoveel 
mogelijk oplossen van pensioenbreu- 
ken is in vele andere sectoren al gere
geld. Dat dit nu ook voor politieke 
ambtsdragers gebeurt, is niet meer 
dan logisch. Op de wijze van uitwer
king heeft de VVD echter nog steeds 
kritiekpunten.

Meest omstreden vindt de VVD de 
onlogische koppeling die het kabinet 
heeft gelegd tussen net oplossen van 

ensioenbreuken en de wijze waarop 
et pensioen wordt opgebouwd. 

Hoewel dit wetsvoorstel -  omdat het 
ook de rechtspositie van de 
Kamerleden zélf raakt -  met twee
derde meerderheid van de stemmen

moet worden aanvaard, blijken 
diverse fracties -  waaronder de VVD - 
vooralsnog niet overtuigd van de 
wenselijkheid om afbreuk te doen aan 
de dubbele pensioenopbouw in de 
eerste vier jaren van de ambtsuitoefe
ning. Alhoewel de PvdA van gedach
ten is veranderd, is daarvoor nog 
geen tweederde meerderheid te 
vinden.

Maatwerk noodzakelijk  
De VVD-fractie erkent de uitzonder
lijke rechtspositie van politieke ambts
dragers en wil daar ook consequenties 
aan verbinden. Het zonder meer 
doorvertalen van ambtelijke rechtspo
sities ligt niet voor de hand.
Maatwerk is ons inziens alleszins 
gerechtvaardigd. Vandaar dat de VVD 
met het CDA een amendement heeft 
ingediend om de dubbele pensioe
nopbouw in de eerste vier jaar te 
handhaven, zoals dit in de huidige 
praktijk geldt. Aanvaarding van dit

amendement is voor de VVD-fractie 
van cruciaal belang voor haar eind
oordeel over het wetsvoorstel.

Een ander kritiekpunt van de VVD is 
de onvoldoende terugwerkende 
kracht voor voormalige ambtsdragers. 
De regering heeft de VVD nog niet 
weten te overtuigen waarom die 

roep niet alsnog de gelegenheid 
rijgt het in het verleden opgebouwde 

politieke pensioen over te dragen naar 
een andere pensioeninstelling. De 
VVD heeft daarom een amendement 
ingediend om de terugwerkende 
kracht te vergroten. De VVD-fractie is 
ongelukkig met de wijze waarop aan 
de waardeovername en waardeover
dracht technisch is vormgegeven.
De VVD wil voorts bij de regeling van 
waardeovername en waardeover
dracht bij voorkeur geen begrotingsfi-

vervolg op pagina 3
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Nieuwe regeling voor verplichte deelneming in
een bedrijfstakpensioenfonds
Op 6 april 2000 is een wetsvoorstel 
bij de Tweede Kamer ingediend ter 
vervanging van de huidige Wet 
betreffende verplichte deelneming in 
een bedrijfspensioenfonds (Wet Bpf). 
De nieuwe Wet Bpf behelst een 
‘modernisering' van de huidige Wet 
Bpf en bevat daarnaast enkele inhou
delijke wijzigingen. De plenaire 
behandeling vond deze week plaats.

De VVD-fractie heeft zich altijd verzet 
tegen verplichte deelneming in een 
Bedrijfstakpensioenfonds (Bpf). Het 
belangrijkste argument hiervoor is dat 
verplichtstelling de keuzevrijheid van 
werkgevers èn werknemers in de weg 
staat. Met de nieuwe Wet Bpf doet 
zich opnieuw de principiële vraag 
voor of de VVD zich voorstander 
moet tonen van verplichte deelname 
in een Bpf. De pensioenmarkt is een 
complexe markt. De aanbieders zijn 
Bedrijfs- en ondernemingspensioen
fondsen en 'vrije' verzekeraars. De 
VVD is zeer geïnteresseerd hoe deze 
partijen zich qua concurrentie tot 
elkaar verhouden. Dit temeer daar de 
meeste Bpf-en meerdere commerciële 
dochters nebben. Om inzicht te krij- 

en in de complexiteit van deze markt 
eeft de VVD-fractie de staatssecreta

ris gevraagd de Kamer een notitie te 
sturen waarin wordt ingegaan op 
deze ontwikkeling. De staatssecretaris 
heeft deze notitie toegezegd. 
Hiernaast zal de staatssecretaris, zoals 
enige tijd terug door de VVD was 
gevraagd, de Kamer een notitie 
zenden waarin wordt ingegaan op 
alternatieven voor de verplichtstelling. 
Deze laatste notitie komt helaas als

mosterd na de maaltijd.

V rijw illig e  voorzieningen  
Het kabinet wil met de nieuwe Wet 
Bpf ook vrijwillige voorzieningen, die 
een aanvulling zijn op de collectieve 
basisregeling, onder de verplichtstel
ling laten vallen. De VVD heeft hier 
moeite mee. Zo maakt het karakter 
van vrijwillige voorzieningen (afspra
ken tussen werkgever en werknemer) 
dat deze prima verzekerd kunnen 
worden in de particuliere markt 
(eventueel met acceptatieplicht). Om 
deze reden ziet de VVD niet in 
waarom Bpf-en het alleenrecht 
zouden moeten krijgen op het 
product vrijwillige voorzieningen. 
Verplichte deelneming aan een vrijwil
lige voorziening lijkt volgens de VVD 
dan ook op een contradictio in termi
nus.

Voorwaarde: essentië le  socia le  
functie
Het kabinet verbindt aan de verplicht
stelling van vrijwillige voorzieningen 
de voorwaarde dat zij een essentiële 
sociale functie moeten hebben. Naar 
aanleiding van door het Europees Hof 
gehanteerde criteria is het maar zeer 
ae vraag of vrijwillige voorzieningen 
een essentiële sociale functie hebben. 
Zo koppelt het Hof aan de verplicht
stelling de eis van een doorsnee 
premie. Echter, in het voorliggende 
wetsvoorstel wordt voor wat betreft 
vrijwillige voorzieningen deze eis 
losgelaten. Er is derhalve geen sprake 
van solidariteit en dus ook niet van 
een essentiële sociale functie. 
Bovendien, zouden sociale partners, in

het geval sprake is van een essentiële 
sociale functie, al hebben gekozen 
voor een verplichte voorziening. Een 
volgend aanknopingspunt biedt een 
andere uitspraak van net Hof. Zo 
wordt een Bpf door het Hof gezien als 
een onderneming wanneer het gaat 
om activiteiten die ook door een 
andere particuliere onderneming 
kunnen worden uitgevoerd. In net 
geval van Bpf-en is dit zeer zeker het 
geval. Zo worden de meeste vrijwillige 
voorzieningen ook door verzekeraars 
aangeboden. Ook om deze reden ziet 
de VVD niet in waarom vrijwillige 
voorzieningen onder de verplichtstel
ling moeten vallen. Sterker nog: de 
VVD vraagt zich ernstig af of de 
nieuwe Wet Bpf op dit punt niet in 
strijd is met de Europese regelgeving. 
Het wordt voor buitenlandse verzeke
raars dan onmogelijk om op de 
Nederlandse markt aanvullende 
pensioenvoorzieningen aan te bieden 
wanneer werknemers verplicht zijn 
aangesloten bij een Bpf. De staatsse
cretaris heeft deze mogelijke strijdig
heid erkend.

Amendementen 
De VVD-fractie heeft tijdens het 
debat twee amendementen inge
diend. Het eerste amendement 
beoogt vrijwillige voorzieningen om 
genoemde redenen buiten de 
verplichtstelling te houden. Het 
tweede amendement beoogt te berei
ken dat wanneer vrijwillige voorzie
ningen onder de verplichtstelling 
vallen tenminste een doorsneepremie 
moet worden betaald.

Informatie:
Bibi de Vries, tel: 070-318 29 08

Geld voor dak- en thuislozenvervolg van pagina 2

nanciering maar een fonds oprichten 
of kiezen voor het uitbesteden daar
van (bijvoorbeeld aan het ABP).

Samenvattend acht de VVD-fractie 
het scheppen van de mogelijkheid tot 
waardeovername en waardeover
dracht wenselijk, maar stuit het 
schrappen van dubbele pensioenop
bouw in de eerste vier jaren, alsmede 
de te geringe terugwerkende kracht, 
de gekozen technische uitwerking 
plus het ontbreken van fondsvorming 
bij de liberalen op bezwaar. De VVD- 
fractie hoopt dat door amendering 
alsnog een aanvaardbaar wetsvoor
stel kan worden bereikt.

Inlichtingen:
Ruud Luchtenveld 070- 318 28 96

Tijdens de Algemene Beschouwingen 
werd vorige week de motie-Dijkstal 
aangenomen, waarin de VVD 15 
miljoen vraagt voor extra zorg voor de 
dak- en thuislozen.

Dit geld zal onder meer worden 
besteed aan de oprichting van een 
meldpunt, dat een oplossing kan 
bieden voor de problemen met betrek
king tot in de cel zittende, overlast 
gevende, problematische personen. 
Deze mensen zijn vaak zeer in de war 
en soms agressief; bovendien zijn zij 
veelal verslaafd aan alcohol en/of 
drugs en psychisch gestoord. De politie 
en de opvanginstellingen in de grotere 
steden weten vaak geen weg met deze 
groep, die niet past binnen de reguliere 
maatschappelijke opvang.

De VVD vindt dat voor deze problema
tiek een oplossing kan worden gevon
den door uitbreiding van het reeds 
bestaande "meldpunt open plaatsen” 
(MOP) in de vrouwenopvang. Er 
dienen dan wel voldoende geschikte 
open plaatsen (24-uurs time-outvoor- 
zieningen) beschikbaar te zijn. Geen 
nieuwe rechtsvormen, wel narde waar
borgen en integraal samen werken 
onder gemeentelijke verantwoordelijk
heid. Bovendien zal geïnvesteerd 
moeten worden in het kweken van 
vertrouwen en begrip tussen de politie 
en de hulpverlening.

Informatie:
Els Meijer, tel: 0 7 0 -3 1 8  28 83
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VVD pleit voor balans tussen publieke en private 
nabestaandenverzekering
Tijdens een Voorgezet Algemeen Overleg over de onverzekerbare risico’s in het kader van de 
ANW heeft de VVD haar lijn uit eerdere debatten voortgezet. De VVD heeft eerder bij staats
secretaris Hoogervorst aangedrongen op meer inzicht in de kwantitatieve en kwalitatieve 
gegevens omtrent de groep onverzekerbaren. Over het antwoord van de staatssecretaris heeft 
ae Kamer zowel tijdens het AO van 22 september als tijdens het VAO van 27 september 
gedebatteerd.

Woordvoerder Janneke Snijder: "De 
VVD heeft de kwetsbaarheid van 
deze groep altijd onderschreven; 
echter, wij willen geen maatregelen 
nemen zonder zeker te weten of het 
wel het effect heeft wat wij 
beogen."
In de brief van de staatssecretaris 
wordt duidelijk gemaakt dat om 
privacyredenen geen inzicht kan 
worden gegeven in de oorzaak van 
de onverzekerbaarheid. Ook blijkt 
het om een relatief kleine groep te 
gaan en bestaat er geen mogelijk
heid voor een Waarborgfonds. Voor 
de VVD zijn dit belangrijke gegevens 
om te besluiten het vraagstuk van de 
onverzekerbaarheid mee te nemen in 
de algehele evaluatie van de 
Algemene Nabestaanden Wet 
(ANW), die over niet al te lange tijd 
zal plaats vinden.
Snijder: “Ik ben geen voorstander 
van noodmaatregelen, zoals door 
andere fracties tijdens het AO is

voorgesteld. Dat riekt naar symbool
wetgeving en doet geen reent aan de 
problematiek. Wel wil de VVD 
samen met de PvdA kijken of er een 
brug is te slaan tussen publieke en 
private nabestaandenverzekeringen."

Gebleken is namelijk dat het voor
komt dat werknemers een collectieve 
nabestaandenverzekering via hun 
bedrijf kunnen afsluiten, waarbij 
geen selectie wordt toegepast. Bij 
wisseling van baan kan de werkne
mer deze verzekering kwijt raken en 
dan wordt hij geconfronteerd met 
selectieprocedures bij private verze
keringsmaatschappijen. De VVD pleit 
er nu voor dat deze groep hun 
verzekering op eigen kosten, maar 
zonder selectie kan voortzetten. 
Samen met de PvdA heeft Janneke 
Snijder dan ook een motie ingediend, 
waarin de staatssecretaris wordt 
gevraagd in samenspraak met het 
Verbond van Verzekeraars de moge

lijkheid te onder
zoeken of er een 
soortgelijke 
afspraak is te Janneke Snijder 
maken als tussen
verzekeraars bij de collectieve ziekte
kostenverzekering, zodat mensen in 
de betreffende groep op eigen 
kosten doch zonder selectie hun 
verzekering kunnen voortzetten.

Inlichtingen;
Janneke Snijder, tel: 070-318 29 21
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gedreigd, van welke aard dan ook;
• Als regio's niet met de proef 

Rekeningrijden willen 
meedoen, mogen zij uitslui
tend gekort worden op de 
meewerkpremie van f 250 
miljoen per regio alsmede op 
de gedurende 2 jaar te 
ontvangen heffingsopbreng- 
sten;

• Er mag geen relatie gelegd 
worden tussen het al of niet 
meedoen met de proef en de 
inzet van het "grote" geld 
voor reeds overeengekomen 
investeringen in wegen en 
openbaar vervoer.

Door de op het allerlaatste moment, 
vanwege ae voor hen ongewenste 
toon van het debat, ingetrokken 
steun van de RPF fractie heeft de 
motie het niet gehaald. Een 
Kamermeerderheid, inclusief de 
Christenunie, is het wel inhoudelijk 
met de VVD eens: de Minister dient 
geen oneigenlijk gebruik van haar 
bevoegdheden te maken.
Uiteindelijk heeft de VVD wel een 
duidelijk signaal aan de Minister 
afgegeven. De VVD hoopt dat 
Minister zich niet te veel laat afleiden

door de onderhandelingen rond het 
rekeningrijden en zich vooral blijft 
inzetten voor verbetering en intensi
vering van infrastructuur en openbaar 
vervoersprojecten. De VVD houdt nu 
en in de toekomst vast aan haar 7 
ijkpunten (zie VVD expresse 350), dit 
debat betrof het eerste.

Informatie:
Pieter Hofstra, tel: 070 -  318 28 86

INTERNET:
www.vvd.nl

mailto:l.dijkman@tk.parlement.nl
http://www.vvd.nl
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Diepe indruk
Ik ben niet snel onder de indruk, maar afgelopen week kon ik vaak 
mijn bewondering niet bedwingen. Wat knap, zo'n analyse van 
een generaal-majoor buiten dienst met de conclusie dat Nederland 
in het kader van crisisbeheersing naar Eritrea dient te gaan. Ik las 
dat op de opiniepagina van een landelijk avondblad. Wat knap, 
zo'n redenering van een kolonel buiten dienst, dat Nederland juist 

niet naar Eritrea dient te gaan. Die kwam ik tegen als ingezonden artikel in een landelijk 
ochtendblad. Nog knapper, een politieke partij die meteen al weet dat we niet naar 
Eritrea moeten, nog voordat ze kennis konden nemen van deze diepgravende beschou
wingen. Petje af hoor! Misschien hadden ze wel gesproken met één van de specialisten 
van een gerenommeerde denktank. Want ook van hen was ik onder de indruk deze week. 
Zo kort en duidelijk als ze op de tv precies uitlegden hoe de situatie is in Eritrea. Alsof ze 
er bij waren.

In zo'n week leer je weer wat nederigheid is. Ik ben namelijk zo knap niet. En de 
VVD-fractie ook niet. Ik weet namelijk niet of Nederlandse soldaten -  en zo ia, welke 
eenheid? -  mee moeten doen aan een vredesmissie om te helpen in de vreedzame afwik
keling van het conflict tussen Eritrea en Ethiopië. Het enige dat ik weet, is dat de 
Verenigde Naties daarover een verzoek hebben ingediendaan verschillende landen, 
waaronder het onze. Ik herinner me ook nog, dat net parlement samen met de regering 
een ‘toetsingskader' heeft opgesteld. Met behulp daarvan kan worden getoetst of een 
dergelijke vredesmissie voldoet aan bepaalde voorwaarden. Daarnaast herinner ik me dat 
zeer onlangs een speciale onderzoekscommissie van de Tweede Kamer zich heeft gebo
gen over de besluitvorming bij voorgaande operaties. Die Comissie-Bakker is met advie
zen gekomen. Daarover debatteren Kamer en kabinet de komende weken.

Op dit moment weet ik niet meer dan dat. Er is niet meer informatie. De ministeries van 
Buitenlandse Zaken en Defensie buigen zich momenteel over het huidige toetsingskader 
en gaan nauwgezet na of een vredesoperatie in Eritrea voldoet aan onze eigen (eventueel 
bijgestelde) criteria, ik ben niet in staat om zonder die informatie te beslissen. Die 
hebben we nodig om ons werk goed te doen. Als de VVD die gegevens heeft, met daarbij 
gevoegd de conclusie die het kabinet er uit trekt, dan kan ik zeggen of ik het een goed of 
een slecht idee vindt. Eerder niet.

Daarom vind ik het zo knap dat andere mensen dat nu wel kunnen. Dat maakt diepe 
indruk. Zouden ze iets weten, dat ik niet weet? Hans Dijkstal

Na 51 jaar weer sluitende begroting
Tijdens de Algemene Financiële Beschouwingen heeft de financieel woordvoerder van de 
VVD, Willibrord van Beek, namens de fractie nog eens duidelijk uiteengezet waar de VVD 
staat ais het gaat om financieel beleid.

Wij blijven vasthouden aan de afspraken die 
in net regeerakkoord zijn gemaakt. Binnen 
deze afspraken is het mogelijk voor het 
begrotingsjaar 2001 bijna 8 miljard gulden 
extra te besteden aan prioriteiten.
Daarnaast is het mogelijk de belastingen te 
verlagen met 7 miljard gulden. Van het 
restant aan inkomsten wordt de staatsschuld 
verder afgelost. De begroting van het jaar 
2001 is voor het eerst sinds 51 jaar weer 
sluitend.
De PvdA probeerde in het debat zowel van 
de minister als van de VVD te vernemen 
wat gaat gebeuren als in de toekomst 
vanwege sterke loonstijging geen of minder 
ruimte binnen het uitgavenkader beschik
baar is.
Ten eerste is het lang niet zeker dat het 
probleem zich daadwerkelijk gaat voordoen, 
maar ten tweede was het vooral de bedoe
ling van de woordvoerder van de PvdA om 
te kijken of de VVD bereid is nu al te verkla
ren dat het uitgavenkader onder die 
omstandigheden opengebroken kan 
worden. Zo ver heeft de VVD het niet laten 
komen. De beschikbare ruimte mag niet 
afhangen van de gewenste uitgaven. Het

dient andersom te gaan. Eerst wordt de 
budgettaire ruimte bepaald en afhankelijk 
daarvan het aantal wensen dat gehonoreerd 
kan worden.
De VVD heeft nog eens gezegd dat bezuini
gingen - in geval van nood - tot de moge
lijkheden behoren. Vooralsnog verwachten 
wij dat er bij een zorgvuldig financieel 
beleid ook in 2002 voldoende mogelijkhe
den zijn om ombuigingen te voorkomen.

Aandacht voor in flatie  
In het debat was veel aandacht voor de 
toenemende inflatie en de zorg ten aanzien 
van de oververhitting van de economie. Het 
komende jaar zal de inflatie wat hoger 
uitkomen. Deels ontstaat deze situatie door 
het beleid van de overheid. Met name door 
het nieuwe belastingplan stijgt de inflatie 
1 % extra. Deze stijging, die wordt veroor
zaakt door de verhoging van de BTW van 
17,5% naar 19%, worat echter gecompen
seerd door een aanzienlijke lastenverlich
ting. Vanwege de kans op een oververhit
ting van de economie is afgesproken dat

Vervolg op pagina 4
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Dankzij VVD schaapskuddes behouden
Ook de VVD vindt dat Nederland mooier moet worden en dat de natuur 
moet worden versterkt. Dit moet echter wel gebeuren op een gezonde finan
ciële basis. Voor de plannen die staatssecretaris Faber neerlegt in de nota 
‘Natuur voor mensen, mensen voor natuur' heeft ze te weinig geld en te 
weinig ruimte beschikbaar. Dit is de mening van VVD-woordvoerder Jan 
Hendrik Klein Molekamp tijdens het notaoverleg afgelopen maandag.

Het notaoverleg over het natuurbeleid 
werd voortijdig afgebroken omdat 
een Kamermeerderheid, waaronder de 
VVD, het 'onverteerbaar' vindt dat de 
staatssecretaris niet weet hoeveel geld 
zij tekort komt. “Mooie plannen heeft 
de staatssecretaris genoeg", vindt 
Klein Molekamp, “maar ze levert 
geen boter bij de vis". Het geld dat 
nu beschikbaar is voor de natuur is 
nog niet eens voldoende om het 
bestaande beleid uit te voeren. Om 
over geld voor nieuw beleid nog maar 
niet te spreken. "De grootse plannen 
uit de nieuwe natuurnota kunnen dan 
ook op niets anders uitlopen dan op 
een teleurstelling", aldus de VVD- 
woordvoerder. “In de praktijk merk je 
dat de provincies veel moeite hebben 
voldoende draagvlak te krijgen voor 
hun natuurplannen. Als ze aan in de 
eindfase te horen krijgen dat er onvol
doende geld is, dan is al hun werk 
voor niets geweest". Ook voor agra

riërs waren er meer aanvragen voor 
agrarische natuurprojecten dan de 
staatssecretaris financieel kon waar
maken. Daarom legt de VVD het 
accent op de uitvoer van bestaand 
beleid.

Com binaties van ruimtegebruik 
Een ander probleem is het gebrek aan 
beschikbare ruimte. De VVD ziet veel 
in het zoeken naar combinaties van 
ruimtegebruik, zoals de combinatie 
van natuur en water. Nieuwe natuur 
kan prima samengaan met waterop- 
vang. Ook kan worden gedacht aan 
de combinatie van natuur en agrari
sche activiteiten. Hierbij pleit Klein 
Molekamp voor een andere houding. 
Niet langer het aankopen van gron
den door de Staat, maar samenwer
king tussen overheid, boeren en 
particulieren dient centraal komen te 
staan. "Haagse plannen zijn mooi, 
maar we zullen net samen met alle

betrokkenen moeten doen. Alleen 
dan zullen we over tien jaar constate
ren dat de natuur en het natuurbeleid 
in Nederland een schoonheidsprijs 
verdienen".
Tijdens het notaoverleg heeft staats
secretaris Faber toegezegd de directe 
subsidie voor schaapskuddes te hand
haven. Schaapskuddes dreigden door 
een verandering van de subsidieverle
ning te worden vervangen door 
exoten als Galloway- en Limousin- 
runderen. Bovendien dienen de 
terreinen voor deze runderen met 
hekken te worden afgebakend en zijn 
runderen onvriendelijker voor mens 
en hond. Door de toezegging van de 
staatssecretaris blijven in een groot 
aantal provincies ae schaapskuddes 
nu behouden voor het Nederlandse 
cultuurlandschap. Een succes voor de 
VVD'ers Klein Molekamp en 
Passtoors die hierover al in een 
vroegtijdig stadium aan de bel 
hadden getrokken.

Informatie:
Jan Hendrik Klein Molekamp, 
tel: 0 7 0 -3 1 8  28 84

Sancties bij veronachtzaming inburgeringplicht
In de VVD-fractie is al eerder gespro
ken over de vele Antilliaanse jonge
ren die naar Nederland komen en 
waarvan een aantal volstrekt kans
loos is om hier een bestaan op te 
bouwen.

Staatssecretaris de Vries en minister 
van Boxtel hebben een klein jaar 
geleden afspraken gemaakt met de 
Antilliaanse regering over het terug
dringen van de migratie van jongeren 
naar Nederland. Het Antilliaanse 
parlement heeft vervolgens een motie 
aangenomen waarin zij aangeven het 
niet eens te zijn met de gemaakte 
afspraken ornaat deze in strijd 
zouden zijn met diverse verdragen. 
Het jongerenprobleem is onlosmake
lijk verbonden met de slechte econo
mische situatie op de Antillen. Er is 
onvoldoende perspectief voor de 
jongeren en de Antilliaanse regering 
heeft daarvoor de afgelopen jaren 
weinig oog gehad. Nederland heeft 
eens te meer de bereidheid uitgespro
ken te helpen bij het oplossen van de 
jongerenproblematiek. Tegelijk is het 
noodzakelijk om de migratie van de 
jongeren tegen te gaan. Voorlichting 
over de slechte situatie van 
Antilliaanse jongeren in Nederland 
lijkt weinig te helpen zodat andere 
maatregelen naast het bieden van 
perspectief op de Antillen nodig zijn. 
In het overleg is de woordvoerder

ingegaan op de problemen zoals deze 
in de verschillende steden zich voor
doen. Gezien het Koninkrijks Statuut 
is een migratiestop naar Nederland 
niet uitvoerbaar, maar een strenge 
toepassing van de wet inburgering 
nieuwkomers is wel mogelijk.

M igratiestop  
is niet uitvoerbaar 
Iedere laag opgeleide Antilliaanse 
jongere van zestien jaar en ouder is in 
beginsel tot inburgeren verplicht. Dat 
betekent dat hij gehouden is zich te 
melden vooreen inburgeringonder- 
zoek Als het onderzoek is afgerond 
stelt het college van B&W voor de 
betrokkene een inburgeringpro- 
gramma vast waaraan verplicht moet 
worden deelgenomen.
Het probleem zit niet zozeer in de 
inburgeringplicht maar meer in het 
afdwingen daarvan. Het college van 
B&W kan als men niet deelneemt of 
tussentijds afhaakt een boete opleggen. 
Inschrijven in het GBA is verplicht. 
Niet inschrijven is strafbaar en in de 
driehoek (gemeente, politie en 
Openbaar Ministerie) zou moeten 
worden besloten de politie te instru
eren na te gaan of Antilliaanse jonge
ren aan hun inschrijvingsplicht 
hebben voldaan. Dit zou met name 
gedaan kunnen worden bij die jonge
ren die de openbare orde verstoren of 
betrokken zijn bij het plegen van

delicten. De woordvoerder gaf aan 
dat nog twee andere instrumenten 
kunnen worden ingezet om de inte
gratie van weigerachtige kansarme 
Antilliaanse jongeren kracht bij te 
zetten. In de driehoek zou ook een 
zero tolerance beleid kunnen worden 
afgesproken voor die jongeren die 
zich niet hebben ingeschreven in het 
GBA. Zij zouden voor de keus gesteld 
kunnen worden deel te nemen aan 
een HALT-traject in de vorm van een 
intensieve cursus Nederlandse 
normen en waarden of te worden 
vervolgd door het OM. Deze maatre
gelen vervangen niet de plicht alsnog 
in te burgeren, maar komen daar nog 
eens bovenop.
Een ander aspect betreft het aanspre
ken van ouders en verzorgers op net 
gedrag van hun kinderen voor wie zij 
verantwoordelijkheid dragen. In theo
rie kan de voogd van een minderja
rige Antilliaan, die zich niet bekom
mert om diens wangedrag, op 
vordering van het OM of de Kinder
bescherming, door de rechter uit de 
voogdij worden gezet. In zo'n geval 
zou de jongere eventueel onder 
toezicht van een gezinsv.oogdij-instel- 
ling kunnen worden gesteld die de 
integratie met kracht ter hand neemt.

Inlichtingen: Jan Rijpstra, 
tel: 070 - 318 29 05
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Te Veldhuis: Oranje is meer dan franje!
Afgelopen donderdag is de Begroting Algemene Zaken (ministerie van de 
Minister-President) 2001 in de Kamer behandeld. Onderwerp van discussie 
was voornamelijk de monarchie.

De VVD-fractie vindt het Koning
schap in Nederland méér dan staats
rechtelijke theorie, méér dan een 
academische studeerkamerdiscussie. 
Het Koningschap heeft in Nederland 
een hoge maatschappelijke meer
waarde. Al sinds de 16e eeuw is het 
Huis van Oranje het symbool van 
nationale eenheid, samenhang, en 
verbondenheid. Denk aan 
Koninginnedag en Prinsjesdag. Naast 
rationele overwegingen gaat net in 
Nederland ook om gevoelens, zo stelt 
de Raad van State terecht. "Oranje is 
meer dan franje", voegt Jan te 
Veldhuis daar aan toe. Het Koninklijk 
Huis is in Nederland méér dan orna
ment. Het is ook fundament van onze 
samenleving.
De VVD-fractie is natuurlijk altijd 
bereid om te discussiëren over ae 
vraag of er reden is om iets te veran
deren. Maar dan moet het wel om 
een reëel probleem gaan. We hebben 

een behoefte aan "veranderen om 
et veranderen". We hoeven bijvoor

beeld geen structuurverandering als 
iets politiek-cultureel van aard is. We 
hebben zeker geen behoefte aan het 
fundamenteel amputeren van de 
positie van de Koningin, als daar 
geen zwaarwegende argumenten 
voor zijn aangedragen. En dat is van 
geen kant gebeurd:
- Het voorzitterschap van de Raad 

van State is namelijk al een ceremo
niële functie.

- Het lidmaatschap van de Regering 
vindt plaats onder volledige minis
teriële verantwoordelijkheid, terwijl 
de politieke besluitvorming plaats
vindt in de Ministerraad, waar de 
Koningin geen deel van uit maakt. 
Er is op Regeringsniveau dus altijd 
een politiek aanspreekpunt, waar 
verantwoording kan worden 
gevraagd.

- Bij het aanwijzen van een 
(in-)formateur heeft de Koningin in 
de praktijk alleen die ruimte, die de 
politiek zelf open laat. Naarmate de 
(politieke) adviezen over een

(in)formatie meer in dezelfde rich
ting gaan, wordt de eigen beoorde
lingsvrijheid van de Koningin klei
ner. De politiek kan de ruimte voor 
de Koningin dus grotendeels zelf 
bepalen.

Kortom, er zijn theoretische en 
academische punten te bedenken, 
met een hoog studeerkamergehalte. 
Maar de praktijk functioneert naar 
behoren en naar tevredenheid. We 
gaan toch zeker de Grondwet niet 
aanpassen, als daar geen grondige 
redenen voor zijn aangevoerd?!
If it ain't broke, don’t fix it.

Overigens heeft de VVD er geen 
moeite mee als leden van het 
Koninklijk Huis (neven)functies 
verrichten. Zoals Willem Alexander in 
het IOC en bij het Watermanage
ment. Maar dat moet dan wel door 
volledige ministeriële verantwoorde
lijkheid zijn afgedekt.

Inlichtingen: Jan te Veldhuis,
070 -318 29 01

Aanpassing Wet Gelijke Behandeling
De Tweede Kamer heeft ter implementatie van een Europese richtlijn de Wet 
Gelijke Behandeling aangepast. Deze wet regelt de verdeling van de bewijs
last in gerechtelijke procedures waar sprake is van een conflict over schen
ding van het beginsel van gelijke behandeling van mannen en vrouwen op 
het terrein van de arbeid.

De eiser/mogelijk gediscrimineerde 
kan zich beperken tot het aanvoeren 
van feiten, die onderscheid doen 
vermoeden. De gedaagde moet 
bewijzen dat er geen onderscheid is 
gemaakt naar geslacht. De bewijslast 
wordt dus omgekeerd als een redelijk 
vermoeden van discriminatie bestaat.

Woordvoerder Frans Weekers erkent 
dat binnen het arbeidsrecht het vaak 
moeilijk te bewijzen is dat er sprake is 
van discriminatie op grond van het 
geslacht. Dikwijls is het de wederpar
tij die over mogelijke bewijsmiddelen 
beschikt. Zonder nadere voorzienin
gen om de positie van die processueel 
zwakkere partij te versterken, dreigt 
de Wet Gelijke Behandeling een lege 
huls te worden.
De woordvoerder laat er geen misver
stand over bestaan dat antidiscrimi- 
natiewetgeving effectief moet zijn.
Dit wetsvoorstel lijkt daartoe bij te 
dragen. Er zal sprake moeten zijn van 
equality of arms, een gelijk speelveld 
voor procespartijen in discriminatie- 
geschillen. Wel waarschuwde de 
woordvoerder ervoor dat de wet niet 
moet doorslaan. Van werkgevers mag

niet het onmogelijke worden 
gevraagd. Tegen sommige verdacht
makingen kan men zich immers niet 
verdedigen. Voorts zullen belangen 
van andere werknemers of sollicitan
ten gerespecteerd moeten worden. 
Degene die denkt te zijn gediscrimi
neerd zal feiten moeten aanvoeren

waaruit een redelijk vermoeden van 
discriminatie kan worden afgeleid. 
Pas dan is het aan de wederpartij te 
bewijzen dat er geen sprake is van 
discriminatie. Werkgevers doen er 
dus goed aan extra zorgvuldig te zijn 
bij de opbouw van hun dossiers om 
ook maar de schijn te vermijden dat 
sprake zou kunnen zijn van discrimi
natie naar geslacht.

Informatie: Frans Weekers, 
tel: 070 -  318 28 94

Partijraad svergad ering M iljoenennota

Zaterdag 14 oktober 2000
Op zaterdag 14 oktober 2000 vindt vanaf 10.30 uur de partijraadsverga
dering Miljoenennota plaats het congrescentrum 't Spant aan de dr. A. 
Kuyperlaan 3 te Bussum.

Gedurende deze vergadering zal Annemarie Jorritsma na opening van de 
partijraad een toelichting op de miljoenennota geven. Ter bevordering 
van een diepgaande discussie worden de leden en de adviserende leden 
vervolgens in de gelegenheid gesteld om in een vijftal verschillende 
beleidsclusters over de miljoenennota te discussiëren. De uitkomsten 
hiervan worden in een plenair deel samen met de leden van de VVD- 
fracties en bewindslieden besproken. Tot slot geeft Hans Dijkstal een 
afsluitende toespraak aan de partijraad.

Voor meer informatie en aanmeldingen kunt u contact opnemen met 
Joost de Haan, telefoon: 070-361 30 13
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Rapport Tijdelijke Commissie Besluitvorming Uitzendingen
Begin september bracht een commissie uit de Tweede Kamer een rapport uit over de politieke besluitvorming in Den 
Haag over de Nederlandse deelname aan vredesoperaties (met de titel ‘Vertrekpunt Den Haag'). Deze week vond 
daarover het debat plaats met de commissie zelf, volgende week zal de Kamer nog met de regering debatteren over 
datgene wat de commissie heeft geconcludeerd en aanbevolen.

VVD-fractiewoordvoerder Wilders 
geeft aan dat, op grond van opge
dane ervaringen, in de afgelopen 
jaren nationaal en internationaal 
reeds verbeteringen zijn doorgevoerd 
in de besluitvorming over vredesope
raties. Onder meer bij het 
Nederlandse aanbod om troepen ter 
beschikking te stellen voor de 
bescherming van safe areas in Bosnië 
had het toenmalige kabinet Lubbers 
III te weinig rekening gehouden met 
de onduidelijke situatie die toen 
bestond. Wilders kritiseert de aanbe
velingen van de commissie om de 
informatie door de regering aan de 
Kamer veel vroeger te laten plaatsvin
den dan nu meest het geval is. Hij wil 
blijven uitgaan van het principe 'de 
regering regeert en het parlement 
controleert'.
Het beste is te blijven uitgaan van het 
nieuwe grondwetsartikel 100 en de 
wijze waarop dat tijdens de parle
mentaire behandeling is uitgelegd: 
eerst neemt de regering een besluit 
over de deelname aan een vredes
operatie, vervolgens wordt het parle
ment daarover ingelicht en daarop 
kunnen, afhankelijk van de instem

ming van het parlement, Nederlandse 
eenheden worden ingezet respectie
velijk ter beschikking gesteld. Het 
voorstel van de commissie om het 
parlement reeds bij een informeel 
aanbod (om een bijdrage te leveren 
aan een vredesoperatie) inlichtingen 
daarover te verschaffen, werkt ave
rechts: daardoor wordt de Kamer 
teveel betrokken bij de gang van 
zaken en heeft zij uiteindelijk onvol
doende de handen vrij om ja of nee 
te zeggen nadat de regering haar 
besluit heeft genomen. Verder onder
schrijft Wilders de conclusie van de

commissie dat het Toetsingskader in 
de afgelopen jaren nog onvoldoende 
heeft bijgedragen aan het waarbor
gen van de kwaliteit van de besluit
vorming. Onder meer op dat punt is 
verdere vooruitgang zeker gewenst. 
Volgende week zal de Kamer in het 
debat met de regering meer concrete 
conclusies moeten 
verbinden aan het voorliggende 
rapport.

Informatie: Geert Wilders, 
tel: 0 7 0 -3 1 8  28 67
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kabinet en Kamer in ieder geval niet 
meer belastingverlaging geven dan 7 
miljard gulden.
Het kabinet zal zijn uiterste zorg 
besteden aan de ontwikkelingen op 
de arbeidsmarkt en waar mogelijk 
aan de flexibilisering van de econo
mie. Daarnaast is het vooral een zorg 
van de werkgevers- en werknemers
organisaties om de loonontwikkeling 
gematigd te houden. Door de grote

lastenverlichting van de overheid 
moet dat eigenlijk ook mogelijk zijn.

De VVD heeft ook aandacht 
gevraagd voor de stijging van de 
premies voor de ziektekosten.
Komend jaar worden opnieuw grote 
bedragen toegevoegd aan de budget
ten van de volksgezondheid.
Hierdoor stijgen de lasten. Door de 
grote ruimte in de kassen behoeft de 
premie van de ziekenfondsen niet te 
worden verhoogd. De kostenontwik

keling zal daardoor gelijk zijn aan de 
stijging van de lonen. Voor de meeste 
betrokkenen zal dat ongeveer 3,5% 
tot 4,5% bedragen. De premie van 
de particuliere verzekeringen zou 
kunnen stijgen. Rekenkundig kan de 
stijging oplopen tot 6,7%.
Binnen de premies voor de particu
liere verzekering zit ook een aandeel 
wettelijke toeslagen verrekend. Deze 
toeslagen stijgen het komend jaar 
met 11 %. De VVD heeft de regering 
via een motie gevraagd er alles aan te 
doen deze stijging te voorkomen. De 
wet geeft namelijk een mogelijkheid 
van een extra rijksbijdrage. De rege
ring heeft toegezega dit probleem 
nader te bestuderen en ons daar op 
korte termijn over te berichten.

Tot slot hebben wij wederom gespro
ken over het eigen-woning-forfait. 
Hoewel zich op dit moment nog geen 
meerderheid aftekent om dit forfait te 
verlagen of af te schaffen, voor die 
mensen die ook geen rente meer 
kunnen aftrekken, heeft de VVD 
samen met het CDA dit punt toch op 
de politieke agenda geplaatst. Wij 
willen proberen dit op de politieke 
agenda te houden.

Informatie: Willibrord van Beek, 
tel: 070 -  318 28 99

Staatsschuld
De afgelopen tijd was sprake van enige ruis omtrent de staatsschuld.
In de "Hoofdpunten van het Regeringsbeleid" viel te lezen dat binnen 
de afgesproken begrotingskaders ruimte was voor aflossing van de 
staatsschuld met 20,7 miljard. Wie de Miljoenennota er op na sloeg, 
zag dat de zogeheten EMU-schuld in 2000 501 miljard zou bedragen 
en in 2001 499 miljard. Hoe zit het nu met de daling van de schuld?

Wat minister Zalm bedoelt, is dat - ten opzichte van de verwachtingen 
zoals die golden ten tijde van het opstellen van het Regeerakkoord in 
1998 - de schuld 20 miljard lager zal uitkomen. De schuld komt lager 
uit dan verwacht doordat bij het opstellen van het regeerakkoord nog 
werd gerekend met een financieringstekort. Dit tekort is echter door 
een hogere dan verwachte economische groei en de daaruit voort
vloeiende belastingmeevallers, vanaf 1999 omgeslagen in een over
schot. Het bruto-overschot bedraagt in 2001 naar verwachting ruim 6 
miljard, netto blijft daar uiteindelijk 2 miljard van over.

mailto:l.dijkman@tk.parlement.nl
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De meetlat
Deze week werd in de Tweede Kamer gediscussieerd over de maat
verdeling op een meetlat die gelijktijdig in vol gebruik is. Ik 
bedoel hiermee de toetsingscriteria die zouden moeten gelden 
voor deelname aan vredesoperaties, terwijl tegelijkertijd de VVD- 
fractie moet beoordelen of Nederland aan een vredesoperatie moet 
deelnemen.

De belangrijkste criteria die de revue passeerden, betreffen de aard van een vredesopera
tie (vrede-bewarend, danwel vrede-afdwingend), de specifieke uit te voeren taken, de 
risico's, de zogenaamde ‘rules of engagement' (welke bewapening en welke gewelds- 
bevoegdheden), de zogenaamde 'exit-strategie', de politieke aansturing van een operatie, 
etcetera etcetera.
Het opmerkelijke feit doet zich voor dat gelijktijdig sprake is van een discussie over de 
daadwerkelijke uitzending van troepen, in casu naar Ethiopië en Eritrea. De regering 
heeft inmiddels in een brief aan de Tweede Kamer laten weten dat zij heeft besloten 
Nederlandse militairen ter beschikking te stellen voor de VN-vredesoperatie UNMEE 
(United Nations Mission in Ethiopia and Eritrea). De Tweede-Kamerfractie van de VVD 
wil een eventuele uitzending van Nederlandse militairen naar dit gebied zorgvuldig 
beoordelen. Deze week stond in het teken van het stellen van aanvullende vragen aan de 
regering. Pas volgende week, na de hoorzittingen die over dit onderwerp worden gehou
den, neemt de VVD-fractie in de Tweede Kamer definitief een standpunt in. Met behulp 
van een meetlat waarover nog zeer onlangs uitvoerig is gesproken. Maar ook op basis 
van een consistente lijn ten aanzien van het in de defensienota vastgelegde beleid, dat 
Nederland ook een rol dient te spelen in de handhaving van de internationale rechtsorde. 
Geen gemakkelijke opgave. Daarom hebben we ons niet op laten jagen en weegt zorg
vuldigheid zwaarder dan tempo. ______________Hans PijKStal

Aandacht voor Molukken en 
Molukse gemeenschap
In een Algemeen Overleg met de ministers van Aartsen van Buitenlandse Zaken en 
Herfkens van Ontwikkelingssamenwerking heeft VVD-woordvoerder Enric Hessing 
aangedrongen op intensivering van de samenwerking tussen Nederland en Indonesië op 
politiek, bestuurlijk, economisch en humanitair gebied.

De regering-Wahid doet goede pogingen 
om ingrijpende hervormingen te realiseren. 
Deze zijn gericht op meer vrijheden voor de 
burgers, democratisering en herstel van de 
economie. Dit hervormingsproces heeft 
brede maatschappelijke steun, maar 
verloopt moeizaam. Dat komt vooral door 
de omvang en complexiteit van de proble
matiek. Maar het proces ondervindt ook 
tegenwerking vanuit oude gevestigde 
belangen. De grote uitdagingen voor de 
regering-Wahid liggen op het terrein van: 
de relatie met de regio's, de rol van het 
leger, mensenrechten, goed bestuur, 
armoede en economische problemen. Er is 
brede internationale steun voor de aanpak 
van Wahid. In dit kader speelt ook 
Nederland een belangrijke rol.

Sam enw erking
Uitgangspunt hierbij is de begin dit jaar 
overeengekomen "Agenda voor hernieuwde 
en geïntensiveerde samenwerking". Deze 
agenda omvat onderwerpen zoals: politieke 
dialoog, economische samenwerking, 
ontwikkelingssamenwerking en samenwer
king op de gebieden van openbaar bestuur, 
justitie, politie en democratisering van de 
krijgsmacht. Enric Hessing benadrukt vooral 
het grote belang van de lokale economie 
voor de armoedebestrijding en de bijdrage 
die Nederland daaraan kan leveren in het 
kader van de economische samenwerking. 
Het gaat onder andere om het versterken

van de particuliere sector, de financiële 
sector, corporate governance en corruptie
bestrijding. Daarnaast dringt hij aan op 
meer aandacht voor het basisonderwijs.

Hum anitaire hulp
Een groot probleem in Indonesië is de span
ning tussen enerzijds het streven naar een 
eenneidsstaat en anderzijds naar meer auto
nomie voor bepaalde landsdelen. Dit geeft 
aanleiding tot onrust in gebieden zoals 
Aceh, de Molukken en Papua (irian Java). 
Vooral de lokale bevolking is daarvan net 
slachtoffer. Nogmaals vroeg de VVD- 
woordvoerder aandacht voor de situatie op 
de Molukken. Binnenkort zal een delegatie 
van ambassadeurs van enkele EU-lanaen 
daa'r poolshoogte gaan nemen. De 
Nederlandse regering moet ook goed 
contact houden met de Molukse gemeen
schap in Nederland en veel doen aan huma
nitaire hulp op de Molukken. Tenslotte 
sprak onze woordvoerder waarderend over 
Willem Haurissa, de demonstrant die nu al 
meer dan 30 dagen op het Binnenhof stil
zwijgend aandacht vraagt voor de situatie 
op Ambon. Zo'n demonstratie maakt meer 
indruk dan het dreigen met gewelddadige 
acties.

Informatie: Enric Hessing, 
tel: 0 7 0 -3 1 8  28 89
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Michiel Patijn

De Staat van de Unie
lederjaar publiceert de regering, tezamen 
met de overige Prinsjesdagstukken, een 
overzichtsrapport over de Europese Unie 
en over het Nederlandse Europabeleid. De 
Kamer heeft op 10 oktober jl. hierover 
met de premier en de bewindslieden van 
Buitenlandse Zaken gedebatteerd.
Namens de VVD-fractie sprak Michiel 
Patijn, die de volgende thema's aansneed.

Interne Markt en 
M onetaire Unie
• het belang van een goed functione

rende Europese markt voor het 
bedrijfsleven;

• de noodzaak van modernisering 
van Europese regelgeving i.v.m. 
snelle economische structuurveran
deringen en van deregulering;

• harmonisatie van wetgeving moet 
de technologie goed volgen om 
nieuwe barrières te voorkomen 
(elektronische handel; genetisch 
gemodificeerde producten).

Patijn zei zich niet al te grote zorgen 
te maken over de koers van de Euro 
omdat niet de wisselkoers maar de 
prijsstabiliteit centraal moet staan in 
het beleid van de Europese Centrale 
Bank. Wel moeten politici uit lidsta
ten zich onthouden van tegenstrijdige 
uitlatingen over het beleid van de 
Bank.

U itb reid in g met 
nieuwe lidstaten  
De VVD staat kritisch tegenover het 
(gebrek aan) politiek management 
van het uitbreidingsproces. Toe
treding van de Centraal-Europese 
landen is essentieel voor de toekom
stige stabiliteit in Europa, maar het 
moet wel zorgvuldig gebeuren. Het 
artikel van Annemarie Jorritsma in het 
Septembernummer van Internationale

Spectator doet op dit punt goede 
voorstellen. Patijn vroeg de regering 
om een nadere beleidsnotitie over de 
positie van de landbouw in het 
toetredingsproces.

Functioneren van 
EU -in ste ll ingen  
De VVD-fractie maakt zich zorgen 
over het functioneren van en het 
evenwicht tussen de instellingen van 
de Unie. Problemen:
• gezagsverlies van de Commissie;
• overconcentratie van de Algemene 

Raad op buitenlands beleid ten 
koste van het leiding geven aan de 
Unie;

• te dominante tol van de Raad van 
Staatshoofden en Regeringsleiders.

De fractie verlangt van de Regering 
dat zij zich inzet voor de positie van 
de Europese Commissie als initiator 
van beleid en als hoedster van de 
Communautaire rechtsorde.

Toekom stige hervorm ingen  
De VVD-fractie deelt op hoofdlijnen 
de uitgangspunten van de regering 
tot hervorming van de instellingen 
van de Unie in verband met de 
uitbreiding:
• behoud van de supranationale 

rechtsorde en de eigen rol van de 
instellingen daarin;

• geen nieuwe instellingen creëren;

• vertegenwoordiging van alle lidsta
ten in de Europese Commissie.

Patijn uitte twijfel over het naast 
elkaar functioneren in het externe 
beleid en in de buitenlandse politiek 
van Hoge Vertegenwoordiger Solana 
en Commissaris Patton.
Hij riep op tot overwegen van de 
vraag of op termijn deze functies niet 
in elkaar geschoven moeten worden.

EU -H andvest Grondrechten  
Op verzoek van de Europese Raad 
heeft een Conventie - bestaande uit 
vertegenwoordigers van regeringen 
van lidstaten, van nationale parle
menten en van het Europees 
Parlement - een ontwerphandvest 
van grondrechten voor ae Europese 
Unie opgesteld. Patijn vertegenwoor
digde ae Tweede Kamer in de 
Conventie. Dit ontwerphandvest zal 
op 15 oktober worden aangeboden 
aan de Europese Raad te Biarritz. De 
VVD-fractie staat - na eerdere aarze
lingen - in beginsel positief tegenover 
het handvest maar neeft kritiek op:
• de onvoldoende opgehelderde 

verhouding van het handvest tot 
het goed werkende Europese 
Verdrag voor de Rechten van de 
Mens ( EVRM);

• de formulering, respectievelijk over
bodigheid, van sommige artikelen;

• de onvoorspelbaarheid van de 
invloed van het Handvest op de 
Nederlandse rechtsorde;

Patijn riep in een breed gesteunde 
motie de regering op deze punten op 
te helderen alvorens zij het Handvest 
accepteert.

Informatie: Michiel Patijn, 
tel: 0 7 0 -3 1 8  29 02

VVD wil vaart achter de A4
In een Algemeen Overleg heeft Nellie Verbugt gepleit voor de snelle 
voltooiing van de A4. Dit nog ontbrekende deef tussen Delft en Schiedam is 
noodzakelijk voor het verkeer rond en langs Rotterdam en de bereikbaarheid 
van de havens. Bovendien moet deze snelweg een essentiële schakel 
worden voor de doorstroming op de A4-route van Schiphol richting 
Antwerpen.

Financiering uit rijksmiddelen zou 
naar de mening van de VVD verant
woord zijn, ware het niet dat een 
Kameruitspraak de daarvoor gereser
veerde middelen naar een ander 
project heeft verschoven, namelijk 
naar de spoortunnel bij Delft.
De VVD steunt daarom de mogelijk
heid om dit stukje A4 als tolweg met 
private middelen aan te leggen. De 
fractie is blij dat de marktconsultatie 
een positieT en bemoedigend resul
taat heeft opgeleverd.
Als een combinatie van grondexploi

tatie in het stedelijk gebied van 
Schiedam en Vlaardingen plus 
tolheffing een basis biedt om private 
aanleg, financiering en exploitatie 
van de weg mogelijk te maken en 
bovendien uitzicht geeft op een 
hoogwaardige inpassing in het gebied 
van Midden-Demand, dan is dat 
hoopvol.
Voor de VVD is de conclusie dan ook 
dat we zo snel mogelijk van de minis
ter een definitief plan van eisen willen 
zien op basis waarvan de besluitvor
ming Kan worden afgerond.

Bovendien voert minister Netelenbos 
met Rotterdam en Den Haag onder- 
handelingen over een anti-fileplan, 
waarbij ook de A4 is betrokken. De 
VVD vindt dat de minister dan nu 
ook zorg moet dragen dat die weg er 
komt. De regeringkan geen akkoor
den sluiten over lege hulzen. Het mag 
niet zo zijn dat we binnenkort rond 
Rotterdam wel met de tolpoorten 
zitten, maar dat de wegen er niet 
komen.

Informatie: Nellie Verbugt, 
tel: 0 7 0 -3 1 8  28 92
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Arbeidsmarkt overheid
Tijdens het Algemeen Overleg van dinsdag 10 oktober is met de minister 
van Binnenlandse Zaken gesproken over de arbeidsmarkt (overheid) in brede 
zin. De arbeidsmarktproblematiek bij de overheid komt redelijk overeen met 
die in het bedrijfsleven.

Het aantrekken en behouden van 
personeel bijvoorbeeld is in bepaalde 
sectoren van de overheid lastig.
Vooral als het gaat om werving en 
behoud van hoger en wetenschappe
lijk opgeleid personeel bij defensie, 
politie, zorg en onderwijs. De VVD- 
fractie is voorstander van specifieke 
oplossingen voor die functies waar de 
problemen zijn. Dat kan betekenen 
dat voor die specifieke functies meer 
geld beschikbaar moet komen om de 
problemen adequaat te kunnen 
aanpakken.
Dit betekent echter niet dat er een 
algehele loonronde moet komen voor 
het gehele overheidsapparaat. 
Minister De Vries heeft zich in het 
Algemeen Overleg ook duidelijk 
uitgesproken tegen een algehele 
loonronde.

Koudw atervrees
Het sectorenmodel - dat al weer
enige tijd geleden bij de overheid is

ingevoerd - moet naar mening van de 
VVD verder worden ontwikkeld. 
Tussen de sectoren onderling is nog 
te weinig onderscheid waarneembaar. 
De verschillende problemen op het 
gebied van de arbeidsmarkt die bij de 
onderscheidende sectoren spelen 
moeten voortvarender worden 
aangepakt. Nu wordt door de secto
ren nog te veel naar elkaar gekeken 
en dat is niet gunstig om tot oplos
singen voor specifieke arbeidsmarkt- 
problemen te komen. De vrees bij 
een aantal andere fracties dat daar
door onderlinge concurrentie tussen 
de sectoren ontstaat, noemt Ton de 
Swart "koudwatervrees." Hij heeft 
aan de minister gevraagd om een 
duidelijk overzicht van welke speci
fieke problemen binnen welke sector 
spelen, zodat die problemen sneller 
kunnen worden opgelost. Bij de 
begrotingsbehandeling van 
Binnenlandse Zaken zal hier door de 
fractie op worden teruggekomen.

Nog te veel am btenaren  
Met het terugbrengen van het perso
neelsvolume (aantal FTE's) bij de 
Rijksdienst wordt naar mening van de 
VVD-fractie onvoldoende resultaat 
geboekt. In het regeerakkoord is 
afgesproken het aantal arbeidsplaat
sen bij de Rijksdienst over de periode 
1998-2002 met 5 % terug te bren
gen. Op dit moment blijft de minister 
echter steken bij 1,2 %. Hij voert als 
verdediging aan dat die 1,2 % een 
netto weergave is van het bereikte 
resultaat van inkrimping vermeerderd 
met het aantal arbeidsplaatsen dat er 
is bijgekomen als gevolg van 
(nieuwe) intensiveringen. Echter ook 
het bruto resultaat komt halverwege 
deze regeerperiode nog niet op de 
helft uit. Het blijft nootzakelijk om de 
gemaakte afspraken uit het regeerak
koord nauwkeurig te blijven volgen 
zodat aan het eind van deze regeer
periode de gemaakte afspraken ook 
daadwerkelijk zijn gerealiseerd.

Informatie: Ton de Swart, 
tel: 0 7 0 -3 1 8  28 52

Provinciale afvalgrenzen verdwijnen
De Tweede Kamer heeft de afgelopen week over een wijziging van de Wet 
Milieubeheer gedebatteerd. Door deze wijziging wordt definitief geregeld 
dat er in Nederland op alle onderdelen sprake is van één landelijke afval
markt. De VVD-fractie heeft daar al jaren voor gepleit.

Ontwikkelingen in de afvalmarkt 
hebben immers duidelijk aangetoond 
dat de provinciale schaal niet langer 
voldoet en dat provinciale afvalgren
zen een goede werking van de afval
markt in de weg staan. Het wetsvoor
stel betekent dat deze provinciale 
afvalgrenzen verdwijnen. Voor brand
baar afval is dat reeds het geval, voor 
niet-brandbaar afval zal dat per 1 juli 
2001 worden gerealiseerd.
Vanaf 2005 zullen vermoedelijk ook 
de landsgrenzen voor brandbaar afval 
opengaan en zal er sprake zijn van 
een Europese markt voor brandbaar 
afval. Nu is het zo dat de landsgren
zen alleen open zijn voor afval dat 
hergebruikt kan worden. Voor het 
afval dat gestort moet worden, zullen 
de landsgrenzen gesloten blijven.
De VVD-fractie staat in principe posi
tief tegenover de totstandkoming van 
één Europese markt voor brandbaar 
afval. VVD-woordvoerder Jan 
Hendrik Klein Molekamp benadrukt 
echter dat de minister er alles aan zal 
moeten doen om vóór die tijd tot een 
gelijk Europees speelveld te komen.
De VVD-fractie zou het zeer onwen
selijk vinden als het Nederlandse afval 
onder minder scherpe milieucondities

in het buitenland wordt verwerkt. De 
moderne en schone -  en daardoor 
duurdere - Nederlandse afvalverbran
dingsinstallaties zouden dan het kind 
van de rekening zijn en het milieu is 
daardoor slechter af.

H an d h a vin g  van 
beleid  door V RO M  
De VVD-fractie uit kritiek op de 
enorme complexiteit van het wets
voorstel. Anders dan in het wetsvoor
stel is opgenomen, pleit Jan Hendrik 
Klein Molekamp om die reden ervoor 
dat de handhaving van het beleid 
door de minister van VROM  plaats
vindt. Het gaat dan om de afvalver
brandingsinstallaties en de grote 
stortbedrijven. Hiertoe heeft de VVD- 
fractie een amendement ingediend 
dat door de coalitiegenoten is onder
schreven.

Ook maakt Klein Molekamp zich 
sterk voor de mogelijkheid van 
gemeenten om het verbranden van 
snoeihout toe te staan. Het wetsvoor
stel voorziet in een landelijk verbod 
op het verstoken van afval buiten 
verbrandingsinstallaties. De VVD- 
woordvoerder vroeg zich af of de

minister werkelijk denkt dat boeren 
en vrijwilligers, die houtwallen onder
houden, het snoeihout bij het GFT- 
afval zullen zetten. De VVD-fractie 
heeft wel oog voor de praktijk in het 
landelijk gebied en heeft met steun 
van PvdA en CDA een amendement 
ingediend om het landelijk stookver- 
bod ongedaan te maken. Op die 
manier geeft de Kamer het kabinet 
zelfs een steun in de rug, want het 
kabinet heeft meermalen aangegeven 
dat ze het behoud van karakteristieke 
landschapselementen zo belangrijk 
vindt. De minister heeft toegezegd 
dat hij de inhoud van dit amende
ment zal overnemen.

Inlichtingen:
Jan Hendrik Klein Molekamp, 
tel: 070-318 28 84
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Rapport Tijdelijke Commissie 
Besluitvorming Uitzendingen
Afgelopen week debatteerde de Kamer met de regering over het rapport van 
de commissie- Bakker over de Nederlandse deelname aan vredesoperaties, 
nadat daarover reeds eerder was gesproken met de commissie zelf.

In de VVD-Expresse van vorige week 
werd verslag gedaan van het debat 
dat toen is gevoerd met de commis- 
sie-Bakker zelf. VVD-fractiewoord- 
voerder Wilders waarschuwde in dat 
debat tegen een te vroege informa
tiestroom naar de Kamer over de 
voorbereiding van deelnames.

Essentieel is een beoordeling door de 
Kamer van een goed beargumenteerd 
kabinetsbesluit over een dergelijke 
deelname. Daarbij is het onwenselijk 
dat de Kamer zich dan reeds te veel 
heeft gecommitteerd door vroegtij
dige bemoeienis met de voorberei
ding. De aanbevelingen van de 
commissie-Bakker behelsden juist wel 
een vroegere en meer uitgebreide 
informatiestroom naar de Kamer, 
waarbij bemoeienis van de Kamer 
zeer voor de hand zou liggen.
In het debat dat deze week met de 
regering werd gehouden, werden de

betreffende aanbevelingen door een 
Kamermeerderheid afgewezen. De 
regering heeft nu aangegeven dat zij 
de Kamer zeer beknopt zal inlichten 
wanneer zij een onderzoek gaat 
instellen naar een mogelijke deel
name en pas zal overgaan tot het 
verzenden van een uitgebreide brief 
tot na het kabinetsbesluit tot deel
name. In die brief zullen alle aspecten 
zorgvuldig worden behandeld, mede 
aan de hand van het Toetsingskader. 
Voordat Nederlandse eenheden 
daadwerkelijk worden ingezet kan de 
Kamer dan haar oordeel geven. 
Belangrijk is ook dat de het 
Toetsingskader zal worden aangepast 
en aangescherpt, eveneens in over
eenstemming met de eerder door 
Wilders geuite wensen. Positief is 
bovendien dat bij de bewapening van 
de Nederlandse militairen rekening 
zal worden gehouden met risico's van 
escalatie. Op verzoek van de VVD-
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woordvoerder zal de regering ook 
een notitie schrijven over de mate 
waarin de ministeriële verantwoorde
lijkheid de facto van toepassing is op 
een situatie waarin het operationele 
bevel is overgedragen aan derden 
(commandanten in dienst van de VN 
of de NAVO).

Informatie: Geert Wilders, 
tel: 0 7 0 -3 1 8  28 67

Groei van Rotterdamse haven is noodzakelijk
De VVD-fractie is van mening dat de Tweede Maasvlakte er moet komen. De aanleg van die Tweede Maasvlakte is 
in de eerste plaats nodig voor de verdere groei van de Rotterdamse haven en is belangrijk voor de werkgelegenheid 
in het gebied. In de tweede plaats is die aanleg nodig, wil de Rotterdamse haven tot de groenste in de wereld blij
ven behoren.

Jan Hendrik Klein Molekamp stelde 
tijdens het Algemeen Overleg dat het 
niet aanleggen van de Tweede Maas
vlakte onherroepelijk zal leiden tot 
een verdere verdichting van het 
bestaande havengebied. De leefbaar
heid van plaatsen als Heenvliet, 
Geervliet en van delen van Rotterdam 
zou dan sterk onder druk komen te 
staan. In het algemeen staat de VVD- 
fractie positief tegenover nieuwe 
landaanwinningprojecten die de druk

op het bestaande land kunnen 
verminderen.
De VVD-fractie steunt de gedachte 
van het kabinet om de Tweede 
Maasvlakte in PPS-constructies 
(publiekprivate samenwerking) te 
ontwikkelen. De VVD-fractie waakt 
er echter voor dat teveel investerin
gen, die slechts zijdelings met de 
Maasvlakte van doen hebben, aan 
het project worden gekoppeld. Om 
die reden vindt de VVD-fractie de
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veiligheid tegen de zee een typische 
overheidstaak die door het ministerie 
van Verkeer en Waterstaat moet 
worden betaald. Natuurprojecten, die 
ver van de Maasvlakte zijn gelegen, 
moeten echter om dezelfde reden 
door het ministerie van Landbouw, 
Natuurbeheer en Visserij worden 
gefinancierd, aldus de VVD-fractie.

De VVD-fractie is ook van mening dat 
nog eens goed naar de bestuurlijke 
organisatie van de Rotterdamse haven 
moet worden gekeken. Het is niet 
logisch dat het Rijk veel geld inves
teert in een gemeentelijk bedrijf. 
Bovendien overstijgen de belangen 
van het Rotterdams Havenbedrijf verre 
de Rotterdamse gemeentegrenzen. Zo 
investeert het Havenbedrijf onder 
andere in de haven van Vlissingen. 
Gedacht zou kunnen worden aan een 
verzelfstandiging van het Gemeentelijk 
Havenbedrijf, zoals bijvoorbeeld ook 
bij Schiphol is gebeurd.

Telefoon

E-mailadres

Inlichtingen:
Jan Hendrik Klein Molekamp, 
tel: 070 - 318 28 84

Deze bon in gefrankeerde envelop zenden naar: Abonnementenadministratie 
VVD-Expresse, Postbus 45666, 2504 BB Den Haag
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I DOCUMENTATIECENTRUM 
NEDERLANDSE POLITIEKE 

PARTIJEN

Stabiliteit en vrede
Het Afrikaans continent vraagt de komende decennia grote 
aandacht. De problemen zijn (op veel terreinen) zo groot, dat rede- 
lijkerwijs niet kan worden verwacht dat ze zonder hulp van 

V  buitenaf kunnen worden opgelost. Twee Afrikaanse landen,
rW- Ethiopië en Eritrea, benaderden na een jarenlange oorlog de

Verenigde Naties om een Vredesmacht te sturen. Die kan steun 
geven aan de wapenstilstand op weg naar vrede.
Nadat de VN zien vervolgens tot Nederland richtten met het verzoek te participeren, is 
het kabinet zorgvuldig te werk gegaan. Er is een analyse gemaakt van de veiligheidssitu
atie en aan de hand van het Toetsingskader is een beslissing genomen. Die luidde: dit is 
een klassieke 'peace keeping' operatie met een laag risicoprofiel waarvoor Nederland 
gedurende 6 maanden troepen ter beschikking wil stellen. Dat besluit is aan het parle
ment voorgelegd in een uitgebreide, degelijke brief.
Met dezelfde zorgvuldigheid heeft de VVD-fractie gewacht een oordeel te geven. Totdat 
alle gegevens bekend waren, de hoorzittingen achter de rug en de betrokken ministers in 
een debat extra informatie en toezeggingen hebben gedaan. In een plenair debat heb ik 
onze conclusie getrokken. De VVD stemt in met Nederlandse participatie in deze vredes- 
bewarende operatie. We realiseren ons dat een dergelijke operatie niet risicoloos is.
Maar risico hoort bij militair werk. Van belang is hoe men op die risico's is voorbereid. 
Voor liberalen is Defensie één van de klassieke kerntaken van de overheid. We staan 
voor een modern, goed toegerust leger dat inzetbaar is voor hedendaagse militaire taken. 
In de Defensienota is afgesproken dat het bewaken en bevorderen van de internationale 
rechtsorde daartoe behoort. Mede daarom zijn, mede op verzoek van de VVD, extra 
middelen voor Defensie vrijgemaakt. Het gaat uiteindelijk bij de internationale oriëntatie 
van de VVD en in het zogenaamde Afrika-beleid van de regering om een bijdrage te leve
ren aan de vrede in deze twee Afrikaanse landen. Een vrede die de mensen in die landen 
weer perspectief moet bieden op een menswaardig bestaan.

Hans Dijkstal

Vijfde Nota: bezemwagen achter het peloton
De VVD is bezorgd over de scheefgetrokken prijs-kwaliteitverhouding op de woning
markt. De Tweede-Kamerfractie vindt dat door ae forse prijsstijging van nieuwbouwwo
ningen (VINEX) de prijs-kwaliteitverhouding sterk is afgenomen. Ook noemt zij het 
milieupessimisme in Nederland onterecht. De milieucijfers geven op dit moment geen 
aanleiding tot pessimisme. Dit zijn de hoofdlijnen uit de inbreng bij de begroting van 
VROM. Nellie Verbugt neemt daarbij het VRO-gedeelte voor haar rekening en Jan 
Hendrik Klein Molekamp het milieu.

De VVD-fractie is van mening dat het de 
hoogste tijd wordt dat minister Pronk van 
Volkshuisvesting Ruimtelijke Ordening en 
Milieu de Vijfde Nota Ruimtelijke Ordening 
uitbrengt. Inmiddels hebben alle departe
menten hun beleid in nota's vastgelegd. De 
VVD is bezorgd dat de Vijfde Nota straks de 
bezemwagen achter het peloton wordt. 
VVD-woordvoerder Nellie Verbugt is blij 
met de nieuwe accenten die staatssecretaris 
Remkes aanbrengt in het volkshuisvestings
beleid: de burger komt meer centraal te 
staan in dit beleid en krijgt meer keuzevrij
heid; in de woningbouw wordt meer reke
ning gehouden met de kwaliteitsvraag.
De VVD maakt zich zorgen over de 
verslechtering van de prijs-kwaliteitverhou
ding op de woningmarkt. De burger krijgt 
minder waar voor zijn geld, want de huizen
prijs stijgt veel sterker aan de kwaliteit van 
de woning en de bouwkosten. Om deze 
prijs-kwaliteitverhouding op de woning
markt te verbeteren heeft ae woordvoerder 
het volgende voorgesteld:
1 Vraag en aanbod moeten beter aanslui

ten. Het tekort aan koopwoningen 
(250.000) kan worden opgeheven door 
meer te bouwen voor de kwaliteitsvraag 
en door het omzetten van huur in koop 
(maatwerk);

2 Er moet meer concurrentie komen bij 
bouwprojecten, onder andere door het

stimuleren van particulier opdrachtgever- 
schap;

3 In de Vijfde Nota moet geen kunstma
tige schaarste aan kavels worden 
gecreëerd. Er moet bovendien ruimte zijn 
voor kwaliteit;

4 Er mag geen verkapte belastingheffing 
laatsvinden op gronduitgifte (zo mogen 
ieruit geen kinderopvangfaciliteiten

worden gefinancierd). In ae Wet wêê
Ruimtelijke Ordening moet worden vast- ^ 
gesteld wat wel en wat niet naar de 
grond geschreven kan worden.

Kennisoverdracht aan de burger, bijvoor
beeld bij particulier opdrachtgeverschap, 
moet geïntensiveerd worden. Dit zou in 
samenwerking met de particuliere sector 
kunnen worden geregeld.

M ilieu
De VVD-fractie is van mening dat de dit jaar 
gepresenteerde milieucijfers geen aanleiding 
geven tot pessimisme. De VVD vindt dat de 
aanhoudende negatieve berichtgeving door 
de milieubeweging burgers - die best hun 
steentje willen Dijaragen aan een beter 
milieu - ontmoedigt. "Het is niet juist 
burgers die dit jaar 13 miljard gulden aan 
milieubelastingen hebben betaald het beeld 
voor te spiegelen dat deze investeringen

Vervolg op pagina 2
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Les uit veiling UMTS-frequentiesVervolg van pagina 7

nutteloos zijn geweest", aldus Jan 
Hendrik Klein Molekamp. De VVD is 
voorstander van een realistisch 
milieubeleid op basis van objectieve 
berichtgeving. De VVD vindt dat 
handhaving van milieuwetgeving 
grote prioriteit heeft.
Wel pessimistisch is de VVD over de 
milieusituatie in Midden- en Oost- 
Europa. Er tikken veel milieutijdbom- 
men in de voormalige 
Oostbloklanden die, behalve in Oost- 
Europa zelf, ook van invloed zijn op 
het milieu in West-Europa. De VVD is 
van mening dat de aanpak van Oost- 
Europese milieuproblemen in EU- 
verband dient plaats te vinden.
De afgelopen jaren is veel de nadruk 
gelegd op nationaal milieubeleid. De 
VVD-fractie is van mening dat meer 
moet worden ingezet op Europees 
milieubeleid en meer ruimte moet 
worden gegeven aan lokaal milieube
leid. "De VVD ziet graag dat minister 
Pronk zich sterk inzet voor een 
Europees milieubeleid", aldus Klein 
Molekamp, "daarnaast is de VVD- 
fractie van mening dat lokale milieu
problemen, zoals geluidshinder, 
vooral lokaal moeten worden aange
pakt". De VVD is voorstander van 
meer lokale verantwoordelijkheid en 
pleit voor meer vrijheid voor het 
lokaal bestuur.

Inlichtingen: Nellie Verbugt, 
tel: 070-318 28 92 
Jan Hendrik Klein Molekamp, 
tel: 070 -  318 28 84

Op 19 oktober vond met de staatsse
cretaris van VenW en de minister van 
Financiën een algemeen overleg 
plaats over de UMTS-veiling. Onder
werp van gesprek was de evaluatie 
van het kabinet over de veiling van 
de UMTS-frequenties, die in juli van 
dit jaar werd gehouden. Door UMTS 
wordt het mogelijk om naast spraak 
een veelheid van datacommunicatie- 
toepassingen via de mobiele telefoon 
toegankelijk te maken.

Het kabinet concludeert in de evalu
atie dat de veiling goed is verlopen. 
De VVD is daarvan nog niet over
tuigd. Woordvoerder Nicolaï bena
drukt dat de Kamer altijd heeft 
betoogd het instrument van een 
veiling te hanteren, omdat dit de 
enige manier van objectief veilen is. 
De opbrengst werd daarbij secundair 
bevonden. Volgens Nicolaï is in dat 
kader de kritiek van de PvdA en CDA 
op de uiteindelijke lage opbrengst 
van 5,9 miljard gulden niet conse
quent. Het CDA wilde juist geen 
veiling, omdat zij - ten onrechte - van 
mening is dat de burger de dupe zou 
worden.
Belangrijkste punt van kritiek van de 
VVD op de gehouden veiling is de 
inschatting van het aantal gegadig
den. Het kabinet verwachtte mini
maal tien gegadigden, terwijl uitein
delijk voor de beschikbare vijf 
pakketten maar zes gegadigden 
waren. Nicolaï: "Er hadden van tevo

ren voorzieningen getroffen moeten 
worden om bij verandering van het 
aantal gegadigden voor de veiling de 
veilingvoorwaarden te wijzigen of de 
veiling af te gelasten".

Door de kritiek die op de gang van 
zaken rond de veiling is ontstaan, is 
besloten dat een onafhankelijke 
commissie zich de komende maanden 
zal buigen over een second opinion 
over de veiling. Volgens Atzo Nicolaï 
hoeft men niet op de uitkomst van 
deze second opinion te wachten om 
te beginnen met de voorbereidingen 
op de komende veiling van de FM- 
frequenties, die voor 1 september 
2001 verdeeld moeten zijn. Volgens 
Nicolaï is het van tevoren inbouwen 
van voorzieningen de belangrijkste les 
die geleerd is uit de UMTS-veiling.

Informatie: Atzo Nicolaï, 
tel: 070 -  318 28 88
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CRIEM-aanpak nog steeds mager
Op 17 oktober heeft een debat 
plaatsgevonden met minister Van 
Boxtel van Grote Stedenbeleid over 
de voortgang en uitvoering van de 
CRIEM-nota. Het betreft hier een fors 
maatschappelijk probleem. Etnische 
jongeren zijn oververtegenwoordigd 
in ae criminaliteitscijfers. De CRIEM- 
nota stelt voor dat middels een inte
grale aanpak jongeren uit de crimina
liteit worden gehouden.

Na twee jaar oogt het resultaat van 
de CRIEM-aanpak nogal mager, vindt 
woordvoerder Otto Vos. De voort
gangsrapportage maakt melding van 
een waaier van projecten variërend 
van het spijbelprogramma Basta, 
betreffende een leerstraf van 60 uur, 
tot projecten op grond van de Wet 
Inschakeling Werkzoekenden (WIW). 
Het programma "Communities that 
care", dat door het ministerie van 
justitie wordt uitgevoerd is veelbelo
vend. Dat programma richt zich op de 
aanpak van problemen in de wijken, 
waarin het vooral met jongeren fout 
dreigt te gaan.
In een aantal pilotgemeenten wordt

thans de CRIEM-aanpak toegepast. 
Amsterdam is tevreden omdat nieuwe 
projecten zijn gestart. Bergen op 
Zoom heeft besloten tot verbetering 
van de gemeentelijke regie en opti
malisering van reeds bestaande struc
turen. Hengelo zoekt het met name 
in de aanstelling van een case- 
manager voor jongeren die het rechte 
spoor hebben verlaten. Rotterdam 
munt uit in praktische aanpak. 
Volgens de minister is het nog te 
vroeg om uitspraken te doen over de 
effectiviteit van de aanpak.

R esultaatgerichtheid
komt niet uit de verf
Van de kant van de VVD zijn diverse
kritische opmerkingen geuit over de
huidige gang van zaken.
In eerste instantie is het onbegrijpelijk 
dat bij de minister nog steeds een 
helder beeld van de doelgroep 
ontbreekt. Bovendien is het onduide
lijk in hoeverre Van Boxtel zelf zich 
met de implementatie van de CRIEM- 
aanpak bemoeit. Hoe dan ook, de 
resultaatgerichtheid van de CRIEM- 
aanpak komt niet goed uit de verf.

De gang van zaken in Rotterdam kan 
echter een voorbeeld zijn van hoe het 
wel moet. In die gemeente heeft men 
200 probleemjongeren getraceerd, 
die met name debet zijn aan de 
ondervonden overlast. Indien een van 
die jongeren ergens in Rotterdam of 
elders in Nederland tegen de lamp 
loopt wordt hij voor keuze gesteld: of 
de bak in of een traject van scholing, 
werk en begeleiding. De gezinnen 
waaruit de jongeren afkomstig zijn, 
worden met opvoedondersteuning 
geconfronteerd.
Minister Van Boxtel heeft verklaard 
dat hij tot een aangescherpte aanpak 
bereid is. Hij wenst daartoe in eerste 
instantie de evaluatie van de begelei
dingscommissie van de CRIEM- 
aanpak af te wachten. Aan de hand 
daarvan zal hij aan de Kamer een 
voorstel doen hoe de beschikbare 
financiële middelen optimaal kunnen 
worden ingezet om de criminaliteit 
onder jongeren aan te pakken.

Informatie: Otto Vos: 
tel: 0 7 0 -3 1 8  29 00
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Geen navelstaarderij maar effectiviteit
Tijdens de behandeling van de begroting van Binnenlandse Zaken op 18 
oktober bepleit Eric Balemans een grotere effectiviteit van de overheid. Het 
navelstaren op de structuren moet afgelopen zijn; het is vooral de cultuur 
die moet veranderen.

De structuren van het openbaar 
bestuur zijn al sinds mensenheugenis 
onderwerp van politieke discussies.
De VVD durft de stelling aan dat 
deze structuren best goed zijn. Het 
openbaar bestuur wordt door de 
VVD, naast toetsing van de democra
tische legitimatie, vooral beoordeeld 
op grond van doorzichtigheid, voor
spelbaarheid voor de burger en niet 
in de laatste plaats op effectiviteit 
van het beleid. Toch blijft de overheid 
sleutelen aan nieuwe wet- en regel
geving om oneffenheden weg te 
werken. Dat de interesse van de 
burgers in het openbaar bestuur 
beneden de maat is en niet alle 
wetten en regels het beoogde resul
taat hebben, wordt verklaard door de 
falende structuur van het openbaar 
bestuur, hetgeen de overheid 
aangrijpt als argument voor beleids
aanpassing.
Eric Balemans echter meent dat de 
magere participatie van burgers in

besluitvormingsprocessen niet aan de 
instrumenten als inspraak, bezwaar
schriften of beroep ligt, maar aan de 
teleurstellende ervaringen van de 
burgers hiermee. Te denken valt aan 
een inspraakavond in een gemeente, 
waarbij achteraf blijkt dat dit slechts 
een formaliteit was, aangezien de 
gemeente al lang haar besluit geno
men had. Ook de discussie in ae 
Tweede Kamer over dualisme, herin
delingen, regiocontracten, stadspro
vincies of landsdelen is er een van 
structuren. Bij de eeuwige discussies 
over de structuren wordt er al te vaak 
voorbij gegaan aan de cultuur van 
het mensenwerk.
Voor de VVD is het vertrekpunt de 
vraag of je met een cultuurverande
ring de bestaande culturen effectief 
kunt laten doen waar ze voor 
bedoeld zijn. Nieuwe regels, maatre
gelen, bevoegdheden of geld bieden 
niet altijd de oplossing voor opdui
kende problemen. De VVD meent dat

eerst moet worden onderzocht of de 
bestaande wet- en regelgeving 
soelaas kan bieden alvorens tot 
nieuwe nota's en regels over te gaan. 
De ontwikkelingen binnen het grote 
stedenbeleid en het integratiebeleid 
tonen aan hoe de minister Van Boxtel 
zich laat afleiden door structuren. 
Sinds zijn aantreden zijn er tientallen 
wetten en regelingen van kracht 
geworden en even zo veel nota's en 
rapporten verschenen. De doelstellin
gen die minister Van Boxtel heeft 
geformuleerd, lijken echter tot nu toe 
bij lange na niet gerealiseerd te 
worden. Bovendien blijkt dat zo'n 
70% van de voorgenomen onderzoe
ken pas eind 2001 of zelfs in 2003 
zijn afgerond.
Eric Balemans heeft kritische opmer
kingen gemaakt over dit vooruit
schuiven van de verantwoordelijk
heid. Van Boxtel moet gewoon zijn 
werk doen en afgerekend worden in 
zijn eigen kabinetsperiode en niet in 
die van zijn opvolger.

Informatie: Eric Balemans, 
tel: 0 7 0 -3 1 8  28 95

Begroting Binnenlandse Zaken 2001
VVD-woordvoerder Ruud Luchtenveld 
begroting voor Binnenlandse Zaken hc 
centraal gesteld.

K w alite it van de overheid  
a De concurrentiepositie van de 

overheid op de arbeidsmarkt is 
tamelijk zwak met name voor

Vorige week werd in de  p le n a ire  zaal van  
de Tweede Kamer een bijzonder debat 
gevoerd. Het onderwerp "Staat van de 
Europese Unie" bracht zowel Tweede- 
Kamerleden als Europarlementariërs in 
debat met de Nederlandse regering. 

Van oudsher hecht de VVD grote 
symbolische waarde aan de 

Kamerbankjes. Deze zijn immers niet 
voor niets voorzien van het wapen van 
de Tweede Kamer. Het is een voorrecht 
op deze stoelen als gekozen Tweede- 

Kamerlid het Nederlandse volk te verte
genwoordigen. De VVD is er dan ook 
om staatkundige redenen tegen dat 
Europarlementariërs vanuit diezelfde 

stoelen in debat treden met de 
Nederlandse regering.

Helaas verloren wij deze discussie, zodat 
de Europarlementariërs vorige week 

dinsdag naast de Tweede-Kamerleden 
konden plaatsnemen.

De Tweede-Kamerleden van de VVD 
veroorloofden zich een klein grapje toen 
oud-collega en Europarlementariër Jan 

Kees Wiebenga de zaal betrad, door alle
maal heel even hun eigen plaats bezet te 

houden. Gelukkig kon Jan Kees er zelf 
ook om lachen. Het verdere debat 

voerde hij wel degelijk in de Tweede 
Kamer, schouder aan schouder met 

Tweede-Kamercollega Michiel Patijn.

heeft tijdens de behandeling van de 
t thema Kwaliteit van de overheid

hoger opgeleiden. De VVD wil die 
vooral verbeteren door maatwerk 
per sector en zeker niet door een 
algemene loonronde. De VVD is 
voor vormen van gedifferen
tieerde beloning.

b De afslanking van de overheid 
zoals afgesproken in het 
Regeerakkoord verloopt te traag, 

c De VVD wil ook de honorering 
van bestuurders en staten en 
raadsleden verbeteren. Nog voor
dat de politieke partijen nieuwe 
kandidaten voor de gemeentera
den gaan werven, wil de VVD 
betere voorstellen van de minister, 
die zich vorige week in een over
leg met de Kamercommissie op dit 
punt afhoudend opstelde, 

d De VVD-fractie wacht de resulta
ten af van de discussie tussen de 
minister en de voorzitters van 
politieke partijen over financiering 
van politieke partijen. 
Vooruitlopena op de brede discus
sie die hierover nog zal volgen 
doet de VVD de suggestie om als 
pilotproject de politieke partijen 
een eenmalige subsidie voor ICT- 
ontwikkeling te geven.

O pen baarheid  van bestuur  
a Onder andere naar aanleiding van

het declaratiegedrag van (voorma
lige) bestuurders in Rotterdam is 
ter discussie gesteld of van de 
huidige Wet Openbaarheid van 
Bestuur (WOB) praktijk en juris
prudentie nog wel overeenkomen 
met de oorspronkelijke doelstellin
gen van de wet. De VVD wil die 
discussie over de WOB niet veren
gen tot een bonnetjesdiscussie, 
maar daar ook bij betrekken: de 
kabinetsformatie, agenda's 
bestuurders al of niet openbaar, 
en het recht op vertrouwelijk 
overleg.

b Slechts 2% van de schriftelijk 
ingediende WOB-verzoeken wordt 
binnen de maximumtijd van 28 
dagen beantwoord. Veel over
heidsorganen lijken bovendien de 
bezwaarprocedure te gebruiken 
om tijd te winnen. Dit is niet wat 
de wetgever bedoelde. Verder lijkt 
het erop dat de spelregels slechts 
in kleine kring bekend zijn en het 
voeren van WOB-proceaures is 
verworden tot specialistenwerk.

c De VVD suggereert om een juri
disch georiënteerde commissie in 
te stellen die de herziening van de 
WOB voorbereidt.

d De VVD-fractie vindt dat rekening 
moet worden gehouden met het 
risico dat indien gestreefd wordt 
naar een maximum aan openbaar-

Vervolg op pagina 4
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Tweede Kamer stemt in met vredesmissie
Afgelopen week vond de discussie 
plaats over de deelname van 
Nederland aan de VN-missie in 
Afrika. Het besluit van de regering 
had door het rapport over de besluit
vorming over vredesoperaties 
(Commissie Bakker) van de voortij
dige afwijzing door het CDA een 
extra politieke lading gekregen. Na 
een Algemeen Overleg werd de 
discussie afgesloten met een plenair 
debat waaraan Hans Dijkstal deel
nam.

De VVD-fractie heeft na een zorgvul
dige afweging ingestemd met de 
missie. De argumenten van de rege
ring om deel te nemen kunnen door 
de VVD-fractie worden onderschre
ven. Het enkele feit dat hierdoor een 
bijdrage wordt geleverd aan de 
bevordering van de internationale 
rechtsorde was niet doorslaggevend. 
Immers Nederland kan niet ae lasten 
van de gehele wereld op zijn schou
ders nemen, dus zullen voortdurend 
keuzes worden gemaakt of men wel 
of niet een militaire bijdrage wil 
leveren. Afrika vormt echter een 
speerpunt in het buitenlands beleid. 
In geval de VN niet optreden bestaat 
de mogelijkheid dat het conflict weer 
oplaait met als gevolg nieuwe vluch
telingenstromen, die ook hun weg 
zullen vinden naar West-Europa.

K lassieke  vredesoperatie  
De missie naar het grensgebied 
tussen Ethiopië en Eritrea voldoet aan 
alle elementen van een klassieke 

eace-keeping operatie (zogenaamde 
oofdstuk 6 operatie). Het gaat om 

een conflict tussen twee staten, die 
gezag uitoefenden over reguliere 
legers en die geen behoefte hebben 
aan voortzetting van het gewapende 
conflict. Zij hebben de VN gevraagd 
om te bemiddelen. De vergelijking die 
de afgelopen weken is gemaakt met 
andere missies zoals in Rwanda of 
Siërra Leone gaat dan ook mank.
Deze vredesoperaties werden welis
waar 'peace-keeping' missies 
genoemd, maar waren dat niet. Het 
ging hier om interne conflicten, 
krijgsheren die geen boodschap 
hadden aan het internationale recht, 
het betrof geen reguliere legers, maar 
gewapende bendes. Juist omdat het 
hier een klassieke vredesoperatie 
betreft is de VVD vanaf het begin af 
weliswaar kritisch geweest, maar 
heeft zij het standpunt ingenomen 
dat het besluit om te deelnemen zou 
worden beoordeeld op basis van het 
Toetsingskader. De kern waar het dan 
omdraait is of de missie militair 
uitvoerbaar is, en de middelen om die

opdracht uit te voeren ook beschik
baar zijn. Omdat het om een VN- 
operatie gaat is het van groot belang 
om te weten hoe politieke en militaire 
verantwoordelijkheden bij de uitvoe
ring van de missie liggen. In het 
Algemeen Overleg vroeg de woord
voerder Theo van den Doel op die 
punten opheldering.

G ew eldsinstructie  
voor m ilitairen
Voor de uitvoering van de opgedra
gen taken door de militairen zijn 
werkbare instructies van groot 
belang, juist daar waar het gaat om 
toepassing van geweld in het kader 
van zelfverdediging. De VVD-fractie 
heeft de regering gevraagd om er 
voor zorg te dragen dat er duidelijke 
instructies bij de VN tot stand komen 
die de militairen de instrumenten 
geeft om hun taak goed uit te 
kunnen voeren en zichzelf in bedrei
gende omstandigheden te kunnen 
beschermen. De definitieve instructies 
zullen, zo heeft de regering toege
zegd, voor vertrek ter beschikking 
worden gesteld.

R isico 's
De risico-analyse geeft aan dat de 
kans op een hervatting van het 
conflict zeer gering wordt geacht. 
Toch mag bij elke militaire operatie 
een 'worst-case scenario' niet worden 
uitgesloten. Voor een dergelijk scena
rio dient er een exit-strategie te zijn 
en daar horen ook uitgewerkte plan
nen bij. Heldere beslismomenten en 
daaraan gekoppelde acties in geval 
de toestand verslechterd. Uit het 
debat bleek dat de Verenigde Staten 
en Frankrijk inmiddels hebben toege
zegd Nederland in zo'n situatie te 
zullen helpen. Aan de uitwerking van 
dergelijke plannen wordt inmiddels 
met de betrokken landen gewerkt..

Bew apening: 
gevechts helikopters  
Militaire adviezen wegen zwaar, ook 
voor de VVD. Toch mogen wij de 
lessen uit het verleden niet vergeten. 
Geen discussie achteraf over andere 
middelen of zwaardere wapens. De 
woordvoerder vroeg dan ook om of 
de minister bereid was om gevechts- 
helikopters aan de bewapening toe te 
voegen. In eerste instantie ten 
behoeve van een eventuele evacuatie 
maar daarnaast hecht de VVD-fractie 
ook zeer aan het oordeel van de mili
taire commandant ter plaats. Indien 
deze militaire commandant voor de 
uitvoering van zijn taak de gevechts- 
helikopters als een welkome aanvul
ling van zijn middelen ziet, zou

Nederland deze ter beschikking 
moeten stellen, aldus de woordvoer
der.

Term ijn
Na 6 maanden zal Nederland zijn 
bijdrage beëindigen. De capaciteit 
van de krijgsmacht is naast de andere 
verplichtingen zoals in Bosnië ontoe
reikend om de missie langer uit te 
voeren. De VN zijn en blijven verant
woordelijk voor de aflossing. De 
secretaris-generaal van de VN, Koffie 
Annan heeft dit in het openbaar 
bevestigd en hier kan geen enkel 
misverstand over bestaan. De VVD 
vertrouwd hierop maar tegelijkertijd 
is dit ook de lakmoesproef voor de 
geloofwaardigheid van de VN. De 
VVD wil uiterTijk over drie maanden 
vernemen wat er dan door de VN 
m.b.t. de aflossing is geregeld.

V luchtelingenproblem atiek  
Uit de brief blijkt dat er circa 600.000 
ontheemden zijn die zich in 32 
opvangkampen bevinden. Tien 
miljoen mensen zijn direct afhankelijk 
van noodhulp. Het is van het grootste 
belang dat goed wordt ingespeeld op 
de problematiek van de ontheemden. 
De zorg voor de opvang van vluchte
lingen en het lenigen van humanitaire 
nood is een taak voor de VN-organi- 
saties zoals UNHCR en niet voor de 
militairen. Toch zou dit vluchtelingen
vraagstuk de missie negatief kunnen 
beïnvloeden, zeker in geval de 
verzorging in de kampen ontoerei
kend is en vluchtelingen voortijdig de 
kampen uittrekken. De VVD acht het 
van groot belang dat dit vraagstuk 
goed wordt aangepakt en dat de 
aanpak niet verzandt in de bureau
cratie van de VN. De terugkeer van 
vluchtelingen naar de toekomstige 
veiligheidszone dient alleen met 
instemming van UNMEE plaats te 
vinden.

Informatie: Theo van den Doel 
tel: 070-3182891
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heid vluchtgedrag kan ontstaan. 
Dan kan men immers besluiten om 
verslaglegging achterwege te 
laten of scnaduwagenda's te 
hanteren. Kortom ae VVD wil niet 
streven naar een maximum maar 
naar een optimum aan openbaar
heid.

Informatie: Ruud Luchtenveld, 
tel: 0 7 0 -3 1 8  28 96

IN VERBAND MET HET NAJAARSRECES ZAL DE VVD-EXPRESSE DE KOMENDE WEEK NIET VERSCHIJNEN.
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WIE IS DE DADER?
Een 'who’s-done-it?' is meestal spannend, intrigerend en vermake
lijk. En afgaand op het aantal films en boeken met dat concept, is er 
ook veel behoefte aan. In de politiek kom ie het zelden tegen. Ik 
herinner me de apotheose van het WAO-aebat in 1993.
Coalitiepartij CDA onderhandelde met oppositiepartij VVD over 
nieuwe en noodzakelijke WAO-maatregelen. Op het allerlaatste 

moment kwam een plan van CDA en PvdA uit de hoge hoed. Zogenaamd gemaakt thuis bij 
minister van Sociale Zaken Bert de Vries terwijl een afhaalmaaltijd werd gegeten. Het CDA 
onttrok zich aan de afspraak met de VVD. Er volgde een debat waarin de vraag centraal 
stond: wie sprak met wie op welk moment? Een onverwachte wending: PvdA-staatssecreta- 
ris Elke ter Veld zat die cruciale dag bij de CDA'ers om het nieuwe plan, het "Bami- 
akkoord", toe te lichten. Dat plan kwam dus helemaal niet uit de hoge hoed, maar was 
heimelijk gedurende de onderhandelingen tussen CDA en VVD voorbereid.
De afgelopen twee weken ontstond bij vele grote consternatie, omdat niet gedoodverfd 
kandidaat Jan Pronk maar Ruud Lubbers door de Secretaris-Generaal van de VN werd voor
gedragen tot Hoge Commissaris voor de Vluchtelingen. In plaats van gepaste trots bij de 
bekendmaking van de eervolle benoeming van een voormalig premier volgde een vreemd 
tableau met verhalen waarin de premier en de minister van Buitenlandse Zaken de hoofd
rollen speelden. Vanzelfsprekend waren de media nieuwsgierig. En die interesse werd 
aangewakkerd door een opmerking van de premier: hij alleen nad de naam vertrouwelijk 
gehoord en die kennis met niemand willen delen. Vanaf dat moment buitelden meningen 
en conclusies over elkaar heen. De verbouwereerde kijker/lezer werd tussen waarheid en 
verdichting heen en weer geslingerd.
Wat volgde rond middernacht van dinsdag op woensdag weet inmiddels iedereen. Premier 
Kok vertelde de Kamer, dat hij pas zeer laat de nieuwe naam hoorde in een telefoongesprek 
met de Secretaris-Generaal van de VN. Omdat het zo "delicaat” was, zou hij dat met 
niemand hebben gedeeld. Maar even later lichtte Van Aartsen toe, dat de naam van 
Lubbers bij hem al lang bekend was. Sterker, hij had de premier er meteen zelf over inge
licht. Schoorvoetend sloot de premier zich uiteindelijk bij die lezing aan. Waarna de Kamer 
over hem heen viel van verontwaardiging. De media volgden niet lang daarna.
Ik vind dit verhaal niet spannend, niet intrigerend en niet vermakelijk. Het is schadelijk 
voor de politiek, schadelijk voor de premier, en daarmee schadelijk voor het land. We 
kunnen er een les uit Ieren. Dit dient zo nooit meer te gebeuren. Iedereen moet weer snel 
aan het werk. Dat kan niet moeilijk zijn in een kabinet met zo veel capabele mensen. Er is 
nog veel nuttig(er)s te doen. En laten we de vraag naar wie de dader is, bewaren voor spel
letjes in de familiekring op lange, winterse avonden.

Hans Dijkstal

Euthanasie blijft beladen onderwerp
Op maandag 30 oktober heeft de Kamer zeer uitgebreid gesproken over het wetsvoorstel 
euthanasie, een beladen onderwerp omdat het over leven en dood gaat. De VVD heeft 
sinds jaar en dag wetgeving voor euthanasie bepleit. Het wetsvoorstel verankert het 
uitgangspunt dat een arts die heeft meegewerkt aan euthanasie niet strafbaar is, indien 
hij de juridische en medische eisen van zorgvuldigheid in acht heeft genomen.

Dementie is een gevreesde ouderdoms
ziekte. Een groeiend aantal ouderen zegt: 
"dat wil ik niet meemaken". Het kabinet 
heeft aanvankelijk benadrukt dat inwilliging 
van het verzoek op grond van dementie niet 
mogelijk is. Namens de VVD heb ik tot 
uiting gebracht dat een dergelijke categori
sche ontkenning een slag te ver gaat. Het 
doet geen recht aan de vele burgers die zeer 
goed doordacht voor zichzelf hebben 
bepaald dat zij de fase van dementie niet 
willen meematen. Het kabinet heeft zich 
bereid getoond te onderzoeken of en zo ja 
in hoeverre een arts bij een verzoek om 
euthanasie bij dementie aan de zorgvuldig
heidseisen kan voldoen.

Uitgebreid is stilgestaan bij de palliatieve 
zorg in relatie tot euthanasie. Palliatieve zorg 
beantwoordt aan de fysieke sociale en spiri
tuele behoefte van de patiënt en strekt zich 
ook uit tot rouwverwerking. Euthanasie 
dient in ieder geval plaats te vinden in de

context van goede palliatieve zorg. Dat 
betekent niet dat de patiënt eerst palliatieve 
zorg moet afnemen voordat hij om euthana
sie kan vragen. De autonome keuze van de 
patiënt blijft in dit vlak centraal staan. De 
aard van de zorg moet overeenstemmen met 
de vraag en samenstelling van de bevolking.

Betekenis schriftelijke verklaring beperkt 
De betekenis van de schriftelijke wilsverkla
ring blijft in het wetsvoorstel loetrekkelijk 
beperkt. Die verklaring kan alleen dan 
worden gebruikt als de patiënt niet meer tot 
andere communicatie in staat is. Het dient 
dan als richtsnoer voor het handelen van de 
arts. Namens de VVD heb ik benadrukt dat 
de wilsverklaring als zodanig door de arts 
serieus moet worden genomen uit respect 
voor de patiënt. Daarvan kan alleen dan 
worden afgeweken ingeval van zwaarwe
gende redenen.

1

Vervolg op pagina 2



e x p r e s s e 361

Onderwijs essentieel voor ontwikkelingssamenwerking
Bij de behandeling van de begroting 
voor ontwikkelingssamenwerking 
(OS) benadrukte VVD-woordvoerder 
Enric Hessing het belang van effecti
viteit, economische verzelfstandiging, 
onderwijs, waterbeheer en concrete 
landenprogramma's. Tevens vroeg hij 
nadrukkelijk aandacht voor Afrika, het 
OS-beleid van de Europese Unie, het 
functioneren van de multilaterale 
organisaties en een betere opzet van 
de begroting. In 2001 is in totaal 8,6 
miljard gulden beschikbaar voor OS. 
Dit is ruim 0,8% van het BNP.

Het stimuleren van de lokale econo
mie, ondernemerschap en werkgele
genheid, kortom van de private sector, 
neeft voor de VVD hoge prioriteit.
Naar aanleiding van een verzoek daar
toe van onze woordvoerder, vorig 
jaar, hebben de ministers van OS en 
van EZ recent een notitie voorgelegd 
met de titel: "Ondernemen tegen 
armoede" waarin een groot aantal 
suggesties is opgenomen om de 
private sector in ontwikkelingslanden

te stimuleren. Dat is een doorbraak!
In de tijden dat Pronk de scepter 
zwaaide op OS was dat ondenkbaar. 
Dat is nu anders. Maar er zal nog wel 
hard gewerkt moeten worden aan het 
realiseren van de in de notitie 
gemelde voornemens.

Onderw ijs
Voor ontwikkeling is onderwijs van 
essentieel belang. De VVD vindt dat 
de regering een substantiële bijdrage 
moet leveren aan het realiseren van 
de internationale afspraak: 
"Basisonderwijs voor iedereen in 
2015". Op dit moment krijgen naar 
schatting meer dan honderd miljoen 
kinderen nog geen basisonderwijs.
Dat moet zo snel mogelijk anders. De 
minister voor OS moet daar veel meer 
aan doen. Daarom heeft onze woord
voerder hierover een motie ingediend, 
die op brede steun kan rekenen. Zo 
houden we de regering onder druk op 
dit met name voor liberalen zeer 
belangrijke onderwerp.
Ook watervoorziening is van groot

belang voor de ontwikkeling van een 
land. Dit betreft zowel water als basis
voorziening voor mensen als waterbe
heer in relatie tot politieke en sociale 
stabiliteit in diverse regio's. Afrika 
behoeft speciale aandacht, zowel poli
tiek, economisch als humanitair. 
Binnenkort zal hier een apart overleg 
over plaatsvinden.
Tenslotte drong onze woordvoerder 
erop aan dat de minister voor OS 
betere verantwoordingsinformatie 
gaat verstrekken. Concrete landenpro
gramma's met meer informatie over 
doelen, sectoren en resultaten zijn 
daarvoor een eerste vereiste, evenals 
betere informatie over de prestaties 
van de multilaterale en particuliere 
organisaties. Om de effectiviteit van 
deze organisaties te verbeteren moet 
meer gewerkt gaan worden met finan
ciering op basis van resultaten.

Informatie:
Enric Hessing, tel: 070-318 28 89

Arbeidsmarktproblematiek 
defensie verdient hoge prioriteit
Tijdens de begrotingsbehandeling 2001 heeft de defensiewoordvoerder 
Theo van den Doel net personeel centraal gesteld. De VVD maakt zich 
grote zorgen over de wervingsresultaten en tegelijkertijd de vroegtijdige 
uitstroom van beroepspersoneel in de krijgsmacht.

De woordvoerder heeft gepleit voor 
een betere waardering van het mili
taire beroep en voor een attitude van 
de zijde van de politiek en samenle
ving die recht doet aan de zware 
eisen die het beroep stelt en de 
risico's die het personeel in de krijgs
macht loopt om Nederlandse belan
gen elders te verdedigen.
Ten aanzien van de werving blijft het 
verbeteren van de bekendheid van 
defensie als werkgever onder jonge
ren, vrouwen en allochtonen een 
belangrijk aandachtspunt. 
Tegelijkertijd is meer transparantie 
binnen de Krijgsmacht en streng 
optreden tegen discriminatoir en 
vrouwonvriendelijk gedrag vereist.

Om de uitstroom van beroepsperso
neel tegen te gaan heeft de woord
voerder er voor gepleit rang en salaris 
los te koppelen en te belonen naar 
functie. Het slecht functionerende 
sollicitatiesysteem, waardoor men na 
drie jaar de functie moet verlaten - 
ongeacht of men al dan niet een 
nieuwe functie heeft - heeft geleid 
tot honderden beroepsmilitairen die 
thuis zitten. Aan dit systeem moet 
snel een einde worden gemaakt.
De woordvoeder vroeg ook aandacht 
voor de wijze waarop de krijgsmacht 
het leidinggevend kader selecteert.
De VVD wil meer aandacht voor 
management development binnen de 
krijgsmacht en een bredere selectie

van topfunctionarissen.
De VVD heeft tijdens de begroting 
voorgesteld om in 2002 door priori
teitsstelling voorrang te geven aan 
werving en opleiding van extra mare
chaussees voor internationale politie
taken, het opbouwen van CJTF-facili- 
teiten, het amfibisch transportschip, 
investeringen in Europese 
veiligheidsprojecten en het oplossen 
van specifieke personele knelpunten.
In de toekomst mag niet worden uitge
sloten dat ook een beroep moet worden 
gedaan op reserve-eenheden. Ook zou 
veel meer gebruik moeten worden 
gemaakt van de bereidheid van reser
visten om bij vredesoperaties dienst te 
doen. Training en oefening zijn dan 
eerste vereisten. Mede in dit licht spre
ken de maatregelen om de exploitatie
kosten te drukken de VVD niet aan. Op 
oefeningen en training moet juist niet 
worden beknibbeld. Een soldaat op 
batterijen bestaat namelijk nog niet.

Informatie: Theo van den Doel, 
tel: 070-318 28 91
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Melding en toetsing van euthanasie 
door de betrokken artsen vormen 
belangrijke hoekstenen voor het 
nieuwe wetsvoorstel. Thans wordt 
slechts circa 50 % van de gevallen 
van euthanasie gemeld. Ik heb daar 
grote bezorgdheid over uitgesproken

en heb het kabinet opgeroepen alle 
mogelijke maatregelen te treffen om 
de meldingsbereidheid te vergroten. 
Als suggestie daarvoor heb ik voorge
steld de toestingscommissies samen 
te stellen uit twee artsen, een 
verpleegkundige, een jurist en een

ethicus. Het kabinet heeft een onder
zoek aangekondigd naar beslissingen 
rond het levenseinde en de meldings
bereidheid onder artsen.
Informatie:
Otto Vos, tel: 070 -  318 29 00
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Netelenbos schiet met 
kanon op mug!
"Absurd hoog", dat was de eerste reactie van Jan te Veldhuis, toen hij 
hoorde dat Schiphol per geluidsoverschrijding van de 35 Ke-zone met mini
maal 0,1 Ke een half miljoen gulden boete moet betalen. “Dat is schieten 
met een kanon op een mug."

In de periode van 13 tot 31 oktober 
heeft Schiphol de maximale boete 
opgelegd gekregen, te weten vijf 
miljoen gulden. Deze boetes gold een 
aantal zeer geringe geluidsoverschrij- 
dingen van de 35 Ke-zone met 
gemiddeld 0,17 Ke per keer.

De VVD wil benadrukken dat zij vóór 
een boete- en een dwangsomsysteem 
als zodanig is, in plaats van het sluiten 
van banen, want dat moet een ulti- 
mum remedium zijn en blijven. Daar 
hebben wij tijdens het algemeen over
leg op 13 mei ook mee ingestemd. De 
VVD was zelfs medebepleiter voor 
een dit systeem.

D icht- of dunbevolkt 
De VVD vindt dat in het huidige 
normenstelsel onderscheid moet 
worden gemaakt tussen overtredin
gen boven dichtbevolkt gebied en 
overtredingen boven dunbevolkt of 
onbevolkt gebied. De recente geluids- 
overschrijdingen waren voornamelijk 
boven een zeer dunbevolkt gebied. Bij 
het opleggen van een boete moet 
volgens ae VVD dit onderscheid wel 
degelijk in acht worden genomen.
De huidige wetgeving stelt geen 
regels voor de hóógte van de boetes. 
Het vaststellen van die hoogte valt 
onder de discretionaire bevoegdheid 
van de minister van Verkeer en 
Waterstaat. Bij het opleggen van 
boetes gaat de VVD er van uit dat een 
redelijke maatvoering in acht wordt 
genomen. Hoge boetes bij zware 
overtredingen en lichtere bij lichte.
Van wie is in dit geval het belang 
eigenlijk significant geschaad?! In elk 
geval niet van mensen!

Tegen de achtergrond vindt de VVD 
dat ook naar het volgende moet 
worden gekeken. Volgens de PKB- 
Schiphol van 1995 mag Schiphol 
(wettelijk) rond de 15.000 woningen 
binnen de 35 Ke-zone met een vast
gesteld geluidsniveau belasten. In een 
later gesloten convenant was de doel
stelling dat hoogstens 12.000 wonin
gen met dat maximale wettelijke 
geluidsniveau mochten worden belast. 
Momenteel ligt dat aantal feitelijk 
zelfs onder de 10.000 woningen. Dat 
is ruim 30% onder het wettenjk vast
gestelde maximum. Schiphol levert 
wat dit betreft dus een zeer goede 
milieuprestatie. De VVD is van 
mening dat bij het opleggen van 
eventuele boetes naar ae totale 
milieuprestaties van Schiphol moet 
worden gekeken.
Schiphol krijgt "stank voor dank" als 
de minister dusdanige hoge boetes 
oplegt voor minimale geluidsover- 
schrijdingen.
Op deze manier loopt Schiphol inter
nationaal gezien toch een deuk op.
Wil je de huidige mainport-functie en 
de goede naam en faam van Schiphol 
en ae KLM handhaven dan moet de 
uitstraling naar buiten toe wel sterk 
zijn. Met de boetes lijkt het dat 
Schiphol een verkeerd beleid voert, 
terwijl het tegendeel het geval is.
De VVD hoopt dat de minister van 
Verkeer en Waterstaat de opgelegde 
boetes nog eens heroverweegt, en 
een veel redelijkere en billijkere sanc
tie oplegt.
Inlichtingen:
Jan te Veldhuis, 070-318 29 01
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J.C.E. van den Brandhof ...De gevolgen van de Duitse eenwording 

voor de nieuwe deelstaten
Th. Monkhorst... Nieuwe dilemma's voor het liberalisme 

René van Wissen ... In het hart gegrift.
Over de eeuwigheidswaarde van het natuurrecht 
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VVD: geen 
OZB-lasten- 
verschuiving 
naar
bedrijfsleven
Gemeenten moeten voor 1 januari 
nieuwe tarieven voor de Onroerende 
Zaakbelasting (OZB) vaststellen op 
basis van de taxaties van woningen 
en niet-woningen (bedrijven en 
winkels). Gemeenten zijn daarbij in 
afwachting van een eerder door het 
Rijk aangekondigde wijziging van de 
Gemeentewet, die hen in staat moet 
stellen bij het vaststellen van de 
tarieven maatwerk te leveren, geba
seerd op de waardeverandering per 
gemeente per categorie 
(woningen/niet-woningen). Doel van 
de wetswijziging is dat gemeenten 
waardestijging kunnen compenseren 
door lagere tarieven.

Volgens woordvoerder Ruud 
Luchtenveld is het wetsvoorstel te 
laat ingediend. Het kabinet had 
kunnen zien aankomen dat de wonin
gen in het algemeen veel sterker in 
waarde zijn gestegen dan de niet- 
woningen en wetsaanpassing dus 
gewenst is.

De VVD-fractie heeft zich verzet 
tegen een amendement van PvdA, 
D’66, Groen Links en GPV/RPF om 
de gemeenten bij het vaststellen van 
de nieuwe OZB-tarieven ook los van 
de waarde-ontwikkeling, de kans te 
geven niet-woningen 10% extra 
zwaarder te gaan belasten. Helaas 
kreeg dit amendement ook de steun 
van net CDA en is mede daardoor 
aangenomen. De VVD-fractie heeft 
overigens niet tegen het wetsvoorstel 
gestemd omdat de huidige wet veel 
gemeenten zou dwingen tot forse 
lastenverzwaring. Het wetsvoorstel is 
derhalve gewijzigd naar de Eerste 
Kamer gezonden. Als de wet tegen 
het eind van het jaar in het 
Staatsblad komt is het nu aan de 
VVD-wethouders en gemeenteraads- 
fracties om een evenwichtige lasten
verdeling tussen eigenaren en gebrui
kers van woningen enerzijds en 
winkels en bedrijven anderzijds te 
bewaken.

Inlichtingen:
Ruud Luchtenveld 070-318 28 96

mailto:telders@bart.nl
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VVD plaatst Marokko, Turkije en 
op politieke agenda
VVD-woordvoerder Hans van Baaien heeft tijdens de behandeling van de 
begroting van Buitenlandse Zaken een lans gebroken voor de verbetering 
van de betrekkingen met Marokko, Turkije en Suriname. Buitenlandse poli
tiek is niet alleen EU-politiek. Vanuit een gemeenschappelijk verleden, 
vanuit onze taal en cultuur, vanuit emigratie en immigratie, vanuit vredes
handhaving en wederopbouw, vanuit politieke en handelsbelangen hebben 
we speciale banden met een aantal geselecteerde landen. Die banden 
moeten we aanhalen.

Nederland kent grote Marokkaanse, 
Turkse en Surinaamse gemeenschap
pen, die hun plaats in onze samenle
ving hebben gevonden, maar die ook 
een nauwe relatie met hun landen 
van oorsprong zullen blijven onder
houden. Marokko en Turkije dragen 
in hoge mate bij aan de stabiliteit en 
de ontwikkeling in de Middellandse- 
Zeeregio. Zij hebben belangrijke stap
pen gezet in de richting van moderni
sering, liberalisering en 
democratisering. Koning Mohamed VI 
van Marokko en President Sezer van 
Turkije spelen in deze processen een 
belangrijke rol. De VVD heeft waar
dering voor de regering die snel met 
Suriname afspraken heeft gemaakt 
om de ontwikkelingsrelatie te herstel
len en de bilaterale samenwerking een 
nieuwe impuls te geven. De woord
voerder kreeg de toezegging los dat

V V D -th em ad ag  
Sociale  Verbondenheid
Zaterdag 11 november 2000 
Rotterdam, Burg. Oudlaan 50 
Aanvang: 10.00 uur

Tijdens de dag zullen de 
volgende onderwerpen worden 
besproken:
• Sociale cohesie en integratie
• Jong versus oud: solidariteit 

tussen generaties
• Sociale achterstand

De resultaten van deze dag 
worden doorgegeven aan de 
VVD-verkiezingsprogram- 
macommissie
Nadere informatie bij Joost de 
Haan, algemeen secretariaat 
VVD, telefoon 070 -  361 30 13. 
Inschrijven kan tot 8 november 
via e-mail: themadag@vvd.nl of 
fax: 070 -  360 82 76. De kosten 
voor deelname inclusief lunch 
zijn ƒ  25,-. Dit bedrag kan bij de 
entree worden betaald.

voor Marokko en Turkije concrete 
actieplannen worden geformuleerd en 
dat de mogelijkheid wordt gecreëerd 
om met deze landen en met 
Suriname, bij gebleken belangstelling, 
op partijpolitiek vlak samen te 
werken.

Tevens wordt de factor taal en cultuur 
in het buitenlands beleid versterkt. 
Staatssecretaris Benschop zal bezien 
of het Institut Frangais een goed 
voorbeeld kan zijn voor Nederland. 
Minister Van Aartsen zegde toe de 
oprichting van een bestuursdienst 
buitenland te onderzoeken. Deze 
dienst moet Nederlandse kandidaten 
voor functies bij de Europese en inter
nationale instellingen ondersteunen. 
Van Baaien wil dat ook managers uit 
het bedrijfsleven, wetenschappers en 
vakbondsmensen worden ingezet 
voor internationale vacatures.

Suriname hoog

Speciale aandacht vroeg de woord
voerder voor de bestrijding van 
corruptie bij de wederopbouw van de 
Balkan. Tevens wil de VVD meewer
ken aan de oprichting van een 
kenniscentrum voor Vrede, 
Democratie en Stabiliteit op de 
Balkan.

Afsluitend vroeg Hans van Baaien 
een duidelijke Nederlandse visie op 
de uitbreiding van de Europese Unie 
en wilde hij duidelijkheid hebben 
over de kosten en baten van de 
uitbreiding. Met de achterblijvers, die 
voorlopig niet tot de EU worden 
toegelaten, moet Nederland een 
nauwe dialoog onderhouden. Zij 
mogen niet worden vergeten.

Bilateraal beleid is, naast EU-beleid, 
een van de pijlers van de internatio
nale behartiging van onze belangen. 
Politiek, cultuur, internationaal vaca- 
turebeleid, partij-politieke banden, 
handel en ontwikkelingssamenwer
king zijn de instrumenten om die 
belangen te dienen.
Informatie: Hans van Baaien, 
tel: 070 -318 29 22
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SERIEUS EN
Iedere vier jaar houden de Amerikaanse presidentsverkiezingen de 
wereld in spanning. En dit keer meer dan ooit. De onzekerheid in 
de staat Florida zorgde voor een onverwachte apotheose. Nog altijd 
is niet duidelijk wie daar de meeste stemmen heeft. Wat wel zeker 
lijkt, is dat kandidaat Gore landelijk meer mensen achter zich heeft 
dan zijn tegenstrever Bush. Maar binnen het Amerikaanse systeem 
met kiesmannen hoeft dat geen overwinning op te leveren.

De Nederlandse politiek zou ‘veramerikaniseren'. Wat betekent dat? Wat kunnen we 
leren van de politiek in de VS? We moeten ons realiseren dat het Amerikaanse systeem 
te veel afwijkt van het Nederlandse om er directe conclusies uit te trekken. De lage 
opkomst wordt beïnvloed door de verplichting geregistreerd te zijn als kiezer (een hande
ling waaraan ook juryverplichtingen bij rechtszaken zitten). Men kiest personen en geen 
partijen. Partijprogramma's liggen niet ter keuze voor. Er is een districtenstelsel en dus 
geen proportionele verdeling. Mede daardoor is er feitelijk een tweepartijenstelsel. De 
VS is een federale staat met strikte scheiding der machten: wetten worden door het 
Congres gemaakt, niet door de regering. Daarom is niet alleen van belang of een demo
craat danwel republikein President wordt, maar evenzeer hoe het Congres er uit ziet.

Een kenmerk van Amerikaanse campagnes is de sterke gerichtheid op personen. Op de 
website van Al Gore vind je makkelijker informatie over zijn echtgenote Tipper en de 
familie, dan over zijn programma. Er gaat zeer veel geld om, besteed aan goed door
dachte tv-spotjes. Opvallend daar is ook het ‘zwartmaken' van de tegenstander.
Methodes die wij niet over moeten nemen. Maar we kunnen wel leren van de 
Amerikaanse professionaliteit: strategische keuzes maken en daar aan vasthouden, goed 
communiceren en duidelijke taal spreken; om leren gaan met de verstrekkende invloed 
van televisie en internet.

De VVD zal zich daarom op lokaal of landelijk niveau niet overgeven aan ‘Amerikaanse' 
campagnes. We gaan uit van onze eigen ideeën, ons liberaal gedachtegoed We geven 
niet af op anderen, geven ons niet over aan negatieve sentimenten. We luisteren en 
geven onze eigen mening. Praten niemand naar de mond. Dat is de manier om mensen 
serieus te nemen.
____ ___________ ________________________________________________ Hans Dijkstal

VVD wil algemene identificatieplicht
De begrotingsbehandeling Justitie deze week is opgesplitst in twee delen: algemeen en 
civiel. Atzo Nicolaï voerde het woord over het algemene gedeelte.
Het motto van de justitiebegroting 2001 is de versterking van de rechtsstaat en dat 
spreekt de VVD aan. Een sterke rechtsstaat begint wat de VVD betreft met goede regel- 

eving. De VVD pleit dan ook voor versterking van de rol van het ministerie bij de bewa- 
ing en bevordering van de kwaliteit van de wetgeving en dejuridisering.

COtffefRUCTIEF

Het belangrijkste inhoudelijke aandachts
punt is en blijft voor de VVD straatgeweld. 
Nicolaï "Helaas moet worden geconsta
teerd dat dit alleen nog maar toeneemt, 
ondanks dat op dit punt veel in gang is 
gezet." Veiligheid is daarom erg belangrijk. 
De woordvoerder stelt dat het recht op 
veiligheid eigenlijk ook als een fundamen
teel recht moet worden gezien. "Het is dan 
niet zozeer bescherming tegenover de 
staat, maar individuen tegenover elkaar. 
Daar speelt de overheid uiteraard een 
belangrijke rol bij.” In dat verband heeft de 
VVD voorgestela een algemene identifica
tieplicht in te voeren. Nu bestaat in 
bepaalde gevallen een identificatieplicht, 
maar de VVD pleit voor harmonisatie en 
het vullen van de gaten in de wetgeving. 
Op die manier kan in geval van verdenking 
iemand naar zijn identificatiebewijs 
gevraagd worclen. Indien hij die niet bij 
zich draagt kan men worden meegenomen 
naar het politiebureau en kan het ontbre
ken van een identiteitsbewijs als strafver- 
zwaringsgrond gelden. Zo kan het opgeven 
van een valse naam, wat nog zeer regelma
tig voorkomt, worden tegengegaan en kan

op een efficiënte manier de kleine crimina
liteit worden bestreden.

Geen autom atische vervroegde  
in v rijh e id sste llin g  
Een ander punt dat ae VVD in verband met 
het straatgeweld naar voren haalde betreft 
recidive. Een onaanvaardbaar hoog percen
tage van degenen die een misdrijf plegen 
vallen in herhaling (meer dan 60%). De 
VVD heeft zeven maatregelen voorgesteld 
om dit harder aan te pakken. Een daarvan 
is het vervangen van de automatische 
vervroegde invrijheidstelling in voorwaar
delijke invrijheidstelling, zodat een crimi
neel een langere tijd kan worden gevolgd 
om te zien ot hij zich aan bepaalde voor
waarden houdt met als sanctie dat hij terug 
naar de gevangenis moet.
Tot slot sprak ae VVD haar grote zorg uit 
over het tot nu toe gevoerde asielbeleid. 
Nicolaï "De conclusie van de VVD kan niet 
anders zijn dan dat de resultaten van het 
kabinetsbeleid op dit punt volstrekt onvol
doende zijn.”
Informatie: Atzo Nicolaï,
tel: 070 -  318 28 88 __________________
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VVD wil zorgvuldige procedure 
bij ratificatie klimaatverdrag
Deze week werd een begin gemaakt met de ratificatie van het Kyoto-proto- 
col, behorend bij het klimaatverdrag. De VVD is voor maatregelen om het 
broeikaseffect tegen te gaan, maar vindt dat de regering en een meerderheid 
van het parlement op dit moment te hard van stapel lopen. "Het is onver
standig een ratificatieprocedure van een verdrag in gang te zetten zonder dat 
je de gevolgen kunt overzien," aldus VVD-woordvoerder Jan Hendrik Klein 
Molekamp, "besluitvorming over het klimaatverdrag - waar tientallen miljar
den guldens mee zijn gemoeid - dient op een heel zorgvuldige wijze plaats 
te vinden."

Wetenschappelijk onderzoek heeft 
aangetoond dat de uitstoot van C02 
en andere broeikasgassen door 
mensen bijdraagt aan het broeikasef
fect. In welke mate, daarover 
verschilt men nog van mening. Er zijn 
maatregelen nodig om de uitstoot 
van gassen te verminderen en zo het 
broeikaseffect tegen te gaan. De 
VVD steunt dan ook het beleid, neer- 

elegd in de Klimaatnota's I en II, om 
e uitstoot van broeikasgassen tegen 

te gaan. De VVD vindt het echter 
geen goede zaak beleid juridisch vast 
te leggen in een verdrag als de rand
voorwaarden van het verdrag nog 
niet duidelijk zijn. Op dit moment zijn 
twee zaken nog onduidelijk:
• gaan de Verenigde Staten en Japan 

net verdrag ratificeren? De huidige

politieke situatie in de Verenigde 
Staten maakt ratificatie ongewis. In 
het regeerakkoord is deelname van 
de Verenigde Staten aan het klimaat
verdrag vastgelegd als één van de 
voorwaarden voor ratificatie door 
Nederland. Zonder deelname van de 
grootste vervuiler wordt het klimaat
verdrag uitgehold. De VVD houdt 
daarom vast aan de voorwaarden in 
het regeerakkoord.
• wanneer wordt het verdelingsver

drag van de EU ondertekend? 
Nederland is op twee manieren 
aan het klimaatverdrag gebonden. 
Als lidstaat van de EU en als indi
viduele ondertekenaar. De EU 
heeft het verdrag als regionale 
groep ondertekend en daarbij 
eveneens ingetekend voor een

reductiepercentage van 8%. Deze 
8% is weer verdeeld onder de lidsta
ten waarbij Nederland moet zorgdra
gen voor een reductiepercentage van 
6%. Dit alles wordt uitgewerkt in een 
verdelingsverdrag. Dit verdrag is 
echter door de EU nog niet uitge
bracht. Voor de VVD is dit een essen
tieel onderdeel van de ratificatiepro
cedure. Zolang dit verdrag niet 
beschikbaar is kan Nederland geen ja 
of nee tegen ratificatie zeggen.

Op dit moment bestaat geen reden 
voor overhaaste besluitvorming. Het 
klimaatbeleid is al in gang gezet en 
het Klimaatverdrag dient pas in 2002 
te worden geratificeerd. Volgens de 
VVD is het beter de tijd te nemen, 
zorgvuldigheid te betrachten, en te 
wachten op de uitkomsten van de 
klimaatconferentie in Den Haag 
(Cop-6) in november, dan omwille 
van symboolpolitiek nu overhaast 
goedkeuring tot ratificatie te verle
nen.
Informatie:
Jan Hendrik Klein Molekamp, 
tel: 070-318 28 84

VVD vraagt actieplan voor gezinsvoogden
Het civiele deel van de Justitiebegroting is dit jaar apart behandeld. In eerste instantie heeft VVD-woordvoerder 
Otto Vos stil gestaan bij het aansprakelijkheidsrecht. Het rechtsgevoel van burgers tendeert naar een vanzelfspre
kend recht op compensatie van geleden schade. Ook op dit terrein moeten echter keuzes worden gemaakt.

In het bijzonder vraagt hij aandacht 
voor de civiele schade (materieel en 
immaterieel) van slachtoffers van 
gewelds- of zedenmisdrijven. 
Slachtoffers lijden vaak forse civiele 
schade. De daders bieden vaak 
nauwelijks verhaal, want van een kale 
kip is niets te plukken. De VVD is 
bezorgd over net lot van deze slacht
offers. In eerste instantie blijft de 
dader verantwoordelijk voor de door 
hem veroorzaakte schade. De over
heid heeft een aanvullende verant
woordelijkheid via het Schadefonds 
Geweldsmisdrijven. Namens de VVD 
heeft de VVD-woordvoerder een 
onderzoek bepleit naar het huidige 
functioneren van het fonds en de 
mogelijkheid tot verbetering.

Ook heeft hij de vergoeding van 
schade wegens verdriet over overlij
den of verwonding van een naaste 
aan de orde gesteld. De wet biedt 
daarvoor thans geen mogelijkheid.
Dat betekent bijvoorbeeld dat de 
familie van een kind dat door een 
medische fout zwaar gehandicapt 
wordt volledig in de kou blijft staan.

Ook al wordt hun leven door de 
gebeurtenis grondig gewijzigd. Otto 
Vos heeft de minister van Justitie 
verzocht spoedig met een wetsvoor
stel ter leniging van de nood van deze 
schrijnende gevallen naar de Kamer te 
komen. Slachtoffers hebben recht op 
onze steun.

Uitgewoond huis 
De gefinancierde rechtshulp heeft 
volgens de VVD het aanzien gekregen 
van een uitgewoond huis. Steeds 
meer mensen kiezen ervoor zich 
geheel of gedeeltelijk particulier te 
verzekeren. Bovendien is de onder
linge samenhang van onderwerpen 
die in aanmerking komen voor gratis 
rechtshulp onduidelijk. Het is bijvoor
beeld onzinnig dat een asielzoeker 
voorafgaand aan de beschikking reeds 
van gratis rechtshulp gebruik kan 
maken. De VVD heeft de minister 
gevraagd om een herziening van het 
bestaande stelsel.

Werkdruk gezinsvoogden 
De gezinsvoogden moeten toezicht 
houden op minderjarigen om te voor

komen dat zij over de schreef gaan.
Zij moeten ervoor te zorgen dat zowel 
de minderjarigen als de ouders steun 
krijgen bij een adequate opvoeding. 
Door de huidige werkdruk en de 
administratieve rompslomp komen de 
gezinsvoogden nauwelijks aan goede 
begeleiding toe. De VVD heeft de 
minister opgeroepen met een 
concreet actieplan te komen waar
door gezinsvoogden genoeg tijd krij
gen om de aan nen toevertrouwde 
minderjarige kinderen de steun te 
geven die zij nodig hebben.
Informatie: Otto Vos, 
tel: 070-318 29 00
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Uitvoering Nieuwe Taxiwet te traag
Tijdens het Algemeen Overleg Taxi's op 9 november is met de minister van V&W gesproken over de perikelen 
sinds het invoeren van de nieuwe wettelijke bepalingen over de taxi's (vrijere marktwerking).

Door de ernstige verstoringen van de 
openbare orde in Amsterdam heeft 
de invoering van de nieuwe taxiwet 
en de strijd tussen de vanouds geves
tigde Taxicentrale Amsterdam (TCA) 
en de vorig jaar op de markt geko
men Taxi Direct, veel aandacht 
gekregen. Woordvoerder Luchtenveld 
sprak daar met terughoudendheid 
over omdat:
- zaken nog onder de rechter zijn;
- onder leiding van de heer mr. H. 
Koning een uitgebreid onderzoek in 
opdracht van de gemeenteraad van 
Amsterdam wordt uitgevoerd naar de 
wijze waarop (met name door de 
decentrale bestuurders) is omgegaan 
met de tot 1 januari 1999 van kracht 
zijnde regelgeving;
- de gemeenteraadsfractie van de 
VVD in Amsterdam -terecht- zeer 
actief is in dit dossier.

Wat de Amsterdamse situatie betreft 
benadrukt de minister andermaal dat 
handel in vergunningen nooit toege
staan is geweest.

Oude tarieven 
Ook buiten de regio Amsterdam 
verloopt de invoering van de nieuwe 
taxi teleurstellend:
- De minister erkent dat veel onder
nemers na de inwerkingtreding van 
het landelijk maximumtarief de oude 
provinciale tarieven blijven hanteren. 
De Nederlandse Medeaingings 
autoriteit (NMa) onderzoekt momen
teel eventuele prijsafspraken tussen 
taxicentrales;
- Veel taxistandplaatsen zijn door de 
gemeenten nog niet heringericht, 
zodat de keuze van burgers tussen 
taxi's met verschillende tarieven ook 
daardoor wordt belemmerd;

- Van de tot september 1708 aange
vraagde nieuwe ondernemersvergun- 
ningen was 80% niet compleet bij 
ontvangst. Completering vraagt extra 
werk en tijd.

Woordvoerder Luchtenveld waardeert 
de vasthoudendheid van de minister 
in het taxidossier maar is bezorgd 
over het tempo van uitvoering en het 
effect. De VVD-fractie vindt dat de 
Kamer de vinger nauwlettend aan de 
pols moet houden en ziet een grote 
rol voor de NMa om voor de burger 
die vrije markt echt tot lagere tarieven 
te laten leiden.
Inlichtingen: Ruud Luchtenveld 
070-318 28 96

Maatregelen tegen ongedocumenteerden
Een van de vele punten waarop de uitvoering van het Nederlandse asielbeleid moet worden aangescherpt betreft 
de ongedocumenteerden. 80 % van de asielzoekers die naar Nederland komt, heeft geen enkel document bij zich 
met betrekking tot identiteit, nationaliteit of reis. In andere landen ligt dat percentage veel lager.

Zo is in Denemarken slechts 30 % 
van de asielzoekers ongedocumen
teerd. Henk Kamp vroeg namens de 
VVD-fractie in een motie opnieuw 
om maatregelen gericht op het dras
tisch terugdringen van het aantal 
ongedocumenteerde asielzoekers. De 
PvaA-fractie wilde deze motie niet 
steunen. Woordvoerder Middel 
kwam met een eigen motie, die 
volgens staatssecretaris Cohen een 
ondersteuning van zijn beleid is. De 
VVD-fractie kon niet voor die motie 
stemmen: het beleid moet niet

ondersteund, maar aangescherpt 
worden. Beide moties haalden net 
niet. De VVD-woordvoerder conclu
deerde dat opnieuw is gebleken dat 
de linkse Kamermeerderheid niet 
bereid is de maatregelen te nemen 
die nodig zijn om het misbruik van de 
asielprocedure door economische 
migranten effectief tegen te gaan.

Inmiddels is de staatssecretaris wel 
bezig met de uitwerking van een 
eerder initiatief van de VVD-fractie. 
Het is de bedoeling de tijd die

beschikbaar is voor de eerste beoor
deling in een Aanmeldcentrum van 
een asielverzoek -nu 48 uur- te 
verlengen met drie weken.
Gedurende die drie weken kan dan 
zonodig nader onderzoek naar identi
teit, nationaliteit of reis worden inge
steld. Op grond van de resultaten 
van dat onderzoek kan een aanvraag 
dan direct worden afgewezen en de 
betrokkene worden teruggestuurd. 
Informatie: Henk Kamp, 
tel: 070 -  318 28 98

VVD: toekomst van landbouw staat op het spel
De VVD heeft tijdens de behandeling van de landbouwbegroting de minister nadere vragen gesteld over zijn plan
nen alleen biologische landbouw te stimuleren; de VVD wil blijven inzetten op de totale landbouw.

De rol van boeren bij natuurbeheer 
wordt onvoldoende erkend, waardoor 
mogelijkheden voor natuur en platte
land blijven liggen en de leefbaarheid 
in gedrang komt. Er zullen duidelijke 
beleidskeuzes gemaakt moeten 
worden om agrariërs in staat te stel
len hun multifunctionele rol in het 
landschap te vervullen. Ook mist de 
VVD nieuwe impulsen voor een struc
turele ontwikkeling van het platte
land.

De VVD-Tweede Kamerfractie is van 
mening dat de totale landbouw 
betere perspectieven heeft dan de

biologische landbouw. "Dit is voor 
meerlsoeren toegankelijk en geeft 
daardoor een beter milieurenaement. 
Het gaat er ten slotte om dat met de 
beschikbare middelen het maximale 
rendement wordt behaald," aldus 
VVD-woordvoerder Janneke Snijder. 
"Wij hebben een amendement inge
diend om de gelden voor vernieuwing 
en innovatie niet alleen in te zetten 
voor biologische productie, maar voor 
de totale landbouw."
De VVD vindt dat een betere verbin
ding moet worden gemaakt tussen 
natuurontwikkeling en plattelands
ontwikkeling. "Vergeet niet dat er

mensen wonen en werken op het 
platteland," zegt Janneke Snijder. De 
VVD mist duidelijkheid over struc
tuurversterking en vernieuwing van 
het landelijk gebied. De woordvoer
der vindt dat voor de multifunctionele 
rol van de agrariër op het platteland 
meer beleid moet worden gevormd. 
Hiervoor is Brussels geld beschikbaar. 
"Helaas laat Nederland daar nog 
teveel geld op de plank liggen."

Vervolg op pagina 4
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Geen prijskaartje bij natuurbeleid
Tijdens de behandeling van de begroting Landbouw, Natuur en Visserij is 
natuurwoordvoerder Wim Passtoors ingegaan op de Nota NBL21(Natuur,
Bos en Landschap 21ste eeuw) "Natuur voor mensen, mensen voor natuur." 
Voor de VVD staat niet alleen een goed, maar bovenal een realistisch 
natuurbeleid centraal.

De woordvoerder sprak zijn ongenoe
gen daarom uit over het feit dat de 
staatssecretaris in de Nota de ambities 
wel hoog stelt, maar daar geen prijs
kaartjes, prioriteitsstelling en miadelen 
aan verbindt.

Particulier- en agrarisch  
natuurbeheer
De VVD is een groot voorstander van 
het structureel betrekken van particu
lieren en agrariërs bij de ontwikkeling 
van natuur en het beheer ervan. De 
samenwerking tussen natuur- en 
milieugroeperingen en bewoners en 
werkers in het landelijk gebied draagt 
bij aan de verwezenlijking van de doel
stellingen van het Nederlandse natuur
beleid. Daarnaast wordt hierdoor het 
draagvlak voor ons natuurbeleid 
vergroot. Helaas blijken de aanvragen 
voor het particulier- en agrarisch 
natuurbeheer de financiële mogelijkhe
den van de staatssecretaris ver te over
treffen. De VVD heeft de regering 
daarom gevraagd ruimte te zoeken in 
de najaarsbegroting om extra gelden in 
te zetten om het agrarisch natuurbe
heer een extra impuls te kunnen geven.

Toegankelijkheid  en bereik
baarheid
Steeds heeft de VVD aangedrongen 
op de toegankelijkheid en bereikbaar
heid van natuurgebieden voor ieder 
die daarvan wil genieten. De woord
voerder heeft de staatssecretaris 
daarom gevraagd naar de mogelijk
heid om in alle aankoop-, over- 
drachts- en beheerovereenkomsten 
de verplichting van toegankelijkheid 
op te nemen en waar mogelijk de 
continuering van bestaande activitei
ten te waarborgen.

In de bescherming van natuurgebie
den is voor de regering het eerste 
uitgangspunt steeds de bescherming 
via overeenkomsten en via de 
Ruimtelijke Ordening geweest. In de 
nota NBL 21 en de Natuurbalans 
2000 komt het accent van de 
bescherming tot ongenoegen van de 
VVD vooral op de (te) stringente 
bescherming uit de 
Natuurbeschermingswet te liggen. De 
woordvoerder vroeg de staatssecreta
ris om deze standpuntwijziging toe te 
lichten.

Maaswerken en natuurontwik
keling
Het ontwikkelen van stroken natte 
natuur en natuurgebieden langs de 
Maas levert mooie en goede natuur 
op. Tegelijkertijd wordt hiermee een 
goede waterberging voor noodsitu
aties veiliggesteld. In een Algemeen 
Overleg over dit onderwerp zijn de 
staatssecretarissen van LNV en V&W 
naar onze mening de inspanningsver
plichting aangegaan om in het kader 
van ICES 3 (Interdepartementale 
Commissie Economische 
Structuurgelden vrij te maken voor 
de uitvoering van de Maaswerken 
met de bijbehorende natuurontwikke
ling. De VVD heeft de staatssecretaris 
gevraagd dit te bevestigen en voor 
deze natuurontwikkeling ook aanvul
lende middelen te gebruiken die 
conform de moties De Graaf via de 
Najaarsnota beschikbaar worden 
gesteld.
Afsluitend benadrukt de VVD ander
maal het belang van een realistisch en 
goed natuurbeleid. Een natuurbeleid, 
waarin enthousiaste, bekwame orga
nisaties en particulieren een belang
rijke rol spelen. Een natuurbeleid, 
kortom, dat breed gedragen wordt!

Informatie: Wim Passtoors, 
tel: 070-318 28 90

Vervolg van pagina 3 (toekomst landbouw)

Onderzoek inkomen 
Andere punten waar Janneke Snijder 
aandacht voor vroeg zijn armoede 
onder boerengezinnen, de overname- 
problematiek en de positie van vrou
welijke ondernemers.
Janneke Snijder: “Onderzoek heeft 
aangetoona dat het gemiddelde jaar
inkomen bij 23% van de bedrijven 
onder de armoedegrens blijft. Wij 
willen weten of hier meer aan alleen 
bedrijfseconomische omstandigheden 
aan ten grondslag liggen." De VVD 
heeft daarom een motie ingediend 
waarin zij de regering verzoekt om te 
onderzoeken in hoeverre de wet- en 
regelgeving en de toegenomen admi
nistratieve lastendruk nier een 
oorzaak van is
De uitzonderlijke hoge overnamekos
ten van agrarische bedrijven, maakt

dat het voor steeds meer jonge 
boeren onmogelijk is om net bedrijf 
over te nemen. "Nederland kent 
binnen Europa het laagste aantal 
boeren onder de 35 jaar. Hiermee 
staat de toekomst van de landbouw 
op het spel, vernieuwing en innovatie 
komen in het gedrang," aldus 
Janneke Snijder. Om de overname te 
vereenvoudigen moeten middelen 
worden vrijgemaakt en de VVD heeft 
mede daartoe een motie ingediend. 
Speciale aandacht verdient de positie 
van vrouwelijke ondernemers op het

Elatteland. Doordat zij voornamelijk 
'eine projecten opstarten, missen zij 

vaak subsidie. De VVD heeft de 
minister gevraagd aandacht te schen
ken aan deze problematiek. 
Informatie: Janneke Snijder-Hazelhoff 
tel 070-318 29 21
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DOCUMENTATIECENTRUM 
NEDERLANDSE POLITIEKE

AANSPREEKBAAR PART|JEM
Serieus en constructief is de politieke taakopvatting van de VVD, 
schreef ik vorige week op deze pagina. Dat geldt zeker in het 
verkeer tussen kabinet en parlement. Het leerstuk van de ministe
riële verantwoordelijkheid is te gewichtig om licht behandeld te 
worden. Er zijn drie belangrijke begrippen die goed moeten 
worden onderscheiden: informatie, verantwoordelijkheid en 
vertrouwen. Een minister is verplicht de Kamer volledige informa
tie te verschaffen. Een minister is politiek verantwoordelijk voor 
alles wat zich binnen zijn (of haar) kring van bevoegdheden 

afspeelt. Dat betekent: in het openbaar rekenschap geven en aangesproken worden door 
de volksvertegenwoordiging. Dat is een risico-verantwoordelijkheid en geen schuld- 
verantwoordelijkheid. Verdedigingen in de lijn van "Ik wist het niet" of “Ik kon er niets 
aan doen" kunnen wel relevant zijn, maar doen uiteindelijk met betrekking tot verant
woordelijkheid niet ter zake. Het parlement is vrij om het vertrouwen in een minister op 
te zeggen, op basis van hem moverende redenen. Het kan en mag dat doen op ieder 
moment dat het dat opportuun acht. Vanzelfsprekend heb je dan wel wat uit te leggen 
aan je kiezers.

De afgelopen week doken deze begrippen weer op. Enkele maanden geleden kwamen 
tientallen Chinezen om het leven bij een illegaal transport naar Engeland. Daarbij waren 
vermoedelijk Nederlanders betrokken. Het justitieel onderzoek loopt nog. Vorige week 
doken verhalen op dat Frankrijk al eerder om uitlevering had gevraagd van een persoon 
die mogelijk betrokken was. Vervolgens doken vele 'als-vragen' op. Wat nu als die 

ersoon was gearresteerd? De minister van Justitie, Benk Korthals, moet die vragen goed 
eantwoorden; hij is politiek aanspreekbaar en verantwoordelijk voor het handelen van 

Justitie en voor het verstrekken van informatie over Justitiezaken. Daarom moest hij deze 
week uitleggen of de fatale smokkel naar Dover voorkomen had kunnen worden, en of hij 
de Kamer eerder volledig had kunnen informeren.

Korthals gaf ruiterlijk toe dat achteraf de Kamer enkele weken geleden vollediger geïn
formeerd had kunnen worden, dat de uitlevering te lang heeft geduurd en dat de commu
nicatie binnen OM en het departement beter had moeten verlopen. Maar bij het debat 
enkele weken geleden speelden de vragen niet die nu wél aan ae orde zijn. Korthals was 
duidelijk: verantwoordelijk voor het Dover-drama zijn gewetenloze mensensmokkelaars. 
Hij is als minister verantwoordelijk voor het opsporen en vervolgen. Ik geef hem gelijk. 
Wie de details van de zaken bekijkt, kan constateren dat de ene nandeling wat sneller 
had gekund en de andere wat communicatiever. Of daarmee een relatie kan worden 
gelegd met het Dover-drama kan niet worden gezegd. Er is geen aanwijsbare causale 
relatie. Dat neemt niet weg dat binnen Justitie men sneller, communicatiever en efficiën
ter kan werken. Daar is de minister verantwoordelijk voor, daar is hij door de VVD op 
aangesproken. Hans Dijkstal

Cultuurnota leidt tot versnippering
Elke vier iaar is het tobben met de herverdeling van subsidiegeld voor cultuur. Zo ook 
deze week met de bespreking van de Cultuurnota 2001-2004. "De toestanden zijn deze 
keer veel heftiger, terwijl nog nooit zoveel extra geld is te verdelen," aldus woordvoer
der Nicolaï.

Ter voorbereiding van de subsidieverdeling 
is advies uitgebracht door de Raad van 
Cultuur, die grotendeels is opgevolgd door 
staatssecretaris Van der Ploeg. De VVD 
geeft prioriteit aan kwaliteit, terwijl de 
staatssecretaris meer nadruk wil leggen op: 
nieuw, jong en allochtoon. Daarop is staats
secretaris Van der Ploeg onder druk van de 
Kamer behoorlijk teruggekomen.
Nicolaï uit kritiek op het beleid van Van der 
Ploeg. Naast de discussie rond deze 
uitgangspunten heeft de VVD ook moeite 
met het onvoldoende inzicht van de staats
secretaris in de cultuurwereld. Nicolaï: “Zo 
ontstaat het beeld dat het niet zozeer gaat 
om een staatssecretaris voor cultuur, maar 
om een staatssecretaris tegen cultuur." 
Volgens de VVD is de besluitvorming op 
een aantal punten onzorgvuldig. De VVD- 
woordvoeraer: “Dat valt ook te wijten aan 
het feit dat de Raad voor Cultuur een bijna 
niet uit te voeren opdracht heeft gekregen. 
Er was te weinig tijd en te veel onduidelijk
heid over de criteria."

In de Cultuurnota met als thema 'doorstro
ming en vernieuwing' worden 430 van de 
754 aanvragen gehonoreerd. Volgens de 
VVD leidt dit tot versnippering, waardoor 
minder ruimte overblijft om excellente 
kwaliteit te bevorderen. Daarnaast dreigt 
door de versnippering een te grote rijksbe
moeienis te ontstaan. De VVD-fractie hecht 
dan ook aan een grondige evaluatie van de 
hele systematiek.
De VVD had met D66 en PvdA een motie 
voorbereid waarin werd verzocht om een 
tiental gerenommeerde instellingen - die nu 
worden gekort of opgeheven en waarbij 
onduidelijkheid bestaat in de besluitvorming 
- door een aparte commissie te laten 
heroverwegen. Verrassend genoeg trok de 
PvdA zich op het laatst terug en diende een 
eigen motie in. Voor de stemming van 
aanstaande dinsdag wordt nu bezien of de 
motie Nicolaï/Dittrich toch op een meerder
heid kan rekenen.
Informatie: Atzo Nicolaï, tel: 070 -  318 28 88 
E-mail: a.nicolai@tk.parlement.nl
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VVD: veel aandacht beroepsonderwijs
De Nederlandse samenleving is een kennissamenleving geworden. Onze 
economie: een kenniseconomie. Binnen het onderwijs neemt het beroepson
derwijs een belangrijke plaats in.

In Koers Beroepsonderwijs en 
Volwasseneneducatie (BVE), de 
beleidsnota van minister Hermans, 
wordt een meerjarig beleidsperspec
tief voor het middelbaar beroepson
derwijs en volwasseneneducatie 
geschetst. Tijdens de onderwijsbegro
ting zijn namens de VVD-fractie een 
aantal concrete voorstellen gedaan 
ter versterking van de beroepskolom 
VMBO-MBO-HBO. Zo is een amen
dement van 25 miljoen ingediend ter 
verbetering van de examinering in 
het MBO. Er moet meer bekendheid 
worden gegeven aan de door de VVD 
gevraagde 'Faciliteitenregeling verbe
tering aansluiting VMBO-MBO.'
De minister moet de geïntegreerde

leerwegen MBO-HBO ook in beleids
matige zin ondersteunen en dat 
heeft hij toegezegd. Daarnaast is 
gevraagd een specifieke publieke en 
private samenwerkingsconstructie 
(PPS) te ontwikkelen om technocen
tra versneld te kunnen realiseren.
Ook heeft de VVD aangedrongen op 
uitvoering van de motie-Cornielje 
over de regionale kennisinfrastruc
tuur: regionale opleidingscentra 
moeten uitgroeien tot kenniscentra 
voor leren in brede zin.

Naast de kenniseconomie en het 
beroepsonderwijs is het onderwijs
budget een derde thema bij de 
begrotingsbehandeling het onder

wijsbudget. De OESO-cijfers van het 
Sociaal en Cultureel Planbureau (SCP) 
en van het Centraal Planbureau (CPB) 
geven aan dat we relatief weinig geld 
aan onderwijs besteden. Naar onze 
mening is het belangrijk om inhoude
lijke ijkpunten te hebben als basis 
voor gerichte investeringen (bijvoor
beeld: modern personeelsbeleid, huis
vesting, ICT, beroepsonderwijs, 
fundamenteel onderzoek). Er moet 
een afwegingskader komen voor een 
meerjarig investeringsplan, anders 
worden ae komende jaren vele miljar
den gestopt in politiek correcte maar 
verouderde niet effectief gebleken 
structuren.

Informatie: Clemens Cornielje, tel: 
070-318 29 04
E-mail: Cornielje@tk.parlement.nl

Een gevarieerd berglandschap
Het Nederlandse hoger onderwijs moet geen poldervlakte zijn, maar een gevarieerd berglandschap, aldus Bibi de 
Vries tijdens de behandeling van de Onderwijsbegroting.

In juni dit jaar werd de Bologna- 
verklaring ondertekend waarmee een 
belangrijke stap werd gezet in de 
richting van het doel op langere 
termijn tot één Europese onderwijs
ruimte te komen. Het streven is 
verbetering te brengen in de mobili
teit van studenten en afgestudeerden 
in Europa en tot een betere weder
zijdse erkenning en vergelijking van 
diploma's te komen.
De dynamiek van de internationale 
omgeving vereist het slechten van 
barrières voor mobiliteit en kennisuit
wisseling. Daarvoor moeten ons 
hoger onderwijs en onze titels een 
sterke positie hebben in het buiten
land.

Het bachelor/mastertraject verdient 
daarom brede ondersteuning. De 
VVD vindt het uitstekend dat de 
onderwijsinstellingen zelf mede invul

ling geven aan de verdere uitwerking 
van net nieuwe stelsel. Daarbij hoort 
ook de mogelijkheid voor hogescho
len en universiteiten om zelf studen
ten te selecteren en de hoogte van de 
collegegelden vast te stellen. Om de 
kwaliteit, internationale vergelijkbaar
heid en transparantie te waarborgen 
is een goede (internationale) erken
ning van opleidingen (accreditatie) 
noodzakelijk.

De VVD ondersteunt de gedachte 
van één accrediteringsorgaan met 
twee raden voor de accreditatie van 
HBO- en WO-opleidingen. Daarbij is 
de VVD verheugd dat ook HBO- 
instellingen in de toekomst een 
master-opleiding kunnen aanbieden. 
Tevens is de VVD voorstander van de 
bescherming van de mastertitels 
omdat het binaire stelsel moet 
worden behouden. Ook is de VVD

blij dat het fundamenteel onderzoek 
op de politieke agenda is gekomen 
en de mogelijkheid voor een acade
mische wetenschappelijke studieva- 
riant 'master of philosophy' onder
zocht wordt.

Verheugd is de VVD over het feit dat 
geluisterd is naar de hartenkreet 
tijdens de algemene politieke 
beschouwingen over uitbreiding van 
numerus fixus (390 plaatsen 
verspreid over drie jaar). Hierbij vindt 
de VVD het zinvol de mogelijkheden 
van zij-instroom, bijscholing en 
herstructurering van artsenopleiding 
te onderzoeken.

Informatie: Bibi de Vries, 
tel: 070-318 29 08

E-mail: BdVries@tk.parlement.nl

Zorgsector vereist opheffing bureaucratie
Tijdens de behandeling van de Zorgnota 2001 heeft Anke van Blerck, woordvoerder voor het verzekeringsstelsel en 
de curatieve zorg, benadrukt dat in de zorg nu al veel ten goede kan worden bijgesteld in afwachting van een 
nieuw zorgstelsel. Stef Blok, woordvoerder AWBZ, hekelt ae bureaucratie zoals die onder andere aan het 
PersoonsGebonden Budget (PGB) kleeft.

Uit Ankes inbreng spreekt zorg over voor een stelseldiscussie. Die zal Het gaat om een verdeling van 82
het spaaklopen van het huidige stel- moeten leiden van aanbodsturing naar miljard, inclusief de 2 miljard extra die
sel. Zij wijst op het rapport: "Kiezen vraagsturing. Maar we hoeven niet te afgelopen zomer is toegezegd. Van
voor keuze" waarin de VVD haar visie wachten op de discussie over de
heeft neergelegd en waarmee de libe- eventuele stelselwijziging. Er kan nu al Vervolg op pagina 3
ralen te kennen geven klaar te zijn veel verbeterd worden.
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Vervolg van pagina 2

dat bedrag komt slechts 4 miljard van 
de overheid. Het overgrote deel is 
afkomstig van de premies die wij allen 
betalen via de AWBZ en de ziektekos
tenverzekeringen. In deze Zorgnota 
werkt de minister van VWS met aller
lei planningsregels om de zorgaanbie
ders in bedwang te houden. 
Ziekenhuizen zijn private onderne
mingen maar mogen niet zelf bepalen 
hoeveel handelingen zij verrichten of 
wat de kosten zijn. Zo wordt in de 
Zorgnota een voorstel gedaan 
hoeveel huisartsen en instellingen 
straks mogen uitgeven. De Kamer 
heeft geen recht van amendement; de 
premiegefinancierde sector valt niet 
onder de begroting. De cijfers komen 
van verzekeraars, Zelfstandige 
Bedrijfsondernemingen (ZBO's), van 
onderzoeksinstituten en het CBS. 
Doelmatigheid, zegt Anke van Blerck, 
speelt geen rol. De VVD wil echter 
aat wordt afgerekend op resultaat en 
die omslag is nog steeds niet 
gemaakt. De liberalen zullen deze 
kabinetsperiode blijven hameren op 
opening van zaken door zowel de 
minister als de instituties werkzaam 
op het terrein van de volksgezond
heid. Hans Dijkstal heeft bij de 
Algemene Beschouwingen niet voor 
niets om een zorginvesteringsplan 
gevraagd voor die extra 2 miljard.

Niemand verantwoordelijk 
Anke van Blerck geeft een voorbeeld 
van het gebrek aan sturing en 
toezicht in de zorg. De 50 miljoen die 
zijn toegezegd om de wachtlijsten 
weg te werken, zijn niet voor dat doel 
gebruikt. Maar wie kan hier op

worden aangesproken?
Een van de andere hindernissen is de 
steeds sterker toenemende bureaucra
tie. "In de Zorgnota 2001 staat dat 
van de 82 miljard 7 miljard wordt 
uitgegeven aan beheerskosten. In 
1994 ging ƒ  100, - per ziekenfonds
verzekerde op aan ae bureaucratie; 
nu is dat al ƒ  130, -." Men hoeft niet 
op een nieuw stelsel te wachten om 
met het terugdringen van de bureau
cratie te beginnen.
Wel ontstaat wat meer duidelijkheid 
over wachtlijsten en wachttijden, al 
blijven het schattingen. Voorts mogen 
ziekenhuizen geen initiatieven 
ontplooien om doelmatiger te werken, 
want het extra geld dat dit oplevert, 
wordt weer door de overheid afge
roomd. De VVD wil meer ruimte voor 
financiële creativiteit van ziekenhui
zen.
Ook wil zij onderzoek naar het norm- 
inkomen van medische beroepen, 
bijvoorbeeld huisartsen. Dit is sinds 
1986 niet meer aangepast. En het 
artsentekort groeit, vooral op het 
platteland.

Niet het aanbod, maar de vraag 
De VVD voelt er niets voor om jaar

lijks 45 miljoen extra uit te trekken 
voor zorgkantoren. Extra geld moet 
niet naar bureaucratie, maar naar 
zorg, bijvoorbeeld werkdruk en 
dagbesteding in de gehandicapten
zorg.
Zo’n 50.000 mensen staan momenteel 
op de wachtlijst voor thuiszorg. 
Instellingen die daar de capaciteiten 
toe hebben moeten die markt kunnen 
betreden. Meer aanbieders betekenen 
een kortere wachttijd. Bovendien is 
duidelijk dat particuliere aanbieders

vaak goedkoper werken door minder 
bureaucratie.
“De VVD wil naar een situatie waar 
het PersoonsGebonden Budget(PGB) 
voor iedereen toegankelijk is zonder 
bureaucratie,’’ stelt de woordvoerder. 
Ook wil Stef Blok dat het volledige 
budget voor huishoudelijke hulp vrij 
besteedbaar wordt en niet dat -  zoals 
nu - bij bedragen boven de ƒ  200, - 
de Sociale Verzekeringsbank moet 
worden ingeschakeld. "Als we beste- 
dingscontrole willen uitoefenen kan 
dat ook gewoon door de cliënt te 
vragen de facturen te bewaren.”

Grotere keuzevrijheid 
De VVD wil grotere keuzevrijheid voor 
cliënten ten aanzien van verpleeg- en 
verzorgingshuizen. Om creatieve 
combinaties van wonen en zorg 
mogelijk te maken is scheiding van de 
financieringsstromen noodzakelijk.
Ook zal de staatssecretaris van VWS 
haast moeten maken met het invoeren 
van het PGB voor bewoners van parti
culiere instellingen.
Om het verpleegvak aantrekkelijker te 
maken bepleit de VVD meer door
groeimogelijkheden. Een topverpleeg- 
kundige moet ook een topsalaris 
kunnen verdienen. En één uniforme 
beloning in het hele land is voor de 
VVD ook niet heilig.

Informatie: Anke van Blerck, 
tel: 070 -  318 29 17; e-mail: 
blerck-woerdman@tk.parlement.nl 
Stef Blok tel: 0 7 0 -3 1 8  29 10; 
e-mail: s.blok@tk.parlement.nl

Fraude in de sociale zekerheid
Het fraudebestrijdingbeleid moet er toe leiden dat frauderen onaantrekkelijk wordt, zo stelt woordvoerder Henk 
Kamp tijdens het overleg met staatssecretaris Hans Hoogervorst over fraude in de sociale zekerheid. Dat kan door 
doelgerichte controle en opsporing gevolgd door effectieve sancties. De pakkans en de sancties moeten zodanig 
zijn aat men er voor kiest niet te frauderen. Wat dat betreft is nog een lange weg te gaan.

Henk Kamp vraagt in het bijzonder 
aandacht voor mensen die kunnen 
werken en voor wie er werk is, maar 
die kiezen voor een uitkering, al dan 
niet aangevuld met inkomen uit zwart 
werk. Dat leidt er toe dat werkgevers 
vacatures niet kunnen vervullen, zij 
die wel werken onder onnodig grote 
druk staan, de premies en belastingen 
voor de werkenden hoger zijn dan 
nodig, integratiekansen worden 
gemist en kinderen een verkeerd 
voorbeeld krijgen. Gemeenten en 
uitvoeringsinstellingen die niet alert 
zijn op fraude en lankmoedig of laks 
bij het opleggen van boeten en maat
regelen, zijn asociaal en maatschap
pelijk onverantwoord bezig. Het is

aan de staatssecretaris en de minister 
van SZW hen daarvan te overtuigen. 
De woordvoerder wijst er op dat uit 
onderzoek naar voren komt dat als 
iemand een korting op zijn uitkering 
krijgt vanwege een te weinig actieve 
opstelling, betrokkene vervolgens 
twee keer zo snel werk vindt. 
Bovendien is gebleken dat van een 
krachtig en consequent sanctiebeleid 
een sterke preventieve werking uit 
gaat.
Voor de vierde keer in twee jaar 
vraagt de VVD-woordvoerder de 
staatssecretaris naar het aangekon- 
digde grootschalige onderzoek naar 
zwarte fraude. Hans Hoogervorst 
reageerde met de mededeling dat dit

onderzoek nu bijna is afgerond en 
maakte de eerste resultaten bekend, 
die hij als schokkend betitelt. Zo komt 
naar voren dat van de mensen met 
een bijstandsuitkering die niet zijn 
vrijgesteld van de sollicitatieplicht,
40 % bewust niet of te weinig sollici
teert.

Informatie: Henk Kamp,
tel: 070-318 28 98
E-mail: H.kamp@tk.parlement.nl
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Overgangsproblemen elektriciteitssector snel oplossen
VVD-woordvoerder Hella Voüte-Droste heeft tijdens het debat over de liberalisering van de elektriciteitsmarkt een 
stevig pakket aan maatregelen bepleit, zodat concurrentie in de elektriciteitssector kan ontstaan en de prijs voor 
elektriciteit kan dalen.

Medio vorig jaar is de nieuwe elektri
citeitswet in werking getreden. Deze 
wet geeft uitvoering aan de liberali
sering van de elektriciteitsmarkt. De 
VVD-fractie is voorstander van een 
zorgvuldige liberalisering van de elek
triciteitsmarkt, waarbij alle mogelijke 
belemmeringen voor een vrije markt
werking worden weggenomen. 
Hierdoor krijgen groot- en kleinver
bruikers van elektriciteit de beste 
prijs/kwaliteitverhouding en meer 
keuzevrijheid.

De liberalisering van de elektriciteits
markt gaat echter gepaard met een 
aantal overgangsproblemen. Vooral 
de "bakstenenproblematiek" vormt 
een belemmering voor een goede 
marktwerking. “Bakstenen" zijn 
investeringen die elektriciteitsbedrij
ven in het verleden zijn aangegaan, 
maar waar ze in de huidige marktom
standigheden niet toe zouden beslui
ten. De VVD hecht eraan dat deze

contractuele verplichtingen worden 
nagekomen.
De regering heeft de elektriciteitssec
tor voor deze bakstenen enige 
compensatie aangeboden. Naast een 
opslag op het elektriciteitstarief zal 
de staat voor 2,55 miljard gulden alle 
aandelen van het elektriciteitshoog- 
spanningsnet overnemen. 
Woordvoerder Hella Voute vindt dit 
een buitengewoon genereus aanbod. 
Voor de VVD-fractie zijn goede 
regelgeving en toezicht belangrijker 
voorae elektriciteitsmarkt dan een 
staatseigendom van het hoogspan
ningsnet. Voute heeft dan ook een 
snelle evaluatie van dit deze situatie 
geëist.

Tenslotte trekt de oude situatie op de 
elektriciteitsmarkt een zware wissel 
op de beschikbare importcapaciteit 
voor stroom. En voldoende importca
paciteit is noodzakelijk om te kunnen 
concurreren met het buitenland. De

VVD-woordvoerder heeft dan ook 
een aantal amendementen en moties 
ingediend om de importcapaciteit te 
verruimen, zodat voldoende goed
kope stroom uit het buitenland kan 
worden geïmporteerd en de elektrici
teitsprijs kan gaan dalen. Ook binnen 
Nederland zullen de elektriciteitsbe
drijven meer moeten gaan concurre
ren. Hella vraagt daartoe om 
verscherpte aandacht van de 
toezichthouder de Nederlandse 
Mededingingsautoriteit 
(NMa).Afgestemd gedrag en prijsaf
spraken zijn immers een doodzonde 
in het mededingingsrecht.

Dankzij deze wet en de inbreng van 
de VVD moet de elektriciteitsgebrui
ken gaan profiteren van lagere prij
zen, meer keuzevrijheid en nieuwe 
diensten.
Informatie-, Hella Voüte-Droste,
tel: 070 -  318 29 07
E-mail: h.voute@tk.parlement.nl

Wegen beter benutten
Frans Weekers constateert namens de VVD met genoegen dat het kabinet in de begroting van Verkeer & Waterstaat 
uitgaat van de onvermijdelijkheid van mobiliteit. Het kabinet legt zich neer bij de realiteit. Niet meer wordt gezegd 
dat de ene modaliteit beter is dan de andere: de auto slecht en de trein goed. De burger kan zelf wel uitmaken wat 
goed voor hem is. Een liberaal uitgangspunt! En daar zijn we tevreden mee. Het is nu zaak dat de overheid de 
mobiliteit ook daadwerkelijk gaat faciliteren.

“De VVD snapt echter niet waarom 
voor komend jaar nauwelijks benut- 
tingmaatregelen voor weg én spoor 
staan gepland. Bijvoorbeeld het 
maken van (vluchtstroken tot) spits
stroken, busbanen toegankelijk maken 
voor vrachtverkeer en het verder 
invoeren van dynamische toeritdose- 
ring. Ik heb dan ook tijdens het debat 
aan de minister gevraagd- nog voor 
het kerstreces - met een substantieel 

akket aan benuttingmaatregelen te 
omen. Op dit terrein wil de VVD nu 

eens daden zien, want door de vele 
files en vertragingen zijn noodmaat
regelen geboden.", alaus de VVD- 
woordvoerder.

De VVD vindt dat voor het goederen
vervoer onnodige regels weg moeten 
en onwerkbare regels moeten worden 
aangepast. Hierover heeft Weekers 
tijdens het debat een motie inge
diend. Doublures of stapeling van 
regelgeving met EU-regelgeving 
moeten worden tegengegaan. Neder
landse regelgeving zal vergeleken 
moeten worden met die van andere 
EU-lidstaten. Dat kan ertoe leiden dat 
wij onze regels of praktijken zullen 
moeten aanpassen, dan wel in 
Europees verband de knelpunten die 
wij zien zullen moeten agenderen.

Het inhaalverbod voor vrachtauto's 
heeft positief gewerkt op het 
verkeersklimaat. De VVD heeft de 
minister in een motie gevraagd om 
op drukke tweebaans-autosnelwegen 
dat inhaalverbod overdag standaard 
in te voeren en het inhaalverbod voor 
vrachtauto's tijdens de spits uit te 
breiden naar alle autosnelwegen.

Voor het bevorderen van de 
verkeersveiligheid zijn niet alleen 
adequate verkeersregels nodig. 
Belangrijk is dat die door het publiek 
worden geaccepteerd en nageleefd 
en bij niet-naleving strak worden 
gehandhaafd.

Regeerakkoord
In plaats van de proef met rekening
rijden wil D66 een zeer gedetailleerd 
systeem van kilometerheffing 
versneld invoeren. Pieter Hofstra was 
verrast. De proef met het rekeningrij
den is onderdeel van het 
(vernieuwde) Regeerakkoord. Daar 
hebben wij voor getekend en daar 
houden wij ons aan. Ook hebben we 
enkele kritische ijkpunten waaraan 
door het kabinet zal moeten worden 
voldaan. De VVD wil best meedenken 
over een versnelde invoering van 
kilometerheffing, maar dan wel de

meest pure vorm; belasting op auto
bezit en op brandstof volledig 
afschaffen, en alleen nog een tarief 
per daadwerkelijk gereden kilometer. 
Zo'n variabilisatie van autokosten - 
betalen naar gebruik - past uitste
kend in het liberale idee van mobili
teit. De VVD is daarbij terughoudend 
met sterke differentiatie naar tijdstip 
en plaats.
Volgens Hofstra gaat het veel te ver, 
om net BOR-pakket weer op zijn kop 
te zetten en de verhouding tussen 
investeringen in wegen enerzijds en 
openbaar vervoer anderzijds te wijzi
gen. De VVD is voor een evenwich
tige verdeling van geld over open
baar vervoer en wegen. Die 
verdeling is in het huidige plan al 
relatief gunstig voor het openbaar 
vervoer. Voor de VVD is het onac
ceptabel om gemaakte afspraken nu 
weer te herzien en al helemaal om 
extra geld in openbaar vervoer te 
steken te koste van de automobilist.

Informatie: Pieter Hofstra, 
tel: 070 -  318 28 86 Informatie: 
Frans Weekers, tel: 070-318 28 94 
E-mail: F.weekers@tk.parlement.nl 
E-mail: P.hofstra@tk.parlement.nl
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Steun in de rug PART,JEN
Openbaar Bestuur en Politiek komen dikwijls voor zeer lastige vragen te staan. 
Daar word je ook voor ingehuurd. Maar niet dikwijls sta je voor zulke lastige 
dilemma's als bij het onderwerp volksgezondheid en BSE - een ziekte onder 
koeien die mogelijk kan leiden tot een ziekte bij mensen die vlees van die 
runderen eten - de zogenaamde ‘gekke-koeien-ziekte’.

Dat probleem heeft om te beginnen een internationale dimensie, mede door de 
open markten in de EU. Nederlanders eten vlees dat uit diverse landen in 
Europa wordt geïmporteerd. Die open grenzen vragen om internationale 

afstemming (in EU-verband) van de maatregelen die worden genomen om de volksgezondheid te garande
ren. Afstemming van dergelijke maatregelen vraagt nogal wat bestuurlijk vermogen. Er staan immers ook 
grote economische belangen op het spel. Afgelopen maandag vergaderden de betrokken EU-ministers 
meer dan 16 uur, zonder dat het tot een adequate oplossing leidde. Dat betekent dat Nederland eenzijdig 
maatregelen zou moeten nemen. En een importverbod op producten uit EU-landen is geen sinecure. Maar 
feit blijft natuurlijk wel dat de Nederlandse controle op Nederlands vlees ontoereikend is indien daarnaast 
het geïmporteerde vlees noch door ons noch door het exportland wordt gecontroleerd. Daarmee wordt de 
onzekerheid niet weggenomen. Mede dankzij de inzet van de VVD in de Kamer deze week wordt zeker 
gesteld, dat we het geïmporteerde vlees testen zolang exportlanden als Frankrijk dat niet zelf doen.

De tweede lastige opgave is de uitvoering van de controle zelf. Er zijn de laatste tijd nogal wat vraagte
kens gezet bij die controle (o.a. in een rapport van de Rekenkamer). Hoe groot is de kans dat vlees van 
een besmette koe (moedwillig of per ongeluk) toch op de markt komt? Iedereen wil die kans op 0% stel
len. Betekent dat antwoord, dat je ieder rund moet controleren? Nee, want het dier moet volgens de 
huidige wetenschappelijke inzichten ouder zijn dan 30 maanden. Moet je dan alle te slachten beesten 
testen, of een bepaalde selectie maken? Met andere woorden: aan welke kant van het risico ga je zitten? 
De VVD wil zich aan de veilige kant opstellen. Gelukkig is dankzij de inzet van de VVD in de Kamer afge
sproken, dat binnenkort alle vlees wordt gecontroleerd en getest.

De zogenaamde gekke-koeien-ziekte stelt ons al jaren voor onzekerheden. Leidt het eten van BSE-vlees 
inderdaad tot de ziekte Creutzfeldt-Jacob? Is de huidige controle op BSE wel afdoende? Is de controle op 
geïmporteerd vlees wel voldoende? Het stellen van de vragen alleen, maakt al onrustig. Omdat we zeker
heid willen. Maar uit het stellen van dergelijke vragen kan niet de conclusie worden getrokken, dat er dus 
iets mis is. Eenvoudige antwoorden zijn er soms niet op eenvoudige vragen. Dat erken ik volmondig. Ik 
ben daarom blij dat de VVD de minister van LNV een steuntje in de rug heeft kunnen geven bij het beant
woorden van die vragen en het geven van een oplossing. Hans Dijkstal

Tekortkomingen in uitvoering 
destructiewetgeving

De VVD is bezorgd over de vele tekortkomingen in de uitvoering van de destructiewetgeving. Thijs Udo 
heeft tijdens het Algemeen Overleg hierover aan de verantwoordelijke ministers van VWS en LNV 
gevraagd om binnen 4 weken met een plan van aanpak te komen om de tekortkomingen in controle en 
toezicht, en in de wet- en regelgeving op te lossen.

De Algemene Rekenkamer heeft een rapport uitge
bracht waaruit blijkt dat de uitvoering en naleving 
van plus de controle op de destructiewetgeving aan 
alle kanten rammelt. Er zijn ernstige tekortkomingen 
in de wet- en regelgeving. Het toezicht op en de 
controle over de destructieketen laten te wensen 
over. Uit de bevindingen blijkt dat risico's voor de 
volks- en diergezondheid niet kunnen worden uitge
sloten. De uitspraak van minister Brinkhorst dat "het 
categorisch uitgesloten is, dat producten van zieke 
dieren in het Nederlandse voedselcircuit terecht zijn 
gekomen," is gezien de bevindingen van de 
Rekenkamer onbegrijpelijk.

VVD-woordvoerder Thijs Udo acht het daarom 
noodzakelijk dat er een risicoanalyse van de destruc
tieketen inzake voedselveiligheid wordt gemaakt. Hij 
vroeg ook op korte termijn duidelijkheid over de 
tekortkomingen in de wet- en regelgeving. Een 
voorbeeld van één van de tekortkomingen is dat het 
pas sinds kort in Europa is geregeld dat destructie- 
materiaal van zieke dieren als specifiek risicomateri- 
aal (SRM) moet worden aangemerkt en dus moet 
worden verbrand. Door de open grenzen zijn de 
risico's van BSE-besmettingen lange tijd niet afge
dekt geweest. Het argument van het kabinet dat in 
de Nederlandse regelgeving ook voor oktober 2000

scherpere eisen waren gesteld, gaat niet op.
Ook het toezicht op de destructieketen moet beter 
geregeld worden. De Rekenkamer heeft geconsta
teerd dat de toezichtactiviteiten van de 
Keuringdienst van Waren, de RVV en de Algemene 
Inspectie Dienst (AID) de risico's in de fasen van het 
destructieproces onvoldoende afdekken. Thijs Udo 
vroeg minister Borst deze instanties beter op elkaar 
af te stemmen. De kwaliteit van het toezicht is 
essentieel voor de voedselveiligheid.
Ook is er sprake van een gebrekkige controle op de 
afvoer van afgekeurd materiaal bij de verwerkings
bedrijven en de uitsnijderijen. Hierdoor bestaat de 
kans op illegale verkoop van dit materiaal.

Dumpen kadavers
Een ander gevaar is het dumpen van kadavers door 
veehouders omdat zij moeten betalen voor de afvoer 
van de kadavers. De VVD-woordvoerder concludeert 
daaruit dat een alternatief financieringssysteem 
moet worden overwogen. Hij vraagt het kabinet een 
aantal alternatieven nader uit te werken, en hij heeft 
tevens de hulp van de VVD aangeboden om snel tot 
de beste oplossing te komen. De situatie van illegale 
dumping is voor de VVD uiteraard onaanvaardbaar. 
Informatie: Thijs Udo, tel: 070 -  318 29 11 
E-mail: m.udo@tk.parlement.nl
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Samenwerking maakt samen sterk
Tijdens het notaoverleg met de ministers van BZK en Justitie over de politie
begroting heeft VVD-woordvoerder Jacques Niederer het accent gelegd op 
zowel het gebrek aan als het belang van samenwerking binnen de diverse 
diensten.

De haperende communicatie tussen 
de diverse politiediensten is te wijten 
aan enerzijds de niet-compatible soft- 
ware-programma's en anderzijds de 
neiging om eigen recherche-informa- 
tie niet te delen met andere korpsen. 
Die verstoorde relaties doen zien voor 
in en tussen de KLPD-regiokorpsen, 
tussen internationale instanties als 
Interpol, Europol en de Nederlandse 
diensten en zelfs binnen één en het
zelfde korps. De VVD-fractie vindt 
dat er meer vraaggestuurd moet 
worden gewerkt en daartoe is opti
male samenwerking vereist.
Ook de samenwerking tussen de 
schakels in de strafrechtketen moet 
worden geïntensiveerd. In het 
Integraal Veiligheidsprogramma 
worden de actoren die een rol 
hebben bij het bevorderen van de 
veiligheid besproken. Niederer is 
echter van mening dat aan het totale 
Veiligheidsprogramma meer recht 
wordt gedaan als de gehele straf
rechtketen: preventie-opsporing- 
vervolging-berechting-executie wordt 
beschreven. "De politie kan zich wel 
maximaal inspannen om de veiligheid 
te bevorderen, maar wanneer deze 
inspanningen niet leiden tot de fases 
van vervolging en berechting, schie
ten we met de veiligheid weinig op", 
aldus de woordvoerder. Hiertoe heeft 
Niederer een motie ingediend, die is 
ondersteund door de PvdA. Hierin 
vraagt hij de mogelijkheden van 
samenwerking en de meest efficiënte

verdeling van het beschikbare 
budget te onderzoeken.

Ook moeten de ministers eens dieper 
duiken in de samenwerking met de 
bijzondere opsporingsdiensten van 
enkele departementen en experts uit 
de private markt voor de duur van 
een bepaald onderzoek, zoals 
bijvoorbeeld fraudezaken. Door posi
tieve ervaringen moeten deze multi
disciplinaire teams standaard worden 
ingesteld. Het is volgens Niederer 
mogelijk hen naar functie te honore
ren. De experts verdienen zichzelf 
ruimschoots terug doordat ze een 
belangrijke rol spelen bij het afromen 
van criminele winsten (Plukze-wet). 
Vooralsnog is er geen 
Kamermeerderheid voor dit plan.

Politieonderwijs 
Onlangs werd bekend dat het 
Landelijk Selectie- en 
Opleidingsinstituut Politie (LSOP) 
onvoldoende geld heeft om de circa 
3000 nieuwe agenten op te leiden. 
Minister De Vries belooft in het 
notaoverleg tientallen miljoenen 
extra voor net politieonderwijs. 
Niederer pleit ervoor om een basis
opleiding Veiligheid mogelijk te 
maken op de Regionale 
Opleidingscentra (ROC's). Na deze 
basisopleiding kan men dan verdie
pende modules volgen die concreet 
opleiden tot agent of beveiliger. De 
minister wilde niet zover gaan, maar

staat wel positief tegenover het 
uitbesteden van onderdelen van de 
politieopleiding aan de ROC's.
De VVD-fractie staat achter de pres- 
tatiebekostiging van de korpsen. Zij 
heeft dit standpunt ondersteund 
door een motie. "Voorwaarde hierbij 
is wel, dat het niet moet gaan om het 
halen van een zo groot mogelijk 
aantal bekeuringen, maar om het 
vergroten van de veiligheid op 
straat", voegt Niederer hieraan toe. 
De motie dient om voorstellen voor 
beoordeling van de prestaties te 
ontwikkelen. Het politieteam, dat 
criminaliteit op het internet bestrijdt, 
is onder druk komen te staan doordat 
veel “cybercops" overstappen naar 
het bedrijfsleven. De VVD hecht 
groot belang aan deze politie- 
eenheid. Daarom is een motie 
meeondertekend waarin het grote 
belang wordt benadrukt om dit 
probleem snel op te lossen. Boven
dien wil de Kamer over deze kwestie 
zo snel mogelijk resultaten horen.

Het landelijke politienummer 
Net als minister De Vries blijft de 
VVD tegen de voorstellen om het 
politienummer 0900-8844 gratis te 
maken. Voor spoedeisende kwesties 
kan het gratis alarmnummer 112 
worden gebeld. 0900-8844 is niet 
voor dergelijke situaties bedoeld. 
Bovendien zou het niet consequent 
zijn in vergelijking met andere soort
gelijke telefoonnummers, zoals aller
lei SOS-nummers in de sociaalmaat
schappelijke sector.
Voor meer informatie:
Jacques Niederer 070-318 29 16 
Email: J.Niederer@tk.parlement.nl

Snelle test BSE
Afgelopen week is in de Kamer uitgebreid gesproken over de BSE-problematiek in relatie tot de problemen in 
Frankrijk. Minister Brinkhorst heeft afgelopen week een aantal maatregelen genomen en geprobeerd om in 
Europees verband overeenstemming te bereiken over een uniforme aanpak van de BSE-problematiek.

Dat is volgens VVD-woordvoerder 
Gert-Jan Opiaat maar voor een deel 
gelukt. In Nederland ingevoerde 
runderen van Franse herkomst 
worden allemaal op BSE getest. Dit is 
een Nederlandse verplichting die 
uitgaat boven de Europese eisen. 
Wanneer diezelfde koeien echter in 
Frankrijk aan de haak terechtkomen, 
worden zij niet allemaal op BSE 
getest. Alfeen de risico-organen 
worden daar verwijderd. En dat vlees 
kan vervolgens zonder enige belem
mering op de Nederlandse markt 
terechtkomen. Daarnaast heeft 
Brinkhorst een importverbod afge- 
kondigd voor Frans veevoer. “Het is 
natuurlijk vreemd om wel een import

verbod voor diervoer af te kondigen, 
maar niet voor het vlees van de bees
ten die datzelfde diervoer hebben 
opgegeten," stelt Opiaat.

De VVD heeft daarom aanvullende 
maatregelen geëist van de ministers 
Brinkhorst en Borst. Beide bewindslie
den hebben van de Kamer tien dagen 
de tijd gekregen om orde op zaken te 
stellen en ervoor te zorgen dat Frans 
vlees getest wordt, voordat het naar 
Nederland wordt geëxporteerd. Lukt 
dat niet, dan gaat met ingang van 4 
december de grens voor Frans vlees 
dicht. Bovendien wil de VVD zo snel 
mogelijk beginnen met het testen van 
alle geslachte runderen op BSE. Het

kabinetsvoorstel was om dat per 1 juli 
2001 te gaan doen, maar dat duurde 
Opiaat te lang. Hij heeft daarom een 
motie ingediend die er voor zorgt dat 
het kabinet zo snel mogelijk zal 
beginnen met het testen van alle 
runderen in Nederland.
Meer informatie: Gert-Jan Opiaat,
tel: 070-318 28 81
Email: G.Oplaat@tk.parlement.nl
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Belastingplan 2001
Op 20 november 2000 hebben een wetgevingsoverleg en de plenaire afronding van het Belastingplan 2001 plaats
gevonden.In dit plan zijn onder andere nieuwe vergroeningsmaatregelen opgenomen en een deel van het lastenver- 
lichtingspakket 2001.

Belangrijke lastenverlichtingsmaatregelen zijn:
• fiscale stimulering kinderopvang
• verruiming aftrek uitgaven voor gehandicapten en chronisch zieken
• uitbreiding verlaagd BTW-tarief medische hulpmiddelen
• verhoging scholingsaftrek gericht op laaggeschoolden
• verlaging kapitaalsbelasting met 0,15%-punt
• aanpassing eigenwoningforfait van 1,25% naar 0,80%
• verruiming budget ten behoeve van groen beleggen.

Belangrijkste vergroeningsmaatregelen zijn:
• Verdere verhoging van de Regulerende Energiebelasting (ecotax) per 1 januari 2001
• Fiscale stimulering gebruik duurzame energie (groene stroom)
• Verlaging motorrijtuigenbelasting voor LPG-3 personenauto's
• Verhoging van de Duurzame Ondernemersaftrek
• Verhoging van de energieinvesteringsaftrek

Patricia Remak heeft namens de VVD de volgende punten naar voren gebracht. Het lastenverlichtingspakket en de 
vergroeningsmaatregelen zijn redelijk met elkaar in evenwicht.
Aangezien de vergroeningsmaatregelen de burger niets extra mogen kosten, moeten hogere dan geraamde opbreng
sten terug naar de burger. De woordvoerder drong aan op vaststelling van het milieurendement van de ecotax.
Gaan mensen nu echt bewuster met hun energieverbruik om?
Voor de VVD komen de grenzen van de jaarlijkse verhoging van de ecotax in zicht.
Verdere vergroening van autobelastingen zal de VVD toetsen op basis van objectieve gegevens in verband met de te 
nemen maatregelen.
Voor inlichtingen: Patricia Remak, tel: 070 -  318 28 97
Email: P.Remak@tk.parlement.nl_________________________________________________________ ______________

Euthanasiedebat
Deze week heeft de Kamer een afrondend debat gevoerd over het wetsvoorstel dat over euthanasie en hulp bij 
zelfdoding gaat.
In de huidige situatie is de arts die euthanasie heeft gepleegd strafbaar, tenzij hij de eisen van zorgvuldigheid in 
acht heeft genomen die door de rechtspraak in de loop der jaren zijn ontwikkeld. Het maatschappelijk debat wordt 
al 20 iaar gevoerd. In eerste instantie heeft de Hoge Raad bepaald dat euthanasie mogelijk is in geval van 
uitzichtloos en ondraaglijk somatisch lijden. Veel later is in het zo geheten 'Chabot arrest' toegevoegd dat het 
uitzichtloos ondraaglijk lijden ook gebaseerd kan zijn op een psychische aandoening.

Arts uit de verdachtenbank 
Het wetsvoorstel gaat ervan uit dat 
de arts bij het plegen van euthanasie 
niet strafbaar nandelt, indien hij 
diverse eisen van zorgvuldigheid in 

( acht heeft genomen. De opzet daar
van is dat zowel voor arts als patiënt 
rust en zekerheid ontstaat wanneer 
euthanasie ter sprake komt. De VVD 
heeft reeds jarenlang bepleit dat 
wetgeving op dit terrein de voorkeur 
verdient boven jurisprudentie. De 
liberalen willen de arts uit de 
verdachtenbank.

De zorgvuldigheidseisen houden 
onder meer in dat een patiënt vrijwil
lig en weloverwogen om euthanasie 
vraagt. Het verzoek moet de patiënt 
mondeling met de arts bespreken. 
Indien de patiënt om enige reden 
daartoe niet meer in staat is, moet de 
schriftelijke wilsverklaring in de plaats 
te komen van de mondelinge verkla
ring. Zo behoudt de patiënt een 
middel van communicatie met de arts 
die hem in zijn moeilijke positie 
behandelt. Daarnaast moet sprake 
zijn van uitzichtloos en ondraaglijk

lijden. De ondraaglijkheid van het 
lijden wordt met name door de 
patiënt bepaald. Het is zijn lijf en zijn 
geest. Als geen ander kan hijzelf 
aangeven in hoeverre hij lijdt. In 
zoverre is hij autonoom in zijn bele
ving. Het oordeel over de uitzicht
loosheid is aan de arts die op grond 
van zijn medisch professionele beoor
deling moet nagaan of de patiënt 
redelijkerwijs is uitbehandeld.

Zaak Brongersma 
Tijdens het debat is uitgebreid 
gesproken over het vonnis van de 
rechtbank Haarlem van 30 oktober 
2000 in de zaak Brongersma. De 
rechtbank heeft meegewogen dat in 
de medische ethiek nu nog geen 
consensus bestaat of ten aanzien van 
de ondraaglijkheid van het lijden een 
enge danwel een ruime definitie moet 
worden gehanteerd. In deze zaak 
heeft de rechtbank zich aangesloten 
bij de opvatting van deskundige De 
Beaufort die een ruime definitie goed 
verdedigbaar acht. Zij is van mening 
dat het ondraaglijk lijden ook kan 
bestaan uit een sluipend en slepende

vorm, die zich kenmerkt door alge
hele uitzichtloosheid. Het bijzondere 
van die redenering is dat daarmee het 
oordeel over zowel het ondraaglijk 
lijden als de uitzichtloosheid daarvan 
vrijwel uitsluitend in de handen van 
de patiënt wordt geplaatst.
Het is niet onbegrijpelijk dat naar 
aanleiding van dit vonnis de sugges
tie naar voren is gekomen dat levens
moeheid ook een reden kan vormen 
voor euthanasie. De Koninklijke 
Nederlandse Maatschappij voor 
Geneeskunde heeft zelfs ae vrees 
uitgesproken dat artsen simpelweg 
doorgeefluik zullen worden van 
middelen voor zelfdoding.

Namens de VVD heeft Otto Vos het 
standpunt ingenomen dat de criteria 
"ondraaglijk en uitzichtloos lijden" 
hun normatieve karakter niet moeten 
verliezen. Dat zou kunnen gaan 
gebeuren als deze criteria buiten het 
medisch domein worden gebracht. Bij 
euthanasie gaat het vooral om de 
persoonlijke waardigheid van patiën-
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Veegwet
Op 22 en 23 november heeft de Tweede Kamer de zogeheten Veegwet behandeld. Deze Veegwet vormt het sluit
stuk van de belastingherziening 2001. In de Veegwet, de naam zegt het al, worden zaken geregeld die bij de grote 
belastingherziening zijn blijven liggen of aanpassing behoeven alvorens het nieuwe Belastingplan per 1 januari 
2001 in werking kan treden. De VVD heeft bij een aantal punten van de Veegwet wijzigingen voorgesteld.

Onder de nieuwe wet is hypotheek
renteaftrek alleen nog mogelijk voor 
de woning waarvan men eigenaar èn 
bewoner is (hoofdverblijf). In een 
situatie van echtscheiding ontstaat er 
echter een probleem als in de woning 
waarin de ex-partners samen hebben 
geleefd, één van de partners is blijven 
wonen (bijvoorbeeld met het oog op 
de kinderen). Volledige eigendom 
van de woning is voor de ex-partner 
die in de woning achterblijft vaak 
financieel alleen mogelijk als de 
vertrekkende partner bereid is 
(mede)eigenaar van de woning te 
blijven en óók de hypotheeklast te 
dragen.

Onder de nieuwe wet zou de ex- 
artner geen recht meer hebben op 
ypotheekrenteaftrek over het huis 

waarin hij of zij met de ex-partner 
heeft gewoond met als gevolg dat 
het huis mogelijk verkocnt moet 
worden.

De VVD heeft samen met de PvdA 
een amendement ingediend om een 
overgangsregeling voor bestaande 
echtscheidingssituaties te creëren 
zodat deze groep met ingang van 1 
januari 2001 niet onmiddellijk wordt 
geconfronteerd met het vervallen van 
ae hypotheekrente-aftrek.

De VVD vindt het onbevredigend dat 
in de Veegwet geen oplossing is

Euthanasiedebat 
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ten die ondraaglijk somatisch en/of 
psychisch lijden en geheel zijn uitbe
handeld. Hen kan, indien zij daartoe 
nadrukkelijk vragen, een verdere 
lijdensweg worden bespaard. Het is 
inhumaan betrokkenen tot het einde 
toe een nutteloze strijd te laten 
voeren.

Aparte discussie
Dit betekent dat de wet die thans

getroffen voor de liquiditeitsproble
men die kunnen ontstaan wanneer 
moet worden afgerekend over de 
stille reserves in een "meegesleept" 
vermogensbestanddeel zonder dat bij 
die gelegenheid liquide middelen 
voor de oelastingplichtige ter 
beschikking komen. De VVD heeft 
een amendement ingediend om te 
komen tot een betalingsregeling voor 
deze gevallen.

Op het terrein van fiscale beleggings
instellingen heeft de VVD twee wijzi
gingsvoorstellen gedaan.

Om onnodige administratieve lasten 
voor fiscale beleggingsinstellingen te 
voorkomen heeft de VVD een amen
dement ingediend om te voorkomen 
dat deze instellingen hun boekjaar 
moeten splitsen in twee delen. 
Daarnaast heeft VVD voorgesteld 
statusverlies voor beursgenoteerde 
beleggingsinstellingen pas op te laten 
treden als één natuurlijke persoon 
tenminste 25% van de aandelen 
heeft. Deze wijziging is nodig omdat 
een beursgenoteerde onderneming 
niet altijd kan weten of er een 
aanmerkelijk belangpositie aanwezig 
is.

De wens van de VVD om de fiscale 
beleggingsinstelling te behouden 
voor een aanmerkelijk belanghouder 
is niet gehonoreerd.

voorligt geen ruimte biedt voor een 
verzoek tot euthanasie wegens 
levensmoeheid, wanneer de beleving 
met name op sociale gronden is 
gebaseerd. Dit onderwerp is buiten
gewoon gecompliceerd. Zo is het nog 
onduidelijk wat levensmoeheid in 
psychische of somatische zin voor de 
patiënt betekent. De VVD zal over dit 
onderwerp een aparte discussie 
voeren.
Informatie: Otto Vos,
tel: 070 -318 29 00
Email: O.Vos@tk.parlement.nl

Tevens heeft de VVD samen met 
PvdA, CDA en D66 een amendement 
ingediend om de maximumaftrek van 
scholinguitgaven te versoepelen. De 
student mag de aftrekbeperking 
doorbreken gedurende maximaal 4 
jaar vóór het bereiken van de leeftijd 
van 30 jaar. Daarnaast heeft de VVD 
een amendement ingediend om de 
rente op bestaande studieschulden 
gedurende een overgangsperiode 
van vijf jaar als scholingsuitgaven 
aan te merken.

Beide amendementen zijn van belang 
voor personen die een kortlopende 
studie hebben gevolgd met hoge 
studiekosten (bijv. pOoten). Deze 
personen zouden er zonder deze 
amendementen financieel aanzienlijk 
op achteruitgaan.

Informatie: Bibi de Vries,
tel: 070-318 29 08
e-mail: BdVries@tk.parlement.nl
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NEDERLANDSE POLIÏÏfiKS 
PARTIJEN

PAKJESAVOND
Sinds 1994 groeit de economie hard. Daar lag een aantal factoren aan 
ten grondslag: loonmatiging, grotere arbeidsparticipatie, hogere 
consumptie van gezinnen, deregulering, flexibilisering en niet te 
vergeten: een strak, stimulerend financieel-economisch beleid. Maar 
blijvend economisch succes is niet zeker. Vooral de arbeidsparticipatie 
staat onder druk. Bedrijven hebben moeite personeel te vinden. Als de 
arbeidsvraag blijft stijgen, wordt blijvende (!) krapte op de arbeids
markt verwacht. Wanneer de groei van de economie niet meer wordt 
gevoed door stijgende arbeidsparticipatie, rust een zware druk op de 

groei van de productiviteit. Die is in Nederland traditioneel hoog, maar ook de groei daarvan 
blijft achter.

Kortom, we moeten alert zijn. Het tijdperk van loonmatiging, bijvoorbeeld, ligt feitelijk al 
achter ons, ondanks alle lastenverlichting. De kosten van arbeid stijgen harder dan de arbeids
productiviteit. Sterke loonsverhogingen kunnen dus een precair evenwicht verstoren. Toch 
liggen er bij sommige vakbonden looneisen van 6%. Andere willen een dertiende maand 
boven op de 'normale' verhoging van 4%. Want, redeneert men, werknemers willen ook 
profiteren van de economische groei.

Ik denk dat men met het hoofd in de wolken loopt en niet met beide benen op de grond staat. 
Een te hoge loonontwikkeling kan desastreuze gevolgen hebben voor de werkgelegenheid. Er 
is ook geen noodzaak toe. Er zijn meer dan 900.000 banen bijgekomen. Verlaging van belas
tingen en premies leverden netto-voordeel op. De verhoging van de BTW volgend jaar wordt 
ruim gecompenseerd via een ongekende belastingverlaging, per saldo 7 miljard. Krapte op de 
arbeidsmarkt wordt bovendien niet opgelost met collectieve loonsverhogingen. Daar is maat
werk voor nodig. Werkgevers kunnen met specifieke maatregelen extra incentives geven. Een 
loongolf verslechtert de concurrentiepositie en kan een loon-prijsspiraal veroorzaken.

Volgende week is het Najaarsoverleg tussen kabinet en Sociale Partners. Zo vlak voor 5 
december wil iedereen voor Sinterklaas spelen. Wie zoet is krijgt lekkers, wie stout is de roe. 
Op minister Vermeend van Sociale Zaken rust de verantwoordelijkheid om de Sociale Partners 
te wijzen op de gunstige inkomenseffecten van het Belastingplan 2001. De bonden vinden 
weliswaar dat politici zich niet met hun vak (onderhandelen) moeten bemoeien. Maar politici 
hebben wel degelijk te maken met de resultaten van die onderhandelingen. Denk aan de door
werking naar de overbeidssalarissen, de koppeling van lonen aan de uitkeringen en de daar
door beïnvloede collectieve lastendruk. De huidige praktijk om op kousenvoeten om te gaan 
met Sociale Partners is ‘poldermodel' in zijn slechtste gedaante. Hans Dijkstal

VVD wil inhaalslag voor de infrastructuur.
Deze week is in de Kamer gesproken over de plannen van het kabinet voor de infrastructuur; 
het Meerjarenprogramma infrastructuur en Transport (MIT) 2001-2005. Woordvoerder Nellie 
Verbugt benadrukte dat de VVD-fractie in de Tweede Kamer het een prestatie van formaat 
vindt dat onder Paars de investeringen voor infrastructuur meer dan verdubbeld zijn van: 35 
miljard naar 80 miljard. Desondanks moet worden vastgesteld, dat hiermee niet alle knelpun
ten en problemen kunnen worden aangepakt. Het oplossen van die knelpunten moet daarom 
hoog op de agenda van het kabinet blijven staan.

Daarvoor is ook extra geld nodig. De VVD- 
fractie is blij met een extra bedrag van 11,5 
miljard dat nu beschikbaar is gekomen. Met dit 
bedrag kan een extra impuls gegeven worden 
aan de Hanzelijn, vaarwegen en een verbe
terde bereikbaarheid van de Randstad. In de 
Randstad zijn de problemen het grootst. Daar 
moet nu een inhaalslag worden geleverd om 
te komen tot meer wegen en beter openbaar 
vervoer. De plannen daarvoor zijn nu in de 
steigers gezet en omvatten een bedrag van 
bijna 10 miljard boven op de bedragen die al 
waren geraamd.

Twijfelende PvdA en D66 
Maar ook buiten de Randstad groeien de files. 
Bij een volgende verdeelronde zal daarom ook 
het gebied buiten de Randstad aan bod 
moeten komen. De regioconvenanten die 
binnenkort zullen worden afgesloten met 
Overijssel, Gelderland, Zeeland, Brabant en 
Limburg zullen daarbij een belangrijke leidraad 
zijn. Vooruitlopend daarop zal op korte termijn 
al op de A1 Apeldoorn-Deventer en Azelo- 
Buren; op de A2 bij Den Bosch, Eindhoven en 
Maastricht; op de A12 bij Veenendaal-Duitse

grens en op de A28 bij Zwolle, door herinrich
ting van de bestaande infrastructuur extra 
rijstroken tijdens de spits beschikbaar moeten 
worden gesteld. De VVD-fractie heeft daar
over een voorstel gedaan. Met een relatief 
klein bedrag kan hiermee op de achterlandver
bindingen een groot resultaat worden bereikt.

Ondanks al het extra geld, is er nog steeds 
onvoldoende beschikbaar om alle noodzake
lijke maatregelen te nemen. Dus wil de VVD- 
fractie nu ook echt een slag maken naar 
private financiering. Tot op heden is op dit 
gebied weinig bereikt, omdat de minister er 
niet in slaagt om de afzonderlijke wegenpro
jecten te ontdoen van het politieke risico. 
Private financiers zullen niet bereid zijn risico
dragend kapitaal beschikbaar te stellen, als de 
politiek geen keuzes maakt. De VVD-fractie 
heeft het kabinet opgeroepen om daadkracht 
te tonen als het gaat om de A4 en de te slui
ten overeenkomst met de private sector.
Zolang PvdA en D66 steeds maar blijven 
uitstellen, twijfelen en wachten op nieuw
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Tien punten actieplan voor de economie
Tijdens de begrotingsbehandeling Economische Zaken hebben de VVD-woordvoerders Hella Voüte-Droste en Thijs 
Uao tien actiepunten gepresenteerd die op basis van de kansen en bedreigingen van de economie noodzakelijk zijn 
om de economische groei in de toekomst veilig te stellen.

De eerste drie actiepunten hebben 
betrekking op de kenniseconomie, 
innovatie en het ondernemerschap.
De woordvoerder benadrukt dat er 
een betere aansluiting zal moeten 
plaatsvinden tussen het produceren 
in de oude economie en de produc
tiemogelijkheden van de nieuwe 
economie. Door de informatie- en 
communicatietechnologie (ICT) zal de 
kenniseconomie een extra versnelling 
krijgen. Omdat het van belang is dat 
ICT doordringt tot in de vezels van de 
economie heeft Hella Voüte een 
motie ingediend om ICT-projecten in 
het Midden- en KleinBedrijf (MKB) 
substantieel te bevorderen via het 
technologische topinstituut 
Telematica. Daarnaast bepleit Voüte 
een 'elektronische kennisparaplu/ die 
als één loket voor alle subsidies moet 
gaan dienen.

Als vierde actiepunt zal op aandrang 
van de VVD de zorgsector nadrukke
lijker in beeld komen bij de markt- 
werkingsoperatie van het kabinet. 
Daarnaast heeft de minister positief 
gereageerd op de suggestie van de 
woordvoerder om vraagsturing in de 
cultuursector te onderzoeken. Ook 
het VVD-voorstel om een taskforce in 
te stellen teneinde synergie te bevor
deren tussen zakelijk, technisch en 
creatief talent in technologische 
sectoren zal worden opgepakt.

Versterking concurrentiepositie 
De VVD heeft als vijfde actiepunt 
nadrukkelijk aandacht gevraagd voor 
het vestigingsklimaat. Uit vergelij
kend onderzoek met andere landen 
komt de Nederlandse positie op het 
gebied van de vennootschapsbelas
ting niet sterk naar voren. Men kan 
constateren dat de verlaging van de 
vennootschapsbelasting de 
Nederlandse concurrentiepositie in 
Europa zal versterken.
Naast actiepunten op energiegebied 
en toerisme heeft de VVD-fractie 
uitgebreid stilgestaan bij de arbeids
marktproblematiek, het achtste actie
punt. De arbeidsparticipatie en 
arbeidsproductiviteit moeten volgens

de woordvoerder sterke verbeteren 
wil de economische groei haar volle
dige potentieel bereiken, evenals een 
modernisering en aanpak van de 
arbeidstijden. Voüte was dan ook 
verheugd dat de minister een inte
grale visie op de arbeidsmarkt heeft 
toegezegd.

Zwaar accent op biotechnologie 
VVD-woordvoerder Thijs Udo stelt 
vast dat de minister van 
Economische Zaken een belangrijke 
taak heeft met de stimulering van 
biotechnologie.
Universiteiten, onderzoeksinstellin
gen en bedrijfsleven hebben jaren te 
kampen gehad met een defensief 
politiek klimaat dat bedrijven heeft 
afgeschikt. Tegelijkertijd heeft zich 
internationaal echter een ware 
omwenteling voorgedaan in de 
industriële structuur op het gebied 
van de Life Sciences (levensweten
schappen).
Die wetenschappelijke ontwikkelin
gen leveren in hoog tempo veel 
mogelijkheden op. Men hoeft daarbij 
slecnts te denken aan preventie en 
behandelmethoden van ongenee
slijke ziekten. Andere voordelen zijn 
een grotere wereldwijde productie in 
de landbouw, de ontwikkeling van 
nieuwe duurzame producten en 
processen (milieu), optimalisering 
van voedsel (functional food): zowel 
gezonde, veilige en verbeterde 
voeding als voedingsmiddelen tegen 
veroudering.
De woordvoerder is van mening, dat 
Nederland haar biotechnologiepositie 
moet versterken, maar dan wel 
binnen het kader van belangrijke 
randvoorwaarden. Zo noemt hij: 
veiligheid, keuzevrijheid en etiquet- 
tering (op basis van heldere Europese 
maar nog liever van mondiale 
regels), octrooien, het maatschappe
lijk draagvlak en zorgvuldige besluit
vorming.

Genomics
Thijs Udo wijst erop dat dankzij het 
Human Genome Project (het mense
lijk genproject) de complete volgorde

van het menselijk DNA binnen niet al 
te lange tijd bekend zal zijn. De 
grootste wetenschappelijke uitdaging 
komt echter pas daarna bij het beant
woorden van de vraag: Wat doen al 
deze genen met elkaar? De nieuwe 
doorbraken komen tot stand door 
een integratie van en onderzoek naar 
de wetenschappelijke disciplines van 
de biologie, chemie, fysica en de 
medische wetenschappen. De woord
voerder vraagt de minister te reage
ren op de voorstellen van 
Nederlandse wetenschappers om 
genomics van small science naar big 
science om te turnen. Het is zonne
klaar dat de overheid een taak heeft 
om deze nieuwe wetenschap in 
samenwerking met het bedrijfsleven 
een goede uitgangspositie te bieden.

WTO (wereldhandelsorganisatie) 
Woordvoerder Udo benadrukt dat na 
de conferentie van Seattle de Tweede 
WTO-conferentie een succes zal 
moeten worden. In ieder geval is een 
gezaghebbend internationaal systeem 
nodig om het proces van globalise
ring politiek, economische en juri
disch in goede banen te leiden. Een 
grondige reorganisatie binnen de 
WTO zal de sleutel zijn om de 
verkeersregels voor het internationale 
investerings- en handelsbeleid te 
verbeteren.
Uit dit debat blijkt duidelijk dat een 
snelle oplossing van de handelsge
schillen tussen de Verenigde Staten 
en de Europese Unie grote prioriteit 
verdient.

De VVD-woordvoerders kijken tevre
den terug op de positieve respons die 
zij op de meeste onderdelen van hun 
actieplan hebben gekregen en zullen 
ervoor zorgen dat de agenda voor de 
economie van de 21ste eeuw verder 
actief wordt opgepakt.

Informatie: Hella Voüte-Droste, 
tel: 0 7 0 -3 1 8  29 07 
Hvoute@tk.parlement.nl 
Thijs Udo, tel: 0 7 0 -3 1 8  29 11 
m.udo@tk.parlement.nl

VVD wil inhaalslag voor de infrastructuur 
Vervolg van pagina 1

beleid, komt er nooit een duidelijke 
politieke beslissing. Daar stopt dan toch 
geen private partij zijn geld meer in! 
Ook met betrekking tot de doortrek
king A15/A12, en de tunnel bij Sluiskil 
zullen keuzes gemaakt moeten worden. 
De VVD steunt de oplossing die Noord-

Nederland heeft aangedragen met 
betrekking tot de A37 in Drenthe, de 
A7 bij Sneek en de RW31 in Friesland. 
Nu het onderzoek over de N33 
Eemshaven-Assen is afgerond, zal een 
besluit moeten worden genomen. Wat 
betreft de HSL-Oost is de VVD-fractie 
nog niet overtuigd dat de uitbouw van

het spoor in de corridor Utrecht- 
Arnhem-Duitse grens geschrapt kan 
worden.

Informatie: Nellie Verbugt,
tel: 070-318 28 92
E-mail: P.Verbugt@tk.parlement.nl
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Zorg gekenmerkt door bureaucratie
Deze week heeft de Tweede Kamer de begroting van Volksgezondheid, Welzijn en Sport behandeld. VVD-woord- 
voerders op dit terrein zijn Anke van Blerck en Stef Blok. Anke heeft het beleid van net ministerie aan de orde 
gesteld. De minister heeft een begin gemaakt met het verbeteren van het beleid, zoals deregulering en ontbureau- 
cratisering, maar er is nog veel te doen!
Zo heeft het te lang geduurd voordat de uitbreiding van de huisartsenopleiding is gerealiseerd waar door de VVD al 
lang op is aangedrongen. Voor het oplossen van de wachtlijsten is het ook noodzakelijk dat de specialistenerkennin
gen moeten worden vrijgegeven.
Na veel pijn en moeite is deze week mede op aandringen van de VVD de inzet van de particuliere thuiszorg afge
dwongen. Verder is Van Blerck van mening dat er een ruimhartigere uitvoering moet worden gegeven aan het 
Persoonsgebonden Budget (PGB). Ook moet het mogelijk worden om bijvoorbeeld privé-klinieken noodzakelijke 
oogoperaties te laten verrichten.

De bureaucratie hindert
Anke van Blerck stelt in haar betoog dat de bureaucratie de zorg veel meer hindert nu blijkt dat geld niet langer het 
probleem is. Zo zijn er de capaciteitsproblemen bij artsen, specialisten en andere medische en paramedische beroeps
oefenaren. De afschaffing van de numerus fixus is noodzakelijk.
Wanneer de bureaucratie niet snel wordt opgelost dan zal het extra geld dat naar de zorg gaat, niet of niet correct 
worden besteed doordat ergens in het traject er altijd blokkades zijn. Het takenpakket van net ministerie van VWS zal 
moeten worden beperkt.
Eén van de huidige taken van het ministerie is het bevorderen van bevolkingsonderzoek zoals het onderzoek naar 
borstkanker en baarmoederhalskanker. De VVD vraagt de minister om zowel de kwaliteit van de onderzoeksresulta
ten als het vervolgtraject bij de behandeling onder de loep te nemen. De methodes om borstkanker te controleren 
blijken minder betrouwbaar dan men denkt en dit betekent grote ongerustheid voor de betrokkenen.
Een bevolkingsonderzoek moet geen onnodige ongerustheid bij de mensen veroorzaken.
Tijdens de discussie over de herziening van het ziektekostenstelsel heeft Anke van Blerck de belangrijkste punten voor 
de VVD nog eens benadrukt: meer keuzemogelijkheden voor de verzekerde, een terugtredende overheid, regierol 
voor de verzekeraars, een nominale premie. Een eventuele financiële achteruitgang van de verzekerde zal fiscaal 
gecompenseerd worden. Tevens wil de VVD dat meer ruimte voor particuliere initiatieven in de gezondheidszorg 
wordt gewaarborgd. De visie van de VVD, zoals ook gepresenteerd in de nota "Kiezen voor Keuze", is nog eens 
ingebracht in het debat.

Zorg: oerwoud van regels
VVD-woordvoerder Stef Blok is met de vraag begonnen of in de zorg er zo iets bestaat als de Nieuwe Economie. 
"Hoewel dit een vraag lijkt voor de begroting van Economische Zaken is die vraag ook bij VWS zeer relevant, want 
terwijl de elektronische snelweg om ons heen raast beweegt de gezondheidszorg zich vooral voort op het fietspad." 
Voor een eenvoudig herhalingsrecept moet de consument eerst naar de dokter en daarna naar de apotheek. Zo'n 
bestelling kan echt via Internet en de postbode," aldus Blok.

Patiënt centraal
Op dit moment wordt de gezondheidszorg beheerst door een oerwoud van regels, niet door de wensen van de klan
ten. Dit voorkomt dat klantvriendelijk, flexibel en innovatief ingespeeld kan worden op ontwikkelingen in de samen
leving. De VVD heeft in haar nota "Kiezen voor Keuze" aangegeven hoe wij de patiënt centraal willen stellen in 
plaats van het systeem. De VVD-fractie wil dat het ministerie van VWS meer ruimte biedt aan de consument en zorg- 
leverancier, en daardoor aan innovatie. Dit is mogelijk wanneer VWS zich beperkt tot haar kerntaken: toegankelijk
heid van essentiële voorzieningen voor iedereen, net waarborgen van voldoende keuzemogelijkheden en kwaliteits- 
toezicht, aldus Blok. Ook stelt nij voor om een stimuleringsfonds op te richten voor klantvriendelijke ICT- projecten in 
de zorgsector.

Kwal iteitsgraad meter
Daarnaast vraagt de VVD-woordvoerder om adequate informatie aan de patiënt over de kwaliteit van de dienstverle
ning van zorginstellingen. Er is geen betere prikkel voor een instelling dan een patiënt die op grond van informatie 
over de kwaliteit van een instelling besluit waar hij wel en waar hij niet behandeld wil worden. Stef Blok heeft voor
gesteld dat van iedere instelling een overzicht moet komen van kwaliteitsindicatoren, zoals klantvriendelijkheid en 
wachttijden. Hierdoor kan de patiënt een weloverwogen keuze maken.
Informatie: Anke van Blerck, tel: 070-318 29 17 
Email: Blerck-Woerdman@tk.parlement.nl 
Stef Blok, tel: 070-318 29 10 
E-mail:S.BIok@tk.parlement.nl

Europese Top van Nice
Op 7, 8 en 9 december vindt in Nice 
een Europese Top plaats, waar men 
zal proberen belangrijke beslissingen 
te nemen over hervormingen van de 
Europese Unie. Dat is nodig om de 
Europese Unie gereed te maken voor 
uitbreiding met twaalf nieuwe leden,

waar thans met die landen over 
wordt onderhandeld. Het is belangrijk 
om in Nice spijkers met koppen te 
slaan, maar ae inhoud van de afspra
ken moet belangrijker blijven dan de 
snelheid van besluitvorming.

Bij die interne hervormingen in de EU 
gaat het in de eerste plaats om het 
herwegen van de stemverdeling 
tussen de lidstaten. De bevolkings-
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omvang is daarbij terecht het belang
rijkste criterium en de VVD-fractie is 
met de Regering van mening dat 
Nederland dan ook meer stemmen 
moet krijgen dan bijvoorbeeld België. 
Maar ook Duitsland vindt dat het 
meer stemmen moet krijgen dan 
Frankrijk, en dat zou in Nice nog tot 
de nodige problemen kunnen leiden. 
Voorts gaat het om de samenstelling 
van de Europese Commissie. Hierbij 
lijkt men te moeten kiezen tussen de 
effectiviteit van een kleinere 
Commissie of de representativiteit en 
herkenbaarheid van een grotere

commissie, ook na de EU-uitbreiding. 
De VVD-fractie kiest uitdrukkelijk 
voor het laatste en dus voor het 
behoud van een Nederlandse EU- 
Commissaris.

Ook gaat het in Nice om het vermin
deren van het aantal onderwerpen, 
waarover in de EU slechts bij unani
miteit kan worden beslist. Omwille 
van de slagvaardigheid is de VVD- 
fractie daarvoor, maar over een 
aantal belangrijke onderwerpen moet 
Nederland toch zelf het laatste woord 
houden, zoals over fiscale zaken waar 
de burger rechtstreeks in de porte
monnee wordt geraakt.

Tenslotte zal in Nice een poging 
worden gedaan om verdere regels te 
maken waardoor op specifieke 
onderwerpen door een beperkt 
aantal EU-lidstaten verder kan 
worden gegaan met de samenwer
king. De VVD-fractie is daarvoor, 
ornaat ook dit de effectiviteit van 
een vergrote EU ten goede zal 
komen.
Laten we hopen dat we in de 
volgende VVD-Expresse kunnen 
constateren dat Nice niet niets is 
geworden.
Informatie: Frans Weisglas, 
tel: 070-318 29 03 
F.Weisglas@tk.parlement.nl

Verkeershandhaving
Op initiatief van de VVD-fractie heeft een Algemeen Overleg verkeershandhaving met de ministers van Justitie en 
Verkeer en Waterstaat plaatsgevonden. De woordvoerder van de VVD-fractie over verkeershandhaving en verkeers
veiligheid, Jacques Niederer, heeft onder andere accenten gelegd op de verkeershandhaving door decentrale over
heden, straffen op maat en het puntenrijbewijs.

Jacques Niederer benadrukt dat de 
decentrale overheidsinstanties, die 
inspanningen en financiële middelen 
leveren om de verkeersveiligheid te 
bevorderen - zoals bijvoorbeeld de 
plaatsing van flitspalen - een deel van 
de boeteopbrengst terug zouden 
moeten zien. Dit bedrag moet 
worden gestort in een lokaal 
verkeersfonds, waaruit verkeerspro- 
jecten kunnen worden gefinancieerd. 
In elk geval moeten de gemaakte 
kosten worden gedekt. Hij herinnert 
de minister van Justitie aan zijn 
eerdere antwoorden op kamervragen 
rond deze problematiek. De minister 
erkent de problemen van de nega
tieve financiële prikkel op de lokale 
handhavingsinspanningen en vindt 
bovendien dat zijn begroting niet 
afhankelijk mag zijn van de opbreng
sten van boetes en transacties.

Hardere aanpak recidivisten 
Zeer veel waarde hecht de VVD- 
woordvoerder aan het straffen op 
maat. Het wordt immers steeds moei- 
lijker verkeersregels te handhaven 
wanneer onduidelijk is waarom en 
met welke rechtvaardiging wordt 
bekeurd. Het zijn volgens Niederer 
vooral de recidivisten, die harder

moeten worden aangepakt. Hij pleit 
ervoor de verkeersovertredingen per 
individu bij te houden en dat in geval 
van notoire overtreders de Officier 
van Justitie op de hoogte wordt 
gesteld en deze de zaak "op maat" 
afhandelt. "Een verkeerscursus of 
zelfs een tijdelijke intrekking van het 
rijbewijs moeten tot de mogelijkhe
den behoren. Het gaat erom dat de 
verkeersnormen bij de recidivisten 
weer goed worden aangescherpt," 
aldus Niederer.

De VVD-fractie is, net als de minister 
van Verkeer en Waterstaat, geen 
voorstander van de invoering van een 
puntenrijbewijs, een strafpuntensys- 
teem voor automobilisten. De 
gedachte erachter verwerpt Niederer 
niet, aangezien het goed past in de 
door hem bepleite hardere aanpak 
van recidivisten. De nadelen van dit 
systeem zijn groter dan de voordelen, 
doordat in Nederland de meeste 
verkeersovertredingen op kenteken 
worden bekeurd. De kentekenhou
der, ofwel de eigenaar van de auto, is 
echter lang niet altijd de bestuurder 
en in het voorgestelde systeem 
moeten de strafpunten aan de 
bestuurder worden gegeven. De

invoering hiervan zal leiden tot 
fraude en veel bureaucratische romp
slomp.

Informatie: Jacques Niederer, 
tel: 070-318 29 16 
J.Niederer@tk.parlement.nl
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VEDERLANDSE POLITIEKE 

PARTIJEN

Sinterklaas, Sinterklaas...
"Melkert wil breken met het solide beleid van Kok 1 en Kok 2".
Dat was het nieuws van deze week. Overigens, zo nieuw was het 
ook weer niet. In het voorjaar maakte de fractievoorzitter van de 
PvdA een goodwillreis langs allerlei maatschappelijke organisaties. 
Iedereen kon zijn/haar verlanglijstje bij hem inleveren. Sinterklaas 
was vroeg dit jaar. Maar op Prinsjesdag hebben we daar niet veel 
meer van vernomen. De kabinetten Kok 1 en Kok 2 hanteren al 7 

jaar de succesformule van Zalm. Eén van die normen betreft het scheiden van de inkom
sten- en de uitgavenkant. Extra meevallers aan de inkomstenkant (belastingen) kunnen 
alleen aangewend worden voor lastenverlichting en tekortreductie. Een andere norm heeft 
betrekking op het hanteren van een strikt uitgavenkader.
De staatsschuld bedraagt zo'n 520 miljard. Alleen aan rente is al 28 miljard per jaar nodig 
om die schuld in stand te houden. Dat is bijna 100 miljoen per dag! Dat geld kan dus niet 
besteed worden aan goede doelen zoals onderwijs, zorg, veiligheid en infrastructuur! 
Lastenverlichting ondersteunt de loonmatiging, loonmatiging draagt bij aan de winstge
vendheid van het bedrijfsleven dat op zijn beurt werkgelegenheid genereert.
In de afgelopen jaren zijn er 900.000 banen bij gekomen. We kunnen ons de uitspraak 
"Beter de warmte van een baan dan de kilte van de uitkering" nog zeer goed herinneren.

Dezer dagen is gebleken dat dit paarse succesbeleid ook heeft geleid tot een koopkracht
verbetering van zo'n 20% voor de minima! Hierover kunt u in deze VVD-expresse in de 
bijdrage van Henk Kamp meer lezen.
Door de strikte hantering van de Zalmnorm zijn we nu in staat om twee keer zoveel extra 
te investeren in onderwijs en zorg als wij allen 2 jaar geleden nog voor mogelijk hadden 

ehouden. Onderwijsminister Hermans kwam ais kampioen uit de Voorjaarsnota-onder- 
andelingen.

Toen ik Melkert in het programma Buitenhof hoorde, moest ik meteen denken aan de 
grote woorden destijds van Brinkman in Buitenpost. De toenmalige minister-president 
was 'not amused’ over zoveel bravoure. Brinkman mocht dan wel de beoogd lijsttrekker 
zijn, hij - Lubbers - was nog steeds de onbetwiste nummer één.
Na 5 december gaat Sinterklaas weer terug naar Spanje. Je hoort dan een tijdje niets van 
hem.
Het kabinet bereidt zich dan voor op de Voorjaarsnota en de begroting 2002, waarbij vice-

Kremier Annemarie Jorritsma en de minister van Financiën Gerrit Zalm zullen toezien op 
et nakomen van de afspraken uit het Regeerakkoord. Hans Dijkstal blijft onverstoorbaar in 

deze turbulente tijd en grijpt in wanneer ae goedheiligman ons weer een surprise belooft.
Ik worstel zo kort na pakjesavond met één vraag: wie gelooft er nog in Sinterklaas?

Clemens Cornielje 
Vice-voorzitter VVD-fractie

Ontheffing sollicitatieverplichting 
bijstandsontvangers
VVD-woordvoerder Henk Kamp heeft minister Vermeend van Sociale 
Zaken en Werkgelegenheid gemeld dat de VVD-fractie weinig ziet in 
zijn voorstel om de gemeenten in staat te stellen tijdelijke 
ontheffing van de sollicitatieverplichting te geven aan mensen met 
een bijstandsuitkering die deelnemen aan sociale-activeringsbezig- 
heden.

De woordvoerder wijst er op dat tweederde 
deel van alle bijstandsontvangers al formeel 
of de facto vrijstelling heeft van de sollicita
tieverplichting. Het gaat daarbij onder meer 

lleenstaan ‘

Henk Kamp

om alleenstaande ouders met jonge kinde
ren, mensen ouder dan 57,5 jaar en mensen 
met een vrijstelling om sociale of medische 
redenen. De VVD-fractie vindt het noodza
kelijk dat in ieder geval de overigen zich 
zoveel mogelijk op werk blijven richten. De 
gemeenten moeten zich meer inspannen om 
bijstandsontvangers te activeren.

Een week geleden kwam staatssecretaris 
Hoogervorst met de voorlopige resultaten 
van een onderzoek waaruit blijkt dat 40 % 
van de bijstandsontvangers bewust niet of 
te weinig solliciteert. Ondertussen kunnen

veel werkgevers hun vacatures - ook voor 
laaggeschoolden - niet vervullen. Tegen 
deze achtergrond moet de gemeenten 
worden gevraagd alle inspanningen te rich
ten op uitstroom naar werk. Het verruimen 
van de mogelijkheden om vrijstelling van de 
sollicitatieverplichting te geven is een 
verkeerd signaal.

Informatie:
Henk Kamp, tel: 070 -  318 28 98 
E-mail: H.Kamp@tk.parlement.nl
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Geen schade Biesbosch bij gasboringen
Onlangs heeft het kabinet een vergunning verstrekt aan de NAM om op zoek 
te gaan naar gas in de zone "Andel II". Dit is een gebied van ca. 340 km2, 
waarin onder meer het Nationaal Park de Biesbosen ligt. Deze week heeft de 
Tweede Kamer over de vergunning gesproken. Woordvoerder Hella Voüte- 
Droste benadrukt dat bij de proefboringen geen schade voor de Biesbosch 
mag optreden.

Voüte stelt voorop dat de VVD de 
Biesbosch als een bijzonder natuurge
bied beschouwt met een schitterende 
flora en fauna. Het is echter geen 
beschermd natuurmonument in de 
zin van de natuurbeschermingswet. 
Daarmee is mijnbouw - evenals 
andere activiteiten zoals recreatie - 
in de Biesbosch volgens de wet niet 
uitgesloten.
De VVD-fractie hecht aan een goed 
mijnbouwklimaat in Nederland. Het 
kleine veldenbeleid is daarbij van 
groot belang. Kleine gasvelden, zoals 
Andel II, zorgen ervoor dat niet 
continu de grote gasbel in Slochteren 
hoeft te worden aangesproken. 
Stoppen met gaswinning uit de kleine 
velden zou extra import van gas 
noodzakelijk maken. Bovendien 
wordt de gasmarkt geliberaliseerd en 
is het van Delang dat Nederland ook

op het gebied van de gaswinning 
een prominente rol op de vrije markt 
blijft spelen. Uiteraard onder goede 
randvoorwaarden op milieugeDied.

Het debat over de proefboring in de 
Biesbosch moet worden gevoerd op 
argumenten en niet op emoties. 
Regering en Tweede Kamer moeten 
zien aan de wet houden. Dat is van 
levensbelang voor de rechtszeker
heid in Nederland. Er moet een 
evenwichtige afweging zijn tussen 
het natuurbelang, dat niet mag 
worden geschaad, en het volgen van 
de wet. Van boortorens in de 
Biesbosch kan geen sprake zijn. En 
het is uiteraard verboden om de 
proefboring uit te voeren wanneer 
niet aan de milieurichtlijnen is 
voldaan.

Geen schade aan de natuur 
Zorgvuldigheid, juist wat de natuur 
betreft, staat voor de VVD-fractie 
voorop. De vergunning voor de 
proefboring is een eerste stap in een 
lang proces dat sinds 1992 loopt. 
Alvorens daadwerkelijk gas wordt 
gewonnen, moeten nog vele nauw
keurige stappen worden gezet. Voüte 
benadrukte met klem dat er te allen 
tijde geen schade aan de Biesbosch 
mag worden aangebracht. Boren in 
de Biesbosch is onwenselijk, schuin 
boren onder de Biesbosch is onwaar
schijnlijk en het is zeker dat de 
Biesbosch niet de grond in wordt 
geboord.

Informatie: Hella Voüte-Droste, tel: 
0 7 0 - 3 1 8  29 07 
Hvoute@tk.parlement.nl

Kinderopvang in 2002
Met de invoering van de Wet Basisvoorziening Kinderopvang (WBK) per 
2002 wordt afstand genomen van een systeem van aanbodsturing. In het 
huidige stelsel is de Keuzevrijheid van de ouders beperkt: gemeenten kopen 
plaatsen in en bepalen daardoor in hoge mate de aard en omvang van het 
aanbod in de kinderopvang.

De overheid heeft zichzelf de 
opdracht gesteld zoveel mogelijk 
mensen die nu nog aan de kant staan 
aan werk te helpen, onder andere 
door initiatieven die mensen stimule
ren (weer) aan de slag te gaan. 
Bovendien is overal personeelstekort. 
Het is dus ook het eigenbelang van 
zowel overheid als bedrijfsleven goed 
opgeleide en gekwalificeerde mannen 
en vrouwen te werven en behouden 
voor hun sector.

Keuzevrijheid
Met de invoering van de WBK staat 
de keuze van de ouders centraal. De 
gemeente heeft dan niet meer de rol 
van centrale inkoper want de ouders 
kopen zelf de gewenste kinderop
vangplaats in. De ouders hebben de 
keuzevrijheid en bepalen zelf welk 
aanbod bij hun vraag past. Hierdoor 
wordt definitief afscheid genomen 
van de 'Oost-Europese aanbodregu
lering' en wordt de markt van kinder
opvang bepaald door de vraag en 
keuzevrijheid van de ouder. Door de 
sturing in handen te leggen van de 
ouders zal ook de verscheidenheid in 
het aanbod toenemen.

Het systeem van tripartiete financie
ring door ouders, werkgevers en 
overheid legt een gezamenlijke 
(financiële) verantwoordelijkheid bij 
de betrokken partijen. De VVD heeft 
de staatssecretaris van Financiën om 
een brief gevraagd. Daarin moet - 
langs een aantal randvoorwaarden 
waaronder beperking van de armoe
deval en het wegnemen van (fiscale) 
belemmeringen voor 11/2 verdieners 
- een helder financieringsmodel nader 
zijn uitgewerkt. De invloed van de 
overheid op het aanbod van kinder
opvang zal zich vanaf 2002 beperken 
tot het waarborgen van de 
(basis)kwaliteitseisen waaraan kinder
opvang zal moeten voldoen, zoals 
een veilige en verantwoorde omge
ving voor het kind. Kortom: de rol 
van de overheid wordt meer die van 
medebetaler dan medebepaler.

Informatie: Els Meijer, tel: 070 -  318 
28 83
E-mail: E.Meijer@tk.parlement.nl

De VVD-Expresse is een 
uitgave van de 

Mr. Annelien-Kappeyne 
van de Coppello 

Stichting

waarnemend eindredacteur: 
Reny Dijkman

E-mailadres: l.dijkman@tk.parle
ment. nl

Op donderdag toestelnummer: 
0 7 0 -3 1 8  38 64

De VVD-Expresse verschijnt 
wekelijks met uitzondering 

van de recesperioden.
Een jaarabonnement kost 

ƒ  90,- en is aan te vragen 
bij Fleur van Tellingen, 
tel: 070 -  318 28 75. 

Tweede-Kamerfractie VVD, 
Postbus 20018,

2500EA Den Haag.

De VVD-Expresse wordt gedrukt bij 
Roeland Druk & De Ridder te 

Scheveningen, 
Pré-postale verwerking door 

Andrépak Direct Mail 
te Den Haag.

mailto:Hvoute@tk.parlement.nl
mailto:E.Meijer@tk.parlement.nl
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Partijsponsoring moet mogelijk blijven
Deze week is met minister De Vries de 
financiering en het draagvlak van poli
tieke partijen besproken. De tendens 
van arbrokkelende ledentallen baart de 
VVD-fractie zorgen. Er ligt een geza
menlijke taak voor politieke partijen 
om hun belang voor de democratie uit 
te dragen. Deburger kan niet worden 
gedwongen de gang naar de stembus 
te maken of tot politiek engagement. 
De VVD pleit voor een onderzoek naar 
de verhouding burger en politiek, 
toegespitst op de vragen waarom er 
steeds minder wordt gestemd en 
waarom zo weinig mensen nog lid 
worden van een politieke partij.

De VVD fractie is geen voorstander 
van de structurele verhoging van de 
huidige subsidie, die door sommige 
partijen wordt bepleit, zeker niet zo

kort na het inwerking treden van de 
Wet Subsidiering Politieke Partijen 
(1 juli 1999). Wel is de fractie voor 
een incidentele bijdrage voor ICT- 
ontwikkeling om de communicatie 
tussen de burger en politieke partijen 
te stimuleren.

De VVD fractie vindt dat tegen spon
soring van politieke partijen op zich 
geen bezwaar hoeft te bestaan, als 
tenminste is voldaan aan:
• transparantie over de wederzijdse 

prestaties, ook in geld;
• de voorwaarde dat een of enkele 

sponsors nooit de belangrijkste 
bron van financiering van een poli
tieke partijorganisatie mogen 
worden;

Een wettelijk verbod op sponsoring 
van politieke partijen zou in verband 
met de grondwettelijke vrijheid van 
vereniging op juridische bezwaren 
stuiten. Politieke partijen hebben 
namelijk de status van een 
"gewone" vereniging en artikel 8 
Grondwet ( en 11 EVRM ) staan 
slechts beperking van het recht tot 
vereniging in het belang van de 
openbare orde toe. De vrijheid van 
vereniging is een grondrecht. De 
VVD wil dat recht in zijn volle 
omvang in stand houden.

Informatie: Ruud Luchtenveld, tel:
070-318 28 96
E-mail:
R.Luchtenveld@tk.parlement.nl

In het decembernummer van 
Liberaal Reveil staan de volgende 
artikelen:

Klaas Groenveld: 
Ondernemersgedrag 
Hans Dijkstal:
Olympische prestaties 
Len F.W. de Klerk:
De toekomst van het hoger onder
wijs
Edwin van de Haar:
De zwakke punten van de VVD 
Paul Cliteur:
Seculiere en religieuze confessio
nele politiek
Arno F.A. Korsten en Jan J.
Schrijen:
Politieke stijlen van Statenleden.
Een instrument voor zelfevaluatie 
van politieke representanten en 
fracties
Hans H.J. Labohm:
De EMU door een rode bril 
De keuzes van Maastricht.
De hobbelige weg naar de EMU

U kunt dit nummer bestellen door 
ƒ  9,50 over te maken op giro 
240 200, ten name van 'Stichting 
Liberaal Reveil', onder vermelding 
van 'Liberaal Reveil no.6, 2000'. U 
kunt zich ook opgeven als abonnee 
van Liberaal Reveil voor ƒ  55,- per 
jaar. Jongeren tot 27 jaar betalen 
ƒ 30,-. Voor een abonnement kunt 
u zich aanmelden bij de 
Teldersstichting,
Koninginnegracht 55A,
2514 AE Den Haag,
070-363 19 48, fax: 070-363 19 51, 
e-mail:telders@bart.nl

Arbeidsdeelname moet omhoog!
Bij de behandeling van de begroting Sociale Zaken en Werkgelegenheid stelt 
VVD-woordvoerder Henk Kamp dat het - honderd jaar nadat drie liberale 
ministers met de eerste sociale zekerheidswet naar de Kamer kwamen - niet 
langer gaat om meer zekerheid, maar om meer activering.

Nu staan 1,7 miljoen mensen jonger 
dan 65 jaar met een uitkering aan de 
kant. Honderdduizenden van hen 
kunnen werken, terwijl de werkgevers 
honderdduizenden vacatures niet 
kunnen vervullen. In de komende 
decennia verdubbelt het aandeel 65- 
plussers in de bevolking. Om het inko
men van en de zorg voor ouderen te 
kunnen blijven garanderen, zal de 
arbeidsdeelname van de beroepsbe
volking omhoog moeten. Die ligt, 
uitgedrukt in arbeidsjaren, nog steeds 
onder het toch al lage Europese 
gemiddelde.

De woordvoerder wijst op enkele 
grote knelpunten: slechts 1 van de 3 
laagopgeleiden werkt, van de Turkse 
en Marokkaanse mannen tussen de 40 
en 65 jaar heeft tweederde deel een 
uitkering en de bijstandsafhankelijk- 
heid van de niet-westerse allochtonen 
is 10 keer zo hoog als van autochto
nen. Om dit op te lossen moet ook 
voor lage inkomens werken weer 
lonend worden. De VVD-fractie is van 
mening dat iemand met een uitkering 
die gaat werken, daar tenminste 400 
gulden netto per maand beter van 
moet worden. Bovendien moet het 
afgelopen zijn met het vrijblijvend 
verstrekken van uitkeringen aan 
mensen die kunnen werken en met 
het lauw reageren op fraude. Ook 
voor de sociale diensten in de grootste 
steden is het mogelijk op korte termijn 
anders, beter te gaan werken. Henk

Kamp pleit voor het aanwijzen van 
een case-manager voor iedere 
bijstandsontvanger. In een directe 
één-op-één-relatie moet aan de cliënt 
die kan werken glashelder worden 
gemaakt wat van haar of hem wordt 
verwacht. Bij trajecten ter voorberei
ding op werf: zal vanaf de eerste dag 
een gewoon werkritme moeten 
gelden: op tijd komen en gaan, afspra
ken nakomen en presteren. Hoe meer 
we er in slagen om zij die kunnen 
werken ook aan het werk te krijgen, 
hoe beter we kunnen blijven zorgen 
voor degenen die van een uitkering 
afhankelijk zijn.

Wat hebben de twee paarse kabinet
ten eigenlijk gedaan voor die laatste 
groep? Henk Kamp rekent voor dat de 
netto koopkracht van een gezin met 
kinderen in de bijstand tussen 1995 en 
2001 met bijna twintig procent of 400 
gulden per maand is verbeterd. Dat is 
net dubbele van de koopkrachtstijging 
van een gezin met een modaal inko
men . Voor extra verhoging van de 
uitkeringen - zoals de linkse partijen 
in de Kamer willen - is dan ook geen 
aanleiding. Integendeel, het maakt de 
problematiek van de armoedeval 
alleen maar groter.
Voor de volledige tekst van de 
bijdrage van Henk Kamp namens de 
VVD-fractie aan de begrotingsbehan
deling kunt u bellen met 070 -  318 28 
98, of mailen: 
H.Kamp@tk.parlement.nl.

mailto:R.Luchtenveld@tk.parlement.nl
mailto:telders@bart.nl
mailto:H.Kamp@tk.parlement.nl
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Nederland koploper arbeidsongeschikten
De ontwikkelingen rond ziektever
zuim, arbeidsongeschiktheid en reïn
tegratie stonden ook dit jaar weer 
hoog op de politieke agenda van de 
VVD bij de behandeling van de 
begroting Sociale Zaken en 
Werkgelegenheid (SZW). Zowel het 
ziekteverzuim als het beroep op de 
arbeidsongeschiktheidsregelingen blij
ven maar stijgen.
Het ziekteverzuim is de laatste twee 
jaar fors gestegen: van 4.6 naar 5.4 
procent. Ook net grote en almaar 
groeiende beroep op arbeidsonge
schiktheidsregelingen als de WAO is 
fnuikend voor onze samenleving. Het 
aantal aanvragen voor arbeidsonge
schiktheidsuitkeringen is sinds 1998 
met maar liefst 45% gestegen. Alleen 
al dit jaar worden er zo'n 110.000 
nieuwe arbeidsongeschiktheidsuitke
ringen verstrekt. Dat betekent iedere 
vijf minuten één! Alleen omdat er ook 
uitkeringen worden beëindigd ligt het 
groeisalao uiteindelijk op ruim 17.000 
uitkeringen per jaar. Het beslag dat de

financiering van de ruim 940.000 
arbeidsongeschiktheidsuitkeringen die 
nu worden verstrekt op de loonkosten 
legt is excessief. Er wordt in dit land 
aan ziekte, arbeidsongeschiktheid en 
reïntegratie, wettelijk en bovenwette
lijk zo’n 40 miljard gulden per jaar 
uitgegeven. Al met al deelt de VVD- 
fractie de conclusie van de regering 
dat Nederland wat betreft aantallen 
arbeidsongeschiktheidsuitkeringen 
een koploperpositie bekleedt in 
Europa. Dat is een trieste vaststelling.

Kop in het zand 
De VVD heeft tevergeefs geprobeerd 
met de - helaas weinig bereidwillige - 
PvdA in gesprek te komen over 
concrete maatregelen die een 
aanzienlijke vermindering van het 
aantal arbeidsongeschikten moet 
opleveren. De PvdA, die zelf met een 
minimum aantal - overigens weinig 
substantiële - voorstellen kwam, is 
daarmee helaas een van de weinige 
partijen die de kop in het zand steekt.

De VVD zal echter niet rusten totdat 
het belangrijke WAO-probleem is 
opgelost. De VVD is en blijft altijd 
bereid tot overleg, ook met de PvdA, 
mits dit overleg tot substantiële resul
taten leidt.
Tijdens het debat toonde woordvoer
der Geert Wilders zich redelijk positief 
over een stelsel waarbij een onder
scheid wordt gemaakt tussen 
beroepsgebonden risico's, waarbij een 
laagdrempelige en relatief hoge uitke
ring geldt, en niet
beroepsgebonden/sociale risico's met 
hogere toetredingsd rem pels en een 
relatief lage uitkering. Argumenten, 
aangedragen door de PvdA, als 
zouden mensen, met kanker, hartkwa
len en dergelijke niet voor verzekering 
in aanmerking komen snijden geen 
hout. Deze mensen houden recht op 
een publieke uitkering met dezelfde 
hoogte als nu.
Informatie: Geert Wilders,
tel: 0 7 0 -3 1 8  28 67
E-mail: G.wilders@tk.parlement.nl

Historische doorbraak basisvorming
"De VVD-fractie is verheugd dat er steeds meer stemmen opgaan voor de 
door de VVD al vele jaren bepleite hervorming van de basisvorming", aldus 
Clemens Cornielje aan het eind van zijn bijdrage over de evaluatie van de 
basisvorming.

In 1993 werd de basisvorming inge
voerd. Doelstellingen waren uitstel 
van het moment van verplichte 
studie- en beroepskeuze, brede 
vorming voor alle leerlingen en 
verhoging van het peil van het 
onderwijs. De gehele operatie ging 
gepaard met de vorming van brede 
scholengemeenschappen. Als enige 
fractie heeft de VVD destijds tegen 
het wetsvoorstel gestemd. We waren 
toen reeds van oordeel, dat praktisch 
ingestelde leerlingen door het over
wegend algemeen vormend onder
wijsprogramma in de knel zouden 
komen. Ook vreesden wij dat HAVO- 
en VWO-leerlingen onvoldoende 
uitdagingen in het ‘niveauloze’ basis
vormingsprogramma zouden vinden. 
Tenslotte wezen wij destijds de 
grootscheepse fusieoperatie in het 
voortgezet onderwijs af, die met de 
invoering samenhing.

Vanaf de invoering van de basisvor
ming heeft de woordvoerder meer
malen in de Tweede Kamer naar 
voren gebracht dat regering en parle
ment verplicht zijn optredende knel
punten op te lossen. Daartoe heeft 
de VVD door de jaren heen vele 
voorstellen gedaan.
Zoals afschaffen van de verplichtende 
toetsing basisvorming; meer ruimte 
voor praktisch beroepsgerichte 
vakken in de eerste leerjaren van het 
VMBO; geen fusies meer, maar wel 
een betere inhoudelijke afstemming 
van VMBO- en MBO- 
programma's.. .enzovoort.

Meer ruimte voor scholen  
Uit onderzoek blijkt dat de doelstel
lingen van de basisvorming niet zijn 
bereikt. De VVD wil graag een herij
king of hervorming van de basisvor
ming. Er moet meer ruimte komen

voor scholen om tegemoet te komen 
aan praktisch ingestelde leerlingen. 
Dus niet alleen basisvorming in alge
meen vormende vakken, maar ook in 
beroepsgerichte vakken. Daarnaast 
moet er voor HAVO/VWO-leerlingen 
een meer uitdagend programma 
komen. Dit betekent dus differentia
tie in niveau, tempo en vakken. 
Verder wil de VVD een versterking 
van de beroepsonderwijskolom door 
een doorlopende leerlijn VMBO- 
MBO-HBO.

Hervorm ing basisvorm ing  
De VVD is verheugd dat tijdens het 
debat een ruime Kamermeerderheid 
onze inmiddels al jarenlang bepleite 
gedachte steunt. Het betreft een 
historische doorbraak.
De staatssecretaris zal nu in de 
adviesaanvraag aan de Onderwijsraad 
de opdracht geven voorstellen te 
doen over hervorming van de basis
vorming. Hierbij zal nader ingegaan 
moeten worden hoe tegemoet te 
komen aan niveauverschillen (meer
dere niveaus basisvorming), differen
tiatie in vakkenaanbod (niet alleen 
basisvorming in algemeen vormende 
vakken) en tempoaifferentiatie. 
Informatie: Clemens Cornielje, tel: 
070 -  318 29 04
E-mail: C.Cornielje@tk.parlement.nl

mailto:G.wilders@tk.parlement.nl
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Het is een goede gewoonte om aan het eind van het jaar terug te 
blikken. Politiek gezien beleefden we een relatief rustig najaar. Op 
Prinsjesdag diende de regering een glanzende Miljoenennota in, 
die zijn weerga in de vaderlandse politiek niet kent. Er is forse 
ruimte voor lastenverlichting, de staatsschuld wordt afgelost, voor 

het eerst in decennia verwacht de overheid een overschot op de balans en bovendien is 
er 7 miljard extra beschikbaar voor onderwijs, zorg, veiligheid en infrastructuur. Op de 
hoofdiiinen van beleid bestaat bovendien brede politieke steun. De begrotingsbehande
lingen nebben weinig betekenisvolle wijzigingen tot gevolg gehad. Dat betekent dat het 
overgrote deel van de volksvertegenwoordiging instemt met de huidige koers. Ook de 
oppositie ondersteunt de meeste kabinetsplannen.

Maar het gebrek aan politiek rumoer kan ook misleidend zijn. Wellicht werd dit najaar de 
kiem gelegd voor meer politieke onrust. Immers, de politieke keuzes die de PvdA en de 
VVD (zullen gaan) maken zullen het komend jaar niet zonder consequenties zijn.

Het is momenteel niet duidelijk waar de PvdA op aan stuurt. Wil men de huidige finan
ciële spelregels veranderen? Welke precies en wanneer? Het beleid van de PvdA is bij 
ieder onderwerp: hogere uitgaven. Tegelijkertijd is niet duidelijk hoe de PvdA dat finan
ciert. Overigens, waar haalt de PvdA ae genoemde 15 a 25 miljard inkomstenmeevallers 
vandaan? Bij ieder extra miljard van het kabinet wordt door de PvdA tegenwoordig een 
nieuw tekort van een miljard gevonden. In hun nota "Kracht & Kwaliteit” werd nog 
gesteld dat "ook bij aantoonbare urgentie" voor extra uitgaven het beleid eerst “aan 
elementaire vereisten van doeimatigneid" moet voldoen. Tevens staat er dat “de uitvoe- 
ringscapaciteit moet worden aangepast.” De PvdA lijkt die woorden vergeten en gaat nu 
voorbij aan goede probleemanalyses. Men vergeet ook waarom in 1994 voor een nieuwe 
begrotingspolitiek (de zogenaamde "Zalmnormen") is gekozen.

Ten tweede lijkt de top van de PvdA ook inhoudelijk een andere kant op te sturen. In hun 
partijblad beschrijft een lid van de partijtop een politieke koers die getuigt van een ander 
taalgebruik, een andere cultuur en een anaere agenda. De neoliberale 'Derde Weg' heeft 
plaats gemaakt voor een pleidooi voor een kabinet op ‘progressieve’ grondslag. Is de 
PvdA linksaf geslagen om de neoliberale 'Derde Weg' te verlaten?

Onze koers is duidelijk. De VVD kiest voor voorzetting van het beleid dat in 1994 is 
ingezet. De VVD kiest voor een moderne verdeling van publieke en private verantwoor
delijkheden. Wij slachten de kip-met-de-gouden-eieren niet en houden vast aan de 
begrotingspolitiek van Gerrit Zalm. Die is in vele opzichten goed voor ons land. Het doel 
dat de VVD nastreeft is een samenleving waarin keuzevrijheid voor en medebetrokken- 
heid door burgers praktijk is, en waarin welvaartsgroei voor allen mogelijk is. Daarom 
houden we bij het formuleren van onze standpunten en plannen het vizier vooral gericht 
op de lange termijn.

Ik wens u een prettige Kerst en een voorspoedige jaarwisseling. Dat 2001 een mooi jaar 
moge worden.

Hans Dijkstal

Aan de slag! ™
Eindelijk kan de schop de grond in. De drie grote steden Amsterdam, Den Haag en 
Rotterdam kunnen nu beginnen met het verbeteren van hun verkeers- en vervoersvoor
zieningen. Minister Netelenbos van Verkeer & Waterstaat pakt de handschoen op die 
woordvoerder Pieter Hofstra haar aanreikt.

Bij de behandeling van de Begroting van 
Verkeer & Waterstaat heeft Hofstra de 
minister een compromisvoorstel gedaan om 
de grote steden vóór Kerst een bedrag van 
125 miljoen uit te keren; de helft van de 
aanvankelijke "vergoeding" voor het 
meedoen aan de proef met het Rekening
rijden. Hofstra gaf eerder aan het principieel 
onjuist te vinden de steden nu al dit geld te 
geven, omdat de beide Kamers de Wet op 
ae Mobiliteit en Bereikbaarheid nog moeten 
behandelen. Hij begrijpt echter heel goed 
dat er noodsituaties zijn op spoor en weg.

“Wij kunnen de steden onmogelijk vragen 
hun investeringen uit te stellen, terwijl de 
nood zo hoog is, tot wij die wet hebben 
behandeld. Dat zou wel eens erg lang 
kunnen duren," aldus Hofstra. Zodoende 
komt hij tot dit compromis met de minister. 
Hofstra geeft echter wel aan dat het nu te 
investeren geld niet door de steden hoéft te 
worden terugbetaald, ook niet wanneer de 
wet onverhoopt niet wordt aangenomen.
Dit heeft de minister toegezegd.

Vervolg op pagina 2



e s s e 367

Onderzoek omvang slijterproblematiek
Deze week heeft een overleg met de ministers van LNV en VWS plaatsgevonden, waarin is gesproken over slijter
problematiek bij runderen in relatie tot voedselveiligheid. VVD woordvoerder Gert-Jan Opiaat heeft in dat overleg 
gepleit voor een extern onderzoek naar de slijterproblematiek bij koeien. Het kabinet heeft bij monde van minister 
Brinkhorst van LNV aangegeven zo’n onderzoek niet nodig te vinden.

De term 'Slijters' is een verzamel
naam voor runderen met een duide
lijk verminderde weerstand die vaak 
leidt tot chronische vermagering. Dit 
is op zich geen ziekte, al kunnen slij
ters wel uiteenlopende ziektever
schijnselen vertonen. Het is nog niet 
bekend of er sprake is van een geza
menlijke oorzaak van de klachten. 
Door sommigen wordt een directe 
relatie gelegd met een in 1998 
gestarte vaccinatiecampagne gericht 
tegen de ziekte IBR (koegriep).

Momenteel vindt onderzoek plaats 
van de runderen van het laatst 
bekende slijterbedrijf te Zelhem. De

situatie op dat bedrijf vormt voor de 
VVD aanleiding om de minister op 
dit onderwerp te bevragen. De afge
lopen jaren zijn veel veehouders op 
hun bedrijf geconfronteerd met de 
slijterproblematiek. Maar omdat de 
meeste veehouders hun zieke dieren 
van het bedrijf hebben afgevoerd, is 
de juiste omvang van de problema
tiek achteraf moeilijk vast te stellen. 
Bovendien bestaat veel onduidelijk
heid over de manier waarop de over
heid de slijterproblematiek heeft 
aangepakt. De VVD heeft daarom 
een motie ingediend waarin de rege
ring wordt verzocht om een extern 
onderzoek te laten houden naar de

omvang van de slijterproblematiek. 
Volgens Opiaat moeten daartoe 
betrokken veehouders, landbouwor
ganisaties, gezondheidsdienst, 
dierenartsen, RVV (de Rijksdienst 
voor keuring van Vee en Vlees), 
destructiebedrijven, slachterijen en 
andere relevante betrokkenen 
worden gehoord. De minister moet 
de Kamer vóór eind januari het 
concept van een onderzoeksopdracht 
voorleggen.
Informatie: Gert-Jan Opiaat,
tel: 070 -  318 28 81
E-mail: G.Oplaat@tk.parlement.nl

Vredesoperatie UNMEE
Sinds de instemming van de Tweede 
Kamer met deelname aan Unmee is 
er in de afgelopen maanden veel in 
positieve zin veranderd, aldus 
woordvoeder Van den Doel.
De VVD vindt het bemoedigend dat 
een vredesakkoord is gesloten tussen 
Ethiopië en Eritrea. De VVD steunt 
het Nederlands initiatief met betrek
king tot het voorstel tot vijf vertrou
wenwekkende maatregelen. Het 
woord is nu aan de partijen om hun 
beloften na te komen. De woord
voerder heeft veel waardering voor 
de militaire voorbereiding van de 
missie en de positieve berichten van 
de militairen uit het gebied zelf.
De VVD maakt zich wel zorgen over 
het vluchtelingenvraagstuk De 
verwachting is dat wanneer Ethiopië 
de tijdelijke veiligheidszone (TSZ) 
heeft verlaten, de vluchtelingen uit 
Eritrea naar hun voormalige woon- 

laatsen willen terugkeren. De VN- 
ulpverleningsorganisaties hebben

weliswaar verzekerd dat zij de organi
satie van de terugkeer van circa 
300.000 vluchtelingen aankunnen, 
maar de VVD zet daar - gezien de 
ervaringen met deze organisaties - 
toch vraagtekens bij. De woordvoer
der heeft dan ook voorgesteld dat 
UNMEE de instantie is die aan moet 
geven of het gebied ook daadwerke
lijk veilig is. De VVD heeft dringend 
verzocht dat het oordeel over een 
veilige terugkeer alleen door de 
Commandant van UNMEE mag 
worden gegeven. Theo van den Doel 
heeft er op aangedrongen dat de VN 
afspraken maken met ae Eritrese 
autoriteiten over een gecoördineerde 
terugkeer van vluchtelingen naar de 
TSZ.

Exitstrategie
De afspraken die Nederland met de 
VS en Frankrijk heeft gemaakt over 
een eventuele evacuatie van de troe
pen in een worst case scenario, zijn

wat de VVD betreft toereikend. De 
uitvoeringsplannen zijn inmiddels 
gereed. Voor de ondersteuning van 
een eventuele evacuatieoperatie is de 
VVD van mening dat gevechtsheli- 
kopters een essentiële rol kunnen 
vervullen. De regering moet daarom 
doorgaan met de onderhandelingen 
over een stationering van de 
Apaches-helikopters in Djibouti.
De VVD hecht veel waarde aan 
goede richtlijnen voor de militairen in 
welke situaties zij geweld mogen 
gebruiken. De Rules of Engagement 
vindt de woordvoerder helder en 
toereikend gezien het mandaat van 
UNMEE. Dat is van groot belang 
omdat voorkomen moet worden dat 
militairen als gevolg van niet voor
ziene omstandigheden met de rug 
tegen de muur komen te staan. 
Informatie: Theo van den Doel 
070 -318 28 91
E-mail: MvdDoel@tk.parlement.nl

Aan de slag!
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Het spoor
Wat betreft de noodsituatie op het 
spoor heeft de Kamer deze week 
besloten een onderzoek in te stellen 
naar het functioneren van de 
Nederlandse Spoorwegen. De NS 
hebben grote materiële en personele

problemen. Op dit moment hebben 
de NS een overgangscontract met het 
Rijk. Dit contract loopt binnenkort af 
en er zal een nieuw zogenaamd pres
tatiecontract moeten worden geslo
ten. Eerst wil de Kamer zelf een 
onderzoek (laten) doen naar het de 
oorzaken van de huidige problemen. 
Pieter Hofstra dringt erop aan dat 
niet alleen naar de NS zelf wordt 
gekeken, maar dat bij het onderzoek

ook de besluitvorming van Tweede 
Kamer en van de regering onder de 
loep wordt genomen. Het onderzoek 
moet medio 2001 zijn afgerond en 
zal moeten leiden tot een nieuw pres
tatiecontract en een nieuwe spoor
wegwet.
Inlichtingen: Pieter Hofstra 
0 7 0 -3 1 8  28 86
E-mail: P.Hofstra@tk.parlement.nl
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Dover
Over de Dover-zaak - waarbij 58 
Chinezen gesmokkeld in een vracht
wagen op weg naar Engeland de 
dood vonden - was al twee maal in 
de Kamer gesproken. Minister 
Korthals is daarbij om opheldering 
gevraagd over het feit dat de hoofd
verdachte van het illegale transport 
niet is aangehouden door gebrek aan 
communicatie bij politie en justitie.

De minister heeft toen duidelijk 
aangegeven dat er geen direct 
verband bestond tussen de gebrek
kige coördinatie van justitie en politie

en het fatale transport.
Woordvoerder Atzo Nicolaï had 
eerder in het debat dezelfde conclu
sie getrokken.
Op verzoek van de Kamer heeft 
Korthals toen toegezegd maatregelen 
te nemen om de coördinatie en 
communicatie zowel bij justitie en 
politie als binnen zijn ministerie te 
verbeteren. Eind vorige week ontving 
de Kamer het actieplan waarin de 
minister concrete maatregelen 
aankondigt. De politie en het 
Openbaar Ministerie gaan meer en 
beter informatie met elkaar uitwisse
len.

Begin deze week lekken echter weer 
gegevens uit het strafdossier naar de

pers. Die suggereren dat de hoofd
verdachte met een vrouw omgaat, 
die in de politieregisters bekend staat 
als mensensmokkelaar. Minister 
Korthals is daarom afgelopen woens
dag voor de derde keer naar de 
Kamer geroepen. Al snel is dan 
duidelijk dat deze gegevens niets 
afdoen aan de eerdere conclusie van 
de Kamer. Volgens Nicolaï moet de 
Kamer ervoor waken dat zij zich 
opstelt als partij in een strafzaak. Het 
is nu aan de rechter om een eigen 
oordeel te vormen. De minister moet 
nu aan het werk met het uitvoeren 
van het actieplan.
Informatie: Atzo Nicolaï,
tel: 070 -  318 28 88
E-mail: A.Nicolai@tk.parlement.nl

Marktsector betrekken bij Betuwelijn
Tijdens de 8e Voortgangsrapportage van de Betuwelijn 
heeft woordvoerder Nellie Verbugt deze week aange
drongen op het snel inschakelen van de marktsector.
"We zien nu overal bouwactiviteiten langs het traject 
tussen het Rotterdams havengebied en de Duitse grens. 
Het gaat er nu om de slag te maken naar betrokkenheid 
van ae marktsector."

De VVD-fractie wil snel een plan van aanpak zien om tot 
een betere afstemming te komen met de vraagzijde van 
de railgoederenmarkt. De afgelopen maanden neeft de 
minister met het bedrijfsleven overleg gevoerd om daar
mee te bereiken dat de lijn straks spoort met nieuwe 
ideeën die leven bij het bedrijfsleven. De Betuwelijn moet 
voor een bepaald segment van het wegvervoer een file
vrij alternatief gaan bieden. Dat staat of valt met het tot 
stand brengen van een integratie tussen weg- en railver- 
voer. De VVD-fractie is verheugd over de positieve 
respons die deze consultatieronde heeft opgeleverd. 
Woordvoerder Nellie Verbugt: "We bouwen het spoor 
voor misschien wel 100 jaar. Dan moeten we daarbij ook

zoveel mogelijk de nieuwste ontwikkelingen betrekken. 
Een grote winst kunnen we maken als we er ook in 
slagen om samen met het bedrijfsleven tot een vertaling 
te komen in bruikbare en uitvoerbare plannen."
Wel stelt de VVD-fractie twee voorwaarden aan de over
heidsinvesteringen:
1. bereidheid van de private sector om bedrijfsmatige 

investeringen daarop af te stemmen;
2. de bereidheid van Duitsland om het aansluitende 

spoor ook in die richting te ontwikkelen.
Dat ondanks de krappe bouwmarkt bij de uitvoering van 
de Betuwelijn nog geen kostenoverscnrijdingen zijn 
geconstateerd, is een prima zaak. Kostenbeheersing blijft 
een hoge prioriteit. Ook heeft de VVD-fractie aange
drongen op een spoedige oplossing voor de verkeershin- 
der bij Dieren en Almelo, nu besloten is de Noordtak 
voorlopig niet aan te leggen.
Informatie: Nellie Verbugt 
0 7 0 -3 1 8  28 92
E-mail: P.Verbugt@tk.parlement.nl___________________

Najaarsnota voor de viering van het 400-jarig bestaan van de VOC 
(Vereenigde Oostindische Compagnie).

Terwijl andere politieke partijen een hoop lawaai maken 
over ae begrotingsregels van Zalm, presenteerde de 
minister van Financiën woensdag bij de behandeling van 
de Najaarsnota een bedrag van maar liefst ƒ  1,2 miljard 
voor extra uitgaven in het begrotingsjaar 2000. Een 
bedrag geheel gevonden binnen de financiële kaders.

Dit extra geld heeft het kabinet - mede op verzoek van 
de VVD - bestemd voor:
Cultuur/Monumentenzorg/E-culture 110 miljoen
Schoolgebouwen/inventaris/ICT 400 miljoen
Veiligheid 50 miljoen
Sport 40 miljoen
Ecologische Hoofdstructuur en
Natuurontwikkeling 200 miljoen
Antillen 131 miljoen
Visserij / Glastuinbouw 85 miljoen
Enschede-ramp 25 miljoen
Defensie 75 miljoen
Zorg 113 miljoen
Totaal 1229 miljoen

Daarnaast is binnen de begroting van Economische 
Zaken, op aandringen van de VVD, geld gereserveerd

De VVD heeft in het debat aangegeven consequent te 
zijn bij de toepassing van de begrotingsregels. 
Inkomstenmeevallers niet inzetten voor extra uitgaven; 
beschikbare ruimte aan de uitgavenkant wèl inzetten 
voor extra uitgaven. Bij de Najaarsnota bleek ƒ  1,2 
miljard ruimte te zijn aan de uitgavenkant en de VVD kon 
dan ook instemmen met het kabinetsvoorstel deze ruimte 
te benutten voor extra uitgaven.

De VVD heeft in het debat ook aandacht gevraagd voor 
de financiële consequenties van de BSE-problematiek en 
van de recent gemaakte afspraken met ae Indische 
gemeenschap over schadevergoeding. Mogelijk blijven 
aan het eind van het jaar, bij de definitieve afsluiting van 
het begrotingsjaar 2000, nog extra middelen over waar
uit deze uitgaven kunnen worden bekostigd.
Op verzoek van de VVD zegde het kabinet toe dat een 
bedrag van ƒ  28 miljoen dat reeds bestemd was voor de 
zorg voor geestelijk gehandicapten ook daadwerkelijk 
besteed zaT worden aan de geestelijke gezondheidszorg. 
Het gevaar dreigde dat door allerlei uitvoeringsproble
men dit geld terug zou vloeien naar de algemene midde
len.

Vervolg op pagina 4
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Meer ruimte voor aanpassingen
December staat dit jaar in het teken van het voortgezet onderwijs. Op 6 en 
7 december hebben we in de Tweede Kamer een historisch debat gevoerd 
over de basisvorming (VVD-expresse 366).
De hervorming van ae basisvorming - waar de VVD jaren voor heeft gepleit 
- kan op steeds meer steun binnen en buiten de Kamer rekenen. Er komt 
meer ruimte voor niveaudifferentiatie, tempodifferentiatie en voor beroeps
gerichte vakken voor VMBO-leerlingen.

Op 7 december hebben we gespro
ken over het VMBO. Aan de orde zijn 
de invoering van de zorgstructuur en 
de leerwegen. Op initiatief van de 
VVD-fractie is in 1997 een artikel in 
de VMBO-wet opgenomen, dat het 
mogelijk maakt om aanpassingen 
door te voeren op het gebied van de 
financiering van net leerwegonder
steunend onderwijs en het praktijk
onderwijs.
Van deze mogelijkheid heeft de 
staatssecretaris nu gebruik gemaakt. 
Zij heeft gekozen voor een gemengd 
bekostigingsmodel, waarbij scholen 
enerzijds extra middelen ontvangen 
voor door RVC's (Regionale

Verwijzings Commissies) geïndiceerde 
leerlingen en anderzijds een extra 
vast budget krijgen voor een samen
werkingsverband van scholen. Het 
onderwijsveld en de Tweede Kamer, 
waaronder de VVD-fractie, steunen 
dit voorstel.
Woordvoerder Clemens Cornielje 
vraagt zich af hoever leraren zijn met 
hun voorbereidingen op de invoering 
van de leerwegen. Tenslotte heeft de 
vaste kamercommissie op 14 decem
ber een algemeen overleg met de 
staatssecretaris gevoerd over de 
Tweede fase HAVO/VWO. De laatste 
twee voortgangsrapportages hebben 
haar geen aanleiding gegeven om

De Top van Nice
In VVD-Expresse 366 sprak ik de 
hoop uit dat "Nice niet niets" zou 
worden. Nu kunnen we constateren 
dat gemeten naar de ijkpunten van 
de VVD-fractie het resultaat van Nice 
acceptabel is. Dat betreft vooral de 
volgende punten:

Stemmenweging: ten onrechte is op 
laatste dag van Nice het beeld 
ontstaan van een wedstrijd Neder- 
land-België. Waar het om gaat is de 
positiebepaling van Nederland in de 
toekomstige uitgebreide Europese 
Unie ten opzichte van bijvoorbeeld 
een land als Roemenië. Dan is het 
onderscheid in stemmenaantal tussen 
enerzijds Nederland en anderzijds 
landen als België of Griekenland zeer 
redelijk en is het terecht dat de 
Regering daar hard voor heeft 
gevochten. Eventuele problemen met 
België moeten wel snel uit de wereld. 
Beide landen moeten daar zo nodig 
iets aan doen, ook met het oog op 
het belang van de Beneluxsamen-

Najaarsnota
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Ten aanzien van de VVD-wens om 
extra geld te besteden aan ICT, 
Gigaport (glasvezelnet) en het MKB 
heeft de regering toegezegd dit punt 
bij de Voorjaarsnota 2001 in behan
deling te nemen.

Waar andere partijen ketelmuziek 
maken over de financiële spelregels,

werking.
Wat betreft de meerderheidsbesluit
vorming in de Europese Ministerraden 
is hef jammer dat op een kleiner 
aantal terreinen dan gewenst het 
vetorecht is afgeschaft. Anderzijds is 
de VVD-fractie blij dat het vetorecht 
ten aanzien van fiscale zaken is 
behouden. Hiermee geef ik aan dat 
ook wij onze "stokpaardjes" hebben 
als het gaat om het behoud van het 
vetorecht. Dat geldt voor iedereen en 
dat maakt dit punt natuurlijk extra 
lastig. Daar staat tegenover dat in 
Nice vooruitgang is geboekt op het 
terrein van versnelde-gedifferen- 
tieerde samenwerking binnen de EU. 
Dat wil zeggen dat het makkelijker 
gaat worden om met een kleiner 
aantal landen op bepaalde terreinen 
verder te gaan met ae samenwerking. 
De VVD vindt dat punt zeker zo 
belangrijk als het opheffen van het 
vetorecht ten behoeve van effectie
vere besluitvorming in een vergrote 
EU.
Het is goed dat in ieder geval is beslo
ten dat tot het moment waarop de EU 
27 leden heeft, ieder land een eigen

constateert de VVD met genoegen 
dat er bij elke budgettaire nota van 
het kabinet weer extra geld blijkt te 
zijn voor belangrijke onderwerpen als 
zorg, onderwijs en veiligheid. En dat 
alles binnen de financiële spelregels. 
Informatie: Willibrord van Beek, 
tel. 070-318 28 99 
E-mail: W.Beek@tk.parlement.nl

(tijdelijke) aanvullende maatregelen 
te treffen. Tijdens het overleg neeft 
de woordvoerder aandacht gevraagd 
voor de doorstroming van HAVO 
naar VWO. Hij spitst het toe op de 
profielkeuze en ae (deel)vakken 
Frans en Duits.
Mede met het oog op het Europese 
Jaar van de Talen, vraagt hij de rege
ring te bevorderen dat knelpunten 
op dit terrein zo snel mogelijk 
worden opgelost.
Hij eindigt zijn inbreng met de over
tuiging dat het vernieuwde VMBO in 
de nieuwe Tweede fase 
HAVO/VWO invloed zal hebben op 
de hervorming van het programma 
in de onderbouw. Scholen en leer
krachten zullen meer ruimte moeten 
krijgen om de aansluitingsproblemen 
onderbouw-bovenbouw op te lossen. 
Informatie: Clemens Cornielje, 
tel: 070-318 29 04 
c.cornielje@tk.parlement.nl

commissaris behoudt. Wat daarna 
ebeurt ligt nog geheel open. Hier 
ad het veel slechter kunnen aflo

pen, omdat Frankrijk in Nice eerder 
voorstelde om na 20 leden de 
commissarissen van kleinere lidstaten 
te laten rouleren. Dit in tegenspraak 
met de eerdere verzekering dat alle 
lidstaten gelijkwaardig zouden roule
ren. Het Verdrag heeft het nu over 
strikte gelijkheid tussen de lidstaten 
bij rotatie van het commissielidmaat- 
schap. De VVD-fractie blijft van 
mening dat één commissaris per 
lidstaat de voorkeur geniet.

Al met al dus een acceptabel resul
taat dat verdere onderhandelingen 
over uitbreiding van de EU niet in de 
weg staat. Maar in de komende jaren 
zal wel verder moeten worden 
gewerkt aan interne hervormingen 
binnen de EU. Dat kan dan worden 
bezegeld in 2004 onder Nederlands 
Voorzitterschap op “de Top van 
Rotterdam".
Informatie: Frans W. Weisglas, 
telefoon: 070-318 29 03 
E-mail: f.weisglas@tk.parlement.nl

De volgende VVD-Expresse 
verschijnt op 20 januari 2001

De VVD-fractie en al haar 
medewerkers wensen u 

harmonieuze feestdagen 
en een gezond 2001!
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